
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 7643, 7688, 7734
2. 'Αδεια απουσίας του Βουλευτή κ. Ι. Κοραντή, σελ. 7718
3. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µαθητές

από το 5ο Γυµνάσιο Ηρακλείου Αττικής, το 11ο Δηµοτικό Σχολείο
Καλλιθέας, το 1ο Γενικό Λύκειο Αχαρνών, το Γυµνάσιο Ερεστάντ
της Δανίας, το 50ο Δηµοτικό Σχολείο Πάτρας και το 8ο Λύκειο
Πάτρας, σελ. 7651, 7693, 7695, 7702, 7707, 7711, 7713, 7728,
7734 

4. Συζήτηση για την Ηµέρα της Μεσογείου, αφιερωµένη στο
θέµα της νεολαίας και της απασχόλησης", σελ. 7702, 7704, 7705,
7706, 7707, 7708 

5. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 7702, 7704, 7705
6. Επί προσωπικού θέµατος, σελ. 7734

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Κατάθεση αναφορών, σελ. 7643 - 7644 
2. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών, σελ. 7644-

7650

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Ψήφιση στο σύνολο του σχεδίου νόµου του Υπουργείου

Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων : "Διαχείριση και προστασία
ακινήτων Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων -Ρύθ-
µιση εµπραγµάτων δικαιωµάτων και λοιπές διατάξεις", σελ. 7652

2. Συζήτηση και ψήφιση στο  σύνολο  του σχεδίου νόµου του
Υπουργείου Προστασίας του Πολίτη: "Παροχή υπηρεσιών ασφα-
λείας από ένοπλους φρουρούς σε εµπορικά πλοία και άλλες δια-
τάξεις", σελ. 7664,7666

3. Συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εξωτερικών: "Κύ-
ρωση του Μνηµονίου Κατανόησης µεταξύ του Υπουργείου Εξω-
τερικών της Ελληνικής Δηµοκρατίας και του Υπουργείου Εξω-
τερικών της Οµοσπονδιακής Δηµοκρατίας της Βραζιλίας για συ-
νεργασία µεταξύ της Διπλωµατικής Ακαδηµίας του Υπουργείου
Εξωτερικών της Ελληνικής Δηµοκρατίας και του Ινστιτούτου Rio
Branco του Υπουργείου Εξωτερικών της Οµοσπονδιακής Δηµο-
κρατίας της Βραζιλίας", σελ. 7680

4. Συζήτηση επί της αρχής του σχεδίου νόµου του Υπουργείου
Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής: "Αξιοποίηση
του πρώην Αεροδροµίου Ελληνικού -Πρόγραµµα ΗΛΙΟΣ- Προ-
ώθηση της χρήσης ενέργειας από ανανεώσιµες πηγές (Ενσωµά-
τωση Οδηγίας 2009/28/ΕΚ) - Κριτήρια Αειφορίας Βιοκαυσίµων
και Βιορευστών (Ενσωµάτωση Οδηγίας 2009/30/ΕΚ)", σελ. 7688-
7702, 7708

5. Κατάθεση Εκθέσεως Διαρκούς Επιτροπής:
Η Διαρκής Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων καταθέτει την

έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Παιδείας, Διά Βίου
Μάθησης και Θρησκευµάτων: "Κύρωση της δι' ανταλλαγής ρη-
µατικών διακοινώσεων Τροποποίησης της Συµφωνίας Επιστηµο-
νικής και Τεχνολογικής Συνεργασίας  µεταξύ των Κυβερνήσεων
της Ελληνικής Δηµοκρατίας και της Ιταλικής Δηµοκρατίας", σελ.
7711 

6. Κατάθεση πρότασης νόµου:
Η Βουλευτής του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος  κ.

Ελενα Παναρίτη κατέθεσε πρόταση νόµου: "Παροχή κινήτρων
για την προσέλκυση ανθρωπίνου δυναµικού υψηλών προσόν-
των", σελ. 7722

ΠΡΟΕΔΡΟΣ
ΠΕΤΣΑΛΝΙΚΟΣ Φ., σελ. 7702-7706

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ
ΑΡΓΥΡΗΣ Ε., σελ. 7719 - 7732
ΖΗΣΗ Ρ., σελ. 7709 - 7719
ΚΟΥΡΑΚΗΣ Α., σελ. 7698 - 7702, 

7706 - 7709
ΝΙΩΤΗΣ Γ., σελ. 7732 - 7735
ΠΟΛΥΔΩΡΑΣ Β., σελ. 7643 - 7698

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί της συζήτησης για την Ηµέρα της Μεσογείου:
ΑΠΟΣΤΟΛΑΤΟΣ Β. , σελ. 7706
ΚΟΥΤΡΟΥΜΑΝΗΣ Γ. , σελ. 7708
ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ Μ. , σελ. 7707
ΠΕΤΣΑΛΝΙΚΟΣ Φ. , σελ. 7702
ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ Ι. , σελ. 7705
ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ Χ. , σελ. 7704
ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ Σ. , σελ. 7705

Β. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ Κ. , σελ. 7702, 7704
ΠΕΤΣΑΛΝΙΚΟΣ Φ. , σελ. 7702, 7704, 7705

Γ. Επί προσωπικού θέµατος:
ΝΙΩΤΗΣ Γ. , σελ. 7734
ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ Γ. , σελ. 7734
ΧΡΥΣΑΝΘΑΚΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 7734
Δ. Επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Προστασίας του

Πολίτη:
ΟΘΩΝΑΣ Ε., σελ. 7764

Ε. Επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Περιβάλλοντος,
Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής:

ΑΪΒΑΛΙΩΤΗΣ Κ. , σελ. 7711
ΑΜΜΑΝΑΤΙΔΟΥ-ΠΑΣΧΑΛΙΔΟΥ Ε. , σελ. 7712
ΑΡΓΥΡΗΣ Ε. , σελ. 7728
ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ Μ. , σελ. 7693, 7694, 7695
ΒΛΑΧΟΣ Γ. , σελ. 7720
ΒΟΥΡΟΣ Ι. , σελ. 7721
ΓΕΙΤΟΝΑΣ Κ. , σελ. 7708
ΔΙΩΤΗ Η. , σελ. 7699, 7700, 7702
ΙΩΑΝΝΙΔΗΣ Ι. , σελ. 7714
ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ Σ. , σελ. 7716
ΚΑΝΤΕΡΕΣ Ν. , σελ. 7722
ΚΑΡΤΑΛΗΣ Κ. , σελ. 7715
ΚΟΛΛΙΑΣ Κ. , σελ. 7723
ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ Π. , σελ. 7731, 7732
ΛΕΒΕΝΤΗΣ Α. , σελ. 7718
ΜΕΡΕΝΤΙΤΗ Α. , σελ. 7719
ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ Κ. , σελ. 7709, 7710
ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ Γ. , σελ. 7688, 7724, 7726, 

7728, 7734
ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ Ν. , σελ. 7695
ΠΟΛΑΤΙΔΗΣ Η. , σελ. 7697
ΠΟΛΥΔΩΡΑΣ Β. , σελ. 7694
ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ Χ. , σελ. 7728
ΣΑΛΜΑΣ Μ. , σελ. 7726, 7727, 7728
ΣΗΦΟΥΝΑΚΗΣ Ν. , σελ. 7700, 7710
ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ Ν. , σελ. 7713
ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ Σ. , σελ. 7730, 7731
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΠΟΥΛΟΣ Γ. , σελ. 7691, 7692, 7693
ΧΡΥΣΑΝΘΑΚΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 7732, 7734

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΙ’

Τετάρτη 21 Μαρτίου 2012 (πρωί)



Αθήνα, σήµερα στις 21 Μαρτίου 2012, ηµέρα Τετάρτη και ώρα
10.14’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Δ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΒΥΡΩΝΑ ΠΟΛΥΔΩΡΑ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 20-3-2012
εξουσιοδότηση του Σώµατος επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της ΡΘ’ συνεδριάσεώς του, της Τρίτης 20
Μαρτίου 2012, σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο του σχε-
δίου νόµου: «Κύρωση της Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου
«Έγκριση Σχεδίου Κύριας Σύµβασης Χρηµατοδοτικής Διευκόλυν-
σης µεταξύ του Ευρωπαϊκού Ταµείου Χρηµατοπιστωτικής Στα-
θερότητας (Ε.Τ.Χ.Σ.), της Ελληνικής Δηµοκρατίας, του Ελληνικού
Ταµείου Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότητας (Τ.Χ.Σ.) και της Τρά-
πεζας της Ελλάδος και παροχής εξουσιοδοτήσεων για την υπο-
γραφή της Κύριας Σύµβασης»».

Παρακαλείται ο κύριος Γραµµατέας να ανακοινώσει τις ανα-
φορές προς το Σώµα. 

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τον κ. Σταύρο Καλαφάτη,
Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης, τα ακόλουθα: 

Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ

1) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κατέ-
θεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αφορά στη διαχείριση
της λιµενικής ζώνης της Πάτρας από το Δήµο Πατρέων.

2) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κατέ-
θεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αφορά σε φαινόµενα νο-
θείας στα καύσιµα που διαπιστώθηκαν µετά από ελέγχους του
ΣΔΟΕ.

3) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κατέ-
θεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στην έλλειψη
προγραµµατισµού των έργων στην οδό  Ηρώων Πολυτεχνείου
της Πάτρας.

4) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΜΙΧΑΗΛ ΜΠΕΚΙΡΗΣ κατέθεσε ανα-
φορά µε την οποία  ο Δήµος Ερυµάνθου αιτείται την έκτακτη οι-
κονοµική ενίσχυσή του λόγω καταστροφών  από ακραία καιρικά
φαινόµενα.

5) Ο Βουλευτής Καβάλας κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία  το Επιµελητήριο Καβάλας αιτείται
τη συνέχιση των πρωϊνών πτήσεων της Ολυµπιακής Αεροπορίας

προς την Καβάλα.

6) Ο Βουλευτής Καβάλας κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία  η Πανελλήνια Οµοσπονδία Φοροτε-
χνικών Ελεύθερων Επαγγελµατιών  αιτείται την υπαγωγή του
εξοπλισµού αντιχαλαζικής προστασίας στην ΑΥΟ Π.2869/2389/
ΠΟΛ.137/4-5-1987.

7) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  η Εταιρεία Κοινωνικής Πολιτικής
Αυτοδιοικήσεων Κρήτης και το Σωµατείο Εργαζοµένων Κοινωνι-
κής Φροντίδας Ευπαθών Οµάδων  αιτούνται την επίλυση θέµα-
τος που αφορά τη χρηµατοδότηση των  Κέντρων Ηµερήσιας
Φροντίδας Ηλικιωµένων - ΑΜΕΑ στην Κρήτη.

8) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο Σύνδεσµος Ελληνικού Οίνου αιτεί-
ται την απελευθέρωση  των φυτεύσεων αµπέλου µετά το 2015.

9) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κατέ-
θεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στην καθυ-
στέρηση του έργου του αυτοκινητοδροµίου της Πάτρας.

10) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στην κα-
ταστρατήγηση των συνταγµατικών διατάξεων σε βάρος των
δικαστικών υπαλλήλων, οι οποίοι, κατά δήλωσή τους, εργάζονται
αµισθί απογεύµατα και αργίες.

11) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αφορά σε υπόθεση
απιστίας και υπεξαίρεσης εταιρείας ανακύκλωσης στην οποία
συµµετείχαν πέντε µεγάλοι δήµοι της χώρας, µεταξύ των οποίων
και ο Δήµος Πατρέων.

12) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται σε  άρθρο
του κ. Κωνσταντίνου Χολέβα για την ολιγωρία εξεύρεσης λύσης
και βελτίωσης των εθνικών µας θεµάτων.

13) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στην ανυ-
παρξία διοικητηρίου όπου θα φιλοξενούνται όλες οι υπηρεσίες
για την καλύτερη εξυπηρέτηση των πολιτών.

14) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ κα-
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τέθεσε αναφορά µε την οποία  η Οµοσπονδία Συλλόγων Αµβυ-
κούχων Αµπελοκαλλιεργητών Ελλάδας αιτείται τη στήριξη της
πολιτείας για τη διάσωση της ελληνικής αµπελοκαλλιέργειας
αλλά και των πατροπαράδοτων ποτών  τσίπουρου και τσικου-
διάς.

15) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία   αιτείται την ενίσχυση µε προσω-
πικό, υποδοµές και εξοπλισµό της Πυροσβεστικής Υπηρεσίας
στο Νοµό Ηρακλείου.

16) Οι Βουλευτές, Α’ Πειραιώς κ. ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ, Β’
Πειραιώς κ. ΒΑΡΒΑΡΑ (ΒΕΡΑ) ΝΙΚΟΛΑΪΔΟΥ και Ευβοίας κ. ΓΕ-
ΩΡΓΙΟΣ ΜΑΡΙΝΟΣ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία  η Πανελ-
λήνια Ένωση Μηχανικών Εµπορικού Ναυτικού αιτείται την
επίλυση των οξυµένων προβληµάτων που αντιµετωπίζουν οι ναυ-
τεργάτες, αλλά και οι εργαζόµενοι γενικότερα, από τους χειρι-
σµούς της Κυβέρνησης.

17) Ο Βουλευτής Α’ Αθηνών κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία  η Πανελλήνια Οµοσπονδία Αξιωµα-
τικών Αστυνοµίας εκφράζει τη δυσαρέσκειά του για την εξαίρεση
του ένστολου και πολιτικού προσωπικού από το εκλογικό επί-
δοµα.

18) Ο Βουλευτής Χανίων κ. ΕΥΤΥΧΙΟΣ ΔΑΜΙΑΝΑΚΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία  η Εταιρεία Κοινωνικής Πολιτικής Αυτοδι-
οικήσεων Κρήτης και το Σωµατείο Εργαζοµένων Κοινωνικής
Φροντίδας Ευπαθών Οµάδων αιτούνται την επίλυση θέµατος που
αφορά τη χρηµατοδότηση των Κέντρων Ηµερήσιας Φροντίδας
Ηλικιωµένων - ΑΜΕΑ στην Κρήτη.

19) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο Οργανισµός  Ανάπτυξης Σητείας αιτείται
την έγκριση της πρότασης για χρηµατοδότηση της πράξης µε
τίτλο: «ΣΥΝ-ΕΡΓΑΣΙΕΣ», της Αναπτυξιακής Σύµπραξης  µε την
επωνυµία «Ο ΤΡΟΧΟΣ».

20) Ο Βουλευτής Β’ Πειραιώς κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΝΕΡΑΝΤΖΗΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  το Σωµατείο Συνταξιούχων ΗΣΑΠ
εκφράζει τη  διαµαρτυρία του για την κατάργηση ή  περικοπή µι-
σθών και επιδοµάτων του κλάδου τους και καταγγέλλει παντός
είδους επιθέσεις σε βάρος των συνδικαλιστών. 

21) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία  η Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση Αιτωλίας και
Ακαρνανίας εκφράζει τις θέσεις και τις προτάσεις του για τη βελ-
τίωση της ανταγωνιστικότητας των Οργανισµών Εγγείων Βελτιώ-
σεων.

22) Ο Βουλευτής Λέσβου κ. ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΓΑΛΗΝΟΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο Δήµαρχος Λήµνου Νοµού Λέσβου αιτεί-
ται την άµεση παρέµβαση των αρµοδίων για την αποκατάσταση
της ακτοπλοϊκής σύνδεσης της νήσου Λήµνου.

23) Η Βουλευτής Μεσσηνίας κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝ-
ΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ κατέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Πανελλαδικός
Σύλλογος «SOS Τροχαία Εγκλήµατα» αιτείται την κατάργηση του
άρθρου 31 παρ.1 του ν. 3904/2010, αναφορικά µε το χαρακτηρι-
σµό τροχαίων εγκληµάτων από πληµµελήµατα σε πταίσµατα, και
την επαναφορά των αρχικών διατάξεων του κ.ο.κ..

24) Οι Βουλευτές, Β’ Αθηνών κ. ΦΩΤΙΟΣ - ΦΑΝΟΥΡΙΟΣ ΚΟΥ-
ΒΕΛΗΣ, Νοµού Αττικής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ, Αχαΐας κ. ΝΙ-
ΚΟΛΑΟΣ ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ και Β’ Αθηνών κ. ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ
κατέθεσαν αναφορά µε την οποία  ο Σύνδεσµος Ελληνικού Οίνου
αιτείται την άµεση παρέµβαση του Υπουργείου Αγροτικής Ανά-

πτυξης και Τροφίµων υπέρ της απελευθέρωσης των φυτεύσεων
αµπέλου µετά το 2015.

25) Ο Βουλευτής Λέσβου κ. ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΓΑΛΗΝΟΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία  ο Δήµος Αγίου Ευστρατίου Νοµού Λέ-
σβου αιτείται να ενηµερωθεί σχετικά µε τα κριτήρια, τον τρόπο
και τη διαδικασία χαρακτηρισµού ορισµένων περιοχών του νη-
σιού ως «µικρών νησιωτικών υγροτόπων».

26) Η Βουλευτής Μεσσηνίας κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝ-
ΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ κατέθεσε αναφορά µε την οποία  η Δηµοτική Κοι-
νότητα Γαργαλιάνων του Δήµου Τριφυλίας αιτείται τη λήψη
µέτρων για την αντιµετώπιση της εγκληµατικότητας στην πε-
ριοχή.

27) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία  η Εταιρεία Κοινωνικής Πολιτικής Αυ-
τοδιοικήσεων Κρήτης και το Σωµατείο Εργαζοµένων Κοινωνικής
Φροντίδας Ευπαθών Οµάδων αιτούνται την επίλυση θέµατος που
αφορά τη χρηµατοδότηση των Κέντρων Ηµερήσιας Φροντίδας
Ηλικιωµένων – ΑΜΕΑ στην Κρήτη.

28) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία  η Κεντρική Επιτροπή Πολιτικών
Προσφύγων Ελλάδος - ΚΕΠΠΕ αιτείται την επίλυση θέµατος που
αφορά την αποκατάσταση της αδικίας που υπέστησαν τα φυσικά
πρόσωπα- που κατέχουν «οµολογιακά αµοιβαία κεφάλαια» εσω-
τερικού -από το κούρεµα των ελληνικών οµολόγων.

29) Οι Βουλευτές, Ευβοίας κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΡΙΝΟΣ, Νοµού Ατ-
τικής κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ, Β’ Αθηνών κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΙΚΟΣ
και Α’ Αθηνών κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ κατέθεσαν αναφορά µε
την οποία  ο Εµπορικός Σύλλογος Καρπενησίου,ο Σύλλογος Γυ-
ναικών Ευρυτανίας, οι Σύλλογοι Γονέων και  Κηδεµόνων των Δη-
µοτικών Σχολείων και Γυµνασίων Καρπενησίου και το Επιµε-
λητήριο Ευρυτανίας εκφράζουν τη διαµαρτυρία τους για τις ελ-
λείψεις προσωπικού στο Γενικό Νοσοκοµείο Καρπενησίου.

30) Οι Βουλευτές, Α’ Πειραιώς κ. ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ και Β’
Πειραιώς κ. ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ κατέθεσαν αναφορά µε
την οποία η Ανεξάρτητη Ένωση Απόστρατων Ενόπλων Δυνάµεων
αιτείται να ενηµερωθεί σχετικά µε τα πλήρη στοιχεία αυτοτελών
λογαριασµών που τηρούνται στο Ασφαλιστικό Κεφάλαιο Αλλη-
λεγγύης Γενεών, τις σχετικές κοινές υπουργικές αποφάσεις,
καθώς και τη σύνθεση και λειτουργία του συγκεκριµένου Ασφα-
λιστικού Κεφαλαίου.

31) Ο Βουλευτής Ευβοίας κ. ΣΥΜΕΩΝ (ΣΙΜΟΣ) ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία  οι Αγροτικοί Δασικοί Συνεται-
ρισµοί Γαλατσάδων και Καστανιώτισας αιτούνται την εκπόνηση
διαχειριστικής µελέτης µε σκοπό την ξύλευση του δάσους της
περιοχής τους.

32) Ο Βουλευτής Ευβοίας κ. ΣΥΜΕΩΝ (ΣΙΜΟΣ) ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία  η Ένωση Συντακτών Ηµερή-
σιων Εφηµερίδων Πελοποννήσου - Ηπείρου  - Νήσων  διαµαρτύ-
ρεται για την αναιτιολόγητη απόλυση του συναδέλφου κ.
Κωνσταντίνου Συνετού, ο οποίος εργαζόταν µε σύµβαση εργα-
σίας αορίστου χρόνου, από τη Διοίκηση του ΑΠΕ-ΜΠΕ.

Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ

1. Στην µε αριθµό 5260/01-02-2012 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Καράογλου Θεοδώρου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. Φ.80000/4423/
896/24-2-2012 έγγραφο από τον Υπουργό Εργασίας και Κοινω-
νικής Ασφάλισης  η ακόλουθη απάντηση:

7644 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΙ’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2012 (ΠΡΩΙ) 7645



7646 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



2. Στην µε αριθµό 5284/01-02-2012 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Τσούκαλη Νικολάου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. Φ.90022/4348/151/

24-2-2012 έγγραφο από τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικής
Ασφάλισης  η ακόλουθη απάντηση:
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3. Στην µε αριθµό 5356/03-02-2012 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Παπαδηµούλη Δηµητρίου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 7226 B/28-2-

2012 έγγραφο από τον Υπουργό Περιβάλλοντος, Ενέργειας και
Κλιµατικής Αλλαγής  η ακόλουθη απάντηση:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, είµαστε στην ευχάριστη θέση να υποδεχόµαστε στα άνω
δυτικά θεωρεία, απ’ όπου παρακολουθούν τη συνεδρίασή µας,
αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας
«ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία
του κτηρίου και για τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της
Βουλής, σαράντα µαθήτριες και µαθητές και δύο εκπαιδευτικοί
από το 5ο Γυµνάσιο Ηρακλείου Αττικής. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κύριε Μητσοτάκη, είναι η Περιφέρειά µας! Έχουµε άλλους συ-

ναδέλφους σήµερα εδώ από την Β’ Αθηνών; Βλέπω τον κ. Γεί-
τονα, τον κ. Βαρβιτσιώτη,...

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ: Και Α’ Θεσσαλονίκης!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Κύριε Κουρουµπλή,

είστε από τον Νοµό Αιτωλοακαρνανίας. Δεν ξέρω αν σκέφτεστε
να µετακοµίσετε στη Β’ Αθηνών. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Ας φροντίσουν λίγο και οι
επαρχιώτες, κύριε Πρόεδρε, για ανατροπές!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Τιµούµε την επαρχία.
Μάλιστα πολλοί εξ ηµών είµαστε µέτοικοι στην Αθήνα, για να µην
ξεχνιόµαστε. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Κύριοι συνάδελφοι, ει-
σερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της 

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Ψήφιση στο σύνολο του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Αγρο-
τικής Ανάπτυξης και Τροφίµων: «Διαχείριση και προστασία ακι-
νήτων Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων –Ρύθµιση
εµπραγµάτων δικαιωµάτων και λοιπές διατάξεις». 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο, ως διενε-
µήθη,  και στο σύνολο;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Το νοµοσχέδιο έγινε

δεκτό και στο σύνολο κατά πλειοψηφία. 
Συνεπώς το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων «Διαχείριση και προστασία ακινήτων Υπουργείου
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων –Ρύθµιση εµπραγµάτων δι-
καιωµάτων και λοιπές διατάξεις» έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία
σε µόνη συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου
και έχει ως εξής:

«Διαχείριση και προστασία ακινήτων Υπουργείου Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων –Ρύθµιση εµπραγµάτων δικαιωµάτων
και λοιπές διατάξεις

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ
ΑΚΙΝΗΤΑ ΠΟΥ ΔΙΑΧΕΙΡΙΖΕΤΑΙ ΤΟ ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ 

ΑΓΡΟΤΙΚΗΣ ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ ΚΑΙ ΤΡΟΦΙΜΩΝ

Άρθρο 1
Ορισµοί

Για τους σκοπούς του νόµου αυτού:
1. Τα ακίνητα των οποίων η διαχείριση ανήκει στο Υπουργείο

Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων είναι: 
α) Οι διαθέσιµες εκτάσεις και τα διαθέσιµα οικόπεδα, δηλαδή

όσες εκτάσεις και οικόπεδα έµειναν αδιάθετα µετά την ολοκλή-
ρωση της απαλλοτριωτικής διαδικασίας για την αποκατάσταση
ακτηµόνων γεωργών και γεωργοκτηνοτρόφων, καθώς και όσες
επανήλθαν στην κυριότητα του Ελληνικού Δηµόσιου, λόγω έκ-
πτωσης του δικαιούχου και ανάκλησης του σχετικού παραχωρη-
τηρίου.

β) Οι συνεταιρικές εκτάσεις του άρθρου 31 του β.δ.
29.10/6.12.1949 «Αγροτικός Κώδικας» (Α’ 342/1952) και αυτές
που αναγράφονται ως κοινόχρηστες στα κυρωµένα κτηµατολο-
γικά στοιχεία των διανοµών αγροκτηµάτων. 

γ) Οι αποστραγγιζόµενες γαίες, όπως ιδίως των διατάξεων του
β.δ. 19.3/24.3.1941 «Κώδικας αποστραγγιζόµενων γαιών» (Α’
84/1941).

δ) Τα µπασταινουχικά κτήµατα του άρθρου 290 του Αγροτικού
Κώδικα.

ε) Oι εκτάσεις οι οποίες απετέλεσαν αντικείµενο κτηνοτροφι-
κής αποκατάστασης βάσει πράξεων απαλλοτριώσεων που εκδό-
θηκαν κατ’ εφαρµογή του ν.δ. 203/ 1969 «Κτηνοτροφικός Κώδι-
κας» (Α’ 368/1941) και του άρθρου 28 του ν. 2185/1952 (Α’
217/1952).

στ) Τα ακίνητα που περιήλθαν ή περιέρχονται στο Υπουργείο
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, σύµφωνα µε το άρθρο 4 του
ν. 3147/2003 (Α’ 135), όπως συµπληρώθηκε µε την παράγραφο
19 του άρθρου 12 του ν. 3208/2003 (Α’ 303) και αντικαταστάθηκε
µε τις παραγράφους 12, 33α και 33β του άρθρου 20 του ν.
3399/2005 (Α’ 255),την παράγραφο 9 του άρθρου 13 του ίδιου
νόµου, την παράγραφο 3 του άρθρου 4 του ν. 2215/1994 (Α’ 77),
καθώς και µε πράξεις δωρεάς ή κληρονοµιάς. 

2. Τα ακίνητα αυτά ανήκουν κατά κυριότητα στο Ελληνικό Δη-
µόσιο και η διαχείρισή τους ασκείται από το Υπουργείο Αγροτι-
κής Ανάπτυξης και Τροφίµων και τις Περιφέρειες, σύµφωνα µε
τα οριζόµενα στα άρθρα 4 έως 12. 

3. Οι διατάξεις του παρόντος νόµου δεν εφαρµόζονται σε αν-
ταλλάξιµες εκτάσεις, δάση, δασικές ή αναδασωτέες εκτάσεις,

προστατευόµενες περιοχές των άρθρων 18 και 19 του ν.
1650/1986 (Α’ 160), χώρους και ζώνες µνηµείων που προστα-
τεύονται από την αρχαιολογική υπηρεσία, αιγιαλό και παραλίες,
όπως ορίζονται από τις διατάξεις του ν. 2971/ 2001 (Α’ 285),
καθώς και σε άλλες προστατευόµενες, σύµφωνα µε την κείµενη
νοµοθεσία, περιοχές. 

Άρθρο 2
Συµβατική και ψηφιακή βάση δεδοµένων

1. Στον Οργανισµό Πληρωµών και Ελέγχου Κοινοτικών Ενισχύ-
σεων Προσανατολισµού και Εγγυήσεων (Ο.Π.Ε.Κ.Ε.Π.Ε.) τηρεί-
ται βάση δεδοµένων, όπου απεικονίζονται ψηφιακά όλα τα
ακίνητα που διαχειρίζεται το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων. Στη βάση δεδοµένων έχουν πρόσβαση οι Επιτρο-
πές Θεµάτων Γης και Επίλυσης Διαφορών του άρθρου 14, οι αρ-
µόδιες υπηρεσίες των Περιφερειών της χώρας, οι Επιτροπές
Ελέγχου και Νοµιµότητας των Αποκεντρωµένων Διοικήσεων του
άρθρου 17, καθώς και κάθε ενδιαφερόµενος µετά από σχετική
του αίτηση στον Ο.Π.Ε.Κ.Ε.Π.Ε.. 

2. Κάθε πράξη παραχώρησης, η οποία γίνεται σύµφωνα µε τις
διατάξεις του άρθρου 4, καταχωρείται στην ψηφιακή βάση δε-
δοµένων, µε µέριµνα του Οργανισµού Πληρωµών και Ελέγχου
Κοινοτικών Ενισχύσεων Προσανατολισµού και Εγγυήσεων
(Ο.Π.Ε.Κ.Ε.Π.Ε.) ή της αρµόδιας υπηρεσίας της Περιφέρειας της
χώρας, αν η πράξη παραχώρησης εκδόθηκε από τον Περιφερει-
άρχη. Στην πράξη παραχώρησης πρέπει να περιγράφεται µε σα-
φήνεια το παραχωρούµενο ακίνητο κατά θέση, εµβαδόν και
συντεταγµένες στο ελληνικό γεωδαιτικό σύστηµα αναφοράς. Οι
ίδιες υπηρεσίες καταχωρούν στη βάση δεδοµένων τις πράξεις
ανάκλησης ή ακύρωσης των αποφάσεων παραχώρησης. 

3. Οι αρµόδιες υπηρεσίες των Περιφερειών της χώρας τηρούν
τα κτηµατολογικά στοιχεία των διανοµών απαλλοτριωµένων
αγροκτηµάτων, καθώς και τις αποφάσεις των Επιτροπών Απαλ-
λοτριώσεων και των Επιτροπών Οριστικών Διανοµών. 

4. Αν το κατά κυριότητα παραχωρούµενο ακίνητο βρίσκεται σε
περιοχή που έχει ενταχθεί στο Εθνικό Κτηµατολόγιο, για την πα-
ραχώρηση της έκτασης απαιτείται η αναγραφή του Κωδικού
Αριθµού Εθνικού Κτηµατολογίου (ΚΑΕΚ) στη σχετική πράξη. 

Άρθρο 3
Αρµόδια όργανα

Ακίνητα, των οποίων η διαχείριση ανήκει στο Υπουργείο Αγρο-
τικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, παραχωρούνται µε απόφαση του
Υπουργού Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων ή του Περιφερει-
άρχη, στην περιφέρεια του οποίου βρίσκεται το ακίνητο, σύµ-
φωνα µε τα οριζόµενα στο άρθρο 4. 

Άρθρο 4
Παραχωρήσεις ακινήτων

1. Με απόφαση του Υπουργού Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων δύνανται να παραχωρούνται: 

α) Κατά χρήση, έναντι τιµήµατος, ακίνητα για δραστηριότητες
του πρωτογενή τοµέα, καθώς και επενδύσεις άνω των τριών εκα-
τοµµυρίων (3.000.000) ευρώ, όπως ίδρυση ή επέκταση βιοτεχνι-
κών και βιοµηχανικών εγκαταστάσεων, ίδρυση ή επέκταση
ξενοδοχειακών µονάδων και επενδύσεις σε ανανεώσιµες πηγές
ενέργειας ή ακίνητα άνω των εκατό (100) στρεµµάτων, για οποι-
ονδήποτε σκοπό, ύστερα από γνώµη του οικείου περιφερειακού
συµβουλίου, που παρέχεται εντός (2) µηνών από την κατάθεση
της αίτησης του ενδιαφεροµένου. Η παραχώρηση της χρήσης,
έναντι τιµήµατος, γίνεται κατόπιν δηµοπρασίας σύµφωνα µε τα
οριζόµενα στο άρθρο 10 και µετά από εισήγηση της Διεύθυνσης
Πολιτικής Γης του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφί-
µων.

β) Δωρεάν, κατά χρήση, ακίνητα στο Δηµόσιο και στους Ορ-
γανισµούς Τοπικής Αυτοδιοίκησης (Ο.Τ.Α.) και σε νοµικά πρό-
σωπα δηµοσίου ή ιδιωτικού δικαίου µη κερδοσκοπικού χαρα-
κτήρα για κοινωφελείς σκοπούς. Για την παραχώρηση της χρή-
σης εισηγείται η Διεύθυνση Πολιτικής Γης του Υπουργείου Αγρο-
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τικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µετά από αίτηση του ενδιαφερό-
µενου φορέα, στην οποία περιγράφεται το ακίνητο, κατά εµβα-
δόν, θέση και συντεταγµένες στο ελληνικό γεωδαιτικό σύστηµα
αναφοράς και προσδιορίζεται η χρονική διάρκεια και ο σκοπός
της παραχώρησης. 

2. Με την επιφύλαξη της παραγράφου 1, µε απόφαση Περιφε-
ρειάρχη, µπορούν να παραχωρούνται ακίνητα των οποίων η δια-
χείριση ανήκει στο Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων, µετά από γνώµη της Επιτροπής Θεµάτων Γης και Επί-
λυσης Διαφορών του άρθρου 14, για τους κάτωθι σκοπούς: 

α) Για την παραγωγή τροφίµων φυτικής ή ζωικής προέλευσης
ή ζωοτροφών ή για βόσκηση, κατά χρήση, έναντι χαµηλού τιµή-
µατος, για ακίνητα εµβαδού έως εκατό (100) στρεµµάτων, σε
κατ’ επάγγελµα αγρότες, φυσικά ή νοµικά πρόσωπα, όπως αυτά
προσδιορίζονται στο άρθρο 2 του ν. 3874/2010 (Α’ 151), σε συ-
νεταιρισµούς και οµάδες παραγωγών, όπως αυτοί προσδιορίζον-
ται στο άρθρο 1 του ν. 4015/2011 (Α’ 210), καθώς και σε
ανέργους, εγγεγραµµένους στον Οργανισµό Απασχόλησης Ερ-
γατικού Δυναµικού (Ο.Α.Ε.Δ.), µετά από ανακοίνωση του Οργα-
νισµού Πληρωµών και Ελέγχου Κοινοτικών Ενισχύσεων Προσα-
νατολισµού και Εγγυήσεων (Ο.Π.Ε.Κ.Ε.Π.Ε.) στην ηλεκτρονική
του σελίδα στο διαδίκτυο, στην οποία αναρτώνται τα προς πα-
ραχώρηση αγροτικά ακίνητα.

β) Για δραστηριότητες του πρωτογενή τοµέα, κατά χρήση,
έναντι τιµήµατος, σε φυσικά ή νοµικά πρόσωπα για αγροτική
χρήση, όπως για καλλιέργεια ενεργειακών φυτών, εγκαταστά-
σεων θερµοκηπίων, ίδρυση ή επέκταση κτηνοτροφικών µονάδων
και ίδρυση ή επέκταση ιχθυογεννητικών µονάδων. Η παραχώ-
ρηση της χρήσης, έναντι τιµήµατος, γίνεται κατόπιν δηµοπρα-
σίας σύµφωνα µε τα οριζόµενα στο άρθρο 10. 

γ) Για αναπτυξιακούς σκοπούς, κατά χρήση, έναντι τιµήµατος,
όπως για την ίδρυση ή επέκταση βιοτεχνικών και βιοµηχανικών
εγκαταστάσεων, τουριστικών µονάδων και εγκαταστάσεων ανα-
νεώσιµων πηγών ενέργειας.

δ) Για την εγκατάσταση κεραιών κινητής τηλεφωνίας, κατά
χρήση, έναντι τιµήµατος.

3. Για την παραχώρηση ακινήτου, ο ενδιαφερόµενος υποβάλ-
λει αίτηση στη Διεύθυνση Πολιτικής Γης του Υπουργείου Αγρο-
τικής Ανάπτυξης και Τροφίµων ή στην Επιτροπή Θεµάτων Γης
και Επίλυσης Διαφορών, στην οποία περιγράφει το ακίνητο, κατά
εµβαδόν, θέση και συντεταγµένες στο ελληνικό γεωδαιτικό σύ-
στηµα αναφοράς και προσδιορίζει τη χρονική διάρκεια και το
σκοπό της παραχώρησης. 

4. Στην απόφαση παραχώρησης της χρήσης ορίζεται:
α) Ο χρόνος και ο τρόπος εγκατάστασης του παραχωρησιού-

χου.
β) Το τίµηµα και ο τρόπος καταβολής του, σύµφωνα µε τα

άρθρα 9 και 10.
γ) Η χρονική διάρκεια της παραχώρησης, σύµφωνα µε το

άρθρο 8.
δ) Οι όροι παραχώρησης, σύµφωνα µε το άρθρο 11, καθώς

και επιπλέον όροι, εφόσον αυτό επιβάλλεται για τη διασφάλιση
των συµφερόντων του Δηµοσίου.

5. Για την παραχώρηση ακινήτου, σύµφωνα µε την παράγραφο
1 περίπτωση α’, εκτός της παραχώρησης χρήσης για δραστηριό-
τητες του πρωτογενή τοµέα και σύµφωνα µε την παράγραφο 2
περιπτώσεις γ’ και δ’, απαιτείται ο χαρακτηρισµός του από την αρ-
µόδια δασική υπηρεσία, σύµφωνα µε τις διατάξεις του άρ-
θρου 14 του ν. 998/1979, ωσότου δηµοσιευθούν οι δασικοί
χάρτες της χώρας. Κατ’ εξαίρεση, ο χαρακτηρισµός του ακινήτου
δεν απαιτείται, εφόσον η ασκούµενη δραστηριότητα επιτρέπεται
από τις διατάξεις της δασικής νοµοθεσίας. Στις περιπτώσεις αυτές
η πράξη παραχώρησης της χρήσης είναι έγκυρη και ισχυρή ανε-
ξάρτητα από τη µορφή της έκτασης. 

Άρθρο 5
Εκµίσθωση λατοµείων 

Για την εκµίσθωση και εκµετάλλευση λατοµείων, την έκδοση
αδειών εκµετάλλευσης, καθώς και για κάθε άλλο σχετικό θέµα
αρµόδιος είναι ο περιφερειάρχης, στην Περιφέρεια του οποίου

βρίσκεται το ακίνητο, και εφαρµόζονται αναλογικά οι διατάξεις
του ν. 1428/1984 (Α’ 43), όπως τροποποιήθηκε και ισχύει. Δεν
εφαρµόζονται οι διατάξεις του νόµου αυτού όσον αφορά τη δια-
δικασία και τους όρους παραχώρησης που προβλέπονται στα
άρθρα 8, 9, 10 και 11.

Άρθρο 6
Παραχώρηση της χρήσης για κοινωφελείς σκοπούς

Η απόφαση παραχώρησης της χρήσης ακινήτων, δωρεάν, για
κοινωφελείς σκοπούς, σύµφωνα µε την περίπτωση β’ της παρα-
γράφου 1 του άρθρου 4, ανακαλείται αν ο χρήστης δεν εκπλη-
ρώσει το σκοπό της παραχώρησης εντός πενταετίας από την
έκδοση της απόφασης παραχώρησης ή αν αλλάξει ο σκοπός της
παραχώρησης, χωρίς τη συναίνεση του οργάνου που εξέδωσε
την πράξη αυτή. Στην απόφαση παραχώρησης περιλαµβάνονται
κατά τα λοιπά οι όροι του άρθρου 11. Με την ίδια απόφαση µπο-
ρεί να τίθενται επιπλέον όροι για την παραχώρηση του ακινήτου.

Άρθρο 7
Παραχώρηση της χρήσης αγροτικών ακινήτων 

έναντι χαµηλού τιµήµατος

1. Ο ενδιαφερόµενος για την παραχώρηση της χρήσης αγρο-
τικού ακινήτου, έως εκατό (100) στρεµµάτων, που διαχειρίζεται
το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε σκοπό την
παραγωγή τροφίµων, φυτικής ή ζωικής προέλευσης ή ζωοτρο-
φών ή για βόσκηση, έναντι χαµηλού τιµήµατος, σύµφωνα µε την
περίπτωση α’ της παραγράφου 2 του άρθρου 4, πρέπει να εν-
τάσσεται σε µία από τις ακόλουθες κατηγορίες: 

α) Να είναι επαγγελµατίας αγρότης ή νοµικό πρόσωπο εγγε-
γραµµένο στο Μητρώο Αγροτών και Αγροτικών Εκµεταλλεύσεων
(Μ.Α.Α.Ε.) ως κάτοχος αγροτικής εκµετάλλευσης, σύµφωνα µε
το άρθρο 2 του ν. 3874/2010, ή συνεταιρισµός ή οµάδα παραγω-
γών, όπως αυτοί προσδιορίζονται στο άρθρο 1 του ν. 4015/2011. 

β) Να είναι άνεργος εγγεγραµµένος στα αρχεία του Οργανι-
σµού Απασχόλησης Εργατικού Δυναµικού (Ο.Α.Ε.Δ.).

γ) Να είναι νέος ηλικίας έως τριάντα πέντε (35) ετών πτυχιού-
χος Γεωτεχνικής Σχολής (ΑΕΙ ή ΤΕΙ).

2. Η επιλογή του φυσικού ή νοµικού προσώπου µεταξύ περισ-
σοτέρων του ενός υποψηφίου ενδιαφεροµένου για το ίδιο αγρο-
τικό ακίνητο γίνεται βάσει βαθµών που συγκεντρώνει κάθε
ενδιαφερόµενος σύµφωνα µε τις ακόλουθες οµάδες κριτηρίων:

ΚΡΙΤΗΡΙΟ Α
Α1) Αγρότης µε όµορη προς το παραχωρούµενο αγροτικό ακί-

νητο αγροτική εκµετάλλευση και µε την προϋπόθεση ότι το σύ-
νολο των ήδη καλλιεργούµενων ιδιόκτητων ή µισθωµένων
αγροτεµαχίων του και του υπό παραχώρηση αγροτεµαχίου δεν
υπερβαίνει τα εκατό (100) στρέµµατα.

Βαθµοί 50

Α2) Αγρότης στον οποίο το ακίνητο είχε παραχωρηθεί για καλ-
λιέργεια µε απόφαση Νοµάρχη ή Αντιπεριφερειάρχη, µε βάση
την ΠΥΣ 95/1975 (Α’ 180) για δύο (2) χρόνια τουλάχιστον.

Βαθµοί 100

Α3) Μόνιµος κάτοικος Δήµου της περιφερειακής ενότητας
στην οποία βρίσκεται το παραχωρούµενο ακίνητο. 

Βαθµοί 100

ΚΡΙΤΗΡΙΟ Β
Β1) Νέος αγρότης ηλικίας έως τριάντα πέντε (35) ετών ή νέος

αγρότης, σύµφωνα µε το άρθρο 22 του Κανονισµού (ΕΚ) αριθ.
1698/2005 του Συµβουλίου της 20ής Σεπτεµβρίου 2005, για τη
στήριξη της αγροτικής ανάπτυξης από το Ευρωπαϊκό Γεωργικό
Ταµείο Αγροτικής Ανάπτυξης (ΕΕ L 277).

Βαθµοί 100

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΙ’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2012 (ΠΡΩΙ) 7653



Β2) Νέος ηλικίας έως τριάντα πέντε (35) ετών µε πτυχίο Γεω-
τεχνικής Σχολής (ΑΕΙ ή ΤΕΙ ) ηµεδαπής ή αλλοδαπής. 

Βαθµοί 100

Β3) Άνεργος εγγεγραµµένος στα αρχεία του ΟΑΕΔ.

Βαθµοί 180

Β4) Επαγγελµατίας Αγρότης.

Βαθµοί 60

ΚΡΙΤΗΡΙΟ Γ
Γ1) Νέος αγρότης ηλικίας έως τριάντα πέντε (35) ετών ή νέος

αγρότης σύµφωνα µε το άρθρο 22 του Κανονισµού (ΕΚ) αριθ.
1698/2005 του Συµβουλίου της 20ής Σεπτεµβρίου 2005, για τη
στήριξη της αγροτικής ανάπτυξης από το Ευρωπαϊκό Γεωργικό
Ταµείο Αγροτικής Ανάπτυξης (ΕΕ L 277) ή νέος µε πτυχίο Γεω-
τεχνικής Σχολής έως τριάντα πέντε (35) ετών που έχει δηλώσει
στο Μ.Α.Α.Ε. και στο Ολοκληρωµένο Σύστηµα Διαχείρισης και
Ελέγχου (Ο.Σ.Δ.Ε.) συνολικά (ιδιόκτητο ή µισθωµένο) καλλιερ-
γούµενο ή άλλως εκµεταλλευόµενο αγροτικό ακίνητο έως εκατό
(100) στρέµµατα ή άνεργος ως εξής:

Ιδιόκτητο/
µισθωµένο καλλιεργούµενο αγροτικό ακίνητο 

έως 4 στρ. βαθµοί 100
»                    »                   »                 έως 10 στρ. βαθµοί 90
»                    »                   »                 έως 20 στρ. βαθµοί 80
»                    »                   »                 έως 30 στρ. βαθµοί 70
»                    »                   »                 έως 40 στρ. βαθµοί 60
»                    »                   »                 έως 50 στρ. βαθµοί 50
»                    »                   »                 έως 80 στρ. βαθµοί 30
»                    »                   »                 έως 100 στρ. βαθµοί 10

 ΚΡΙΤΗΡΙΟ Δ
Δ1) Υποψήφιος µε δέσµευση καλλιέργειας για παραγωγή τρο-

φίµου ενταγµένου στο στρατηγικό σχεδιασµό της Περιφέρειας.

Βαθµοί 100

Δ2) Υποψήφιος µε δέσµευση καλλιέργειας για παραγωγή
άλλου τροφίµου µη ενταγµένου στο στρατηγικό σχεδιασµό της
Περιφέρειας.

Βαθµοί 50

Δ3) Υποψήφιος µε δέσµευση καλλιέργειας για παραγωγή χον-
δροειδών ή συµπυκνωµένων ζωοτροφών ή για χρήση του αγρο-
τικού ακινήτου για βόσκηση.

Βαθµοί 50
ΚΡΙΤΗΡΙΟ Ε
Ε1) Αγροτικός Συνεταιρισµός ή Οµάδα Παραγωγών µε δέ-

σµευση καλλιέργειας για παραγωγή τροφίµων ενταγµένων στο
στρατηγικό σχεδιασµό της Περιφέρειας, για παραγωγή χονδρο-
ειδών ή συµπυκνωµένων ζωοτροφών ή για χρήση αγροτικού ακι-
νήτου για βόσκηση χωρίς τον περιοριστικό παράγοντα των εκατό
(100) στρεµµάτων.

Βαθµοί 300

3. Για την παραχώρηση της χρήσης του αγροτικού ακινήτου
επιλέγεται ο αιτών που αθροίζει τη µεγαλύτερη βαθµολογία. Σε
περίπτωση συγκέντρωσης ίδιας βαθµολογίας µεταξύ περισσό-
τερων φυσικών προσώπων επιλέγεται κατά σειρά προτίµησης:
α) ο µόνιµος κάτοικος και β) ο νεότερος σε ηλικία υποψήφιος.
Μεταξύ περισσότερων νοµικών προσώπων µε ίδια βαθµολογία,
επιλέγεται αυτό µε το µεγαλύτερο κύκλο εργασιών, ενώ σε πε-
ρίπτωση ίδιας βαθµολογίας φυσικού και νοµικού προσώπου επι-
λέγεται το νοµικό πρόσωπο.

4. Ο ενδιαφερόµενος υποβάλλει την αίτησή του είτε µέσω του
διαδικτύου είτε στην Επιτροπή Θεµάτων Γης και Επίλυσης Δια-

φορών της οικείας Περιφέρειας. Τα στοιχεία του ενδιαφερόµε-
νου εισάγονται σε σχετική εφαρµογή στο διαδίκτυο, η οποία εµ-
φανίζει τη βαθµολογία που συγκεντρώνει βάσει των παραπάνω
κριτηρίων.

5. Το τίµηµα της παραχώρησης της χρήσης ορίζεται µε από-
φαση του Υπουργού Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων.

Άρθρο 8
Χρονική διάρκεια παραχώρησης

Η χρονική διάρκεια της παραχώρησης της χρήσης ακινήτου,
σύµφωνα µε το άρθρο 4, ορίζεται από πέντε (5) έως είκοσι πέντε
(25) έτη, µε δυνατότητα παράτασης, µε ανώτατο όριο τα δέκα
(10) έτη. Κατ’ εξαίρεση, µπορεί να συµφωνηθεί µεγαλύτερη διάρ-
κεια παραχώρησης πέραν της 25ετίας, µόνο για επενδυτικούς
σκοπούς, µε την προϋπόθεση ότι η διάρκεια της παραχώρησης
απαιτείται για την απόσβεση της επένδυσης ή για την ένταξή της
σε κάποιο επενδυτικό νόµο ή πρόγραµµα, που σε κάθε περί-
πτωση δεν µπορεί να υπερβαίνει τα σαράντα (40) έτη.

Άρθρο 9
Τίµηµα παραχώρησης

1. Το τίµηµα της παραχώρησης της χρήσης καταβάλλεται ετη-
σίως, εντός τριµήνου από την ηµεροµηνία που ορίζει η απόφαση
παραχώρησης και κατατίθεται σε Δηµόσια Οικονοµική Υπηρεσία,
ως έσοδο του Δηµόσιου.

2. Ο ενδιαφερόµενος οφείλει να προσκοµίζει το παράβολο
εξόφλησης του τιµήµατος χρήσης στη Διεύθυνση Πολιτικής Γης
του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, αν η από-
φαση παραχώρησης της χρήσης έχει εκδοθεί από τον Υπουργό,
ή στην αρµόδια υπηρεσία της οικείας Περιφέρειας, αν η από-
φαση παραχώρησης έχει εκδοθεί από τον Περιφερειάρχη. Σε πε-
ρίπτωση που παρέλθει άπρακτη η σχετική προθεσµία, το
αρµόδιο όργανο ανακαλεί την πράξη παραχώρησης της χρήσης.
Ο χρήστης οφείλει να εγκαταλείψει το ακίνητο εντός τριών (3)
ηµερών από τότε που έλαβε γνώση της ανάκλησης της πράξης
παραχώρησης. Αν δεν εγκαταλείψει το ακίνητο, το όργανο που
εξέδωσε την απόφαση παραχώρησης ειδοποιεί την Επιτροπή
Ελέγχου και Νοµιµότητας του άρθρου 17 για την επιβολή των
προβλεπόµενων διοικητικών µέτρων. 

Άρθρο 10
Διαδικασία δηµοπρασίας

1. Με απόφαση του Υπουργού Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων συγκροτείται πενταµελής Επιτροπή (Επιτροπή δηµοπρα-
σίας) µε αντικείµενο τη διενέργεια της δηµοπρασίας της
περίπτωσης α’ της παραγράφου 1 του άρθρου 4, που αποτελεί-
ται από τους παρακάτω υπαλλήλους του Υπουργείου Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων: 

α) Υπάλληλο του κλάδου ΠΕ10 Οικονοµικού της Διεύθυνσης
Οικονοµικής ως Πρόεδρο, µε αναπληρωτή του υπάλληλο της
ίδιας Διεύθυνσης.

β) Υπάλληλο του κλάδου ΠΕ10 Οικονοµικού της Διεύθυνσης
Οικονοµικού Ελέγχου και Επιθεώρησης, µε αναπληρωτή του
υπάλληλο της ίδιας Διεύθυνσης. 

γ) Υπάλληλο του κλάδου ΠΕ11 Μηχανικών της Διεύθυνσης Το-
πογραφικής µε αναπληρωτή του υπάλληλο της ίδιας Διεύθυν-
σης.

δ) Υπάλληλο του κλάδου ΠΕ1 Γεωπονικού µε τον αναπληρωτή
του.

ε) Διοικητικό υπάλληλο της Διεύθυνσης Πολιτικής Γης µε τον
αναπληρωτή του. 

Γραµµατέας της Επιτροπής ορίζεται διοικητικός υπάλληλος
που υπηρετεί στη Διεύθυνση Πολιτικής Γης του ίδιου Υπουργείου
µε τον αναπληρωτή του.Κάθε µέλος της επιτροπής δεν µπορεί
να συµµετάσχει σε αυτήν παρά µόνο µία φορά ανά τέσσερα (4)
έτη.

2. Με µέριµνα της Διεύθυνσης Τοπογραφικής του Υπουργείου
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων γίνεται η καταµέτρηση του
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ακινήτου και καταρτίζεται σχεδιάγραµµα, στο οποίο πρέπει να
περιγράφεται µε σαφήνεια το παραχωρούµενο ακίνητο κατά
θέση, εµβαδόν και συντεταγµένες στο ελληνικό γεωδαιτικό σύ-
στηµα αναφοράς.

3. Με απόφαση της Επιτροπής καθορίζεται το ελάχιστο όριο
προσφοράς, το οποίο δεν µπορεί να είναι κατώτερο του εξήντα
τοις εκατό (60%) της µισθωτικής αξίας του ακινήτου ανά έτος.

4. Τόπος και χρόνος διεξαγωγής των δηµοπρασιών:
Οι δηµοπρασίες διεξάγονται στην Αθήνα σε χώρο και χρόνο

που προσδιορίζεται και γνωστοποιείται µε διακήρυξη του Υπουρ-
γείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, η οποία ένα (1) µήνα
πριν τη διεξαγωγή της δηµοπρασίας, αναρτάται στην ιστοσελίδα
του ίδιου Υπουργείου, καθώς και του Ο.Π.Ε.Κ.Ε.Π.Ε. και τοιχο-
κολλάται στον Πίνακα Ανακοινώσεων της Κεντρικής Υπηρεσίας
του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων.

5. Περιεχόµενο διακήρυξης:
Η διακήρυξη συντάσσεται από τη Διεύθυνση Πολιτικής Γης και

πρέπει να περιλαµβάνει υποχρεωτικά:
α) το χρόνο (ηµεροµηνία, ώρα έναρξης και λήξης) και τον τόπο

της διενέργειας της δηµοπρασίας,
β) το είδος, τη θέση και τα λοιπά στοιχεία του υπό παραχώ-

ρηση ακινήτου,
γ) την τιµή εκκίνησης του καταβλητέου τιµήµατος,
δ) τις σταδιακές αναπροσαρµογές του τιµήµατος, τον τόπο και

χρόνο της καταβολής του,
ε) τη διάρκεια της παραχώρησης της χρήσης,
στ) υπόδειγµα εγγυητικής επιστολής αναγνωρισµένου πιστω-

τικού ιδρύµατος για τη συµµετοχή στη δηµοπρασία σε ποσοστό
δέκα τοις εκατό (10%) επί του ορίου προσφοράς,

ζ) τον όρο ότι µετά την υπογραφή της σύµβασης η εγγυητική
επιστολή συµµετοχής αντικαθίσταται µε άλλη, ποσού ίσου µε το
δέκα τοις εκατό (10%) του επιτευχθέντος τιµήµατος, για την εξα-
σφάλιση της καταβολής του τιµήµατος και την τήρηση των όρων
της απόφασης παραχώρησης,

η) οποιονδήποτε άλλο όρο κρίνεται αναγκαίος για την εξασφά-
λιση των συµφερόντων του Δηµοσίου.

6. Πλειοδότες:
Αν κάποιος πλειοδοτεί για λογαριασµό άλλου προσώπου, πρέ-

πει να το δηλώσει, αµέσως, στην επιτροπή δηµοπρασίας, κατά
τη σύνταξη των πρακτικών και να προσκοµίσει συµβολαιογρα-
φικό πληρεξούσιο ή σχετικό έγγραφο παροχής εξουσιοδότησης
προς πλειοδοσία, θεωρηµένο από δηµόσια υπηρεσία, διαφορε-
τικά θεωρείται αυτός ως πλειοδότης. Δεν γίνονται δεκτοί στη δη-
µοπρασία οι δηµόσιοι υπάλληλοι, οι στρατιωτικοί υπάλληλοι,
καθώς και οι υπάλληλοι που υπηρετούν στην τοπική αυτοδιοί-
κηση. Για τον αποκλεισµό κάποιου από τη δηµοπρασία συντάσ-
σεται από την Επιτροπή έκθεση που προσαρτάται στα πρακτικά
της δηµοπρασίας.

7. Διεξαγωγή της δηµοπρασίας:
Η δηµοπρασία διεξάγεται και διευθύνεται από την Επιτροπή

δηµοπρασίας, οι δε προσφορές των πλειοδοτών απευθύνονται
προς την Επιτροπή αυτή, η οποία τις επαναλαµβάνει µεγαλό-
φωνα και τις αναγράφει στα πρακτικά, κατά σειρά, µαζί µε το
ονοµατεπώνυµο του πλειοδότη. Κάθε προσφορά είναι υποχρεω-
τική για τον πλειοδότη.

8. Υπογραφή πρακτικών:
Μετά τη λήξη της δηµοπρασίας τα πρακτικά υπογράφονται

από τα µέλη της Επιτροπής που τη διενήργησε και από τον τε-
λευταίο πλειοδότη. Σε περίπτωση που ο τελευταίος πλειοδότης
αρνηθεί να υπογράψει τα πρακτικά, ενεργείται, εις βάρος του,
αναπλειστηριασµός, σύµφωνα µε τα οριζόµενα στην παράγραφο
9. 

9. Επανάληψη της δηµοπρασίας:
Η δηµοπρασία επαναλαµβάνεται στις κάτωθι περιπτώσεις:
α) Όταν αποβεί άκαρπη, λόγω µη εµφάνισης πλειοδοτών ή

λόγω µη επίτευξης του τιµήµατος, σύµφωνα µε τα οριζόµενα
στην παράγραφο 3. Στην περίπτωση αυτή η τιµή εκκίνησης - ελά-
χιστης προσφοράς - δεν µπορεί να είναι χαµηλότερη από το
εβδοµήντα τοις εκατό (70%) της αρχικής τιµής εκκίνησης.

β) Σε περίπτωση που η διαδικασία κριθεί άκυρη λόγω παρά-
βασης ουσιώδους τύπου αυτής.

γ) Όταν ο τελευταίος πλειοδότης αρνηθεί να υπογράψει τα
πρακτικά µετά την κατακύρωση. Στην περίπτωση αυτή η πλει-
οδοσία επαναλαµβάνεται εις βάρος του τελευταίου πλειοδότη,
ο οποίος υποχρεούται σε καταβολή αποζηµίωσης, το ύψος της
οποίας ορίζεται από τον Πρόεδρο της Επιτροπής Δηµοπρασίας,
στο τετραπλάσιο της τελικής τιµής κατακύρωσης. Το ποσό αυτό
βεβαιώνεται στην οικεία Δηµόσια Οικονοµική Υπηρεσία, ως
έσοδο του Δηµοσίου.

10. Για την παραχώρηση της χρήσης ακινήτου, έναντι τιµήµα-
τος, σύµφωνα µε τις περιπτώσεις β’, γ’ και δ’ της παραγράφου 2
του άρθρου 4, η δηµοπρασία διενεργείται από την Επιτροπή Θε-
µάτων Γης και Επίλυσης Διαφορών, σύµφωνα µε τα οριζόµενα
στις προηγούµενες παραγράφους. Οι δηµοπρασίες διεξάγονται
στην έδρα της οικείας Περιφέρειας σε χώρο και χρόνο που
προσδιορίζεται µε τη δηµοσίευση της διακήρυξης. Κάθε δηµο-
πρασία γνωστοποιείται µε διακήρυξη της οικείας Περιφέρειας,
ένα (1) µήνα πριν τη διεξαγωγή της δηµοπρασίας, η οποία δηµο-
σιεύεται στην ιστοσελίδα της Περιφέρειας και του
Ο.Π.Ε.Κ.Ε.Π.Ε.. Η διακήρυξη τοιχοκολλάται, επίσης, στον Πίνακα
Ανακοινώσεων της Κεντρικής Υπηρεσίας της οικείας Περιφέ-
ρειας. Όπου στις παραπάνω παραγράφους αναφέρεται η Επι-
τροπή Δηµοπρασίας νοείται η Επιτροπή Θεµάτων Γης και
Επίλυσης Διαφορών.

11. Η παραχώρηση ακινήτων δύναται να πραγµατοποιείται µε
ηλεκτρονική δηµοπρασία. Οι όροι, οι προϋποθέσεις και η διαδι-
κασία της ηλεκτρονικής δηµοπρασίας ορίζονται µε προεδρικό
διάταγµα το οποίο εκδίδεται µετά από πρόταση των Υπουργών
Ανάπτυξης, Ανταγωνιστικότητας και Ναυτιλίας και Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων.

Άρθρο 11
Όροι παραχώρησης της χρήσης 

1. Ο παραχωρησιούχος οφείλει να χρησιµοποιεί το ακίνητο για
τη χρήση για την οποία του παραχωρήθηκε. Απαγορεύεται η εκ-
µίσθωση, καθώς και η παραχώρηση της χρήσης καθ’ οιονδήποτε
τρόπο σε τρίτο πρόσωπο, εκτός και αν συναινέσει, εγγράφως,
το όργανο που εξέδωσε την απόφαση παραχώρησης. 

2. Ο παραχωρησιούχος υποχρεούται να κάνει καλή χρήση του
ακινήτου. Απαγορεύεται η κατάληψη άλλων χώρων γύρω από το
παραχωρούµενο ακίνητο και η τοποθέτηση σε αυτό µηχανηµά-
των, εύφλεκτων ή εκρηκτικών υλών ή αντικειµένων, που µπορεί
να βλάψουν το ακίνητο ή να ρυπαίνουν σοβαρά το περιβάλλον.

3. Ο παραχωρησιούχος υποχρεούται να καταβάλει κάθε δα-
πάνη που βαρύνει το ακίνητο σύµφωνα µε την κείµενη νοµοθε-
σία.

4. Σε όλη τη διάρκεια της παραχώρησης της χρήσης, ο παρα-
χωρησιούχος έχει την αποκλειστική ευθύνη συντήρησης και επι-
σκευής ζηµιών ή βλαβών του παραχωρούµενου ακινήτου.
Οποιαδήποτε τροποποίηση, προσθήκη ή µεταρρύθµιση παραµέ-
νει προς όφελος του παραχωρούµενου ακινήτου, χωρίς κανένα
απολύτως δικαίωµα για αφαίρεση ή υποχρέωση για αποζηµίωση
του παραχωρησιούχου. 

5. Αν ο παραχωρησιούχος αποχωρήσει, πριν από τη λήξη της
παραχώρησης της χρήσης, οφείλει να καταβάλει το τίµηµα που
αναλογεί σε ένα (1) έτος. 

6. Σε περίπτωση µη εµπρόθεσµης καταβολής του τιµήµατος ή
άλλης σχετικής δαπάνης που βαρύνει τον παραχωρησιούχο ή
παράβασης οποιουδήποτε όρου της παραχώρησης χρήσης, ανα-
καλείται η απόφαση παραχώρησης και η εγγύηση που δόθηκε κα-
ταπίπτει υπέρ του Δηµοσίου.

7. Κατά τη λήξη της παραχώρησης χρήσης, ο παραχωρησιού-
χος υποχρεούται, χωρίς όχληση, να αποχωρήσει από το παρα-
χωρούµενο ακίνητο και να το παραδώσει στην αρµόδια Υπη-
ρεσία. Εφόσον διαπιστωθεί ότι τηρήθηκαν οι όροι της παραχώ-
ρησης, η εγγύηση επιστρέφεται στον παραχωρησιούχο. Για τη
λήξη της παραχώρησης χρήσης συντάσσει πρωτόκολλο από το
όργανο που εξέδωσε την πράξη παραχώρησης, το οποίο υπο-
γράφεται από το ίδιο όργανο και από τον παραχωρησιούχο.

8. Σε περίπτωση άρνησης του παραχωρησιούχου να εγκατα-
λείψει το ακίνητο, η οικεία Επιτροπή Ελέγχου και Νοµιµότητας
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του άρθρου 17 επιβάλλει τα προβλεπόµενα διοικητικά µέτρα.
9. Αν ανακληθεί η απόφαση παραχώρησης, λόγω παράβασης

των όρων της, ο ενδιαφερόµενος δεν µπορεί να υποβάλλει νέα
αίτηση για παραχώρηση χρήσης ακινήτου που διαχειρίζεται το
Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων πριν την παρέ-
λευση τριών (3) ετών. 

Άρθρο 12
Διόρθωση κτηµατολογικών στοιχείων, 

παραχωρητηρίων και αποφάσεων 
Επιτροπών Απαλλοτριώσεων

1. Με απόφαση του οικείου Περιφερειάρχη διορθώνονται,
µετά από εισήγηση της αρµόδιας υπηρεσίας της Περιφέρειας: 

α) παραχωρητήρια, που εκδόθηκαν βάσει διατάξεων ιδίως του
Αγροτικού Κώδικα, του άρθρου 12 του ν. 1832/ 1951 (Α’ 153),
των άρθρων 3 και 6 του ν. 666/1977 (Α’ 234), καθώς και όσων εκ-
δίδονται βάσει του άρθρου 21 του παρόντος νόµου, εφόσον πρό-
κειται για εσφαλµένη αναγραφή της ταυτότητας του δικαιούχου
ή των παραχωρηθέντων ακινήτων, 

β) τα κυρωµένα κτηµατολογικά στοιχεία των διανοµών απαλ-
λοτριωθέντων αγροκτηµάτων για την αποκατάσταση ακτηµόνων
γεωργών, εφόσον έχουν εµφιλοχωρήσει τεχνικά σφάλµατα ή
λανθασµένες αναγραφές της ταυτότητας των δικαιούχων ή των
παραχωρηθέντων τεµαχίων και 

γ) αποφάσεις Επιτροπών Απαλλοτριώσεων µόνο ως προς την
εσφαλµένη αναγραφή της ταυτότητας των δικαιούχων. 

2. Η διόρθωση των παραπάνω στοιχείων γίνεται µετά από αί-
τηση του ενδιαφεροµένου στην αρµόδια υπηρεσία της Περιφέ-
ρειας, στη χωρική αρµοδιότητα της οποίας βρίσκεται το ακίνητο. 

Άρθρο 13
Ειδική διοικητική προσφυγή

Οποιοσδήποτε έχει έννοµο συµφέρον µπορεί να προσβάλει τις
πράξεις του Περιφερειάρχη ενώπιον του Ελεγκτή Νοµιµότητας,
σύµφωνα µε το άρθρο 227 του ν. 3852/2010 (Α’ 87). 

Άρθρο 14
Επιτροπή Θεµάτων Γης και Επίλυσης Διαφορών

1. Στην έδρα κάθε Περιφέρειας συνιστάται τριµελής Επιτροπή
Θεµάτων Γης και Επίλυσης Διαφορών, η οποία αποτελείται από
έναν διοικητικό υπάλληλο, έναν τοπογράφο και έναν γεωπόνο
της οικείας Περιφέρειας, καθώς και τους αναπληρωτές τους. Ως
πρόεδρος της Επιτροπής ορίζεται ο ανώτερος κατά βαθµό και
µεταξύ οµοιοβάθµων αυτός που έχει περισσότερα χρόνια υπη-
ρεσίας στον ίδιο βαθµό. Ως γραµµατέας της Επιτροπής ορίζεται
υπάλληλος της Περιφέρειας. Η Επιτροπή συγκροτείται µε από-
φαση του αρµόδιου Περιφερειάρχη. Η απόφαση του Περιφερει-
άρχη δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως. Κάθε
µέλος της Επιτροπής δεν µπορεί να συµµετάσχει σε αυτή παρά
µόνο µία φορά κάθε τέσσερα (4) έτη.

2. Μετά από εισήγηση της Γενικής Διεύθυνσης Αγροτικής Οι-
κονοµίας και Κτηνιατρικής της οικείας Περιφέρειας, µπορεί, µε
απόφαση Περιφερειάρχη, να συγκροτούνται περισσότερες Επι-
τροπές Θεµάτων Γης και Επίλυσης Διαφορών, εφόσον ο αριθµός
των υποθέσεων που εκκρεµούν δεν µπορεί να εξεταστεί σε εύ-
λογο χρόνο από την Επιτροπή Θεµάτων Γης και Επίλυσης Δια-
φορών της Περιφέρειας. Με την ίδια απόφαση καθορίζεται και η
κατά τόπον αρµοδιότητα κάθε Επιτροπής. 

3. Στις περιπτώσεις που απαιτείται καθορισµός τιµήµατος µε-
τέχει ως µέλος στην Επιτροπή, εκπρόσωπος της αρµόδιας Δη-
µόσιας Οικονοµικής Υπηρεσίας του Υπουργείου Οικονοµικών, µε
δικαίωµα ψήφου. Ο εκπρόσωπος της Δηµόσιας Οικονοµικής
Υπηρεσίας ορίζεται µε πράξη του Προϊσταµένου της, µετά από
πρόσκληση της Επιτροπής Θεµάτων Γης και Επίλυσης Διαφο-
ρών, που ορίζει την ηµέρα, την ώρα και τον τόπο συνεδρίασης
της Επιτροπής. Η πρόσκληση της Επιτροπής αποστέλλεται στην
αρµόδια οικονοµική υπηρεσία, µε τηλεοµοιοτυπία ή µε ηλεκτρο-
νικό ταχυδροµείο, τέσσερις (4) εργάσιµες ηµέρες πριν τη συνε-

δρίασή της.
4. Στην Επιτροπή Θεµάτων Γης και Επίλυσης Διαφορών µετέ-

χει ως µέλος και Πρόεδρος αυτής, εκπρόσωπος του Νοµικού
Συµβουλίου του Κράτους που υπηρετεί στην οικεία Περιφέρεια,
για τα θέµατα που εξετάζει η Επιτροπή σύµφωνα µε την παρά-
γραφο 4 του άρθρου 22. O εκπρόσωπος του Νοµικού Συµβου-
λίου του Κράτους ορίζεται µε πράξη του Προέδρου του. Για την
κλήση του στη συνεδρίαση της Επιτροπής εφαρµόζονται οι δια-
τάξεις της προηγούµενης παραγράφου. 

5. Η θητεία της Επιτροπής ορίζεται διετής. Κατά τα λοιπά
εφαρµόζονται οι διατάξεις του Κώδικα Διοικητικής Διαδικασίας. 

Άρθρο 15
Αρµοδιότητες Επιτροπής

Η Επιτροπή Θεµάτων Γης και Επίλυσης Διαφορών έχει τις εξής
αρµοδιότητες:

α) Γνωµοδοτεί σχετικά µε την παραχώρηση ακινήτων για τους
σκοπούς της παραγράφου 2 του άρθρου 4.

β) Ασκεί τις αρµοδιότητες που τις ανατίθενται µε τις διατάξεις
των άρθρων 10, 22, 23, 24 και 36. 

Άρθρο 16
Διαχείριση ακινήτων του Ν.Π.Δ.Δ. 

«Ταµείο Γεωργίας και Κτηνοτροφίας»

1. Η Οικονοµική Διεύθυνση της Γενικής Διεύθυνσης Οικονοµι-
κής Υποστήριξης και Επιθεώρησης του Υπουργείου Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων ασκεί τη διαχείριση της ακίνητης περι-
ουσίας του νοµικού προσώπου δηµοσίου δικαίου µε την επωνυ-
µία «Ταµείο Γεωργίας και Κτηνοτροφίας», το οποίο συστήθηκε
µε το άρθρο 12 του ν. 574/1937 (Α’ 110) και µετονοµάσθηκε σε
«Ταµείο Γεωργίας και Κτηνοτροφίας» µε το άρθρο 12 του
ν. 3889/2010 (Α’ 182). 

2. Η διαχείριση της περιουσίας του «Ταµείου Γεωργίας και
Κτηνοτροφίας» ασκείται σύµφωνα µε τις διατάξεις του β.δ.
284/1961 (Α’ 82).

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΔΕΥΤΕΡΟ
ΠΡΟΣΤΑΣΙΑ ΑΚΙΝΗΤΩΝ ΔΙΑΧΕΙΡΙΣΗΣ 

ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ ΑΓΡΟΤΙΚΗΣ ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ 
ΚΑΙ ΤΡΟΦΙΜΩΝ

Άρθρο 17
Επιτροπή Ελέγχου και Νοµιµότητας

1. Στην έδρα κάθε Αποκεντρωµένης Διοίκησης συνιστάται, µε
πράξη του Γενικού Γραµµατέα Αποκεντρωµένης Διοίκησης, τρι-
µελής Επιτροπή Ελέγχου και Νοµιµότητας, µε µέλη, έναν Πάρε-
δρο του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους, έναν διοικητικό
υπάλληλο κλάδου ΠΕ και έναν υπάλληλο µε πτυχίο τοπογράφου
µηχανικού ή γεωπόνου, καθώς και τους αναπληρωτές τους. Στην
Επιτροπή προεδρεύει ο Πάρεδρος του Νοµικού Συµβουλίου του
Κράτους. Ως γραµµατέας της Επιτροπής ορίζεται υπάλληλος
της Αποκεντρωµένης Διοίκησης. Η Επιτροπή συγκροτείται µε
πράξη του Γενικού Γραµµατέα Αποκεντρωµένης Διοίκησης που
δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως. Κάθε µέλος
της Επιτροπής δεν µπορεί να συµµετάσχει σε αυτή παρά µόνο
µία φορά ανά τέσσερα (4) έτη.

2. Μετά από εισήγηση της Επιτροπής Ελέγχου και Νοµιµότη-
τας της οικείας Αποκεντρωµένης Διοίκησης, µπορεί, µε απόφαση
του οικείου Γενικού Γραµµατέα Αποκεντρωµένης Διοίκησης, να
συγκροτείται και δεύτερη Επιτροπή, εφόσον ο αριθµός των εκ-
κρεµών υποθέσεων δεν µπορεί να εξεταστεί σε εύλογο χρόνο.
Με την ίδια απόφαση καθορίζεται και η κατά τόπον αρµοδιότητα
της Επιτροπής. 

3. Η θητεία της Επιτροπής ορίζεται διετής. Για τη λειτουργία
της Επιτροπής και για κάθε θέµα που δεν ρυθµίζεται από τις δια-
τάξεις του άρθρου αυτού, εφαρµόζονται οι διατάξεις του Κώδικα
Διοικητικής Διαδικασίας. 

4. Η Επιτροπή Ελέγχου και Νοµιµότητας συνιστάται εντός δύο
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(2) µηνών από τη δηµοσίευση του παρόντος νόµου. 

Άρθρο 18
Αρµοδιότητες 

1. Η Επιτροπή Ελέγχου και Νοµιµότητας ασκεί τις εξής αρµο-
διότητες:

α) Εκδίδει το πρωτόκολλο διοικητικής αποβολής του άρθρου
19 κατά του αυθαίρετου κατόχου ακινήτου, του οποίου η διαχεί-
ριση ανήκει στο Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων
και µεριµνά για την εκτέλεσή του.

β) Επιβάλλει, µε απόφασή της, πρόστιµο αυθαίρετης κατάλη-
ψης ίσο µε το διπλάσιο της αντικειµενικής αξίας του ακινήτου.
Το πρόστιµο βεβαιώνεται στην αρµόδια Δηµόσια Οικονοµική
Υπηρεσία, ως έσοδο του Δηµοσίου, µετά την πάροδο τριάντα
(30) ηµερών από την κοινοποίησή του στον αυθαίρετο κάτοχο.
Το πρόστιµο δεν βεβαιώνεται, αν:

αα) ο αυθαίρετος κάτοχος εγκαταλείψει το ακίνητο, εντός της
παραπάνω προθεσµίας, µε υπεύθυνη δήλωση που καταθέτει στο
Κέντρο Εξυπηρέτησης Πολιτών του τόπου κατοικίας του, η οποία
αποστέλλεται αυθηµερόν στην οικεία Επιτροπή Ελέγχου και Νο-
µιµότητας ή 

ββ) ασκήσει ανακοπή κατά της πράξης επιβολής προστίµου
ενώπιον του αρµόδιου Ειρηνοδικείου. Για την προθεσµία άσκη-
σης της ανακοπής, τη διαδικασία εκδίκασης και την άσκηση εν-
δίκων µέσων εφαρµόζονται αναλογικά οι διατάξεις του επόµενου
άρθρου. Μετά την τελεσιδικία της πράξης επιβολής του προστί-
µου, αυτό βεβαιώνεται στην αρµόδια Δηµόσια Οικονοµική Υπη-
ρεσία ως έσοδο του Δηµοσίου. Αν έχει ανεγερθεί αυθαίρετο
κτίσµα εντός του ακινήτου, η Επιτροπή ενηµερώνει αµελλητί τις
αρµόδιες υπηρεσίες για να προβούν στην κατεδάφιση του αυ-
θαίρετου κτίσµατος και να επιβάλλουν τα λοιπά προβλεπόµενα
διοικητικά µέτρα. 

2. Για την επιβολή προστίµου µετέχει, ως µέλος της Επιτρο-
πής, εκπρόσωπος της Δηµόσιας Οικονοµικής Υπηρεσίας του
Υπουργείου Οικονοµικών µε δικαίωµα ψήφου. Ο εκπρόσωπος
της Δηµόσιας Οικονοµικής Υπηρεσίας ορίζεται µε πράξη του
Προϊσταµένου της, µετά από πρόσκληση της Επιτροπής Ελέγχου
και Νοµιµότητας, που ορίζει την ηµέρα, την ώρα και τον τόπο συ-
νεδρίασης της Επιτροπής. Η πρόσκληση της Επιτροπής απο-
στέλλεται στην αρµόδια Δηµόσια Οικονοµική Υπηρεσία, µε
τηλεοµοιοτυπία ή µε ηλεκτρονικό ταχυδροµείο, τέσσερις (4) ερ-
γάσιµες ηµέρες πριν τη συνεδρίασή της.

3. Πριν την έκδοση του πρωτοκόλλου διοικητικής αποβολής
και την επιβολή του προστίµου, η Επιτροπή Ελέγχου και Νοµιµό-
τητας καλεί τον ενδιαφερόµενο να εκφράσει τις απόψεις του. Για
την κλήση του ενδιαφεροµένου και τη διαδικασία ενώπιον της
Επιτροπής εφαρµόζεται αναλογικά το άρθρο 6 του ν. 2690/1999
(Α’ 45), όπως τροποποιήθηκε και ισχύει.

Άρθρο 19
Πρωτόκολλο διοικητικής αποβολής

1. Η Επιτροπή Ελέγχου και Νοµιµότητας συντάσσει πρωτό-
κολλο διοικητικής αποβολής κατά οποιουδήποτε κατέχει αυθαί-
ρετα ή επιχειρεί να καταλάβει ακίνητο που εµπίπτει στο πεδίο
εφαρµογής των διατάξεων του παρόντος νόµου. 

2. Ο κάτοχος µπορεί να ασκήσει ανακοπή κατά του πρωτοκόλ-
λου διοικητικής αποβολής ενώπιον του αρµοδίου Ειρηνοδικείου,
εντός ανατρεπτικής προθεσµίας τριάντα (30) ηµερών από την
κοινοποίηση σε αυτόν του πρωτοκόλλου. Αντίγραφο της ανακο-
πής κοινοποιείται στην Επιτροπή Ελέγχου και Νοµιµότητας εντός
της ίδιας προθεσµίας, επί ποινή απαραδέκτου της συζητήσεως.
Η άσκηση της ανακοπής δεν αναστέλλει την εκτέλεση του πρω-
τοκόλλου.

3. Ο καθού απευθύνεται το πρωτόκολλο, θεωρείται ότι το απο-
δέχθηκε, εάν εντός της ως άνω προθεσµίας των τριάντα (30)
ηµερών από την κοινοποίηση του πρωτοκόλλου δεν ασκήσει κατ’
αυτού ανακοπή.

4. Για την προδικασία και την εκδίκαση της ανακοπής εφαρ-
µόζονται οι διατάξεις του Κώδικα Πολιτικής Δικονοµίας περί

ασφαλιστικών µέτρων. 
5. Κατά της αποφάσεως του Ειρηνοδικείου επιτρέπεται έφεση

ενώπιον του αρµοδίου µονοµελούς Πρωτοδικείου, που δικάζει
κατά τη διαδικασία του Κώδικα Πολιτικής Δικονοµίας περί ασφα-
λιστικών µέτρων, µη επιτρεποµένης παραποµπής της υπόθεσης
στο Πολυµελές Πρωτοδικείο. Η έφεση ασκείται εντός προθε-
σµίας τριάντα (30) ηµερών από την επίδοση της απόφασης. 

6. Οι προθεσµίες που τίθενται µε το παρόν άρθρο δεν παρε-
κτείνονται λόγω αποστάσεως. Σε περίπτωση κλήσης του Δηµο-
σίου τηρούνται οι ειδικές για την εµφάνιση αυτού προθεσµίες.

7. Για την εκτέλεση του πρωτοκόλλου διοικητικής αποβολής
µπορεί να ζητηθεί η συνδροµή της αστυνοµικής αρχής που υπο-
χρεούται να συνδράµει.

Αρθρο 20
Ποινικές κυρώσεις

Οι διατάξεις του άρθρου 23 του ν. 1539/1938 (Α’ 488), όπως
τροποποιήθηκε µε την παρ.1 του άρθρου 1 του α.ν. 263/1968 (Α’
12) εφαρµόζονται αναλογικά και στους κατόχους ακίνητων που
υπάγονται στο πεδίο εφαρµογής του παρόντος νόµου. Η ποινική
δίωξη ασκείται κατόπιν εγκλήσεως της Επιτροπής Ελέγχου και
Νοµιµότητας µετά την τελεσιδικία του πρωτοκόλλου διοικητικής
αποβολής και της πράξης επιβολής προστίµου. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ
ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΕΜΠΡΑΓΜΑΤΩΝ ΔΙΚΑΙΩΜΑΤΩΝ

Άρθρο 21
Έκδοση τίτλου κυριότητας

1. Ο Περιφερειάρχης είναι αρµόδιος για την έκδοση των τίτλων
κυριότητας, σύµφωνα µε την παράγραφο 5 του άρθρου 22, την
παράγραφο 7 του άρθρου 23 και την παράγραφο 4 του άρθρου
36. Ο τίτλος κυριότητας µεταγράφεται µε µέριµνα του δικαιού-
χου. Με απόφαση του οικείου Περιφερειάρχη η αρµοδιότητα µπο-
ρεί να µεταβιβαστεί σε άλλα όργανα της Διοίκησης.

2. Με απόφαση του Υπουργού Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων καθορίζεται ο τύπος του παραχωρητηρίου.

Άρθρο 22
Μη προβολή δικαιωµάτων κυριότητας από το Δηµόσιο

1. Το Ελληνικό Δηµόσιο δεν προβάλλει δικαιώµατα κυριότητας
σε ακίνητα, που υπάγονται στο πεδίο εφαρµογής του νόµου
αυτού, σύµφωνα µε το άρθρο 1, εφόσον ο νοµέας του ακινήτου
ή ο δικαιοπάροχός του: 

α) Το απέκτησε:
αα) µε νόµιµο τίτλο, από επαχθή αιτία, µε την προϋπόθεση ότι

ο τίτλος του µεταγράφηκε έως την 5.6.1993, εκτός αν κατά τη
κτήση της νοµής βρισκόταν σε κακή πίστη. Σε κακή πίστη βρι-
σκόταν ο νοµέας αν δεν συντρέχουν οι προϋποθέσεις του άρ-
θρου 1042 του Αστικού Κώδικα. Στο χρόνο νοµής προσµετράται
και ο χρόνος νοµής του δικαιοπαρόχου του που διανύθηκε µε τις
ίδιες προϋποθέσεις,

ββ) βάσει παραχωρητηρίου που δεν έχει µεταγραφεί, ως προς
το εµβαδόν του ακινήτου που αναγράφεται στο παραχωρητήριο
αλλά και των λοιπών στοιχείων των ακινήτων και των δικαιούχων, 

γγ) βάσει παραχωρητηρίου που εκδόθηκε από αναρµόδιο δι-
οικητικό όργανο ή βάσει πράξης δηµοτικού ή κοινοτικού συµβου-
λίου, µόνο ως προς το εµβαδόν του παραχωρούµενου ακινήτου.

β) Με απόφαση της Επιτροπής Απαλλοτριώσεων, κρίθηκε δι-
καιούχος οικοπέδου ή κλήρου βάσει των διατάξεων του Αγροτι-
κού Κώδικα και δεν κηρύχθηκε έκπτωτος, δεν εκδόθηκε όµως το
σχετικό παραχωρητήριο. 

γ) Το νέµεται πριν την 1.1.1965 για γεωργική χρήση, η οποία
εξακολουθεί να ασκείται µέχρι σήµερα. Ο Νοµός Αττικής εξαι-
ρείται από την εφαρµογή της περίπτωσης αυτής.

2. Η µη προβολή δικαιωµάτων κυριότητας αφορά µόνο τον δι-
καιούχο ή το νόµιµο δικαιοπάροχό του που εµπίπτει στις περι-
πτώσεις της προηγούµενης παραγράφου. 
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3. Για τη συνδροµή των προϋποθέσεων της παραγράφου 1, ο
ενδιαφερόµενος υποβάλλει αίτηµα στην αρµόδια Επιτροπή Θε-
µάτων Γης και Επίλυσης Διαφορών, στην οποία περιγράφει το
κατεχόµενο ακίνητο κατά θέση, εµβαδόν και συντεταγµένες στο
ελληνικό γεωδαιτικό σύστηµα αναφοράς, µε συνηµµένο τοπο-
γραφικό διάγραµµα και υποβάλλει αντίγραφο του επικαλούµενου
τίτλου κυριότητας ή της σχετικής πράξης παραχώρησης διοικη-
τικού οργάνου, Δήµου ή Κοινότητας ή της απόφασης της Επι-
τροπής Απαλλοτριώσεων, βάσει της οποίας κρίθηκε δικαιούχος
οικοπέδου ή κλήρου. Η Επιτροπή Θεµάτων Γης και Επίλυσης Δια-
φορών µπορεί να ζητήσει από τον ενδιαφερόµενο την προσκό-
µιση συµπληρωµατικών στοιχείων, προκειµένου να διαµορφώσει
την κρίση της, σχετικά µε την ταυτότητα του νοµέα ή του ακινή-
του και την καλόπιστη νοµή, στην περίπτωση της απόκτησής του
µε νόµιµο τίτλο από επαχθή αιτία ή της νοµής του ακινήτου πριν
την 1.1.1965. Η Επιτροπή Θεµάτων Γης και Επίλυσης Διαφορών
εκδίδει απόφαση για τη µη προβολή δικαιωµάτων κυριότητας
στις περιπτώσεις που ο ενδιαφερόµενος επικαλείται πράξη πα-
ραχώρησης διοικητικού οργάνου, Δήµου ή Κοινότητας ή από-
φαση της Επιτροπής Απαλλοτριώσεων, βάσει της οποίας κρίθηκε
δικαιούχος. 

4. Αν ο ενδιαφερόµενος επικαλείται νόµιµο τίτλο από επαχθή
αιτία και καλόπιστη νοµή του ακινήτου ή νοµή  του πριν την
1.1.1965 στην Επιτροπή Θεµάτων Γης και Επίλυσης Διαφορών
µετέχει εκπρόσωπος του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους, ως
Πρόεδρος αυτής. Η Επιτροπή αποφαίνεται για τη µη προβολή
δικαιωµάτων του Δηµοσίου στο κατεχόµενο ακίνητο. 

5. Τα παραχωρητήρια που εκδόθηκαν στις υποπεριπτώσεις ββ’
και γγ’ της περίπτωσης α’ της παραγράφου 1, θεωρούνται έγκυρα
και ισχυρά. Για την περίπτωση β’ της παραγράφου 1, µετά την έκ-
δοση της απόφασης της Επιτροπής Θεµάτων Γης και Επίλυσης
Διαφορών, ο Περιφερειάρχης εκδίδει παραχωρητήριο, όπου ανα-
γράφονται τα στοιχεία του αρχικού δικαιούχου και προσδιορίζεται
το παραχωρούµενο ακίνητο κατά εµβαδόν, θέση και συντεταγµέ-
νες στο ελληνικό γεωδαιτικό σύστηµα αναφοράς. Δεν εκδίδεται
παραχωρητήριο, αν οι καθολικοί ή ειδικοί διάδοχοι του δικαιούχου
έχουν µεταγράψει συµβολαιογραφική πράξη ή έχουν επικυρώσει
ανώµαλη δικαιοπραξία που αφορά το ίδιο ακίνητο σύµφωνα,
ιδίως, µε τις διατάξεις της παρ.1 του άρθρου 18 του ν. 1644/ 1986,
του άρθρου 16 του ν. 3147/2003, της παρ. 9 του άρθρου 3 του ν.
3399/2005 και του άρθρου 31 του ν. 3698/ 2008. 

6. Για το τµήµα του κατεχόµενου ακινήτου για το οποίο δεν
συντρέχουν οι προϋποθέσεις της παραγράφου 1, ο ενδιαφερό-
µενος υποβάλλει αίτηµα εξαγοράς του στην Επιτροπή Θεµάτων
Γης και Επίλυσης Διαφορών. Η ίδια Επιτροπή εξετάζει το αίτηµα
αυτό, σύµφωνα µε τα οριζόµενα στο άρθρο 23. 

Άρθρο 23
Διαδικασία για την εξαγορά ακινήτων

1. Όποιος κατέχει ακίνητο, το οποίο διαχειρίζεται το Υπουρ-
γείο Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µπορεί να υποβάλλει
αίτηση εξαγοράς του στην Επιτροπή Θεµάτων Γης και Επίλυσης
Διαφορών της οικείας Περιφέρειας, εφόσον αποδεικνύει κατοχή
αυτού πριν την 5.6.1993 και η επιφάνειά του δεν υπερβαίνει τα
δέκα (10) στρέµµατα. Στην αίτηση περιγράφει το κατεχόµενο ακί-
νητο κατά θέση, εµβαδόν και συντεταγµένες στο ελληνικό γεω-
δαιτικό σύστηµα αναφοράς. Δεν υπάγονται στο πεδίο εφαρµο-
γής της διάταξης αυτής τα ακίνητα της παραγράφου 3 του άρ-
θρου 1, καθώς και όσα περιλαµβάνονται σε δασικούς χάρτες ως
δάση, δασικές ή αναδασωτέες εκτάσεις, σύµφωνα µε τις διατά-
ξεις του νόµου 3889/2010 (Α’ 182).

2. Η προθεσµία για την κατάθεση των αιτήσεων εξαγοράς από
τους ενδιαφερόµενους, λήγει έξι (6) µήνες από τη δηµοσίευση
του νόµου. 

3. Αν στο ακίνητο έχει ανεγερθεί αυθαίρετο κτίσµα, ο ενδιαφε-
ρόµενος οφείλει να προσκοµίσει στην Επιτροπή Θεµάτων Γης
και Επίλυσης Διαφορών την προβλεπόµενη στη παρ.4 του άρ-
θρου 23 του ν. 4014/2011 βεβαίωση του µηχανικού.

4. Για την κατοχή του ακινήτου λαµβάνονται υπόψη ιδίως πρά-
ξεις αποδοχής κληρονοµιάς, ιδιωτικά συµφωνητικά µε βέβαιη

χρονολογία και έκθεση γεωπόνου που βεβαιώνει την ηλικία των
δένδρων σε πολυετείς καλλιέργειες. Οι ένορκες βεβαιώσεις δεν
λαµβάνονται υπόψη ως αποδεικτικό στοιχείο για την απόδειξη
κατοχής του ακινήτου. 

5. Το τίµηµα εξαγοράς των κατεχοµένων ακινήτων ορίζεται στο
ύψος της αντικειµενικής τους αξίας. Σε περιοχές που δεν ισχύει
το σύστηµα του αντικειµενικού προσδιορισµού το τίµηµα καθο-
ρίζεται βάσει της αγοραίας τους αξίας. Αν ο ενδιαφερόµενος
είναι κατ’ επάγγελµα αγρότης και ασκεί αγροτική χρήση στο ακί-
νητο το τίµηµα εξαγοράς ορίζεται στο 1/3 της αντικειµενικής
αξίας, άλλως στο 1/3 της αγοραίας αξίας απαγορευµένης κάθε
άλλη χρήσης.

6. Το τίµηµα κατατίθεται στην αρµόδια Δηµόσια Οικονοµική
Υπηρεσία (Δ.Ο.Υ.) ως έσοδο του Δηµοσίου και καταβάλλεται σε
τέσσερις (4) εξαµηνιαίες άτοκες δόσεις. Σε ακίνητα που βρίσκον-
ται εντός εγκεκριµένου ρυµοτοµικού σχεδίου, καθώς και σε πα-
ραλιακές ή τουριστικές περιοχές, το τίµηµα καταβάλλεται σε
οκτώ (8) εξαµηνιαίες δόσεις. Το τίµηµα δύναται να εξοφληθεί
εφάπαξ µε έκπτωση 10%. 

7. Έως ότου εξοφληθεί το οφειλόµενο τίµηµα, ο κάτοχος δεν
µπορεί να µεταβιβάσει το ακίνητο. Μετά την εξόφληση του τιµή-
µατος, ο ενδιαφερόµενος προσκοµίζει το σχετικό παράβολο στην
αρµόδια υπηρεσία της οικείας Περιφέρειας και εκδίδεται τίτλος
κυριότητας από τον Περιφερειάρχη, σύµφωνα µε το άρθρο 21. 

8. Σε περίπτωση µη καταβολής µίας δόσης, εντός προθεσµίας
τριών (3) µηνών από τη λήξη της, η Δηµόσια Οικονοµική Υπηρε-
σία (Δ.Ο.Υ.) ειδοποιεί την Επιτροπή Ελέγχου και Νοµιµότητας. Η
Επιτροπή εκδίδει πρωτόκολλο διοικητικής αποβολής κατά του
κατόχου και επιβάλλει το προβλεπόµενο στο άρθρο 18 πρόστιµο. 

Άρθρο 24
Ακίνητα για βόσκηση

1. Η κυριότητα των ακινήτων που παραχωρήθηκαν σε κτηνο-
τρόφους για κτηνοτροφική αποκατάσταση, σύµφωνα µε τις δια-
τάξεις του Κτηνοτροφικού Κώδικα και του άρθρου 10 του ν.
3147/2003 ανήκει στο Ελληνικό Δηµόσιο. Η Επιτροπή Θεµάτων
Γης και Επίλυσης Διαφορών εξετάζει αν οι αναγκαστικοί συνε-
ταιρισµοί ακτηµόνων κτηνοτρόφων που συστήθηκαν βάσει του
άρθρου 19 του Κτηνοτροφικού Κώδικα, εξακολουθούν να έχουν
πάνω από έξι (6) µέλη που έτυχαν κτηνοτροφικής αποκατάστα-
σης, βάσει των διατάξεων του Κτηνοτροφικού Κώδικα και του άρ-
θρου 10 του ν. 3147/2003. Αν διαπιστωθεί ότι έχουν από έξι (6)
µέλη και κάτω διαλύονται υποχρεωτικά µε απόφαση του Περιφε-
ρειάρχη, µετά από εισήγηση της Επιτροπής Θεµάτων Γης και
Επίλυσης Διαφορών και η ακίνητη περιουσία που απέκτησαν
βάσει των άρθρων 2 και 3 του «Κώδικα περί αποκαταστάσεως
Κτηνοτρόφων» περιέρχεται στο Ελληνικό Δηµόσιο.

2. Οι κτηνοτρόφοι που αποκαταστάθηκαν κτηνοτροφικά σε
ακίνητα του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων
έχουν, µόνο, δικαίωµα χρήσης των ακινήτων αυτών. Η Επιτροπή
Θεµάτων Γης και Επίλυσης Διαφορών εξετάζει αν οι κτηνοτρόφοι
που αποκαταστάθηκαν κτηνοτροφικά µέχρι την έναρξη ισχύος
του παρόντος, εξακολουθούν να έχουν την ιδιότητα του αγρότη
σύµφωνα µε άρθρο 2 του ν. 3874/2010, αν διατηρούν το ποίµνιο
και δεν έχουν µεταβάλει τη χρήση του βοσκοτόπου. Δικαίωµα
χρήσης του ακινήτου  διατηρούν και οι νόµιµοι κληρονόµοι των
αποκαταστηθέντων κτηνοτρόφων, αν διατηρούν το ποίµνιο και
δεν µεταβάλλουν τη χρήση του βοσκοτόπου για χρονικό διά-
στηµα 20 ετών από τη δηµοσίευση του νόµου. Μετά την πάροδο
του χρονικού αυτού διαστήµατος εφαρµόζονται οι διατάξεις των
άρθρων 4, 7 και 10 του παρόντος νόµου. Για τη χρήση του βο-
σκοτόπου οι κτηνοτρόφοι καταβάλλουν τίµηµα που ορίζεται µε
απόφαση του Υπουργού Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων.

3. Αν δεν συντρέχουν οι παραπάνω προϋποθέσεις, η Επιτροπή
Θεµάτων Γης και Επίλυσης Διαφορών, ειδοποιεί τον κτηνοτρόφο
να εγκαταλείψει το ακίνητο, εντός προθεσµίας σαράντα (40) ηµε-
ρών. Αν ο κάτοχος δεν εγκαταλείψει το ακίνητο, η Επιτροπή Θε-
µάτων Γης και Επίλυσης Διαφορών ειδοποιεί την Επιτροπή
Ελέγχου και Νοµιµότητας. Η Επιτροπή εκδίδει πρωτόκολλο διοι-
κητικής αποβολής του κατόχου και επιβάλλει τα προβλεπόµενα
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στο άρθρο 19 διοικητικά µέτρα.
4. Αν ο αποκαταστηµένος κτηνοτρόφος ή ο νόµιµος διάδοχός

του άλλαξε τη χρήση τµήµατος του βοσκοτόπου σε γεωργική µπο-
ρεί να υποβάλλει αίτηση εξαγοράς του τµήµατος αυτού στην Επι-
τροπή Θεµάτων Γης και Επίλυσης Διαφορών, εφόσον αποδεικνύει
την αλλαγή χρήσης µέχρι την 5.6.1993 και η επιφάνειά του δεν
υπερβαίνει τα 60 στρέµµατα. Το ακίνητο περιγράφεται στην αί-
τηση κατά θέση, όρια και συντεταγµένες στο ελληνικό γαιοδαιτικό
σύστηµα αναφοράς. Το τίµηµα εξαγοράς ορίζεται ίσο µε το 1/3
της αντικειµενικής αξίας ή της αγοραίας αξίας όπου δεν ισχύει το
αντικειµενικό σύστηµα προσδιορισµού, απαγορευοµένης κάθε
άλλης χρήσης πλην της αγροτικής. Η προθεσµία για την υποβολή
των αιτήσεων εξαγοράς λήγει την 31.12.2012. Αν οι αποκαταστα-
θέντες κτηνοτρόφοι ή οι νόµιµοι διάδοχοί τους άλλαξαν αυθαίρετα
τη χρήση του βοσκοτόπου επιβάλλεται, επιπλέον, πρόστιµο για
την αλλαγή χρήσης ίσο µε το 1/10 της αντικειµενικής αξίας του
τµήµατος του ακινήτου που άλλαξε χρήση ή της αγοραίας αξίας
όπου δεν ισχύει το αντικειµενικό σύστηµα προσδιορισµού. Κατά
τα λοιπά εφαρµόζονται οι διατάξεις των παραγράφων 4, 6 εδάφια
α’και γ’, 7 και 8 του άρθρου 23 του παρόντος νόµου.

Άρθρο 25
Αρµόδια δικαστήρια 

Όποιος έχει έννοµο συµφέρον µπορεί να ασκήσει προσφυγή
στα αρµόδια διοικητικά δικαστήρια κατά της απόφασης της Επι-
τροπής Θεµάτων Γης και Επίλυσης Διαφορών που εκδίδεται κατ’
εφαρµογή των άρθρων 22, 23 και 24, εντός αποκλειστικής προ-
θεσµίας εξήντα (60) ηµερών από την κοινοποίησή της στον εν-
διαφερόµενο ή διαφορετικά από τότε που έλαβε γνώση αυτής. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ
ΛΟΙΠΕΣ ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ - ΜΕΤΑΒΑΤΙΚΕΣ ΚΑΙ

ΚΑΤΑΡΓΟΥΜΕΝΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο 26
Ρυµοτόµηση ακινήτων
Καταχώρηση πράξεων 

1. Ακίνητα που διαχειρίζεται το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων και εντάσσονται σε εγκεκριµένα ρυµοτοµικά
σχέδια, ρυµοτοµούνται κατ’ εφαρµογή των πολεοδοµικών διατά-
ξεων, από τις αρµόδιες υπηρεσίες. Οι αρµόδιες υπηρεσίες οφεί-
λουν να διαβιβάζουν, αµελλητί, τη σχετική πράξη εφαρµογής,
συνοδευόµενη από ψηφιακό διανυσµατικό αρχείο, στο ελληνικό
γεοδαιτικό σύστηµα αναφοράς, στον Οργανισµό Πληρωµών και
Ελέγχου Κοινοτικών Ενισχύσεων Προσανατολισµού και Εγγυή-
σεων (Ο.Π.Ε.Κ.Ε.Π.Ε.), προκειµένου να καταχωρήσει τις µεταβο-
λές στα κτηµατολογικά στοιχεία.

2. Η αρµόδια δασική υπηρεσία διαβιβάζει στον Οργανισµό
Πληρωµών και Ελέγχου Κοινοτικών Ενισχύσεων Προσανατολι-
σµού και Εγγυήσεων (Ο.Π.Ε.Κ.Ε.Π.Ε.) την πράξη χαρακτηρισµού
έκτασης που κρίνεται τελεσίδικα δασική ή κηρύσσεται αναδασω-
τέα, συνοδευόµενη από ψηφιακό διανυσµατικό αρχείο, στο ελ-
ληνικό γεοδαιτικό σύστηµα αναφοράς, προκειµένου να
ενηµερωθεί η ψηφιακή βάση δεδοµένων. 

3. Η ίδια υποχρέωση υφίσταται για κάθε όργανο που µε πράξη
του αλλάζει τη χρήση γης ή απαλλοτριώνει ακίνητα που διαχει-
ρίζεται το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων για κοι-
νωφελείς σκοπούς.

4. Οι Διευθύνσεις Πολιτικής Γης των Περιφερειών της χώρας
είναι αρµόδιες για τα θέµατα που ανακύπτουν από τις πράξεις
προσκύρωσης και τακτοποίησης οικοπέδων κατ’ εφαρµογή των
άρθρων 300 επόµενα του Κώδικα Πολεοδοµικής νοµοθεσίας,
που κυρώθηκε µε το από 14.7.1999 προεδρικό διάταγµα (Δ’ 580).

Άρθρο 27
Συµπλήρωση διατάξεων του ν. 4014/2011 

(Α’ 209)

1. Μετά το άρθρο 24 του ν. 4014/2011 «Περιβαλλοντική αδει-

οδότηση έργων και δραστηριοτήτων, ρύθµιση αυθαιρέτων σε συ-
νάρτηση µε δηµιουργία περιβαλλοντικού ισοζυγίου και άλλες
διατάξεις αρµοδιότητας Υπουργείου Περιβάλλοντος, Ενέργειας
και Κλιµατικής Αλλαγής» (Α’ 209) προστίθεται άρθρο 24α ως
εξής:

« Άρθρο 24α 
Ρύθµιση αυθαίρετων κτισµάτων σε 

εξαγορασµένα ακίνητα.

Οι διατάξεις των άρθρων 23 και 24 εφαρµόζονται και στους
ιδιοκτήτες ακινήτων που τα εξαγόρασαν από τις οικείες Επιτρο-
πές Θεµάτων Γης και Επίλυσης Διαφορών των Περιφερειών της
χώρας και έχουν αναγείρει σε αυτές αυθαίρετο κτίσµα, καθώς
και σε αυτούς που τα νέµονται, νόµιµα. Ο ιδιοκτήτης υποβάλλει
στην αρµόδια πολεοδοµική υπηρεσία τα προβλεπόµενα στην πα-
ράγραφο 2 του άρθρου 24 δικαιολογητικά εντός προθεσµίας
πέντε (5) µηνών που άρχεται είτε από την έκδοση του τίτλου κυ-
ριότητας από τον Περιφερειάρχη, είτε από την δηµοσίευση της
απόφασης της Επιτροπής Θεµάτων Γης και Επίλυσης Διαφορών
για τις περιπτώσεις που δεν προβλέπεται η έκδοση τίτλου κυριό-
τητας, είτε της πράξης κύρωσης διανοµής που προβλέπεται σε
υπουργική απόφαση, η οποία εκδόθηκε κατ’ εξουσιοδότηση των
διατάξεων της παρ. 1 του άρθρου 26 του ν. 2732/1999 (Α’ 154)
και της παρ. 5 του άρθρου 11 του ν. 3147/2003. Το ενιαίο ειδικό
πρόστιµο που προβλέπεται στην παράγραφο 8 του άρθρου 24
καταβάλλεται εφάπαξ εντός τριών (3) µηνών από την κοινοποί-
ησή του στον αιτούντα. Κατά τα λοιπά εφαρµόζονται οι διατάξεις
του άρθρου 24.».

2. Έως ότου εκδοθεί ο τίτλος κυριότητας από τον Περιφερει-
άρχη ή η απόφαση της Επιτροπής Θεµάτων Γης και Επίλυσης
Διαφορών αναστέλλεται η προθεσµία για την κατεδάφιση αυθαί-
ρετου κτίσµατος, καθώς και η επιβολή του προστίµου ανέγερσης
και διατηρήσεως µη δηλουµένων κατασκευών και χρήσεων που
προβλέπει το άρθρο 27.

Άρθρο 28
Αγροτικά ακίνητα διαχείρισης

Υπουργείου Οικονοµικών

1. Αγροτικά ακίνητα που διαχειρίζονται οι κτηµατικές υπηρε-
σίες του Υπουργείου Οικονοµικών και είναι κατάλληλα για αγρο-
τική χρήση, δύνανται να διατίθενται στο Υπουργείο Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων µε απόφαση του Υπουργού Οικονοµι-
κών. Η καταλληλότητα του ακινήτου για αγροτική χρήση βεβαι-
ώνεται από γεωπόνο που υπηρετεί στην Περιφέρεια, στην οποία
βρίσκεται το ακίνητο. Για την έκδοση της απόφασης του Υπουρ-
γού Οικονοµικών, η Διεύθυνση Πολιτικής Γης του Υπουργείου
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων αποστέλλει στην αρµόδια
υπηρεσία του Υπουργείου Οικονοµικών αίτηση παραχώρησης
των αγροτικών ακινήτων, συνοδευόµενη από ψηφιακό διανυσµα-
τικό αρχείο, στο ελληνικό γεοδαιτικό σύστηµα αναφοράς. 

2. Η διαχείριση των ακινήτων αυτών γίνεται σύµφωνα µε τις
διατάξεις του άρθρου 4 για αγροτικούς σκοπούς και µόνο.

Αρθρο 29
Συµπλήρωση διατάξεων του ν. 998/1979 

(Α’ 289)

Μετά το άρθρο 46 του ν. 998/1979 «Περί προστασίας των
δασών και των δασικών εν γένει εκτάσεων της Χώρας» (Α’ 289)
προστίθεται άρθρο 46α ως εξής:

«Άρθρο 46α 
Εκχερσωθείσες δασικές εκτάσεις για αγροτική χρήση.

1. Για λόγους δηµοσίου συµφέροντος, δασικού χαρακτήρα
εκτάσεις που εκχερσώθηκαν για γεωργική χρήση, πριν τεθεί σε
ισχύ το Σύνταγµα του 1975 και διατηρούν τη χρήση αυτή µέχρι
σήµερα, δεν υπάγονται στις διατάξεις της δασικής νοµοθεσίας,
απαγορευµένης κάθε άλλης χρήσης από τον κάτοχό τους. 

2. Δεν υπάγονται στις διατάξεις του άρθρου αυτού εκτάσεις,
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οι οποίες περιλαµβάνονται σε κυρωµένους δασικούς χάρτες ως
δάση, δασικές ή αναδασωτέες εκτάσεις, καθώς και οι εκτάσεις
που υπάγονται σε ειδικό καθεστώς προστασίας, σύµφωνα µε το
άρθρο 19 του           ν. 1650/1986, όπως αντικαταστάθηκε από το
άρθρο 5 του ν. 3937/2011 (Α’ 60). Τυχόν εκδοθέντες τίτλοι κυ-
ριότητας ανακαλούνται και το τίµηµα επιστρέφεται. 

3. Οι κάτοχοι των δηµόσιων εκτάσεων της παραγράφου 1 εφό-
σον έχουν την ιδιότητα του κατ’ επάγγελµα αγρότη υποβάλουν
αίτηµα εξαγοράς στο αρµόδιο Δασαρχείο ή στην αρµόδια Διεύ-
θυνση Δασών, εάν δεν υφίσταται Δασαρχείο. Στην αίτηση περι-
γράφεται το κατεχόµενο ακίνητο κατά θέση, όρια και εµβαδόν,
µε συνηµµένο τοπογραφικό διάγραµµα εξαρτηµένο από το
Εθνικό Τριγωνοµετρικό Δίκτυο (κρατικό σύστηµα συντεταγµένων
ΕΓΣΑ ’87). Ο Δασάρχης ή ο Διευθυντής Δασών, εφόσον δεν υφί-
σταται Δασάρχης, εισηγείται αρµοδίως και ο Διευθυντής της οι-
κείας Διεύθυνσης Συντονισµού και Επιθεώρησης Δασών της
Αποκεντρωµένης Διοίκησης εκδίδει την απόφαση εξαγοράς της
έκτασης. Η προθεσµία για την κατάθεση των αιτήσεων εξαγοράς
λήγει την 31.12.2013. Η προθεσµία αυτή µπορεί να παραταθεί
για ένα ακόµα έτος µε απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος,
Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής.

4. Για την κατοχή του ακινήτου λαµβάνονται υπόψη ιδίως πρά-
ξεις αποδοχής κληρονοµιάς, ιδιωτικά συµφωνητικά µε βέβαιη
χρονολογία, καθώς και παραχωρητήρια των δασικών υπηρεσιών
για χρήσεις που προβλέπονται από τη δασική νοµοθεσία. Οι
ένορκες βεβαιώσεις δεν λαµβάνονται υπόψη ως αποδεικτικό
στοιχείο για την απόδειξη κατοχής του ακινήτου. 

5. Το τίµηµα εξαγοράς ορίζεται στο 1/3 της αντικειµενικής
αξίας ή άλλως της αγοραίας αξίας και καταβάλλεται σε τέσσερις
(4) εξαµηνιαίες άτοκες δόσεις. Το τίµηµα κατατίθεται υπέρ του
Ειδικού Φορέα Δασών του Πράσινου Ταµείου και διατίθεται απο-
κλειστικά για την ανάπτυξη και προστασία των δασών.

6. Το Δηµόσιο δεν προβάλλει δικαιώµατα κυριότητας επί των
εκτάσεων που υπάγονται στο πεδίο εφαρµογής του άρθρου 10
του ν. 3208/2003.

7. Οι κάτοχοι δηµόσιων και µη εκτάσεων της παραγράφου 1
καταβάλουν χρηµατικό αντάλλαγµα για την απώλεια του φυσικού
αγαθού από την αλλαγή χρήσης της έκτασης, για να αναδασωθεί
αντίστοιχη έκταση, κατά την έννοια του «θετικού περιβαλλοντι-
κού ισοζυγίου», κατ’ εφαρµογή του άρθρου 45 παρ. 12 του ν.
998/1979, η οποία προστέθηκε µε το άρθρο 1 παρ. 10 του ν.
3208/ 2003. Η καταβολή του ανταλλάγµατος αυτού αποτελεί
προϋπόθεση για την εξαγορά της έκτασης από τον ενδιαφερό-
µενο σύµφωνα µε τα οριζόµενα στην παράγραφο 2, καθώς και
για τη νοµιµοποίηση της αλλαγής χρήσης από τον κάτοχο έκτα-
σης δηµόσιας ή µη.

8. Έως ότου εξοφληθεί το οφειλόµενο τίµηµα και καταβληθεί
το αντάλλαγµα χρήσης, ο κάτοχος δεν µπορεί να µεταβιβάσει
την έκταση.

9. Μετά την εξόφληση του τιµήµατος και του χρηµατικού αν-
ταλλάγµατος, οι διοικητικές πράξεις που εκδόθηκαν από τις αρ-
µόδιες δασικές υπηρεσίες για την προστασία της έκτασης,
σύµφωνα µε τις διατάξεις της δασικής νοµοθεσίας, παύουν να
ισχύουν. Ο Γενικός Γραµµατέας της οικείας Αποκεντρωµένης Δι-
οίκησης εκδίδει τίτλο κυριότητας υπέρ του κατόχου της έκτασης.
Με απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλι-
µατικής Αλλαγής καθορίζεται ο τύπος του τίτλου κυριότητας.»

10. Στην παρ. 4 του άρθρου 50 του ν. 998/1979 προστίθεται
εδάφιο β’ ως εξής: 

«Η χορήγηση της σχετικής έγκρισης κτήσης γης εκτός σχε-
δίου πόλεως από Οικοδοµικό Συνεταιρισµό, µε την απόφαση του
Υπουργού Γεωργίας, γίνεται ως ορίζεται, µετά προηγούµενη
έρευνα αυτής ως ιδιωτικής, δηλαδή µετά προηγούµενη έρευνα
και του ιδιοκτησιακού καθεστώτος έναντι του Δηµοσίου. Σε
όσους Οικοδοµικούς Συνεταιρισµούς έχει χορηγηθεί στο παρελ-
θόν η έγκριση κτήσης γης µε απόφαση του Υπουργού Γεωργίας,
αυτή είναι ισχυρή και στα επόµενα στάδια αδειοδοτήσεων και εγ-
κρίσεων, Βεβαίωση του άρθρου 24 παράγραφο 6 του    ν.
2508/1997, Μελέτη Περιβαλλοντικών Επιπτώσεων, Πολεοδοµική
Μελέτη κατά τα οποία, δεν ερευνάται τυχόν δικαίωµα κυριότητας
του Δηµοσίου, οι σχετικές αποφάσεις και βεβαιώσεις θα αναφέ-

ρουν ρητά  ότι το Δηµόσιο δεν αποξενούται από τα τυχόν δικαιώ-
µατά του.»»

Άρθρο 30
Τροποποίηση άρθρου 2 του ν. 674/1977 

(Α’ 242)

Η παρ. 3 του άρθρου 2 του ν. 674/1977 «Περί αναδασµού της
γης και µεγεθύνσεως των γεωργικών εκµεταλλεύσεων και άλλων
τινών διατάξεων» (Α’ 242) αντικαθίσταται ως εξής: 

«3. Για την εκπλήρωση του σκοπού του παρόντος άρθρου, ο
οικείος Περιφερειάρχης καταρτίζει το ετήσιο πρόγραµµα εκτέ-
λεσης προγραµµάτων αναδασµού.»

Άρθρο 31
Επικύρωση ανώµαλων δικαιοπραξιών

1. Οι διατάξεις του άρθρου 15 του ν.δ. 3958/1959 εφαρµόζον-
ται σε µεταβιβάσεις γεωργικών κλήρων ή οικοπέδων που έγιναν
µέχρι τη δηµοσίευση του παρόντος νόµου. Κατά τα λοιπά εφαρ-
µόζονται οι διατάξεις των παραγράφων 2, 3, και 5 του άρθρου 2
του ν. 666/1977. Η προθεσµία που αναφέρεται στην παράγραφο
2 παρατείνεται από τότε που έληξε και για πέντε (5) ακόµα έτη
από τη δηµοσίευση του παρόντος νόµου. Συµβολαιογραφικές
πράξεις που έγιναν κατά παράβαση του άρθρου 1 του α.ν. 431/
1968 και του άρθρου 2 του ν. 666/1977 είναι έγκυρες και ισχυρές,
εφόσον δεν ακυρώθηκαν µε αµετάκλητη δικαστική απόφαση.

2. Η προθεσµία που προβλέπεται στην παρ.1 του άρθρου 12
του ν. 634/1977 (Α’ 186) για την υποβολή δήλωσης στις Δηµόσιες
Οικονοµικές Υπηρεσίες, στις περιπτώσεις επικύρωσης ανώµα-
λων δικαιοπραξιών, σύµφωνα µε το άρθρο 15 του ν. 3958/1959,
παρατείνεται από τότε που έληξε και για πέντε (5) ακόµα έτη από
τη δηµοσίευση του παρόντος νόµου.

3. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Αγροτι-
κής Ανάπτυξης και Τροφίµων οι προθεσµίες των προηγούµενων
παραγράφων µπορεί να παρατείνονται για δύο (2) ακόµα έτη.

Άρθρο 32
Συµπλήρωση άρθρου 186 του ν. 3852/2010 

(Α’ 87)

1. Στο άρθρο 186 του ν. 3852/2010 «Νέα Αρχιτεκτονική της Αυ-
τοδιοίκησης και της Αποκεντρωµένης Διοίκησης - Πρόγραµµα
Καλλικράτης», όπως τροποποιήθηκε και ισχύει, µετά την υπ’
αριθ. 31 αρµοδιότητα του υποτοµέα β’ «Γεωργίας» του τοµέα Β
«Γεωργίας – Κτηνοτροφίας – Αλιείας», προστίθενται αρµοδιότη-
τες µε αριθµούς 32 και 33 ως εξής:

«32. Κατάρτιση ετήσιων προγραµµάτων αναδασµού και διε-
νέργεια αναδασµών.

33. Παραχωρήσεις ακινήτων που διαχειρίζεται το Υπουργείο
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων.»

Άρθρο 33
Τροποποίηση άρθρου 28 του ν. 1892/1990 

(Α’ 101)

Οι διατάξεις του άρθρου 28 του ν. 1892/1990 «Για τον εκσυγ-
χρονισµό και την ανάπτυξη και άλλες διατάξεις» αντικαθίστανται
ως εξής:

« Άρθρο 28
Απόκτηση εµπράγµατων ή ενοχικών δικαιωµάτων

1. Για την απόκτηση µε δικαιοπραξία εν ζωή εµπράγµατων ή
ενοχικών δικαιωµάτων από φυσικά ή νοµικά πρόσωπα σε ιδιωτι-
κές νήσους ή νησίδες, καθώς και σε ιδιωτικά ακίνητα νήσων ή
νησίδων, οπουδήποτε και αν αυτές βρίσκονται, απαιτείται άδεια
από τον Υπουργό Εθνικής Αµυνας. Η αίτηση για τη χορήγηση
άδειας υποβάλλεται από τον ενδιαφερόµενο στο Υπουργείο Εθνι-
κής Άµυνας.

2. Σε περίπτωση απόκτησης εµπράγµατων δικαιωµάτων επί
της έκτασης, απαιτείται η έκδοση πιστοποιητικού από την αρµό-
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δια Κτηµατική Υπηρεσία µε το οποίο βεβαιώνεται ότι το Δηµόσιο
δεν προβάλλει δικαιώµατα κυριότητας επ’ αυτής. Το Υπουργείο
Εθνικής Αµυνας µεριµνά για την έκδοση του πιστοποιητικού από
την αρµόδια Κτηµατική Υπηρεσία.»

Άρθρο 34
Τροποποίηση του π.δ. 402/1988 (Α’ 187)

1. Οι διατάξεις του άρθρου 4 του π.δ. 402/1988 «Οργανισµός
Υπουργείου Γεωργίας» (Α’ 402) αντικαθίστανται ως εξής:

« Άρθρο 4
Διάρθρωση – Αρµοδιότητες Διεύθυνσης Πολιτικής Γης

1. Τη Διεύθυνση Πολιτικής Γης συγκροτούν τα εξής τµήµατα
και γραφεία:

α) Τµήµα Εµπραγµάτων Δικαιωµάτων και Νοµικών Υποθέσεων.
β) Τµήµα Διαχείρισης Ακινήτων.
γ) Γραφείο Γραµµατείας.
2. Οι αρµοδιότητες της Διεύθυνσης Πολιτικής Γης περιλαµβά-

νουν τα παρακάτω θέµατα, τα οποία κατανέµονται µεταξύ των
τµηµάτων και του γραφείου ως ακολούθως:

α) Τµήµα Εµπραγµάτων Δικαιωµάτων και Νοµικών Υποθέσεων:
αα) Απαντήσεις σε αιτήµατα ιδιωτών και υπηρεσιών σχετικά

µε το ιδιοκτησιακό καθεστώς ακινήτων που διαχειρίζεται το
Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων. 

ββ) Διατύπωση απόψεων σχετικά µε εκκρεµείς δικαστικές δια-
φορές.

γγ) Κατάρτιση σχεδίων ατοµικών και κανονιστικών πράξεων
που αφορούν το αντικείµενο της Διεύθυνσης.

β) Τµήµα Διαχείρισης Ακινήτων:
αα) Εισηγήσεις για παραχωρήσεις ακινήτων. 
ββ) Εισηγήσεις προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και

Τροφίµων για την επωφελή αξιοποίηση των ακινήτων, που δια-
χειρίζεται το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων,
καθώς και για την αξιοποίηση ακινήτων του Ελληνικού Δηµοσίου
για αγροτικούς σκοπούς.

γ) Γραφείο Γραµµατείας:
Η εξυπηρέτηση της Διεύθυνσης σε διοικητικά θέµατα γενικού

χαρακτήρα, όπως διεκπεραίωση αλληλογραφίας και αρχειοθέ-
τηση.»

2. Η περίπτωση 3 της παρ. Α’ του άρθρου 48 του π.δ. 402/1988
«Οργανισµός Υπουργείου Γεωργίας» αντικαθίσταται ως εξής:

« 3. Της Διεύθυνσης Πολιτικής Γης προΐσταται υπάλληλος του
κλάδου ΠΕ9 Διοικητικού.»

3. Η περίπτωση 3 της παρ. Β’ του άρθρου 48 του π.δ. 402/1988
«Οργανισµός Υπουργείου Γεωργίας» αντικαθίσταται ως εξής:

«3. Του Τµήµατος (1) Εµπραγµάτων Δικαιωµάτων και Νοµικών
Υποθέσεων προΐσταται υπάλληλος κλάδου ΠΕ9 Διοικητικού και
του Τµήµατος (2) Διαχείρισης Ακινήτων προΐσταται υπάλληλος
κλάδου ΠΕ9 Διοικητικού.»

Άρθρο 35
Τροποποίηση του άρθρου 29 του Κώδικα Αναγκαστικών

Απαλλοτριώσεων Ακινήτων (Α’ 17/2001)

Στο άρθρο 29 του ν. 2882/2001 «Κώδικας Αναγκαστικών Απαλ-
λοτριώσεων Ακινήτων», όπως τροποποιήθηκε και ισχύει, µετά την
παράγραφο 11 προστίθεται παράγραφος 11α µε το ακόλουθο
περιεχόµενο:

«11α. Τα ξένα τεµάχια που συµπεριελήφθησαν στις οριστικές
διανοµές, για τα οποία δεν καταβλήθηκε αποζηµίωση στους ιδιο-
κτήτες ούτε έγινε ανταλλαγή τους µε άλλες δηµόσιες εκτάσεις,
σύµφωνα µε τις διατάξεις των άρθρων 242 και 243 του Αγροτι-
κού Κώδικα, θεωρούνται απαλλοτριωµένα από την κύρωση της
διανοµής του αγροκτήµατος. Για τον καθορισµό τιµής µονάδας
και αναγνώρισης των δικαιούχων αποζηµίωσης το σχετικό αίτηµα
εξετάζεται σύµφωνα µε τα άρθρα 18, 19, 20, 21, 22, και 26. Με
την ίδια διαδικασία εξετάζονται και οι εκκρεµείς αιτήσεις ενώπιον
των Επιτροπών Απαλλοτριώσεων. Εξαιρούνται τα θέµατα εκείνα
για τα οποία έχει κοινοποιηθεί εισαγωγικό δικόγραφο της σχετι-

κής δίκης ενώπιον του αρµόδιου δικαστηρίου. Η αξίωση για την
ανταλλαγή του τεµαχίου ή την καταβολή της αποζηµίωσης πα-
ραγράφεται µετά τη πάροδο πέντε (5) ετών από τη θέση σε ισχύ
της παρούσας διάταξης.»

Άρθρο 36
Μεταβατικές διατάξεις

1. Οι προβλεπόµενες στο άρθρο 2 υπηρεσίες και οι     Επιτρο-
πές Θεµάτων Γης και Επίλυσης Διαφορών αποκτούν πρόσβαση
στη βάση δεδοµένων που τηρείται στον Οργανισµό Πληρωµών
και Ελέγχου Κοινοτικών Ενισχύσεων Προσανατολισµού και Εγ-
γυήσεων (Ο.Π.Ε.Κ.Ε.Π.Ε.), εντός προθεσµίας τεσσάρων (4)
µηνών από τη δηµοσίευση του νόµου. Έως ότου οι υπηρεσίες
αυτές αποκτήσουν πρόσβαση στη βάση δεδοµένων, η παραχώ-
ρηση της χρήσης ακινήτων γίνεται βάσει των κτηµατολογικών
στοιχείων που τηρούνται στις Περιφέρειες της χώρας. 

2. Οι διατάξεις του άρθρου 27 του ν. 2040/1992 (Α’ 70), όπως
συµπληρώθηκε µε την παρ. 8 του άρθρου 10 του ν. 3147/2003,
εξακολουθούν να διέπουν τα δικαιώµατα αποκατασταθέντων
κτηνοτρόφων που µετέτρεψαν µέρος του εξ αδιαιρέτου δικαιώ-
µατος διηνεκούς νοµής σε διαιρετό δικαίωµα πλήρους κυριότη-
τας επί των εκτάσεων του κτήµατος, µε απόφαση της οικείας
Επιτροπής Απαλλοτριώσεων. Τα θέµατα που ανακύπτουν από
την εφαρµογή των διατάξεων του άρθρου αυτού εξετάζονται
από την Επιτροπή Θεµάτων Γης και Επίλυσης Διαφορών της οι-
κείας Περιφέρειας.

3. Οι Επιτροπές Απαλλοτριώσεων και Οριστικών Διανοµών που
λειτουργούν σήµερα στις Περιφέρειες της χώρας καταργούνται
µε τη συγκρότηση των Επιτροπών Θεµάτων Γης και Επίλυσης
Διαφορών.

4. Οι εκκρεµείς αιτήσεις για εξαγορά ακινήτων που κατατέθη-
καν εµπρόθεσµα, κατ’ εφαρµογή του άρθρου 5 του ν. 3147/2003,
πλην όµως, δεν εξετάστηκαν από τις αρµόδιες Επιτροπές Απαλ-
λοτριώσεων, λόγω παρέλευσης της σχετικής προθεσµίας για την
εξέτασή τους, διαβιβάζονται στις Επιτροπές Θεµάτων Γης και
Επίλυσης Διαφορών και εξετάζονται από τις Επιτροπές αυτές
κατά τις διατάξεις του άρθρου 23. Ο Περιφερειάρχης είναι αρ-
µόδιος για την έκδοση τίτλων σε εκκρεµείς υποθέσεις, καθώς και
για την ανάκληση αποφάσεων Επιτροπών Απαλλοτριώσεων σε
περίπτωση µη εξόφλησης του οφειλόµενου τιµήµατος από τον
κάτοχο του ακινήτου, σύµφωνα µε το άρθρο 5 του ν. 3147/2003.
Οι ίδιες Επιτροπές είναι αρµόδιες για κάθε θέµα που έχει προ-
κύψει από την εφαρµογή του άρθρου 5 του ν. 3147/2003.

5. Αποφάσεις Επιτροπών Απαλλοτριώσεων οι οποίες αναπέµ-
φθηκαν µε αποφάσεις Νοµαρχών ή Περιφερειαρχών σε εφαρ-
µογή των διατάξεων του άρθρου 80 του Αγροτικού Κώδικα και
του άρθρου 7 του ν. 3147/2003 µέχρι τη δηµοσίευση του νόµου
αυτού, διαβιβάζονται και εξετάζονται από την Επιτροπή Θεµάτων
Γης και Επίλυσης Διαφορών εντός έξι (6) µηνών από τη δηµοσί-
ευση του παρόντος.

6. α. Ακίνητα που παραχωρήθηκαν, κατ’ εφαρµογή της παρ.
10 του άρθρου 123 του Αγροτικού Κώδικα, όπως τροποποιήθηκε
και ισχύει, του άρθρου 4 του ν. 3147/ 2003, του ν.δ. 203/1969 (Α’
109), όπως τροποποιήθηκε και ισχύει και του από 24.4.1985 προ-
εδρικού διατάγµατος (Δ’ 239), για την πραγµατοποίηση συγκε-
κριµένου σκοπού, εξακολουθούν να διέπονται από τις διατάξεις,
βάσει των οποίων παραχωρήθηκαν. Αρµόδιο όργανο για την ανά-
κληση των αποφάσεων των Επιτροπών Απαλλοτριώσεων που εκ-
δόθηκαν κατ’ εφαρµογή του από 24.4.1985 προεδρικού
διατάγµατος είναι οι Επιτροπές Θεµάτων Γης και Επίλυσης Δια-
φορών.

β. Πράξεις παραχώρησης ακινήτων που έγιναν από το Δηµόσιο
προς τους ΟΤΑ, κατ’ εφαρµογή της παρ. 10 του άρθρου 123 του
Αγροτικού Κώδικα, όπως τροποποιήθηκε και ισχύει, και του άρ-
θρου 97 παράγραφος 5α του π.δ. 30/1996, καθώς και συµβάσεις
µε τις οποίες οι ΟΤΑ εκµίσθωσαν τα εν λόγω ακίνητα σε τρίτα
νοµικά ή φυσικά πρόσωπα, δυνάµει των διατάξεων του άρθρου
26 του ν. 2218/1994, του άρθρου 97 του π.δ. 30/1996, του π.δ.
242/1996 και των λοιπών σχετικών διατάξεων της οικείας νοµο-
θεσίας, είναι έγκυρες, εξακολουθούν να ισχύουν και διευρύνον-
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ται οι σκοποί τους, περιλαµβάνοντας και έργα τουριστικής ανά-
πτυξης, ειδικών τουριστικών υποδοµών, ξενοδοχειακών εγκατα-
στάσεων, αθλητικών εγκαταστάσεων, χώρων πολιτισµού,
µονάδων ανανεώσιµων πηγών ενέργειας, εφόσον η πραγµατο-
ποίηση των έργων αυτών επιτρέπεται από τις επί µέρους διατά-
ξεις χωροταξικού και πολεοδοµικού χαρακτήρα.

7. Καταργούνται οι υπουργικές αποφάσεις που εκδόθηκαν κατ’
εφαρµογή των διατάξεων της παρ. 1 του άρθρου 26 του ν.
2732/1999 και της παρ. 5 του άρθρου 11 του ν. 3147/2003 και
κατά τη δηµοσίευση του παρόντος δεν έχει ολοκληρωθεί η δια-
δικασία µεταβίβασης της κυριότητας στους τρίτους κατόχους. 

8. Τα τιµήµατα που οφείλονται από δικαιούχους για παραχώ-
ρηση οικοπέδων ή εκτάσεων, σύµφωνα µε το άρθρο 2 του ν.
3147/2003 και του από 24.4.1985 προεδρικού διατάγµατος επα-
ναβεβαιώνονται από την αρµόδια υπηρεσία της Περιφέρειας και
οι σχετικοί κατάλογοι αποστέλλονται στην οικεία Δηµόσια Οικο-
νοµική Υπηρεσία για την είσπραξη του τιµήµατος. Το τίµηµα απο-
τελεί έσοδο του Δηµοσίου. Αν η καταβολή του προβλέπεται σε
δόσεις και δεν καταβληθεί µία οφειλόµενη δόση εφαρµόζεται
αναλογικά η παράγραφος 8 του άρθρου 23.

9. Η µε αριθµό 2556/2011 απόφαση του Υπουργού Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων (Β’ 2290) εφαρµόζεται για την εκµί-
σθωση ακινήτων που έχουν αναρτηθεί στη δικτυακή σελίδα του
Ο.Π.Ε.Κ.Ε.Π.Ε. πριν τη δηµοσίευση του παρόντος νόµου. Η ολο-
κλήρωση της διαδικασίας παραχώρησης των ακινήτων πρέπει να
ολοκληρωθεί εντός έξι (6) µηνών από τη δηµοσίευση του παρόν-
τος. 

10. Στην παρ. 1 εδάφιο β’ του άρθρου 11 του ν. 3147/2003
µετά τη λέξη «κυριότητας» προστίθενται οι λέξεις «και τα συν-
ταχθέντα συµβόλαια αγοράς είναι έγκυρα και ισχυρά».

Στην παρ. 2 του άρθρου 11 του ν. 3147/2003 µετά τη λέξη
«Αχαΐας» προστίθενται οι λέξεις «και Νοµού Ηλείας». Η ανωτέρω
προσθήκη ισχύει από την ηµεροµηνία δηµοσίευσης του ν.
3147/2003, όπως αυτός τροποποιήθηκε και ισχύει µέχρι σήµερα.

11. Η χρονική διάρκεια παραχώρησης της χρήσης ακινήτων
που παραχωρήθηκαν, µε απόφαση του Υπουργού Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων, σε οργανισµούς τοπικής αυτοδιοίκη-
σης και σε νοµικά πρόσωπα δηµοσίου και ιδιωτικού δικαίου, για
κοινωφελή σκοπό, κατ’ εφαρµογή του άρθρου 4 του ν.
3147/2003, όπως τροποποιήθηκε και ισχύει, ορίζεται σε 35 έτη
από τη δηµοσίευση του νόµου, εφόσον η σχετική υπουργική από-
φαση προέβλεπε χρονική διάρκεια παραχώρησης της χρήσης
πέραν των 35 ετών.

12. Πρωτόκολλα διοικητικής αποβολής και πρόστιµα που
έχουν επιβληθεί κατά τις διατάξεις της αγροτικής νοµοθεσίας
δεν εκτελούνται εφόσον η Επιτροπή Θεµάτων Γης και Επίλυσης
Διαφορών κάνει δεκτό το αίτηµα του ενδιαφεροµένου για µη
προβολή δικαιωµάτων κυριότητας ή για εξαγορά κατεχόµενου
ακινήτου.

Άρθρο 37
Καταργούµενες διατάξεις

1. Καταργούνται οι κάτωθι διατάξεις, καθώς και όλες οι µετα-
γενέστερες τροποποιήσεις και συµπληρώσεις τους:

α) Το άρθρο 2 του ν. 3250/1924 (Α’ 324), όπως ισχύει. 
β) Ο α.ν. 431/1968 (Α’ 115), όπως ισχύει.
γ) Τα άρθρα 5 και 6 του ν. 666/1977 (Α’ 234), όπως η παρ. 9

του άρθρου 5 τροποποιήθηκε µε την παρ. 6 του άρθρου 12 του
ν. 3147/2003 (Α’ 135).

δ) Το άρθρο 1 πλην της  παραγράφου 5, τα άρθρα 2  έως και
10, το άρθρο 11 παράγραφοι 5 και 7, τα άρθρα 12, 13 και 14 του
ν. 3147/2003 (Α’135).

ε) Τα άρθρα 24, 25 και 26 παράγραφος 1 του ν. 1644/ 1986 (A’
131). 

στ) Το ν.δ. 203/1969 (Α’ 109), όπως ισχύει.
ζ) Το β.δ. 29.10/6.12/1949 (Α’ 342), όπως ισχύει.
η) Το άρθρο 33 του ν. 1845/1989 (Α’ 102).
θ) Το άρθρο 38 του ν. 1337/1983 (Α’ 33).
ι) Το ν.δ. 1189/1972 (Α’ 99), όπως ισχύει.
ια) Το άρθρο 26 παράγραφος 1 του ν. 2732/1999 (A’ 154).
ιβ) Το  εδάφιο β’ της παραγράφου 1 του άρθρου 6, καθώς και

τα άρθρα 19, 26 και 29 του ν. 674/1977 (Α’ 242), όπως το άρθρο
19 τροποποιήθηκε µε το άρθρο 35 του ν. 3147/2003 και η παρ. 2
του άρθρου 29 αντικαταστάθηκε µε το άρθρο 12 του ν. 994/1979
(Α’ 279).

ιγ) Το άρθρο 3 του ν. 3399/2005 (Α’ 255).
ιδ) Το άρθρο 15 παρ. 2 του ν.δ. 216/1973 (Α’ 271).
ιε) Το από 24.4.1985 προεδρικό διάταγµα «Δικαιούχοι αγροτι-

κών οικοπέδων, διαδικασία και κριτήρια προσδιορισµού τους» (Δ’
239), όπως οι παράγραφοι 2, 3 και 4 του άρθρου 2 τροποποιήθη-
καν µε τις παραγράφους 1 και 2 του άρθρου 9 του ν. 3147/2003.

ιστ) Το άρθρο 2 του ν. 138/1975 (Α’ 180).
ιζ) Τα άρθρα 25 και 27 του ν. 2040/1992 (Α’ 70), όπως το άρθρο

27 συµπληρώθηκε µε την παρ. 8 του άρθρου 10 του ν.
3147/2003.

ιη) Το κανονιστικό διάταγµα της 28ης Οκτωβρίου 1941 (Α’
368).

ιθ) Τα άρθρα 1, 11, η περίπτωση Α’ της παρ. 2 του άρθρου 13
και το άρθρο 15 του ν. 1734/1987 (Α’ 189), όπως η παρ. 3 του άρ-
θρου 15 αντικαταστάθηκε µε την παρ. 6 του άρθρου 1 του ν.
3147/2003.

κ) Η περίπτωση γ’ της παρ. 12 του άρθρου 29 του ν. 2882/2001
«Κώδικας Αναγκαστικών Απαλλοτριώσεων Ακινήτων» (Α’ 17). Οι
περιπτώσεις δ’ και ε’ αναριθµούνται αντίστοιχα σε περιπτώσεις
γ’ και δ’.

2. Καταργείται κάθε ειδική διάταξη της αγροτικής νοµοθεσίας
που ρυθµίζει τη διαχείριση εκτάσεων µε δασικό χαρακτήρα µε
διαφορετικό τρόπο και ειδικότερα η παρ. 2 του άρθρου 75 του
ν. 998/1979 (Α’ 289).

3. Καταργείται κάθε γενική ή ειδική διάταξη νόµου που αντί-
κειται στις διατάξεις του παρόντος νόµου ή ρυθµίζει διαφορετικά
τα θέµατα που ρυθµίζονται από αυτόν.

Άρθρο 38

Στην παράγραφο 1 του άρθρου 22 του ν. 2538/1997 (Α’ 242)
προστίθεται εδάφιο β’ ως εξής:

«β. Στους χώρους της επιτρέπεται η εγκατάσταση δηµοσίων
υπηρεσιών, οι οποίες εξυπηρετούν τις δραστηριότητές της, και
ιδίως τελωνείου, χηµείου, κτηνιατρείου, υπηρεσίας φυτοπαθο-
λογικού ελέγχου εξαγοµένων-εισαγοµένων προϊόντων, δηµοπρα-
τηρίου.»

Άρθρο 39
Τροποποίηση διατάξεων του ν. 3877/2010 (Α’ 160) 

«Σύστηµα προστασίας και ασφάλισης 
της αγροτικής δραστηριότητας»

1. Στην περίπτωση ζ’ της παραγράφου 1 του άρθρου 7 του ν.
3877/2010 (Α’ 160) προστίθεται νέο εδάφιο ως εξής:

«Με απόφαση του Διοικητικού Συµβουλίου του ΕΛΓΑ που εγ-
κρίνεται από τους Υπουργούς Οικονοµικών και Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Τροφίµων καθορίζεται το ύψος των τελών εκτίµησης
ανά καλλιέργεια ή ανά κατηγορία ζωικού κεφαλαίου, οι δαπάνες
που καλύπτονται από αυτά, καθώς και κάθε άλλη αναγκαία λε-
πτοµέρεια για την εφαρµογή της διάταξης αυτής. Η διάταξη
αυτή ισχύει από τη δηµοσίευση του παρόντος νόµου στην Εφη-
µερίδα της Κυβερνήσεως.»

2. Στο άρθρο 13 του ν. 3877/2010 (Α’ 160) προστίθεται δεύ-
τερη παράγραφος ως εξής:

«2. Στην εισφορά της προηγούµενης παραγράφου δεν υπά-
γονται τα φυσικά ή νοµικά πρόσωπα που δηλώνουν εισόδηµα
από εκµετάλλευση πτηνοτροφικών ή χοιροτροφικών επιχειρή-
σεων, καθώς και εισόδηµα από εκµεταλλεύσεις ανθοκοµικών και
καλλωπιστικών προϊόντων και φυτωρίων που δεν έχουν ενταχθεί
µε αίτησή τους στην ασφάλιση του ΕΛΓΑ, η οποία για το 2011
αρχίζει από την 1η Ιανουαρίου ανεξάρτητα από το χρόνο υποβο-
λής της αίτησης της παραγράφου 3 του άρθρου 4. Σε περίπτωση
που η εισφορά αυτή έχει βεβαιωθεί, δεν καταβάλλεται και δια-
γράφεται από την αρµόδια για τη βεβαίωση υπηρεσία χωρίς
άλλη διατύπωση, ενώ αν έχει καταβληθεί επιστρέφεται ως αχρε-
ωστήτως καταβληθείσα.»

3. Οι παράγραφοι 1 και 3 του άρθρου 24 του  ν. 3877/2010 (Α’
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160) τροποποιούνται ως εξής:
«1. Οι κανονισµοί ασφάλισης Φυτικής Παραγωγής (υπουργική

απόφαση αριθ. 15711/30.9.1998, Β’ 1079), Ζωικού Κεφαλαίου
(υπουργική απόφαση αριθ. 321956/2008, Β’ 2130), παραµένουν
προσωρινά σε ισχύ µέχρι τις 31.12.2010. Από την 1η Ιανουαρίου
2011 ισχύουν οι νέοι επικαιροποιηµένοι κανονισµοί ασφάλισης
φυτικής παραγωγής και ζωικού κεφαλαίου, που εκδίδονται σύµ-
φωνα µε τις διατάξεις της παραγράφου 1 του άρθρου 16. Ο Κα-
νονισµός Κρατικών Οικονοµικών Ενισχύσεων, που εγκρίθηκε µε
την κοινή υπουργική απόφαση αριθ. 281245/2008 των Υπουργών
Οικονοµίας και Οικονοµικών και Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων (Β’ 628), εξακολουθεί να ισχύει µέχρι την αντικατάστασή
του από νέο επικαιροποιηµένο κανονισµό.» 

«3. Η µεταφορά των αρµοδιοτήτων των κρατικών οικονοµικών
ενισχύσεων του άρθρου 21 λαµβάνει χώρα έξι µήνες µετά τη δη-
µοσίευση στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως της κοινής υπουρ-
γικής απόφασης, που προβλέπεται από το τελευταίο εδάφιο της
παραγράφου 1 του άρθρου 2.»

4. Στο άρθρο 24 του ν. 3877/2010 (Α’ 160) προστίθεται νέα πα-
ράγραφος 5 και η παράγραφος 5 αναριθµείται σε παράγραφο 6
ως εξής:

«Με απόφαση του Διοικητικού Συµβουλίου του ΕΛΓΑ, που εγ-
κρίνεται από τους Υπουργούς Οικονοµικών και Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Τροφίµων, καθορίζονται, κατά παρέκκλιση των
διατάξεων της παραγράφου 8 του άρθρου 45 του ν. 3943/2011
(Α’ 66), οι εντός και εκτός έδρας µετακινήσεις, ο ανώτατος επι-
τρεπόµενος αριθµός των εκτός έδρας µετακινήσεων του προσω-
πικού του Οργανισµού, οι προϋποθέσεις και οι δαπάνες
διανυκτέρευσης, καθώς και το ύψος της ηµερήσιας αποζηµίω-
σης και των λοιπών δαπανών.»

5. Στο άρθρο 24 του ν. 3877/2010 (Α’ 160) προστίθεται νέα πα-
ράγραφος 6 και η παράγραφος 6 αναριθµείται σε παράγραφο 7,
ως εξής:

«Παρέχεται ασφαλιστική κάλυψη σε καλλιέργειες µικρού βιο-
λογικού κύκλου, των οποίων η φύτευση πραγµατοποιήθηκε εντός
του έτους 2010 και δεν αναφέρονται στη Δήλωση Καλλιέρ-
γειας/Εκτροφής του ασφαλισµένου για το έτος 2011.»

Άρθρο 40
Παραχώρηση εγκαταστάσεων 

στο Υπουργείο Πολιτισµού και Τουρισµού

1. Οι εγκαταστάσεις του ηµιυπόγειου κτιρίου αποχωρητηρίων,
συνολικής επιφάνειας 52 τ.µ. περίπου και η περίφραξη των εγ-
καταστάσεων αυτών που βρίσκονται στο ανατολικό άκρο του αλ-
συλλίου της πλατείας Θησείου και σε επαφή µε τη δυτική
περίφραξη της Αρχαίας Αγοράς παραχωρούνται στο Υπουργείο
Πολιτισµού και Τουρισµού.

2. Το Υπουργείο Πολιτισµού και Τουρισµού υποχρεούται µε

ευθύνη και δαπάνες του να διοικεί, διαχειρίζεται, εκµεταλλεύεται,
ανακατασκευάζει, συντηρεί, καθαρίζει, φυλάσσει και γενικά να
προστατεύει µε οποιονδήποτε τρόπο τις παραχωρούµενες κατά
χρήση εγκαταστάσεις της παραγράφου 1.

3. Από την έναρξη της ισχύος του παρόντος ανακαλείται η
αριθ. 252717/17.3.1989 απόφαση των Υπουργών Εσωτερικών,
Οικονοµικών και Γεωργίας «Παραχώρηση κατά χρήση στο Δήµο
Αθηναίων κήπων και Δενδροστοιχιών του Δηµοσίου», που εκδό-
θηκε σε εφαρµογή της περίπτωσης α’ της παρ. 2 του άρθρου 23
του ν. 1644/1986 (Α’ 131), ως προς την παραχώρηση κατά χρήση
στο Δήµο Αθηναίων των ιδίων ως άνω εγκαταστάσεων του ηµιυ-
πόγειου κτιρίου αποχωρητηρίων και της περίφραξης αυτών.
Κατά τα λοιπά, η ως άνω κοινή υπουργική απόφαση εξακολουθεί
να ισχύει.

Άρθρο 41

1. To τρίτο εδάφιο του άρθρου 77A παρ. 3 του ν. 2725/1999
αντικαθίσταται ως εξής:

«Σε περίπτωση παράβασης των διατάξεων του ν. 2725/1999,
µε τις οποίες προβλέπεται η µη χορήγηση πιστοποιητικού περί
τήρησης των υποχρεώσεων που προβλέπονται από το ν.
2725/1999 και αφορούν το δηµόσιο συµφέρον, η Επιτροπή Επαγ-
γελµατικού Αθλητισµού εκδίδει πόρισµα ελέγχου πλήρως αιτιο-
λογηµένο, το οποίο διαβιβάζει στην οικεία Οµοσπονδία, η οποία
προκαλεί τον πειθαρχικό έλεγχο της ΑΑΕ ή του ΤΑΑ που υπέπεσε
στην παράβαση, σύµφωνα µε τον Πειθαρχικό Κώδικα που προ-
βλέπει ποινές για τις παραβάσεις αυτές.

Οι πειθαρχικές ποινές, που προβλέπονται στο πειθαρχικό δί-
καιο της Οµοσπονδίας, πρέπει να είναι εσαεί ανάλογες µε τη βα-
ρύτητα της παράβασης, επιφυλασσοµένων σε αντίθετη
περίπτωση των προβλεποµένων από το ν. 2725/1999 χρηµατικών
ποινών.»

2. Στο άρθρο 5 παρ. 1 εδάφιο Γ’ του ν. 4049/2012 η φράση
«µετά από γνώµη της Διοργανώτριας Αρχής» αντικαθίσταται µε
τη φράση «µετά από σύµφωνη γνώµη της Διοργανώτριας
Αρχής».

‘Αρθρο 42

Επιτρέπεται η ανέγερση σχολικού κτηρίου στην έκταση µε
στοιχεία ΑΒΓΔΕΖΗΘΙ και εµβαδού 2.952,41 τετραγωνικών µέ-
τρων, η οποία βρίσκεται µεταξύ των οδών Αγίων Αναργύρων,
Κόκκερελ και Λυδίας, εντός των διοικητικών ορίων των Δήµων
Αθηναίων και Γαλατσίου, όπως αυτή εµφαίνεται µε τις συντεταγ-
µένες των κορυφών της στο τοπογραφικό διάγραµµα του Τµή-
µατος Τοπογραφικού Σχεδιασµού και Μελετών της Διεύθυνσης
Σχεδίου Πόλεως και Πολεοδοµίας του Δήµου Αθηναίων, που συ-
νοδεύει σε φωτοσµίκρυνση την παρούσα ρύθµιση, κατά παρέκ-
κλιση της κείµενης νοµοθεσίας.
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Άρθρο 43

Το πρώτο εδάφιο της παρ. 3 του άρθρου 5 του ν. 4018/2011
αντικαθίσταται ως εξής:

«Αν ο εργοδότης επιθυµεί να απασχολήσει πολίτη τρίτης
χώρας στην αγροτική οικονοµία ή σε εκµετάλλευση της παρ. 1
του άρθρου 7 του ν. 3232/2004 (Α’ 48), όπως αντικαταστάθηκε
µε την παρ. 1α του άρθρου 52 του ν. 3518/2006 (Α’ 272), οφείλει
να καταθέσει και αποδεικτικό καταβολής από τον εργοδότη στον
ΟΓΑ (τις ασφαλιστικές εισφορές οι οποίες προβλέπονται από την
ισχύουσα νοµοθεσία που αντιστοιχούν σε διάστηµα απασχόλη-
σης δύο µηνών. Οι εισφορές που αντιστοιχούν στο υπολοιπόµενο
διάστηµα και µέχρι τη λήξη της σύµβασης εργασίας θα καταβάλ-
λονται από τον εργοδότη ανά δίµηνο.)»

Άρθρο 44
Έναρξη ισχύος

Η ισχύς των διατάξεων του παρόντος νόµου αρχίζει από τη δη-
µοσίευσή του στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως». 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ψήφιση στο σύνολο
του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Προστασίας του Πολίτη:
«Παροχή υπηρεσιών ασφαλείας από ένοπλους φρουρούς σε εµ-
πορικά πλοία και άλλες διατάξεις». 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΟΘΩΝΑΣ (Υφυπουργός Προστασίας του
Πολίτη): Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ το λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Το λόγο έχει ο Υφυ-
πουργός Προστασίας του Πολίτη κ. Εµµανουήλ Όθωνας. 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΟΘΩΝΑΣ (Υφυπουργός Προστασίας του Πο-
λίτη): Κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να κατα-
θέσω στα Πρακτικά και να  διανεµηθεί µία δήλωση του Υπουργού
κ. Χρυσοχοϊδη για τη διαγραφή της παραγράφου 5 του άρθρου
18 του προς ψήφιση στο σύνολό του σχεδίου νόµου, καθότι το
θέµα το οποίο πραγµατεύεται αντιµετωπίζεται µε παρεµφερή
τρόπο σε πρόσφατη πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου που ενέ-
κρινε το Υπουργικό Συµβούλιο. Για τον λόγο αυτό πρέπει να δια-
γραφεί από το νοµοσχέδιο. 

Σας το καταθέτω. 
(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Προστασίας του Πολίτη κ.

Εµµανουήλ Όθωνας καταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερ-
θείσα δήλωση, που εµπεριέχει νοµοτεχνική βελτίωση, η οποία
έχει ως εξής:

7664 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΙ’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2012 (ΠΡΩΙ) 7665



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Παρακαλώ να διανεµη-
θεί στους συναδέλφους Βουλευτές. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο, ως διενε-
µήθη και µε τη νοµοτεχνική βελτίωση του κυρίου Υπουργού, και
στο σύνολο;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Το νοµοσχέδιο έγινε

δεκτό και στο σύνολο κατά πλειοψηφία. 
Συνεπώς το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Προστασίας του Πο-

λίτη «Παροχή υπηρεσιών ασφαλείας από ένοπλους φρουρούς
σε εµπορικά πλοία και άλλες διατάξεις» έγινε δεκτό κατά πλει-
οψηφία, ως διενεµήθη και µε τη νοµοτεχνική βελτίωση του κυ-
ρίου Υπουργού, σε µόνη συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων
και του συνόλου και έχει ως εξής:

«Παροχή υπηρεσιών ασφαλείας από ένοπλους φρουρούς σε
εµπορικά πλοία και άλλες διατάξεις

ΜΕΡΟΣ Α’

Άρθρο 1
Παροχή υπηρεσιών από ένοπλους ιδιώτες φρουρούς

Επιτρέπεται, ύστερα από άδεια που εκδίδεται από τον Αρχηγό
του Λιµενικού Σώµατος – Ελληνικής Ακτοφυλακής, η παροχή
υπηρεσιών ασφαλείας από ένοπλους ιδιώτες φρουρούς σε υπό
ελληνική σηµαία εµπορικό πλοίο (εφεξής πλοίο) που δεν εκτελεί
πλόες θαλάσσιων ενδοµεταφορών και διαπλέει θαλάσσιες περιο-
χές εκτεθειµένες σε κίνδυνο πειρατείας, για την προστασία των
επιβαινόντων, του πλοίου και του φορτίου αυτού από επιθέσεις
που συνιστούν πειρατεία, κατά την έννοια του όρου αυτού σύµ-
φωνα µε τα άρθρα 101 και 103 της Σύµβασης των Ηνωµένων
Εθνών για το Δίκαιο της Θάλασσας (ν. 2321/1995 «Κύρωση της
Σύµβασης των Ηνωµένων Εθνών για το Δίκαιο της Θάλασσας και
της Συµφωνίας που αφορά την εφαρµογή του µέρους ΧΙ της
Σύµβασης», Α’ 136).

Άρθρο 2
Όροι και προϋποθέσεις έκδοσης άδειας

1. Οι ένοπλοι ιδιώτες φρουροί δεν αποτελούν µέλη του πλη-
ρώµατος του πλοίου και πρέπει να:

α. έχουν συµπληρώσει το εικοστό πρώτο έτος,
β. µην έχουν καταδικαστεί αµετάκλητα σε στερητική της ελευ-

θερίας ποινή µεγαλύτερη των έξι µηνών για οποιοδήποτε αδί-
κηµα που τελέστηκε µε δόλο, 

γ. αποτελούν προσωπικό εταιρείας µε την οποία ο πλοιοκτήτης
ή ο διαχειριστής πλοίου υποχρεούται να συνάψει σύµβαση και η
οποία είναι εγκατεστηµένη και λειτουργεί νοµίµως στην ηµεδαπή
ή την αλλοδαπή και διαθέτει αναγνωρισµένη πιστοποίηση ποι-
ότητας (ISO) για την παροχή των υπηρεσιών που αναφέρονται
στο Μέρος Α’ του παρόντος νόµου.

2. Η συνδροµή κάθε όρου και προϋπόθεσης που αφορά τους
ένοπλους ιδιώτες φρουρούς βεβαιώνεται από την εταιρεία πα-
ροχής υπηρεσιών ασφαλείας και εξασφαλίζεται στο πλαίσιο της
σύµβασης µε τον πλοιοκτήτη ή τον διαχειριστή του πλοίου. 

3. Για την έκδοση της άδειας του άρθρου 1 απαιτείται η υπο-
βολή φακέλου στον οποίο περιλαµβάνονται αίτηση του πλοι-
οκτήτη ή διαχειριστή του πλοίου που περιέχει στοιχεία
εξατοµίκευσης του πλοίου, καθώς και ανάλυση του εκτιµώµενου
κινδύνου που διαµορφώνεται αφού ληφθούν υπόψη ο πλους, η
κατηγορία και τα χαρακτηριστικά του πλοίου, οι συνιστώµενες
από το Διεθνή Ναυτιλιακό Οργανισµό Πρακτικές Βέλτιστης Δια-
χείρισης και οι απόψεις του πλοιάρχου του πλοίου.

4. Η άδεια εκδίδεται στην ελληνική και την αγγλική γλώσσα για
συγκεκριµένο πλοίο εντός δεκαπέντε ηµερών από την υποβολή
πλήρους φακέλου και το πρωτότυπο αυτής φέρεται επί του
πλοίου. 

Άρθρο 3
Ισχύς και διάρκεια της άδειας

1. Η ισχύς της άδειας µπορεί να είναι έξι ή δώδεκα µηνών, σύµ-
φωνα µε την αίτηση, και παρατείνεται αυτοδίκαια αν λήξει ενώ
το πλοίο βρίσκεται σε πλου και µέχρι τον κατάπλου του σε λιµένα
που επιτρέπεται η αποβίβαση των ιδιωτών φρουρών και του εξο-
πλισµού τους.

2. Η άδεια µπορεί να ανανεώνεται ύστερα από αίτηση του
πλοιοκτήτη ή του διαχειριστή του πλοίου πριν από τη λήξη της,
εφόσον εξακολουθούν να ισχύουν οι όροι και οι προϋποθέσεις
έκδοσής της.

3. Η άδεια ανακαλείται από τον Αρχηγό του Λιµενικού Σώµατος
– Ελληνικής Ακτοφυλακής αν εκλείψει έστω και µία από τις προ-
ϋποθέσεις που απαιτούνται για την έκδοσή της. 

Άρθρο 4
Ειδικό τέλος για τη χορήγηση της άδειας

1. Για την έκδοση ή την ανανέωση της άδειας καταβάλλεται
από τον αιτούντα τέλος:

α) δύο χιλιάδων (2.000) ευρώ, εφόσον η διάρκεια ισχύος της
είναι έξι µηνών,

β) τριών χιλιάδων πεντακοσίων (3.500) ευρώ, εφόσον η διάρ-
κεια ισχύος της είναι δώδεκα µηνών.

2. Τα παραπάνω ποσά, καθώς και τα έσοδα της παρ. 3 του άρ-
θρου 26 του ν. 4033/2011 (Α’ 264) αποτελούν έσοδα του Κρατι-
κού Προϋπολογισµού. 

Άρθρο 5
Δικαιώµατα ναυτικών

Ο πλοιοκτήτης ή ο διαχειριστής του πλοίου ενηµερώνει άµεσα
και εγγράφως δια του πλοιάρχου του πλοίου τα µέλη του πλη-
ρώµατος περί της έκδοσης της άδειας. Ναυτικός, µέλος πληρώ-
µατος του πλοίου που µετά την έκδοση της άδειας παροχής
υπηρεσιών ενόπλων ιδιωτών φρουρών δεν επιθυµεί να παρέχει
εργασία επί του πλοίου, ενηµερώνει γραπτώς τον πλοίαρχο. Στην
περίπτωση αυτή, η σύµβαση εργασίας λύεται ανυπαιτίως για τα
µέρη και ο ναυτικός δικαιούται σε παλιννόστηση µε δαπάνες του
πλοιοκτήτη ή του διαχειριστή του πλοίου. 

Άρθρο 6
Φύλαξη και χρήση όπλων

1. Τα όπλα και τα πυροµαχικά των ενόπλων ιδιωτών φρουρών
φυλάσσονται εντός του πλοίου σε χώρο όπου έχουν πρόσβαση
από κοινού ο πλοίαρχος ή ο αντικαταστάτης του και ο επικεφα-
λής των ενόπλων ιδιωτών φρουρών ή ο αντικαταστάτης του που
αναφέρονται ονοµαστικά στην άδεια.

2. Οι ένοπλοι ιδιώτες φρουροί που παρέχουν υπηρεσίες επί
του πλοίου σύµφωνα µε το Μέρος Α’ του παρόντος νόµου, τε-
λούν υπό την εξουσία του πλοιάρχου ή του νόµιµου αναπληρωτή
του. Χρήση όπλων, στο πλαίσιο παροχής των υπηρεσιών ασφα-
λείας, είναι δυνατή εντός των περιοχών υψηλού κινδύνου για την
αντιµετώπιση κινδύνου που απειλεί άµεσα τους επιβαίνοντες του
πλοίου, το πλοίο ή το φορτίο αυτού, κατόπιν εντολής του πλοι-
άρχου και µόνο στο βαθµό και στην έκταση που απαιτείται για
την αποτροπή του κινδύνου.

3. Κατά το διάπλου πλοίου από περιοχές υψηλού κινδύνου για
πειρατική επίθεση, η χρήση των όπλων και των πυροµαχικών ενό-
πλων ιδιωτών φρουρών µπορεί να απαγορευθεί αν, από διατιθέ-
µενα στοιχεία για το επίπεδο ασφαλείας, δοθεί εντολή από το
Αρχηγείο Λιµενικού Σώµατος - Ελληνικής Ακτοφυλακής ή αν ο
πλοίαρχος δώσει προς τούτο εντολή.

Άρθρο 7
Υποχρεώσεις πλοιάρχου ελληνικού πλοίου

Ο πλοίαρχος του πλοίου, το οποίο έχει εφοδιασθεί µε την
άδεια του άρθρου 1 και διαπλέει χωρικά ύδατα τρίτου κράτους
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ή βρίσκεται σε λιµένα ή αγκυροβόλιο αυτού, υποχρεούται, αν το
ζητήσουν οι αρµόδιες αρχές του παράκτιου κράτους, να τις ενη-
µερώνει περί της ύπαρξης στο πλοίο όπλων και πυροµαχικών
ενόπλων ιδιωτών φρουρών, του αριθµού, του είδους και της πο-
σότητας αυτών, καθώς και του χώρου φύλαξής τους, επιδει-
κνύοντας την άδεια. Η ίδια υποχρέωση του πλοιάρχου υφίσταται
αν το αίτηµα προέρχεται από κυβερνήτη πολεµικού πλοίου οποι-
ουδήποτε κράτους στην ανοιχτή θάλασσα.

Άρθρο 8
Υποχρεώσεις πλοιάρχου πλοίου ξένης σηµαίας

Πλοίαρχος πλοίου υπό ξένη σηµαία υποχρεούται εντός είκοσι
τεσσάρων (24) ωρών πριν το διάπλου από ελληνικά χωρικά
ύδατα να ενηµερώνει εγγράφως το Κέντρο Επιχειρήσεων του
Αρχηγείου Λιµενικού Σώµατος-Ελληνικής Ακτοφυλακής όταν επ’
αυτού επιβαίνουν ένοπλοι φρουροί ή υπάρχουν στο πλοίο όπλα
και πυροµαχικά που σχετίζονται µε την παροχή υπηρεσιών ενό-
πλων ιδιωτών φρουρών και να συµµορφώνεται µε τις τυχόν πα-
ρεχόµενες οδηγίες. Η υποχρέωση ενηµέρωσης αφορά τον
αριθµό, το είδος και την ποσότητα των όπλων και των πυροµαχι-
κών, το χώρο φύλαξής τους επί του πλοίου, το λιµένα κατάπλου,
καθώς και τον ενδεχόµενο εφοδιασµό του πλοίου µε σχετική έγ-
κριση των αρχών της σηµαίας του.

Άρθρο 9
Γενική απαγόρευση

1. Απαγορεύεται εντός της ελληνικής επικράτειας οποιαδή-
ποτε χρήση όπλων και πυροµαχικών, συµπεριλαµβανοµένης και
της συντήρησης αυτών, που µεταφέρονται ή βρίσκονται σε πλοίο
υπό ξένη σηµαία.

2. Υπό την επιφύλαξη της παραγράφου 5 του άρθρου 13 και
του άρθρου 8 όσον αφορά τη συµµόρφωση µε χορηγούµενες
από το Κέντρο Επιχειρήσεων του Αρχηγείου Λιµενικού Σώµατος-
Ελληνικής Ακτοφυλακής ή από Λιµενική Αρχή οδηγίες, τα όπλα
και πυροµαχικά που βρίσκονται σε κάθε πλοίο και σχετίζονται µε
την παροχή υπηρεσιών ενόπλων ιδιωτών φρουρών πρέπει να
είναι σε ειδικό κλειδωµένο χώρο επί αυτού, όταν το πλοίο βρί-
σκεται εντός της ελληνικής επικράτειας. 

Άρθρο 10
Κυρώσεις

1. Τιµωρείται µε ποινή φυλάκισης µέχρι εννέα (9) µηνών ή χρη-
µατική ποινή:

α) ένοπλος ιδιώτης φρουρός που επιβαίνει σε πλοίο χωρίς
άδεια, καθώς και όταν αυτός παραβαίνει τις υποχρεώσεις των
άρθρων 6 και 9,

β) οι νόµιµοι εκπρόσωποι του πλοιοκτήτη ή διαχειριστή του
πλοίου ή της εταιρείας παροχής υπηρεσιών ασφαλείας που προ-
βλέπονται στα άρθρα 1 έως 13, καθώς και ο πλοίαρχος, εφόσον
µε οποιονδήποτε άλλον τρόπο ενέκριναν ή συναίνεσαν στην επι-
βίβαση ενόπλων ιδιωτών φρουρών στο πλοίο χωρίς άδεια,

γ) οι νόµιµοι εκπρόσωποι του πλοιοκτήτη ή διαχειριστή του
πλοίου σε περίπτωση υποβολής ψευδών ή ανακριβών στοιχείων
για την έκδοση ή ανανέωση της άδειας,

δ) ο πλοίαρχος πλοίου υπό ξένη σηµαία, ο οποίος παραβιάζει
τις διατάξεις του άρθρου 8.

2. Όπλα και πυροµαχικά ενόπλων ιδιωτών φρουρών επί πλοίου
υπό ελληνική ή ξένη σηµαία που βρίσκεται στην ελληνική επικρά-
τεια, για τα οποία δεν έχει εκδοθεί άδεια ή έγκριση των αρχών
της σηµαίας του πλοίου, κατάσχονται και δηµεύονται υπέρ του
Λιµενικού Σώµατος-Ελληνικής Ακτοφυλακής. Η κατάσχεση δεν
αίρεται ακόµα και αν η άδεια ή έγκριση των αρχών της σηµαίας
του πλοίου επιδειχθεί µεταγενέστερα ή εκδοθεί µεταγενέστερα
έστω και µε αναδροµική ισχύ.

3. Σε περίπτωση παράβασης όρων της άδειας του άρθρου 1
επιβάλλονται οι διοικητικές κυρώσεις του άρθρου 45 του ν.δ.
187/1973 «Περί Κώδικος Δηµοσίου Ναυτικού Δικαίου» (Α’ 261),
όπως τροποποιήθηκε και ισχύει και επιτρέπεται προσφυγή κατά

των σχετικών αποφάσεων επιβολής προστίµου σύµφωνα µε τις
διατάξεις του ιδίου άρθρου.

Άρθρο 11
Εταιρείες παροχής υπηρεσιών ασφαλείας

Στην παρ. 1 του άρθρου 1 του ν. 2518/1997 (Α’ 164), όπως τρο-
ποποιήθηκε και συµπληρώθηκε µε την παρ. 15 του άρθρου 10
του ν. 2801/2000 (Α’ 46), την παρ. 2 του άρθρου 14 του ν.
3013/2003 (Α’ 23), την παρ. 1 του άρθρου 1 του ν. 3206/2003 (Α’
298), όπως αντικαταστάθηκε µε το άρθρο 1 του ν. 3707/ 2008 (Α’
209), προστίθεται εδάφιο ιβ’ ως ακολούθως:

«ιβ. Υπηρεσίες ασφαλείας από ένοπλους ιδιώτες φρουρούς σε
υπό ελληνική σηµαία εµπορικά πλοία για την προστασία των επι-
βαινόντων, του πλοίου και του φορτίου αυτού από επιθέσεις που
συνιστούν πειρατεία κατά την έννοια του όρου αυτού σύµφωνα
µε τα άρθρα 101 και 103 της Σύµβασης των Ηνωµένων Εθνών
για το Δίκαιο της Θάλασσας (ν. 2321/1995 «Κύρωση της Σύµβα-
σης των Ηνωµένων Εθνών για τα Δίκαιο της Θάλασσας και της
Συµφωνίας που αφορά την εφαρµογή του µέρους ΧΙ της Σύµβα-
σης», Α’ 136).»

Άρθρο 12
Εξουσιοδοτικές διατάξεις

1. Με προεδρικό διάταγµα που εκδίδεται ύστερα από πρόταση
των Υπουργών Εθνικής Άµυνας, Ανάπτυξης, Ανταγωνιστικότητας
και Ναυτιλίας και Προστασίας του Πολίτη, ρυθµίζονται τα προ-
σόντα, η πιστοποίηση και λοιπές ιδιότητες για το προσωπικό
ιδιωτών ενόπλων φρουρών που διατίθενται σε πλοία από εται-
ρείες που λειτουργούν στην Ελλάδα, καθώς και τα περί κατοχής
όπλων για την παροχή των υπηρεσιών ασφαλείας του Μέρους Α’
του παρόντος νόµου.

2. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εξωτερικών, Ανάπτυξης,
Ανταγωνιστικότητας και Ναυτιλίας και Προστασίας του Πολίτη,
µπορεί να αποκλείεται η έκδοση άδειας του άρθρου 1 για εται-
ρείες που είναι εγκατεστηµένες και λειτουργούν σε συγκεκρι-
µένα κράτη.

3. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εθνικής Άµυνας, Ανάπτυ-
ξης, Ανταγωνιστικότητας και Ναυτιλίας και Προστασίας του Πο-
λίτη, για την έκδοση της οποίας λαµβάνονται υπόψη οι εκάστοτε
ισχύουσες σχετικές οδηγίες του Διεθνούς Ναυτιλιακού Οργανι-
σµού, ρυθµίζονται θέµατα που αφορούν:

α) τα στοιχεία που αναγράφονται στην άδεια και το υπόδειγµα
αυτής και ιδίως ο ονοµαστικός καθορισµός του επικεφαλής ένο-
πλου ιδιώτη φρουρού και του αντικαταστάτη του, καθώς και την
υποχρέωση γνωστοποίησης του εκάστοτε επικεφαλής και του
αντικαταστάτη αυτού,

β) τα στοιχεία που πρέπει να περιέχει ο φάκελος µε την αίτηση
του πλοιοκτήτη ή του διαχειριστή πλοίου που υποβάλλεται σύµ-
φωνα µε την παράγραφο 3 του άρθρου 2,

γ) τις περιοχές υψηλού κινδύνου,
δ) τη διαδικασία αναφοράς του συµβάντος µετά το πέρας

αυτού,
ε) κάθε άλλο σχετικό θέµα.
4. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών, Ανάπτυξης,

Ανταγωνιστικότητας και Ναυτιλίας και Προστασίας του Πολίτη
ρυθµίζονται τα περί εισόδου ή εξόδου στη ή από τη χώρα και µε-
ταφοράς στο ή από το πλοίο όπλων και πυροµαχικών, που σχε-
τίζονται µε την παροχή υπηρεσιών του Μέρους Α’ του παρόντος
νόµου από ένοπλους ιδιώτες φρουρούς σε πλοίο οποιασδήποτε
σηµαίας που βρίσκεται σε ελληνικό λιµένα ή αγκυροβόλιο.

5. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Ανάπτυξης, Ανταγωνιστι-
κότητας και Ναυτιλίας και Προστασίας του Πολίτη, η οποία εκδί-
δεται αφού ληφθούν υπόψη η εν γένει διαµορφούµενη κατά-
σταση στο φαινόµενο της πειρατείας και το αντίστοιχο επίπεδο
ασφαλείας, όπως διαµορφώνεται για την αντιµετώπισή της διε-
θνώς, µπορεί να ανακληθεί ή να ανασταλεί η ισχύς άδειας του
άρθρου 1 που έχει ήδη εκδοθεί.

6. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών, Ανάπτυξης,
Ανταγωνιστικότητας και Ναυτιλίας και Προστασίας του Πολίτη

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΙ’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2012 (ΠΡΩΙ) 7667



µπορεί να επανακαθορίζεται ο µέγιστος χρόνος ισχύος της
άδειας του άρθρου 1 και το ποσό του καταβαλλόµενου τέλους,
για τις άδειες που εκδίδονται µετά τη θέση σε ισχύ της απόφα-
σης αυτής.

7. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Προστα-
σίας του Πολίτη ρυθµίζονται τα θέµατα σχετικά µε τους όρους
και τις προϋποθέσεις διενέργειας από στελέχη του ΛΣ-ΕΛ.ΑΚΤ.
σεµιναρίων για την εκπαίδευση ένοπλων φρουρών πλοίων, την
παροχή βεβαιώσεων παρακολούθησης αυτών, τη διάρκεια
ισχύος τους, το κόστος συµµετοχής σε αυτά, το οποίο αποτελεί
έσοδο του Κρατικού Προϋπολογισµού, καθώς και κάθε άλλο σχε-
τικό θέµα.  

Άρθρο 13
Εφαρµογή των διατάξεων 

Οι διατάξεις του Μέρους Α’ του παρόντος νόµου εφαρµόζον-
ται κατά παρέκκλιση των ισχυουσών διατάξεων και ιδίως αυτών
που αφορούν τη ρύθµιση θεµάτων σχετικά µε όπλα, πυροµαχικά,
εκρηκτικές ύλες, εκρηκτικούς µηχανισµούς (ν. 2168/1993, Α’ 147)
και ιδιωτικές επιχειρήσεις παροχής ασφάλειας (ν. 2518/1997, Α’
164).

ΜΕΡΟΣ Β’
ΛΟΙΠΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο 14

1. Το άρθρο 197 του ν. 4442/1929 (Α’ 339) αντικαθίσταται ως
εξής:

«Άρθρο 197
Διοικητική Επιτροπή Ναυτικών Επιτάξεων 

και Ναυλώσεων 

1. Συνιστάται Διοικητική Επιτροπή Ναυτικών Επιτάξεων και
Ναυλώσεων (εφεξής ΔΕΝΕΝ), η οποία αποτελεί όργανο του Λι-
µενικού Σώµατος - Ελληνικής Ακτοφυλακής, εδρεύει στον Πει-
ραιά, συγκροτείται ανά διετία µε απόφαση του Υπουργού
Προστασίας του Πολίτη που δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της
Κυβερνήσεως και αποτελείται από:

α) Τον Προϊστάµενο του Κλάδου Ασφάλειας Ναυσιπλοΐας του
Αρχηγείου Λιµενικού Σώµατος-Ελληνικής Ακτοφυλακής, ως Πρό-
εδρο.

β) Έναν (1) ανώτερο υπάλληλο του Γενικού Λογιστηρίου του
Κράτους του Υπουργείου Οικονοµικών.

γ) Τον Διευθυντή της Διεύθυνσης Παλλαϊκής Άµυνας-Πολιτι-
κής Σχεδίασης Έκτακτης Ανάγκης και Θαλασσίων Κρατικών Με-
ταφορών του Αρχηγείου Λιµενικού Σώµατος-Ελληνικής Ακτο-
φυλακής.

δ) Έναν (1) Τεχνικό Αξιωµατικό ΛΣ-ΕΛ.ΑΚΤ. της Διεύθυνσης
Ελέγχου Πλοίων του Κλάδου Ασφάλειας Ναυσιπλοίας του Αρχη-
γείου Λιµενικού Σώµατος-Ελληνικής Ακτοφυλακής.

ε) Έναν (1) Αξιωµατικό ΛΣ-ΕΛ.ΑΚΤ. ειδικότητας Νοµικού από
τους υπηρετούντες στο Αρχηγείο Λιµενικού Σώµατος-Ελληνικής
Ακτοφυλακής. 

στ) Έναν (1) ανώτερο υπάλληλο της Γενικής Γραµµατείας
Ναυτιλίας του Υπουργείου Ανάπτυξης, Ανταγωνιστικότητας και
Ναυτιλίας. 

ζ) Δύο (2) µέλη του Ναυτικού Επιµελητηρίου Ελλάδος (εφεξής
Ν.Ε.Ε.), από τα οποία το ένα από την επιβατηγό και το άλλο από
τη φορτηγό ναυτιλία.

2. Καθήκοντα εισηγητή εκτελεί ο Διευθυντής της Διεύθυνσης
Παλλαϊκής Άµυνας-Πολιτικής Σχεδίασης Έκτακτης Ανάγκης και
Θαλασσίων Κρατικών Μεταφορών του Αρχηγείου Λιµενικού Σώ-
µατος-Ελληνικής Ακτοφυλακής. Καθήκοντα Γραµµατέα εκτελεί
ένας κατώτερος Αξιωµατικός ΛΣ-ΕΛ.ΑΚΤ. από τους υπηρετούν-
τες στο Αρχηγείο Λιµενικού Σώµατος-Ελληνικής Ακτοφυλακής. 

3. Με την απόφαση ορισµού των µελών της Επιτροπής ορίζον-
ται και τα αναπληρωµατικά µέλη ως εξής:

α) Του Προϊσταµένου του Κλάδου Ασφάλειας Ναυσιπλοΐας
του Αρχηγείου Λιµενικού Σώµατος-Ελληνικής Ακτοφυλακής, ο Δι-

ευθυντής της Διεύθυνσης Ελέγχου Πλοίων του ιδίου Κλάδου.
β) Του ανωτέρου υπαλλήλου του Γενικού Λογιστηρίου του

Κράτους του Υπουργείου Οικονοµικών, άλλος ανώτερος υπάλ-
ληλος του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους.

γ) Του Διευθυντή της Διεύθυνσης Παλλαϊκής Άµυνας-Πολιτι-
κής Σχεδίασης Έκτακτης Ανάγκης και Θαλασσίων Κρατικών Με-
ταφορών του Αρχηγείου Λιµενικού Σώµατος-Ελληνικής
Ακτοφυλακής, ο Τµηµατάρχης του Τµήµατος Επιτάξεων-Ναυλώ-
σεων της συγκεκριµένης Διεύθυνσης. 

δ) Του Τεχνικού Αξιωµατικού ΛΣ- ΕΛ.ΑΚΤ. της Διεύθυνσης
Ελέγχου Πλοίων του Κλάδου Ασφάλειας Ναυσιπλοΐας του Αρχη-
γείου Λιµενικού Σώµατος-Ελληνικής Ακτοφυλακής, άλλος Τεχνι-
κός Αξιωµατικός ΛΣ-ΕΛ.ΑΚΤ. της ιδίας Διεύθυνσης.

ε) Του Αξιωµατικού ΛΣ-ΕΛ.ΑΚΤ. ειδικότητας νοµικού, άλλος
Αξιωµατικός της ίδιας ειδικότητας από τους υπηρετούντες στο
Αρχηγείο Λιµενικού Σώµατος-Ελληνικής Ακτοφυλακής.

στ) Του ανώτερου υπαλλήλου της Γενικής Γραµµατείας Ναυ-
τιλίας του Υπουργείου Ανάπτυξης, Ανταγωνιστικότητας και Ναυ-
τιλίας, άλλος ανώτερος υπάλληλος της Γενικής Γραµµατείας του
Υπουργείου Ανάπτυξης, Ανταγωνιστικότητας και Ναυτιλίας.

ζ) Των δύο (2) µελών του Ναυτικού Επιµελητηρίου Ελλάδος,
άλλα δύο (2) µέλη από τον ίδιο φορέα, από τα οποία το ένα (1)
από την επιβατηγό και το άλλο από τη φορτηγό ναυτιλία. 

η) Αναπληρωτής του Γραµµατέα, ένας κατώτερος Αξιωµατικός
ΛΣ-ΕΛ.ΑΚΤ. από τους υπηρετούντες στο Αρχηγείο Λιµενικού Σώ-
µατος-Ελληνικής Ακτοφυλακής.

4. Τα θέµατα συγκρότησης, λειτουργίας και λήψης αποφά-
σεων της Επιτροπής ρυθµίζονται από τα άρθρα 13, 14 και 15 του
ν. 2690/1999 «Κύρωση του Κώδικα Διοικητικής Διαδικασίας και
άλλες διατάξεις», (Α’ 45).»

2. Το άρθρο 198 του ν. 4442/1929 αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 198
Αποφάσεις-Γνωµοδοτήσεις ΔΕΝΕΝ

1. Η Διοικητική Επιτροπή Ναυτικών Επιτάξεων και Ναυλώσεων
αποφασίζει σύµφωνα µε τις διατάξεις του   ν. 4442/1929, όπως
τροποποιήθηκε και ισχύει:

α) Για την πληρωµή ναύλου.
β) Για την παροχή αποζηµίωσης για τη ναυτική επίταξη.
γ) Για τις ζηµιές των πλοίων, πλοιαρίων και γενικά ναυπηγηµά-

των που προήλθαν από ασυνήθη χρήση.
δ) Για την παροχή προκαταβολών στις επιτάξεις και ναυλώ-

σεις.
2. Επίσης, η Επιτροπή γνωµοδοτεί για κάθε θέµα επίταξης ή

ναύλωσης που παραπέµπεται σε αυτήν από τον Υπουργό Προ-
στασίας του Πολίτη, καθώς και για κάθε απαίτηση που αφορά
ζηµιές της περίπτωσης γ’ της παραγράφου 1.»

3. Το άρθρο 199 του ν. 4442/1929 αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 199
Επιτάξεις βιοµηχανικών µονάδων

1. Στη Διοικητική Επιτροπή Ναυτικών Επιτάξεων και Ναυλώ-
σεων του άρθρου 197, για τις εκτιµήσεις που έχουν σχέση µε την
επίταξη βιοµηχανικών µονάδων και ιδίως ναυπηγείων, δεξαµενών
και εργοστασίων, ο Προϊστάµενος του Κλάδου Ασφάλειας Ναυ-
σιπλοΐας του Αρχηγείου Λιµενικού Σώµατος-Ελληνικής Ακτοφυ-
λακής αντικαθίσταται από τον Διευθυντή Διευθύνσεως Δ2 του Δ’
Κλάδου του Γενικού Επιτελείου Ναυτικού και τα δύο µέλη του
Ναυτικού Επιµελητηρίου Ελλάδος από δύο εκπροσώπους του
Βιοµηχανικού Κλάδου που υποδεικνύονται από το Εµπορικό και
Βιοµηχανικό Επιµελητήριο Πειραιά. Τα λοιπά µέλη της Επιτροπής
παραµένουν τα ίδια.

2. Ως αναπληρωτές των µελών της παραγράφου 1 ορίζονται
οι εξής:

α) Του Διευθυντή Διεύθυνσης Δ2 του Δ’ Κλάδου του Γενικού
Επιτελείου Ναυτικού, ο αρχαιότερος των Τµηµαταρχών της πα-
ραπάνω Διεύθυνσης.

β) Των δύο εκπροσώπων του Βιοµηχανικού Κλάδου του Εµπο-
ρικού και Βιοµηχανικού Επιµελητηρίου Πειραιά, άλλοι δύο εκ-
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πρόσωποι από τον ίδιο φορέα.
3. Η Διοικητική Επιτροπή Ναυτικών Επιτάξεων και Ναυλώσεων,

µε τη σύνθεση που καθορίζεται στο παρόν άρθρο, αποφασίζει
για:

α) την παροχή αποζηµίωσης στις απαιτήσεις που προέρχονται
από επίταξη των βιοµηχανικών µονάδων της παραγράφου 1,

β) κάθε ζήτηµα σχετικό µε την αµοιβή του προσωπικού,
γ) τις ζηµιές από ασυνήθη χρήση των ναυπηγείων, δεξαµενών

και βιοµηχανικών εργοστασίων που επιτάχθηκαν,
δ) την παροχή είδους και ποσού προκαταβολών έναντι επιτά-

ξεων µέχρι του ενός τρίτου του προβλεπόµενου για την αποζη-
µίωση ποσού,

ε) το συντελεστή µε βάση τον οποίο γίνεται η πληρωµή των
εργοστασίων στο ναυπηγείο, στη δεξαµενή και στο εργοστάσιο.»

4. Το άρθρο 200 του ν. 4442/1929 αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 200 
Γνωµοδοτική Επιτροπή Ναυλώσεων

1. Συνιστάται Γνωµοδοτική Επιτροπή Ναυλώσεων, η οποία
αποτελεί όργανο του ΛΣ -ΕΛ.ΑΚΤ., εδρεύει στον Πειραιά, είναι
τριµελής, συγκροτείται ανά διετία µε απόφαση του Υπουργού
Προστασίας του Πολίτη και αποτελείται από:

α) Έναν (1) ανώτερο Αξιωµατικό ΛΣ-ΕΛ.ΑΚΤ. από τους υπηρε-
τούντες στο Αρχηγείο Λιµενικού Σώµατος-Ελληνικής Ακτοφυλα-
κής ως Πρόεδρο, µε αναπληρωτή άλλον ανώτερο Αξιωµατικό ΛΣ
-ΕΛ.ΑΚΤ.. 

β) Δύο (2) µέλη του Ναυτικού Επιµελητηρίου Ελλάδος, από τα
οποία το ένα από την επιβατηγό και το άλλο από τη φορτηγό
ναυτιλία. Στις συνεδριάσεις της Επιτροπής µετέχει µόνο το ένα
(1) µέλος του Ν.Ε.Ε., ανάλογα µε το εξεταζόµενο θέµα. Ως ανα-
πληρωτές ορίζονται δύο (2) µέλη του Ν.Ε.Ε., από τα οποία το ένα
από την επιβατηγό και το άλλο από τη φορτηγό ναυτιλία. 

γ) Έναν (1) Τεχνικό Αξιωµατικό ΛΣ-ΕΛ.ΑΚΤ. από τους υπηρε-
τούντες στη Διεύθυνση Ελέγχου Πλοίων του Κλάδου Ασφάλειας
Ναυσιπλοΐας του Αρχηγείου Λιµενικού Σώµατος-Ελληνικής Ακτο-
φυλακής, µε αναπληρωτή έναν (1) Τεχνικό Αξιωµατικό ΛΣ-
ΕΛ.ΑΚΤ. από την ίδια Διεύθυνση του Αρχηγείου.

δ) Έναν (1) ανώτερο υπάλληλο της Γενικής Γραµµατείας Ναυ-
τιλίας του Υπουργείου Ανάπτυξης, Ανταγωνιστικότητας και Ναυ-
τιλίας, µε αναπληρωτή έναν (1) ανώτερο υπάλληλο της ίδιας
Γενικής Γραµµατείας.

2. Τα µέλη της Επιτροπής (τακτικά και αναπληρωµατικά) που
προβλέπονται στις περιπτώσεις β’, γ’ και δ’ της παραγράφου 1,
ταυτίζονται µε τα µέλη που συµµετέχουν στη Διοικητική Επι-
τροπή Ναυτικών Επιτάξεων και Ναυλώσεων του άρθρου 197.

3. Η Γνωµοδοτική Επιτροπή Ναυλώσεων διενεργεί µειοδοτι-
κούς διαγωνισµούς για ναυλώσεις πλοίων για κρατικές µεταφο-
ρές και γνωµοδοτεί εγγράφως πριν από την υπογραφή του
ναυλοσυµφώνου για το αν οι όροι του συµφέρουν το Δηµόσιο.

4. Οι ενστάσεις κατά των πράξεων της Επιτροπής εκδικάζονται
από την Επιτροπή Αξιολόγησης Ενστάσεων - Προσφυγών του
Αρχηγείου Λιµενικού Σώµατος - Ελληνικής Ακτοφυλακής.»

5. Το άρθρο 201 του ν. 4442/1929 αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 201
Ειδική Επιτροπή Προκαταβολών

1. Συνιστάται Ειδική Επιτροπή Προκαταβολών για επιτάξεις
και ναυλώσεις, η οποία αποτελεί όργανο του ΛΣ –ΕΛ.ΑΚΤ.,
εδρεύει στον Πειραιά, συγκροτείται ανά διετία µε απόφαση του
Υπουργού Προστασίας του Πολίτη και αποτελείται από τα εξής
µέλη της Διοικητικής Επιτροπής Ναυτικών Επιτάξεων και Ναυ-
λώσεων του άρθρου 197:

α) Τον Προϊστάµενο του Κλάδου Ασφάλειας Ναυσιπλοΐας του
Αρχηγείου Λιµενικού Σώµατος-Ελληνικής Ακτοφυλακής, µε ανα-
πληρωτή τον Διευθυντή της Διεύθυνσης Ελέγχου Πλοίων του
συγκεκριµένου Κλάδου του Αρχηγείου Λιµενικού Σώµατος-Ελλη-
νικής Ακτοφυλακής.

β) Έναν (1) Αξιωµατικό ΛΣ-ΕΛ.ΑΚΤ. ειδικότητας Νοµικού από
τους υπηρετούντες στο Αρχηγείο Λιµενικού Σώµατος-Ελληνικής

Ακτοφυλακής µε αναπληρωτή άλλον Αξιωµατικό ΛΣ –ΕΛ.ΑΚΤ. της
αυτής ειδικότητας από τον ίδιο φορέα.

γ) Δύο (2) µέλη του Ναυτικού Επιµελητηρίου Ελλάδος, από τα
οποία το ένα από την επιβατηγό και το άλλο από τη φορτηγό
ναυτιλία. Στις συνεδριάσεις της Επιτροπής µετέχει το ένα (1)
µέλος του Ν.Ε.Ε., ανάλογα µε το εξεταζόµενο θέµα. Αναπληρω-
τές ορίζονται δύο (2) µέλη του Ν.Ε.Ε., από τα οποία το ένα από
την επιβατηγό και το άλλο από τη φορτηγό ναυτιλία.

2. Η Επιτροπή γνωµοδοτεί για τη χορήγηση προκαταβολής
ναύλου σε περιπτώσεις µακροχρόνιας επίταξης ή ναύλωσης
πλοίου, πλοιαρίου ή άλλου πλωτού µέσου σύµφωνα µε την εκά-
στοτε ισχύουσα νοµοθεσία για το θέµα αυτό.»

6. Η παρ. 2 του άρθρου 3 του α.ν. 1316/1938 (Α’ 266) αντικα-
θίσταται ως εξής:

«2. Ο διαγωνισµός της παραγράφου 1 διενεργείται από τη
Γνωµοδοτική Επιτροπή Ναυλώσεων του άρθρου 200 του ν.
4442/1929, όπως τροποποιήθηκε και ισχύει.»

7. Τα µέλη των Επιτροπών των άρθρων 197, 198, 199, 200 και
201 του ν. 4442/1929 δεν δικαιούνται αποζηµίωση για τη συµµε-
τοχή τους σε αυτές.

8. Οι Επιτροπές των άρθρων 197 έως 201 του ν. 4442/ /1929
(Α’ 339) για τις εκκρεµείς ενώπιόν τους πράξεις και διαγωνισµούς
και µέχρι την ολοκλήρωσή τους, εξακολουθούν να λειτουργούν
µε τη συγκρότηση όπως αυτή καθορίσθηκε πριν την έναρξη
ισχύος του παρόντος νόµου.

Άρθρο 15

1. Στην παρ. 2 του άρθρου 2 του ν. 4002/2011 (Α’ 180) προστί-
θενται περιπτώσεις ια’ και ιβ’ ως ακολούθως: 

«ια) Από τις διατάξεις της περίπτωσης ι’ εξαιρούνται οι από-
φοιτοι παραγωγικών σχολών του Λιµενικού Σώµατος-Ελληνικής
Ακτοφυλακής και του Πυροσβεστικού Σώµατος, οι οποίοι πριν
την κατάταξή τους σε αυτές, είχαν ασφαλιστεί στον Τοµέα Σύν-
ταξης Μηχανικών και Εργοληπτών Δηµόσιων Έργων
(Τ.Σ.Μ.Ε.Δ.Ε.) και στον τοµέα Σύνταξης και Ασφάλισης Υγειονο-
µικών (Τ.Σ.Α.Υ.) του Ενιαίου Ταµείου Ανεξάρτητα Απασχολουµέ-
νων (Ε.Τ.Α.Α.). Οι παραπάνω ασφαλίζονται υποχρεωτικά στο
Δηµόσιο από την κατάταξή τους και προαιρετικά στους συναφείς
µε την ιδιότητά τους (µηχανικοί, ιατροί) ανωτέρω ασφαλιστικούς
φορείς.

ιβ) Στους Αξιωµατικούς Λ.Σ.-ΕΛ.ΑΚΤ. απευθείας κατάταξης ει-
δικότητας τεχνικού (Τ) και ιατρού (I), οι οποίοι πριν την κατάταξή
τους στις τάξεις του Λ.Σ.-ΕΛ.ΑΚΤ. είχαν ασφαλισθεί στον Τοµέα
Σύνταξης Μηχανικών και Εργοληπτικών Έργων (Τ.Σ.Μ.Ε.Δ.Ε.) και
στον Τοµέα Σύνταξης και Ασφάλισης Υγειονοµικών (Τ.Σ.Α.Υ.) του
Ενιαίου Ταµείου Ανεξάρτητα Απασχολούµενων (Ε.Τ.Α.Α.) δύναν-
ται να επιλέξουν τον υποχρεωτικό φορέα υπαγωγής τους. Οι
ανωτέρω υποχρεούνται εντός διµήνου από την έναρξη ισχύος
του παρόντος νόµου να υποβάλουν σχετική δήλωση στη Διεύ-
θυνση Χρηµατικού, Ελέγχου Δαπανών και Ασφάλισης Προσωπι-
κού του Αρχηγείου Λιµενικού Σώµατος-Ελληνικής Ακτοφυλακής,
εφόσον επιθυµούν την αλλαγή του ασφαλιστικού φορέα υπαγω-
γής τους.»

2. Στην παράγραφο 2 του άρθρου 27 του ν. 3863/2010 (Α’ 115)
προστίθεται πέµπτο εδάφιο ως ακολούθως:

«Από τις διατάξεις του δεύτερου εδαφίου εξαιρούνται οι κα-
τατασσόµενοι στις παραγωγικές σχολές του Λιµενικού Σώµατος-
Ελληνικής Ακτοφυλακής και του Πυροσβεστικού Σώµατος από
1.1.2011 και µετά, οι οποίοι, πριν την κατάταξή τους σε αυτές,
είχαν ασφαλιστεί στον Τοµέα Σύνταξης Μηχανικών και Εργολη-
πτικών Έργων (Τ.Σ.Μ.Ε.Δ.Ε.) και στον τοµέα Σύνταξης και Ασφά-
λισης Υγειονοµικών (Τ.Σ.Α.Υ.) του Ε.Τ.Α.Α.. Οι ανωτέρω
ασφαλίζονται υποχρεωτικά στον κλάδο κύριας σύνταξης του ΙΚΑ-
ΕΤΑΜ από την κατάταξή τους και προαιρετικά στους συναφείς
µε την ιδιότητά τους (µηχανικοί, ιατροί) ανωτέρω ασφαλιστικούς
φορείς.»

3. Η παράγραφος 1 του άρθρου 39 του ν. 4029/2011 (Α’ 245)
αντικαθίσταται ως εξής:

«1. Στο άρθρο 12 του ν. 3922/2011 «Σύσταση Αρχηγείου Λιµε-
νικού Σώµατος-Ελληνικής Ακτοφυλακής και άλλες διατάξεις» (Α’
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35) προστίθεται παράγραφος 3 ως ακολούθως:
«3. Το Αρχηγείο Λ.Σ.-ΕΛ.ΑΚΤ., εκπροσωπούµενο από όργανα

που καθορίζονται µε απόφαση του Υπουργού Προστασίας του
Πολίτη, µπορεί να συνάπτει συµβάσεις µε νοσηλευτικά ιδρύµατα
ιδιωτικού δικαίου, ιδιωτικές κλινικές, ιδιώτες ιατρούς και φαρµα-
κεία ή ιατρικούς και φαρµακευτικούς συλλόγους, κέντρα φυσι-
κοθεραπείας και καταστήµατα πώλησης οπτικών ειδών ή
ακουστικών βαρηκοΐας για την υγειονοµική περίθαλψη των στε-
λεχών Λ.Σ.- ΕΛ.ΑΚΤ., σύµφωνα µε τα οριζόµενα στο άρθρο 21
του π.δ. 432/1983 «Υγειονοµική περίθαλψη των Στρατιωτικών των
Ενόπλων Δυνάµεων και του Λιµενικού Σώµατος, καθώς και των
µελών των οικογενειών τους» (Α’ 162).»»

4. Τα στελέχη Λ.Σ.-ΕΛ.ΑΚΤ. και του Πυροσβεστικού Σώµατος
που εξέρχονται της υπηρεσίας, λόγω σοβαρών τραυµατικών ή
άλλων παθήσεων χωρίς να συνταξιοδοτούνται, νοσηλεύονται σε
δηµόσιο νοσοκοµείο για µια διετία µε δαπάνες του Δηµοσίου.           

5. Στο άρθρο 128 του ν. 3079/2002 «Κύρωση του Κώδικα Προ-
σωπικού Λ.Σ.» (Α’ 311) προστίθενται παράγραφοι 11 και 12 ως
ακολούθως:

«11. Στο Ιατρείο του Αρχηγείου Λ.Σ.-ΕΛ.ΑΚΤ., καθώς και στα
περιφερειακά ιατρεία Λ.Σ.-ΕΛ.ΑΚΤ. λειτουργούν οδοντιατρεία
όπου παρέχεται πρόληψη, διάγνωση, θεραπεία και διενεργείται
έλεγχος της οδοντιατρικής περίθαλψης από Αξιωµατικούς Λ.Σ.-
ΕΛ.ΑΚΤ. Υγειονοµικούς ειδικότητας Οδοντιάτρου, σύµφωνα µε
τις διατάξεις του Κώδικα Οδοντιατρικής Δεοντολογίας. Στο Ια-
τρείο του Αρχηγείου Λ.Σ.-ΕΛ.ΑΚΤ. λειτουργεί οδοντοτεχνικό ερ-
γαστήριο, για την κατασκευή προσθετικών εργασιών, από
Υπαξιωµατικούς Λ.Σ.-ΕΛ.ΑΚΤ. Υγειονοµικούς ειδικότητας Οδον-
τοτεχνίτη, σύµφωνα µε γραπτές οδηγίες και εντολές Αξιωµατι-
κού Λ.Σ.-ΕΛ.ΑΚΤ. Υγειονοµικού ειδικότητας Οδοντιάτρου και
σύµφωνα µε τις διατάξεις για την άσκηση του οδοντοτεχνικού
επαγγέλµατος. 

12. Σε χώρους όπου λειτουργεί το Ιατρείο του Αρχηγείου Λ.Σ.
-ΕΛ.ΑΚΤ., καθώς και τα περιφερειακά ιατρεία Λ.Σ. -ΕΛ.ΑΚΤ., δύ-
ναται να ιδρύονται φαρµακεία, τα οποία λειτουργούν σύµφωνα
µε τις διατάξεις της φαρµακευτικής νοµοθεσίας, όπως ισχύουν
κάθε φορά. Σκοπός της λειτουργίας των φαρµακείων αυτών είναι
η διάθεση κάθε φύσεως φαρµάκων και συναφών φαρµακευτικών
προϊόντων στο εν ενεργεία και αποστρατεία προσωπικό Λ.Σ. -
ΕΛ.ΑΚΤ., καθώς και στα µέλη των οικογενειών τους, τα οποία
είναι ασφαλισµένα από τον δικαιούχο, στις ίδιες µειωµένες τιµές
που καθορίζονται κάθε φορά για τους δικαιούχους εξωνοσοκο-
µειακής φαρµακευτικής περίθαλψης από το Στρατιωτικό Φαρµα-
κείο και τα υποκαταστήµατά του. Η φαρµακευτική στα εν λόγω
φαρµακεία ασκείται αποκλειστικά από κατόχους πανεπιστηµια-
κού διπλώµατος φαρµακοποιού και νόµιµης άδειας ασκήσεως
του φαρµακευτικού επαγγέλµατος, σύµφωνα µε τις διατάξεις
του Κώδικα της Ελληνικής Φαρµακευτικής Δεοντολογίας, όπως
ισχύουν κάθε φορά. Με απόφαση του Υπουργού Προστασίας
του Πολίτη καθορίζονται οι όροι και προϋποθέσεις της σύµβασης
µίσθωσης, η διάρκεια αυτής, η διαδικασία επιλογής και κάθε
άλλο σχετικό θέµα.»

6. Η παράγραφος 5 του άρθρου 128 του ν. 3079/2002 (Α’ 311)
«Κύρωση του Κώδικα του Προσωπικού Λιµενικού Σώµατος» αν-
τικαθίσταται ως ακολούθως:

«5. Όπου οι υπηρεσιακές ανάγκες το επιβάλλουν, δύναται µε
απόφαση του Αρχηγού Λ.Σ.-ΕΛ.ΑΚΤ. να ιδρύονται λέσχες (εν-
τευκτήρια), για το προσωπικό Λ.Σ.-ΕΛ.ΑΚΤ., οι οποίες εγκαθί-
στανται σε οικήµατα και εγκαταστάσεις του Αρχηγείου
Λ.Σ.–ΕΛ.ΑΚΤ. ή σε µισθωµένους για το σκοπό αυτόν, από το Δη-
µόσιο, χώρους. Οι δαπάνες προµήθειας των ειδών εξοπλισµού
τους βαρύνουν το Δηµόσιο. Οι λέσχες Λ.Σ. -ΕΛ.ΑΚΤ. χρησιµοποι-
ούνται ως εστιατόρια, καθώς επίσης και για την κάλυψη ψυχα-
γωγικών και πολιτιστικών αναγκών του προσωπικού Λ.Σ.
-ΕΛ.ΑΚΤ., δεν έχουν κερδοσκοπικό χαρακτήρα. Στις λέσχες είναι
δυνατόν να λειτουργεί και πρατήριο ειδών -τροφίµων, που είναι
απαραίτητα για τις ανάγκες του προσωπικού Λ.Σ.-ΕΛ.ΑΚΤ.. Η ορ-
γάνωση και η λειτουργία των λεσχών και κάθε άλλη σχετική λε-
πτοµέρεια ρυθµίζονται µε την απόφαση ίδρυσής τους.»

7. Στο άρθρο 11 του ν. 3922/2011 «Σύσταση Αρχηγείου Λιµε-
νικού Σώµατος - Ελληνικής Ακτοφυλακής και άλλες διατάξεις»

(Α’ 35) προστίθεται παράγραφος 10 ως εξής:
«10. Στον Κρατικό Προϋπολογισµό εγγράφονται πιστώσεις

που επιτρέπεται να παρέχονται ως µηνιαία κατ' αποκοπή χορη-
γήµατα για την αντιµετώπιση µικροδαπανών σχετικών µε τη δια-
θεσιµότητα και ετοιµότητα των επιχειρησιακών µέσων του
Λιµενικού Σώµατος-Ελληνικής Ακτοφυλακής. Με κοινή απόφαση
των Υπουργών Οικονοµικών και Προστασίας του Πολίτη καθορί-
ζεται το ύψος των πιστώσεων και η κατανοµή τους σε Υπηρεσίες
και Λιµενικές Αρχές που εποπτεύουν επιχειρησιακά µέσα. Τα πα-
ραπάνω µηνιαία πάγια χορηγήµατα σχετικά µε τη διαθεσιµότητα
και ετοιµότητα των επιχειρησιακών µέσων καταβάλλονται στους
Προϊσταµένους Υπηρεσιών και Λιµενικών Αρχών που έχουν υπό
την εποπτεία τους επιχειρησιακά µέσα και δικαιολογούνται µε τα
εκάστοτε προβλεπόµενα νόµιµα παραστατικά άνευ αποδόσεως
λογαριασµού. Η απόφαση αυτή δεν δηµοσιεύεται στην Εφηµε-
ρίδα της Κυβερνήσεως.»

8. Τα εν ενεργεία στελέχη Λ.Σ. -ΕΛ.ΑΚΤ., τα οποία καθίστανται
ανίκανα για εκτέλεση οποιασδήποτε υπηρεσίας, συνεπεία τραυ-
µάτων ή παθήσεων, κατά την εκτέλεση της υπηρεσίας ή ένεκα
αυτής, ύστερα από γνωµάτευση της αρµόδιας Υγειονοµικής Επι-
τροπής, τίθενται στην κατάσταση της µόνιµης διαθεσιµότητας.
Λογίζεται ότι σχετίζεται µε την υπηρεσία και η µετακίνηση του
προσωπικού Λ.Σ.-ΕΛ.ΑΚΤ. για µετάβαση στην υπηρεσία του ή για
επιστροφή από την υπηρεσία του. Με προεδρικό διάταγµα ρυθ-
µίζονται οι προϋποθέσεις µε τις οποίες τίθεται το εν ενεργεία
προσωπικό Λ.Σ. -ΕΛ.ΑΚΤ. σε κατάσταση µόνιµης διαθεσιµότητας,
οι αποδοχές, οι παροχές, θέµατα υγειονοµικής περίθαλψης, οι
προαγωγές του προσωπικού που τελεί σε κατάσταση µόνιµης
διαθεσιµότητας, καθώς και κάθε άλλη αναγκαία λεπτοµέρεια.

9. Η παράγραφος 4 του άρθρου 136 του ν. 3079/2002 (Α’ 311),
που προστέθηκε µε την παράγραφο 14 του άρθρου 2 του ν.
3569/2007 (Α’ 122), αντικαθίσταται ως ακολούθως:

«4. Για τα έξοδα συντήρησης-διατροφής των αστυνοµικών
σκύλων ΛΣ-ΕΛ.ΑΚΤ. χορηγείται πάγιο κατ’ αποκοπή χορήγηµα,
το ύψος του οποίου καθορίζεται µε κοινή απόφαση των Υπουρ-
γών Οικονοµικών και Προστασίας του Πολίτη.»

10. Η παράγραφος 6 του άρθρου 13 του β.δ. 160/1970 «Περί
Ταµείου Αρωγής Λιµενικού Σώµατος (Τ.Α.Λ.Σ.)» (Α’ 44), όπως
τροποποιήθηκε και ισχύει, αντικαθίσταται ως ακολούθως: 

«6. Μέτοχοι που αποτάσσονται από το Λιµενικό Σώµα-Ελληνική
Ακτοφυλακή, µετά από τελεσίδικη απόφαση του αρµόδιου Ανα-
κριτικού Συµβουλίου, για αδικήµατα που προβλέπονται στην πα-
ράγραφο 1 του άρθρου 99 του ν. 3079/2002 (Α’ 311), στερούνται
του δικαιώµατος παροχής του εφάπαξ βοηθήµατος, καθώς και
της επιστροφής των εισφορών τους από το Ταµείο.»  

11. Στην παράγραφο 1 του άρθρου 15 του β.δ. 160/1970 (Α’ 44),
όπως τροποποιήθηκε και ισχύει, αντικαθίσταται η περίπτωση β’
και προστίθενται περιπτώσεις γ’ και δ’ ως εξής:

«β) Το εφάπαξ βοήθηµα είναι απαιτητό:
αα) µετά την έξοδο του δικαιούχου από τις τάξεις του Λ.Σ.-

ΕΛ.ΑΚΤ., για όσους εξέρχονται αυτεπαγγέλτως,
ββ) για όσους δικαιούχους εξέρχονται από τις τάξεις του Λ.Σ.-

ΕΛ.ΑΚΤ. κατόπιν αίτησής τους που υποβάλλεται µετά την έναρξη
ισχύος του παρόντος, µε την παρέλευση είκοσι πέντε (25) ετών
από την ηµεροµηνία έναρξης της µετοχικής τους σχέσης µε το
Ταµείο.

γ) Το εφάπαξ βοήθηµα είναι καταβλητέο εντός εξαµήνου από
της υποβολής των προβλεπόµενων δικαιολογητικών από τον δι-
καιούχο. Κατ’ εξαίρεση, επιτρέπεται η υπέρβαση της ανωτέρω
προθεσµίας µόνο στις περιπτώσεις κατά τις οποίες τα χρηµατικά
διαθέσιµα του Ταµείου δεν επαρκούν για την καταβολή του βοη-
θήµατος εντός αυτής.

δ) Οι όροι και προϋποθέσεις υπό τις οποίες το εφάπαξ βοή-
θηµα είναι απαιτητό και καταβλητέο, σύµφωνα µε τις περιπτώ-
σεις β’ και γ’, δύνανται να τροποποιηθούν µε προεδρικό
διάταγµα που εκδίδεται κατόπιν πρότασης του Υπουργού Προ-
στασίας του Πολίτη.»

12. Στο άρθρο 20 του ν. 3153/2003 «Ναυτική επαγγελµατική
εκπαίδευση, κατάρτιση και επιµόρφωση και ρύθµιση άλλων θε-
µάτων αρµοδιότητας του Υπουργείου Εµπορικής Ναυτιλίας» (Α’
153), όπως τροποποιήθηκε και ισχύει: 
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α) Αντικαθίσταται το εδάφιο τέταρτο της περίπτωσης α’ της
παραγράφου 2 ως ακολούθως:

«Οι Αξιωµατικοί Λ.Σ.-ΕΛ.ΑΚΤ. της παρούσας περίπτωσης διέ-
πονται από τις διατάξεις που ισχύουν για τους Αξιωµατικούς Τε-
χνικούς της περίπτωσης β’ της παραγράφου 1 του άρθρου 14
του Κώδικα του Προσωπικού Λιµενικού Σώµατος που κυρώθηκε
µε το ν. 3079/2002 (Α’ 311).» 

β) Προστίθεται παράγραφος 3, ως ακολούθως:
«3. Οι κατατασσόµενοι ως Αξιωµατικοί Λ.Σ.-ΕΛ.ΑΚΤ. ειδικότη-

τας Υγειονοµικού, Οικονοµικού ή Νοµικού, από την κατάταξή
τους και µε βάση τη σειρά επιτυχίας τους κατά την κατάταξή
τους, εντάσσονται στην επετηρίδα της κατηγορίας τους, ως Αν-
θυποπλοίαρχοι Λ.Σ.-ΕΛ.ΑΚΤ. ανάλογης ειδικότητας. Οι κατατασ-
σόµενοι ως Αξιωµατικοί Λ.Σ.-ΕΛ.ΑΚΤ, ειδικότητας Ιερέα,
εντάσσονται από την κατάταξή τους στην επετηρίδα της κατη-
γορίας τους, ως Ανθυποπλοίαρχοι Λ.Σ.-ΕΛ.ΑΚΤ. ανάλογης ειδι-
κότητας.»

Άρθρο 16

1. Στο άρθρο 14 του ν. 3922/2011 (Α’ 35), όπως τροποποιήθηκε
µε το άρθρο 38 του ν. 4029/2011, προστίθεται παράγραφος 9 ως
ακολούθως:

«9. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Προ-
στασίας του Πολίτη, καθορίζονται, σύµφωνα µε τις κείµενες δια-
τάξεις, οι όροι και οι προϋποθέσεις καθιέρωσης και χορήγησης
αποζηµίωσης για υπερωριακή, απογευµατινή και νυχτερινή απα-
σχόληση, καθώς και απασχόληση τις Κυριακές και εξαιρέσιµες
ηµέρες εργασίας σε στελέχη Λ.Σ - ΕΛ.ΑΚΤ. που είναι αποσπα-
σµένα ή διατίθενται στα Γραφεία του Υπουργού Προστασίας του
Πολίτη, του Υφυπουργού Προστασίας του Πολίτη και του Γενι-
κού Γραµµατέα Ασφάλειας Ναυσιπλοΐας.»

2. Μετά το έβδοµο εδάφιο της παραγράφου 1 του άρθρου 20
του ν. 4024/2011 (Α’ 266) προστίθεται εδάφιο ως εξής:

«Κατ’ εξαίρεση καταβάλλεται, σύµφωνα µε τις κείµενες διατά-
ξεις, αποζηµίωση για υπερωριακή και απογευµατινή απασχό-
ληση, καθώς και για απασχόληση τις Κυριακές και εξαιρέσιµες
ηµέρες εργασίας στους Προϊσταµένους των Διευθύνσεων των
Υπηρεσιών της Ελληνικής Αστυνοµίας.»

Άρθρο 17

1. Στο άρθρο 6 του ν. 3013/2002 (Α’ 102) προστίθεται παρά-
γραφος 5 ως ακολούθως:

«5. Με προεδρικό διάταγµα, το οποίο εκδίδεται µε πρόταση
του Υπουργού Προστασίας του Πολίτη, συγκροτούνται συλλο-
γικά όργανα (επιτροπές και οµάδες εργασίας), αρµοδιότητας
της Γενικής Γραµµατείας Πολιτικής Προστασίας του Υπουργείου
Προστασίας του Πολίτη, ορίζονται τα µέλη αυτών, οι αρµοδιότη-
τές τους, καθώς και κάθε άλλο θέµα σχετικό µε τη λειτουργία
τους. Η αποζηµίωση των µελών τους καθορίζεται σύµφωνα µε
τις κείµενες διατάξεις.»

2. Η παράγραφος 7 του άρθρου 6 του ν. 3863/2010 (Α’ 115),
όπως τροποποιήθηκε µε την παρ. 2 του άρθρου 76 του ν.
3996/2011 (Α’170) και διατηρήθηκε σε ισχύ µε την παρ. 2 του άρ-
θρου 23 του ν. 3918/2011 (Α’ 31), αντικαθίσταται ως εξής: 

«7. Από 1.9.2011 καταργούνται όλες οι άλλες Επιτροπές πιστο-
ποίησης αναπηρίας που λειτουργούν σήµερα στους ΦΚΑ, στις
νοµαρχίες και το Δηµόσιο, µε εξαίρεση τις Ανώτατες Υγειονοµι-
κές Επιτροπές, Στρατού (Α.Σ.Υ.Ε.), Ναυτικού (Α.Ν.Υ.Ε.), Αεροπο-
ρίας (Α.Α.Υ.Ε.), την Ανώτατη Υγειονοµική Επιτροπή της
Ελληνικής Αστυνοµίας, την Ανώτατη Υγειονοµική Επιτροπή του
Πυροσβεστικού Σώµατος, καθώς και τις Επιτροπές Απαλλαγών
και τις Τριµελείς εξ ιατρών Επιτροπές, οι οποίες εξακολουθούν
να ασκούν τις αρµοδιότητές τους.»

3. Η παράγραφος 1 του άρθρου 8 του ν. 3511/2006 (Α’ 258)
αντικαθίσταται ως ακολούθως:

«1. Το προσωπικό του Πυροσβεστικού Σώµατος διακρίνεται
στις εξής κατηγορίες:

α. Πυροσβεστικό Προσωπικό
β. Πυροσβέστες Πενταετούς Υποχρέωσης και
γ. Πολιτικό Προσωπικό.»

4. Η παράγραφος 1 του άρθρου 9 του ν. 3511/2006, όπως συµ-
πληρώθηκε µε την παράγραφο 1 του άρθρου 1 του π.δ. 194/2008
(Α’ 254), την παράγραφο 2 του άρθρου 1 του π.δ. 96/2009 (Α’
123) και την παράγραφο 1 του άρθρου 1 του π.δ. 121/2010 (Α’
198), αντικαθίσταται ως ακολούθως: 

«1. Οι οργανικές θέσεις, κατά κατηγορία, βαθµό και ειδικό-
τητα, του πυροσβεστικού προσωπικού του Πυροσβεστικού Σώ-
µατος είναι οι εξής:

Α) Γενικών Καθηκόντων:
Αντιστράτηγοι Πυροσβεστικού Σώµατος 4
Υποστράτηγοι Πυροσβεστικού Σώµατος 6 
Αρχιπύραρχοι 23 
Πύραρχοι (παραγωγικής σχολής) 53 
Αντιπύραρχοι (παραγωγικής σχολής) 119
Αντιπύραρχος (σχολής µετεκπαίδευσης) 1
Επιπυραγοί (παραγωγικής σχολής) 133 
Επιπυραγοί (σχολής µετεκπαίδευσης) 4
Πυραγοί (παραγωγικής σχολής) 195
Πυραγοί (σχολής µετεκπαίδευσης) 7
Υποπυραγοί � Ανθυποπυραγοί 
(παραγωγικής σχολής) 882 
Υποπυραγοί � Ανθυποπυραγοί 
(σχολής µετεκπαίδευσης) 47
Πυρονόµοι (παραγωγικής σχολής) 214
Αρχιπυροσβέστες (παραγωγικής σχολής) 2.892
Αρχιπυροσβέστες (µη παραγωγικής σχολής) � 
Πυροσβέστες 3.909
Πυροσβέστες πενταετούς υποχρέωσης 4.000.»
5. Η περίπτωση β’ της παραγράφου 2 του άρθρου 8 του ν.

3511/2006 (Α’ 258) αντικαθίσταται ως ακολούθως: 
«β. Ειδικών καθηκόντων.
Ειδικών καθηκόντων είναι:
1. Οι Διοικητικοί 
2. Οι Τεχνικοί
3. Οι Πλοηγοί � Κυβερνήτες
4. Οι Πλοηγοί – Μηχανικοί
5. Οι Υγειονοµικοί και
6. Το προσωπικό της Πληροφορικής.
Για όλες τις ανωτέρω κατηγορίες Αξιωµατικών τηρούνται ιδι-

αίτερες επετηρίδες.
Στις οργανικές θέσεις των Αξιωµατικών του Πυροσβεστικού

Σώµατος προστίθενται εβδοµήντα (70) θέσεις στους Διοικητι-
κούς Αξιωµατικούς Ειδικών Καθηκόντων, µε µείωση οργανικών
θέσεων Αξιωµατικών Γενικών Καθηκόντων στους βαθµούς του
Επιπυραγού κατά εννέα (9) θέσεις, Πυραγού κατά είκοσι (20) θέ-
σεις, Υποπυραγού κατά είκοσι (20) θέσεις, Ανθυποπυραγού κατά
είκοσι (20) θέσεις και µίας (1) θέσης Αρχιπυράρχου Τεχνικών.
Στους Διοικητικούς Αξιωµατικούς συµπεριλαµβάνονται οι ακό-
λουθες ειδικότητες: Νοµικοί, Οικονοµολόγοι, Πολιτικοί Μηχανι-
κοί, Ηλεκτρολόγοι Μηχανικοί, Μηχανολόγοι Μηχανικοί, Μηχα-
νολόγοι Αεροναυπηγοί, Μηχανολόγοι Ναυπηγοί, Χηµικοί Μηχα-
νικοί, Χηµικοί, Φυσικοί και Μαθηµατικοί. Με απόφαση του Υπουρ-
γού Προστασίας του Πολίτη κατανέµονται οι ως άνω οργανικές
θέσεις ανά ειδικότητα.

Οι Διοικητικοί Αξιωµατικοί Ειδικών καθηκόντων καλύπτουν θέ-
σεις, στο Αρχηγείο Πυροσβεστικού Σώµατος, στις Ειδικές Υπη-
ρεσίες του Νοµού Αττικής και στις έδρες των Περιφερειακών
Διοικήσεων Πυροσβεστικών Υπηρεσιών. Με απόφαση του Αρχη-
γού του Πυροσβεστικού Σώµατος κατανέµονται οι θέσεις των Δι-
οικητικών Αξιωµατικών Ειδικών Καθηκόντων ανά βαθµό και
ειδικότητα στις προαναφερόµενες υπηρεσίες ανάλογα µε τις
υπηρεσιακές ανάγκες.

Οι ως άνω οργανικές θέσεις καλύπτονται ως ακολούθως:
α) Από Αξιωµατικούς Γενικών Καθηκόντων, οι οποίοι κατέχουν

τους απαιτούµενους τίτλους σπουδών και µπορούν µε αίτησή
τους να µετατάσσονται σε κενές οργανικές θέσεις Διοικητικών
Αξιωµατικών του βαθµού τους, τηρουµένης της µεταξύ των αρ-
χαιότητας στην κάλυψη των θέσεων αυτών. 

β) Από ιδιώτες, οι οποίοι διαθέτουν τους απαιτούµενους τίτ-
λους σπουδών µε απευθείας κατάταξη στο Πυροσβεστικό Σώµα.

Με προεδρικό διάταγµα, το οποίο εκδίδεται µετά από πρόταση

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΙ’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2012 (ΠΡΩΙ) 7671



του Υπουργού Προστασίας του Πολίτη, καθορίζονται:
α) Αναφορικά µε τους προς µετάταξη Αξιωµατικούς Γενικών

Καθηκόντων, ο αριθµός των κενών οργανικών θέσεων που καλύ-
πτονται ανά ειδικότητα, η ποσόστωση κάθε ειδικότητας ανά
βαθµό, καθώς και τα κριτήρια εφαρµογής, η προθεσµία υποβο-
λής των αιτήσεων, οι προϋποθέσεις και τα δικαιολογητικά συµ-
µετοχής, το αρµόδιο όργανο και η διαδικασία επιλογής, η
σύνταξη των σχετικών πινάκων, τα καθήκοντα αυτών και κάθε
άλλη σχετική λεπτοµέρεια. 

β) Αναφορικά µε τους προς κατάταξη ιδιώτες, οι ειδικότητες,
το όριο ηλικίας, τα προσόντα και οι προϋποθέσεις πρόσληψης,
ο τρόπος επιλογής µε µόρια, η διαδικασία επιλογής των υποψη-
φίων, ο τρόπος σύνταξης των πινάκων, η διαδικασία κατάταξης,
τα θέµατα που αφορούν τη µετά την κατάταξη εκπαίδευση, ο
βαθµός µε τον οποίο κατατάσσονται, ο τρόπος ένταξής τους στις
προβλεπόµενες επετηρίδες, το ασφαλιστικό τους καθεστώς, τα
καθήκοντά τους και κάθε άλλη αναγκαία λεπτοµέρεια.

Για θέµατα σχετικά µε τις κρίσεις, τις προαγωγές και την απο-
στρατεία των Διοικητικών Αξιωµατικών εφαρµόζονται οι διατά-
ξεις του π.δ. 305/1992 (Α’152), όπως ισχύει. Με προεδρικό
διάταγµα, που εκδίδεται µετά από πρόταση του Υπουργού Προ-
στασίας του Πολίτη, ρυθµίζονται θέµατα σχετικά µε τις µεταθέ-
σεις των Διοικητικών Αξιωµατικών.»

6. Στην περίπτωση Β’ «Ειδικών Καθηκόντων» της παραγράφου
1 του άρθρου 9 του ν. 3511/2006 (Α’ 258) προστίθεται κατηγορία
(1) Διοικητικοί, αναριθµούµενων των λοιπών κατηγοριών κατά
σειρά σε (2) Τεχνικοί, (3) Υγειονοµικοί, (4) Πλοηγοί Κυβερνήτες,
(5) Πλοηγοί Μηχανικοί και (6) Προσωπικό Πληροφορικής ως
εξής:  

«Β) Ειδικών Καθηκόντων:
(1) Διοικητικοί:
Αρχιπύραρχος                      1
Πύραρχοι                       6
Αντιπύραρχοι                      10
Επιπυραγοί                       13
Πυραγοί                        13
Υποπυραγοί                       13
Ανθυποπυραγοί                    14.»
7. Το πρώτο εδάφιο του άρθρου 33 του ν. 4029/2011 (Α’ 245)

αντικαθίσταται ως εξής:
«Οι υποψήφιοι για κατάταξη στο Πυροσβεστικό Σώµα ως Δό-

κιµοι Πυροσβέστες Γενικών Καθηκόντων απαιτείται να έχουν τα
ακόλουθα προσόντα και προϋποθέσεις, τα οποία πρέπει να συν-
τρέχουν κατά την ηµεροµηνία υποβολής της αίτησης συµµετο-
χής και κατά την ηµεροµηνία κατάταξης, εκτός της ηλικίας:».

8. Το πρώτο εδάφιο της περίπτωσης 2 του άρθρου 33 του ν.
4029/2011 αντικαθίσταται ως εξής: 

«2. Να έχουν συµπληρώσει το 19ο έτος της ηλικίας τους και
να µην έχουν υπερβεί το 29ο έτος της ηλικίας τους, την 31η Δε-
κεµβρίου του έτους λήξης της προθεσµίας υποβολής της αίτη-
σης συµµετοχής, µε τις ακόλουθες εξαιρέσεις:». 

9. Μετά την περίπτωση γ’ της περίπτωσης 2 του άρθρου 33
του ν. 4029/2011 προστίθεται εδάφιο ως ακολούθως: 

«Για τον υπολογισµό της ηλικίας όλων των υποψηφίων ως ηµε-
ροµηνία γέννησης λαµβάνεται η 31η Δεκεµβρίου του έτους γέν-
νησης.»

Άρθρο 18

1. Για την αντιµετώπιση των άµεσων και επιτακτικών αναγκών
στελέχωσης των Υπηρεσιών Ασύλου, Πρώτης Υποδοχής και της
Αρχής Προσφυγών, σύµφωνα µε τις διατάξεις των άρθρων 2, 3
και 9 του ν. 3907/2011 (Α’ 7) και της παρ. 8 του άρθρου 40 του ν.
4024/2011 (Α’ 226), επιτρέπεται και η µετάταξη, απόσπαση ή µε-
ταφορά προσωπικού από Ο.Τ.Α. α’και β’ βαθµού σε υφιστάµενες
κενές οργανικές θέσεις. Ο καθορισµός των κενών οργανικών θέ-
σεων γίνεται µε απόφαση του Υπουργού Προστασίας του Πο-
λίτη.

2. Με κοινή υπουργική απόφαση των Υπουργών Εσωτερικών
και Προστασίας του Πολίτη καθορίζονται η διαδικασία, οι προ-
ϋποθέσεις, ο αριθµός του προσωπικού, τα όργανα που διενερ-
γούν τις σχετικές υπηρεσιακές µεταβολές, καθώς και κάθε άλλο

σχετικό θέµα για την εφαρµογή της παραγράφου 1.
3. Οι Υπηρεσίες Ασύλου και Πρώτης Υποδοχής του ν.

3907/2011 (Α’ 7) δύνανται να στελεχώνονται µε προσωπικό αντί-
στοιχου κλάδου και ειδικότητας που περιλαµβάνεται σε οριστι-
κούς πίνακες διοριστέων του ΑΣΕΠ και των φορέων, οι οποίοι
δηµοσιεύτηκαν µέχρι την 31.12.2010. Η πλήρωση θα διενεργείται
µετά από δηµόσια πρόσκληση του ΑΣΕΠ για την υποβολή αιτή-
σεων των ενδιαφεροµένων κατόπιν αιτήµατος του Υπουργού
Προστασίας του Πολίτη. Η επιλογή θα πραγµατοποιείται από το
ΑΣΕΠ από τους περιλαµβανόµενους στους παλαιότερους πίνα-
κες οριστικών αποτελεσµάτων και µε βάση τη σειρά κατάταξης
των υποψηφίων σε αυτούς. Η διαδικασία θα ολοκληρώνεται κα-
τόπιν έκδοσης της προβλεπόµενης στις διατάξεις του άρθρου
11 του ν. 3833/2010, όπως ισχύει, απόφασης κατανοµής του
Υπουργού Διοικητικής Μεταρρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυ-
βέρνησης.

4. Το δεύτερο εδάφιο της παραγράφου 7 του άρθρου 3 του ν.
3907/2011 (Α’ 7) τροποποιείται ως εξής:

«Η πλήρωση των θέσεων διενεργείται µετά από δηµόσια πρό-
σκληση ενδιαφέροντος από τον Υπουργό Προστασίας του Πο-
λίτη. Οι αποσπάσεις διενεργούνται µε κοινή απόφαση του
Υπουργού Προστασίας του Πολίτη και του συναρµόδιου Υπουρ-
γού, κατά παρέκκλιση από κάθε γενική ή ειδική διάταξη, µετά
από πρόταση του Διευθυντή της Αρχής Προσφυγών, ο οποίος
αξιολογεί τα τυπικά και ουσιαστικά προσόντα των υποψηφίων.»

5. Το πρώτο εδάφιο της παρ. 3 του άρθρου 1 του ν. 3938/2011
(Α’ 61) αντικαθίσταται ως ακολούθως:

«Στο Γραφείο συνιστάται Τριµελής Επιτροπή, η οποία συγκρο-
τείται από έναν επίτιµο δικαστικό λειτουργό ή συνταξιούχο του
Συµβουλίου της Επικρατείας-Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους-
Ελεγκτικού Συνεδρίου ή διατελέσαντα στη θέση του Συνηγόρου
ή βοηθού Συνηγόρου του Πολίτη ή Γενικού Επιθεωρητή Δηµό-
σιας Διοίκησης ή Πρέσβη επί τιµή, ως πρόεδρο, ένα µέλος του
Γραφείου του Νοµικού Συµβούλου του Κράτους στο Υπουργείο
Προστασίας του Πολίτη και έναν επίτιµο εισαγγελικό λειτουργό,
ως µέλη.»

6. Το εδάφιο α’ της παραγράφου 14 του ν. 3938/2011 (Α’ 61)
αντικαθίσταται ως ακολούθως:

«Τα µέλη της τριµελούς Επιτροπής διορίζονται µε τους ανα-
πληρωτές τους, µε απόφαση του Υπουργού Προστασίας του Πο-
λίτη.»

7. Κατά παρέκκλιση των διατάξεων του άρθρου 14 παράγρα-
φοι 2 και 3 του π.δ. 114/2010 (Α’ 195), η Αποφαινόµενη Αρχή του
άρθρου 2 σηµείο ιθ’ του π.δ. 114/2010 (Α’ 195) διακόπτει, λόγω
σιωπηρής ανάκλησης, τη διαδικασία εξέτασης των αιτηµάτων
διεθνούς προστασίας, τα οποία κατά την έναρξη ισχύος του πα-
ρόντος νόµου έχουν απορριφθεί σε α’ βαθµό και εκκρεµεί η εξέ-
τασή τους σε β’ βαθµό, εφόσον ο αιτών δεν έχει εµφανισθεί για
να ανανεώσει το ειδικό δελτίο αιτήσαντος άσυλο αλλοδαπού
εντός προθεσµίας τριών (3) µηνών µετά τη λήξη της ισχύος του
ως άνω δελτίου. Για τη διακοπή αυτή η αποφαινόµενη αρχή συν-
τάσσει σχετική πράξη και θέτει την υπόθεση στο αρχείο.

Σε περίπτωση επανεµφάνισης του ενδιαφεροµένου ενώπιον
της ως άνω Αρχής αυτός έχει δικαίωµα να ζητήσει τη συνέχιση
της εξέτασης του αιτήµατός του, από το στάδιο στο οποίο είχε
διακοπεί, προβάλλοντας τους λόγους για τους οποίους δεν συν-
τρέχει σιωπηρή ανάκληση της αίτησής του. Μέχρι την οριστική
κρίση της ως άνω αίτησης, ο ενδιαφερόµενος δεν απελαύνεται
από τη χώρα ούτε εκτελείται απόφαση επιστροφής.

Άρθρο 19

Για τα αδικήµατα που διώκονται κατ’ έγκληση και φέρεται ότι
διαπράχθηκαν από αστυνοµικό, λιµενικό ή πυροσβεστικό υπάλ-
ληλο κατά την άσκηση των καθηκόντων τους και εξαιτίας αυτών
δεν έχουν εφαρµογή οι διατάξεις των άρθρων 275, 409 - 413 και
417 - 429 του Κώδικα Ποινικής Δικονοµίας.

Άρθρο 20

1. Στο Μετοχικό Ταµείο Στρατού και στο Ταµείο Αρωγής Υπαλ-
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λήλων Αστυνοµίας Πόλεων, περιέρχεται ως πόρος σε ποσοστό
68% και 32% αντίστοιχα:

α) ποσοστό 5% επί των επιβαλλόµενων σε χρήµα ποινών,
καθώς και επί των ποσών που προκύπτουν από τη µετατροπή των
στερητικών της ελευθερίας ποινών,

β) το ποσό που προέρχεται από την εκποίηση των πάσης φύ-
σεως πλεοναζόντων και µη αναγκαιούντων ή πεπαλαιωµένων κι-
νητών πραγµάτων, ιδίως υλικών, εφοδίων, µηχανηµάτων, παντός
είδους τροχοφόρων και πλωτών µέσων της Ελληνικής Αστυνο-
µίας, που δεν µπορούν να χρησιµοποιηθούν για το σκοπό για τον
οποίο προορίζονται. Τα ανωτέρω υλικά παραδίδονται στις αρµό-
διες υπηρεσίες του Στρατού Ξηράς και ακολουθείται η ισχύουσα
διαδικασία για την εκποίηση πολεµικού υλικού. 

2. Η παράγραφος 1 του άρθρου 4 του ν.663/1977 (Α’ 215),
όπως αντικαταστάθηκε µε το άρθρο 24 του ν. 2145/ 1993 (Α’ 88),
αντικαθίσταται ως εξής:

«1. Τα ποσά των επιβαλλόµενων σε χρήµα ποινών, καθώς και
τα ποσά που προκύπτουν από τη µετατροπή των στερητικών της
ελευθερίας ποινών, προσαυξάνονται κατά την είσπραξη κατά πο-
σοστό ενενήντα επτά τοις εκατό (97%).»

3. Η διαδικασία είσπραξης και απόδοσης των πόρων των πα-
ραγράφων 1 και 2 στους ασφαλιστικούς φορείς, καθώς και κάθε
άλλο σχετικό θέµα ρυθµίζεται µε κοινή απόφαση των Υπουργών
Οικονοµικών, Εθνικής Άµυνας, Εργασίας και Κοινωνικής Ασφά-
λισης και Προστασίας του Πολίτη.

4. Τα τρία πρώτα εδάφια της παρ. 3 του άρθρου 13 του ν.
2622/1998 (Α’ 138), όπως ισχύει, αντικαθίστανται ως εξής:

«3. Για την εξέταση της αίτησης σύνδεσης ή συνέχισης αυτής,
καταβάλλεται τέλος υπέρ του Δηµοσίου ύψους σαράντα (40)
ευρώ για κάθε σύνδεση. Αν εγκριθεί η σύνδεση ή η συνέχισή της,
καταβάλλεται υπέρ του Δηµοσίου ετήσιο τέλος τετρακοσίων
(400) ευρώ για κάθε σύνδεση, το οποίο προσαυξάνεται κατά πο-
σοστό 15%. Το αναλογούν στο ποσοστό αυτό ποσό αποδίδεται
απευθείας στα ασφαλιστικά ταµεία του προσωπικού της Ελληνι-
κής Αστυνοµίας, επιµεριζόµενο κατά ποσοστό 68% στον Τοµέα
Πρόνοιας Αστυνοµικών του Ταµείου Επικουρικής Ασφάλισης και
Πρόνοιας Απασχολούµενων στα Σώµατα Ασφαλείας και κατά πο-
σοστό 32% στον Τοµέα Πρόνοιας Υπαλλήλων Αστυνοµίας Πό-
λεων του Ταµείου Επικουρικής Ασφάλισης και Πρόνοιας
Απασχολούµενων στα Σώµατα Ασφαλείας. Τα ως άνω τέλη και
το ποσό προσαύξησης εισπράττονται µε τη διαδικασία που προ-
βλέπονται από τις διατάξεις του ν.δ. 356/1974 (Α’90) µέσω
Δ.Ο.Υ.. Τα τέλη, καθώς και το ποσοστό προσαύξησης µπορούν
να αναπροσαρµόζονται µε κοινή απόφαση των Υπουργών Οικο-
νοµικών και Προστασίας του Πολίτη».

5. Οι διατάξεις της παραγράφου 3 του άρθρου 25 του π.δ.
319/1995 (Α’ 174) και της παραγράφου 3 του άρθρου 44 του π.δ.
352/1995 (Α’ 187), όπως προστέθηκαν µε το άρθρο 4 του π.δ.
80/2011 (Α’ 196) εφαρµόζονται και για όσους κατετάγησαν στις
Σχολές της Ελληνικής Αστυνοµίας κατά τα ακαδηµαϊκά έτη 2007
- 2008 έως και 2010 - 2011.

6. Για τους δόκιµους αστυφύλακες που κατετάγησαν το έτος
1995, λογίζεται ως ηµεροµηνία κατάταξής τους για τη θεµελίωση
µισθολογικών προαγωγών η 19.6.1995.

7. Η καταβολή των µερισµάτων του Μετοχικού Ταµείου Στρα-
τού (ΜΤΣ) από 1ης Ιανουαρίου 2009 µέχρι 31 Μαρτίου 2012,
πραγµατοποιείται σε βάρος του λογαριασµού του Δηµοσίου No
200 «ΕΔ Συγκέντρωση Εισπράξεων και Πληρωµών» που τηρείται
στην Τράπεζα της Ελλάδος, χωρίς προηγούµενη πίστωση του ως
άνω λογαριασµού του Δηµοσίου από το ΜΤΣ. Το συνολικό ποσό
της οφειλής του ΜΤΣ προς το Ελληνικό Δηµόσιο από την ανω-
τέρω αιτία κατά την 31η Μαρτίου 2012 θα εξοφληθεί τµηµατικά
εντός 15 ετών, αρχής γενοµένης από το έτος 2013 µε παρακρά-
τηση των ετήσιων ποσών από τις µηνιαίες υπέρ ΜΤΣ εισφορές
επί της µισθοδοσίας των εν ενεργεία υπαλλήλων ως εξής:

α) κατά τα έτη 2013 έως 2015 ποσό πέντε εκατοµµύρια ευρώ
ετησίως,

β) κατά τα έτη 2016 έως 2020 ποσό οκτώ εκατοµµύρια ευρώ
ετησίως,

γ) κατά τα έτη 2021 έως 2025 ποσό δεκαεπτά εκατοµµύρια
ευρώ ετησίως,

δ) κατά τα έτη 2026 και 2027 το ½ του εναποµείναντος ποσού
ετησίως. 

Η παρακράτηση των ετήσιων ποσών γίνεται εντός του δεύτε-
ρου εξαµήνου κάθε έτους.

Άρθρο 21

1. Η παρ. 7 του άρθρου 49 του ν. 2935/2001 (Α’ 162) αντικαθί-
σταται ως εξής: 

«7. Ο εισαγγελικός λειτουργός της παραγράφου 3 του άρθρου
αυτού µπορεί να παραπέµπει στις αρµόδιες υπηρεσίες του Αρ-
χηγείου Λιµενικού Σώµατος-Ελληνικής Ακτοφυλακής ή άλλη προ-
ανακριτική αρχή ή προανακριτικούς υπαλλήλους τη διερεύνηση
και βεβαίωση των εγκληµάτων του άρθρου αυτού, αν κρίνει, µετά
από εισήγηση του Διευθυντή της Υπηρεσίας Εσωτερικών Υποθέ-
σεων, ότι η φύση της υπόθεσης και γενικά οι συνθήκες τέλεσης
της πράξεως δεν απαιτούν εξειδικευµένη έρευνα. Ο ως άνω αρ-
µόδιος εισαγγελικός λειτουργός µπορεί να παραπέµπει στην
Υπηρεσία Εσωτερικών Υποθέσεων τη διερεύνηση και βεβαίωση
εγκληµάτων του Ποινικού Κώδικα ή του Στρατιωτικού Ποινικού
Κώδικα που δεν αναφέρονται στο άρθρο αυτό, αν κρίνει, µετά
από εισήγηση του Διευθυντή της Υπηρεσίας, ότι η φύση της υπό-
θεσης και γενικά οι συνθήκες τέλεσης της πράξεως απαιτούν
εξειδικευµένη έρευνα.» 

2. Η παρ. 1 του άρθρου 50 του ν. 2935/2001 αντικαθίσταται ως
εξής: 

«1. Η Υπηρεσία Εσωτερικών Υποθέσεων του Αρχηγείου Λιµε-
νικού Σώµατος - Ελληνικής Ακτοφυλακής, µε την επιφύλαξη της
παραγράφου 16, στελεχώνεται από το στρατιωτικό προσωπικό
του Αρχηγείου, το οποίο επιλέγεται και µετατίθεται σε αυτή για
τέσσερα έτη. Η θητεία αυτή µπορεί να παραταθεί µία φορά για
χρονικό διάστηµα τριών ετών, µετά από εισήγηση του Διευθυντή
της Υπηρεσίας Εσωτερικών Υποθέσεων. Το προσωπικό, µετά τη
συµπλήρωση τεσσάρων ετών από την αποχώρησή του από την
Υπηρεσία αυτή, µπορεί να επανεπιλέγεται για τη στελέχωσή της.
Ως Διευθυντής της Υπηρεσίας Εσωτερικών Υποθέσεων ορίζεται
ανώτατος ή ανώτερος αξιωµατικός του Αρχηγείου Λιµενικού Σώ-
µατος-Ελληνικής Ακτοφυλακής.»

3. Η περίπτωση β’ της παρ. 5 του άρθρου 50 του ν. 2935/2001
αντικαθίσταται ως εξής:

«β) Με απόφαση του Υπουργού Προστασίας του Πολίτη,
ύστερα από εισήγηση του Αρχηγού Λιµενικού Σώµατος - Ελληνι-
κής Ακτοφυλακής, τοποθετείται το προσωπικό της Υπηρεσίας
Εσωτερικών Υποθέσεων. Για την τοποθέτηση απαιτείται κατ’
αρχήν εισήγηση του Διευθυντή της Υπηρεσίας Εσωτερικών Υπο-
θέσεων και δεν απαιτείται γνώµη του αρµόδιου υπηρεσιακού
συµβουλίου.»

4. Η παρ. 12 του άρθρου 50 του ν. 2935/2001 αντικαθίσταται
ως εξής: 

«12. Το στρατιωτικό προσωπικό της Υπηρεσίας µετά τη λήξη
της αρχικής θητείας του µετατίθεται σε Υπηρεσία της επιλογής
του, εφόσον υπάρχει κενή οργανική θέση, ή στην Υπηρεσία από
την οποία προέρχεται, εφόσον υπάρχει κενή οργανική θέση, ή
σε οποιαδήποτε άλλη Υπηρεσία της ίδιας περιοχής µετάθεσης.
Μετά τη λήξη της παράτασης της θητείας του το στρατιωτικό
προσωπικό της Υπηρεσίας µετατίθεται, εφόσον επιθυµεί, σε Υπη-
ρεσία της επιλογής του πλην των ναυτιλιακών ακολούθων ή του
προσωπικού της έδρας των ναυτιλιακών ακολούθων για δεύτερη
φορά.» 

5. Στο άρθρο 50 του ν. 2935/2001, προστίθενται παράγραφοι
16 και 17 ως εξής: 

«16. Στην Υπηρεσία Εσωτερικών Υποθέσεων (Υ.Ε.Υ.) του Αρ-
χηγείου Λιµενικού Σώµατος- Ελληνικής Ακτοφυλακής µπορεί,
ύστερα από πρόταση του Διευθυντή της Υ.Ε.Υ. και σύµφωνη
γνώµη του προϊσταµένου της Εισαγγελίας Εφετών της έδρας της
Υπηρεσίας, να αποσπάται προσωπικό από τον ευρύτερο δηµόσιο
τοµέα (άρθρο 2 παρ. 2 του ν. 3861/ 2010, Α’ 112) µε εξειδικευµέ-
νες γνώσεις σε αντικείµενα της Υπηρεσίας, για χρονικό διάστηµα
µέχρι ένα έτος, µε κοινή απόφαση του Υπουργού Προστασίας
του Πολίτη και του αρµόδιου Υπουργού στον οποίο ανήκει ο
υπάλληλος ή µε απόφαση του οργάνου διοίκησης του οικείου
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νοµικού προσώπου χωρίς να απαιτείται απόφαση υπηρεσιακού
συµβουλίου. 

17. Με απόφαση του Αρχηγού ύστερα από εισήγηση του Δι-
ευθυντή της Υ.Ε.Υ. µπορεί να αποσπάται στρατιωτικό προσωπικό
το οποίο να διακρίνεται για την αποδοτικότητά του και αποτελε-
σµατικότητά του, το ήθος και τη διαγωγή του, καθώς και την
υπευθυνότητα και αποφασιστικότητα, µε εξειδικευµένες γνώσεις
ή εµπειρία σε αντικείµενα της Υπηρεσίας, για χρονικό διάστηµα
µέχρι ένα έτος, χωρίς να απαιτείται, γνώµη του αρµόδιου υπη-
ρεσιακού συµβουλίου. Το στρατιωτικό προσωπικό που αποσπά-
ται δεν απαιτείται να διαθέτει προϋπηρεσία πέντε ετών στο
Λιµενικό Σώµα- Ελληνική Ακτοφυλακή.»

6. Η παρ. 5 του άρθρου 51 του ν. 2935/2001 αντικαθίσταται ως
εξής:

«5. Στα πρόσωπα του παρόντος άρθρου παρέχεται από το
Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη η αναγκαία προστασία. Ανά-
λογη προστασία παρέχεται και στους ουσιώδεις µάρτυρες των
υποθέσεων αυτών, τους πραγµατογνώµονες, τα θύµατα ή τους
συγγενείς τους ή άλλα πρόσωπα που συνδέονται στενά µε αυ-
τούς, όπου τούτο είναι αναγκαίο, σύµφωνα µε τις διατάξεις των
παραγράφων 2 έως και 4 του άρθρου 9 του ν. 2928/2001 (Α’ 141).
Αρµόδιος εισαγγελέας για την εφαρµογή των ως άνω µέτρων
προστασίας είναι ο προϊστάµενος της Εισαγγελίας Εφετών της
έδρας της Υπηρεσίας Εσωτερικών Υποθέσεων.»

7. Η παρ. 1 του άρθρου 53 του ν . 2935/2001 αντικαθίσταται
ως εξής:

«1. Το Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη υποχρεούται,
ύστερα από αίτηµα του ενδιαφεροµένου, να εκδίδει ανακοίνωση
αποκατάστασης του κατηγορηθέντος στρατιωτικού προσωπικού
του Αρχηγείου Λιµενικού Σώµατος- Ελληνικής Ακτοφυλακής ή
για διάπραξη των εγκληµάτων του άρθρου 49 του νόµου αυτού,
η οποία δηµοσιεύεται σε δύο τουλάχιστον ηµερήσιες εφηµερίδες
της Αθήνας και στον Τύπο της περιοχής όπου είχε την έδρα της
η Υπηρεσία του, αν εκδοθεί αµετάκλητη αθωωτική απόφαση ή
αµετάκλητο βούλευµα που αποφαίνεται να µην γίνει κατ’ αυτού
κατηγορία ή η υπόθεση τεθεί στο αρχείο µε πράξη του αρµόδιου
εισαγγελέα. Οι διατάξεις της παρ. 3 του άρθρου 3 του ν.
2575/1998 (Α’ 23) εφαρµόζονται ανάλογα για την κάλυψη των
εξόδων υπεράσπισης του στρατιωτικού προσωπικού του Αρχη-
γείου Λιµενικού Σώµατος- Ελληνικής Ακτοφυλακής το οποίο απο-
καθίσταται κατά τα παραπάνω. Αν εκείνος που κατηγορήθηκε
είναι πολιτικός υπάλληλος ή λειτουργός, για την εφαρµογή των
διατάξεων του παρόντος άρθρου, αντί του Υπουργείου Προστα-
σίας του Πολίτη νοείται ο φορέας στον οποίο ανήκει ο υπάλλη-
λος ή ο λειτουργός.»

8. Οι περιπτώσεις α’, γ’ και δ’ της παρ. 3 του άρθρου 14 του ν.
3213/2003 (Α’ 309), όπως αναριθµήθηκε µε την παράγραφο 5 του
άρθρου 1 του ν. 3849/2010 (Α’ 80) και ισχύει, αντικαθίστανται ως
εξής: 

«α) Οι δηλώσεις περιουσιακής κατάστασης του προσωπικού
του Λιµενικού Σώµατος - Ελληνικής Ακτοφυλακής, των συζύγων
και των τέκνων τους υποβάλλονται στην Υπηρεσία Εσωτερικών
Υποθέσεων του Αρχηγείου, από την οποία και ελέγχονται. Οι δη-
λώσεις περιουσιακής κατάστασης του προσωπικού της Υπηρεσίας
Εσωτερικών Υποθέσεων (Υ.Ε.Υ.) κατά τη διάρκεια της θητείας
στην Υ.Ε.Υ. υποβάλλονται στη Γ’ Μονάδα Ελέγχου των Δηλώσεων
Περιουσιακής Κατάστασης της Αρχής Καταπολέµησης της Νοµι-
µοποίησης Εσόδων από Εγκληµατικές Δραστηριότητες και της
Χρηµατοδότησης της Τροµοκρατίας και Ελέγχου των Δηλώσεων
Περιουσιακής Κατάστασης του ν. 3932/2011 (Α’ 49).

γ) Με προεδρικό διάταγµα, που εκδίδεται µε πρόταση των
Υπουργών Οικονοµικών, Εσωτερικών, Αποκέντρωσης και Ηλε-
κτρονικής Διακυβέρνησης και Προστασίας του Πολίτη, καθορί-
ζονται οι υπόχρεοι από το προσωπικό του Λιµενικού Σώµατος
-Ελληνικής Ακτοφυλακής για την υποβολή δήλωσης περιουσια-
κής κατάστασης, η διαδικασία και ο τρόπος υποβολής των δη-
λώσεων και του ελέγχου τους, καθώς επίσης κάθε άλλη σχετική
λεπτοµέρεια.

δ) Με απόφαση του Υπουργού Προστασίας του Πολίτη καθο-
ρίζεται ο χρόνος υποβολής της δήλωσης περιουσιακής κατάστα-
σης των περιπτώσεων α’ και γ’.»

Άρθρο 22

1. Οι κεντρικές και περιφερειακές Υπηρεσίες του Αρχηγείου
Λιµενικού Σώµατος – Ελληνικής Ακτοφυλακής, κατά τη διερεύ-
νηση υποθέσεων διακίνησης ναρκωτικών ουσιών και λαθρεµπο-
ρίου δύνανται να έχουν πρόσβαση στα αρχεία οποιασδήποτε
Λιµενικής Αρχής, καθώς και σε αρχεία άλλων υπηρεσιών, αρχών,
οργανισµών και φορέων, εφόσον η έρευνα σε αυτά είναι ανα-
γκαία για τη διερεύνηση παραβάσεων στις οποίες έχουν επιλη-
φθεί. Σε κάθε περίπτωση ενηµερώνεται σχετικά ο προϊστάµενος
των εν λόγω υπηρεσιών, ο οποίος οφείλει να παράσχει κάθε δυ-
νατή συνδροµή. 

2. Εφόσον οι υπόχρεοι της παραγράφου 1 χορηγούν ανακριβή
στοιχεία ή πληροφορίες, παραλείπουν, καθυστερούν, αποκρύ-
πτουν ή αρνούνται τη χορήγηση στοιχείων ή πληροφοριών,
καθώς και αν παρακωλύουν ή παραπλανούν µε οποιονδήποτε
τρόπο το έργο των κεντρικών και περιφερειακών Υπηρεσιών του
Αρχηγείου Λιµενικού Σώµατος - Ελληνικής Ακτοφυλακής, υπέ-
χουν ποινική ευθύνη, σύµφωνα µε τις κάθε φορά ισχύουσες δια-
τάξεις και, ιδίως, τα άρθρα 169, 216, 222, 242 και 259 Π.Κ..

3. Το άρθρο 5 του ν. 3569/2007 (Α’ 122), αντικαθίσταται ως
ακολούθως:

«1. Με απόφαση του Υπουργού Προστασίας του Πολίτη µπο-
ρεί να συνιστώνται σε περιφερειακές υπηρεσίες του Λιµενικού
Σώµατος – Ελληνικής Ακτοφυλακής, Περιφερειακές Οµάδες Δίω-
ξης Ναρκωτικών Λιµενικού Σώµατος – Ελληνικής Ακτοφυλακής
(εφεξής Π.Ο.ΔΙ.Ν./Λ.Σ. – ΕΛ.ΑΚΤ.). Οι Π.Ο.ΔΙ.Ν./Λ.Σ. – ΕΛ.ΑΚΤ.
έχουν ως κύρια αποστολή τη δίωξη των εγκληµάτων περί ναρ-
κωτικών και οικονοµικών εγκληµάτων που έχουν σχέση µε τα
ναρκωτικά, σύµφωνα µε το ν. 3459/2006 (Α’ 103) και το ν.
3922/2011 (Α’ 35), όπως ισχύουν κάθε φορά.

2. Τα θέµατα οργάνωσης, λειτουργίας, διοικητικής υπαγωγής,
στελέχωσης, εκπαίδευσης, καθώς και κάθε άλλη αναγκαία λε-
πτοµέρεια που αφορά τις Π.Ο.ΔΙ.Ν./Λ.Σ. - ΕΛ.ΑΚΤ., ρυθµίζονται
µε Κανονισµό που εκδίδεται από τον Αρχηγό Λ.Σ. – ΕΛ.ΑΚΤ., κυ-
ρώνεται µε απόφαση του Υπουργού Προστασίας του Πολίτη, χα-
ρακτηρίζεται απόρρητος και δεν δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα
της Κυβερνήσεως.»

4. Από τους Οργανισµούς Λιµένα και τα Λιµενικά Ταµεία, πα-
ραχωρείται δωρεάν για λόγους προστασίας της δηµόσιας τάξης
και ασφάλειας, ύστερα από αίτηµα της αρµόδιας Λιµενικής
Αρχής, η προσφορότερη θέση ελλιµενισµού εντός της περιοχής
δικαιοδοσίας τους, για τα πλωτά µέσα, τα οποία κατάσχονται ως
µέσα µεταφοράς αντικειµένων λαθρεµπορίας, ναρκωτικών ου-
σιών, όπλων, εκρηκτικών ή µεταφοράς λαθροµεταναστών, µέχρι
να ολοκληρωθούν οι προβλεπόµενες από τις ισχύουσες διατά-
ξεις διαδικασίες. 

Άρθρο 23

1. Στην παράγραφο 1 του άρθρου 2 του ν. 2696/1999 «Κύρωση
του Κώδικα Οδικής Κυκλοφορίας» (Α’ 57), όπως τροποποιήθηκε
και ισχύει, προστίθενται µε την οικεία αλφαβητική σειρά ορισµοί
ως εξής:

α) «Λιµένας είναι ζώνη ξηράς και θάλασσας µαζί µε έργα και
εξοπλισµό, που επιτρέπουν κυρίως την υποδοχή κάθε είδους
πλωτών µέσων και σκαφών αναψυχής, τη φορτοεκφόρτωση,
αποθήκευση, παραλαβή και προώθηση των φορτίων τους, την
εξυπηρέτηση επιβατών και οχηµάτων και την ανάπτυξη επιχειρη-
µατικών δραστηριοτήτων, που συνδέονται άµεσα ή έµµεσα µε
τις θαλάσσιες µεταφορές (παράγραφος 7 του άρθρου 1 του
ν. 2971/2001, Α’ 285).»

β) «Τουριστικός λιµένας σκαφών αναψυχής (Μαρίνα) είναι ο
χερσαίος και θαλάσσιος χώρος που προορίζεται κατά κύριο
λόγο, για την εξυπηρέτηση σκαφών αναψυχής, είτε για αγκυρο-
βόληµα, είτε για µακροχρόνια ή παροδική χερσαία εναπόθεση,
είτε για εξυπηρέτηση των διερχόµενων σκαφών (παράγραφος 1
του άρθρου 29 του ν. 2160/1993, Α’ 118).»

2. Στο ν. 2696/1999 (Α’ 57), όπως τροποποιήθηκε και ισχύει,
προστίθεται άρθρο 52Α ως ακολούθως:
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«Άρθρο 52Α
Μέτρα ρύθµισης οδικής κυκλοφορίας στους χερσαίους χώ-

ρους λιµένων

1. Μέτρα που αφορούν στη ρύθµιση της κυκλοφορίας, στον
καθορισµό των µονοδρόµων, ποδηλατοδρόµων και κατευθύν-
σεων της κυκλοφορίας, στην προτεραιότητα οδών, στην αλλαγή
της διατοµής του οδοστρώµατος ή της οδού, στον προσδιορισµό
και τη λειτουργία χώρων στάθµευσης οχηµάτων και γενικά στον
καθορισµό χώρων στάθµευσης και στην επιβολή περιορισµών ή
απαγορεύσεων κυκλοφορίας ή στάθµευσης, στους λιµένες της
επικράτειας λαµβάνονται µε κοινή απόφαση των Υπουργών Ανά-
πτυξης, Ανταγωνιστικότητας και Ναυτιλίας και Προστασίας του
Πολίτη, µε βάση µελέτες των οικείων φορέων διοίκησης και εκ-
µετάλλευσης λιµένων οι οποίες έχουν εκπονηθεί από τις αρµό-
διες τεχνικές τους υπηρεσίες, ή ελλείψει αυτών, από τεχνικές
υπηρεσίες των οικείων Δήµων ή Περιφερειών, µε µέριµνα των
φορέων. Οι ανωτέρω µελέτες τυγχάνουν της σύµφωνης γνώµης
της Λιµενικής Αρχής και διαβιβάζονται από τον οικείο φορέα δι-
οίκησης και εκµετάλλευσης των λιµένων στην αρµόδια Υπηρεσία
του Υπουργείου Ανάπτυξης, Ανταγωνιστικότητας και Ναυτιλίας,
για προώθηση και έγκριση από την Επιτροπή Σχεδιασµού και
Ανάπτυξης Λιµένων (ΕΣΑΛ).

2. Όσον αφορά στους τουριστικούς λιµένες της επικράτειας
τα µέτρα της παραγράφου 1 λαµβάνονται µε κοινή απόφαση των
Υπουργών Ανάπτυξης, Ανταγωνιστικότητας και Ναυτιλίας, Προ-
στασίας του Πολίτη και Πολιτισµού και Τουρισµού, και εφαρµό-
ζονται σύµφωνα µε τη διαδικασία της παραγράφου 1. Οι µελέτες
για τους τουριστικούς λιµένες, αφού τύχουν της σύµφωνης γνώ-
µης της Λιµενικής Αρχής, διαβιβάζονται από τον οικείο φορέα δι-
οίκησης και εκµετάλλευσης στην αρµόδια Υπηρεσία του
Υπουργείου Πολιτισµού και Τουρισµού για προώθηση και έγ-
κριση από την επιτροπή τουριστικών λιµένων του άρθρου 30 του
ν.2160/1993.

3. Αν από τη λήψη των µέτρων της παραγράφου 1 επηρεάζον-
ται οι υπηρεσίες οδικής µαζικής µεταφοράς, οι µελέτες τυγχά-
νουν και της σύµφωνης γνώµης του Οργανισµού Αστικών
Συγκοινωνιών Αθηνών (Ο.Α.Σ.Α.), για την περιοχή αρµοδιότητάς
του ή των Διευθύνσεων Μεταφορών και Επικοινωνιών των Περι-
φερειών για τις άλλες περιοχές της χώρας.

4. Με αποφάσεις των αρµόδιων οργάνων των δύο πρώτων
εδαφίων των παραγράφων 1 και 2 και µε την ίδια διαδικασία µπο-
ρούν να καθορίζονται, εντός των λιµένων και τουριστικών λιµέ-
νων, πεζόδροµοι ή περιοχές µόνο για την κυκλοφορία πεζών ή
Ατόµων µε Αναπηρίες (ΑµεΑ) ή περιοχές ήπιας κυκλοφορίας.
Όπου από τις αποφάσεις αυτές επηρεάζονται οι υπηρεσίες οδι-
κής µαζικής µεταφοράς, εφαρµόζεται και η διάταξη της προ-
ηγούµενης παραγράφου του παρόντος άρθρου.

5. Τα µέτρα που λαµβάνονται βάσει των διατάξεων του άρθρου
αυτού ισχύουν από την τοποθέτηση των οικείων πινακίδων σή-
µανσης, των σηµατοδοτών ή των διαγραµµίσεων στο οδό-
στρωµα, εκτός αν κατά το χρόνο ισχύος των µέτρων αυτών η
κυκλοφορία ρυθµίζεται από τα στελέχη της Λιµενικής Αρχής.»

Άρθρο 24 

1. Με απόφαση του Υπουργού Προστασίας του Πολίτη απονέ-
µονται σε ιδιώτες, ηµεδαπούς και αλλοδαπούς, και σε στελέχη
των Ενόπλων Δυνάµεων και των Σωµάτων Ασφαλείας, ναυτικά
µετάλλια δύο τάξεων: 

α) Α’ τάξεως, χρυσό, το οποίο απονέµεται σε όσους µε κίνδυνο
της ζωής τους συµµετέχουν στη διάσωση πλοίου ή ανθρώπου
που διατρέχει κίνδυνο στη θάλασσα, για εξαιρετικές υπηρεσίες
στο κοινωνικό σύνολο και την ελληνική ναυτιλία, 

β) Β’ τάξεως, αργυρό, που απονέµεται σε όσους χωρίς κίνδυνο
της ζωής τους έχουν προβεί ή συµµετάσχει σε διάσωση πλοίου
ή ανθρώπου που διατρέχει κίνδυνο, για καλές και άξιες ηθικής
αµοιβής υπηρεσίες στο κοινωνικό σύνολο και την ελληνική ναυ-
τιλία.

2. Δεν απαιτείται καµία καταβολή χρηµάτων εκ µέρους των τι-
µωµένων για την απονοµή των µεταλλίων σε αυτούς. Η αντί-

στοιχη δαπάνη καθορίζεται µε απόφαση του Υπουργού Προστα-
σίας του Πολίτη.

3. Δεν απονέµεται µετάλλιο σε όσους επαγγελµατικά και µε
καταβολή αµοιβής προβαίνουν σε διασώσεις.

4. Μετάλλιο Β’ τάξεως που απονεµήθηκε, µπορεί να προαχθεί
σε Α’ τάξεως µε τις ίδιες προϋποθέσεις που προβλέπονται για
την απονοµή.

5. Το ναυτικό µετάλλιο φέρεται όπως όλα τα ελληνικά µετάλ-
λια, έπεται των στρατιωτικών µεταλλίων και αποτελείται από ται-
νία πάχους δεκατριών χιλιοστών, διαιρούµενης κάθετα σε τρία
ίσα µέρη, εκ των οποίων τα µεν άκρα έχουν χρώµα βαθύ κυανό,
το δε µέσο χρώµα λευκό. Στο µέσο της ταινίας του µεταλλίου Α’
τάξεως, προσαρτάται χρυσή άγκυρα ύψους έξι χιλιοστών.

6. Σε όσους έχουν ήδη τιµηθεί µε παλαιό µετάλλιο επιτρέπεται
να το αντικαταστήσουν µε νέο, αντιστοίχου τάξεως, µε δική τους
δαπάνη, µε απόφαση του Υπουργού Προστασίας του Πολίτη, η
οποία εκδίδεται κατόπιν αίτησής τους στην αρµόδια, για την έκ-
δοση αποφάσεων απονοµής µεταλλίων τιµής, Διεύθυνση του Αρ-
χηγείου Λιµενικού Σώµατος - Ελληνικής Ακτοφυλακής (εφεξής
Λ.Σ.-ΕΛ.ΑΚΤ.). 

7. Η βεβαίωση των πράξεων της παραγράφου 1 γίνεται µε
Ένορκη Διοικητική Εξέταση, η οποία διατάσσεται από τον αρµό-
διο Διοικητή Περιφερειακής Διοίκησης Λ.Σ.- ΕΛ.ΑΚΤ. κατόπιν
προτάσεως του Προϊσταµένου της Λιµενικής Αρχής στην πε-
ριοχή δικαιοδοσίας της οποίας έλαβε χώρα το συµβάν. Η διενερ-
γηθείσα ΕΔΕ υποβάλλεται ιεραρχικώς στην αρµόδια Διεύθυνση
του Αρχηγείου Λ.Σ.- ΕΛ.ΑΚΤ. της παραγράφου 6, µε τη διατύ-
πωση γνώµης των προϊσταµένων του ενεργήσαντος την εξέ-
ταση.»

Άρθρο 25

1. Το άρθρο 31 του ν. 2800/2000 (Α’ 41) αντικαθίσταται ως
εξής: 

«Άρθρο 31

Όποιος συµµετέχει ενεργά στην καταδίωξη ή σύλληψη δρα-
στών σοβαρών εγκληµατικών πράξεων ή σε αστυνοµική επιχεί-
ρηση προς πρόληψη και καταστολή του εγκλήµατος ή σε
επιχείρηση του Πυροσβεστικού Σώµατος προς κατάσβεση πυρ-
καγιάς ή διάσωση κινδυνευόντων προσώπων, εκθέτοντας απο-
δεδειγµένα τη ζωή του σε κίνδυνο, εισάγεται καθ’ υπέρβαση και
χωρίς εξετάσεις στη Σχολή Αστυφυλάκων ή Πυροσβεστών, µετά
από αίτησή του η οποία υποβάλλεται εντός αποκλειστικής προ-
θεσµίας δύο (2) ετών από την απόκτηση των απαραίτητων προ-
σόντων διορισµού του σε οποιαδήποτε θέση, πλην του
αναστήµατος. Η συνδροµή των προϋποθέσεων αυτών διαπιστώ-
νεται µε Ένορκη Διοικητική Εξέταση που ενεργείται µετά την
υποβολή του σχετικού αιτήµατος.»

2. Το άρθρο 4 του ν. 2840/2000 (Α’ 202) αντικαθίσταται ως
εξής: 

«4. Όποιος διακρίνεται για εξαίρετες πράξεις, σύµφωνα µε τα
προβλεπόµενα στο άρθρο 31 του ν. 2800/2000 (Α’ 41) δύναται
αντί να καταταγεί στην Ελληνική Αστυνοµία ή το Πυροσβεστικό
Σώµα να προσλαµβάνεται στα εν λόγω Σώµατα αντίστοιχα, ως
πολιτικός υπάλληλος ή µε οποιαδήποτε σχέση εργασίας ιδιωτι-
κού δικαίου ανάλογα µε τα προσόντα του, κατ’ εξαίρεση των
ισχυουσών διατάξεων και ανεξαρτήτως ύπαρξης κενής οργανι-
κής θέσης, επιφυλασσοµένων των διατάξεων περί κωλυµάτων
διορισµού (άρθρα 4 έως 8 του ν. 3528/2007, Α’ 26). Το ως άνω
δικαίωµα ασκείται µετά από αίτηση του ενδιαφερόµενου εντός
αποκλειστικής προθεσµίας δύο (2) ετών από την απόκτηση των
απαραίτητων προσόντων διορισµού του σε οποιαδήποτε θέση.»

3. Το δεύτερο εδάφιο της παρ. 7 του άρθρου 7 του ν.
3686/2008 (Α’ 158) αντικαθίσταται µε εδάφια ως εξής:

«Στο βαθµό του Υπαστυνόµου Β’ προάγονται επίσης µε την
ίδια ως άνω διαδικασία και οι προαναφερόµενοι Ανθυπαστυνόµοι
οι οποίοι συµπληρώνουν είκοσι δύο (22) έτη πραγµατικής υπη-
ρεσίας από την κατάταξή τους, εκ των οποίων έντεκα (11) στο
βαθµό του Ανθυπαστυνόµου, εφόσον είναι αρχαιότεροι των οµοι-
οβάθµων τους, που προάγονται λόγω συµπλήρωσης είκοσι έξι
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(26) ετών πραγµατικής υπηρεσίας. Οι ανωτέρω Υπαστυνόµοι Β’
εξοµοιώνονται µε Αξιωµατικούς του ν.δ. 649/1970 και µε τη συµ-
πλήρωση τριών (3) ετών στο βαθµό τους, προάγονται στο βαθµό
του Υπαστυνόµου Α’, χωρίς να δικαιούνται περαιτέρω προαγω-
γής µε την επιφύλαξη των διατάξεων, των παραγράφων 8 και 9.»

4. Στην παρ. 4 του άρθρου 41 του ν. 1481/1984 (Α’152) προ-
στίθεται δεύτερο εδάφιο ως ακολούθως:

«Η παραγωγική Σχολή Αστυφυλάκων και το Τµήµα Επαγγελ-
µατικής Μετεκπαίδευσης Ανθυπαστυνόµων της Σχολής Μετεκ-
παίδευσης και Επιµόρφωσης της Ελληνικής Αστυνοµίας ανήκουν
στην ανώτερη βαθµίδα της τριτοβάθµιας εκπαίδευσης.»

5. Στην υποπερίπτωση i της περίπτωσης β’ της παραγράφου
1 του άρθρου 2 του ν. 2525/1997  (Α’ 188), όπως αντικαταστά-
θηκε µε το άρθρο 27 του ν. 3879/2010 (Α’ 163), η φράση «από το
σχολικό έτος 2011-2012» αντικαθίσταται ως εξής: «από το σχο-
λικό έτος 2012-2013».

6. Στην παράγραφο 14 του άρθρου 59 του ν. 3966/2011 (Α’
118) η φράση «µέχρι και το ακαδηµαϊκό έτος 2011-2012» αντικα-
θίσταται ως εξής: «µέχρι και το ακαδηµαϊκό έτος 2013-2014».

Άρθρο 26

1. Στο Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη συνιστάται Ενιαία
Βάση Λειτουργικής και Τεχνικής Υποστήριξης Εναερίων Επιχει-
ρησιακών Μέσων Αρχηγείων Ελληνικής Αστυνοµίας, Λιµενικού
Σώµατος - Ελληνικής Ακτοφυλακής και Πυροσβεστικού Σώµα-
τος, µε αποστολή την ενιαία συντήρηση, επισκευή, καλή λειτουρ-
γία και ετοιµότητα των επιχειρησιακών εναερίων µέσων και των
τριών Σωµάτων, διατηρουµένης της αυτοτέλειας αυτών.

2. Με προεδρικό διάταγµα, το οποίο εκδίδεται µε πρόταση του
Υπουργού Προστασίας του Πολίτη καθορίζονται η επιχειρησιακή
υπαγωγή της, η έδρα της, η στελέχωσή της µε προσωπικό και
από τα τρία Σώµατα και οι οργανικές θέσεις ανά κατηγορία προ-
σωπικού, τα θέµατα στάθµευσης, αερολιµενισµού και στέγασης,
η διαδικασία συντήρησης, επισκευής των εναερίων µέσων και
προµήθειας υλικών συντήρησης, τα θέµατα συνεργασίας µε τις
Ένοπλες Δυνάµεις και άλλους συναρµόδιους φορείς, οι αρµο-
διότητες ανά Σώµα σε θέµατα κοινής δραστηριότητας, η οργά-
νωση και λειτουργία της, η εκπαίδευση και µετεκπαίδευση του
προσωπικού σε θέµατα αεροσκαφών, καθώς και κάθε άλλο θέµα
σχετικό µε τη λειτουργία της.

3. Η Υπηρεσία στελεχώνεται από το προσωπικό το οποίο απο-
σπάται από τις υπάρχουσες Υπηρεσίες Εναερίων Μέσων των
τριών Σωµάτων και µεταφέρεται στην Ενιαία Βάση Λειτουργικής
και Τεχνικής Υποστήριξης Εναερίων Επιχειρησιακών Μέσων των
τριών Σωµάτων µε τις αντίστοιχες ειδικότητες. Σε ό,τι αφορά θέ-
µατα πειθαρχικού ελέγχου, µεταθέσεων-αποσπάσεων, σύνταξης
εκθέσεων αξιολόγησης, χορήγησης αδειών και λοιπά θέµατα
προσωπικού, εφαρµογή έχουν οι διατάξεις που εκάστοτε
ισχύουν για το προσωπικό της Ελληνικής Αστυνοµίας, του Λιµε-
νικού Σώµατος - Ελληνικής Ακτοφυλακής και του Πυροσβεστικού
Σώµατος.

Άρθρο 27

1. Στο Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη συνιστάται Εθνικό
Συντονιστικό Κέντρο Επιτήρησης και Ελέγχου των Συνόρων (εφε-
ξής Ε.Σ.Κ.Ε.Ε.Σ.) µε έδρα το κτίριο του Αρχηγείου Λιµενικού Σώ-
µατος- Ελληνικής Ακτοφυλακής στον Πειραιά. Στις διεθνείς
σχέσεις του χρησιµοποιείται ο αγγλικός όρος National Border
Monitoring and Control Coordination Center (NBMCC).

2. To Ε.Σ.Κ.Ε.Ε.Σ. αποτελεί αυτοτελή Υπηρεσία που υπάγεται
απευθείας στον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη, µε αρµοδιό-
τητα το συντονισµό της δράσης µεταξύ των αρµόδιων Ελληνικών
Αρχών στα εξωτερικά σύνορα, τη συνεργασία µε τα θεσµικά όρ-
γανα της Ε.Ε., τις αρµόδιες Αρχές τρίτων χωρών και τους διε-
θνείς οργανισµούς που είναι υπεύθυνοι για τη διαχείριση των
συνόρων, καθώς και την εποπτεία της εφαρµογής των κοινοτικών
και εθνικών µέτρων σχετικά µε τη διαχείριση των εξωτερικών συ-
νόρων της Χώρας.

3. Το Ε.Σ.Κ.Ε.Ε.Σ στελεχώνεται από το αναγκαίο για τη λει-

τουργία του προσωπικό των Υπηρεσιών του Υπουργείου Προ-
στασίας του Πολίτη, που αποσπάται σε αυτή για χρονικό διά-
στηµα µέχρι τριών ετών που µπορεί να ανανεώνεται µία φορά.
Επίσης, στο Κέντρο µπορεί να αποσπάται και προσωπικό των
Υπουργείων Οικονοµικών, Εθνικής Αµυνας και Μεταφορών, Υπο-
δοµών και Δικτύων, µε κοινή απόφαση των Υπουργών Προστα-
σίας του Πολίτη και του καθ’ ύλην αρµόδιου Υπουργού. Ως
προϊστάµενος του Κέντρου τοποθετείται µε απόφαση του
Υπουργού Προστασίας του Πολίτη ανώτατος αξιωµατικός της
Ελληνικής Αστυνοµίας ή του Λιµενικού Σώµατος-Ελληνικής Ακτο-
φυλακής. Οι διατάξεις του άρθρου 18 παράγραφοι 5 και 6 εδά-
φιο α’ του ν. 3614/2007 (Α’ 267) έχουν ανάλογη εφαρµογή και
στο ανωτέρω προσωπικό.

4. Με τον Οργανισµό που εκδίδεται, σύµφωνα µε τις διατάξεις
του άρθρου 20 του ν. 2503/1997 (Α’ 107), µπορεί να συνιστώνται
και νέες οργανικές θέσεις για τις ανάγκες του Ε.Σ.Κ.Ε.Ε.Σ.. Η
έναρξη λειτουργίας του Ε.Σ.Κ.Ε.Ε.Σ. καθορίζεται µε απόφαση
του Υπουργού Προστασίας του Πολίτη.

Άρθρο 28
Μεταβατικές- Καταργούµενες διατάξεις

1. Από την έναρξη ισχύος του παρόντος νόµου καταργείται το
άρθρο 84 του κωδικοποιηµένου νόµου 2873/1922 «Περί Ναυτι-
κού Αποµαχικού Ταµείου» (Α’ 249), όπως τροποποιήθηκε µε το
από 7 Οκτωβρίου 1925 προεδρικό διάταγµα «Περί τροποποι-
ήσεως διατάξεων περί ναυτικού µεταλλίου» (Α’ 299). 

2. Η ισχύς των διατάξεων των άρθρων 111 και 112 του ν.
4055/2012 (Α’ 51) αρχίζει από την ηµεροµηνία δηµοσίευσης του
νόµου αυτού, ήτοι από τη 12η Μαρτίου 2012.

ΜΕΡΟΣ Γ’
ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΘΕΜΑΤΩΝ ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ ΥΓΕΙΑΣ 

ΚΑΙ ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ ΑΛΛΗΛΕΓΓΥΗΣ

Άρθρο 29
Ρύθµιση θεµάτων Κοινωφελούς Ιδρύµατος 

«Ερρίκος Ντυνάν»

1. Στην παράγραφο 2 του άρθρου 49 του ν. 2082/1992 (Α’ 158)
στο άρθρο 2 «σκοπός» προστίθεται παράγραφος 2 ως ακολού-
θως:

«2. Για την εξυπηρέτηση των αναγκών του, το Κοινωφελές
Ίδρυµα ΕΡΡΙΚΟΣ ΝΤΥΝΑΝ µπορεί να:

α) Πωλεί, µισθώνει, προβαίνει σε χρηµατοδοτική µίσθωση και
εκµεταλλεύεται, εν γένει, τα περιουσιακά του στοιχεία, συµπερι-
λαµβανοµένου και του Νοσηλευτικού Ιδρύµατος ως οµάδας πε-
ριουσίας. Στην περίπτωση πώλησης ή εκµίσθωσης του
Νοσηλευτικού Ιδρύµατος θα εφαρµόζεται η παράγραφος 7 του
άρθρου 6, η οποία απαιτεί αυξηµένη πλειοψηφία 2/3 των παρόν-
των µελών του Διοικητικού  Συµβουλίου.

β) Ιδρύει εταιρείες, µε σκοπό που συνάδει µε τους σκοπούς του.» 
2. Στην παράγραφο 2 του άρθρου 49 του ν. 2082/1992 (Α’ 158)

στο άρθρο 3 «περιουσία -πόροι» η περίπτωση στ’ αντικαθίσταται
ως εξής: 

«στ) Έσοδα από εκποίηση περιουσιακών του στοιχείων.»

Άρθρο 30

1. Προστίθεται περίπτωση η’ στην παράγραφο 1 του άρθρου
35 του ν. 3918/2011 (Α’ 31) ως εξής: 

«η) Για τα εµβόλια του Εθνικού Προγράµµατος εµβολιασµών
οι Κάτοχοι άδειας κυκλοφορίας απαλλάσσονται της υποχρέωσης
καταβολής των επιστροφών του παρόντος.»

2. Στην περίπτωση γ’ της παρ. 2 του άρθρου 12 του ν.
3816/2010 (Α’ 6) στο πρώτο εδάφιο η υποπερίπτωση i αντικαθί-
σταται ως ακολούθως: 

«i) για αποκλειστική διάθεση από νοσοκοµεία, ιδιωτικές κλινι-
κές και από τα φαρµακεία του ΕΟΠΥΥ».
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Άρθρο 31
Επαγγελµατικές Σχολές Βοηθών Νοσηλευτών (ΕΠΑ.Σ.)

1) Τα προβλεπόµενα από τις διατάξεις:
α) των άρθρων 1 και 8 του π.δ. 130/1987 (Α’ 72) «Σύσταση

Μέσης Τεχνικής Επαγγελµατικής Νοσηλευτικής Σχολής στο Γε-
νικό Νοσοκοµείο Σάµου και έγκριση του Οργανισµού αυτής», 

β) των άρθρων 1 και 9 του π.δ 60/1991 (Α’ 28) «Ίδρυση Μέσης
Τεχνικής Επαγγελµατικής Νοσηλευτικής Σχολής µε οικοτροφείο
στο Κρατικό Θεραπευτήριο Λέρου και έγκριση του οργανισµού
αυτής»,

γ) των άρθρων 1 και 8 του π.δ. 137/1987 (Α’ 75) «Σύσταση
Μέσης Τεχνικής Επαγγελµατικής Νοσηλευτικής Σχολής στο Γε-
νικό Νοσοκοµείο Κοµοτηνής και έγκριση του Οργανισµού
αυτής», 

δ) των άρθρων 1 και 8 του π.δ. 129/1987 (Α’ 72) « Σύσταση
Μέσης Τεχνικής Επαγγελµατικής Νοσηλευτικής Σχολής στο Γε-
νικό Νοσοκοµείο Τρικάλων και έγκριση του Οργανισµού αυτής», 

ε) του άρθρου 1 του π.δ. 362/1993 (Α’ 155) « Ίδρυση Μέσης
Τεχνικής Επαγγελµατικής Νοσηλευτικής Σχολής στο Γενικό Νο-
σοκοµείο Καρπενησίου µε οικοτροφείο και έγκριση του Οργανι-
σµού αυτής», και

στ) των άρθρων 1 και 8 του π.δ 136/1987 (Α’ 75) « Σύσταση
Μέσης Τεχνικής Επαγγελµατικής Νοσηλευτικής Σχολής στο Γε-
νικό Νοσοκοµείο Κέρκυρας και έγκριση του Οργανισµού αυτής», 

ζ) των άρθρων 1 και 9 του π.δ. 377/1990 (Α’ 149) «Ίδρυση
Μέσης Τεχνικής Επαγγελµατικής Νοσηλευτικής Σχολής στο Γε-
νικό Νοσοκοµείο Αγίου Νικολάου και έγκριση του οργανισµού
αυτής», 

η) των άρθρων 1 και 8 του π.δ. 128/1987 (Α’ 71) «Σύσταση
Μέσης Τεχνικής Επαγγελµατικής Νοσηλευτικής Σχολής στο Πα-
ναρκαδικό Γενικό Νοσοκοµείο Τρίπολης «Η ΕΥΑΓΓΕΛΙΣΤΡΙΑ» και
εγκρίσεως του Οργανισµού αυτής»,

θ) των άρθρων 1 και 8 του π.δ. 120/1987 «Σύσταση Μέσης Τε-
χνικής Επαγγελµατικής Νοσηλευτικής Σχολής στο Βαλλιάνειο και
Βέγειο Γενικό Νοσοκοµείο Κεφαλληνίας «ΑΓΙΟΣ ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ» και
εγκρίσεως του οργανισµού αυτής»,

οικοτροφεία και τα τµήµατα Μαθητικής Μέριµνας καταργούν-
ται. 

2) Από τη δηµοσίευση του νόµου αυτού καταργείται: α) η
ΕΠΑ.Σ. Βοηθών Νοσηλευτών του Γ.Ν. Γιαννιτσών που ιδρύθηκε
µε το π.δ. 61/1991(Α’ 28), β) η ΕΠΑ.Σ. Βοηθών Νοσηλευτών του
Γ.Ν. Θεσ/νίκης «Γ. ΓΕΝΝΗΜΑΤΑΣ», που ιδρύθηκε µε το π.δ.
375/1990 (Α’ 148), γ) η ΕΠΑ.Σ. Βοηθών Νοσηλευτών του Γ.Ν. Παί-
δων Πεντέλης, που ιδρύθηκε µε το από 27.5.1955 βασιλικό διά-
ταγµα (Α’ 152), καθώς και τις κοινές υπουργικές αποφάσεις
Α3β/οικ. 7508/1985 (Β’ 332) και Α3β/οικ. 283/1988 (Β’ 6), δ) η
ΕΠΑ.Σ. Βοηθών Νοσηλευτών του Π.Γ.Ν. Θεσ/νίκης «ΑΧΕΠΑ», που
ιδρύθηκε µε το β.δ. 589/1968 (Α’ 199) και το ν.δ. 621/1969 (Α’
191), όπως τροποποιήθηκε µε το β.δ. 291/1972 (Α’ 67) και το π.δ.
302/1978 (Α’ 64), ε) η ΕΠΑ.Σ. Βοηθών Νοσηλευτών του Γ.Ν.
«ΑΣΚΛΗΠΙΕΙΟ ΒΟΥΛΑΣ», που ιδρύθηκε µε π.δ. 697/1974 (Α’ 302).

Το µόνιµο και µε σχέση εργασίας ιδιωτικού δικαίου αορίστου
χρόνου προσωπικό που υπηρετεί στις εν λόγω ΕΠΑ.Σ. κατά τη
δηµοσίευση του νόµου αυτού, µεταφέρεται σε κενές οργανικές
θέσεις αντίστοιχης κατηγορίας, κλάδου, βαθµού και ειδικότητας
για τις οποίες κατέχει τα τυπικά προσόντα στα αντίστοιχα νοσο-
κοµεία των οποίων αποτελούν παράρτηµα οι ΕΠ.ΑΣ.. Εάν δεν
υφίστανται κενές οργανικές θέσεις, η µεταφορά γίνεται σε προ-
σωποπαγή θέση που συνιστάται µε την πράξη µεταφοράς.

Η µεταφορά και τοποθέτηση του ανωτέρω προσωπικού γίνεται
µε διαπιστωτική πράξη του Διοικητή του οικείου νοσοκοµείου.

Άρθρο 32

1. Στο τέλος της παρ. 1 του άρθρου 30 του ν. 4024/2011 (Α’ 226)
προστίθεται εδάφιο ως ακολούθως: 

«Στους Διασώστες Πληρώµατα ασθενοφόρων του Ε.Κ.Α.Β. χο-
ρηγείται αποζηµίωση για την προµήθεια της στολής, το ύψος και
ο τρόπος καταβολής του οποίου ορίζονται µε κοινή απόφαση των
Υπουργών Οικονοµικών και Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης.

Με όµοια κοινή υπουργική απόφαση το ύψος του επιδόµατος
µπορεί να αναπροσαρµόζεται ανά διετία.»

2. Στο τέλος του δεύτερου εδαφίου της παρ. 1 του ν.
4024/2011 (Α’ 226) προστίθεται εδάφιο ως εξής: 

«Ειδικά για τα πληρώµατα ασθενοφόρων του Ε.ΚΑ.Β., οι ώρες
απογευµατινής υπερωριακής εργασίας δεν µπορεί να υπερβαί-
νουν τις τριάντα τρεις (33) ώρες ανά υπάλληλο µηνιαίως.»

3. Για το πάσης φύσεως προσωπικό του Ε.Κ.Α.Β. η προβλεπό-
µενη ισόποση παρακράτηση αποδοχών της παρ. 1 του άρθρου
3 του ν. 4051/2012 (Α’ 40) παρατείνεται µέχρι και το µήνα Δεκέµ-
βριο του 2012.

Άρθρο 33

Η ισχύς του άρθρου 39 του ν. 3418/2005 «Κώδικας Ιατρικής
Δεοντολογίας» (Α’ 287) επεκτείνεται και στους Οδοντιάτρους
που παρακολούθησαν από 28 Νοεµβρίου 2005 ή παρακολου-
θούν τα µεταπτυχιακά προγράµµατα των Ορθοδοντικών Τµηµά-
των των Οδοντιατρικών Σχολών Αθηνών και Θεσσαλονίκης.

Άρθρο 34 
Φυσικοί Νοσοκοµείων -Ακτινοφυσικοί Ιατρικής

1. Για την επαγγελµατική απασχόληση των Φυσικών Νοσοκο-
µείων- Ακτινοφυσικών Ιατρικής σε τµήµατα Ιατρικής Φυσικής των
Νοσηλευτικών ιδρυµάτων ή γενικότερα σε χώρους εφαρµογών
της ιατρικής φυσικής, απαιτείται άδεια άσκησης επαγγέλµατος
Φυσικού Νοσοκοµείων Ακτινοφυσικών Ιατρικής που χορηγείται
µε απόφαση της αρµόδιας Διεύθυνσης της Περιφέρειας, ύστερα
από γνώµη Επιτροπής που αποτελείται από:

α) Δύο Καθηγητές ή Αναπληρωτές Καθηγητές της Ιατρικής
Φυσικής Ελληνικών Πανεπιστηµίων ή Διευθυντές Τµηµάτων Ια-
τρικής Φυσικής Δηµόσιων Νοσοκοµείων.

β) Έναν Καθηγητή Πανεπιστηµίου της Ακτινολογίας ή Διευ-
θυντή Τµήµατος Ακτινολογίας και έναν Καθηγητή του Πανεπιστη-
µίου ή Πολυτεχνείου σε γνωστικό αντικείµενο µη Ιοντιζουσών
Ακτινοβολιών (για τους υποψηφίους που έχουν τα προσόντα της
παραγράφου 3.2 του παρόντος άρθρου).

γ) Έναν εκπρόσωπο της Ελληνικής Επιτροπής Ατοµικής Ενέρ-
γειας.

δ) Έναν εκπρόσωπο του Υπουργείου Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης.

Η συγκρότηση της Επιτροπής γίνεται µε απόφαση του Υπουρ-
γού Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης. Με την ίδια απόφαση
ορίζεται και ο Πρόεδρος αυτής.

2. α) Η Επιτροπή συγκροτείται σύµφωνα µε την παράγραφο 1
του άρθρου αυτού και συγκαλείται σε τακτικές συνεδριάσεις ανά
εξάµηνο από τη Διεύθυνση Επαγγελµάτων Υγείας και Πρόνοιας
του Υπουργείου Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης. Η Επιτροπή
µελετά τους φακέλους των υποψηφίων και κάνει δεκτούς για εξε-
τάσεις όσους διαθέτουν τα προσόντα που αναφέρονται στις πα-
ραγράφους 3.1 και 3.2 του άρθρου αυτού.

β) Οι υποψήφιοι εξετάζονται γραπτά, κυρίως στα θέµατα της
πρακτικής εξάσκησης µε στόχο τη διαπίστωση της ικανότητας
και εµπειρίας των υποψηφίων να αντιµετωπίσουν προβλήµατα
που παρουσιάζονται στα εργαστήρια ακτινοβολιών. Τα θέµατα
των εξετάσεων προέρχονται από τη φυσική της ακτινοθεραπείας,
τη φυσική της πυρηνικής ιατρικής, τη φυσική της ακτινοδιαγνω-
στικής και την ακτινοπροστασία.

γ) Η Επιτροπή εισηγείται τη χορήγηση άδειας άσκησης επαγ-
γέλµατος Φυσικού Νοσοκοµείων - Ακτινοφυσικού Ιατρικής στους
υποψηφίους που κρίθηκαν επιτυχείς στις εξετάσεις.

δ) Υποψήφιοι µε µεταπτυχιακή εκπαίδευση σε θέµατα ιατρικής
φυσικής εκτός της περιοχής των ιοντιζουσών ακτινοβολιών, ήτοι
υποψήφιοι της παραγράφου 3.2 του άρθρου αυτού, εξετάζονται
γραπτά, κυρίως σε θέµατα µη ιοντιζουσών ακτινοβολιών (π.χ.
laser, µαγνητική τοµογραφία, υπερήχους), για τη χορήγηση
άδειας άσκησης επαγγέλµατος Φυσικού Νοσοκοµείων εκτός της
περιοχής των ιοντιζουσών ακτινοβολιών.

ε) Υποψήφιοι για τους οποίους υπάρχει αµφιβολία σχετικά µε
την υπαγωγή του προγράµµατος εκπαίδευσής τους στην «Ια-
τρική Φυσική» και τις απαιτούµενες για φυσικούς Νοσοκοµείων
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γνώσεις γίνονται δεκτοί ή µη στις εξετάσεις κατά την κρίση της
Επιτροπής.

3.α) Για τη συµµετοχή στις εξετάσεις για τη χορήγηση άδειας
άσκησης επαγγέλµατος Φυσικού Νοσοκοµείων - Ακτινοφυσικού
Ιατρικής απαιτείται:

αα) Πτυχίο Φυσικής Πανεπιστηµίου της Ελλάδας ή Δίπλωµα
αποφοίτου της Σχολής Εφαρµοσµένων Μαθηµατικών και Φυσι-
κών Επιστηµών του Ε.Μ.Π. µε κατεύθυνση Εφαρµοσµένης Φυσι-
κής ή ισότιµων σχολών άλλης χώρας.

αβ) Μεταπτυχιακός τίτλος σπουδών στην ιατρική ακτινοφυσική
της ηµεδαπής ή ισότιµου της αλλοδαπής, διάρκειας τουλάχιστον
ενός έτους. Ο µισός κατ’ ελάχιστο χρόνος της µεταπτυχιακής εκ-
παίδευσης θα πρέπει να αφορά εκπαίδευση στην ιατρική ακτινο-
φυσική (Φυσική της Ακτινοθεραπείας, Φυσική της Ακτινο-
διαγνωστικής και Φυσική της Πυρηνικής Ιατρικής).

αγ) Δώδεκα µήνες πρακτική άσκηση, 4 µήνες στη Φυσική της
ακτινοθεραπείας, 4 µήνες στη Φυσική της πυρηνικής Ιατρικής, 4
µήνες στη Φυσική της ακτινοδιαγνωστικής και λοιπών συστηµά-
των απεικόνισης. Η άσκηση αυτή γίνεται σε Νοσηλευτικά Ιδρύ-
µατα της Ελλάδας ή άλλης χώρας και αποδεικνύεται µε
βεβαίωση του Διευθυντή της αντίστοιχης Μονάδας ή του Τµήµα-
τος Φυσικής και θεώρηση για τη γνησιότητα υπογραφής και του
περιεχοµένου από το Διοικητικό Διευθυντή του Νοσηλευτικού
Ιδρύµατος.

β) Για τη συµµετοχή στις εξετάσεις για τη χορήγηση άδειας
άσκησης επαγγέλµατος Φυσικού Νοσοκοµείων εκτός της περιο-
χής των Ιοντιζουσών Ακτινοβολιών απαιτείται:

βα) Πτυχίο Φυσικής Ελληνικού Πανεπιστηµίου ή Δίπλωµα απο-
φοίτου της Σχολής Εφαρµοσµένων Μαθηµατικών και Φυσικών Επι-
στηµών του Ε.Μ.Π. µε κατεύθυνση Εφαρµοσµένης Φυσικής ή
ισότιµων Σχολών άλλης Χώρας.

ββ) Μεταπτυχιακό τίτλο σπουδών στην ιατρική ακτινοφυσική
της ηµεδαπής ή ισότιµου της αλλοδαπής, διάρκειας τουλάχιστον
ενός έτους.

4.α) Όσοι υποψήφιοι είχαν γίνει δεκτοί για εξετάσεις κατά τη
δηµοσίευση του παρόντος και είχαν δοκιµασθεί µε επιτυχία έστω
και σε ένα µάθηµα, µπορούν να ολοκληρώσουν τη διαδικασία
των εξετάσεων αυτών για τα υπόλοιπα µαθήµατα.

β) Άδειες άσκησης επαγγέλµατος Φυσικών Νοσοκοµείων Ακτι-
νοφυσικών Ιατρικής και Φυσικών Νοσοκοµείων εκτός της περιο-
χής των Ιοντιζουσών Ακτινοβολιών που έχουν εκδοθεί µέχρι τη
δηµοσίευση του παρόντος σύµφωνα µε την υπ’ αριθµόν Α2 στ.
οικ. 2073/20.4.1983 (Β’ 280) υπουργική απόφαση, όπως τροπο-
ποιήθηκε µε την αριθµόν Υ7α.ΓΠ/οικ.35776/12.3.2009 (Β’ 532)
όµοια της, είναι καθ’ όλα έγκυρες.

5. Η παράγραφος 1 εδάφιο ε’ του άρθρου 5 του ν.δ. 181/1974
«Περί προστασίας εξ ιοντιζουσών ακτινοβολιών» (Α’ 347) καταρ-
γείται. Διατάξεις αποφάσεων που ρυθµίζουν διαφορετικά τα θέ-
µατα της χορήγησης άδειας άσκησης επαγγέλµατος Φυσικού
Νοσοκοµείων - Ακτινοφυσικού Ιατρικής και Φυσικού Νοσοκο-
µείων εκτός της περιοχής των Ιοντιζουσών Ακτινοβολιών, καταρ-
γούνται.

Άρθρο 35
Προθετικοί

Στις διατάξεις των παραγράφων 1, 2 και 3 του άρθρου 7 του
ν. 2072/1992 (Α’ 125) υπάγονται και όσοι απέκτησαν τις προϋπο-
θέσεις µετά την έναρξη ισχύος του νόµου αυτού.

Άδειες, οι οποίες χορηγήθηκαν σε όσους απέκτησαν τις ανω-
τέρω προϋποθέσεις µετά την έναρξη ισχύος του ν. 2072/1992,
ισχύουν και δεν επανεξετάζονται.

Άρθρο 36
Οπτικοί

Το τελευταίο εδάφιο της παρ. 1 του άρθρου 10 του ν.
971/1979, όπως τροποποιήθηκε µε την παράγραφο 2 του άρ-
θρου 14 του ν. 3661/2008 (Α’ 89), καταργείται.

Άρθρο 37
Ρυθµίσεις για το επάγγελµα των Οδοντοτεχνιτών και των

Βοηθών Οδοντοτεχνιτών

1. Οι πτυχιούχοι της παρ. 3 του άρθρου 24 του ν. 3868/2010 (Α’
129) µπορούν να λάβουν µέρος στις εξετάσεις για την απόκτηση
βεβαίωσης επιτυχίας οδοντοτεχνίτη, µέχρι το τέλος του 2016. Οι
εξετάσεις διενεργούνται στην Αθήνα µία φορά κατ’ έτος.

2. Η προβλεπόµενη από την παράγραφο 5 του άρθρου 24 του
ν. 3868/2010 (Α’ 129) άδεια χορηγείται από τις αρµόδιες υπηρε-
σίες των περιφερειών της χώρας.

3. Η παρ. 6 του άρθρου 24 του ν. 3868/2010 (Α’ 129) καταρ-
γείται.

Άρθρο 38 
Αισθητικοί

1. Η παρ. 1 του άρθρου 1 του ν.δ. 361/1969 (Α’ 244) αντικαθί-
σταται ως ακολούθως:

«1. Υπό τον όρο αισθητικός νοείται ο κάτοχος πτυχίου του τµή-
µατος αισθητικής της Σχολής Επαγγελµάτων Υγείας και Πρό-
νοιας των Τεχνολογικών Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων της ηµεδαπής
ή πτυχίου ισότιµου και αντίστοιχου της αλλοδαπής. Για την ισο-
τιµία και την αντιστοιχία του πτυχίου αποφαίνεται ο ΔΟΑΤΑΠ.»

2. Το άρθρο 3 του ν.δ. 361/1969 (Α’ 244) αντικαθίσταται ως
ακολούθως:

«Άρθρο 3

Για την άσκηση του επαγγέλµατος του αισθητικού απαιτείται
άδεια άσκησης επαγγέλµατος, η οποία χορηγείται από τις αρµό-
διες υπηρεσίες των Περιφερειών της χώρας, σε όσους κατέχουν
πτυχίο του τµήµατος Αισθητικής της Σχολής Επαγγελµάτων
Υγείας και Πρόνοιας των Τεχνολογικών Εκπαιδευτικών Ιδρυµά-
των της ηµεδαπής ή πτυχίο ισότιµο και αντίστοιχο της αλλοδα-
πής. Για την ισοτιµία και την αντιστοιχία του πτυχίου αποφαίνεται
ο ΔΟΑΤΑΠ.»

3. To άρθρο 2 του ν.δ. 361/1969 (A’ 244) καταργείται. 

Άρθρο 39
Θέµατα επαγγελµάτων υγείας και πρόνοιας

Στην παρ. 4 του άρθρου 52 του ν. 2519/1997 (Α’ 165), όπως
συµπληρώθηκε µε την παρ. 5 του άρθρου 27 του ν. 2646/1998
(Α’ 236), οι λέξεις «συναφούς επαγγέλµατος υγείας» αντικαθί-
στανται µε τις λέξεις «επαγγέλµατος υγείας και πρόνοιας».

Άρθρο 40
Πανελλήνιος Σύλλογος Επισκεπτών Υγείας

1. Συστήνεται νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου (Ν.Π.Δ.Δ.)
υπό την επωνυµία «Πανελλήνιος Σύλλογος Επισκεπτών-Επισκε-
πτριών Υγείας» (Π.Σ.Ε.Υ.), µε έδρα την Αθήνα, πλήρως αυτοδιοι-
κούµενο, το οποίο υπάγεται στην εποπτεία του Υπουργού Υγείας
και Κοινωνικής Αλληλεγγύης.

2. Σκοποί του Π.Σ.Ε.Υ. είναι: α) Ο σχεδιασµός, η ανάπτυξη και
η αξιολόγηση των υπηρεσιών φροντίδας υγείας και περίθαλψης,
µε έµφαση στην παροχή υπηρεσιών στο σπίτι, στους χώρους εκ-
παίδευσης, στους χώρους εργασίας και γενικότερα στην κοινό-
τητα, για την εξασφάλιση υψηλής στάθµης υπηρεσιών υγείας και
ποιότητας ζωής για το κοινωνικό σύνολο, β) η διατύπωση ειση-
γήσεων σε θέµατα φροντίδας υγείας και περίθαλψης µε δική του
πρωτοβουλία ή κατόπιν πρόσκλησης από τον Υπουργό Υγείας
και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, γ) η εισήγηση σε θέµατα εκπαίδευ-
σης, µετεκπαίδευσης, συνεχιζόµενης εκπαίδευσης και επιµόρ-
φωσης του κλάδου Επισκεπτών Υγείας, η αξιοποίηση για το
σκοπό αυτόν υποτροφιών και εκπαιδευτικών προγραµµάτων,
καθώς και η υλοποίησή τους, δ) η έκδοση των απαιτούµενων πι-
στοποιητικών για την απόκτηση της άδειας άσκησης επαγγέλµα-
τος στα µέλη του, η έκδοση και ετήσια ανανέωση του δελτίου
ταυτότητας Επισκέπτη Υγείας, η τήρηση των µητρώων, καθώς
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και ο περιορισµός της αντιποίησης της άσκησης του επαγγέλµα-
τος, ε) ο καθορισµός και η διασφάλιση της ελεύθερης άσκησης
του επαγγέλµατος του Επισκέπτη Υγείας, στ) η εισήγηση στα αρ-
µόδια θεσµικά όργανα για τον καθορισµό των πράξεων φροντί-
δας υγείας και την τιµολόγησή τους, ζ) ο έλεγχος τήρησης του
Κώδικα Δεοντολογίας των Επισκεπτών Υγείας και η προαγωγή
των δεοντολογικών ηθών και εθίµων από τα µέλη του Π.Σ.Ε.Υ.
κατά την άσκηση του επαγγέλµατος.

3. Μέλη του Π.Σ.Ε.Υ. είναι υποχρεωτικά όλοι οι πτυχιούχοι Επι-
σκέπτες Υγείας που είναι απόφοιτοι: αα) Τµηµάτων Επισκεπτών/-
τριών Υγείας Τ.Ε.Ι., αβ) Ανωτέρας Σχολής Επισκεπτριών Αδερ-
φών και Νοσοκόµων (ΑΣΕΑΝ), αγ) Ανωτέρας Σχολής Αδερφών
Νοσοκόµων και Επισκεπτριών του ΠΙΚΠΑ, αδ) Ανωτέρας Σχολής
Αδερφών Νοσοκόµων και Επισκεπτριών του Ελληνικού Ερυθρού
Σταυρού και αε) των Σχολών/Τµηµάτων της αλλοδαπής των
οποίων τα πτυχία έχουν αναγνωριστεί ως ισότιµα µε τα πτυχία
επισκέπτη υγείας της ηµεδαπής, από τις αρµόδιες υπηρεσίες.
Όλοι οι ανωτέρω Επισκέπτες Υγείας υποχρεούνται να εγγρα-
φούν στον Π.Σ.Ε.Υ.. Αλλοδαποί που δικαιούνται σύµφωνα µε τις
διατάξεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης να ασκούν το επάγγελµα του
Επισκέπτη Υγείας στην Ελλάδα, υποχρεούνται να γίνουν µέλη
του Π.Σ.Ε.Υ., µε τα ίδια δικαιώµατα και υποχρεώσεις που έχουν
τα υπόλοιπα µέλη του Συλλόγου.

4. Τα όργανα διοίκησης του Π.Σ.Ε.Υ. είναι η Γενική Συνέλευση
των τακτικών µελών του και το Διοικητικό Συµβούλιο, τα οποία
έχουν έδρα την Αθήνα. Η θητεία των µελών του Διοικητικού Συµ-
βουλίου του Π.Σ.Ε.Υ. είναι τριετής.

5. Για την έκδοση από τις κατά τόπους Περιφέρειες της άδειας
άσκησης του επαγγέλµατος του Επισκέπτη Υγείας, οι Επισκέ-
πτες Υγείας οφείλουν να συµπεριλάβουν, µεταξύ των δικαιολο-
γητικών, και βεβαίωση εγγραφής στον Π.Σ.Ε.Υ.. Με την
παραλαβή της άδειας άσκησης επαγγέλµατος υποχρεούνται να
την καταθέσουν άµεσα στον Π.Σ.Ε.Υ..

6. Όποιος ασκεί το επάγγελµα του Επισκέπτη Υγείας χωρίς να
έχει άδεια άσκησης επαγγέλµατος διώκεται ποινικά σύµφωνα µε
το άρθρο 458 του Ποινικού Κώδικα.

7. Με προεδρικό διάταγµα, που θα εκδοθεί κατόπιν προτά-
σεως του Υπουργού Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, θα
ρυθµιστούν οι ειδικότεροι κανόνες οργάνωσης και λειτουργίας
του «Π.Σ.Ε.Υ.», οι ειδικότεροι σκοποί του Συλλόγου, καθώς και
περαιτέρω σκοποί αυτού, διάκριση των µελών σε τακτικά µέλη,
αρωγά µέλη και επίτιµα µέλη, η ιδιότητα εκάστης κατηγορίας των
µελών, ο τρόπος εγγραφής των µελών κάθε κατηγορίας του και
η καταβαλλόµενη από τα µέλη εισφορά, οι πόροι του Συλλόγου,
τα όργανα διοίκησής του, η θητεία των οργάνων και οι αρµοδιό-
τητές τους, ο τρόπος εκλογής των µελών σε αυτά, η σύσταση
πειθαρχικού συµβουλίου, τα πειθαρχικά παραπτώµατα και οι πει-
θαρχικές ποινές που αυτό θα επιβάλει, οι προβλεπόµενες στον
Π.Σ.Ε.Υ. θέσεις προσωπικού, καθώς και κάθε άλλο σχετικό θέµα
που αφορά την ίδρυση και τη λειτουργία του Π.Σ.Ε.Υ.. 

Άρθρο 41
Ρυθµίσεις θεµάτων Νοσοκοµείων ΕΣΥ, Κέντρων 

Υγείας και ΟΚΑΝΑ

1. Τα νοσοκοµεία του ΕΣΥ, τα Κέντρα Υγείας νησιωτικών, ορει-
νών και αποµακρυσµένων περιοχών και ο «Οργανισµός κατά των
Ναρκωτικών» δύναται για την κάλυψη των αναγκών τους σε προ-
σωπικό και για την προσήκουσα λειτουργία τους και των Θερα-
πευτικών Μονάδων του ΟΚΑΝΑ, εφόσον δεν επαρκεί το
προσωπικό τους, να συνεργάζεται µε ιατρούς ψυχιάτρους, ια-
τρούς παθολόγους ή και γενικούς ιατρούς, ψυχολόγους, κοινω-
νικούς λειτουργούς και νοσηλευτές, υπό καθεστώς έκδοσης από
αυτούς δελτίου απόδειξης παροχής υπηρεσιών για τις παρεχό-
µενες υπηρεσίες τους. Η σχετική δαπάνη καλύπτεται από ίδιους
πόρους τους.

2. Στο άρθρο 8 του ν. 2889/2001 (Α’ 37) προστίθεται παράγρα-
φος 2 ως ακολούθως: 

«2. Η Νοσηλευτική Υπηρεσία διαρθρώνεται σε τοµείς επικεφα-
λής των οποίων είναι τοµεάρχες, που ορίζονται από τον Διοικητή
της οικείας Δ.Υ.ΠΕ., µετά από επιλογή τους από το Υπηρεσιακό

Συµβούλιο της ίδιας Δ.Υ.ΠΕ..»
3. Το πρώτο εδάφιο της παρ. 2 του άρθρου 17 του ν.1397/1983

(Α’ 143) και το πρώτο εδάφιο της παρ. 5 του άρθρου 18 του ν.
1397/1983 (Α’ 143) αντικαθίστανται ως ακολούθως: 

«Υπεύθυνος για το συντονισµό της Επιστηµονικής Λειτουργίας
του Κέντρου Υγείας είναι ιατρός οποιασδήποτε ειδικότητας ή
οδοντίατρος, ο οποίος κατέχει βαθµό Διευθυντή Ε.Σ.Υ. και ορί-
ζεται µε απόφαση του Διοικητή της οικείας Υγειονοµικής Περι-
φέρειας.»

4. Οι οφειλές των νοσοκοµείων του ΕΣΥ, του Ωνάσειου Καρ-
διοχειρουργικού Κέντρου, του Π.Γ.Ν. Παπαγεωργίου, του Αιγι-
νήτειου Νοσοκοµείου Αθηνών, του Αρεταίειου Νοσοκοµείου
Αθηνών και του ΟΚΑΝΑ, οι οποίες έχουν προκύψει από την προ-
µήθεια φαρµάκων, υγειονοµικού υλικού, αντιδραστηρίων και ορ-
θοπεδικού υλικού της περιόδου των ετών 2007 - 2009, που δεν
υπήχθησαν στη ρύθµιση του άρθρου 27 του ν. 3867/2010 (Α’
128), ανεξαρτήτως του λόγου, δεν εκκαθαρίζονται από τους φο-
ρείς µε τη συνήθη διαδικασία. Η καταβολή των υποχρεώσεων
αυτών θα διενεργείται µόνο σε εκτέλεση τελεσίδικων δικαστικών
αποφάσεων.

5. Στο άρθρο 9 στην παρ. 9 του ν. 4052/2012 (Α’ 41) το εδάφιο:
«Στο Τµήµα γ: ΠΕ Κοινωνιολόγων ή ΠΕ Μηχανικών ή ΠΕ Ψυχο-
λόγων και αν δεν υφίσταται υπάλληλος των ανωτέρω κλάδων ΤΕ
Μηχανικών ή ΤΕ Διοικητικού Λογιστικού», αντικαθίσταται ως ακο-
λούθως: «Στο Τµήµα γ: ΠΕ Διοικητικού ή ΠΕ Κοινωνιολόγων ή
ΠΕ Μηχανικών, ή ΠΕ Ψυχολόγων και αν δεν υφίσταται υπάλλη-
λος των ανωτέρω κλάδων ΤΕ Μηχανικών ή ΤE Διοικητικού Λογι-
στικού.»

Άρθρο 42

1. Με σύµβαση µεταξύ του Ν.Π.Δ.Δ. Νοσοκοµείο Παίδων «Η
ΑΓΙΑ ΣΟΦΙΑ» και µε το Σύλλογο Φίλων Παιδιών µε Καρκίνο «ΕΛ-
ΠΙΔΑ», ιδρύονται και λειτουργούν στην Ογκολογική Μονάδα Παί-
δων Μαριάννα Β. Βαρδινογιάννη -ΕΛΠΙΔΑ που λειτουργεί στο
Νοσοκοµείο Παίδων «Η ΑΓΙΑ ΣΟΦΙΑ» συναφείς υπηρεσίες της,
ιδίως Κέντρο Αριστείας, Κέντρο Μεταµόσχευσης Παιδιών και
Τράπεζα δοτών µυελού των οστών, καθορίζονται οι υπηρεσίες
που παρέχονται, ο συντονισµός δράσης, λειτουργίας και παρο-
χής υπηρεσιών, η µελέτη, κατάρτιση, εκτέλεση και διαχείριση
των δράσεων αυτών, το προσωπικό που θα απασχοληθεί (ια-
τρικό, νοσηλευτικό και διοικητικό προσωπικό), κτιριακές υποδο-
µές και εξοπλισµός, τα καθήκοντα και οι υποχρεώσεις των
συµβαλλοµένων, τα σχετικά µε τη χρηµατοδότηση, ο χρόνος
ισχύος της σύµβασης, η διαδικασία παρακολούθησης και κάθε
άλλο σχετικό θέµα.

2. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών, Διοικητικής
Μεταρρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης, Εσωτερικών
και Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης καθορίζονται τα κριτή-
ρια, οι όροι της σύναψης, η διαδικασία, το περιεχόµενο, η παρα-
κολούθηση της  εκτέλεσης της σύµβασης και το εάν ο Σύλλογος
Φίλων Παιδιών µε  Καρκίνο «ΕΛΠΙΔΑ» θα επιλέξει τελικά να είναι
αυτός ο αντισυµβαλλόµενος ή άλλο νοµικό πρόσωπο ιδιωτικού
δικαίου µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα που θα συστήσει και θα
εδρεύει στην Ογκολογική Μονάδα Παίδων Μαριάννα Β. Βαρδι-
νογιάννη -ΕΛΠΙΔΑ και κάθε άλλο σχετικό θέµα.

Άρθρο 43

1. Κρατήσεις επί δαπανών που αφορούν προµήθειες ειδών και
παροχή υπηρεσιών µέσω διεθνών οργανισµών για λογαριασµό
της Ελληνικής Αστυνοµίας, του Λιµενικού Σώµατος - Ελληνικής
Ακτοφυλακής και του Πυροσβεστικού Σώµατος, οι οποίες προ-
βλέπονται υπέρ του Δηµοσίου ή τρίτων, εφόσον δεν µπορούν να
γίνουν από τους  διεθνείς οργανισµούς, προσαυξάνουν το κό-
στος του υπό προµήθεια είδους ή της παρεχόµενης υπηρεσίας
και καταλογίζονται σε βάρος των πιστώσεων των προϋπολογι-
σµών των ανωτέρω φορέων.

2. Με απόφαση του Υπουργού Προστασίας του Πολίτη επιτρέ-
πεται η κατά παρέκκλιση της κείµενης νοµοθεσίας, χορήγηση
προκαταβολής ποσού µέχρι πενήντα τοις εκατό (50%) του προ-
ϊόντος σχετικού Χρηµατικού Εντάλµατος Προπληρωµής (ΧΕΠ)
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για την πληρωµή δαπανών προµήθειας ειδών και παροχής υπη-
ρεσιών της Ελληνικής Αστυνοµίας, του Λιµενικού Σώµατος- Ελ-
ληνικής Ακτοφυλακής και του Πυροσβεστικού Σώµατος οι οποίες
γίνονται µέσω διεθνών οργανισµών. Η χορήγηση της προκατα-
βολής γίνεται άτοκα και χωρίς την κατάθεση εγγυητικής επιστο-
λής µετά από σχετικό έγγραφο - αίτηµα του διεθνούς
οργανισµού και την υποβολή σχετικού τιµολογίου.

Άρθρο 44 
Έναρξη ισχύος

Η ισχύς του παρόντος νόµου αρχίζει από τη δηµοσίευσή του
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως».

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Μόνη συζήτηση επί της
αρχής, των άρθρων και του συνόλου του σχεδίου νόµου του
Υπουργείου Εξωτερικών: «Κύρωση του Μνηµονίου Κατανόησης
µεταξύ του Υπουργείου Εξωτερικών της Ελληνικής Δηµοκρατίας
και του Υπουργείου Εξωτερικών της Οµοσπονδιακής Δηµοκρα-
τίας της Βραζιλίας για συνεργασία µεταξύ της Διπλωµατικής
Ακαδηµίας του Υπουργείου Εξωτερικών της Ελληνικής Δηµοκρα-
τίας και του Ινστιτούτου Rio Branco του Υπουργείου Εξωτερικών
της Οµοσπονδιακής Δηµοκρατίας της Βραζιλίας». 

Το παραπάνω νοµοσχέδιο εισάγεται σύµφωνα µε τη διάταξη
του άρθρου 108 παράγραφος 6 του Κανονισµού της Βουλής, δε-
δοµένου ότι πληροί τις αναγκαίες προϋποθέσεις. Υπογραµµίζω
ότι έγινε δεκτό οµόφωνα στη Διαρκή Επιτροπή. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο; 
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το νοµοσχέ-

διο του Υπουργείου Εξωτερικών: «Κύρωση του Μνηµονίου Κα-
τανόησης µεταξύ του Υπουργείου Εξωτερικών της Ελληνικής Δη-
µοκρατίας και του Υπουργείου Εξωτερικών της Οµοσπονδιακής
Δηµοκρατίας της Βραζιλίας για συνεργασία µεταξύ της Διπλω-
µατικής Ακαδηµίας του Υπουργείου Εξωτερικών της Ελληνικής
Δηµοκρατίας και του Ινστιτούτου Rio Branco του Υπουργείου
Εξωτερικών της Οµοσπονδιακής Δηµοκρατίας της Βραζιλίας»
έγινε δεκτό οµοφώνως σε µόνη συζήτηση επί της αρχής, των άρ-
θρων και του συνόλου και έχει ως εξής:

«Κύρωση του Μνηµονίου Κατανόησης µεταξύ του Υπουρ-
γείου Εξωτερικών της Ελληνικής Δηµοκρατίας και του Υπουρ-
γείου Εξωτερικών της Οµοσπονδιακής Δηµοκρατίας της
Βραζιλίας για συνεργασία µεταξύ της Διπλωµατικής Ακαδηµίας
του Υπουργείου Εξωτερικών της Ελληνικής Δηµοκρατίας και
του Ινστιτούτου Rio Branco του Υπουργείου Εξωτερικών της
Οµοσπονδιακής Δηµοκρατίας της Βραζιλίας

Άρθρο πρώτο

Κυρώνεται και έχει την ισχύ, που ορίζει το άρθρο 28 παρ. 1 του
Συντάγµατος, το Μνηµόνιο Κατανόησης µεταξύ του Υπουργείου
Εξωτερικών της Ελληνικής Δηµοκρατίας και του Υπουργείου
Εξωτερικών της Οµοσπονδιακής Δηµοκρατίας της Βραζιλίας για
συνεργασία µεταξύ της Διπλωµατικής Ακαδηµίας του Υπουρ-
γείου Εξωτερικών της Ελληνικής Δηµοκρατίας και του Ινστιτού-
του Rio Branco του Υπουργείου Εξωτερικών της Οµοσπονδιακής
Δηµοκρατίας της Βραζιλίας, που υπογράφηκε στην Αθήνα, στις
3 Απριλίου 2009, το κείµενο του οποίου σε πρωτότυπο στην αγ-
γλική γλώσσα και σε µετάφραση στην ελληνική έχει ως εξής:
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Άρθρο δεύτερο

Το Πρωτόκολλο που προβλέπεται στο άρθρο VII του Μνηµο-
νίου εγκρίνεται µε κοινή πράξη των αρµοδίων κατά περίπτωση
Υπουργών.

Άρθρο τρίτο

Η ισχύς του παρόντος νόµου αρχίζει από τη δηµοσίευσή του
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως και του Μνηµονίου που κυ-
ρώνεται από την πλήρωση των προϋποθέσεων του άρθρου IX
αυτού».  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Κύριοι συνάδελφοι, πα-
ρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο για την υπ’
ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών της σηµερινής συνεδρία-
σης ως προς την ψήφιση στο σύνολο των παραπάνω νοµοσχε-
δίων. 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Το Σώµα παρέσχε τη

ζητηθείσα εξουσιοδότηση. Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ερχό-
µαστε τώρα στο νοµοσχέδιο του Υπουργείου Περιβάλλοντος,
Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής.

Μόνη συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου
του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Περιβάλλοντος, Ενέργειας
και Κλιµατικής Αλλαγής:  «Αξιοποίηση του πρώην Αεροδροµίου
Ελληνικού - Πρόγραµµα ΗΛΙΟΣ - Προώθηση της χρήσης ενέρ-
γειας από ανανεώσιµες πηγές (Ενσωµάτωση Οδηγίας
2009/28/ΕΚ) - Κριτήρια Αειφορίας Βιοκαυσίµων και Βιορευστών
(Ενσωµάτωση Οδηγίας 2009/30/ΕΚ)».

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίασή της,
στις 15-3-2012, τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε τρεις συνεδριά-
σεις.

Στη σηµερινή πρωινή συνεδρίαση θα συζητηθεί το νοµοσχέδιο
επί της αρχής. 

Πριν δώσω το λόγο στον εισηγητή του ΠΑΣΟΚ, τον κ. Γεώρ-
γιο-Ερνέστο Χαραλαµπόπουλο, να καταστήσω γνωστό ότι κατά
τη συζήτηση του νοµοσχεδίου ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος
του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας, κ. Σπυρίδων Χαλβατζής
ορίζει ως ειδικό αγορητή τον Βουλευτή, κ. Νικόλαο Παπακων-
σταντίνου.

Επίσης, ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Λαϊκού Ορθό-
δοξου Συναγερµού, κ. Χρυσανθακόπουλος Αλέξανδρος ορίζει
για τη συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου του
συζητουµένου νοµοσχεδίου ως ειδικό αγορητή τον Βουλευτή, κ.
Ηλία Πολατίδη.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ (Υπουργός Περιβάλλον-
τος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Κύριε Πρόεδρε θα πα-
ρακαλούσα να λάβω το λόγο για να διατυπώσω κάποιες νοµοθε-
τικές βελτιώσεις.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Το λόγο έχει ο Υπουρ-
γός, κ. Γεώργιος Παπακωνσταντίνου.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ (Υπουργός Περιβάλλον-
τος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Ευχαριστώ πολύ,
κύριε Πρόεδρε.

Ήθελα απλώς, κύριε Πρόεδρε, ξεκινώντας τη συζήτηση και
αξιοποιώντας την εξαιρετικά χρήσιµη συζήτηση που έγινε στην
πρώτη και στη δεύτερη ανάγνωση σε επίπεδο Επιτροπής της
Βουλής, να καταθέσω για τα Πρακτικά µια σειρά από προσθή-
κες-αναδιατυπώσεις στο σχέδιο νόµου.

Να τις εξηγήσω λίγο εν συντοµία και σίγουρα θα έχουµε την
ευκαιρία να τις συζητήσουµε κατά τη διάρκεια της σηµερινής και
της αυριανής συνεδρίασης.

Στην Ενότητα Α’, που αφορά το αεροδρόµιο Ελληνικό, στο
άρθρο 2, έχουµε µια προσθήκη που αφορά στις χρήσεις σταθ-
µών µεταφόρτωσης, ανακύκλωσης και επεξεργασίας απορριµ-
µάτων και κοιµητηρίων µεταξύ των επιτρεπόµενων χρήσεων του
µητροπολιτικού πόλου, ώστε να ενισχυθεί ο περιβαλλοντικός και
κοινωνικός χαρακτήρας των υποδοµών. 

Υπάρχει µια δεύτερη προσθήκη, όπου διευκρινίζονται ρητά κά-
ποιες διατάξεις για τους συντελεστές δόµησης ότι αυτές δεν
εφαρµόζονται στις περιοχές αµιγούς κατοικίας, που ενδέχεται
να δηµιουργηθούν στην έκταση του παρακτίου µετώπου, για τις
οποίες επιφυλάσσεται µια ειδική νοµική µεταχείριση. 

Υπάρχει µια περαιτέρω προσθήκη για τη δυνατότητα οριακής
αύξησης του συντελεστή δόµησης στο παράκτιο µέτωπο και για
το ύψος των κτηρίων. Για µια πιο ορθολογική αξιοποίηση και ανά-
πτυξη της έκτασης το προτεινόµενο ύψος παραµένει χαµηλό και
λόγω της ιδιαίτερα αραιής δόµησης στο παράκτιο µέτωπο δεν
θεωρούµε ότι δηµιουργεί πρόβληµα.

Υπάρχει µια τελευταία προσθήκη πάλι σε αυτό το άρθρο, µε
εµπλουτισµό των επιτρεπόµενων γενικών κατηγοριών χρήσης
γης, ώστε να παρασχεθεί η δυνατότητα καθορισµού και περιο-
χών αµιγούς κατοικίας. Εδώ είναι η τελευταία από τις τέσσερεις
προσθήκες στο άρθρο 2.

Στο άρθρο 6, που αφορά το γραφείο Ελληνικού γίνεται µια νο-
µοτεχνική βελτίωση-προσθήκη, για τις αποσπάσεις στο γραφείο
Ελληνικού.

Στο άρθρο 8, υπάρχει µια προσθήκη µε την οποία διευκρινίζε-
ται και αποσαφηνίζεται η δυνατότητα και ο τρόπος, το καθεστώς
και οι προϋποθέσεις παραµονής ή µετεγκατάστασης εντός του
ακινήτου δηµοσίων υπηρεσιών. Είναι ένα θέµα, που τέθηκε από
πολλούς. 

Αυτές οι προσθήκες ολοκληρώνουν τις αναδιατυπώσεις στην
Ενότητα Α’, που αφορά το Ελληνικό.  

Στην Ενότητα Β’, που αφορά το πρόγραµµα «Ήλιος» έχουµε
µια αναδιατύπωση για σύντµηση των χρόνων προθεσµιών έκδο-
σης για διοικητικές άδειες, που γίνεται για να µπορέσουµε να
δώσουµε µια µεγαλύτερη ώθηση και µεγαλύτερη σιγουριά για
τους χρόνους. 

Στην Ενότητα Γ’ στο άρθρο 25, αλλάζουµε την προηγούµενη
διατύπωση που ήταν εξουσιοδοτική διάταξη για τη δυνατότητα
έκδοσης υπουργικής απόφασης για τα πιστοποιητικά προέλευ-
σης θερµικής ή ψυκτικής ενέργειας που παράγεται από ΑΠΕ.

Και στο άρθρο 29, µια διευκρίνιση ότι οι αποφάσεις απόσπα-
σης προσωπικού στο Γραφείο Εποπτείας Αειφορίας Βιοκαυσίµου
και Βιορευστών πρέπει να φέρουν και την υπογραφή του  Υπουρ-
γού Διοικητικής Μεταρρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνη-
σης, αλλιώς είναι άκυρες.

Αυτές είναι οι προσθήκες-αναδιατυπώσεις, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Παρακαλώ να κατατε-

θούν στα Πρακτικά και να διανεµηθούν στους κυρίους και τις κυ-
ρίες συναδέλφους.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ (Υπουργός Περιβάλλον-
τος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Βεβαίως. 

(Στο σηµείο αυτό o Υπουργός Περιβάλλοντος, Ενέργειας και
Κλιµατικής Αλλαγής, κ. Γεώργιος Παπακωνσταντίνου καταθέτει
για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες νοµοτεχνικές βελτιώσεις,
οι οποίες έχουν ως εξής:  
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Υπουργό.

Παρακαλείται τώρα ο εισηγητής του ΠΑΣΟΚ, κ. Γεώργιος-Ερ-
νέστος Χαραλαµπόπουλος, να προσέλθει στο Βήµα.

Ορίστε, κύριε Χαραλαµπόπουλε, έχετε το λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΕΡΝΕΣΤΟΣ ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ,

κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητούµε σήµερα ένα σηµαν-

τικό νοµοσχέδιο που αφορά δύο αναπτυξιακά έργα µεγάλης κλί-
µακας. Ίσως είναι τα έργα που θα χαρακτηριστούν ως τα ση-
µαντικότερα και τα µεγαλύτερα πως νοµοθετούµε σε αυτήν την
κοινοβουλευτική σύνοδο. Είναι έργα που στηρίζονται στην πα-
ραγωγή προστιθέµενης αξίας µέσα από την αξιοποίηση όµως,
εθνικών πόρων.

Μιλάµε αφ’ ενός, για την αξιοποίηση του πρώην αεροδροµίου
του Ελληνικού και της παράκτιας ολυµπιακής ζώνης του Αγίου
Κοσµά και αφ’ ετέρου, για την προώθηση του προγράµµατος
«Ήλιος», δηλαδή την αξιοποίηση και εξαγωγή του ηλιακού ενερ-
γειακού δυναµικού της χώρας.

Ειδικότερα σε ό,τι αφορά την αξιοποίηση του Ελληνικού µε το
παρόν νοµοσχέδιο, µε τις ρυθµίσεις του προσδίδεται για πρώτη
φορά ενιαία και συνολική πολεοδοµική ταυτότητα στο µητροπο-
λιτικό πόλο όπως τον ονοµάζουµε, του Ελληνικού-Αγίου Κοσµά,
συνολικής έκτασης περί τα έξι χιλιάδες διακόσια στρέµµατα µε
θαλάσσιο µέτωπο τρεισήµισι χιλιόµετρα, που αποτελείται από το
πρώην αεροδροµίο του Ελληνικού, το Ολυµπιακό Κέντρο Ιστιο-
πλοΐας Αγίου Κοσµά και το Αθλητικό Κέντρο Νεότητας Αγίου
Κοσµά. Μια ταυτότητα συµβατή µε τον αναπτυξιακό του προορι-
σµό και τη χωροταξική του ένταξη στον αστικό ιστό. Μια ταυτό-
τητα όµως, συµβατή και µε το περιβάλλον.

Στη πρώτη Ενότητα του σχεδίου νόµου αποτυπώνονται οι βα-
σικές επιλογές, οι οποίες θα δεσµεύσουν και το µελλοντικό επεν-
δυτή. 

Πρώτον, προβλέπεται η δηµιουργία του µητροπολιτικό πάρκου
πρασίνου και αναψυχής σε έκταση δύο χιλιάδων στρεµµάτων
από το οποίο τουλάχιστον το 75% θα είναι χώροι πρασίνου και
ελεύθεροι χώροι, το τονίζω αυτό, µε δαπάνες όµως του επενδυτή
που θα καλύπτουν και τη συντήρηση και τη φύλαξή του.

Δεύτερον, ορίζονται µε λεπτοµέρεια τα βασικά πολεοδοµικά
µεγέθη. Δηλαδή, µικτός συντελεστής δόµησης το 0,5 και µέγιστο
ποσοστό κάλυψης το 35% για το σύνολο του µητροπολιτικού
πόλου και 10% για το µητροπολιτικό πάρκο και διευκρινίζονται
οι προϋποθέσεις για την εφαρµογή ενός ολοκληρωµένου προ-
γράµµατος αστικής ανάπτυξης στην εν λόγω έκταση.

Στόχος είναι η δηµιουργία ενός µητροπολιτικού πόλου πολλα-
πλών δραστηριοτήτων και λειτουργιών µε πολιτιστικές, αθλητι-
κές, τουριστικές, εκπαιδευτικές και ερευνητικές υποδοµές υψη-
λής ποιότητας. Έτσι επιτρέπονται σχεδόν όλες οι χρήσεις ανά-
λογα µε το εάν πρόκειται για ζώνες ανάπτυξης ή ζώνες προς πο-
λεοδόµηση, µε την εξαίρεση όµως των βιοµηχανικών χρήσεων,
που απαγορεύονται πλήρως.

Τρίτη βασική επιλογή είναι ότι το κόστος χρηµατοδότησης της
επένδυσης θα το αναλάβει εξ ολοκλήρου ο επενδυτής χωρίς
καµµία συµµετοχή του δηµοσίου.

Επιπλέον, εισάγεται ειδική διοικητική διαδικασία για την αξιο-
ποίηση του ακινήτου, σύντοµη, αλλά σύννοµη, η οποία επιτρέπει
την πρόοδο του έργου, χωρίς να γίνονται εκπτώσεις σε θέµατα
προστασίας περιβάλλοντος και δηµοσίου συµφέροντος, ενώ
ιδρύεται γραφείο Ελληνικού στο Υπουργείο Οικονοµικών, ως
υπηρεσία για την εκτέλεση και παρακολούθηση της προόδου
των έργων. 

Ιδιαίτερα σηµαντική είναι η πρόβλεψη για δεύτερο αυξηµένο
συντελεστή δόµησης 0,6 µε απόδοση του 50% της ωφέλειας σε
χρήµα στο Πράσινο Ταµείο. Το ποσό αυτό που θα προέλθει, εφό-
σον γίνει άσκηση αυτού του κινήτρου από τον επενδυτή, αποδί-
δεται κατά ποσοστό 30% στους όµορους Δήµους, δηλαδή,
Αλίµου, Ελληνικού, Αργυρούπολης και Γλυφάδας, κατά 40%
στους Δήµους Αθηναίων και Πειραιώς και κατά ποσοστό 30% σε
Δήµους των περιφερειακών ενοτήτων του τοµέα Αθηνών και Πει-
ραιώς, καθώς και στους δήµους των Μεσογείων, δηλαδή Κρω-
πίας, Μαρκόπουλου, Μεσογαίας, Παιανίας, Γλυκών Νερών και

Σπάτων, Αρτέµιδος, µετά από παρατηρήσεις και βελτιωτικές
προτάσεις που συζητήθηκαν στην επιτροπή. 

Τα πιο πάνω ποσά διατίθενται αποκλειστικά και µόνο για τη δη-
µιουργία κοινόχρηστων χώρων και χώρων πρασίνου, για την
εφαρµογή προγραµµάτων κοινωνικής κατοικίας, καθώς και ειδι-
κώς για τους Δήµους Αθηναίων και Πειραιώς για την αστική ανα-
ζωογόνηση και ανασυγκρότηση των πολύπαθων πλέον ιστορικών
κέντρων της Αθήνας και του Πειραιά αντίστοιχα.

Χαιρετίζουµε σήµερα την τροπολογία του Υπουργού –το εί-
χαµε συζητήσει αυτό στην επιτροπή και το είχαµε ζητήσει- ότι θα
προβλεφθεί και η υποδοµή στο πρώην αεροδρόµιο του Ελληνι-
κού για τη διαµετακόµιση των απορριµµάτων, καθώς και νεκρο-
ταφείο, κύριε Υπουργέ. Είναι κάτι που το ζητάνε οι δήµοι τα
τελευταία χρόνια. Έχουµε µεγάλο πρόβληµα σε αυτά τα δύο θέ-
µατα υποδοµών. Και εγώ σαν εισηγητής έλαβα µία από τις πολ-
λές προτάσεις για τροπολογίες από διάφορους φορείς και από
το Δήµο Αλίµου, ώστε να αποδοθεί ένα στρεµµατικό ποσό των
είκοσι στρεµµάτων ανά δήµο, για να µπορέσουν οι όµοροι δήµοι
να λειτουργήσουν τις πλέον απαραίτητες υποδοµές τους. 

Το πρόγραµµα «Ήλιος», που αφορά τη δεύτερη ενότητα του
νοµοσχεδίου, είναι ένα πρωτότυπο σχέδιο. Δεν έχει ξαναγίνει.
Όπως γνωρίζετε, υπήρξε αυτή η πρωτοβουλία κυρίως από τη
Γερµανία να δηµιουργηθεί ένα τεράστιο πάρκο παραγωγής φω-
τοβολταϊκών στη Βόρειο Αφρική, το «DESERTEC», το οποίο θα
αποδίδει τεράστια ποσότητα ενέργειας. Απαιτεί, επίσης, τερά-
στια ποσά για να γίνει και θα αποδώσει στα επόµενα πενήντα
χρόνια. Όπως ξέρετε, η χώρα µας µέσα από την πρωτοβουλία
της Κυβέρνησης το περασµένο φθινόπωρο ενέταξε στη συζή-
τηση της διακοινοβουλευτικής διαπραγµάτευσης -µε τους ευρω-
παϊκούς θεσµούς- ένα δικό µας σχέδιο παραγωγής και πώλησης
στο εξωτερικό ενέργειας από την ηλιακή ακτινοβολία, από τα
φωτοβολταϊκά, το πρόγραµµα «Ήλιος», το οποίο έχει ενταχθεί
και στο µνηµόνιο, όπως γνωρίζετε όλοι. Υπάρχουν ορισµένα
πράγµατα που είναι και καλά στο µνηµόνιο. 

Πιστεύω ότι το πρόγραµµα «Ήλιος», όπως το έχουµε µελετή-
σει και στην επιτροπή, είναι ένα πρόγραµµα ρεαλιστικό. Θα µπο-
ρεί να πετύχει, εφόσον βέβαια ευοδωθούν και οι διαπραγµα-
τεύσεις σε ό,τι αφορά την τιµή πώλησης και εφόσον στην προ-
οπτική του αναπτυχθούν και τα νέα δίκτυα, τα διευρωπαϊκά, για
τη διοχέτευση αυτής της ενέργειας στη Βόρεια Ευρώπη. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται µία µεγάλη συζήτηση
αυτήν τη στιγµή στην Ευρώπη. Έχει µπει στο πρώτο σχέδιο για
τα κοινοτικά αναπτυξιακά ταµεία της επόµενης επταετίας και ένα
ποσό 50 δισεκατοµµυρίων για υποδοµές µεγάλων διευρωπαϊκών
έργων, όπως η δικτύωση, τα νέα δίκτυα, που θα αφορούν και τις
ΑΠΕ. Και υπάρχει ενδιαφέρον όχι µόνο για αγορά ενέργειας από
φωτοβολταϊκά από χώρες, όπως η δική µας, που έχουµε µεγάλη
ηλιοφάνεια, αλλά και από την αιολική ενέργεια από το βορρά.
Σας θυµίζω και την προκήρυξη του Προέδρου της Γαλλίας το πε-
ρασµένο φθινόπωρο για ανάπτυξη αιολικών εξωχώριων, στη θά-
λασσα, της τάξεως των δέκα χιλιάδων MW. Γίνεται, λοιπόν, µία
συζήτηση αυτή τη στιγµή στην Ευρώπη, η οποία πιστεύουµε ότι
σύντοµα θα µεταφραστεί και σε συγκεκριµένα κονδύλια ευρω-
παϊκά, τα οποία θα χρηµατοδοτήσουν αυτά τα νέα δίκτυα.

Είπα ότι το πρόγραµµα «Ήλιος» είναι ρεαλιστικό. Σε πρώτη
φάση θα µπορεί να αναπτυχθεί πάνω σε ακίνητα του δηµοσίου
που θα δοθούν ως χρήση και µόνο ή και ακίνητα, γαίες, της αυ-
τοδιοίκησης, τα οποία θα µπορούν να δοθούν και έναντι ενοικίου
και τα οποία θα είναι σε θέση, εφόσον γίνουν οι επενδύσεις
αυτών των εργοστασίων φωτοβολταϊκών, να αποδώσουν µέχρι
ένα ποσό, το οποίο µπορούµε αυτή τη στιγµή να εξάγουµε. Δη-
λαδή, αυτό το έργο όταν ξεκινήσει θα έχει φάσεις, ώστε όταν
φτάσει στην ανάπτυξη των δέκα χιλιάδων MW, που φιλοδοξεί να
αποδώσει, τότε θα έχει έρθει και η ώρα της δηµιουργίας των
νέων υποδοµών δικτύων που προανέφερα. 

Σήµερα, λοιπόν, νοµοθετούµε το πώς νοµικά θα φτιαχτούν τα
οργανογράµµατα. Δηλαδή, ποιος φορέας, ποια εταιρεία του δη-
µοσίου θα αναλάβει να στήσει αυτό το πράγµα και να το προχω-
ρήσει. Ακόµα δεν υπάρχει τίποτα διότι, όπως είπα, είναι ένα
καινούργιο project και µάλιστα σε όλη την Ευρώπη. 

Με τις διατάξεις, λοιπόν, του παρόντος νοµοσχεδίου εισάγεται
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αφ’ ενός η γενική περιγραφή του προγράµµατος και αφ’ ετέρου
συστήνεται η ανώνυµη εταιρεία «ΠΡΟΓΡΑΜΜΑ ΗΛΙΟΣ, ΑΝΩ-
ΝΥΜΗ ΕΤΑΙΡΕΙΑ ΑΞΙΟΠΟΙΗΣΗΣ ΗΛΙΑΚΗΣ ΕΝΕΡΓΕΙΑΣ», υπό την
εποπτεία του Υπουργείου Περιβάλλοντος. Αυτός θα είναι και ο
φορέας υλοποίησης  του προγράµµατος «Ήλιος».

Το πρόγραµµα «Ήλιος» από πλευράς νοµικής, που αποτυπώ-
νεται στο παρόν νοµοσχέδιο, είναι στο πλαίσιο της Οδηγίας
2009/28/ΕΚ, που αφορά τη δηµιουργία µιας ευρωπαϊκής αγοράς
ηλεκτρικής ενέργειας µέσα από την κατασκευή ενός δικτύου
υποδοµών για διακρατική µεταφορά της ενέργειας αυτής. Μι-
λάµε, δηλαδή, µε συγκεκριµένα δεδοµένα. Υπήρξαν στην κοινω-
νία µέσω των Μέσων Μαζικής Ενηµέρωσης, αλλά και εδώ,
απόψεις ότι αυτό το πράγµα είναι έωλο, ότι δεν θα γίνει ποτέ, ότι
βλάπτει, ότι πουλάµε τον ήλιο µας στους Γερµανούς, κ.λπ.. Τα
πράγµατα είναι πολύ συγκεκριµένα, πολύ ρεαλιστικά και µέσα
στο πλαίσιο της νοµοθεσίας µας, που αφορά και την προστασία
του περιβάλλοντος και την προστασία του δηµοσίου συµφέρον-
τος.

Όπως προανέφερα, εδώ επιχειρούµε να συστήσουµε το µη-
χανισµό µέσω της εταιρείας που θα υλοποιήσει το έργο. Απαραί-
τητη προϋπόθεση της εφαρµογής του προγράµµατος «Ήλιος»
βεβαίως είναι η εύρεση αγοραστή για την παραγόµενη ενέργεια
µέσα από τις διαπραγµατεύσεις που κάνει το ελληνικό κράτος
µε το γερµανικό, καθώς και µε άλλα κράτη που ενδιαφέρονται.
Πιστεύουµε ότι αυτά θα έχουν σύντοµα ένα θετικό αποτέλεσµα.
Εφόσον, λοιπόν, γίνει αυτό, καταλαβαίνετε ότι θα υπάρξει ενδια-
φέρον από πιθανούς επενδυτές, οι οποίοι, έχοντας εξασφαλίσει
την τιµή πώλησης και την ποσότητα πώλησης, θα µπορούν έτσι
να προχωρήσουν σε ένα επενδυτικό πλάνο, το οποίο θα έχει µία
απόδοση εικοσιπενταετίας. Και από αυτό περιµένει και το κράτος
να έχει έσοδα, έχοντας δώσει µόνο δηµόσια γη προς χρήση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα αναφερθούµε λεπτοµερώς
σε όλα αυτά τα θέµατα, όπως και για τα βιοκαύσιµα, στη συζή-
τηση επί των άρθρων. Θα ήθελα να προχωρήσω λίγο, δίνοντας
και τη δική µου προσωπική αποτύπωση µέσα από την πείρα µου
στη ζωή, για το πώς µπορεί να προχωρήσει η χώρα έτσι, µε τέ-
τοια παραδείγµατα, στην ανάπτυξη. Δεν πρέπει να µείνουµε συ-
ζητώντας αφηρηµένα - γιατί αυτό το έχουµε κάνει πολλές φορές
όλοι µας- αλλά να δούµε συγκεκριµένα πώς θα προχωρήσουµε
στην ανάπτυξη. Γιατί µόνο µε την ανάπτυξη θα βγούµε από την
κρίση. 

Η εταιρεία «ΕΛΛΗΝΙΚΟ Α.Ε.» έχει προχωρήσει, όπως γνωρί-
ζετε, σε µία δηµοσίευση για υποβολή προτάσεων ενδιαφέρον-
τος, η οποία θα έκλεινε στις 30 Μαρτίου, αλλά έχει πάρει µία
παράταση έως τις 17 Απριλίου 2012.

Ελπίζουµε, λοιπόν, να έχουµε αρκετούς σοβαρούς επενδυτές,
οι οποίοι σε πρώτη φάση θα συζητήσουν µε την Κυβέρνηση το
πώς θα προχωρήσει η ανάπτυξη του Ελληνικού. 

Ας δούµε λίγο για τι µιλάµε, όταν µιλάµε για την προσέλκυση
αµέσων ξένων και εγχωρίων επενδύσεων. Ουσιαστικά, δίνοντας
εµείς συγκροτηµένα, µέσα στο πλαίσιο της νοµοθεσίας µας, γη
σαν αντιπαροχή –το δηµόσιο δεν βάζει λεφτά, δεν φορολογείται
ο Έλληνας φορολογούµενος για να γίνουν αυτά τα έργα, δεν δα-
νειζόµαστε για να κάνουµε τέτοια έργα- βάζουµε απλώς αυτά
που βρίσκονται στον πίνακα και που, όπως ξέρετε, είναι προς
αξιοποίηση. Τι περιµένουµε, λοιπόν, εφόσον έλθουν αυτές οι
επενδύσεις; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ θα ήθελα την ανοχή σας. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Έχετε χρόνο, κύριε συ-

νάδελφε. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΕΡΝΕΣΤΟΣ ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΠΟΥΛΟΣ: Είναι σύνθετο

το νοµοσχέδιο και καταλαβαίνετε...
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Το αντιλαµβάνοµαι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΕΡΝΕΣΤΟΣ ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΠΟΥΛΟΣ: Όπως υπολο-

γίζεται, για την ανάπτυξη του πρώην αεροδροµίου του Ελληνι-
κού, το συνολικό κόστος κατασκευής θα ξεπεράσει τα 5
δισεκατοµµύρια, ενώ θα διαρκέσει οκτώ µε δέκα κατασκευαστικά
χρόνια τουλάχιστον. Η επένδυση αυτή µαζί µε τον οικονοµικό
πολλαπλασιαστή θα δηµιουργήσει µια αύξηση του ΑΕΠ της

χώρας µεταξύ 0,3% και 0,5% ετησίως. 
Θα δηµιουργηθούν νέες θέσεις απασχόλησης για τους Έλλη-

νες, ιδίως για τη νεολαία µας. Σύµφωνα µε την εισηγητική έκ-
θεση, η αξιοποίηση του Ελληνικού µπορεί να δηµιουργήσει
περίπου δεκαέξι χιλιάδες θέσεις εργασίας κατά την πρώτη πε-
ρίοδο λειτουργίας του έργου, οι οποίες θα ενισχύσουν περαι-
τέρω την απασχόληση στην ευρύτερη περιοχή κατά έντεκα
χιλιάδες θέσεις εργασίας. 

Τρίτον, έχουµε µια απόδοση ωφέλειας πίσω στην κοινωνία, µε
σταθεροποίηση, αναδιάρθρωση και βελτίωση του κοινωνικού
κράτους. Εκτός δηλαδή από την απόδοση πόρων στους δήµους
µέσω του Πράσινου Ταµείου, σε ό,τι αφορά την ανάπτυξη του
Ελληνικού και τη µίσθωση εκτάσεων για το «Ήλιος», τα φορολο-
γικά έσοδα από την επένδυση στο Ελληνικό υπολογίζονται µε-
ταξύ 2,3-6,8 δισεκατοµµύρια ευρώ –σε πρώτη αποτίµηση- και για
το πρόγραµµα «Ήλιος» γύρω στα 7 δισεκατοµµύρια ευρώ. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα προαναφερθέντα προγράµ-
µατα είναι και πρέπει να είναι µόνο η αρχή. Πρέπει να ακολουθή-
σουν και άλλα. Χρειαζόµαστε, λοιπόν –και πρέπει να το δούµε
άµεσα- έναν ολοκληρωµένο στρατηγικό σχεδιασµό για την ανά-
πτυξη, θα έλεγα, έναν εθνικό αναπτυξιακό σχεδιασµό ανασυγ-
κρότησης και ανόρθωσης. 

Όµως, ουσία έχουν οι πράξεις και εγώ είµαι άνθρωπος των
πράξεων και αυτό που πιστεύω –και το έχω πει και στις επιτρο-
πές- είναι ότι χρειαζόµαστε να δούµε πώς θα προχωρήσουµε, µε
µια εθνική συναίνεση, την αναπτυξιακή µας προσπάθεια µε
βάθος δεκαετίας και όχι θητείας, όχι βλέποντας το πολιτικό κό-
στος, αλλά το όφελος της χώρας. 

Έχω δεχθεί, όπως πιστεύω και ο συνάδελφος εισηγητής από
τη Νέα Δηµοκρατία κ. Βαρβιτσιώτης, πολλές τροπολογίες από
διάφορους φορείς, ώστε να τις εισηγηθούµε και να ενταχθούν
στο παρόν νοµοσχέδιο. 

Μία από αυτές ήταν η πρόταση που αφορά την περιβαλλοντο-
λογική αποκατάσταση και επένδυση στο Πεντελικό Όρος από
την Εκκλησία της Ελλάδος. Ο ίδιος ο Αρχιεπίσκοπος προτείνει
ένα έργο στο Πεντελικό Όρος που αφορά την αναδάσωση ενός
µεγάλου µέρους –µε δαπάνες της Εκκλησίας- και αφ’ ετέρου,
εφόσον γίνει αυτό, τη δηµιουργία ενός φωτοβολταϊκού πάρκου
και το όφελος αυτής της επένδυσης θέλει να το διοχετεύσει στο
αποστολικό της έργο. 

Μαζί µε τον κ. Βαρβιτσιώτη µελετήσαµε αυτήν την πρόταση
σε συνεννόηση και ενηµέρωση µε την Κυβέρνηση και καταθέ-
σαµε µια τροπολογία που πρέπει να συζητηθεί εδώ, διότι –όπως
ξέρετε όλοι- δυστυχώς, δεν νοµοθετούµε µέσα στη Βουλή. Νο-
µοθετούµε µέσα από τα Μέσα Ενηµέρωσης και αυτό είναι ένα
λάθος. Θα πρέπει, λοιπόν, να τοποθετηθούµε εδώ. Εδώ νοµοθε-
τούµε και εδώ πρέπει να δώσουµε τις εξηγήσεις.  

Αυτό που θέλω να πω είναι ότι στην τροπολογία βάλαµε κάτι
συγκεκριµένο, ότι εφόσον η Εκκλησία προχωρήσει σε αυτά που
θέλει να προχωρήσει, θα πρέπει πρώτα να συνεννοηθεί µε το
κράτος. Θα πρέπει δηλαδή, εφόσον το θέλει, να ζητήσει να γίνει
µια προγραµµατική σύµβαση µε το ελληνικό κράτος, σύµφωνα
µε το νόµο –επειδή είναι νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου-
όπου θα µπουν οι προϋποθέσεις και οι όροι υλοποίησης αυτής
της πρότασης. Εάν δεν υπάρξει αυτή η προγραµµατική σύµ-
βαση, δεν θα γίνει τίποτα. 

Αυτό που ζήτησε η Εκκλησία και το προτείναµε, είναι ότι εφό-
σον υπάρξει αυτή η προγραµµατική σύµβαση –αυτό λέµε στην
τροπολογία- θα µπορεί έτσι, µε απόφαση του Υπουργού, να µπει
στις διατάξεις του άρθρου 13 αυτού του νοµοσχεδίου που αφο-
ρούν την προτεραιότητα στην εξέταση της αιτήσεώς της για την
ανάπτυξη αυτή, δηλαδή να προταχθεί η αίτησή της και τίποτα
άλλο. 

Όµως, πιστεύω ότι επειδή η Κυβέρνηση απασχολήθηκε µε
αυτό –εκτός από τα µέσα ενηµέρωσης- και επειδή υπάρχουν φο-
ρείς και όµοροι δήµοι, οι οποίοι ενδιαφέρονται και έχουµε τις
απόψεις τους, θα πρέπει ο κύριος Υπουργός να τοποθετηθεί επ’
αυτού. Εµείς το βάλαµε για συζήτηση γιατί και αυτό έχει την ιδιο-
µορφία του, είναι ένα καινούργιο σχέδιο, το οποίο για πρώτη
φορά συζητείται στην Ελλάδα. Έχει µια καινοτοµία –καλή ή κακή. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
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λίας του κυρίου Βουλευτή)
Έχουµε µάθει εδώ στη χώρα µας οι επενδύσεις –ξένες και εγ-

χώριες- να είναι µικρής κλίµακας σε συγκεκριµένους χώρους, δυ-
στυχώς µη παραγωγικούς –γι’ αυτό φθάσαµε ως εδώ- και το
δηµόσιο µέσω του δανεισµού και της φορολογίας του Έλληνα
πολίτη να προχωρεί στα µεγάλα έργα, τα οποία είδαµε.

Ας µην αναφέρω τους Ολυµπιακούς. Καλοί ήταν οι Ολυµπια-
κοί, αλλά κάπου πρέπει να συζητήσουµε ποιο ήταν το τελικό κό-
στος αυτής της ιστορίας γιατί, κατά τη δική µου φτωχή άποψη,
µε αυτό το κόστος θα µπορούσαµε να κάνουµε τρεις φορές
Ολυµπιακούς. Να δούµε, λοιπόν, πώς θα προχωρήσουµε από
εδώ και πέρα και σε µια χειµαζόµενη κατάσταση να καταφέρουµε
να βγούµε από την κρίση µε τα λίγα λεφτά που µπορούµε να
βρούµε από αυτούς που θα πάρουν το ρίσκο. 

Είπα πριν –και κλείνω, κύριε Πρόεδρε, µε την ανοχή σας, δεν
µε βλέπετε κάθε µέρα εδώ, οπότε νοµίζω ότι θα µπορέσω να έχω
ένα λεπτό ακόµα- ...

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Λέτε ενδιαφέροντα
πράγµατα, το νοµοσχέδιο είναι σοβαρό. Καλώς εισηγείστε και
καλώς δίνω την ανοχή.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΕΡΝΕΣΤΟΣ ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΠΟΥΛΟΣ: Θέλω, λοιπόν,
να πω ότι µπαίνοντας στη Βουλή πριν δυο χρόνια για πρώτη
φορά είχα –και έχω- την επιθυµία και τη θέληση να προσφέρω
και εγώ µε τις δυνάµεις µου, όπως και όλοι σας, στο να µπορέ-
σουµε να προχωρήσουµε σαν νοµοθετικό Σώµα σε αυτά που
είναι καλά για τη χώρα. 

Βεβαίως και πρέπει να αντιµετωπιστεί η κρίση, αλλά παράλ-
ληλα πρέπει να µελετάµε και να προχωρούµε τη δυνατότητα που
έχει αυτή η χώρα να αξιοποιήσει τα συγκριτικά της πλεονεκτή-
µατα που δεν είναι µόνο γεωγραφικά, δεν είναι µόνο θέµατα γης,
αλλά είναι θέµατα ανθρώπων και ιδιαίτερα των νέων ανθρώπων.
Και εκεί νοµίζω ότι όλοι πρέπει να δώσουµε το παρών µε συγκε-
κριµένες αναπτυξιακές προτάσεις, µε εθνική συναίνεση και κα-
τανόηση να βρούµε το κοινό µέτρο, ώστε αυτή η προσπάθεια να
ευοδωθεί και να µη µείνει έωλη. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Γεώργιο-Ερνέστο Χαραλαµπόπουλο, εισηγητή του ΠΑΣΟΚ. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη
συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία,
αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας
«ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία
του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βου-
λής, τριάντα έξι µαθήτριες και µαθητές και τρεις εκπαιδευτικοί
συνοδοί τους από το 5ο Γυµνάσιο Ηρακλείου Αττικής. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Παρακαλείται ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Μιλτιάδης
Βαρβιτσιώτης, Βουλευτής της Β’ Αθηνών, να λάβει το λόγο. 

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, µετά από σειρά καταιγιστικών νοµοθετικών
ρυθµίσεων που πέρασαν από τη Βουλή, που έχουν να κάνουν µε
περικοπές, µε µειώσεις, µε αύξηση της φορολογίας, επιτέλους
συζητάµε –µε πολύ µεγάλη πίεση, οφείλω να οµολογήσω- τρία
διαφορετικά αναπτυξιακά project. 

Το πρώτο είναι το Ελληνικό, η αξιοποίηση του χώρου του
πρώην αεροδροµίου. Το δεύτερο είναι το πρόγραµµα «Ήλιος»,
δηλαδή η φιλόδοξη προσπάθεια να εξάγουµε τον ήλιο µας υπό
τη µορφή ενέργειας στο εξωτερικό και το τρίτο είναι οι ρυθµίσεις
για τα βιοκαύσιµα που θα µπορούσαν να οργανώσουν καλύτερα
την αγροτική µας παραγωγή. 

Ας πάρουµε, όµως, τα πράγµατα µε τη σειρά τους. Θεωρώ,
κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι ο τρόπος µε
τον οποίο προχωράµε είναι τρόπος που δεν δείχνει ούτε βαθιά
σκέψη ούτε βαθιά οργάνωση. 

Δεν είναι τυχαίο ότι το νοµοσχέδιο για την αξιοποίηση του
πρώην αεροδροµίου του Ελληνικού έρχεται αρκετούς µήνες
αφού το Ταµείο Αξιοποίησης Ιδιωτικής Περιουσίας του Δηµοσίου
έχει ζητήσει προσφορές από επενδυτές για τη συµµετοχή τους
στην «ΕΛΛΗΝΙΚΟ Α.Ε.», που είναι και η εταιρεία που διαχειρίζεται

το χώρο του πρώην αεροδροµίου.
Δηλαδή, βγήκαµε στη διεθνή κοινότητα, είπαµε ότι έχουµε

αυτήν την εταιρεία, θέλουµε να µας πείτε ποιοι ενδεχοµένως εν-
διαφέρεστε να µπείτε σε µία συζήτηση εξαγοράς της, αλλά δεν
έχουµε πει τι δικαιώµατα έχει αυτή η εταιρεία. Τα δικαιώµατα τα
δίνουµε σήµερα, µερικές µέρες µόνο πριν την εκπνοή της προ-
θεσµίας υποβολής πρότασης. Αυτό δείχνει τον τρόπο µε τον
οποίο αντιµετωπίζει η απερχόµενη Κυβέρνηση όλα τα σοβαρά
θέµατα, µε προχειρότητα και χωρίς πραγµατικό σχεδιασµό.

Ξέρετε, το πρώην αεροδρόµιο του Ελληνικού και η παραλία
του Αγίου Κοσµά πάντοτε αποτέλεσε ένα πεδίο συζήτησης σε
όλη την κοινωνία για το πώς θα µπορούσε καλύτερα να αξιοποι-
ηθεί. Υπήρχαν µαξιµαλιστικές προτάσεις, τις οποίες υποστήριζε
ο Γιώργος Παπανδρέου όταν περιδιάβαινε τους χώρους παρα-
µονές των εκλογών του 2009 και έλεγε ότι θα γίνει όλο πάρκο,
δεν δεχόµαστε κανένα κτίσµα, δεν δεχόµαστε καµµία κατοικία,
δεν δεχόµαστε καµµία εµπορική χρήση, δεν δεχόµαστε τίποτα,
θέλουµε µόνο πάρκο! 

Και σήµερα ο στενός του συνεργάτης, ο τότε εκπρόσωπος
Τύπου του ΠΑΣΟΚ, φέρνει ένα νοµοσχέδιο που από όλες τις προ-
τάσεις που έχουν κατατεθεί, ίσως είναι αυτή που χτίζει πολύ πε-
ρισσότερο από οτιδήποτε είχε σκεφθεί στο παρελθόν κανείς.
Αυτό δείχνει πόσο οβιδιακά και το ίδιο το ΠΑΣΟΚ έχει αλλάξει
µέσα σε δύο χρόνια.

Δεν πιστεύω και δεν πίστευα ποτέ ότι το Ελληνικό µπορούσε
να αξιοποιηθεί µόνο ως πάρκο. Δεν υπήρχαν ούτε οι πόροι, δεν
υπήρχε ούτε η δυνατότητα να πούµε ότι σε αυτή την έκταση των
έξι χιλιάδων διακοσίων στρεµµάτων, η οποία σήµερα κρατείται
από πάρα πολλές και διαφορετικές χρήσεις, θα µπορούσε να
γίνει µόνο πάρκο.

Θα έπρεπε σαφέστατα να είναι και πόλος ανάπτυξης και πόλος
πρασίνου. Γι’ αυτό πιστεύουµε ότι θα πρέπει να δούµε πώς θα
κάνουµε και θα προσφέρουµε στο Ελληνικό, αυτό που θα σηµα-
τοδοτεί την εµπροσθοβαρή ανάπτυξη της χώρας. Όχι να ξανα-
φτιάξουµε µόνο απλά µπετά ή shopping malls και κινηµατο-
γράφους, αλλά να θεµελιώσουµε ένα χώρο στον οποίο θα δεί-
ξουµε ότι η Ελλάδα αλλάζει, ότι η Ελλάδα ακουµπάει τα σύγ-
χρονα ρεύµατα των επενδύσεων, δίνει χώρο, δεν πουλάει µόνο
ήλιο και θάλασσα, αλλά πουλάει τα µυαλά των νέων της ανθρώ-
πων που έχουν σπουδάσει, που σήµερα σπουδάζουν ή φιλοδο-
ξούν να µπουν σε ένα πανεπιστήµιο και αύριο το πρωί βλέπουν
µπροστά τους να επικρέµεται το φάσµα της ανεργίας.

Γι’ αυτό και πιστεύουµε ότι θα έπρεπε σε αυτό το χώρο να χω-
ροθετήσουµε και να δηµιουργήσουµε ένα σύγχρονο επιχειρηµα-
τικό πάρκο που θα µπορούσε να στεγάσει καινούργιες εταιρείες,
να είναι ένας χώρος ο οποίος θα απευθύνεται στον ιατρικό του-
ρισµό µε κλινικές και νοσοκοµεία που θα απευθύνονται και σε ξέ-
νους και σε Έλληνες για να αξιοποιηθεί το πολύ σηµαντικό
ανθρώπινο δυναµικό και να δείξει και η ελληνική ιατρική και η ελ-
ληνική επιστηµονική κοινότητα πόσο µπροστά έχει προχωρήσει. 

Θα µπορούσε, επίσης,  να έχει τα σύγχρονα ερευνητικά κέν-
τρα, αυτά που θα συγχρηµατοδοτούνται από τα προγράµµατα
του ιδιωτικού τοµέα και δεν θα είναι κρατικοδίαιτοι οργανισµοί.
Θα µπορούσε σε κάθε περίπτωση να είναι ένας χώρος στον
οποίο  θα αναπτυχθεί και θα ξεδιπλωθεί ο δυναµισµός της ελλη-
νικής ναυτιλίας.

Όλα αυτά δυστυχώς δεν αποτυπώνονται στο συγκεκριµένο νο-
µοσχέδιο, το οποίο αντιµετωπίζει το χώρο ως οικόπεδο. Και από
την αρχή ξέρετε ότι έχω εκφράσει τις επιφυλάξεις µε όση στή-
ριξη και µε καλή διάθεση, την οποία έχουµε δείξει σ’ αυτήν τη
δουλειά και σ’ αυτήν τη συζήτηση την οποία έχουµε κάνει τις τε-
λευταίες τρεις εβδοµάδες.

Σήµερα τι είναι το Ελληνικό; Το λέω σε αυτούς που αντιδρούν
στην οποιαδήποτε αλλαγή και στον µετασχηµατισµό αυτού του
χώρου. Είναι µία αποθήκη Ολυµπιακών εγκαταστάσεων, οι
οποίες χωροθετήθηκαν και τοποθετήθηκαν ατάκτως παραµονές
των Ολυµπιακών Αγώνων χωρίς κανένα προγραµµατισµό. Επί-
σης, αποτελείται από καταπατηµένες χρήσεις. Όποιος δεν είχε
να πάει πού, πήγαινε και έπαιρνε ένα χώρο στο Ελληνικό. Έχει
χωροθετηθεί από την ίδια την Κυβέρνηση κέντρο υποδοχής και
φιλοξενίας µεταναστών, έχει στεγάσει το Κτηµατολόγιο, τον
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Δήµο Ελληνικού, πάρκινγκ. Τέλος πάντων, όποιος δεν είχε να
βάλει τι, από όλο το δηµόσιο και τους ευρύτερους φορείς του
δηµοσίου, το έβαζε στο Ελληνικό.

Χαρακτηριστικά θα σας δείξω µόνο µία ταµπέλα που λέει ότι
η «ΔΕΠΑΝΟΜ» χωροθέτησε και προκήρυξε µάλιστα και διαγωνι-
σµό για να φτιαχτεί αστικό κέντρο υγείας µε 2,5 δισεκατοµµύρια
ευρώ. Δεν ξέρω από πότε είναι η ταµπέλα, σίγουρα το έργο δεν
έχει γίνει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ποιος το προγραµµά-
τισε αυτό;

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορεί και η κυ-
βέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Η κεντρική κυβέρνηση
ή ο δήµος;

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Η, κεντρική κυβέρνηση, το
Υπουργείο Υγείας.

Αυτό δείχνει µια συνολική αντιµετώπιση του χώρου. Όλες οι
κυβερνήσεις, όλοι οι φορείς της τοπικής αυτοδιοίκησης είδαν το
Ελληνικό σαν να βολέψουµε κάτι, µε αποτέλεσµα σήµερα να
υπάρχουν χρήσεις οι οποίες είναι αµετακίνητες. Και χαίροµαι
που έκανε δεκτές όλες τις παρατηρήσεις ο Υπουργός και κρίνει
ως αµετακίνητη τη χρήση του τραµ, µία επένδυση που έχει γίνει
και δεν µπορεί να πάει αλλού το αµαξοστάσιο, αµετακίνητη επί-
σης την επένδυση που έχει γίνει στο FIR Αθηνών.

Πάµε, όµως, παρακάτω. Δεν είναι µόνο οι χρήσεις οι οποίες
υπάρχουν, αλλά είναι και οι χρήσεις οι οποίες πρέπει να υπάρ-
χουν. Γιατί δεν µπορούµε να συζητάµε για µια ευρύτερη περιοχή
που έχει κοντά στο ένα εκατοµµύριο κόσµο και να πούµε ότι ο
σταθµός της Πυροσβεστικής θα µετακινηθεί από εκεί, όπως σή-
µερα η «ΕΛΛΗΝΙΚΟ Α.Ε.» θέλει να κάνει. 

Πάλι έγιναν τροποποιήσεις στη σωστή κατεύθυνση στο νοµο-
σχέδιο. Ελπίζω να αποκτήσει και η «ΕΛΛΗΝΙΚΟ Α.Ε.» και τη σύ-
νεση να µην απειλεί δηµόσιες υπηρεσίες µε άµεση έξωση, αλλά
να πάει να κάνει µία προγραµµατική σύµβαση µαζί τους και να
πει ότι και αστυνοµία και σταθµό πρώτων βοηθειών και πυροσβε-
στική θα υπάρχουν στο χώρο και παράλληλα κοινωνικές χρήσεις
οι οποίες είναι απαραίτητες για την ανάπτυξη των περιοχών αλλά
και ό,τι δηµιουργηθεί µέσα στο πάρκο, όπως είναι σταθµός µε-
ταφόρτωσης απορριµµάτων, κοιµητήριο κ.ο.κ..

Νοµίζω, λοιπόν, ότι σε αυτήν τη συνολική αποτυχία ερχόµαστε
σήµερα και απαντάµε µε δύο τρόπους: Πρώτα απ’ όλα δηµιουρ-
γώντας το µεγαλύτερο πάρκο στην Ελλάδα και εξασφαλίζοντας
επιτέλους µετά τις δικές µας παραινέσεις το ότι τη συντήρηση
και δηµιουργία του πάρκου θα αναλάβει και ο επενδυτής. Είναι
πάρα πολύ σηµαντικό να ξέρουµε ποιος θα το φτιάξει και πώς
θα το πληρώνει. 

Πάρκα στην Ελλάδα και στην Αττική έχουµε φτιάξει. Θα σας
πω χαρακτηριστικά το πάρκο περιβαλλοντικού προβληµατισµού
«ΑΝΤΩΝΗΣ ΤΡΙΤΣΗΣ» στο Δήµο Αγίων Αναργύρων Καµατερού
και Ιλίου. Είναι ένα πάρκο επτακοσίων περίπου στρεµµάτων στο
οποίο η µόνη ποτιζόµενη έκταση είναι αυτή που βρίσκεται γύρω
από την καφετέρια που είναι στο χώρο. Και αποτελεί ντροπή.

Και εκεί επικράτησαν µαξιµαλιστικές προτάσεις που δεν ήθε-
λαν κανενός άλλου είδους ανάπτυξη στο χώρο, µε αποτέλεσµα
ούτε πάρκο να υπάρχει ούτε να συντηρείται ούτε να έχει λύσει
το πρόβληµα του περιβάλλοντος στην ευρύτερη περιοχή. Άρα,
λοιπόν, έχει µεγάλη σηµασία να ισοσταθµίσουµε το περιβάλλον
µε την ανάπτυξη, τη χρηµατοδότηση του πάρκου και βέβαια να
επιδείξουµε την εµπροσθοβαρή µας διάθεση για ανάπτυξη στην
ευρύτερη περιοχή.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Τώρα που λέτε για συν-
τήρηση, κύριε Βαρβιτσιώτη, του πάρκου και των δυσκολιών που
υπάρχουν, διάβασα ότι µια από τις µεγαλύτερες επιχειρήσεις στη
Νέα Υόρκη είναι το Central Park. Γιατί είναι επιχείρηση και αξιο-
ποίησης και συντήρησης. Το ίδιο –κάπως παράλληλη- είναι µεγί-
στη επιχείρηση το Port Authority, το λιµάνι της Νέας Υόρκης. 

Το λέω για να αποσαφηνίσουµε τα πράγµατα, ότι δηλαδή δεν
συντηρείται τίποτα από µόνο του, από το Θεό ή από τη φύση,
αλλά πρέπει να υπαχθεί σε ένα συγκεκριµένο πρόγραµµα επιχει-
ρηµατικού χαρακτήρα.

Με συγχωρείτε για τη διακοπή. 

Συνεχίστε, κύριε Βαρβιτσιώτη. 
ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Πολύ σηµαντική η παρατήρησή

σας. 
Θα σας πω µόνο, κύριε Πρόεδρε, το εξής. Επειδή γίνεται πολύ

µεγάλη κουβέντα, το Central Park ως κόστος συντήρησης είναι
κοντά στα 10.000 ευρώ το στρέµµα ετησίως. Εδώ προϋπολογί-
ζουµε –οι οποιεσδήποτε µελέτες έχουν κατατεθεί από τους το-
πικούς φορείς- ότι κόστος συντήρησης του πάρκου θα ήταν τα
2.000 ευρώ το στρέµµα ετησίως. Αν βάλουµε, λοιπόν, ότι θέ-
λουµε να φτιάξουµε πραγµατικά Central Park, τότε για τα δύο χι-
λιάδες στρέµµατα είναι πάρα πολύ σηµαντικό το ποσό που θα
πρέπει να δαπανάται ετησίως, το οποίο από κάπου θα πρέπει να
προέλθει. 

Θα σας πω όµως γιατί είναι βεβιασµένη αυτή η πρόταση που
κάνουµε και δεν έχει τα πραγµατικά χαρακτηριστικά που θα
έπρεπε να έχει. Για το Ελληνικό έχουν γίνει πάρα πολλές µελέ-
τες. Έχει γίνει µελέτη από το Πανεπιστήµιο Χάρβαρντ το 1996.
Έχει γίνει µελέτη από τους Δήµους της Αττικής, από την ΤΕΔ-
ΚΝΑ, την οποία έχει κάνει ο κ. Μπελαβίλας πρόσφατα. Έχει γίνει
µελέτη του γνωστού Αθεµπίγιο, που ήλθε, πληρώθηκε και µας
έφερε ένα σκαρίφηµα αυτού του τύπου, για να καταλαβαίνουµε
τι λέµε. 

Υπάρχει και αυτό που σήµερα προτείνουµε στους επενδυτές,
που δεν είναι µελέτη, είναι απλώς κανόνες χωροταξίας. Νοµίζω,
λοιπόν, ότι σ’ αυτούς τους κανόνες χωροταξίας υπάρχουν πολλά
περιθώρια βελτίωσης και εµείς είµαστε αποφασισµένοι µεθαύριο
να βελτιώσουµε αυτή την πρόταση. 

Το µόνο που δεν θέλουµε είναι η συγκεκριµένη πρόταση να
µην δηµιουργεί δεσµεύσεις προς τους επενδυτές τέτοιου είδους
ώστε µεθαύριο να µας ζητούν αποζηµιώσεις για αλλαγή των
όρων. Γιατί θεωρούµε ότι ο τρόπος µε τον οποίο σήµερα αντιµε-
τωπίζουµε το Ελληνικό είναι σαν ένα κοµµάτι γης. 

Κύριε Πρόεδρε, θα πω και τις επιφυλάξεις µου στα επιµέρους
άρθρα και θα εξηγήσω και το τι θεωρώ ότι κερδήθηκε σ’ αυτήν
τη διαδικασία και στο δηµόσιο διάλογο και τι µέλει γενέσθαι
ακόµα. 

Ας έλθω στο πρόγραµµα «Ήλιος», το οποίο δεν υπάρχει αµφι-
βολία ότι στη σύλληψή του είναι κάτι θετικό. Λέµε ότι έχουµε
ήλιο, έχουµε καλύτερη παραγωγή και πρόσβαση στον ήλιο, θα
έχουµε καλύτερους δείκτες παραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας
από τον ήλιο, άρα θα µπορούσαµε αυτήν την ενέργεια να την
εξάγουµε. Φτιάχνουµε λοιπόν, ένα φορέα για να το κάνει αυτό. 

Είναι βέβαιο ότι η υποχρέωση που αναλάβαµε στο Ευρωπαϊκό
Συµβούλιο στη Συνάντηση Κορυφής, στις 26 Οκτωβρίου 2011,
για 15 δισεκατοµµύρια παραγωγής ενέργειας και εξαγωγής της
από την Ελλάδα, δεν βασίζεται σε καµµία µελέτη. 

Το πρόγραµµα «Ήλιος» για να προχωρήσει χρειάζεται πραγ-
µατικά µια µελέτη, πέρα από τα δικαιώµατα που δίνουµε σήµερα
στην εταιρεία. Χρειάζεται µία µελέτη που θα εξασφαλίζει ότι
υπάρχει η δυνατότητα αξιοποίησης αυτής της παραγωγής και
δεύτερον, ότι υπάρχει η δυνατότητα εξαγωγής αυτής της ενέρ-
γειας. 

Γιατί εάν είναι να την καταναλώσουµε στην Ελλάδα ουσιαστικά
θα ανατρέψουµε -µε τους όρους που δίνουµε στο πρόγραµµα
«Ήλιος»- τον οποιοδήποτε επενδυτικό ιδιωτικό κλάδο έχει ανα-
πτυχθεί στις ανανεώσιµες πηγές στη χώρα µας, µέσα από το σύ-
στηµα που έχουµε συζητήσει πάρα πολλές φορές και άλλωστε
έχουν κατατεθεί πολλές τροπολογίες για τη βελτίωση του τρό-
που λειτουργίας της αγοράς των ανανεώσιµων πηγών ενέργειας
και των φωτοβολταϊκών. 

Βέβαια, θα θέλαµε να ξέρουµε πολύ περισσότερο το επίπεδο
στο οποίο βρίσκονται οι διαπραγµατεύσεις µε χώρες, όπως η
Γερµανία, εάν υπάρχει πραγµατικά βάθος ενδιαφέροντος ή είναι
απλώς και για τη γερµανική πλευρά µία ωραία ιδέα, να την που-
λήσουµε στα media, να πούµε ότι η Ελλάδα θα µας πουλήσει τον
ήλιο της, θα τον κάνουµε ενέργεια, αλλά τελικά να µην γίνει. Γιατί
τα αντίστοιχα φαραωνικού τύπου project στη Σαχάρα, φαίνεται
ότι έχουν µείνει και από χρηµατοδότηση και από ενδιαφέρον.
Τότε λέγαµε ότι θα πάρουµε τον ήλιο της Σαχάρας και θα τον
κάνουµε ενέργεια για την Ευρώπη. 

Η αλήθεια είναι ότι τα πράγµατα είναι πάρα πολύ δύσκολα.
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Γιατί για να φύγει το ρεύµα από την Ελλάδα και να καταναλωθεί
στη Γερµανία, θα πρέπει να περάσει από µια σειρά βαλκανικών
χωρών που δεν έχουν τα δίκτυα µεταφοράς. Δεν υπάρχει και δεν
έχει προχωρήσει ο ενεργειακός σχεδιασµός µέσα από την ενερ-
γειακή κοινότητα Νοτιοανατολικής Ευρώπης. 

Δεν έχω δει κανένα δελτίο τύπου όπου να έχετε ενεργοποιήσει
αυτό το φορέα τα τελευταία δυόµισι χρόνια που κυβερνάτε. Δεν
έχετε κάνει καµµία συνάντηση των Υπουργών Ενέργειας Νοτιοα-
νατολικής Ευρώπης για την ενίσχυση των διακρατικών δικτύων.
Άρα, είµαστε πάρα πολύ πίσω. 

Και βέβαια υπάρχει το τελευταίο θέµα του ποιες γαίες επιτέ-
λους θα αξιοποιούµε για τα φωτοβολταϊκά. Δυστυχώς, ο τρόπος
µε τον οποίο στήσατε τη µέχρι τώρα χρήση γης εξαίρεσε όλες
αυτές τις εκτάσεις που είναι ασκεπείς, µε πουρνάρια και πάµε
και κάνουµε φωτοβολταϊκά στις κρίσιµες και ζωντανές περιοχές
που µπορούν να καλλιεργηθούν. Αυτό είναι λάθος. Σε µία χώρα
που έχει πάρα πολλές βραχώδεις εκτάσεις δεν µπορείς να αξιο-
ποιείς χωράφια που µπορούν να παράγουν πλούτο για φωτοβολ-
ταϊκά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ωφελιµότατες γαίες. 
ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Βεβαίως. Και αν παίρνουµε πα-

ράδειγµα από το Ισραήλ που έχει προχωρήσει πάρα πολύ στην
αξιοποίηση των ανανεώσιµων πηγών ενέργειας, κύριε Πρόεδρε,
θα µάθουµε ότι κανένα στρέµµα, που µπορεί να παράξει έστω
και ένα κιλό σιτάρι, δεν έχει αξιοποιηθεί σε φωτοβολταϊκά, όχι
σε ανανεώσιµες πηγές ενέργειας, γιατί θα µπορούσαν κάλλιστα
να εγκατασταθούν σε αυτές τις εκτάσεις τα αιολικά χωράφια που
δεν έχουν κανένα πρόβληµα, δεν καλύπτουν γη. Χρησιµοποιείς
τον αέρα που περνάει από πάνω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Αυτό είναι ορθολογι-
σµός. 

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Πάµε και στην τελευταία ενό-
τητα που αφορά τα βιοκαύσιµα και τα βιορευστά, για την ενσω-
µάτωση της οδηγίας. Δεν υπάρχει αµφιβολία ότι χρειάζεται να
ενσωµατωθεί η ευρωπαϊκή νοµοθεσία στην ελληνική. Όµως αυτή
η ρύθµιση δεν αντιµετωπίζει το κύριο πρόβληµα των βιοκαυσί-
µων. 

Τι σηµαίνει η λέξη βιοκαύσιµα; Προγραµµατισµός του αγρότη
να παράξει βιοκαύσιµα, να παράξει προϊόντα που παράγουν βιο-
καύσιµα και αυτά να µπουν στην αγορά. Άρα χρειάζεται ένας µα-
κρόπνοος προγραµµατισµός δύο, τριών, τεσσάρων ετών και
βέβαια χρειάζεται να υπάρχει και ένας ισχυρός έλεγχος ότι τα
διυλιστήρια και οι εταιρείες καυσίµων απορροφούν αυτή την πα-
ραγωγή. 

Σήµερα οι στρεβλώσεις που υπάρχουν στην αγορά των βιο-
καυσίµων, η οποία βρίσκεται σε εµβρυακό στάδιο σε πολύ µε-
γάλο βαθµό στην Ελλάδα, δεν αντιµετωπίζονται µε τη συγκε-
κριµένη ρύθµιση. 

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, µε το εξής. Η Ελλάδα χρειάζεται
καλές ειδήσεις. Η Ελλάδα χρειάζεται να αποδείξει ότι µπορεί να
µπει σε αναπτυξιακή τροχιά. Η ελληνική πολιτική χρειάζεται να
δείξει στους Έλληνες ότι δεν είναι ικανή µόνο να τους χαρατσώ-
νει, αλλά είναι ικανή να τους δίνει και ευκαιρίες. 

Και χρειάζεται τις ευκαιρίες -που σήµερα φιλοδοξούµε να δώ-
σουµε στους Έλληνες πολίτες, αλλά και στη διεθνή οικονοµική
κοινότητα σε ό,τι αφορά τη χώρα µας- να τις κάνουµε µελετη-
µένα και όχι τσάτρα- πάτρα. Γιατί πολύ απογοητεύθηκα, όταν την
προηγούµενη εβδοµάδα διαπίστωσα ότι η ιδιωτικοποίηση της
ΣΕΚΑΠ προσέκρουσε σε τεχνικά προβλήµατα που ανέκυψαν,
είτε από τους εταίρους είτε από την κακή οργάνωση της Αγρο-
τικής Τράπεζας, που δεν έδωσε όλα τα στοιχεία στους επενδυ-
τές. 

Πρέπει να είµαστε πάρα πολύ προσεκτικοί όταν φτιάχνουµε
νοµοθετήµατα για να προσφέρουµε προς πώληση ή αξιοποίηση
τοµείς της οικονοµίας µας ή ακίνητα του δηµοσίου. Πρέπει να εί-
µαστε πάρα πολύ σαφείς, γιατί ενδεχοµένως ένα λάθος θα ανα-
τρέπει την εµπιστοσύνη που µε πολύ µεγάλη δυσκολία µπορούµε
να ανακτήσουµε απέναντι στις διεθνείς χρηµαταγορές και στους
διεθνείς επενδυτές. 

Η είδηση της προηγούµενης εβδοµάδας για την αποχώρηση
των Ινδών από τη διαπραγµάτευση και το σχέδιο αποκρατικοποί-

ησης του ΣΕΚΑΠ ας γίνει µάθηµα προς όλους µας όταν προχω-
ράµε σε τόσο µεγάλα project. Να ξέρουµε ότι είναι καλύτερο να
λέµε όλη την αλήθεια για το τι µπορεί και το τι δεν µπορεί να γίνει
–πράγµα, το οποίο δεν κάνουµε στην περίπτωση του Ελληνικού,
κύριε Πρόεδρε- παρά να δηµιουργήσουµε ένα ωραίο φυλλάδιο,
το οποίο όταν ο άλλος το ανοίξει και ψάξει σε βάθος δεν θα αν-
ταποκρίνεται στην πραγµατικότητα. 

Εµείς, κύριε Πρόεδρε, µε όλες τις επιφυλάξεις που έχουµε,
επειδή θέλουµε να στείλουµε σαφώς το µήνυµα ότι η Ελλάδα
χρειάζεται να µπει σε τροχιά ανάπτυξης, θα στηρίξουµε το νο-
µοσχέδιο παρ’ ότι οι επιφυλάξεις µας είναι ισχυρές. Πιστεύουµε
ότι θα έχουµε το χρόνο έγκαιρα να βελτιώσουµε τις αδυναµίες
του. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον ει-
σηγητή της Νέας Δηµοκρατίας, κ. Βαρβιτσιώτη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού συµµετείχαν στο εκπαιδευτικό πρόγραµµα
«Εργαστήρι Δηµοκρατίας» που οργανώνει το Ίδρυµα της Βου-
λής, είκοσι µία µαθήτριες και ένας εκπαιδευτικός από το 11ο Δη-
µοτικό Σχολείο Καλλιθέας.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Το λόγο έχει ο ειδικός αγορητής του Κοµµουνιστικού Κόµµα-
τος Ελλάδας και Βουλευτής Β’ Αθηνών, κ. Νικόλαος Παπακων-
σταντίνου.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Επιτρέψτε µου να πω ότι διακρίνω στις οµιλίες των προλαλη-
σάντων συναδέλφων εκ µέρους του ΠΑΣΟΚ και της Νέας Δηµο-
κρατίας µια προσπάθεια εξωραϊσµού της κατάστασης. Από
αυτήν την προσπάθεια τραυµατίζεται η αλήθεια, νοούµενη ως
ολοκληρωµένη παρουσίαση της πραγµατικότητας και µάλιστα
στην αλληλουχία των στοιχείων της πραγµατικότητας. 

Ήταν εµφανής και στις δυο οµιλίες η συγκίνηση –σχεδόν
ίστρος- και βεβαίως ο αναπτυξιακός οραµατισµός µε την καλ-
λιέργεια µιας αναπτυξιακής ειδυλλιακής ατµόσφαιρας. Ίσως
γιατί αυτήν τη στιγµή ο επενδυτής –ή οι επενδυτές- για το χώρο
του Ελληνικού, είτε ο στρατηγικός επενδυτής για το πρόγραµµα
«Ήλιος» να είναι αυτήν τη στιγµή αθέατος. 

Η λεγόµενη συνάντηση µε τα µοντέρνα και σύγχρονα ρεύµατα
των επενδύσεων όµως αποβλέπουν στο να αποδοθεί µια µυστη-
ριακή ικανότητα στους επενδυτές ότι έχουν κάποια δαιµόνια κι-
νητικότητα να δηµιουργούν κέρδος, ανάπτυξη, ρευστότητα. Όλα
αυτά, βέβαια, ανήκουν στο χώρο της µυθοπλασίας. 

Κοντύτερα στην πραγµατικότητα είναι η διαπίστωση που κάνει
και ο Πρόεδρος του Ταµείου Αξιοποίησης Ιδιωτικής Περιουσίας
του Ελληνικού Δηµοσίου, ο κ. Μητρόπουλος, όταν διατύπωσε
στην επιτροπή: «Όλοι ρωτάτε αν υπάρχει επενδυτικό ενδιαφέ-
ρον. Δεν είναι ουρές οι επενδυτές για να µπορούµε να πούµε ότι
αυτός δεν θέλει, ας προχωρήσουµε στον επόµενο».

Από αυτήν την άποψη είναι σηµαντικό να πούµε τουλάχιστον
στη σηµερινή φάση που ο επενδυτής είναι αθέατος και εποµένως
µπορεί κάποιοι να παρουσιάζουν ειδυλλιακές ατµόσφαιρες µε
βουκολικούς χρωµατισµούς, ποιος είναι ο µαγνήτης προσέλκυ-
σης των επενδυτών και για τα ζητήµατα του Ελληνικού και του
προγράµµατος «Ήλιος». 

Από µια συσσωρευόµενη εµπειρία και πρακτική και των πρό-
σφατων δεκαπέντε χρόνων βλέπουµε: Πρώτον, ότι οι επενδυτές
µε 2% έως 3% ποσοστό κέρδους µελαγχολούν και παθαίνουν κα-
τάθλιψη. Με χαµηλό ποσοστό κέρδους 5% έως 8% γκρινιάζουν,
δυσφορούν, ειρωνεύονται και αδιαφορούν. Με 15% έως 25%
κέρδος αρχίζουν να ενδιαφέρονται, να ζωηρεύουν, να περιδια-
βαίνουν, να κάνουν υποδείξεις. Με 30% έως 50% κέρδος γίνονται
σοβαροί, βρίσκονται σε έξαψη, αξιώνουν στιβαρότητα, γίνονται
κεφάτοι, υπαγορεύουν τακτοποίηση του ρυθµιστικού περιβάλ-
λοντος, γίνεται ταχύρρυθµη διεκπεραίωση των διαρθρωτικών µε-
ταρρυθµίσεων, επιτάσσουν συναίνεση στην απελευθέρωση των
αγορών εργασίας, διατάζουν φρέσκα δάνεια για κεφάλαια κίνη-
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σης, νέα αφορολόγητα ορόσηµα και προπαντός πάµφθηνο και
γονατιστό –βεβαίως- εργατικό προσωπικό. Δεν διστάζουν να εξα-
γοράζουν και τµήµατα της πανεπιστηµιακής ελίτ ώστε να αρθρο-
γραφούν υπέρ της µυστηριακής ικανότητάς τους να δηµιουρ-
γούν κέρδος, ανάπτυξη και ρευστότητα.

Από αυτήν την άποψη χρειάζεται να πούµε ότι το νοµοσχέδιο
µπορεί να είναι ένα υπόδειγµα για το πώς το δηµόσιο συµφέρον
-ακόµη και η επίκληση που κάνει στην αιτιολογική έκθεση- το γε-
νικό κοινωνικό συµφέρον εµποτίζεται. Και ακριβώς γι’ αυτόν το
λόγο διαστρέφεται το δηµόσιο συµφέρον από τα γενικά, ταξικά,
ιδιοτελή και άπληστα αντικοινωνικά συµφέροντα των µεγαλοµε-
τόχων των επιχειρηµατικών οµίλων για ορεκτικά ποσοστά κέρ-
δους. Ακριβώς γι’ αυτό υπαγορεύουν και πραγµατοποιούν την
υποταγή και τα τσαλαπατήµατα των πολύπλευρων κοινωνικών,
λαϊκών αναγκών των βιοπαλαιστών, των λαϊκών ανθρώπων και
της νεολαίας του Λεκανοπεδίου. Υπαγορεύουν και πραγµατοποι-
ούν την υποταγή και την άτεγκτη ευθυγράµµιση µε τα κερδοσκο-
πικά συµφέροντά τους, αυτών των µονοπωλιακών κολοσσών και
του κονσόρτσιουµ και στο ίδιο το περιεχόµενο της νοµοθετικής
δραστηριότητας.

Η στόχευση του νοµοσχεδίου είναι η παραχώρηση της περιο-
χής του Ελληνικού έξι χιλιάδων στρεµµάτων σε µονοπωλιακούς
οµίλους µε τη µορφή της κοινοπραξίας ως προνοµιακό πεδίο κα-
τασκευαστικών, τουριστικών, εµπορικών συνολικά κερδοσκοπι-
κών και αχαλίνωτων δραστηριοτήτων.

Το νοµοσχέδιο θυσιάζει τα δικαιώµατα των κατοίκων του Λε-
κανοπεδίου και της γειτονικής περιοχής µε επιδίωξη τη διασφά-
λιση νέων πεδίων τοποθέτησης κεφαλαίων για µονοπωλιακούς
κολοσσούς µε στόχο την υλοποίηση του επιχειρηµατικού σχεδια-
σµού για την καπιταλιστική ανάπτυξη της περιοχής και της
χώρας. Προβλέπεται σε πάρα πολλές διατάξεις του νοµοσχεδίου
απόλυτη ελευθερία για τους µονοπωλιακούς οµίλους αναφορικά
µε το είδος των χρήσεων που θα επιλέξουν. 

Όλες οι ρυθµίσεις –το υπογραµµίζουµε και προσπαθήσαµε εν-
δελεχώς να τις βρούµε µια, µια- ως απρόσωποι κανόνες δικαίου
εµφανιζόµενες είναι ταξικά ιδιοτελείς, άµεσα αντικοινωνικές.
Ακριβέστερα οι ρυθµίσεις αυτές πραγµατοποιούν υποταγή, πο-
δοπάτηµα στοιχειωδών κοινωνικών αναγκών του λαού στην κερ-
δοφορία των βασιλιάδων. Αυτές οι ρυθµίσεις αφορούν θέµατα
χωροταξικά, κανονιστικά, εδαφολογικά, αιγιαλού, θαλάσσιου
πυθµένα, πολεοδοµικά, τουριστικά, διοικητικά, περιβαλλοντικά,
αδειοδοτικά, ακόµη-ακόµη και αρχαιολογικά. Οι ρυθµίσεις εµπο-
τίζονται από τα κριτήρια της ανταγωνιστικότητας και της λεγό-
µενης «ανεµπόδιστης επιχειρηµατικότητας».

Συνολικά, πρόκειται µε αυτό το νοµοσχέδιο για µια θεσµοθε-
τηµένη εµφύτευση ενός αποστειρωµένου απέναντι στις λαϊκές
ανάγκες κερδοσκοπικού πόλου στο σώµα της αθηναϊκής και ελ-
ληνικής κοινωνίας µε ηµιδιαπερατή προσπέλαση και πρόσβαση
για το λαό.

Όλες οι διαδικασίες –το επαναλαµβάνω για να δώσω πλήρη
έµφαση- είναι κατά παρέκκλιση των κείµενων διατάξεων, έστω
και αυτών των αναιµικών, έστω και αυτών των διατάξεων που
συχνά είναι διάτρητες, ειδικά των φορολογικών, περιβαλλοντικών
και εργασιακών. 

Για τα ζητήµατα που άµεσα –θα έλεγε κανείς- αφορούν και εν-
διαφέρουν το λαό, τις λαϊκές οικογένειες, ακόµα και το δηµόσιο,
οι διατυπώσεις του νοµοσχεδίου είναι οµιχλώδεις, αµφίσηµες,
διφορούµενες, απροσδιόριστες, µη µετρήσιµες, επιστηµονικά
επεξεργασµένες όσον αφορά την ασάφειά τους. Πάντα όµως
έχουµε διατυπώσεις γυαλιστερές, πλουµιστές, χρυσοποίκιλτες,
ώστε να θαµπώνουν τη σκέψη, να εξαρθρώνουν το συλλογισµό,
να αποπροσανατολίζουν το νου. Και όλα αυτά, βεβαίως, γίνονται
στο όνοµα της ευρωενωσιακής αργκό. 

Πεισµατάρικα όµως σε όλα αυτά οι κάτοικοι του Λεκανοπεδίου
απαιτούν αντικειµενικά πενήντα χιλιάδες στρέµµατα πάρκο υψη-
λού πρασίνου για να προσεγγίσει στοιχειωδώς µια ανθρώπινη
αναλογία βλάστησης ανά κάτοικο. 

Σήµερα έχουµε δύο τετραγωνικά µέτρα και διακόσια τετραγω-
νικά εκατοστά ανά κάτοικο έναντι είκοσι πέντε τετραγωνικών µέ-
τρων ανά κάτοικο στη Βιέννη, τη Σόφια, το Άµστερνταµ, τη
Μόσχα. 

Ακόµα και το σχεδιαζόµενο και αναφερόµενο λεκτικά πάρκο
δεν θα αποτελεί πνεύµονα και πόλο λαϊκής αναψυχής, αλλά συ-
νάθροιση µιας σειράς επιχειρηµατικών κερδοσκοπικών δραστη-
ριοτήτων που θα καταβροχθίσουν το µεγαλύτερο τµήµα της
έκτασης του πάρκου. Το παράδειγµα ακόµα από το χώρο στο
Γουδή είναι αποκαλυπτικό για το µέλλον του σχετικού πάρκου
και στο Ελληνικό. 

Η παραλιακή ζώνη της περιοχής συνολικού µήκους τριών χι-
λιοµέτρων που θα µπορούσε να αποτελέσει πόλο λαϊκής αναψυ-
χής, λαϊκού τουρισµού και αθλητισµού παραδίδεται σε µονοπω-
λιακούς οµίλους για τουριστική, εµπορική εκµετάλλευση µε ανα-
ψυχή, διασκέδαση πανάκριβη και απροσπέλαστη στη µεγάλη
πλειοψηφία των περιπτώσεων για τα λαϊκά στρώµατα. 

Από αυτήν την άποψη, εµείς επισηµαίνουµε ότι το κίνηµα σω-
τηρίας των ελευθέρων χώρων θα µεταλλάσσεται σε κάλπικο και
επιδερµικό, αν δεν αµφισβητεί τη συνολική ευρωενωσιακή στρα-
τηγική, τον ευρωµονόδροµο και το µυστηριακό κριτήριο της κερ-
δοφορίας. Η εγκληµατική εκµετάλλευση του χώρου του Ελληνι-
κού είναι γνήσιο τέκνο του ευρωενωσίτικου δρόµου ανάπτυξης
που εµπορευµατοποιεί τις χρήσεις γης των κρατικών εκτάσεων. 

Μόνο το ΚΚΕ, όπως φάνηκε και από την ίδια τη συζήτηση στις
δύο αναγνώσεις στην επιτροπή, υποστηρίζει, προτείνει και πα-
λεύει στο µονόδροµο των λαϊκών αναγκών να γίνει ένας υπερτο-
πικός πόλος ενταγµένος στην κάλυψη των λαϊκών αναγκών για
άθληση, πολιτιστικές δραστηριότητες, ψυχαγωγία µέσα σε ένα
µεγάλης έκτασης πνεύµονα πρασίνου µε φθηνές, γρήγορες, δη-
µόσιες συγκοινωνίες. 

Εµείς υποστηρίζουµε ότι πρέπει να είναι δηµόσια περιουσία
και οι όποιες αναπλάσεις πρέπει να διαχειρίζονται αποκλειστικά
από το δηµόσιο. Σε αυτήν τη βάση ορισµένες εκτάσεις πρέπει να
αξιοποιηθούν για κρατικές υποδοµές κοινωνικής πολιτικής στον
τοµέα της υγείας και της πρόνοιας. 

Υπογραµµίζουµε ότι η σχεδιαζόµενη ανάπτυξη µε έµφαση
στον τουρισµό, στη βιοµηχανία της νύχτας, στα πολυτελή καζίνο
αφορά την παγίδευση και την εξαχρείωση του λαού στον κοσµικό
τζόγο, τα ναρκωτικά, την πορνοβιοµηχανία, την πολυκύµαντη και
χρυσοποίκιλτη βιοµηχανία της νύχτας. Το λεγόµενο «Μονακό του
Αιγαίου» ή η «Σιγκαπούρη της Μεσογείου» που γράφουν ελλη-
ναράδες και κοσµοπολίτες δηµοσιολόγοι το σηµατοδοτούν. 

Οι επιλογές του νοµοσχεδίου είναι οργανικά ενταγµένες και
δεν είναι έξω από τα κριτήρια της στρατηγικής της Ευρωπαϊκής
Ένωσης για το 2020 περί ανάκτησης της ανταγωνιστικότητας και
επανεκκίνησης της επιχειρηµατικότητας. Οι επιλογές του νοµο-
σχεδίου είναι συνυφασµένες µε την ταξικά ιδιοτελή πολιτική που
υποστηρίζει το δοσµένο κράτος ως επιτελείο προστασίας των
βαθύπλουτων για την κερδοσκοπική εκµετάλλευση των κρατικών
εκτάσεων. 

Για τα θέµατα του προγράµµατος «Ήλιος» και των λεγόµενων
ανανεώσιµων πηγών ενέργειας θα θέλαµε να αναφέρουµε για τη
στόχευσή τους µια ρήση του κ. Βόλφγκανγκ Σόιµπλε: «Βοηθών-
τας την Ελλάδα βοηθάµε προπάντων εµάς τους ίδιους». 

Από αυτήν την άποψη, θέλουµε να σηµειώσουµε πριν µιλή-
σουµε για αυτά τα θέµατα –ηλιακή ενέργεια και ανανεώσιµα-
ποιο είναι το ήδη υφιστάµενο θεσµικό πλαίσιο, για να αποκαλυ-
φθεί πόση τρυφερότητα και θαλπωρή υπάρχει για τους επενδυ-
τές. Σήµερα σε µελέτη Γραφείου Μελετών της Εθνικής Τράπεζας
εµφανίζονται διατυπώσεις για το θεσµικό πλαίσιο για τις ανανε-
ώσιµες πηγές ενέργειας, ηλιακή ενέργεια κ.λπ., όπως «πολύ υψη-
λές επιδοτήσεις κεφαλαίου», «εγγυήσεις αγοράς ηλεκτρισµού»,
«εγγυηµένα υψηλή τιµή», «γενναιόδωρες επιδοτήσεις κεφα-
λαίου», «τιµή αγοράς ηλεκτρικής ενέργειας από αιολικά 85 ευρώ
ανά MW, από φωτοβολταϊκά 450 ευρώ ανά MW, τιµολόγιο της
ΔΕΗ 65 ευρώ ανά MW», «χρονική διάρκεια σύµβασης στις επιδο-
τούµενες τιµές έως και είκοσι χρόνια», «επιδότηση ακόµα και µι-
σθολογικού κόστους», «φοροαπαλλαγή σε ορισµένο ποσοστό
στα αδιανέµητα κέρδη της πρώτης δεκαετίας» -παρακαλώ- «χρη-
µατοδότηση από ίδια κεφάλαια, οροφή το 25%». Ο µελετητής
διαπιστώνει «εξαιρετικά ευνοϊκό θεσµικό πλαίσιο», «αγορά» -µε
σηµασία- «µε υψηλά περιθώρια κερδοφορίας». Πόσο; Η µελέτη
σηµειώνει «οι επιδοτούµενες τιµές οδηγούν τα περιθώρια λει-
τουργικού κέρδους µετά τις αποσβέσεις άνω του 30%, όταν για
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το σύνολο των εταιρειών στην ελληνική οικονοµία δεν ξεπερνούν
το 10%». 

Τι πραγµατοποιείται, λοιπόν, µε το νοµοσχέδιο και τις ρυθµί-
σεις του για το πρόγραµµα «Ήλιος»; Κατά τη γνώµη µας, πρώ-
τον, οι πραγµατικά ωφεληµένοι από αυτό το πρόγραµµα θα είναι
οι µονοπωλιακοί όµιλοι, ξένοι και εγχώριοι, που διασφαλίζουν
υψηλά ποσοστά κέρδους στις επενδύσεις τους. Δεύτερον, η συγ-
κρότηση της σχετικής ανώνυµης εταιρείας υπηρετεί τους µεγα-
λοµετόχους βεβαίως και όχι το λαϊκό συµφέρον. Τρίτον, δεν
συµβάλλει κατ’ ουδένα τρόπο στη µείωση της ενεργειακής εξάρ-
τησης της χώρας, αφού δεσµεύει την προβλεπόµενη παραγωγή
για εξαγωγή ηλεκτρικού ρεύµατος µε φυσική ή στατιστική λογι-
στική µεταφορά. Τέταρτον, εµποδίζει –ακόµα µια φορά- τη δια-
σφάλιση φθηνότερης λαϊκής κατανάλωσης ηλεκτρικής ενέργειας
και ξεφορτώνει στη λαϊκή οικογένεια τις ήδη δυσβάσταχτες φο-
ρολογικές επιβαρύνσεις του λογαριασµού της ΔΕΗ για την ενέρ-
γεια. Πέµπτον, παραχωρεί στα µονοπώλια σηµαντικό τµήµα
µεγάλων ενιαίων εκτάσεων του δηµοσίου, περιλαµβάνοντας δα-
σικές, χορτολιβαδικές εκτάσεις και γεωργική γη. Να και ο πειρα-
σµός της αµαρτίας προς τον οποίο ρέπει και η ηγεσία της
Εκκλησίας και τα µοναστήρια. Έκτον, δεσµεύει σηµαντικό τµήµα
των νέων συνδέσεων µε το δίκτυο µεταφοράς ενέργειας της
χώρας αντί για αξιοποίηση του δικτύου για τις εγχώριες ανάγκες. 

Τι πραγµατοποιείται µε το άρθρο 15; Γίνεται θεσµοποίηση του
ορισµού –για ποιο πράγµα;- όσον αφορά το «τάισµα» των επεν-
δυτών. Τι λέει, λοιπόν, το άρθρο 15; Πρώτον, επενδυτικές ενι-
σχύσεις. Είναι σαφές, τάισµα µε δηµόσιο χρήµα. Δεύτερον,
φορολογικές απαλλαγές. Καθαρό. Τρίτον, µειώσεις φόρου. Τέ-
ταρτον, επιστροφές φόρου. Υποχρέωση χρήσης ανανεώσιµης
ενέργειας. Πέµπτον, πράσινα πιστοποιητικά. Έκτον, άµεση στή-
ριξη τιµών, εγγυηµένες τιµές αγοράς. Διαβάζω ένα-ένα: «Κατα-
βολή πριµοδοτήσεων, υποχρέωση εφοδιασµού ανανεώσιµης
ενέργειας, υποχρέωση κατανάλωσης ανανεώσιµης ενέργειας,
επιδότηση για µείωση του κόστους ενέργειας, αύξηση της τιµής
πώλησης, επιβολή υποχρέωσης χρήσης ανανεώσιµης ενέργειας,
επιβολή χρήσης των αγοραζόµενων ποσοτήτων της ανανεώσι-
µης ενέργειας». 

Μετά κάποιοι έχουν το θράσος –διανοητικό κατ’ αρχάς, για να
µην πω και πολιτικό- να λένε ότι θα έχουµε και έσοδα του ελλη-
νικού δηµοσίου για να πάνε στην εξυπηρέτηση του δηµοσίου
χρέους. Αυτά τα πράγµατα και αυτό το θεσµικό πλαίσιο είναι
ένας από τους λόγους που γιγαντώθηκε και εκτινάχθηκε το δη-
µόσιο χρέος. Αποκαλύπτουν ιδιαίτερα πειστικά το πώς το «τάι-
σµα» των µεγαλοµετόχων των διαφόρων εταιρειών σε όλο το
φάσµα της τελευταίας δεκαπενταετίας ήταν από τους βασικότα-
τους λόγους για τους οποίους εκτινάχθηκε το χρέος και γιγαν-
τώθηκαν σε τέτοιες διαστάσεις τα ελλείµµατα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Ολοκληρώνω. 
Η ανάπτυξη που παρουσιάζεται σαν µια νεράιδα και θεά δεν

είναι ανώνυµη, δεν είναι άχρωµη, δεν είναι άοσµη. Έχει όνοµα
και επώνυµο. Το επίθετό της είναι ουσιαστικό, είναι καπιταλιστική
ανάπτυξη, δηλαδή αποβλέπει στον προσπορισµό του κέρδους.
Δεν έχει καµµία σχέση αυτή η ανάπτυξη που ευαγγελίζονται και
διαχέουν η Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ µε τη φιλολαϊκή ανά-
πτυξη, που έχει  σκοπό δηλαδή και εσώτατο νόµο τη στόχευση
της αναπτυξιακής διαδικασίας στην ικανοποίηση των πολύπλευ-
ρων σύγχρονων κοινωνικών αναγκών του λαού µας. 

Η καπιταλιστική ανάπτυξη που ευαγγελίζονται και διαχέουν οι
προηγούµενοι εισηγητές µπορεί να γίνει µόνο κατά παρέκκλιση
και κατά ρήξη µε τις λαϊκές ανάγκες, τις πολύµορφες λαϊκές
ανάγκες. Μπορεί να αναπτυχθεί µόνο πάνω στα λαϊκά συντρίµ-
µια, τα κουφάρια και τα θρύψαλα των λαϊκών δικαιωµάτων. 

Το µαρτυρούν η Πράξη 6 του Υπουργικού Συµβουλίου για µεί-
ωση-λεηλασία των βασικών µισθών κατά 22% και κατά 32% για
την καταραµένη νεολαία των δεκαεφτά έως είκοσι πέντε ετών
που τη στέλνετε στα Τάρταρα, η κατάργηση-διάλυση του Οργα-
νισµού Εργατικής Κατοικίας και της Εργατικής Εστίας µε τους
δικαιούχους των πεντακοσίων πενήντα χιλιάδων δελτίων κοινω-
νικού τουρισµού, των ογδόντα πέντε χιλιάδων δικαιούχων εργα-

τικής κατοικίας, των πενήντα πέντε χιλιάδων δικαιούχων επιδό-
τησης ενοικίου.

Εξάλλου, η σφαγή του επιδόµατος ανεργίας από 460 ευρώ
στα 350 ευρώ, το τσαλαπάτηµα της ειδικής παροχής προστασίας
της µητρότητας, των εποχικών βοηθηµάτων για τους οικοδό-
µους, του ειδικού βοηθήµατος για τους ανέργους που δεν έχουν
τις κυβερνητικές προϋποθέσεις τακτικής επιδότησης το αποκα-
λύπτουν εύγλωττα και εκκωφαντικά. 

Καταψηφίζουµε από όλες τις απόψεις. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ. Νι-

κόλαο Παπακωνσταντίνου. 
Παρακαλείται ο ειδικός αγορητής του Λαϊκού Ορθόδοξου Συ-

ναγερµού κ. Ηλίας Πολατίδης να λάβει το λόγο.
Ορίστε, κύριε Πολατίδη, έχετε το λόγο.  
ΗΛΙΑΣ ΠΟΛΑΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Είναι σαφές ότι η ελληνική οικονοµία όχι µόνο τώρα, αλλά και

τα προηγούµενα χρόνια είχε τεθεί σε ορισµένα σαφή πλαίσια
αναφορικά µε την παγκοσµιοποίηση και τον ευρωπαϊκό καταµε-
ρισµό εργασίας. Δεν µπορούσε να έχει οποιοδήποτε πλαίσιο. 

Είχε επιλέξει η Ευρωπαϊκή Επιτροπή και οι ελληνικές κυβερ-
νήσεις –και συνεχίζουν να επιλέγουν- την τοποθέτηση της ελλη-
νικής οικονοµίας κυρίως στον τριτογενή τοµέα, θεωρώντας ότι
οτιδήποτε άλλο είναι αντιοικονοµικό και δεν µπορεί να έχει προ-
οπτικές στην Ελλάδα. Γι’ αυτό, επειδή υπάρχει και η απαγορευ-
µένη λέξη «αυτάρκεια» που δηµιουργεί προβλήµατα στην
παγκόσµια οικονοµία, καθώς γι’ αυτούς που κανονίζουν τα πράγ-
µατα και κατευθύνουν πολιτικά το πώς θα πάει γενικώς ο κόσµος
δεν πρέπει να υπάρχουν αυτάρκεις οικονοµίες, στο πλαίσιο αυτό
στην ελληνική οικονοµία έµεινε ένας τοµέας. Αυτός ο τοµέας, ο
οποίος είναι ο τριτογενής, κυρίως δηλαδή η παροχή υπηρεσιών,
εξυπηρετείται µε διάφορους στόχους. 

Είχαµε, λοιπόν, σ’ αυτό το πλαίσιο την αλλαγή του αεροδρο-
µίου. Έγινε ένα µεγαλύτερο αεροδρόµιο στα Σπάτα, µε αποτέ-
λεσµα να περισσέψει αυτός ο χώρος του αεροδροµίου του
Ελληνικού, το πρώτο θέµα το οποίο διαπραγµατεύεται το παρόν
νοµοσχέδιο. Αυτός, λοιπόν, ο χώρος του Ελληνικού θα µπορούσε
να χρησιµοποιηθεί µε πολλούς τρόπους. Έγιναν κάποιες προ-
σπάθειες προς αυτήν την κατεύθυνση. Τελικώς, επελέγη να µεί-
νει µέχρι στιγµής και να µη γίνει τίποτα, γιατί ήδη έχουµε πάνω
από δέκα χρόνια που δεν λειτουργεί εκεί πέρα τίποτα. Η παλαιά
χρήση έχει µεταφερθεί και έχει µείνει ένα οικόπεδο, το οποίο το
αντιµετωπίζουµε, δυστυχώς, όχι µε τον καταλληλότερο τρόπο.
Αντιµετωπίστηκε, αλλά όχι µε τον καταλληλότερο τρόπο.

Πρέπει, όµως, να βρούµε τρόπους µε τους οποίους θα ξεφύ-
γουµε απ’ αυτά τα δεσµά τα οποία υπάρχουν για την ελληνική
οικονοµία. Ένα συµπέρασµα το οποίο εγώ προσωπικώς έχω βγά-
λει από την παρούσα κρίση, είναι ότι το µοντέλο αυτό του υπερ-
τροφικού τριτογενούς τοµέα έχει καταρρεύσει. Δεν µπορούµε
να συνεχίσουµε κάνοντας ακριβώς τα ίδια. Το πρότυπο του του-
ρισµού, όλα αυτά τα οποία λέγονται για το Ελληνικό, βέβαια δεν
λέγονται στο παρόν νοµοσχέδιο, αφήνονται να αιωρούνται ότι θα
γίνουν. 

Για παράδειγµα, θα αναφέρω µόνο µία χρήση η οποία έχει
αναφερθεί κατά το παρελθόν, τη χρήση του καζίνο. Αυτή τη
στιγµή υπάρχουν στην ευρύτερη περιοχή της Αττικής άλλα δύο
καζίνο, τα οποία αυτή τη στιγµή έχουν µείωση του τζίρου τους,
µε ό,τι αυτό σηµαίνει για οποιονδήποτε επενδυτή θα ήθελε να
στραφεί προς µια τέτοια κατεύθυνση. Είναι, βέβαια, ένα από τα
θετικά της κρίσεως το ότι µειώνεται ο τζίρος των καζίνο και της
λογικής που έχει όλος αυτός ο τρόπος ζωής από πίσω, αλλά ερ-
χόµαστε εδώ και θέλουµε να προσθέσουµε και άλλες δραστη-
ριότητες παρόµοιας υφής στο συγκεκριµένο χώρο του Ελληνι-
κού, έχοντας µπροστά µας µία οικονοµία η οποία µονίµως χάνει
έσοδα. Είµαστε σε ύφεση και προφανώς υπάρχουν αυτές οι χρή-
σεις, εκτός αν θα µπορέσει ο επενδυτής να φέρει ξένους οι
οποίοι σ’ αυτούς τους χώρους θα κάνουν τις όποιες χρήσεις έχει
κατά νου του ο νοµοθέτης.

Πρέπει, όµως, να αντιµετωπίσουµε το συνολικότερο πρό-
βληµα. Το πρόβληµα των δηµοσίων εσόδων οφείλεται κυρίως
στο ότι έχουµε µία οικονοµία που βασίζεται σε παρασιτικό µον-
τέλο. Πρέπει να αλλάξουµε αυτήν την παρασιτική οικονοµία και
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να πάµε σε µία παραγωγική, αν θέλουµε να είµαστε χρήσιµοι στο
ελληνικό έθνος και στον ελληνικό λαό. Εκεί πρέπει να στρα-
φούµε.

Το παρόν νοµοσχέδιο αντιµετωπίζει το θέµα του Ελληνικού
κατ’ αρχάς χωρίς να λαµβάνει υπ’ όψιν το τι έχει συµβεί µέχρι
τώρα. Τι έχει συµβεί, λοιπόν, στο Ελληνικό; Έχουµε τη µεταφορά
του αεροδροµίου. Αυτό το αναλαµβάνει η εταιρεία «HOCHTIEF»,
η οποία –έρχονται ξανά τα δηµοσιεύµατα, για τα οποία έχουµε
κάνει και ερωτήσεις και έχουµε αναδείξει το θέµα- δεν πληρώνει
τους φόρους. Ήδη από το 2000 που ήρθε στην Ελλάδα –αλλά
και πιο πριν, από τις αρχές της δεκαετίας του 1990- συµπεριφε-
ρόταν µε τον ίδιο τρόπο που µας συµπεριφέρονται όλοι οι Γερ-
µανοί σήµερα. Κέρδιζε, όµως. Είχε δικηγόρο, ούτως ή άλλως,
τον κ. Σρέντερ, τον τέως Καγκελάριο της Γερµανίας. Άρα, η συγ-
κεκριµένη εταιρεία απολάµβανε ασυλία και από την Ελλάδα και
από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ)

Τι θα µπορούσε να γίνει σ’ αυτό το χώρο; Τι προτάσεις έγιναν;
Τι µελέτες υπήρξαν; Υπήρχε µία πρόταση να γίνει οικοπεδοποί-
ηση. Αυτή η πρόταση, βέβαια, σήµερα –και αυτή είναι η ισχυρό-
τερη κριτική που έχω απέναντι σ’ αυτή τη σκέψη που αναφύεται
µέσα από το νοµοσχέδιο, όχι σ’ αυτό καθαυτό το νοµοσχέδιο-
είναι αδύνατον να γίνει. Δεν µπορεί να υπάρξει σήµερα η ζήτηση,
η οποία θα µπορέσει να καλύψει αυτήν την παραγωγή που θα
µπορούσε να υπάρξει εκεί από ακίνητα, κατοικίες και γραφεία. 

Υπήρξε µία πρόταση να γίνει εκεί ένα αυτοκινητοδρόµιο.
Υπήρξε, φυσικά, η πρόταση να παραµείνει εν λειτουργία το αε-
ροδρόµιο, όπως γίνεται σε όλες τις πολιτισµένες χώρες. Σπα-
νίως, όταν φεύγει ένα αεροδρόµιο από µία περιοχή και
δηµιουργείται ένα µεγαλύτερο, σταµατά η λειτουργία του πα-
λαιού. Θα µπορούσε να ήταν ένα µε µειωµένη κίνηση ή µε αερα-
θλητισµό και όλα αυτά. Βέβαια, αυτά απαγορεύτηκαν από τη
σύµβαση την οποία είχε υπογράψει το ελληνικό κράτος µε τη
«HOCHTIEF» που έλεγε ότι σε µία ακτίνα εκατό χιλιοµέτρων απα-
γορευόταν το ελληνικό κράτος να επιδοτήσει την κατασκευή
ενός άλλου αεροδροµίου. Επιλέχθηκε, λοιπόν, αυτή η λύση.

Η άλλη λύση θα ήταν να γίνει πάρκο, αυτή η πρόταση η οποία
ακούγεται τώρα. Δυστυχώς, όµως, το πάρκο πρέπει µε κάποιον
τρόπο να συντηρείται. Όλοι θέλουν να χρησιµοποιήσουν το
πάρκο, ένα πάρκο καθαρό. Όλοι θέλουν να πετάξουν τα απορ-
ρίµµατά τους, αλλά κανείς δεν θέλει να πάει να τα µαζέψει από
εκεί, όπως είναι λογικό. Το κόστος αυτής της λειτουργίας είναι
απαγορευτικό, εκτός αν βρεθεί ένας άλλος τρόπος να συνδεθεί
µε µία άλλη παραγωγική διαδικασία, η παραχώρηση της οποίας
θα χρηµατοδοτεί, αυτό δηλαδή το οποίο εν µέρει πάει να κάνει
και το παρόν νοµοσχέδιο. 

Επίσης, θα µπορούσαν να πάνε εκεί διάφορες δηµόσιες χρή-
σεις. Αυτό έγινε εν µέρει, όπως έγιναν και εκθεσιακά κέντρα. Φυ-
σικά, είναι τεράστιος ο χώρος για να χρησιµοποιηθεί µόνο γι’
αυτή τη λειτουργία. Εδώ υπάρχει κάτι παράδοξο, βέβαια. Υπήρξε
η πρόταση Σουφλιά, όταν ήταν Υπουργός ο κ. Σουφλιάς, η οποία
στηριζόµενη και αυτή σε κάποιες µελέτες είχε εµφανιστεί ως ένα
σχέδιο για υπουργική απόφαση. Νοµίζω ότι υπήρξε και συγκε-
κριµένη υπουργική απόφαση. 

Είχε έρθει κάποτε, λοιπόν, να ενηµερώσει τη Βουλή. Εκεί θυ-
µάµαι την κ. Δαµανάκη, Βουλευτή του ΠΑΣΟΚ τότε, να διαρρη-
γνύει τα ιµάτιά της ότι αυτό είναι απαράδεκτο και είναι οικοπε-
δοποίηση και τσιµεντοποίηση και οτιδήποτε λιγότερο από ένα
πάρκο σε όλη την έκταση του Ελληνικού θα ήταν απαράδεκτο
και θα σήµαινε καταστροφή του περιβάλλοντος. Φυσικά και ο
τέως Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ, ο κ. Παπανδρέου, συνηγορούσε και
υπερθεµάτιζε στη συγκεκριµένη λογική.

Φθάσαµε, λοιπόν, να έχουν δοθεί πάρα πολλά χρήµατα για µε-
λέτες και στην ουσία ο χώρος να είναι εγκαταλελειµµένος πάνω
από µία δεκαετία, χωρίς να υπάρχει η παραµικρή συγκεκριµένη
πρόταση προς αυτήν την κατεύθυνση. Το θέµα είναι ότι έρχεται
το παρόν νοµοσχέδιο και δηµιουργεί µία εταιρεία «κέλυφος»,
στην οποία πάει όλη η έκταση που υπάρχει εκεί πέρα και δηµι-
ουργούνται και διάφορες επιµέρους ρυθµίσεις. Αυτή η εταιρεία
«κέλυφος» θα ζητήσει προτάσεις από τους επενδυτές και ανα-

λόγως θα κινηθούν βάσει των προτάσεων των επενδυτών. Νο-
µίζω ότι αυτό είναι εξαιρετικά φιλόδοξο.

Επίσης, υπάρχουν και µελέτες οι οποίες µας λένε ότι θα υπάρ-
χει ετησίως µία αύξηση του ΑΕΠ από 0,3% έως 0,5%, δηλαδή ότι
θα υπάρχει 0,7 έως 2 δισεκατοµµύρια ευρώ. Αν κάνουµε έναν
πρόχειρο υπολογισµό µε βάση το πού έχει καταντήσει το ελλη-
νικό ΑΕΠ σήµερα, µιλάµε για ένα πολύ µεγάλο εύρος. Όταν εγώ
βλέπω τόσο µεγάλο εύρος στις εκτιµήσεις –είναι σαν τις εκτιµή-
σεις για την ύφεση, ξεκινάνε από 1% και στο τέλος καταλήγουν
µε 7% και αντιστοίχως φέτος λέµε ότι θα είναι 4,5% ή 4,8% όπως
λέει η Τράπεζα της Ελλάδος, ελπίζω να µη φθάσουµε στο 7%,
αλλά το πιθανότερο είναι αυτό- αυτό σηµαίνει ότι δεν είναι σαφές
τίποτα και ότι είναι µία εκτίµηση για να φύγουµε από την υπο-
χρέωση.

Ο µελετητής, προφανώς, θέλει να φανεί αρεστός σ’ αυτούς
που του έχουν δώσει τη δουλειά και στη συγκεκριµένη περί-
πτωση είναι η «ΕΛΛΗΝΙΚΟ Α.Ε.». Άρα, θέλουµε να κάνουµε ένα
ρόδινο σενάριο, το οποίο να µη φανεί ότι αφήνει απ’ έξω όλες
τις πιθανότητες επενδύσεως στο συγκεκριµένο τοµέα.

Οι προτάσεις λοιπόν οι οποίες γίνονται, δεν θεωρώ ότι είναι
ρεαλιστικές. Είναι βέβαια προς µία σωστή κατεύθυνση ως ιδέα
το παρόν σχέδιο, αλλά δεν µπορούµε να είµαστε αισιόδοξοι ότι
όλα αυτά τα οποία προβλέπει θα µπορέσουν πράγµατι να υλο-
ποιηθούν. Κινούνται στη σφαίρα του ιδεατού, κινούνται στη
σφαίρα της υπεραισιοδοξίας, αλλά νοµίζω ότι µπορούµε να πάµε
προς αυτήν την κατεύθυνση και θα παρακολουθούµε φυσικά από
κοντά την πορεία υλοποιήσεως του. 

Πολύ σηµαντικότερο από το παρόν νοµοσχέδιο θα είναι αυτό
για το οποίο έχει δεσµευτεί η Κυβέρνηση και ελπίζω να το υλο-
ποιήσει, η όποια κυβέρνηση, να φέρει την πρόταση στην οποία
θα έχει καταλήξει µετά από την αξιολόγηση, ούτως ώστε να ξέ-
ρουµε τι προτείνει ο συγκεκριµένος επενδυτής κι εκεί να τοπο-
θετηθούµε επί πραγµατικού, γιατί όλα αυτά που λέµε τώρα είναι
λίγο θεωρητικά.  

Πηγαίνω στο πρόγραµµα «Ήλιος», που είναι το δεύτερο αντι-
κείµενο µε το οποίο ασχολείται το παρόν νοµοσχέδιο. Το πρό-
γραµµα «Ήλιος» βασίστηκε σε κάποιες προτάσεις που έγιναν
από ένα συγκεκριµένο στέλεχος της ευρωπαϊκής εταιρείας φω-
τοβολταϊκών, ελληνικής καταγωγής, η οποία πρότεινε τις βασικές
αρχές του σχεδίου εκµεταλλευόµενη και τις αλλαγές στο θε-
σµικό πλαίσιο το οποίο υπήρξε. Είναι όµως ξεκάθαρο και πολύ
ενδιαφέρον να δούµε τι λένε οι δύο αποφάσεις των συνόδων κο-
ρυφής, η µία της 21ης Ιουλίου του 2011 και η άλλη της 26ης
Οκτωβρίου. 

Λέει λοιπόν η απόφαση της 21ης Ιουλίου: «Ζητούµε την υλο-
ποίηση µίας συνολικής στρατηγικής οικονοµικής µεγέθυνσης και
επενδύσεων στην Ελλάδα, προκειµένου να διοχετευθούν οι
πόροι των διαρθρωτικών ταµείων. Θα κινητοποιήσουµε πόρους
και θεσµούς της Ευρωπαϊκής Ένωσης, όπως η Ευρωπαϊκή Τρά-
πεζα Επενδύσεων για το σκοπό αυτό».

Αυτά είναι στην πρόταση της 21ης Ιουλίου η οποία προέβλεπε,
αν θυµάστε, κύριε Υπουργέ και το πακέτο Μάρσαλ των 50 δισε-
κατοµµυρίων ευρώ, το οποίο θα χρησιµοποιείτο -ήταν βέβαια µι-
κρότερο το κούρεµα, αλλά ταυτοχρόνως υπήρχε και ένα πακέτο
50 δισεκατοµµυρίων ευρώ- για να δηµιουργήσει ανάπτυξη στην
ελληνική οικονοµία, το οποίο την 26η Οκτωβρίου κόπηκε, µεγά-
λωσε βέβαια το κούρεµα, αλλά κόπηκε η οποιαδήποτε αναπτυ-
ξιακή διάσταση. Και τι λέει εκεί; «Η Ελλάδα δεσµεύει µελλοντικές
ταµειακές ροές από το πρόγραµµα «Ήλιος» ή άλλα έσοδα κ.λπ.,
για την περαιτέρω µείωση του χρέους της ελληνικής δηµοκρα-
τίας έως 15 δισεκατοµµυρίων ευρώ και την αποκατάσταση της
δανειοδοτικής ικανότητας του Ευρωπαϊκού Ταµείου Χρηµατοπι-
στωτικής Σταθερότητας». Νοµίζω είναι πολύ σαφής η διαφορά
των δύο αποφάσεων. Ερχόµαστε εδώ να υλοποιήσουµε το πρό-
γραµµα «Ήλιος» προφανώς υπό το πρίσµα της δευτέρας απο-
φάσεως της 26ηςΟκτωβρίου, που είναι αυτή που τελικά υλοποιή-
θηκε. 

Άρα έχουµε ένα πρόγραµµα που είναι στη σωστή κατεύθυνση
µεν αλλά µένουν τεράστια κενά και προφανώς το σχέδιο πάλι δη-
µιουργεί την εταιρεία «κέλυφος», η οποία θα προσπαθήσει να το
αναπτύξει, αλλά αφήνει µία σειρά από ζητήµατα εκτός. Θα χρη-
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σιµοποιηθούν ελληνικής κατασκευής φωτοβολταϊκά πλαίσια ή θα
χρησιµοποιηθούν εισαγόµενα; Αν η επένδυση που θα κάνει ο «χ»,
«ψ» Γερµανός επενδυτής στην ουσία κατά 90% γυρίσει ξανά στη
Γερµανία και από εδώ θα έχουµε µόνο τη διάθεση της εκτάσεως,
αυτό είναι ένα µεγάλο πρόβληµα. Αν γίνει στατιστική µεταφορά,
αυτό θα έχει επίδραση στην τιµή που θα πληρώνει ο Έλληνας
καταναλωτής, γιατί στη στατιστική µεταφορά σηµαίνει ότι θα
έχουν ένα πολύ µεγαλύτερο µέγεθος των ανανεώσιµων πηγών
ενέργειας, που φυσικά παράγουν ακριβότερη ενέργεια στο ελ-
ληνικό ισοζύγιο απ’ ό,τι έχουµε σήµερα και απ’ ό,τι είναι οι υπο-
χρεώσεις. Αν γίνει πραγµατική µεταφορά που νοµίζω ότι είναι το
λογικό και πρέπει αυτό να είναι προτεραιότητα της ελληνικής
πλευράς, σηµαίνει ότι θα πρέπει να γίνει µία τεράστια επένδυση,
ένα τεραστίων διαστάσεων δίκτυο χωρητικότητας, το οποίο θα
µπορεί να µεταφέρει την ενέργεια δέκα GW. Δεν υπάρχει τέτοιο
δίκτυο αυτήν τη στιγµή στην Ευρωπαϊκή Ένωση και είναι αδύνα-
τον, είναι τεράστιο το κόστος κατασκευής. Θα πρέπει και εκεί η
Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων να χρηµατοδοτήσει το συγκε-
κριµένο σχέδιο. Μέχρι στιγµής τέτοιες διαβεβαιώσεις από το
Υπουργείο σας δεν έχουµε ούτε έχουµε δει σχετικά δηµοσιεύ-
µατα ότι υπάρχει αυτή η κατεύθυνση. Είναι ευχολόγια. 

Χωρίς, λοιπόν, το βασικό έργο της µεταφοράς και µένοντας
στη στατιστική µεταφορά και λέγοντας ότι όλα θα γίνουν στο
µέλλον και ότι όλα θα διορθωθούν, τα οφέλη για την Ελλάδα θα
είναι πενιχρά. Ενδεχοµένως να έχει κάποια οφέλη η Γερµανία,
ενδεχοµένως να έχουν µία καλή απόδοση στις επενδύσεις τους
όσοι κάνουν την επένδυση. Βέβαια τίποτα δεν είναι σαφές από
αυτά.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα κάνω κι ένα άλλο βασικό ερώτηµα. Αρκεί το 1 εκατοµµύριο
ευρώ, το οποίο θα διαθέσει το δηµόσιο για να υλοποιηθούν οι
σκοποί της εταιρείας; Είναι δυνατόν µόνο µε 1 εκατοµµύριο να
γίνουν όλοι αυτοί οι στόχοι; Νοµίζω ότι σε ένα πολύ σύντοµο χρο-
νικό διάστηµα µόνο µε τις µελέτες που πρέπει να πληρώσουν, µε
τους  νοµικούς συµβούλους που λέει το σχέδιο ότι πρέπει να
αποπληρωθούν, όλα αυτά θα δηµιουργήσουν ένα τεράστιο πρό-
βληµα. Εδώ νοµίζω ότι αυτό που πρέπει να κάνουµε είναι και κάτι
γενικότερο, να συνδέσουµε, δηλαδή, αυτές τις εκτάσεις και µε
τον πρωτογενή τοµέα. Υπάρχει η τεχνολογική δυνατότητα. Το
έκαναν ούτως ή άλλως στην Ισπανία. Εµείς µόλις βλέπουµε ότι
γίνεται φωτοβολταϊκό, το πρώτο που κάνουµε είναι να το περι-
φράξουµε, άρα να απαγορεύσουµε αυτήν τη χρήση σε οτιδήποτε
άλλο. 

Νοµίζω ότι µπορεί να γίνεται τουλάχιστον στην κτηνοτροφία,
όπως κάνουν οι Ισπανοί, οι οποίοι σε αυτό τουλάχιστον αποδει-
κνύεται ότι είναι πιο ικανοί και πιο ευέλικτοι από εµάς. Να µπο-
ρούν, δηλαδή, κάτω από τα φωτοβολταϊκά πλαίσια να βόσκουν
πρόβατα. Δεν σηµαίνει ότι το ένα πρέπει να απαγορεύει το άλλο.
Το κάνουν οι Ισπανοί. Μπορούµε από εκεί να πάρουµε την τεχνο-
γνωσία, αν χρειάζεται κάτι τέτοιο. 

Εδώ θέλω να πω και για το θέµα της πρότασης η οποία έγινε
–την απέσυραν- της τροπολογίας από τον κ. Βαρβιτσιώτη και τον
κ. Χαραλαµπόπουλο. Μαθαίνω ότι έχει αποσυρθεί η τροπολογία.
Δεν ξέρω για ποιο λόγο. Μιλάω για το θέµα της αναπλάσεως που
πρότεινε µε την παράλληλη δηµιουργία φωτοβολταϊκού πάρκου
η Εκκλησία. Νοµίζω ότι είναι προς τη σωστή κατεύθυνση µία τέ-
τοια πρωτοβουλία. Δεν ξέρω το παρασκήνιο. Δεν ξέρω πώς έγινε
οι δύο εισηγητές των κοµµάτων της συγκυβέρνησης να προτεί-
νουν µία κοινή τροπολογία. Είναι σπάνιο φαινόµενο οι δύο ειση-
γητές να υπογράφουν µία τροπολογία. Προφανώς υπήρξε
κάποια εισήγηση από το Υπουργείο. Ενδεχοµένως ήθελε το
Υπουργείο να εµφανίσει ότι δεν είναι δική του πρωτοβουλία,
αλλά εδώ έχουµε ένα συγκεκριµένο θέµα. Μπορεί κάποιος άλλος
να κάνει αυτήν την αναδάσωση; Μιλάµε για αναδάσωση είκοσι
χιλιάδων στρεµµάτων. Μπορεί να το κάνει το ελληνικό δηµόσιο;
Έχει τα χρήµατα να το κάνει; Αν υπάρχει αυτή η δυνατότητα να
µας το πει κάποιος. Αν όχι, λόγω πολιτικών πιέσεων και λόγω
ενός αντιεκκλησιαστικού πνεύµατος που γενικώς διατρέχει πολ-
λές πλευρές εδώ µέσα στην Αίθουσα, θα πρέπει να το χάσουµε
αυτό. Από την Εκκλησία δεν θέλουµε τίποτα! Και αναδάσωση να

θέλει να κάνει, όχι, να µην κάνει! Η τροπολογία που εµείς διαβά-
σαµε έλεγε ότι αυτά θα χρησιµοποιηθούν για το φιλανθρωπικό
έργο της εκκλησίας, αλλά όχι, ούτε φιλανθρωπικό έργο της Εκ-
κλησίας θέλουµε! Τίποτα δεν θέλουµε! Αρκεί να µη γίνεται από
την Εκκλησία! Αναµένουµε για το αν θα συµφωνήσουν τελικά τα
δύο συγκυβερνώντα κόµµατα, που σε άλλα πράγµατα βλέπουµε
να έχουν αγαστή σύµπνοια και συνεργασία. Εδώ βλέπουµε να τα
έχουν τσουγκρίσει. Αναµένουµε για το τι θα κάνουν µε την ηγε-
σία του Υπουργείου και εκεί θα τοποθετηθούµε ξανά. 

Κλείνουµε µε το θέµα των βιοκαυσίµων. Εδώ είναι άλλη µία
προσπάθεια η οποία γίνεται µε τυπική ενσωµάτωση οδηγιών, να
λύσουµε τα προβλήµατα τα οποία υπάρχουν στα θέµατα των βιο-
καυσίµων. Στην Ελλάδα για λόγους γεωγραφικούς, για λόγους
κλίµατος, µπορεί να γίνει παραγωγή βιοκαυσίµων. Δεν χρειάζον-
ται οι τεράστιες ποσότητες που απαιτούνται σε άλλες χώρες και
µπορούν να χρησιµοποιηθούν φυτά τα οποία είναι ενδηµικά και
άρα δεν αρρωσταίνουν, είναι πολυετή. Έχουν χρησιµοποιηθεί σε
ορισµένες περιοχές, αλλά δυστυχώς µε την τυπική ενσωµάτωση
οδηγιών δεν µπορεί να γίνει τίποτα. 

Έγιναν κάποια εργοστάσια, αλλά µε τη δικλίδα που υπάρχει
για τις εταιρείες πετρελαιοειδών, δεν µπορεί φυσικά να γίνει αυ-
τούσια η εµπορία του βιοντίζελ. Πάντα έχουν µπει µέσα στο παι-
χνίδι οι εταιρείες πετρελαιοειδών, οι οποίες πρέπει να αναµιγνύ-
ουν το βιοντίζελ µε το ορυκτό ντίζελ και µε αυτόν τον τρόπο να
ελέγχουν το παιχνίδι. 

Καταλαβαίνετε ότι η δυνατότητα που τους δίνετε να καλύψουν
µε εισαγόµενο βιοντίζελ την ίδια υποχρέωση που τους δίνει ο
νόµος και η µη σωστή από πλευράς Υπουργείου διαχείριση του
όλου θέµατος -γιατί το πρόγραµµα για το πώς θα γίνει αυτό βγαί-
νει από το Υπουργείο- οδηγεί σε αδιέξοδο. Αυτό τουλάχιστον
µας είπαν και στην επιτροπή οι Έλληνες παραγωγοί βιοντίζελ. 

Χρειάζεται µία συνολική και ουσιαστική αντιµετώπιση του θέ-
µατος του βιοντίζελ, του θέµατος των βιοκαυσίµων και του τερα-
στίου θέµατος της βιοµάζας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω σε ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Αυτήν τη στιγµή πετιούνται στην κυριολεξία ή µένουν στο χω-

ράφι ή καίγονται –που αυτό είναι ακόµα χειρότερο περιβαλλον-
τικά- τεράστιες ποσότητες υπολειµµάτων αγροτικών εκµεταλ-
λεύσεων, τα οποία θα µπορούσαν να είναι ένα άριστο ανανεώ-
σιµο βιοκαύσιµο, που µπορεί να λύσει πάρα πολλά προβλήµατα.
Άλλωστε υπάρχουν ελληνικές πατέντες και µε το θέµα των
ελαίων που προέρχονται από τηγάνισµα, τα οποία, όπως λέγεται,
µπορούν να καλύψουν το 10% των αναγκών σε ντίζελ.  

Χρειάζεται µία συνολική ουσιαστικότερη πολιτική στο συγκε-
κριµένο θέµα και όχι τυπική ενσωµάτωση οδηγίας, µε την οποία
συµφωνούµε. 

Παρ’ όλο που κρίνουµε ως ανεπαρκές το σχέδιο νόµου, παρ’
όλο που κρίνουµε ότι πάρα πολλά ζητήµατα µετατίθενται για το
µέλλον και στο πρόγραµµα «Ήλιος», αλλά και στην αξιοποίηση
του Ελληνικού, εµείς θα ψηφίσουµε «ΝΑΙ» επί της αρχής, αλλά
θα αναµένουµε µε ενδιαφέρον τις επόµενες εξελίξεις.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
ειδικό αγορητή του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Ηλία Πο-
λατίδη.

Το λόγο έχει η ειδική αγορήτρια του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-
κής Αριστεράς κ. Ηρώ Διώτη.

ΗΡΩ ΔΙΩΤΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως είπαµε και στην επιτροπή,

δεν θα κουραστούµε να λέµε ότι αυτή η Κυβέρνηση δεν µπορεί
να εκπονεί σχέδια και να υπογράφει συµβάσεις που αφορούν τα
επόµενα πενήντα και εκατό χρόνια, χωρίς να έχει ρωτήσει τους
πολίτες αυτής της χώρας και τον ελληνικό λαό. 

Δεν θα κουραστούµε να λέµε ότι αυτή η Κυβέρνηση είναι διο-
ρισµένη και χωρίς καµµία νοµιµοποίηση. Δεν θα κουραστούµε να
λέµε ότι δεν αναγνωρίζουµε καµµία υπογραφή της ερήµην του
ελληνικού λαού. 

Άρα, κύριε Υπουργέ Περιβάλλοντος, δεν αναγνωρίζουµε κα-
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νένα πρόγραµµα «Ήλιος» και ανεξαρτήτως περιεχοµένου, σας
λέµε ευθύς εξαρχής να αφήσετε –σας το είπαµε και στην Επι-
τροπή- αυτά τα σχέδια, γιατί το πρόγραµµα «Ήλιος», όπως και η
αξιοποίηση του Ελληνικού είναι κοµβικά ζητήµατα, απασχολούν
χιλιάδες ανθρώπους, θα επηρεάσουν εκατοντάδες χιλιάδες πο-
λίτες και δεν είναι για τέτοιες προχειρότητες και βιασύνες. 

Όσο δε περνούν οι µέρες και οι ώρες από τη στιγµή που κα-
ταθέσατε αυτό το συγκεκριµένο σχέδιο νόµου και ολοκληρώ-
σαµε τη συζήτηση στην επιτροπή, η κατάσταση όλο και χειρο-
τερεύει, διότι, όπως φαίνεται, έχετε δώσει πολλές υποσχέσεις
τακτοποίησης. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να καταγγείλω και από
αυτό το Βήµα την επιχειρούµενη τροπολογία που εισάγουν οι ει-
σηγητές του σχεδίου νόµου, ο κ. Χαραλαµπόπουλος και ο κ. Βαρ-
βιτσιώτης, για δωρεά είκοσι τριών χιλιάδων πεντακοσίων στρεµ-
µάτων δηµόσιας αναδασωτέας έκτασης της Πεντέλης στην Εκ-
κλησία και σε ιδιωτικά συµφέροντα, για να χρησιµοποιηθεί ένα
τµήµα τρεισήµισι χιλιάδων στρεµµάτων -ή πέντε µε έξι χιλιάδων
κατά άλλους- για φωτοβολταϊκά και το υπόλοιπο για όποια µελ-
λοντική εκκλησιαστική ή ιδιωτική επένδυση. Δηλαδή µιλάµε για
δωρεές, για αλλαγή χρήσης γης κ.λπ..

Μετά το Βατοπέδι, ερχόµαστε αντιµέτωποι µε ένα σκάνδαλο
που λέγεται «Πεντέλη», αν τυχόν κατατεθεί και γίνει δεκτή η τρο-
πολογία. 

Αν την καταθέσετε και τη δεχθείτε, κύριε Υπουργέ, θα πούµε
λεπτοµέρειες. 

Παρ’ όλα αυτά, θα ήθελα να σας διαβάσω δύο δηλώσεις …
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΗΦΟΥΝΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περι-

βάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Κύριε Πρό-
εδρε, µου επιτρέπετε µια διακοπή;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Βεβαίως, κύριε
Υπουργέ.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΗΦΟΥΝΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περι-
βάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Εµείς δεν
έχουµε πει αν θα γίνει δεκτή ή όχι. 

ΗΡΩ ΔΙΩΤΗ: Είπα αν γίνει δεκτή, κύριε Υπουργέ. Εγώ το ξε-
καθάρισα, κύριε Υπουργέ. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΗΦΟΥΝΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περι-
βάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Επαναλαµ-
βάνω, λοιπόν, ότι οι Βουλευτές, όπως ξέρετε, έχουν το δικαίωµα
να καταθέσουν τροπολογίες.

ΗΡΩ ΔΙΩΤΗ: Τους Βουλευτές καταγγέλλω σε αυτό και όχι το
Υπουργείο Περιβάλλοντος. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΗΦΟΥΝΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περι-
βάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Υπό αυτήν την
έννοια, το ΥΠΕΚΑ θα πει τον τελευταίο λόγο για το εάν θα την
κάνει δεκτή ή όχι. Και εγώ µπορώ να σας πω ότι πιθανόν να µην
την κάνει δεκτή.

ΗΡΩ ΔΙΩΤΗ: Ωραία, θα το δούµε µέχρι το τέλος της συζήτη-
σης.

Παρ’ όλα αυτά, θα ήθελα να σας διαβάσω δύο δηλώσεις τις
οποίες θα µπορούσαµε να κατατάξουµε στην κατηγορία «ανέκ-
δοτα», για να ενισχύσουµε και το επίχειρηµά µας ότι πρόκειται
για σκάνδαλο.

Η πρώτη αφορά µία κοινή συνέντευξη τον Αύγουστο του 2009
του κ. Κουβέλη και του κ. Καστανίδη. «Θυµίζω…», έλεγε ο κ. Κου-
βέλης, «…ότι ο Γιώργος Παπανδρέου πριν από ενάµιση, δύο
µήνες είχε κάνει µία επίσκεψη στις περιοχές του παράκτιου µε-
τώπου από το Ελληνικό µέχρι το Μοσχάτο και εκεί είχε δεσµευτεί
για τη δηµιουργία από το ΠΑΣΟΚ της πράσινης ραχοκοκαλιάς
της Αθήνας, δηλαδή οι περιαστικοί όγκοι Υµηττός, Πάρνηθα,
Πεντέλη και το Ποικίλο Όρος µαζί µε το Αιγάλεω που συνδέονται
µε τους ελεύθερους χώρους στην Αθήνα και το παράκτιο µέ-
τωπο. Αυτό είναι δέσµευση για το ΠΑΣΟΚ». Αυτή είναι η πρώτη
δήλωση. 

Η δεύτερη δήλωση, την οποία µπορούµε να κατατάξουµε στην
κατηγορία «ανέκδοτα», ήταν η δήλωση του κ. Καραµανλή το
2007, ο οποίος δήλωνε στο προσυνέδριο της Νέας Δηµοκρατίας
στα Γιάννενα «όπου ήταν δάσος, θα γίνει δάσος». Δήλωση που
το 2009 επανέλαβαν και ο κ. Σουφλιάς και ο κ. Τραγάκης. Νοµίζω
ότι τα σχόλια περιττεύουν.

Ξεκινάµε, λοιπόν, κύριε Υπουργέ µε την πρώτη ενότητα για το
Ελληνικό. 

Με το παρόν, λοιπόν, σχέδιο νόµου µια Κυβέρνηση που στε-
ρείται πλήρους δηµοκρατικής νοµιµοποίησης, επιχειρεί να παίξει
τη συνέχεια του δράµατος που λέγεται «ξεπούληµα του Ελληνι-
κού», αφού πρώτα έκανε το γυρολόγο, ανιχνεύοντας τις προθέ-
σεις και τις ορέξεις λογής-λογής επενδυτών ανά τον κόσµο. 

Αφού, δηλαδή, δηµοπράτησε επί της ουσίας το χώρο, έρχεται
τώρα σε επόµενη φάση να φέρει στη Βουλή το σχέδιο νόµου µε
τους όρους που θέτει το ελληνικό κράτος, αλλά µε βάση βέβαια
τα όσα υπέδειξαν οι παράγοντες της αγοράς. Πρόκειται για
όρους πλήρους εκποίησης και πλήρους τσιµεντοποίησης, µε κεν-
τρικό στόχο τη µεγιστοποίηση του κέρδους των ιδιωτών επενδυ-
τών και µεγάλο χαµένο τον ελληνικό λαό, πρώτα απ’ όλα το λαό
της πρωτεύουσας, στις πλάτες του οποίου συντελείται αυτό το
περιβαλλοντικό, οικονοµικό και κοινωνικό έγκληµα.

Το σηµερινό σχέδιο νόµου, που νοµίζω ότι περιγράφεται γλα-
φυρά µε τη φράση «Τα πάντα, όλα και ό,τι κάτσει», δεν βρίσκεται
µόνο στον αντίποδα των επιστηµονικά τεκµηριωµένων µελετών
που αφορούν το χώρο και µιλούν για το αναγκαίο και εφικτό της
δηµιουργίας µητροπολιτικού πάρκου πρασίνου στο σύνολο της
έκτασης, αλλά ανατρέπουν ακόµα και τα αντίθετα µε την παρα-
πάνω θέση σχέδια που κατά καιρούς είχαν εκπονήσει οι κυβερ-
νήσεις του δικοµµατισµού, τα λεγόµενα «σχέδια Σηµίτη και
Σουφλιά». Και αυτά έβλεπαν το χώρο ως «φιλέτο», για να κερδί-
σουν κάποιοι –κυρίως το κατασκευαστικό κεφάλαιο- αλλά δεν
έφτασαν ποτέ στο σηµείο να προβλέπουν τα σηµεία και τα τέ-
ρατα που έχετε φέρει µπροστά µας. 

Για να εξηγήσω, λοιπόν, αυτήν τη θέση, επισηµαίνω ότι παρα-
χωρείται στην εταιρεία «ΕΛΛΗΝΙΚΟ Α.Ε.», πέρα από το χώρο του
πρώην αεροδροµίου, ο οποίος έχει ήδη παραχωρηθεί, και η
χρήση, διαχείριση, διοίκηση και εκµετάλλευση της παραλίας του
Αγίου Κοσµά, δηλαδή ο χώρος του Εθνικού Αθλητικού Κέντρου
Νεότητας και του Ολυµπιακού Κέντρου Ιστιοπλοΐας, «φιλέτα» και
αυτά που παράνοµα λυµαίνονται ιδιωτικά συµφέροντα εδώ και
χρόνια και δίνονται πλέον και µε τη βούλα βορά στο ιδιωτικό κέρ-
δος. Προβλέπεται δε και η δηµιουργία προσχώσεων –κοινώς
«µπαζώµατα»- στο θαλάσσιο µέτωπο όπου θα επιτρέπεται και η
οικοδόµηση.

Δεν παραχωρείται, λοιπόν, µόνο η παραλία και ο αιγιαλός –
πράγµα που έτσι κι αλλιώς είναι παράνοµο και αντισυνταγµατικό-
αλλά ουσιαστικά και η θάλασσα και ο βυθός. Και την ίδια στιγµή
δίνει τη δυνατότητα αφ’ ενός µεν να ανεγερθούν ουρανοξύστες
και άλλες παρανοϊκές κτηριακές κατασκευές και αφ’ ετέρου να
δηµιουργηθούν τεχνητά νησιά και λιµενικές εγκαταστάσεις κατά
τα πρότυπα του Ντουµπάι, χωρίς καµµία απολύτως µέριµνα για
τη φυσιογνωµία των ακτών της Αττικής, τα θαλάσσια οικοσυστή-
µατα και το αστικό τοπίο, χωρίς καµµία σχέση µε όσα η κοινή λο-
γική και ο πολιτισµός ορίζουν ως συµβατές µε αυτό το χώρο και
τον προορισµό του ως χρήσεις. 

Αυτό το σχέδιο είναι πλήρως αντίθετο µε το θεσµικό πλαίσιο
προστασίας του αιγιαλού και της παραλίας, αναιρεί de facto τον
κοινόχρηστο χαρακτήρα της και καταστρέφει ανεπανόρθωτα το
κεφάλαιο της Αττικής.

Όσον αφορά στο σύνολο της έκτασης και συγκεκριµένα στα
τέσσερις χιλιάδες διακόσια στρέµµατα που από χέρι δεν προορί-
ζονται για πάρκο, προβλέπονται από χρήσεις αµιγούς κατοικίας
µέχρι τουριστικές εγκαταστάσεις, γκολφ, εµπορικές χρήσεις µε-
γάλης κλίµακας, καζίνο, ιδιωτικά νοσοκοµεία και πανεπιστήµια,
κέντρα διασκέδασης, συνεδριακά κέντρα και γενικά όλος ο µα-
κρύς κατάλογος του εφαρµοστικού νόµου, χωρίς κανένα περιο-
ρισµό, χωρίς κανένα σαφές σχέδιο και χωρίς κανένα προσανα-
τολισµό.

Όλα αυτά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, περιλαµβάνονται
στην παράγραφο 2 του άρθρου 11 του ν. 3986/2011, κοινώς του
εφαρµοστικού νόµου που ψηφίστηκε πέρυσι το καλοκαίρι.

Όποιος µπει, λοιπόν, στο παιχνίδι, µπορεί να κάνει ό,τι του
έρθει στο µυαλό. Ολόκληρη έκταση µπορεί να γίνει κατοικία ή
ξενοδοχεία ή µαγαζιά ή καζίνο ή κι όλα αυτά µαζί. Κανένας δεν
το ξέρει. 

Ταυτόχρονα, δίνονται οι όροι για ιδιαίτερα εντατική εκµετάλ-
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λευση της γης µε συντελεστές δόµησης που κυµαίνονται από
0,2% έως 2,2%. Ουσιαστικά πρόκειται για τη δηµιουργία µιας
νέας πόλης µέσα στην πόλη, για µία πόλη µε τους δικούς της πο-
λεοδοµικούς κανόνες, τις δικές της αρµόδιες κοινοτικές αρχές,
µε οικοδοµικές άδειες που βγαίνουν µε συνοπτικές διαδικασίες,
µε περιβαλλοντικούς όρους που εγκρίνονται στο φτερό, µε συ-
νολική παράκαµψη της περιβαλλοντικής και πολεοδοµικής δια-
δικασίας, εν ολίγοις του fast track στα καλύτερά του. Προφανώς
η τοπική αυτοδιοίκηση και η τοπική κοινωνία πετιούνται απ’ έξω.
Πώς αλλιώς, βέβαια, θα υπήρχε περίπτωση να προχωρήσει ένα
τέτοιοι σχέδιο, άσχετα αν τους πετάτε το καρότο για τα αντι-
σταθµιστικά στους δήµους;

Την ίδια βέβαια στιγµή που προβλέπεται να εγκατασταθεί
αυτός ο µακροσκελής κατάλογος δραστηριοτήτων, όχι µόνο
αγνοούνται πρόνοιες στο χώρο χρήσης που αφορούν στην κοι-
νωνική πρόνοια, τον αθλητισµό, την εκπαίδευση, τον πολιτισµό,
τις µεταφορές, αλλά και µε έναν εκβιαστικό τρόπο τους υποδει-
κνύετε να αδειάσουν τη γωνιά άρον- άρον, χωρίς φυσικά να τους
έχετε δώσει καµµία εναλλακτική.

Όσον αφορά τώρα το κοµµάτι που ονοµάζεται «πάρκο», πρό-
κειται για µόνο δύο χιλιάδες στρέµµατα από την συνολική έκταση
των έξι χιλιάδων διακοσίων στρεµµάτων, από τα οποία το 15%
θα καλύπτεται µε κτήρια, τεχνικά έργα, δρόµους κ.λπ. και στο
υπόλοιπο 75% θα υπάρχουν χρήσεις πρασίνου, αλλά και τουρι-
σµού, αναψυχής, πολιτισµού και προτύπων αστικών υποδοµών. 

Αναρωτιόµαστε τι έχετε στο µυαλό σας όταν βαφτίζετε κάτι
«πάρκο». Επειδή το ξέρουµε καλά ότι ο κατήφορός σας δεν έχει
τέρµα και το έχουµε πει πολλές φορές, αλλάξατε τη διατύπωση
από το προσχέδιο που δώσατε στη διαβούλευση και ενώ εκεί
προβλεπόταν ότι το πάρκο θα αναπτυχθεί ως ενιαίο συνεχιζό-
µενο µητροπολιτικό πάρκο πρασίνου και αναψυχής, αυτή η έκ-
φραση έχει εξαφανιστεί από το σχέδιο που έχουµε µπροστά µας.
Δηλαδή, το πάρκο που λέτε µπορεί να γίνει κοµµατάκια σπαρ-
µένα εδώ και εκεί ή να ονοµάσουµε πάρκο τις νησίδες πρασίνου.
Βέβαια, δεν αναφέρεται πουθενά ότι το πάρκο αυτό θα είναι κοι-
νόχρηστο και ελεύθερο για τους πολίτες. Μπορεί να πρόκειται
για µία Disneyland τελικά, την οποία θα έχετε βαφτίσει µητροπο-
λιτικό πάρκο, χρησιµοποιώντας έναν όρο που τελεί πάγιο αίτηµα
της κοινωνίας, των κινηµάτων, των πολιτών και της αυτοδιοίκη-
σης. Μα, ποιον πιστεύετε τελικά ότι κοροϊδεύετε;

Κλείνοντας για το Ελληνικό, να υπενθυµίσω –γιατί τα άλλα και
τις λεπτοµέρειες θα τα πούµε στα άρθρα- ότι η Αθήνα είναι µία
πόλη µε περίπου 2 τ.µ. πρασίνου ανά κάτοικο και είναι µία πόλη
που θυσίασε 1,23 τ.µ. πρασίνου ανά κάτοικο στο βωµό της µε-
γάλη ιδέας των Ολυµπιακών Αγώνων και δεν έχει την πολυτέλεια
να θυσιάσει τον τελευταίο µεγάλο ελεύθερο δηµόσιο χώρο, ο
οποίος αποτελεί την τελευταία ευκαιρία της να µπορέσει σε λίγα
χρόνια να αναπνέει. 

Για να παραµείνει η πρωτεύουσα σε ανεκτά όρια πρασίνου,
που σε κάθε περίπτωση θα είναι πολύ χαµηλότερα από τον ευ-
ρωπαϊκό µέσο όρο, το να γίνει η συνολική έκταση του πρώην αε-
ροδροµίου µητροπολιτικό πάρκο υψηλού πρασίνου έτσι όπως το
περιγράφουν και επιστηµονικές µελέτες, όπως του Εθνικού Με-
τσόβιου Πολυτεχνείου, του Πανεπιστηµίου Αθηνών, είναι µία όχι
ικανή αλλά σίγουρα αναγκαία συνθήκη. 

Δεν χαρίζουµε, λοιπόν, ούτε τη γη ούτε τη θάλασσα και φυσικά
δεν θυσιάζουµε την ποιότητα της ζωής των κατοίκων της πρω-
τεύουσας αλλά και των παιδιών τους.

Περνάω στη Ενότητα Β’, όσον αφορά το πρόγραµµα «Ήλιος».
Το συγκεκριµένο πρόγραµµα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχει
ως διακηρυγµένο στόχο την προώθηση της µαζικής εγκατάστα-
σης σταθµών παραγωγής ηλιακής ενέργειας στην Ελλάδα, µε
σκοπό την παραγωγή ηλεκτρικού ρεύµατος που θα εξάγεται βο-
ρειότερα σε χώρες όπως η Γερµανία. Πρόκειται για ένα κολοσ-
σιαίο πρόγραµµα το οποίο θα δεσµεύσει για δεκαετίες την
ελληνική κοινωνία σε ένα συγκεκριµένο τεχνολογικό προσανατο-
λισµό, ο οποίος κατά τη γνώµη µας αλλά και κατά τη γνώµη και
άλλων ανθρώπων που έχουν ασχοληθεί µε αυτά τα ζητήµατα, θα
στηρίζει την αναπαραγωγή σε διευρυµένη µορφή της κοινωνικής
ηγεµονίας, αυτό που µας έχει φέρει στη σηµερινή κατάσταση,
δηλαδή της Ελλάδας του κεφαλαίου, της εργολαβίας.

Η τεχνολογία του project «Ήλιος» προωθείται µε το θετικότερο
πρόσηµο ως δεδοµένα φιλική στο περιβάλλον. Υπό συνθήκες
ακραίας κρίσης, λοιπόν, προωθείται επιπλέον και ως ιδεώδης για
την οικονοµία, την ανάπτυξη, τη δηµιουργία θέσεων εργασίας,
την αξιοποίηση δηµόσιας γης κ.λπ.. Η ιστορία δεν ξεκίνησε τώρα.
Ξεκίνησε µε την απαξίωση της γεωργικής γης και την προτροπή
να «σπείρουν» οι αγρότες φωτοβολταϊκά ακόµα και σε γαίες υψη-
λής παραγωγικότητας, όπου δήθεν θα κάθονταν και θα εισέπρατ-
ταν. Τώρα έρχεται να απαξιώσει το πρόγραµµα «Ήλιος» ακόµα
περισσότερο την ιστορία της γης, να υφαρπάξει τη δηµόσια γη
στο µεγαλύτερο πλιάτσικο που έγινε ποτέ, για να προχωρήσει
ένα project που δεν έχει καν τις βασικές διασφαλίσεις.

Για παράδειγµα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν έχει δίκτυο
για τη µεταφορά το ηλεκτρικού ρεύµατος που θα παράγεται. Και
ενώ πολύ συγκεκριµένα µάς εξηγεί ο νοµοθέτης πώς θα µαζέψει
τη γη και πώς θα τη δώσει στις εταιρείες παραγωγούς, δεν µας
εξηγεί καθόλου πώς θα υπάρξει δίκτυο για την εξαγωγή ρεύµα-
τος σε χώρες µε τις οποίες δεν συνορεύουµε, πότε θα υπάρξει
και ποιος θα το πληρώσει.

Όσον αφορά, λοιπόν, τις διασυνδέσεις, το σηµαντικότερο είναι
ότι οι όποιες διεθνικές γραµµές περιορίζονται στο εσωτερικό
ζωνών συνεργασίας µεταξύ συγκεκριµένων χωρών µε τις διάφο-
ρες ζώνες να επικοινωνούν µεταξύ τους στα σύνορά τους, χωρίς
να υπάρχει µία διεθνική γραµµή που να διατρέχει τις διάφορες
ζώνες. Οι περιορισµοί αυτοί, η κατανόηση των οποίων είναι κα-
θοριστική για την κατανόηση του τι τελικά µπορεί να είναι το
«Ήλιος», είναι συντριπτικοί στην περίπτωση των διεθνικών δια-
συνδέσεων του ελληνικού δικτύου µεταφοράς. 

Εδώ και τέσσερις δεκαετίες το δίκτυο της χώρας µας χρησι-
µοποιείται για να εισάγονται περιορισµένα, αλλά κρίσιµης σηµα-
σίας ποσά ηλεκτρικής ενέργειας, κυρίως από χώρες µε πλεό-
νασµα πυρηνικής ενέργειας µε τις οποίες έχουµε άµεση γειτονία.
Η διαµόρφωση, όπως ίσως ξέρετε, των διεθνών διασυνδέσεων
του ελληνικού ενεργειακού δικτύου έχει µελετηθεί από οµάδα
Ελλήνων ιστορικών και κοινωνιολόγων της τεχνολογίας στο πλαί-
σιο του Διεθνούς Ερευνητικού Προγράµµατος του European Sci-
ence Foundation. 

Για τη χώρα µας, λοιπόν, να σηµειώσουµε επίσης ότι δεν είναι
µόνο ότι η αλλαγή του δικτύου θα απαιτούσε µία τεράστια δη-
µόσια επένδυση. Η µεταφορά ηλεκτρισµού σε µεγάλες αποστά-
σεις προϋποθέτει εγγενώς την οµοιόµορφη παραγωγή από
συγκριτικά λίγες και µεγάλες εστίες, γιατί έτσι σχεδιάστηκε το
δίκτυο που διαθέτουµε. Ένα δίκτυο µεταφοράς που έχει σχεδια-
στεί µε αυτόν το συγκεκριµένο τρόπο είναι ασύµβατο µε τις ανο-
µοιοµορφίες που εισάγει η διεσπαρµένη παραγωγή, ειδικά αυτή
από πηγή ενέργειας µε απρόβλεπτα µεταβαλλόµενη ροή, όπως
στην περίπτωση που συζητάµε. 

Ακόµα, κατά κάποιον τρόπο οι εκπρόσωποι εταιρειών τεχνο-
λογιών ΑΠΕ που αρθρογράφησαν, κύριε Υπουργέ, επιχειρηµα-
τολόγησαν –και δεν είναι εδώ- γιατί είναι ανέφικτο το πρόγραµµα
«Ήλιος». Τελικά οι ιδιώτες θα απαιτήσουν ευνοϊκή νοµοθεσία και
τζάµπα γη, αλλά δεν θέλουν συνέταιρο το ελληνικό δηµόσιο, το
οποίο δηµόσιο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε αυτή την περί-
πτωση και ανάλογα µε το ποιος είναι ο Υπουργός, δεν µας εγ-
γυάται κανείς τι θα πράξει µε αυτά διακόσιες χιλιάδες στρέµµατα
δηµόσιας γης, που λέει πως θα δεσµεύσει για το πρόγραµµα
«Ήλιος».

Δηλαδή µε λίγα λόγια, δεσµεύεται ο προσανατολισµός της
χώρας, δεσµεύονται χιλιάδες στρέµµατα δηµόσιας γης και κτή-
ρια, πιθανά για να κερδοφορήσουν άνευ προηγουµένου όσοι θα
εµπλακούν παίρνοντας και τη γη, όσοι θα πουλήσουν τεχνολογία,
όσοι θα πουλήσουν την υποδοµή, χωρίς να είναι καθόλου σαφές
τι θα γίνει µετά. Και φυσικά όλο το σχέδιο είναι στον αέρα, από
τη στιγµή που δεν υπάρχει και καµµία έγγραφη δέσµευση.

Τι θα γίνει µετά άραγε; Μπορεί να πουληθεί το ρεύµα αναγκα-
στικά στην Ελλάδα σε πολύ υψηλότερες τιµές; Ίσως. Μπορεί να
µη δεχτούν οι χώρες προορισµού το ρεύµα από την Ελλάδα στις
συγκεκριµένες τιµές που είναι µάλιστα υψηλότερες για τον κα-
ταναλωτή; Πολύ πιθανό. Υπάρχει κάποια συµφωνία πως αυτό το
ρεύµα θα διατίθεται κάπου; Όχι, βέβαια. Εξάλλου πώς να διατί-
θεται χωρίς δίκτυο, όπως είπαµε και πριν;
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(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Ακόµη και οι Γερµανοί Πράσινοι χαρακτήρισαν οικονοµικά
ασύµφορο για τη χώρα τους –πέντε λεπτά ακόµα, κύριε Πρό-
εδρε, αν έχετε την καλοσύνη- το πρόγραµµα «Ήλιος», αλλά και
το συντηρητικό Ινστιτούτο Ενέργειας Νοτιανατολικής Ευρώπης,
το ΙΕΝΕ, λέει ότι προς το παρόν είναι ανέφικτο, ισχυριζόµενο ότι
η υλοποίηση προσκρούει σε τεχνικά αλλά και πολιτικοοικονοµικά
εµπόδια, σύµφωνα µε τη µελέτη που εκπόνησε το ίδιο το Ινστι-
τούτο.

Δεν είναι δηλαδή µόνο η Αριστερά που για λόγους πολιτικούς,
ιδεολογικούς και περιβαλλοντικούς διαφωνεί, αλλά και οι τεχνο-
κράτες και τα ινστιτούτα και φυσικά, υπάρχουν και οι εταιρείες
που δραστηριοποιούνται στον τοµέα και δεν θέλουν να δουν
στρεβλώσεις στον ανταγωνισµό και ζητάνε από τη µια µεριά τα
πάντα –και πολύ φοβάµαι ότι θα τα πάρουν κιόλας κάποια
στιγµή- χωρίς να εισρεύσει και τίποτα στα δηµόσια ταµεία.

Έτσι κι αλλιώς το Υπουργείο έχει κάνει τους υπολογισµούς
του για 1 δισεκατοµµύρια ευρώ το χρόνο µε τιµές που µάλλον
δεν θα ισχύουν τα επόµενα χρόνια, όπως λένε και οι ειδικοί και
όπως είπε και ο ίδιος ο Υπουργός στην επιτροπή. Τώρα γιατί αυ-
τοαναιρείται ο Υπουργός είναι µία άλλη συζήτηση. 

Και είναι πολύ σηµαντικό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι
καµµία περιβαλλοντική πρόβλεψη δεν υπάρχει για το ζήτηµα, το
τι θα κάνουν τα φωτοβολταϊκά και οι ανεµογεννήτριες µετά από
είκοσι πέντε χρόνια που λήγει η ζωή τους και που θα βρίσκονται
κατά εκατοντάδες χιλιάδες σπαρµένα στη γη. Θα τα αποσύρουν,
θα τα ανακυκλώσουν, θα τα αντικαταστήσουν; Αντιλαµβάνεστε
για τι τεράστιο έργο µιλάµε αν δεν θέλουµε να γίνουµε µια απέ-
ραντη τοξική χωµατερή.

Εν κατακλείδι, λοιπόν, σε ό,τι αφορά την Ενότητα Β’, ο συντά-
κτης του νοµοσχεδίου δεν ενδιαφέρεται για την αειφορία αλλά
για την εργολαβία, δεν ενδιαφέρεται για το περιβάλλον αλλά για
το κεφάλαιο. Ενδιαφέρεται γι’ αυτά ακριβώς στα οποία επικεν-
τρώνεται το νοµοσχέδιο: Σχεδόν τζάµπα ακίνητα και φθηνές και
εύκολες άδειες για χτίσιµο, στην προκειµένη περίπτωση των
σταθµών παραγωγής ενέργειας, όπως αποκαλεί το νοµοσχέδιο.

Κύριε Πρόεδρε -και ευχαριστώ για την ανοχή- θα ήθελα να τε-
λειώσω σχολιάζοντας επί της αρχής εν συντοµία και το Κεφάλαιο
Γ’ για τα βιοκαύσιµα, γιατί το θέµα αυτό οπωσδήποτε θα το
βρούµε µπροστά µας. 

Πολλά χρόνια τώρα, το είπα και στην επιτροπή, υπάρχει µία
τεράστια προπαγάνδα στις Ηνωµένες Πολιτείες και στην Ευρω-
παϊκή Ένωση γεµάτη µισές αλήθειες και ψευδείς πληροφορίες
που έχει στόχο να πείσει την κοινή γνώµη για τη σπουδαιότητα
των «βιοκαυσίµων» που δεν είναι και τόσο «βιο» τελικά. Η Ευρω-
παϊκή Ένωση έχει θέσει ως στόχο µέχρι το 2010 το 5,75% της
συνολικής παραγωγής καυσίµων για τις µεταφορές να προέρχε-
ται από αγροκαύσιµα.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Πρό-
εδρος της Βουλής κ. ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΠΕΤΣΑΛΝΙΚΟΣ)

Το ποσοστό αυτό πρέπει να γίνει τουλάχιστον 10% µέχρι το
2020 και γι’ αυτό δίνονται κίνητρα στις επιχειρήσεις που εµπλέ-
κονται, όπως τεράστιες φορολογικές ελαφρύνσεις και επιχορή-
γηση 35% µε 40% κ.ο.κ..

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Οι χώρες της Ευρώπης και των Ηνωµένων Πολιτειών προσπα-
θούν να παρουσιάσουν την τεχνολογία των αγροκαυσίµων ως
µια πράσινη επανάσταση. Στην προπαγάνδα αυτού του µύθου οι
καταστροφικές συνέπειες στις φτωχιές χώρες εξαφανίζονται. 

Συνοπτικά, όµως, για να έχουµε υπ’ όψιν µας και την πίσω
πλευρά του φεγγαριού, οι συνέπειες είναι οι εξής: 

Πρώτον, η παραγωγή των αγροκαυσίµων εµπορευµατοποιεί
προϊόντα που θα έπρεπε να καλύπτουν βασικές ανάγκες του πλη-
θυσµού και ως εκ τούτου εκτοξεύει τις τιµές βασικών τροφίµων
στα ύψη. 

Δεύτερον, το κύκλωµα των αγροκαυσίµων είναι η χαρά των πο-
λυεθνικών. Είναι ανακατεµένες οι εταιρείες πετρελαίου και αυ-
τοκινήτων που προωθούν τη νέα τεχνολογία, οι εταιρείες
αγροχηµικών και οι εταιρείες µεταλλαγµένων.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Παρακαλώ, ολοκληρώ-
στε.

ΗΡΩ ΔΙΩΤΗ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. Απλά και οι προ-
ηγούµενοι συνάδελφοι µίλησαν είκοσι λεπτά. 

Τρίτον, η εντατική καλλιέργεια επιφέρει και εντατική χρήση
αγροχηµικών, λιπασµάτων κ.λπ.. Εξαφανίζεται η βιοποικιλότητα
καθώς η ανάγκη για φυτά που προορίζονται για καύσιµα και η
υψηλή τιµή τους, επιβάλλει τη µονοκαλλιέργεια. Οι επιπτώσεις
στο περιβάλλον είναι προφανείς. Επιπλέον, η παραγωγή των
αγροκαυσίµων είναι εξαιρετικά ενεργοβόρα. 

Τέταρτον, τα αγροκαύσιµα ακολουθούνται από την αύξηση
των µεταλλαγµένων. Σήµερα στις ΗΠΑ το 70% του καλαµποκιού
και της σόγιας είναι µεταλλαγµένο. Στη Νότια Αµερική η κυριαρ-
χία της «MONSANTO», της βασικής εταιρείας µεταλλαγµένων,
είναι απόλυτη. 

Ένα µικρό παράδειγµα για τις οικολογικές επιπτώσεις είναι η
Βραζιλία.  Μία από τις µονοκαλλιέργειες που έχουν επιβληθεί στη
Βραζιλία είναι εκείνη του ευκάλυπτου. Ο ευκάλυπτος χρησιµο-
ποιείται κυρίως για την παραγωγή χαρτιού. Ωστόσο, πρόκειται
για ένα δένδρο που απορροφά τεράστιες ποσότητες νερού και
προκαλεί ερηµοποίηση ακόµη και σε περιοχές τροπικού δάσους.
Να σηµειώσουµε ότι τα τελευταία είκοσι χρόνια έχει καταστραφεί
τροπικό δάσος όσο έξι Γαλλίες, κυρίως για µεγάλες καλλιέργειες
επιχειρήσεων.

Οι πολιτικές, λοιπόν, του Διεθνούς Νοµισµατικού Ταµείου και
των λοιπών πιστωτών, σε πολλές χώρες εµπεριείχαν την επιβολή
καλλιέργειας αγροκαυσίµων και τη δέσµευση εκτάσεων για τέ-
τοιες καλλιέργειες. 

Ας είµαστε σε εγρήγορση για τη δική µας πρωτογενή παρα-
γωγή και διατροφική αυτάρκεια και επάρκεια, διότι υποψιαζόµα-
στε τα σχέδια που ετοιµάζονται από τους πιστωτές µας και την
αξιότιµη Κυβέρνηση. 

Φυσικά, καταψηφίζουµε όλες τις ενότητες του νοµοσχεδίου.
Σας ευχαριστώ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι από τα άνω
δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίασή µας, αφού
πρώτα ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ
ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και
τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής, σαράντα
οκτώ µαθήτριες και µαθητές και δύο εκπαιδευτικοί από το 1ο Γε-
νικό Λύκειο Αχαρνών.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Στο σηµείο αυτό εισερχόµεθα στη συζήτηση για την Ηµέρα
της Μεσογείου, που φέτος, ύστερα από πρόταση της Κοινοβου-
λευτικής Συνέλευσης της Μεσογείου, είναι αφιερωµένη στο ιδι-
αίτερα σηµαντικό θέµα της νεολαίας και της απασχόλησης. 

Μετά από τη σύντοµη τοποθέτησή µου ως Προέδρου της Βου-
λής θα λάβουν το λόγο από το Πανελλήνιο Σοσιαλιστικό Κίνηµα
ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος κ. Χρήστος Πρωτόπαπας, από
τη Νέα Δηµοκρατία ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Πλακιωτάκης, από
το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας ο Κοινοβουλευτικός Εκπρό-
σωπος κ. Σπυρίδων Χαλβατζής, από τον Λαϊκό Ορθόδοξο Συνα-
γερµό ο ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. Βαΐτσης Αποστολάτος
και από τον Συνασπισµό Ριζοσπαστικής Αριστεράς ο κ. Μιχάλης
Κριτσωτάκης. Εκ µέρους της Κυβέρνησης θα µιλήσει ο Υπουρ-
γός Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης κ. Γεώργιος Κουτρου-
µάνης.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, αυτά καλό είναι
να εντάσσονται στο πρόγραµµα.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Δεν είναι απρογραµ-
µάτιστο, είναι στην ηµερήσια διάταξη, όπως αποφασίστηκε από
τη Διάσκεψη των Προέδρων την προηγούµενη εβδοµάδα. Ούτε
απρογραµµάτιστο είναι ούτε αιφνίδιο είναι. Καλό θα ήταν να ρί-
ξετε µια µατιά στην ηµερήσια διάταξη. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε απόφαση που έλαβε η Κοι-
νοβουλευτική Συνέλευση της Μεσογείου το 2008, η 21η Μαρτίου
έχει καθιερωθεί ως η Ηµέρα της Μεσογείου. Η απόφαση αυτή
υπογραµµίζει την ιδιαίτερη σηµασία της Μεσογείου ως µιας ευ-
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ρύτερης περιοχής µε µεγάλα αποθέµατα φυσικού, ανθρώπινου
και πολιτισµικού πλούτου και µε µία ιδιαίτερη δυναµική λόγω της
γεωγραφικής της θέσης. Παράλληλα η Ηµέρα της Μεσογείου
αναδεικνύει τις κοινές αξίες και τις κοινές επιδιώξεις των µεσο-
γειακών χωρών και στοχεύει να ενδυναµώσει τη µεταξύ τους συ-
νεργασία. Εξάλλου, η συνέλευση ως κατ’ εξοχήν κοινοβου-
λευτικός θεσµός, αποδίδει ιδιαίτερη σηµασία στον πολιτικό διά-
λογο. 

Σε µια περίοδο που οι γεωπολιτικές ισορροπίες στη Μεσόγειο
και στη Μέση Ανατολή αποδεικνύονται εύθραυστες, ο ανοιχτός,
δηµοκρατικός, ισότιµος διάλογος ανάµεσα στα κοινοβούλια των
µεσογειακών χωρών µπορεί να συµβάλει και πρέπει να συµβάλει
στην ενίσχυση της εµπιστοσύνης ανάµεσα στα κράτη-µέλη και
στη δηµιουργία ενός σταθερού και ασφαλούς περιβάλλοντος
στην περιφέρεια της Μεσογείου.

Το ελληνικό Κοινοβούλιο, αναγνωρίζοντας τη σηµασία της εν-
δυνάµωσης των σχέσεων συνεργασίας µε τα µεσογειακά κοινο-
βούλια, συµµετέχει φέτος στον ετήσιο εορτασµό της Ηµέρας της
Μεσογείου µε την παρούσα ειδική συνεδρίαση της Ολοµέλειας,
η οποία αφιερώνεται ειδικότερα στο µείζον ζήτηµα της νεολαίας
και της απασχόλησης.

Το θέµα της απασχόλησης, της ανεργίας των νέων, βρίσκεται
στο επίκεντρο του ενδιαφέροντος της κοινής γνώµης και της πο-
λιτείας στη χώρα µας, αλλά και σε όλες τις άλλες χώρες, ιδιαί-
τερα στις χώρες του ευρωπαϊκού Νότου, που αντιµετωπίζουν,
όπως κι εµείς, υψηλά ποσοστά νεανικής ανεργίας.

Η ανεργία προκαλεί, όπως γνωρίζουµε, δυσµενέστατες συνέ-
πειες στους νέους και στο οικογενειακό περιβάλλον τους, ανά-
µεσα στις οποίες κυριαρχεί η οικονοµική υποβάθµιση του επιπέ-
δου ζωής τους. Σε περίπτωση µακροχρόνιας ανεργίας, οι νέοι
απειλούνται από την ανέχεια, τη φτώχεια και εν τέλει τον κοινω-
νικό αποκλεισµό. 

Οι δυσκολίες αυτές σε συνδυασµό µε το έντονο αίσθηµα ανα-
σφάλειας, επισείουν τον κίνδυνο της εκδήλωσης φαινοµένων πα-
ραβατικότητας και της διατάραξης της κοινωνικής συνοχής και
της ειρήνης. 

Στη χώρα µας το πρόβληµα της ανεργίας, ειδικά των νέων,
λαµβάνει ανησυχητικές διαστάσεις και απαιτεί την εγρήγορσή
µας και απαιτεί γρήγορα και τη λήψη αποφάσεων για την έγκαιρη
αντιµετώπισή του. 

Η οικονοµική κρίση επιδείνωσε ραγδαία ένα πρόβληµα που
υπήρχε βέβαια και τα προηγούµενα χρόνια στη χώρα µας. Αλλά
η οικονοµική κρίση το επιδείνωσε σε τέτοιο βαθµό που η νέα
γενιά αισθάνεται πλέον ανασφαλής και απογοητευµένη πριν
ακόµη κάνει τα πρώτα βήµατα στην επαγγελµατική της ζωή. Είναι
µια γενιά που κατά τεκµήριο είναι πιο προικισµένη, έχει καλύτερη
εκπαίδευση από τις προηγούµενες, αλλά αισθάνεται την ασφυξία
της έλλειψης επαγγελµατικής προοπτικής, ενώ η ίδια σφύζει από
ζωή και διάθεση να εργασθεί, να αξιοποιήσει αυτά που έµαθε,
να προσφέρει. 

Είναι τραγικό, είναι πολύ πικρό να συναντά κανείς όλο και πε-
ρισσότερους νέους που προβληµατίζονται αν θα µείνουν εδώ ή
αν θα πάρουν το δρόµο της ξενιτιάς. Προσωπικά θεωρώ ότι αυτό
είναι το µεγαλύτερο πρόβληµα αυτήν τη στιγµή για την Ελλάδα
και για την κοινωνία. Είναι η µεγαλύτερη πρόκληση. Είναι το κατ’
εξοχήν –και το υπογραµµίζω αυτό- εθνικό θέµα για τη χώρα µας
αυτήν τη στιγµή. Το θέµα της απασχόλησης των νέων, της αντι-
µετώπισης της ανεργίας των νέων, της διασφάλισης προοπτικής,
της δυνατότητας να ξαναδώσουµε ελπίδα στους νέους, είναι το
κατ’ εξοχήν εθνικό θέµα.

Η δηµοσιονοµική εξυγίανση, η µείωση των ελλειµµάτων, η αν-
τιµετώπιση του δηµόσιου χρέους ήταν και είναι αναγκαίες προ-
ϋποθέσεις για να κρατηθεί όρθια η χώρα και κρατήθηκε. Όµως,
δεν αρκούν. Η ύφεση εκτινάσσει την ανεργία, ιδιαίτερα των νέων
όπως ξέρουµε, σε πρωτοφανή ύψη και στη χώρα µας. Γι’ αυτό
και θα επαναλάβω σε όλους τους τόνους –το λέω, το τονίζω- ότι
χρειάζεται ανάπτυξη. Χρειαζόµαστε ανάπτυξη. Και οι ηγεσίες της
Ευρώπης, ιδιαίτερα των µεγάλων χωρών, πρέπει να αντιληφθούν
ότι σε όλες τις ευρωπαϊκές χώρες, αλλά ιδιαίτερα στις χώρες του
νότου, στις χώρες της Μεσογείου εν πολλοίς –Ισπανία, Ιταλία,
Πορτογαλία, Ελλάδα- µόνο η ανάπτυξη θα δώσει απαντήσεις στη

συνεχώς διογκούµενη ανεργία, στην ανεργία ιδιαίτερα των νέων. 
Η ανάπτυξη, όµως, δεν έρχεται µε ευχολόγια, δεν έρχεται µε

γενικούς αφορισµούς, δεν θα έρθει µόνο µέσα από την επέλευση
κάποια στιγµή των αποτελεσµάτων του περιορισµού του κό-
στους εργασίας που θα κάνουν περισσότερο ελκυστικές επεν-
δύσεις στη χώρα µας και περισσότερο ανταγωνιστική την
οικονοµία. Η ανεργία δεν µπορεί να αντιµετωπιστεί µόνο µε
αυτές τις µεθόδους. 

Πιστεύω ότι χρειάζονται πολύ περισσότερο συγκεκριµένα προ-
γράµµατα, συγκεκριµένες  πρωτοβουλίες, αποφάσεις άµεσης
εφαρµογής, προγράµµατα µε ειδική χρηµατοδότηση και στο
πλαίσιο της Ευρωπαϊκής Ένωσης που θα δώσουν ώθηση σε πα-
ραγωγικές δραστηριότητες, που θα δώσουν τη δυνατότητα να
στηριχθούν παραγωγικές πρωτοβουλίες των ίδιων των νέων.

Συζητούµε όπως είναι γνωστό κάθε τόσο για προγράµµατα
του ΟΑΕΔ και άλλα παρόµοια για τη δηµιουργία θέσεων εργα-
σίας, για τη στήριξη των µακροχρόνιων και ιδιαίτερα των νέων
ανέργων. Ταυτόχρονα, όµως, είναι κοινή η διαπίστωση -είµαι σί-
γουρος ότι όλοι έχετε αυτές τις εµπειρίες ως Βουλευτές- ότι οι
πολυδαίδαλες διαδικασίες, η εµπλοκή περισσοτέρων υπηρεσιών,
µε άλλα λόγια µια βασανιστική γραφειοκρατία που αποθαρρύνει
και στο τέλος απογοητεύει, ακυρώνουν στην πράξη την υλοποί-
ηση τέτοιων προγραµµάτων. 

Δεν υπάρχουν, δεν έχουµε, δεν δικαιούµαστε να έχουµε δι-
καιολογίες γι’ αυτά τα φαινόµενα. 

Θα σας πω µια προσωπική µου εµπειρία. Επί εννέα µήνες προ-
σπαθούσα κι εγώ να πείσω τις Υπηρεσίες δύο διαφορετικών
Υπουργείων ότι θα έπρεπε να συνεργαστούν γρήγορα, για να
µπορέσει να ξεκινήσει η υλοποίηση ενός προγράµµατος που είχε
διασφαλιστεί, είχε εγκριθεί και ήταν ιδιαίτερα σηµαντικό, για
τους ανέργους, και η αλληλογραφία που ανταλλασσόταν ανά-
µεσα στις δύο Υπηρεσίες ήταν µια αλληλογραφία χωρίς τέλος.
Η µία έκρινε ότι δεν είναι απόλυτα αρµόδια ή ότι οι προκαταρ-
κτικές ενέργειες στις οποίες είχε προβεί η άλλη Υπηρεσία δεν
επαρκούσαν. Αυτό γινόταν επί εννέα ολόκληρους µήνες! Χρει-
άστηκε να γίνουν επανειληµµένα παρεµβάσεις και των πολιτικών
ηγεσιών των δύο Υπουργείων, των οποίων τη βοήθεια είχα ζητή-
σει, για να ολοκληρωθούν επιτέλους αυτού του είδους οι διαδι-
κασίες, ώστε να γίνει η προκήρυξη για ανέργους και µάλιστα για
νέους ανέργους. Γι’ αυτό λέω ότι δεν έχουµε πλέον δικαιολογίες
για καθυστερήσεις. Χρειάζονται άµεσες, αποφασιστικές κινήσεις,
για να παραµεριστούν κι όχι απλά να περιοριστούν τα γραφει-
οκρατικά εµπόδια σε τέτοιες περιπτώσεις. 

Θεωρώ ότι σήµερα η επιτακτική ανάγκη για την τόνωση της
απασχόλησης των νέων δεν αφήνει περιθώρια για αναβολές και
καθυστερήσεις. Δεν έχουµε δικαίωµα για αναβολές. Θέλω να πι-
στεύω, κύριε Υπουργέ, -θα τοποθετηθείτε στο τέλος- ότι έχουν
ολοκληρωθεί όλες οι διαδικασίες και γι’ αυτό το πολύ ελπιδο-
φόρο πρόγραµµα, σ’ αυτήν την πολύ κρίσιµη περίοδο, της δηµι-
ουργίας των δεκάδων χιλιάδων θέσεων εργασίας, «πράσινων»
και «λευκών», όπως λέµε, θέσεων εργασίας, που είχε ανακοινω-
θεί πριν από πολλούς µήνες κι ότι επιτέλους µπορεί να πάρει το
δρόµο της υλοποίησης. Γιατί το έχει ανάγκη ο τόπος, το έχει
ανάγκη η νέα γενιά. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Ηµέρα της Μεσογείου µάς
προτρέπει, σε µία δύσκολη περίοδο για την Ευρώπη αλλά και για
την ευρύτερη περιοχή της Μεσογείου, όπως άλλωστε έδειξαν κι
οι εξελίξεις τον προηγούµενο χρόνο και στη βόρεια πλευρά της
αφρικανικής ηπείρου, να σφυρηλατήσουµε τους δεσµούς µας
και να εµβαθύνουµε τη συνεργασία µας, ώστε µε αίσθηµα συλ-
λογικότητας και αλληλεγγύης να επιδιώξουµε την οικονοµική
ανάκαµψη αυτής της περιοχής, της περιοχής της Μεσογείου. 

Στο επίκεντρο του ενδιαφέροντός µας, στην καρδιά των συζη-
τήσεών µας σε εθνικό και περιφερειακό επίπεδο, στο επίκεντρο
των αποφάσεών µας πρέπει να βρίσκεται η διαχείριση του προ-
βλήµατος της νεανικής απασχόλησης και γενικότερα της συνε-
χώς αυξανόµενης ανεργίας των πολιτών µας. Έχουµε το χρέος
απέναντι στους νέους µας, που αναζητούν την ελπίδα, να δια-
σφαλίσουµε την προοπτική της αξιοπρεπούς διαβίωσής τους.
Έχουµε χρέος να αξιοποιήσουµε τις πολλές δυνατότητές  τους
και να εγγυηθούµε τη βιώσιµη ανάπτυξη της χώρας µέσα και από

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΙ’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2012 (ΠΡΩΙ) 7703



τη δική τους δυναµική συµβολή. 
Σας ευχαριστώ. 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ, το

λόγο επί της διαδικασίας. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κύριε Μητσοτάκη, πα-

ρακαλώ να συνεχίσουµε τώρα µε τους οµιλητές, σύµφωνα µε την
ειδική ηµερήσια διάταξη. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Τότε, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα το
λόγο επί προσωπικού. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Δεν αναφέρθηκα σε κα-
νέναν προσωπικά και δεν υπάρχει προσωπικό ζήτηµα. Δεν είχατε
µιλήσει, για να αναφερθεί κανείς προσωπικά. 

Το λόγο έχει τώρα ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του
ΠΑΣΟΚ κ. Πρωτόπαπας. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα επιµείνω.
Ζητώ το λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κύριε Μητσοτάκη, σας
παρακαλώ! Δεν σας έχω δώσει το λόγο. Αυθαίρετα δεν παίρνει
το λόγο κανείς σ’ αυτήν την Αίθουσα. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Με ψέξατε από Έδρας και µε πα-
ροτρύνατε να διαβάσω την ηµερήσια διάταξη. Τη διάβασα και
δεν το γράφει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Παρακαλώ να µη γρά-
φεται τίποτα στα Πρακτικά από τις διακοπές που κάνει ο κ. Μη-
τσοτάκης! Την υποχρέωση του σεβασµού των κανόνων σ’ αυτήν
την Αίθουσα την έχουµε όλοι!

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ:…
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Καθίστε κάτω, κύριε

Μητσοτάκη! Δεν έχετε το λόγο. Σας παρακαλώ! Και µάλιστα δια-
κόπτετε µία διαδικασία η οποία οµοφώνως απεφασίσθη στη Διά-
σκεψη των Προέδρων την περασµένη εβδοµάδα…

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ:…
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Επαναλαµβάνω: Απε-

φασίσθη οµοφώνως στη Διάσκεψη των Προέδρων της προηγού-
µενης εβδοµάδος, για ένα τόσο σηµαντικό θέµα, όπως είναι
–επαναλαµβάνω- η ανεργία των νέων…

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ:…
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Δεν νοµίζω ότι η συµ-

περιφορά σας είναι η καλύτερη αυτήν τη στιγµή.  
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ:…
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Ωραία. Εκτιµήστε την

εσείς όπως νοµίζετε. 
Το λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ

κ. Πρωτόπαπας. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Η Μεσόγειος ήταν από την αρχαιότητα θάλασσα ειρήνης αλλά

και τόπος ζωής και για την Ελλάδα και για όλους τους λαούς της.
Δεν χρειάζεται να αναφερθούµε στην ιστορία της περιοχής. Δεν
χρειάζεται να αναφερθούµε στις ελληνικές αποικίες σε όλα τα
µέρη της Μεσογείου, στους συγκλίνοντες πολιτισµούς, στις αν-
ταλλαγές στοιχείων πολιτισµού και στην επικοινωνία µεταξύ των
λαών µέσα στο χρόνο, σε όλες τις ιστορικές περιόδους. 

Σήµερα στη Μεσόγειο έχουµε ουσιαστικά δύο ταχύτητες και
µεγάλα προβλήµατα και στις δύο. 

Το ένα είναι οι αραβικές χώρες. Στις αραβικές χώρες παρακο-
λουθούµε µε ιδιαίτερο ενδιαφέρον και αγωνία την προσπάθεια
των λαών να έχουν δηµοκρατική και σωστή διακυβέρνηση.
Έχουν να αντιπαλέψουν πολλές φορές αυταρχικά καθεστώτα.
Είδαµε πρόσφατα επαναστάσεις, συγκρούσεις, πολέµους.

Έχουµε όµως και τον κίνδυνο του ακραίου φονταµενταλισµού,
ο οποίος απειλεί, κατά τη γνώµη µου, και τη γενικότερη ειρήνη
και τη δηµοκρατία στην περιοχή και βέβαια σε όλη την περιοχή
της Μεσογείου. Είµαστε κοντά στους αγώνες των λαών για δη-
µοκρατία και πρόοδο. Οι αραβικοί λαοί, οι λαοί της Μεσογείου,
της Βορείου Αφρικής, έχουν το δικό τους δικαίωµα στην πρόοδο
και στην ευηµερία. Στηρίζουµε τους αγώνες τους. 

Υπάρχει και η δεύτερη ταχύτητα που άπτεται και του µεγάλου
προβλήµατος, του ειδικού προβλήµατος το οποίο συζητάµε σή-
µερα. Είναι η Νότιος Ευρώπη, οι χώρες της Νοτίου Ευρώπης: η
Πορτογαλία, η Ισπανία, η Ιταλία, η Νότιος Γαλλία και φυσικά η
Ελλάδα. Είναι χώρες που όλες δοκιµάζονται από µία βαθιά οικο-

νοµική κρίση που έχει ξεσπάσει στην ήπειρό µας και την Ευρω-
παϊκή Ένωση. Ενώ θα έπρεπε ως χώρες της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης να είναι ένας χώρος, µία ζώνη οικονοµικής ανάπτυξης,
ευηµερίας, απασχόλησης και προόδου, σήµερα δοκιµάζονται
από µια βαθιά οικονοµική κρίση, ανεξάρτητα αν κάποιες είναι στο
µηχανισµό στήριξης, όπως η Ελλάδα ή η Πορτογαλία, ή αν κά-
ποιες δοκιµάζονται καθηµερινά, όπως η Ισπανία και η Ιταλία.
Είναι χώρες όπου υπάρχει φτώχεια, υπάρχουν διευρυνόµενα οι-
κονοµικά προβλήµατα και πάνω απ’ όλα, όπως σωστά επισηµάν-
θηκε, υπάρχει ανεργία και κυρίως ανεργία των νέων. Τα ποσοστά
είναι εφιαλτικά. Είναι πάνω από 20% στις περισσότερες από τις
χώρες αυτές, µε πρωταγωνιστή την Ισπανία, αλλά δυστυχώς και
τραγικά επιταχυνόµενη και τη δική µας χώρα το τελευταίο διά-
στηµα. 

Αυτή η κατάσταση δεν µπορεί να γίνει αποδεκτή. Δεν  µπο-
ρούµε να ζούµε σαν να µη συµβαίνει τίποτα. Δεν πρέπει απλά να
τη σχολιάζουµε. Πρέπει να την αλλάξουµε. Το ζητούµενο είναι
να την αλλάξουµε. Δεν είµαστε ούτε σχολιαστές ούτε αναλυτές
της επικαιρότητας, αυτής της δυσµενούς, της µαύρης κατάστα-
σης. Πρέπει να την αλλάξουµε! 

Όµως για να την αλλάξουµε χρειάζεται και µία άλλη Ευρώπη.
Δεν είναι δυνατόν να επιβάλλονται όροι και προϋποθέσεις στα
προβλήµατα που δηµιουργεί η οικονοµική κρίση, τα οποία δηµι-
ουργούν περαιτέρω ύφεση. Όλοι γνωρίζουµε ότι η χώρα µας
έχει προσφύγει στο µηχανισµό στήριξης. Προσέφυγε µέσα από
την καταστροφή που είχε συµβεί στην οικονοµία της. Οι όροι
όµως και οι προϋποθέσεις που επιβλήθηκαν αποδείχθηκε ότι
οδηγούν σε ύφεση και φοβάµαι ότι αυτή η ύφεση θα συνεχιστεί
και αυτήν τη χρονιά.

Έγινε µία υπερπροσπάθεια αυτά τα δύο χρόνια, για να µπορέ-
σουµε να ανορθώσουµε τη χώρα µας. Ανάλογη προσπάθεια
έγινε και στην Πορτογαλία, στην Ισπανία και στην Ιταλία. Παντού
όµως αυτή η προσπάθεια συνοδεύθηκε και µε ύφεση και µε δι-
εύρυνση της ανεργίας. Είναι καθαρό ότι το µείγµα πολιτικής που
επιβάλλει η Ευρώπη δεν µπορεί να είναι αυτό. Είναι καθαρό ότι
χρειαζόµαστε µια Ευρωπαϊκή Ένωση µε άλλες λογικές, άλλες
πολιτικές και µε άλλους συσχετισµούς. Είναι σαφές ότι κάτι πρέ-
πει να αλλάξει. Κι αυτό που πρέπει να αλλάξει πρέπει να έχει να
κάνει µε µία Ευρώπη η οποία επιδιώκει την ανάπτυξη, στηρίζεται
στην ανάπτυξη, στηρίζεται στη δηµιουργία θέσεων εργασίας και
στην κοινωνική συνοχή που αυτή προκαλεί. 

Η δυνατότητα αλλαγής των συσχετισµών στην Ευρωπαϊκή
Ένωση, η έκδοση ευρωοµολόγου, ο ουσιαστικός έλεγχος των
οίκων αξιολόγησης, η δυνατότητα ουσιαστικής στήριξης των
χωρών του Νότου που σήµερα δοκιµάζονται –και δοκιµάζονται
σε πρώτο επίπεδο, διότι σταδιακά η κρίση θα µεταφερθεί προς
τα πάνω, αν αφεθεί έτσι- είναι επιβεβληµένα σήµερα, αν θέλουµε
να µιλάµε για µία Ευρωπαϊκή Ένωση που σέβεται το όνοµά της.
Και βέβαια ο ένας άξονας είναι η παρέµβαση εκεί. Ο δεύτερος
είναι το τι κάνουµε εµείς. 

Μέχρι τώρα ίσως ρίξαµε όλοι πολύ µεγάλο βάρος στο να δια-
κοπεί η πτώση της χώρας στον γκρεµό. Η χώρα µε την τελευταία
δανειακή σύµβαση που ψηφίσαµε χθες, µε το PSI, µε την υπο-
γραφή της νέας προγραµµατικής συµφωνίας µε το µηχανισµό
στήριξης, πατάει σταθερά στα πόδια της. Τώρα είναι η ώρα της
ανάπτυξης. Και αυτή µπορεί να είναι η ουσιαστική απάντηση στο
µείζον πρόβληµα της ανεργίας και κυρίως της ανεργίας των
νέων. 

Εδώ ο καθένας οφείλει να καταθέσει τη συµβολή του και ιδι-
αίτερα εν όψει των ερχόµενων εκλογών και να εφαρµόσουµε
αυτά που θα πούµε.

Είναι παρήγορο ότι σήµερα η Βουλή καλείται να συζητήσει και
πιθανά να ψηφίσει δύο µεγάλα αναπτυξιακά σχέδια. Το ένα είναι
το πρόγραµµα «Ήλιος» που αφορά τις ΑΠΕ και το άλλο είναι η
αξιοποίηση του χώρου του Ελληνικού, δύο µεγάλες επενδύσεις
που θα σηµατοδοτήσουν ότι κάτι αλλάζει στη χώρα µας. Το ίδιο
πρέπει να γίνει µε την αποκατάσταση της ρευστότητας του τρα-
πεζικού συστήµατος, το ίδιο πρέπει να γίνει µε την αλλαγή του
φορολογικού νόµου για να ευνοηθούν επενδύσεις και πάνω από
όλα µε ένα αναπτυξιακό µοντέλο που όχι µόνο αξιοποιεί τα συγ-
κριτικά πλεονεκτήµατα της χώρας, αλλά δηµιουργεί νέα, δηµι-
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ουργεί ελπίδα στους νέους ανέργους, δηµιουργεί προοπτικές
ζωής για την Ελλάδα και την Ευρώπη.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Κλείνω µε αυτό, κύριε Πρόεδρε.
Ο παριστάµενος Υπουργός Εργασίας πιστεύω ότι έχει κάνει

ό,τι µπορεί για να ανακουφίσει τους ανέργους. Αλλά το Υπουρ-
γείο Εργασίας, κακά τα ψέµµατα, καλύπτει ένα µικρό κοµµάτι της
δυνατότητας που έχει µια κυβέρνηση και µια οργανωµένη πολι-
τεία να δώσει ελπίδες ζωής στους ανέργους της. 

Δεν φτάνει ο ΟΑΕΔ για να λυθεί το πρόβληµα. Χρειάζονται
επενδύσεις, ανάπτυξη, θέσεις εργασίας. Και αυτό προϋποθέτει
ό,τι πόρους έχουµε να τους αξιοποιήσουµε, να δηµιουργήσουµε
τις συνθήκες για να γίνουν νέες επενδύσεις. Τώρα µπορούµε να
έχουµε ένα σχέδιο, το οποίο θα κινητοποιήσει όλες τις ζωντανές
δυνάµεις του έθνους αλλά και άλλες δυνάµεις στην Ευρώπη,
προκειµένου να µπορέσουµε να ανταποκριθούµε. Και φυσικά –
το τονίζω αυτό- ν’ αλλάξουµε την Ευρώπη, παλεύοντας αν χρει-
αστεί, µαζί µε τους λαούς της Ιταλίας, της Ισπανίας, της
Πορτογαλίας για ένα ισχυρό µέτωπο, που ελπίζω ότι θα διευρυν-
θεί από τα αποτελέσµατα των ερχόµενων εκλογών στη Γαλλία.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Ευχαριστούµε τον κ.

Πρωτόπαπα.
Πριν δώσω το λόγο στον κ. Πλακιωτάκη, θα ήθελα να κάνω µια

µικρή ενηµέρωση σε σχέση µε την παρεµβολή του κ. Μητσοτάκη,
που διαµαρτυρήθηκε ότι δεν συµπεριλαµβάνεται η ειδική αυτή
σύντοµη διαδικασία στην ηµερήσια διάταξη. 

Η ηµερήσια διάταξη που αναφέρθηκε αφορά το νοµοθετικό
έργο. Εδώ δεν πρόκειται για διαδικασία νοµοθετικού έργου.
Πάντα οι ειδικές αυτές σύντοµες συνεδρίες που αφιερώνουµε
σε συγκεκριµένα θέµατα, σε συγκεκριµένες ηµέρες κ.λπ., εντάσ-
σονται τυπικά κατά τον Κανονισµό στο πλαίσιο του κοινοβουλευ-
τικού ελέγχου. Και η αρµόδια Διεύθυνση Κοινοβουλευτικού
Ελέγχου, όπως πάντα, αυτό κάνει κάθε φορά, όταν αποφασίζεται
στη Διάσκεψη των Προέδρων µια ειδική τέτοια συνεδρία εµβό-
λιµη, ενηµερώνει τα κόµµατα. Είχαν ενηµερωθεί, λοιπόν, όλα τα
κόµµατα, για να έχουν και την εκπροσώπησή τους εδώ κατά την
ειδική αυτή συνεδρία. Και τα Κόµµατα, βέβαια, ενηµερώνουν τα
µέλη των Κοινοβουλευτικών Οµάδων. Αυτή είναι η πάγια διαδι-
κασία, αυτό έγινε και αυτήν τη φορά.

Ο κ. Μητσοτάκης πιθανά να µην είχε ενηµερωθεί -πιθανώς και
κάποιος άλλος συνάδελφος- από τα κόµµατά τους, αλλά αυτό
δεν σηµαίνει ότι αυθαιρέτως συζητάµε εδώ το θέµα. Αυτό απε-
φασίσθη στη Διάσκεψη των Προέδρων και έγινε η ενηµέρωση
των κοµµάτων από την αρµόδια Διεύθυνση Κοινοβουλευτικού
Ελέγχου. Δεν θα µπορούσε να συµπεριληφθεί στην ηµερήσια
διάταξη νοµοθετικής εργασίας, γιατί δεν νοµοθετούµε αυτήν τη
στιγµή εδώ. Θα επανέλθουµε µετά στη συζήτηση του νοµοσχε-
δίου µόλις ολοκληρωθεί η ειδική αυτή συνεδρία.

Το λόγο έχει ο κ. Πλακιωτάκης. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η φετινή Ευρωπαϊκή Ηµέρα, µε

ιδιαίτερη αναφορά στη Μεσόγειο αλλά και ειδικότερα την ανερ-
γία των νέων, µας βρίσκει σε µια πολύ κρίσιµη οικονοµική και κοι-
νωνική συγκυρία. 

Είναι γεγονός ότι τα τελευταία δυόµισι χρόνια δυστυχώς µπή-
καµε σε µια διαδικασία του µνηµονίου, χωρίς καµµία διαπραγµά-
τευση, ακολουθήσαµε πολιτική ύφεσης και συνεχούς οριζόντιας
περικοπής µισθών και συντάξεων χωρίς καµµία αναπτυξιακή
πρωτοβουλία, χωρίς καµµία αποκρατικοποίηση και δυστυχώς πέ-
σαµε στο φαύλο κύκλο της ύφεσης.

Αποτέλεσµα όλων αυτών ήταν συνεχώς τα δηµόσια οικονοµικά
της χώρας να επιβαρύνονται, να µην υπάρχει καµµία προοπτική
και κανένα µέλλον σε αυτόν τον τόπο, να υπάρχουν συνεχώς χα-
ράτσια και από το ένα µνηµόνιο πέσαµε στο δεύτερο µνηµόνιο.
Και όλα αυτά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, την ώρα που η χώρα
µας είναι χώρα κατ’ εξοχήν που µπορεί να εκµεταλλευθεί και το
γεωπολιτικό και το γεωστρατηγικό της ρόλο και θα µπορούσε να
επενδύσει στα βασικά στρατηγικά της πλεονεκτήµατα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τούτη τη δύσκολη ώρα για τον

τόπο ας µην ψάχνουµε µαγικές συνταγές και ας µην προσπα-
θούµε να ανακαλύψουµε τον τροχό. Η Ελλάδα οφείλει σ’ αυτήν
την κρίσιµη ώρα να επενδύσει σε αυτά που µπορεί να πρωταγω-
νιστήσει. Το ότι είµαστε η πρώτη ναυτιλιακή δύναµη στον κόσµο,
το ότι είµαστε από τους κορυφαίους τουριστικούς προορισµούς
στον κόσµο, νοµίζω ότι είναι αυτονόητο. Αλλά τα αυτονόητα τε-
λικά στην πατρίδα µας δεν αποτελούν ενεργητικές πολιτικές. 

Τι εννοώ µε αυτό; Είναι δυνατόν η Ελλάδα να είναι πρώτη παγ-
κόσµια ναυτιλιακή δύναµη και να µην επενδύει σε αυτό το συγ-
κριτικό της πλεονέκτηµα; Τι έχουµε δει τα τελευταία δυόµισι
χρόνια; Συνεχείς πειραµατισµούς, συνεχώς αναβολές, συνεχής
αποσάρθρωση του διοικητικού µηχανισµού στο χώρο της ναυτι-
λίας και τελικά όλα αυτά γίνονται σε µια κρίσιµη περίοδο για τον
τόπο, τη στιγµή που η προσέλκυση νέων στο ναυτικό επάγγελµα,
τη στιγµή που η κινητροδότηση νέων να ακολουθήσουν το συγ-
κεκριµένο τοµέα την ώρα που υπάρχει µάλιστα και αγορά εργα-
σίας θα έπρεπε να αποτελεί επιλογή πρώτης προτεραιότητας.
Αλλά όλα αυτά για να γίνουν, χρειάζεται θεσµική εκπροσώπηση,
χρειάζεται σταθερότητα, κάτι για το οποίο φυσικά η ναυτιλία µας
δεν το έχει δει τα τελευταία δυόµισι χρόνια. 

Επιπλέον και ο τουρισµός σίγουρα θα έπρεπε να είχε αποτε-
λέσει µια από τις προτεραιότητες µας. Δυστυχώς, όµως, παρα-
τηρούµε το τελευταίο χρονικό διάστηµα απαξίωση και των δύο
αυτών τοµέων. Ενώ τοµείς που θα µπορούσαν να οδηγήσουν τη
χώρα µας µπροστά στον τοµέα της ανάπτυξης, όπως είναι για
παράδειγµα η οικοδοµή, δυστυχώς αυτήν τη στιγµή καταβαρα-
θρώνονται. Και είναι απορίας άξιο πώς η παραγωγή και η κατα-
νάλωση µπετόν και σιδήρου το 2007 σε σχέση µε το 2012 έχει
πέσει σχεδόν στο 1/7. 

Πιστεύω ότι υπάρχουν επιλογές στις οποίες µπορεί να επεν-
δύσει η χώρα µας, όπως επίσης για παράδειγµα το ΕΣΠΑ, το
οποίο είναι ζεστό χρήµα, τα µοναδικά ζεστά χρήµατα που έχουµε
από την Ευρωπαϊκή Ένωση, αρκεί βεβαίως να πηγαίνουν σε πα-
ραγωγικές επενδύσεις. Διότι, δυστυχώς, µέχρι σήµερα αυτό που
έχουµε δει διαχρονικά όλα αυτά τα χρόνια είναι η τεράστια κα-
τασπατάληση πόρων σε µη παραγωγικές επενδύσεις, κυρίως σε
καταναλωτικές, µε αποτέλεσµα να µην έχουµε τα ανάλογα αντα-
ποδοτικά οφέλη.

Οφείλουµε, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επειδή ακρι-
βώς αυτή θα είναι η τελευταία ευκαιρία που θα έχει η χώρα µας
να αξιοποιήσει ευρωπαϊκά κονδύλια, όλα τα χρήµατα και το τε-
λευταίο ευρώ του ΕΣΠΑ, να επενδυθούν σε παραγωγικές επεν-
δύσεις. Χρειάζεται πραγµατικά αναπτυξιακό πρόγραµµα µέσω
ΕΣΠΑ για όλες τις περιφέρειες και όλους τους νοµούς της χώρας
µας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Μπορούµε πραγµατικά να εκµεταλλευτούµε αυτήν τη δύσκολη
συγκυρία. Όλοι πλέον µιλούν για τον τοµέα της ανάπτυξης. Όταν
η Νέα Δηµοκρατία και ο Αντώνης Σαµαράς πριν δύο χρόνια µι-
λούσε για το συγκεκριµένο τοµέα της οικονοµίας µας, όλοι τότε
κώφευαν, όλοι τότε µας λοιδορούσαν. Ξαφνικά, όµως, δικαιώνε-
ται. Όλοι πλέον και σε ευρωπαϊκό επίπεδο αλλά κυρίως σε εθνικό
µιλούν για το αναπτυξιακό κοµµάτι, χρειάζονται όµως δράσεις
και όχι αοριστίες.

Άρα χρειάζεται επένδυση, πρώτον, στα συγκριτικά µας πλεο-
νεκτήµατα, δεύτερον, ενίσχυση της ρευστότητας της αγοράς
µέσω των τραπεζών, τρίτον, γρήγορη απορρόφηση του ΕΣΠΑ
και βεβαίως πολιτικές στις οποίες η χώρα µας και πρωτοπορεί
αλλά µπορούµε να έχουµε και ανταποδοτικό παραγόµενο όφε-
λος.

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Ευχαριστούµε κι εµείς

τον κ. Πλακιωτάκη.
Το λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµουνι-

στικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Σπυρίδων Χαλβατζής.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
«Μέρα της Μεσογείου», νεολαία, ανάπτυξη, απασχόληση ει-

δικά των νέων των µεσογειακών χωρών. Ωραίες οι λέξεις, αλλά
ποια είναι η πραγµατικότητα στη Νότια Ευρώπη, στις χώρες της
Βόρειας Αφρικής; 
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Στην Ελλάδα ειπώθηκε ήδη ότι η ανεργία των νέων έφτασε το
52%. Νέοι µε σπουδές, µε όνειρα, µε διάθεση για δράση, για
προσφορά, για δουλειά, βρίσκουν κλειστές τις πόρτες της ζωής
και απαξιώνονται. Το µέγιστο κέρδος των καπιταλιστών είναι το
κύριο εµπόδιο.

Η κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ αποφά-
σισε και στη Βουλή ψηφίσατε να µειωθούν κατά 32% τα µεροκά-
µατα και οι µισθοί των νέων, που φτάνουν τώρα στα 510 ευρώ
µεικτά. Πώς θα ζήσει ο νέος άνθρωπος; Πώς θα αποφασίσει να
κάνει οικογένεια µε 510 ευρώ µεικτά το µήνα;

Η Μεσόγειος γίνεται επίκεντρο των παγκόσµιων εξελίξεων. 
Υπάρχουν ιµπεριαλιστικές επεµβάσεις. Υπάρχουν και οξύνον-

ται οι ιµπεριαλιστικοί ανταγωνισµοί στη Βόρεια Αφρική, στη
Μέση Ανατολή, στην ευρύτερη περιοχή της Μαύρης Θάλασσας,
στην περιοχή του Περσικού Κόλπου. 

Ποιες ιµπεριαλιστικές δυνάµεις θα κυριαρχήσουν; Πώς θα κα-
τακτήσουν νέες αγορές, νέους δρόµους διακίνησης των κατα-
κτηθέντων ενεργειακών πηγών, πετρελαίου, φυσικού αερίου; Τι
υπάρχει στη Βόρεια Αφρική, στην Υποσαχάριο Αφρική, στη Μέση
Ανατολή; Πετρέλαιο, φυσικό αέριο, πλούσια κοιτάσµατα σπάνιων
µετάλλων, ειδικά στην Κεντρική Αφρική. 

Γιατί προκλήθηκαν οι ιµπεριαλιστικές επεµβάσεις αυτών των
µηχανισµών και των ποικιλώνυµων οργανώσεών τους στη Βόρεια
Αφρική και στη Μέση Ανατολή σε πρώτο σχέδιο και σε δεύτερο
επίπεδο υπήρξαν άµεσες στρατιωτικές επεµβάσεις του ΝΑΤΟ,
των Ηνωµένων Πολιτειών της Αµερικής, της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης, µε συνέπεια το θάνατο δεκάδων χιλιάδων ανθρώπων και την
καταστροφή παραγωγικών δυνάµεων και υποδοµών σε αυτές τις
χώρες; 

Γιατί δηµιουργήθηκαν οι λεγόµενες επαναστάσεις σε αυτές τις
χώρες; Ποιες δυνάµεις κυριάρχησαν µετά; Γιατί οι ιµπεριαλιστές
της Ευρωπαϊκής Ένωσης και άλλοι ανταγωνίζονται στην περιοχή;
Γιατί θέλουν –εντός εισαγωγικών- να «εκσυγχρονίσουν» αυτές
τις χώρες; 

Ναι, σήµερα θέλουν να φτιάξουν σύγχρονους δρόµους, λιµά-
νια, αεροδρόµια, να αναπτύξουν τα δίκτυα των νέων τεχνολο-
γιών, για να µπορούν τα µονοπώλια να προωθούν τις δραστη-
ριότητές τους πιο γρήγορα, πιο αποτελεσµατικά, να εκµεταλ-
λεύονται καλύτερα τον ορυκτό και λοιπό πλούτο που έχουν
αυτές οι χώρες. 

Υπάρχουν χώρες σε αυτήν την περιοχή που πράγµατι έχουν
τεράστιο φυσικό πλούτο. Είναι πολύ πλούσιες αυτές οι χώρες,
αλλά οι λαοί αυτών των χωρών υποφέρουν, υποσιτίζονται, άν-
θρωποι πεθαίνουν από την ασιτία, τα παιδιά τους πεθαίνουν από
έλλειψη φαρµάκων, βιταµινών, εµβολίων και γενικά από την έλ-
λειψη ιατροφαρµακευτικής περίθαλψης. 

Γιατί συµβαίνουν αυτά; Διότι τον τεράστιο πλούτο αυτών των
χωρών τον εκµεταλλεύονται µεγάλοι επιχειρηµατικοί µονοπωλια-
κοί όµιλοι. Διότι η εκµετάλλευση ανθρώπου από άνθρωπο κυ-
ριαρχεί σε όλες τις χώρες, σε όλες τις δραστηριότητες. Διότι η
επιδίωξη του µέγιστου ποσοστού κέρδους των καπιταλιστών
οδηγεί στο να ποδοπατούνται δικαιώµατα, ανθρώπινες ελευθε-
ρίες και να χάνει κάθε αξία η ίδια η ανθρώπινη ζωή. 

Δεν µπορεί, λοιπόν, να υπάρξει ανάπτυξη προς όφελος των
εργαζοµένων και ειδικότερα της νεολαίας όσο κυριαρχεί ο καπι-
ταλιστικός τρόπος παραγωγής, όσο κυριαρχεί η πολιτική πρα-
κτική των ιµπεριαλιστικών επεµβατικών δυνάµεων. Μόνο µια
ανάπτυξη κόντρα στην ιµπεριαλιστική πρακτική, µια ανάπτυξη
που θα υπηρετεί τα συµφέροντα της εργατικής τάξης και των
πλατιών λαϊκών στρωµάτων µπορεί να υπηρετήσει και τα συµφέ-
ροντα και τα όνειρα και τις φιλοδοξίες και τις προσδοκίες των
νέων ανθρώπων. 

Το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας παλεύει σε αυτή ακριβώς
την κατεύθυνση. Αγωνίζεται για βαθιές αλλαγές µέχρι το επίπεδο
της εξουσίας και καλεί τη νεολαία µας να µη φοβάται, να µπει
µπροστά στον αγώνα, να διεκδικήσει αυτά που της ανήκουν. Και
στη νεολαία ανήκουν τα πάντα! Ανήκει όλη η ζωή!

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Ευχαριστούµε τον κ.

Χαλβατζή. 
Παρακαλώ να έλθει στο Βήµα ο ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής

κ. Βαΐτσης Αποστολάτος. 
ΒΑΪΤΣΗΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΤΟΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, Ηµέρα Μεσογείου σήµερα και

συµβαίνει να είναι η Ηµέρα της Ποίησης και να είναι και η πρώτη
µέρα της Άνοιξης. Νοµίζω ότι είναι η καλύτερη τριπλέτα για να
νιώσουµε αισιόδοξοι και να δούµε τη δύναµη της αναγέννησης
που απαιτούν οι καιροί. 

Είναι γνωστό ότι δεν χρησιµοποιώ τον πολιτικό αλλά τον ποι-
ητικό λόγο, για να πω όµως πολιτικά πράγµατα. Η Μεσόγειος
είναι µήτρα. Είναι κυριολεκτικά µια µήτρα πολιτισµών, τριών µε-
γάλων πολιτισµών που όλοι ξέρουµε, αιγυπτιακού, ασσυριακού,
ελληνικού και του ρωµαϊκού –που ωστόσο είναι ελληνορωµαϊκός.  

Δεν είναι σοβινιστικό να πει κανείς ότι η Μεσόγειος, η µεσαία
γη, είναι µια ελληνική θάλασσα, πολύ πριν οι Λατίνοι, οι Ρωµαίοι,
τη βαφτίσουν Mare Nostrum –δηλαδή, «δική τους θάλασσα». Οι
ελληνικές αποικίες είχαν φτιάξει αυτήν τη δική τους πατρίδα στη
Μεγάλη Ελλάδα, τη Magna Grecia και µέχρι πέρα την Ιβηρική,
τις Βαλεαρίδες, ένα µεγάλο σύµπλεγµα νησιών, µεγάλων και µι-
κρών. Τα πιο πολλά µικρά έχουµε τη φανταστική τύχη να τα
έχουµε εµείς στο ωραιότερο αρχιπέλαγος της Μεσογείου και
αυτό να είναι σήµερα κυριολεκτικά η βάση, πάνω στην οποία
µπορούµε να χτίσουµε, να αναγεννήσουµε την καινούργια Ελ-
λάδα, τη νέα Ελλάδα. 

Αυτό δεν είναι ελπίδα, είναι γεγονός. Σήµερα ο ήλιος είναι
ενέργεια και αυτό µεταφράζεται σε πολλά χρήµατα, σε τεράστια
κεφάλαια, σε µεγάλες επενδύσεις, όπου εδώ µπορούν να βρουν
τη θεραπεία, την ανακούφιση όλοι οι αναξιοπαθούντες της επο-
χής της µεγάλης κρίσης –και τώρα που δεν φοβόµαστε τις λέ-
ξεις- και της πτώχευσης. 

Είναι κυριολεκτικά απολύτως απαραίτητο να καταλάβουµε ότι
η Μεσόγειος προσφέρεται ως η µεγάλη επιφάνεια, η οποία γίνε-
ται παραγωγικός πλούτος για να δώσει θέσεις εργασίας, εκτός
από την ενέργεια σε όποια µορφή, ακόµα και µε τους αέρηδες,
ακόµη και µε τα υποθαλάσσια κοιτάσµατα αερίων ή υδρογοναν-
θράκων, ό,τι µπορεί να φανταστεί κανείς, ένας ανεξάντλητος
πλούτος, που ωστόσο θέλει πλέον να βρει το συγκεκριµένο
τρόπο, πολιτικό και επιχειρησιακό. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ)

Πρέπει επιτέλους να εφαρµόσουµε –όχι να ανακαλύψουµε,
γιατί τον ξέρουµε- το συγκεκριµένο τρόπο ανάπτυξης αυτού του
τόπου, γιατί έχει αρχίσει να γίνεται chewing gum η λέξη ανά-
πτυξη, η οποία δεν έρχεται εκ θεού ούτε από µηχανής. Πρέπει
να είναι αποτέλεσµα δικής µας συµµετοχής και σκληρής δου-
λειάς.

Η Μεσόγειος, λοιπόν, για τον τουρισµό, για τα λιµάνια, για τα
πλοία, για όλα αυτά που έλεγα πριν µε την ενέργεια, είναι ακρι-
βώς το σηµείο των απροσµέτρητων θέσεων εργασίας για νέους
και µεγαλύτερους νέους που µπορούν να βρουν ακριβώς τη
λύση και τις λύσεις στα σηµερινά τροµακτικά, κολοσσιαία προ-
βλήµατα που αντιµετωπίζουµε τόσο στην Ελλάδα όσο και στην
υπόλοιπη µεσογειακή Ευρώπη, την Ιταλία, την Ισπανία, την Πορ-
τογαλία, τη Μάλτα, την Κύπρο.

Νοµίζω ότι όπως ο αείµνηστος Ανδρέας Παπανδρέου κατά-
φερε να στρέψει το φακό των γεγονότων και να κάνει focus στη
Μεσόγειο εκείνων των περίφηµων µεσογειακών προγραµµάτων
–σήµερα µιλάµε για ΕΣΠΑ και οτιδήποτε άλλο- έτσι κάποιος, κά-
ποιοι, πολύ συγκεκριµένοι και επώνυµοι, που είναι αρµόδιοι και
υπεύθυνοι, οφείλουν να δείξουν την αρµοδιότητα και την υπευ-
θυνότητά τους, παρουσιάζοντάς µας τα προγράµµατα, εφαρµό-
ζοντάς τα και δίνοντας την ευκαιρία σε αυτό το περιβάλλον που
συνεχώς αλλάζει, να αποδείξει ότι αυτή η περίφηµη Μεσόγειος,
η πιο ανοιχτή-κλειστή θάλασσα του κόσµου, η µήτρα της ανθρω-
πότητας και των πολιτισµών και προπαντός οτιδήποτε ελληνικού,
είναι ανοιχτή σε ιδέες, σε αλλαγές, σε αυτές τις νέες αγριευτικές
προκλήσεις-προσκλήσεις.

Και αν θέλουµε να διατηρήσουµε άσβηστο το µεγαλείο της
Μεσογείου, του Mediterraneo, είµαστε υποχρεωµένοι να πορευό-
µαστε και να πράττουµε στη βάση αυτής της αρχής, της ανοι-
χτότητας, της ανοιχτοσύνης της απέραντης, που είναι η ελευ-
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θερία και η επικοινωνία, που είναι οι λέξεις εµπόριο, έρωτας και
καταλήγουν να δίνουν την ευτυχία, ανθρώπινα.

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

κ. Βαΐτση Αποστολάτο εκ µέρους του Λαϊκού Ορθόδοξου Συνα-
γερµού, ΣΤ’ Αντιπροέδρου της Βουλής.

Το λόγο έχει ο κ. Μιχαήλ Κριτσωτάκης, εκ µέρους του Συνα-
σπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ας προσπαθήσουµε
σήµερα να αξιοποιήσουµε τα θετικά απέναντι στα αρνητικά των
επετείων και να ξεφύγουµε από τα επετειακά και να µιλήσουµε
για δύο, τρία ζητήµατα ουσίας. 

Η Ηµέρα, λοιπόν, σήµερα της Μεσογείου είναι αφιερωµένη
στο ζήτηµα της νεολαίας και της απασχόλησης σε µια Μεσόγειο
µήτρα πολιτισµού της ανθρωπότητας και του πολιτισµού γενικά,
µια Μεσόγειο που διακρίθηκε για την ανταλλαγή των πολιτισµών
και των πληθυσµών και σήµερα κινδυνεύει να είναι ένας τόπος
που θα είναι πεδίο της κρίσης. 

Ερχόµαστε, λοιπόν, να µιλήσουµε για αυτή την Ηµέρα της Με-
σογείου, µιλώντας κυρίως για τη νεολαία και την απασχόληση.
Εκείνο που µπορούµε µε σιγουριά να επισηµάνουµε είναι ότι σε
όλη την περιοχή της Μεσογείου οι συνθήκες και η κατάσταση
που διαµορφώνεται για τη νεολαία είναι τραγικές µε ποσοστά
ανεργίας που έχουν εκτοξευθεί στα ύψη και εργασιακές σχέσεις
γαλέρας.

Ζητούµενο σήµερα στη Μεσόγειο, περισσότερο στο νότιο κοµ-
µάτι της, δηλαδή στις µεσογειακές χώρες του Νότου, είναι η δη-
µοκρατία µε όποια µορφή της, αλλά και κάτι άλλο: Το νερό και η
διαχείρισή του είναι πιο σηµαντικό από οπουδήποτε αλλού στη
Μεσόγειο. Επίσης, το φαινόµενο της ερηµοποίησης είναι πια εµ-
φανές και πιο νότια αλλά και στην Κρήτη. Υπάρχουν φαινόµενα
σήµερα που δείχνουν ότι δεν είναι ένας κίνδυνος που έρχεται,
αλλά είναι ένας κίνδυνος που ήδη έχει έρθει και έχει σχέση και
µε το νερό και µε τα υπόλοιπα. 

Ανοιχτές πληγές έχει η Μεσόγειος. Εκτός από το Κυπριακό
είναι και το θέµα της Παλαιστίνης και να θυµίσω και το θέµα της
Γάζας αλλά και τη συµπεριφορά της ελληνικής Κυβέρνησης που
αλλάζει παραδοσιακά ειωθότα και δεν βοηθάει στο να παραµείνει
η Μεσόγειος ελεύθερη µέσα από µια ελεύθερη Παλαιστίνη. Μια
ελεύθερη Μεσόγειος.

Επίσης, θα ήθελα να επισηµάνω ότι το θέµα του πολιτισµού
και της παιδείας και της εκπαίδευσης µπορεί να πει κανείς ότι
υπηρετείται από ένα µόνο τµήµα που έχουµε, το Τµήµα Μεσο-
γειακών Σπουδών στο Πανεπιστήµιο Αιγαίου στη Ρόδο και αυτό
έχει δεκάδες προβλήµατα. Είναι από εκείνα τα τµήµατα που απο-
ρεί κανείς γιατί έγιναν, ενώ θα έπρεπε να αιτιολογεί καθηµερινά
το πόσο χρήσιµο είναι στον πολιτισµό, στις ανταλλαγές και σε
αυτό που θα θέλαµε όλοι να είναι η Μεσόγειος, δηλαδή µια Με-
σόγειος της συνεργασίας των λαών και µια Μεσόγειος της ειρή-
νης. Δεν συµβάλλει, λοιπόν, όσο πρέπει η χώρα µας και µέσα
από την παιδεία και µέσα από τον πολιτισµό και σε αυτό.

Στη χώρα µας η ανεργία των νέων που είναι κάτω των είκοσι
πέντε ετών αγγίζει το ποσοστό του 52%. Καταφέραµε και τουµ-
πάραµε την πλειοψηφία από την αντίθετη πλευρά. Το ποσοστό
των νέων ανέργων, όσοι εισέρχονται για πρώτη φορά στην
αγορά εργασίας, αγγίζει το 24%. Το ποσοστό ανεργίας των γυ-
ναικών είναι στο 24,5%. Είναι σηµαντικά υψηλότερο από εκείνο
των ανδρών που είναι στο 17,8%, ενώ το υψηλότερο ποσοστό
ανεργίας παρατηρείται στους νέους ηλικίας δεκαπέντε έως εί-
κοσι εννέα ετών και συγκεκριµένα είναι στο 39,5%, το οποίο για
τις γυναίκες φτάνει στο 44,9%.

Και, δυστυχώς, δεν είναι µόνο η Ελλάδα. Ίδια περίπου ποσο-
στά έχουµε και στην Ισπανία, ενώ και για τις υπόλοιπες χώρες
δεν είναι πάρα πολύ καλύτερα τα πράγµατα και, δυστυχώς, και
το µέλλον δεν διαγράφεται προς το καλύτερο, αντίθετα προς το
χειρότερο.

Οι νέοι, λοιπόν, είναι πρωταθλητές και στις ευέλικτες µορφές
εργασίας για την περίπτωση που θα καταφέρουν να βρουν µία
δουλειά είναι χαµηλοαµειβόµενοι  και συχνά δεν έχουν καµµία
ελπίδα να βρουν δουλειά συναφή των προσόντων τους και των
σπουδών τους. Αυτήν την κατάσταση την αντιµετωπίζει σήµερα

η συντριπτική πλειοψηφία της νεολαίας στον ευρωπαϊκό Νότο.
Είναι διαπιστωµένο πως οι µεσογειακές περιφέρειες συγκαταλέ-
γονται στις περισσότερο φτωχές περιοχές της Ευρώπης και ότι
τα ποσοστά φτώχειας και ανεργίας είναι τα υψηλότερα στην Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση. 

Από την άλλη και στις υπόλοιπες χώρες της περιοχής της Με-
σογείου εκτός από τις ευρωπαϊκές τα πράγµατα είναι πραγµα-
τικά πολύ χειρότερα. Στην περίπτωση των νέων η ανεργία έχει
αποκτήσει τεράστιες διαστάσεις και σίγουρα ήταν παράγοντας
που σχετίζεται µε τις πρόσφατες εξεγέρσεις που είδαµε εκεί,
άσχετα µε το ποιος κρύφτηκε πίσω από αυτές. Στην Τυνησία και
την Αίγυπτο η ανεργία βρίσκεται σε τεράστια ποσοστά. Παράλ-
ληλα, παρατηρούνται τεράστιες τάσεις αστυφιλίας και εγκατά-
λειψης της υπαίθρου που αυτό προοιωνίζει χειρότερα πράγµατα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Επίσης, σε όλον το χώρο της Ανατολικής Μεσογείου και της

Βόρειας Αφρικής έχουµε φτώχεια, ανεργία, πείνα και όλα τα συ-
ναφή. 

Όλοι αυτοί οι παράγοντες θα διατηρήσουν και µάλλον θα αυ-
ξήσουν τις µεταναστευτικές τάσεις και κάποιοι ξεχνώντας αν-
θρώπινες αρχές και αξίες, θα ζητήσουν ανθρωποφαγία, οπλο-
χρησία, το νόµο του Λυντς, και θα το θέσουν κυρίαρχο θέµα και
στις επερχόµενες εκλογές για να χαϊδέψουν τα πιο χαµηλά αν-
τανακλαστικά.

Πρέπει να τονίσουµε και τη θέση στην οποία βρίσκονται οι νέες
γυναίκες στη Μεσόγειο, να µιλήσουµε για τη βία και για τη θρη-
σκευτική κάλυψη σε ορισµένες µορφές βίας, αλλά κυρίως να
πούµε ότι σήµερα τα κύµατα µετανάστευσης αλλάζουν ροή και
µορφή. Η βαθύτατη κρίση ωθεί κυριολεκτικά νέους ανθρώπους
του ευρωπαϊκού Νότου προς το Βορρά και ακόµα πιο µακριά
στην Αµερική και την Αυστραλία.

Όλη αυτή η κρίση, η υψηλή ανεργία και οι χαµηλές αµοιβές
δηµιουργούν κύµα µετανάστευσης νέου επιστηµονικού κυρίως
πληθυσµού και αναζητούν διέξοδο και τρόπους επιβίωσης. Τι
αποµένει σήµερα σε έναν νέο, σε µια νέα στον ευρωπαϊκό µεσο-
γειακό νότο; Ανεργία, υποαπασχόληση, ανασφάλιστη εργασία,
άθλιες εργασιακές συνθήκες και σχέσεις µεσαίωνα. 

Η πλειονότητα των νέων που φεύγει, ενώ είναι υψηλού µορ-
φωτικού επιπέδου, γίνεται µετανάστης εδώ και εκεί. Η κατά-
σταση είναι χειρότερη για τις νέες γυναίκες. Ήδη το περιέγραψα.
Τα συναισθήµατα που κυριαρχούν στους νέους σήµερα σε όλη
την περιοχή της Μεσογείου είναι φόβος, αβεβαιότητα, απόρριψη,
απελπισία. 

Αυξάνεται το χάσµα µεταξύ του µεσογειακού Βορρά και του
µεσογειακού Νότου, ενώ  όµως µειώνονται οι διαφορές µεταξύ
του ευρωπαϊκού Νότου και του αφρικανικού Βορρά.

Σε ό,τι αφορά τη δική µας πραγµατικότητα, όπου έχουν εφαρ-
µοστεί τα πακέτα «σωτηρίας» - ακούστηκαν, επαναλαµβάνονται
αυτά εδώ, οι «σωτηρίες»- µέσω του Διεθνούς Νοµισµατικού Τα-
µείου, η κατάσταση επιδεινώθηκε ακόµη περισσότερο.

Εµείς λέµε ότι υπάρχει ελπίδα, ότι υπάρχει διέξοδος και αυτή
βρίσκεται στην κοινωνία και τους λαούς, στην ενεργοποίησή
τους, στη συνεργασία των λαών της Μεσογείου και θα έλεγα ότι
είναι και στην Αριστερά, είναι σε ένα άλλο κοινωνικό µοντέλο που
θα χαρακτηρίζεται από δηµοκρατία, ειρήνη, αρµονική συνεργα-
σία χωρίς ανισότητες, όπου και ο µεσογειακός χώρος δεν θα
αποτελεί απλά µια περιοχή όπου ο έλεγχός της θα είναι για τα
συµφέροντα των ισχυρών.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
κ. Μιχαήλ Κριτσωτάκη, οµιλητή εκ µέρους του Συνασπισµού Ρι-
ζοσπαστικής Αριστεράς.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι
από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση,
αφού ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ
ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και
τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής  τριάντα µα-
θητές και µαθήτριες καθώς και τρεις εκπαιδευτικοί από το Γυ-
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µνάσιο Ερεστάντ της Δανίας.
Η Βουλή τούς καλωσορίζει.

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Προχωρούµε µε την τοποθέτηση εκ µέρους της Κυβέρνησης.
Το λόγο έχει ο Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης,

κ. Γιώργος Κουτρουµάνης.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΤΡΟΥΜΑΝΗΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοι-

νωνικής Ασφάλισης): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Η ανεργία είναι πράγµατι εθνικό θέµα. Όταν είχα βρεθεί πριν

από ένα χρόνο στις Βρυξέλλες σε µια συνδιάσκεψη µε τους οµο-
λόγους µου από τις χώρες της Μεσογείου, το µεγαλύτερο πρό-
βληµα, όπως αναδείχθηκε εκεί, ήταν το πρόβληµα της ανεργίας
για όλες τις χώρες της Μεσογείου. Νοµίζω ότι υπάρχουν µεγάλα
περιθώρια συνεργασίας για ένα νέο πλαίσιο που θα έχει ως
στόχο τη συνεργασία των λαών, κυρίως στους τοµείς της ανά-
πτυξης.

Το πρόβληµα είναι µεγάλο και στη χώρα µας. Αποτελεί σή-
µερα, θα έλεγα, το µεγαλύτερο κοινωνικό πρόβληµα που αντιµε-
τωπίζουµε. Μιλάµε για ένα εκατοµµύριο ανέργους µεταξύ των
οποίων οι περισσότεροι είναι νέοι, αφού η ανεργία φτάνει σε επί-
πεδα ρεκόρ κοντά στο 40%.

Η αύξηση της ανεργίας οφείλεται πρωτίστως στη συνεχιζό-
µενη ύφεση για πέµπτο χρόνο, στη µείωση της απασχόλησης στο
δηµόσιο τοµέα, αλλά και στην αναντιστοιχία δεξιοτήτων των
ανέργων και αυτών που απαιτεί η αγορά. 

Από το 1998 και µετά, µε βάση τα στοιχεία των φορέων που
παρακολουθούν τις εξελίξεις στο συγκεκριµένο τοµέα, υπήρχε
πάντοτε ένα αρνητικό ισοζύγιο κάθε χρόνο, σε σχέση µε την προ-
σφορά και τη ζήτηση για σαράντα πέντε χιλιάδες θέσεις εργα-
σίας, δηλαδή ουσιαστικά είχαµε προσφορά ογδόντα πέντε
χιλιάδων θέσεων και απορρόφηση σαράντα χιλιάδων θέσεων. 

Τότε αντιµετωπίζαµε το πρόβληµα -και µέχρι πριν από δύο
χρόνια- µε την πρόσληψη στο δηµόσιο, µε προσλήψεις κάθε εί-
δους και κάθε εργασιακής µορφής. Σήµερα δεν υπάρχουν αυτά
τα περιθώρια και αλίµονό µας αν ακολουθούσαµε τις πρακτικές
του παρελθόντος. 

Οριστική απάντηση στο πρόβληµα της ανεργίας µπορεί να
υπάρξει –και αυτό έχει αναγνωριστεί από όλες τις πλευρές- µόνο
µέσα από την αντιµετώπιση της κρίσης και της επιστροφής της
χώρας µας στην ανάπτυξη και στην ενίσχυση της απασχόλησης. 

Αυτό προϋποθέτει τόσο για την Ελλάδα όσο και για την Ευ-
ρώπη την ενίσχυση της ατζέντας στους συγκεκριµένους τοµείς
και όχι τον περιορισµό στην επίτευξη των δηµοσιονοµικών και
µόνο στόχων. Η Ευρώπη πρέπει να δει µε νέους όρους το µέλλον
της. 

Το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης κάνει µια
σηµαντική προσπάθεια για να εξαντλήσει όλα τα µέσα που διευ-
κολύνουν την πρόσβαση των νέων στην αγορά εργασίας. Η επι-
δότηση των ασφαλιστικών εισφορών για δύο ή τέσσερα χρόνια,
ανάλογα µε το πρόγραµµα, το πρόγραµµα κοινωφελούς εργα-
σίας που έχει ξεκινήσει ήδη και πριµοδοτεί περισσότερο τους
νέους ανέργους, το πρόγραµµα για νέους πτυχιούχους ηλικίας
µέχρι τριάντα πέντε ετών, η κατάρτιση νέων µε τη χρήση του
voucher σε επιλεγµένους τοµείς της οικονοµίας, η επιταγή κα-
τάρτισης και εργασιακής εµπειρίας και η απόκτηση εργασιακής
εµπειρίας, που αποτελεί µια γέφυρα από την εκπαίδευση στην
εργασία, τα τοπικά ολοκληρωµένα προγράµµατα, η ενίσχυση
των δοµών καταπολέµησης της φτώχειας, η ανάπτυξη του τοµέα
κοινωνικής οικονοµίας και επιχειρηµατικότητας είναι µερικά από
τα προγράµµατα που βρίσκονται σε εξέλιξη και αφορούν πρωτί-
στως στους νέους. Μιλάµε για εκατόν πενήντα χιλιάδες άτοµα
τα οποία θα µπορούσαν να αξιοποιήσουν τέτοιου είδους προ-
γράµµατα. 

Είναι προγράµµατα που βεβαίως δεν λύνουν το πρόβληµα.
Είναι προγράµµατα ανακούφισης, ανάσχεσης της αύξησης της
ανεργίας γιατί, όπως είπα και στην αρχή, το πρόβληµα της ανερ-
γίας θα αντιµετωπιστεί όταν υπάρξει στη χώρα ανάπτυξη µε
νέους όρους, µε ενίσχυση της απασχόλησης. 

Για να δώσω και ένα χρηστικού ενδιαφέροντος θέµα, υπάρ-
χουν αυτή τη στιγµή στο site του Υπουργείου Εργασίας όλα τα
προγράµµατα που βρίσκονται σε εξέλιξη και µπορούν να ενηµε-

ρώνονται οι ενδιαφερόµενοι. Επίσης, µαζί το Υπουργείο Παιδείας
έχουµε δηµιουργήσει ένα site, που θα παρουσιάσουµε αύριο,
προκειµένου να υπάρχει ενηµέρωση σε όλους τους ενδιαφερό-
µενους και κυρίως στους νέους για να αξιοποιήσουν αυτά τα νέα
προγράµµατα. 

Είναι αυτό που µπορούµε να κάνουµε αυτήν τη στιγµή. Η χώρα
όµως βρίσκεται µπροστά σε µια νέα αφετηρία. Η υπογραφή της
νέας δανειακής σύµβασης αποτελεί παράθυρο ελπίδας, αποτελεί
προϋπόθεση για την αντιµετώπιση σοβαρών προβληµάτων που
έχει η ελληνική οικονοµία. Ωστόσο, η αµέσως επόµενη περίοδος
απαιτεί νέο σχέδιο για τη χώρα, όπου πρέπει να συµπεριλαµβάνει
την ανάπτυξη, την ενίσχυση της απασχόλησης, τη διασφάλιση
της κοινωνικής συνοχής και τη δίκαιη κατανοµή των βαρών. 

Η ανεργία είναι το µεγαλύτερο πρόβληµα. Η γενιά µας έχει ση-
µαντικές ευθύνες γι’ αυτό το µεγάλο πρόβληµα της νεολαίας και
πρέπει να αναλάβουµε τις ευθύνες µας και να απαντήσουµε όχι
µε ευχές, αλλά να απαντήσουµε συγκεκριµένα στο δηµόσιο διά-
λογο που θα γίνεται όλο το επόµενο διάστηµα. Συγκεκριµένες
απαντήσεις, λοιπόν, συγκεκριµένες προτάσεις, συγκεκριµένες
δεσµεύσεις για το µεγάλο αυτό πρόβληµα. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
Υπουργό Εργασίας κ. Γιώργο Κουτρουµάνη.

Επανερχόµαστε στη συζήτηση του σχεδίου νόµου και ξεκινάµε
µε τον κατάλογο των οµιλητών επί της αρχής. 

Το λόγο έχει ο κ. Κωνσταντίνος Γείτονας, Βουλευτής Β’ Αθή-
νας του ΠΑΣΟΚ, για επτά λεπτά. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΕΙΤΟΝΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως έχω ξαναπεί από αυτό το

Βήµα, το µεγάλο εθνικό στοίχηµα σ’ αυτήν τη συγκυρία είναι η
γρήγορη επάνοδος της χώρας µας σε τροχιά ανάπτυξης. Η ανά-
πτυξη δεν γίνεται όµως µε ρητορείες. Προωθείται µέσα από
διαρθρωτικές αλλαγές και µεταρρυθµίσεις και µε συγκεκριµένα
επενδυτικά σχέδια. 

Το νοµοσχέδιο που ψηφίζουµε δίνει δύο απτά δείγµατα και πα-
ραδείγµατα γι’ αυτό. Αυτές οι νοµοθετικές ρυθµίσεις βάζουν το
δάχτυλο επί των τύπων των ήλων. Δηµιουργούν το θεσµικό πλαί-
σιο για την προώθηση δύο µεγάλων αναπτυξιακών σχεδίων µε –
και αυτό έχει αξία να το τονίσουµε- συνεισφερόµενο κεφάλαιο
από την πλευρά του κράτους µόνο την παραχώρηση προς χρήση
δηµόσιας γης. 

Μιλάµε, πρώτον, για την ανάπτυξη και αξιοποίηση της περιο-
χής του πρώην αεροδροµίου του Ελληνικού και της παράκτιας
ολυµπιακής ζώνης της Αγίου Κοσµά. Αυτό είναι το ένα σχέδιο.
Το άλλο έχει σχέση µε την ανάπτυξη και υλοποίηση του εθνικού
ενεργειακού προγράµµατος «Ήλιος». Αυτές είναι πρωτοβουλίες
που εντάσσονται στο συµφωνηµένο πρόγραµµα και ιδιαίτερα
στις δεσµεύσεις της χώρας µας για την αξιοποίηση της δηµόσιας
περιουσίας, αλλά και την προώθηση της χρήσης των ανανεώσι-
µων πηγών ενέργειας. 

Όσον αφορά το Ελληνικό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω
να υπενθυµίσω ότι η παύση της λειτουργίας του αερολιµένα του
Ελληνικού και η δηµιουργία στη θέση του µητροπολιτικής ζώνης
πρασίνου αποφασίστηκε µε το άρθρο 9 του ν. 2338/95, µε τον
οποίο κυρώθηκε η σύµβαση για το αεροδρόµιο των Σπάτων, το
«Ελευθέριος Βενιζέλος». Ήταν ένας νόµος που είχα την τιµή µαζί
µε άλλους συναδέλφους –τότε Υπουργούς του ΠΑΣΟΚ- να ειση-
γηθούµε στη Βουλή. 

Το επισηµαίνω αυτό, γιατί ακούω εύκολες εξ αριστερών κριτι-
κές σε βάρος του ΠΑΣΟΚ. Κριτικές και υποκρισίες που αποσιω-
πούν ότι πραγµατικά οι κυβερνήσεις του ΠΑΣΟΚ πήραν αυτή τη
µεγάλη απόφαση για το Ελληνικό. 

Είναι αλήθεια ότι µέσα από πολλές καθυστερήσεις και αναβο-
λές πρόσφατα ουσιαστικά άνοιξε ο δρόµος για την υλοποίηση
αυτού του ολοκληρωµένου σχεδίου που αφορά το µητροπολιτικό
πόλο Ελληνικού- Αγίου Κοσµά συνολικής έκτασης, όπως είπε και
ο εισηγητής µας, έξι χιλιάδων τετρακοσίων στρεµµάτων, δηλαδή
διπλάσιας σχεδόν έκτασης από το Central Park της Νέας Υόρκης.
Επίσης, έχει ξεκινήσει και η διαγωνιστική διαδικασία αναζήτησης
επενδυτή, για µια επένδυση που νοµίζω ότι υπερβαίνει τα 5 δι-
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σεκατοµµύρια. 
Με τις προς ψήφιση ρυθµίσεις ορίζεται η πολεοδοµική ταυτό-

τητα του χώρου µε ζώνες ανάπτυξης, χρήσεις γης, συντελεστές
δόµησης. Τίθεται, δηλαδή, ουσιαστικά το νοµικό πλαίσιο ανάπτυ-
ξης και αξιοποίησης της περιοχής. 

Τώρα, σε σχέση µ’ αυτήν τη συνδυασµένη παρέµβαση περιο-
ρίζοµαι επί της αρχής –θα πούµε περισσότερα στα άρθρα- σε
ορισµένες παρατηρήσεις µε βάση και προβληµατισµούς που
αναπτύχθηκαν στη συζήτηση στην επιτροπή από φορείς των ΟΤΑ
και όχι µόνο.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Β’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΡΟΔΟΥΛΑ ΖΗΣΗ)

Πρώτον, θεωρώ ότι η κριτική των δηµάρχων της ευρύτερης
περιοχής για ετεροβαρή ροπή και στροφή, προς την οικιστική
ανάπτυξη έχει µια βάση. Το σχέδιο αξιοποίησης του Ελληνικού
έχει περάσει φυσικά από σαράντα κύµατα, αλλά στην πρώτη εκ-
δοχή του το βάρος έπεφτε στη δηµιουργία µητροπολιτικής
ζώνης πρασίνου. Τώρα ασφαλώς έχουν αλλάξει τα πράγµατα,
όπως έχουν αλλάξει και οι ισορροπίες. 

Παρά τις θετικές αλλαγές που έκανε ο Υπουργός –έκανε αλ-
λαγές και στην επιτροπή και σήµερα- µε τη µείωση της επιτρε-
πόµενης κάλυψης στο σύνολο της περιοχής, µε τη µείωση του
ποσοστού κάλυψης των µόνιµων κτηρίων στο µητροπολιτικό
πάρκο πρασίνου, το αποτέλεσµα είναι ότι έχουµε δοµηµένη επι-
φάνεια περίπου τριών χιλιάδων στρεµµάτων. Θεωρώ ότι αυτό
είναι ένα µεγάλο νούµερο. 

Αυτό µάλιστα, σε συνδυασµό και µε την πρόβλεψη ότι υπό
προϋποθέσεις µπορεί να καθοριστεί και δεύτερος αυξηµένος
συντελεστής πέραν του 0,5, ενισχύει τις επιφυλάξεις. Και αυτό
δεν ισορροπείται από κάτι σωστό που έγινε. Εννοώ ότι δεν ισορ-
ροπείται µε το αντισταθµιστικό όφελος που δίνεται στους όµο-
ρους δήµους και όχι µόνο. Εφόσον αυξηθεί ο συντελεστής πέραν
του 0,5 δίδεται αντισταθµιστικό όφελος. Σωστά γίνεται αυτό. Δεν
εξισορροπείται όµως  πιστεύω η ανισορροπία αυτή που επέρχε-
ται σε σχέση µε την αναλογία πρασίνου και δοµηµένων χώρων. 

Δεύτερη παρατήρηση: Αυτή η σηµαντική πολεοδοµική παρέµ-
βαση έρχεται σε συνέχεια µιας άλλης παρέµβασης για το Φαλη-
ρικό Όρµο που πρόσφατα τη θεσµοθετήσαµε. Αυτές, όµως, οι
δυο µεγάλες παρεµβάσεις γίνονται χωρίς να έχει ολοκληρωθεί
το νέο ρυθµιστικό σχέδιο. Άρα εδώ υπάρχει ένα ζήτηµα, διότι
αυτά είναι αλληλοεξαρτώµενα και αλληλοεπηρεαζόµενα και αλ-
ληλένδετα. Δεν µπορούµε να αγνοήσουµε το πώς εντάσσονται
αυτές οι παρεµβάσεις –και θα έπρεπε να το ξέρουµε- στον ευ-
ρύτερο χωροταξικό, πολεοδοµικό και οικιστικό σχεδιασµό. 

Τέλος –για να τελειώσω µε τις παρατηρήσεις όσον αφορά το
project του Ελληνικού- υπάρχει για µένα και το παρεµπίπτον ζή-
τηµα της αποσαφήνισης θεµάτων σχετικών µε τη διαγωνιστική
διαδικασία επιλογής επενδυτή. Δεν είναι του παρόντος, σε αυτό
θα πρέπει να πούµε ίσως περισσότερα µε άλλη ευκαιρία.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Κυρία Πρόεδρε, τελειώνω. Σας ζητώ µικρή ανοχή.
Έρχοµαι τώρα στη δεύτερη ρύθµιση για το ενεργειακό πρό-

γραµµα «Ήλιος». Πρόκειται για µια σηµαντική παρέµβαση και µια
πρωτότυπη πρωτοβουλία που έχει ως στόχο την ανάπτυξη, την
παραγωγή και εξαγωγή ηλεκτρικής ενέργειας που παράγεται
από ηλιακή ακτινοβολία στη χώρα µας, αλλά όχι όµως µόνο αυτό.
Έχει και ως στόχο την προώθηση σχεδίων ανάπτυξης υποδοµών
µεταφοράς ενέργειας για να συνδεθούν µε τα διευρωπαϊκά δί-
κτυα, καθώς  και την προαγωγή µιας συνεργασίας για την προ-
ώθηση παραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας γενικά από ανανεώ-
σιµες πηγές ενέργειας που είναι και µέσα στο πλαίσιο των απο-
φάσεων της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Για το λόγο αυτόν δηµιουργείται η εταιρεία «ΠΡΟΓΡΑΜΜΑ
ΗΛΙΟΣ» –τα ανέφερε µε πολύ αναλυτικό και σαφή τρόπο ο ειση-
γητής µας κ. Χαραλαµπόπουλος, δεν τα επαναλαµβάνω- η οποία
λειτουργεί ως όχηµα και φορέας υλοποίησης σε συνδυασµό µε
εταιρείες ειδικού σκοπού παραγωγής για να προχωρήσει το πρό-
γραµµα.

Εδώ υπάρχουν δύο κρίσιµα ζητήµατα: Το ένα είναι το πώς θα
διασφαλιστεί το οικονοµικό σκέλος του προγράµµατος, ώστε να

εξάγουµε την παραγόµενη ενέργεια. Άρα είναι ζήτηµα πώς θα
προσελκύσουµε επενδυτές. Το δεύτερο και εξίσου σηµαντικό ζή-
τηµα είναι πως θα διασφαλιστεί η χρηµατοδότηση των δικτύων
µεταφοράς ηλεκτρικής ενέργειας προς την Κεντρική Ευρώπη.
Διότι χωρίς τη διασφάλιση αυτών των δύο προϋποθέσεων, το
πρόγραµµα θα είναι στον αέρα. 

Εγώ στηρίζω αυτές τις ρυθµίσεις, γιατί πιστεύω ότι θεσµοθε-
τούν και προωθούν συγκεκριµένες δράσεις και έργα που µόνο
µε αυτά πραγµατικά µπορεί να έχουµε την επενδυτική άνοιξη που
θέλουµε στη χώρα µας. Τα υπόλοιπα µπορεί να είναι ωραία, αλλά
είναι λόγια και ρητορείες. Με έργα –επαναλαµβάνω- µε δράσεις,
µε πρόγραµµα, µε µεταρρυθµίσεις, µε διαρθρωτικές αλλαγές και
προπάντων µε επενδυτικά προγράµµατα θα προχωρήσουµε την
ανάπτυξη στη χώρα µας.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον Βου-
λευτή του ΠΑΣΟΚ στη Β’ Αθηνών, κ. Κωνσταντίνο Γείτονα.

Το λόγο έχει ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας στη Β’ Αθη-
νών κ. Κυριάκος Μητσοτάκης.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριοι συνάδελφοι, η µη αξιοποίηση της έκτασης του Ελληνι-

κού αποτελεί την πιο έµπρακτη απόδειξη της ανεπάρκειας του
ελληνικού δηµοσίου να εκµεταλλευτεί προς όφελος των πολιτών
τη δικιά του περιουσία. 

Εδώ και είκοσι χρόνια, κύριοι Υπουργοί και κύριοι συνάδελφοι,
γνωρίζαµε ότι το αεροδρόµιο του Ελληνικού θα αποµακρυνόταν
από την έκταση την οποία κατείχε το 2001. Έχουν περάσει δέκα
χρόνια από την αποµάκρυνση του και η έκταση αυτή παραµένει
παντελώς ανεκµετάλλευτη, είναι ένα νεκροταφείο παλιών αερο-
πλάνων, καθώς κι ένας χώρος στον οποίο δυστυχώς οργιάζουν
οι καταπατήσεις, ιδιωτικές αλλά και δηµόσιες από τους όµορους
δήµους.

Δυστυχώς σε αυτήν την πονεµένη ιστορία, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, ο λαϊκισµός και οι εύκολες λύσεις περίσσευαν. Διότι
θυµίζω στην Ολοµέλεια, ότι µέχρι και πριν από δύο χρόνια το
ΠΑΣΟΚ ισχυριζόταν και διά του τότε Προέδρου του κ. Παπαν-
δρέου, αλλά και διά των αρµοδίων τοµεαρχών, της κ. Μπιρµπίλη
και του κ. Κουβέλη, ότι στόχος του ήταν να κάνει το Ελληνικό το
µεγαλύτερο µητροπολιτικό πάρκο στην Ευρώπη, ένα πάρκο µε-
γέθους έξι χιλιάδων στρεµµάτων, δυο φορές µεγαλύτερο από το
Central Park. 

Κάποιες φωνές τότε οι οποίες εναντιώνονταν σε αυτήν τη λο-
γική µε το απλό επιχείρηµα ότι δεν θα υπήρχαν πόροι για να χρη-
µατοδοτηθεί και να συντηρηθεί ένα τέτοιο πάρκο και ότι, εν πάση
περιπτώσει, ενδεχοµένως κι ένα µικρότερο πάρκο να κάλυπτε τις
ανάγκες όχι µόνο της ευρύτερης περιοχής αλλά και του Λεκανο-
πεδίου, απορρίπτονταν στη λογική ότι δεν είναι επαρκώς  φιλο-
περιβαλλοντικές. 

Με χαρά, λοιπόν, για άλλη µια φορά καλωσορίζουµε και το
ΠΑΣΟΚ στη σφαίρα της κοινής λογικής και του πολιτικού ρεαλι-
σµού, καθώς το νοµοσχέδιο το οποίο σήµερα συζητάµε, είναι ένα
νοµοσχέδιο το οποίο επιδιώκει πράγµατι –όπως είπε και ο ειση-
γητής µας, ο κ. Βαρβιτσιώτης- να δώσει πολεοδοµική ταυτότητα
στο συγκεκριµένο χώρο, προκειµένου να µπορέσει το ελληνικό
δηµόσιο να τον αξιοποιήσει προς όφελος όχι απλά του κρατικού
προϋπολογισµού, όπως κάποιοι ισχυρίζονται, αλλά προς όφελος
όλων των δηµοτών των όµορων δήµων και όλων των πολιτών του
Λεκανοπεδίου. 

Το νοµοσχέδιο αυτό επί της ουσίας καθορίζει όρους δόµησης
και χρήσεις γης στην υπό αξιοποίηση έκταση και προσδιορίζει
ότι θα κατασκευαστεί ένα πάρκο έκτασης δύο χιλιάδων στρεµ-
µάτων σε αυτόν το χώρο. Επίσης, το νοµοσχέδιο καθορίζει τις
χρήσεις τις οποίες ενδεχοµένως θα θελήσει ένας µελλοντικός
επενδυτής να αξιοποιήσει. 

Όντως το νοµοσχέδιο αφήνει αρκετά περιθώρια ευελιξίας
στον υποψήφιο επενδυτή να κρίνει µε ποιον τρόπο θα αξιοποι-
ήσει το συγκεκριµένο χώρο. Αυτό δεν είναι κατ’ ανάγκη κακό,
διότι µιλάµε για ένα πάρα πολύ µεγάλο έργο, το οποίο θα υλο-
ποιηθεί σε ορίζοντα δεκαετίας και που εκ των πραγµάτων για να
ολοκληρωθεί θα χρειαστεί αρκετά δισεκατοµµύρια ευρώ. 
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Κατά συνέπεια είναι προφανές κατά την άποψή µου ότι θα πρέ-
πει να λάβουµε υπ’ όψιν µας και τη µελλοντική διαδικασία πια της
πώλησης των µετοχών της «ΕΛΛΗΝΙΚΟ Α.Ε.» και τις προτιµήσεις
του επενδυτή διατηρώντας πάντα εµείς βέβαια το δικαίωµα να
τις εγκρίνουµε ή να τις απορρίψουµε. Θα επανέλθω στη συνέχεια
σε αυτό το σηµείο.

Θα ήθελα στο λίγο χρόνο που µου αποµένει, κυρία Πρόεδρε,
να εκφράσω δύο ουσιαστικές –πιστεύω- επιφυλάξεις για τον
τρόπο µε τον οποίο προχωρούµε στη νοµοθετική θωράκιση της
έκτασης του Ελληνικού και στην έναρξη –αν θέλετε- της διαδι-
κασίας αξιοποίησής του.

Το πρώτο σηµείο το ανέφερε και ο κ. Γείτονας, το ανέφεραν
και ο φορείς οι οποίοι κλήθηκαν στην επιτροπή. 

Όταν ρώτησα το διακεκριµένο καθηγητή κ. Βασενχόβεν και εκ-
πρόσωπο της «ΕΛΛΗΝΙΚΟ Α.Ε.» εάν κρίνει ότι τα τρία εκατοµµύ-
ρια µέτρα, τα οποία προβλέπονται να δοµηθούν βάσει της
νοµοθεσίας, είναι πολλά, επιβεβαίωσε αυτήν την υποψία µου. 

Θα ήθελα να επαναλάβω κι εδώ ενώπιον της Εθνικής Αντιπρο-
σωπείας, ότι κρίνω ότι το ανώτατο όριο της δοµηµένης έκτασης
στο Ελληνικό, όπως προσδιορίζεται από τους συντελεστές που
καθορίζει το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, είναι υψηλό. Πιστεύω ότι
το project αυτό θα µπορούσε υπό προϋποθέσεις, να καταστεί
βιώσιµο και ελκυστικό σε επενδυτές και µε χαµηλότερους συν-
τελεστές απ’ αυτούς οι οποίοι δίνονται. 

Η δεύτερη επιφύλαξή µου, κυρία Πρόεδρε -και ενδεχοµένως
και η πιο ουσιαστική- έχει να κάνει µε τον τρόπο µε τον οποίο το
ελληνικό δηµόσιο θα αξιολογήσει τους µελλοντικούς επενδυτές
οι οποίοι θα προσέλθουν –και ελπίζουµε να είναι αρκετοί- σε
αυτήν τη διαδικασία για την αξιοποίηση του Ελληνικού. 

Καθώς διαφαίνεται από τη βούληση και του ταµείου το οποίο
κατέχει τις µετοχές της «ΕΛΛΗΝΙΚΟ Α.Ε.», αυτό προτίθεται επί
της ουσίας να αντιµετωπίσει την πώληση των µετοχών της «ΕΛ-
ΛΗΝΙΚΟ Α.Ε.» µέσα από το πρίσµα ενός πλειοδοτικού διαγωνι-
σµού. Δηλαδή αυτός που θα έρθει να µας δώσει τα περισσότερα,
θα αγοράσει και τις µετοχές. 

Εδώ υπάρχει ένα πολύ σοβαρό πρόβληµα. Το σοβαρό πρό-
βληµα έχει να κάνει µε το γεγονός ότι εκείνες οι χρήσεις οι
οποίες έχουν ενδεχοµένως τη µεγαλύτερη αξία για ένα µελλον-
τικό επενδυτή, µπορεί να µην είναι οι χρήσεις που συνάδουν µε
µία συνολική ανάπτυξη του Ελληνικού στο πλαίσιο µιας άποψης
που θα έχουµε για τον τρόπο µε τον οποίο το Ελληνικό πρέπει
να ενσωµατωθεί στη γενικότερη ανάπτυξη του ευρύτερου µη-
τροπολιτικού ιστού της Αθήνας. 

Και για να το πω πολύ απλά, κυρία Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, αν κάποιος επιθυµεί να κάνει στο Ελληνικό µόνο µε-
ζονέτες, οι οποίες έχουν µεγαλύτερη αξία, ενδεχοµένως να προ-
σφέρει περισσότερα χρήµατα από κάποιον που φαντάζεται ένα
πιο µεικτό project, στο οποίο θα υπάρχουν και χρήσεις πολιτι-
σµού και χρήσεις αθλητισµού και ερευνητικές χρήσεις, που µπο-
ρεί να µην αποφέρουν –σε πρώτη φάση- τα ίδια οφέλη για το
ελληνικό δηµόσιο, αλλά µακροχρόνια µπορεί να είναι πολύ πιο
ωφέλιµες. Δεν έχει διασφαλιστεί αυτήν τη στιγµή µέσα από τη
διαδικασία ότι το ταµείο, το νοµικό πρόσωπο δηλαδή το οποίο
εκπροσωπεί το ελληνικό δηµόσιο, θα µπορεί να κάνει αυτήν την
επιλογή και µε τέτοια κριτήρια. 

Και θέλω να το επισηµάνω αυτό, διότι είναι πολύ πιθανό, κυρία
Πρόεδρε και κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να θελήσουµε και να
είναι πιο σωστό να πάρουµε στην αρχή λιγότερα λεφτά, προκει-
µένου να έχουµε ένα project το οποίο πραγµατικά θα εξυπηρετεί
µακροπρόθεσµα τα συµφέροντα των Ελλήνων πολιτών και τα
συµφέροντα –αν θέλετε- και την εικόνα και την ταυτότητα της
µητροπολιτικής Αθήνας. 

Δεν υπάρχει καµµία αµφιβολία ότι το έργο αυτό έχει τη δυνα-
τότητα να αποτελέσει ένα φάρο για τη µητροπολιτική Αθήνα.
Όταν λέµε φάρο, δεν φαντάζοµαι, κύριε συνάδελφε, έργα αντί-
στοιχα µε αυτά που γίνονται στο Ντουµπάι, δηλαδή µεγάλους
ουρανοξύστες µε πολύ γυαλί, αλλά ένα έργο το οποίο θα είναι
εναρµονισµένο µε τη λογική και την ιστορία αυτού του τόπου.
Είναι πολύ πιθανό όµως αυτό το έργο το οποίο θα φέρει µακρο-
πρόθεσµα οφέλη, για να γίνει σωστά, να µη µας αποφέρει κατ’
ανάγκη το µέγιστο οικονοµικό όφελος αύριο. Και αυτό είναι κάτι

που πρέπει να το προσέξουµε. 
Κλείνω, κυρία Πρόεδρε, µε µία παρατήρηση που συνδέεται –

αν θέλετε- µε την άποψή µου ότι το έργο του Ελληνικού πρέπει
να ενταχθεί στο πλαίσιο ενός ευρύτερου σχεδιασµού για την
Αθήνα. 

Υπάρχει ένα πρόβληµα, κύριε Υπουργέ –και το ξέρετε πολύ
καλά- µε τον Οργανισµό Ρυθµιστικού Σχεδίου της Αθήνας και µε
το ρυθµιστικό σχέδιο, το οποίο ενώ θα έπρεπε να είχε ολοκλη-
ρωθεί εδώ και πολύ καιρό, δεν έχει ολοκληρωθεί. Δεν µπορεί πια
να ολοκληρωθεί και δεν θα ήταν δόκιµο να ολοκληρωθεί πριν από
τις εκλογές. Το λέω ξεκάθαρα, για να ξεκαθαρίσω και τη στάση
της Νέας Δηµοκρατίας. Αυτό όµως δεν σηµαίνει ότι το Ελληνικό
ως κεντρική ιδέα, όπως η ανάπλαση της Πανεπιστηµίου, την
οποία µας παρουσίασε σήµερα το Ίδρυµα Ωνάση ως κεντρική
ιδέα, δεν πρέπει να ενταχθούν σε έναν ευρύτερο σχεδιασµό για
το πώς φανταζόµαστε τη µεγάλη µας πόλη, την Αθήνα. Εκεί
έχουµε ακόµα αρκετά κενά και πιστεύω ότι το έργο της επόµενης
κυβέρνησης…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΗΦΟΥΝΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περι-
βάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Μπορώ να
κάνω µία παρέµβαση;

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Αν το επιτρέπει η κυρία Πρό-
εδρος, εγώ δεν έχω αντίρρηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ορίστε, κύριε Υπουργέ,
έχετε το λόγο. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΗΦΟΥΝΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περι-
βάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Δεν διαφω-
νούµε ως προς αυτό. Ξέρετε όµως πάρα πολύ καλά ότι το σχέδιο
του Ρυθµιστικού Σχεδίου της Αθήνας είναι σε γενικές γραµµές
έτοιµο. Χρειάζεται να υπάρξει η τελική αξιολόγηση των προτά-
σεων φορέων -και κρατικών φορέων, όπως πολύ καλά γνωρίζετε-
προκειµένου στη συνέχεια να προχωρήσει. Είναι έτοιµο. 

Από τη στιγµή που και εσείς έχετε ξανατοποθετηθεί για το ότι
δεν είναι σκόπιµο και προεκλογικά να προχωρήσει, είναι βέβαιο
ότι δεν θα προχωρήσει. 

Όσον αφορά όµως την Πανεπιστηµίου, επειδή την αναφέρατε,
πρέπει να σας πω κάτι. Μιλήσατε για την Πανεπιστηµίου, που σή-
µερα παρουσίασε το Ίδρυµα Ωνάση. Η Πανεπιστηµίου είναι ένα
έργο το οποίο συζητιέται τρεις δεκαετίες. Ξεκινήσαµε πριν δυο
χρόνια µε τη µελέτη που αναθέσαµε στο Ελληνικό Μετσόβειο Πο-
λυτεχνείο, αφορά την ανάπλαση της ευρύτερης περιοχής του
κέντρου. Ουσιαστικά συµπεριλαµβάνεται και η επέκταση του
Τραµ που θα φθάσει µέχρι τα Κάτω Πατήσια και τόσα άλλα που
είναι πρωτοβουλία του ελληνικού δηµοσίου, του ΥΠΕΚΑ. Εκείνο
το οποίο ζητήσαµε από το Ίδρυµα Ωνάση είναι να χρηµατοδοτή-
σει τη µελέτη, για να επιταχυνθεί η διαδικασία και να µη χρειαστεί
να χάσουµε τρία, τέσσερα χρόνια µε το ν. 3316 για να κάνουµε
την ανάθεση. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Κύριε Υπουργέ, δεν διαφωνώ µε
την αποσαφήνισή σας. Ας αναγνωρίσουµε, όµως και στο Ίδρυµα
Ωνάση…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΗΦΟΥΝΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περι-
βάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Εµείς το ζητή-
σαµε. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Αυτό λέω. Δεν λέµε κάτι διαφορε-
τικό, κύριε Υπουργέ. Απλώς λέω ότι όλες αυτές οι πρωτοβουλίες,
οι οποίες, κατά την άποψή µου, είναι καλοδεχούµενες και τολµη-
ρές και θα σας έλεγα και υπερβατικές…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΗΦΟΥΝΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περι-
βάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Όπως και µε
τον Νιάρχο στο Φαληρικό. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: …θα πρέπει να εξεταστούν στο
πλαίσιο ενός συνεκτικού και ρυθµιστικού σχεδίου, το οποίο –
κατά την άποψή µου- θα πρέπει να αποτελέσει πια –και κλείνω
µε αυτό, κυρία Πρόεδρε- την απόλυτη προτεραιότητα της όποιας
επόµενης κυβέρνησης προκύψει µετά από τις εθνικές εκλογές
που δροµολογούνται άµεσα. 

Ευχαριστώ για την ανοχή σας. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κ. Κυ-

ριάκο Μητσοτάκη, Βουλευτή Β’ Αθηνών της Νέας Δηµοκρατίας. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να κάνω µία ανακοί-
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νωση προς το Σώµα. 
Η Διαρκής Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων καταθέτει την

έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Παιδείας, Διά Βίου
Μάθησης και Θρησκευµάτων; «Κύρωση της δι’ ανταλλαγής ρη-
µατικών διακοινώσεων Τροποποίησης της Συµφωνίας Επιστηµο-
νικής και Τεχνολογικής συνεργασίας µεταξύ των Κυβερνήσεων
της Ελληνικής Δηµοκρατίας και της Ιταλικής Δηµοκρατίας».

Επίσης, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοι-
νώσω στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα
άνω δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκ-
θεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθη-
καν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και
λειτουργίας της Βουλής, τριάντα µαθήτριες και µαθητές και έξι
εκπαιδευτικοί-συνοδοί από το 50ο Δηµοτικό Σχολείο Πάτρας. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Το λόγο έχει τώρα ο Βουλευτής Β’ Αθηνών του Λαϊκού Ορθό-
δοξου Συναγερµού, κ. Κωνσταντίνος Αϊβαλιώτης. 

Ορίστε, κύριε Αϊβαλιώτη, έχετε το λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΪΒΑΛΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Έντεκα χρόνια ξέρουµε όλοι ότι συµπληρώνει το παλιό αερο-

δρόµιο του Ελληνικού από τότε που εγκαταλείφθηκε. Όποιος πε-
ράσει απ’ έξω, θα δει τα σπασµένα τζάµια, τις πόρτες που
χάσκουν, τους βανδαλισµούς, αντιαισθητικά γκράφιτι, παλιά λε-
ωφορεία της Ολυµπιακής, παρατηµένα, σκουριασµένα καρότσια,
µέχρι και παλιά αεροπλάνα, Jumbo και Airbus. Όλο αυτό είναι το
σκηνικό που συναντά κανείς, περνώντας έξω από το παλιό αερο-
δρόµιο. 

Όλα αυτά τα χρόνια υπήρξε η διαµάχη αν θα γίνει πάρκο ή τσι-
µέντο. Φυσικά, κάθε άνθρωπος που πονά το περιβάλλον, προφα-
νώς θέλει να βλέπει να γίνονται πάρκα, δενδροφυτεύσεις, να
υπάρχει πράσινο σε αυτήν την περιοχή του Λεκανοπεδίου, όπου
ζει ο µισός πληθυσµός της Ελλάδας. Ξέρουµε όλοι ότι, αν γινό-
ταν πάρκο, θα άλλαζε και το µικροκλίµα της περιοχής, αλλά και
η ευρύτερη θερµοκρασία του Λεκανοπεδίου θα χαµήλωνε δύο
µε τρεις βαθµούς, όπως λέει η µελέτη του Εθνικού Μετσόβειου
Πολυτεχνείου. 

Ο Πρόεδρος του ΛΑΟΣ έφερε το θέµα πέντε φορές ως Ευρω-
βουλευτής και προς την Commission και προς το Συµβούλιο
Υπουργών της Ευρωπαϊκής Ένωσης, µε σκοπό να σωθεί το Ελ-
ληνικό από την πλήρη και ανεξέλεγκτη τσιµεντοποίηση. Μιλάµε
για έξι χιλιάδες στρέµµατα. Αν προσθέσει κανείς τον Άγιο Κοσµά,
προσθέσει και τα πεντακόσια είκοσι εννέα στρέµµατα της Μαρί-
νας, µιλάµε για έξι χιλιάδες στρέµµατα. 

Διαβάζουµε στο νοµοσχέδιο «40% θα είναι οι δηµόσιοι ανοικτοί
χώροι, 20% θα είναι οι ιδιωτικοί ανοικτοί πράσινοι χώροι». Μένεις
λοιπόν µε την εντύπωση ότι 40% και 20%, το 60%, δηλαδή τρεις
χιλιάδες εξακόσια στρέµµατα θα γίνει πάρκο. Δεν θα γίνουν
πάρκο τρεις χιλιάδες εξακόσια στρέµµατα. Το πάρκο δεν θα ξε-
περάσει τα δύο χιλιάδες στρέµµατα. 

Και η φτώχεια φέρνει εκτός από γκρίνια και απελπισία. Και η
απελπισία οδηγεί στην εκποίηση. Και εκεί που µιλούσαµε για το
µεγαλύτερο µητροπολιτικό πάρκο της Ευρώπης –το θυµάστε
όλοι- οδηγούµαστε σε κάτι µεγαλύτερο από το Πεδίον του
Άρεως ή το Πάρκο Τρίτση, αλλά µέχρι εκεί. 

Τα λέω όλα αυτά, γιατί αρκετό µούσι, αρκετές µπαρούφες και
αρκετά «πράσσινα άλογα» άκουσαν οι πολίτες όλα αυτά τα χρό-
νια. Και πρέπει να πούµε την αλήθεια στον κόσµο. 

Το Ελληνικό λοιπόν θα πολεοδοµηθεί σε µεγάλο βαθµό, µήπως
και εξοικονοµήσουµε καµµία δεκάρα. Και όλα αυτά, γιατί από το
2001 που έπαψε να λειτουργεί το αεροδρόµιο µέχρι σήµερα, η
φούσκα έσκασε. Σταµάτησαν τα δανεικά από τους ξένους και
πλέον δεν υπάρχει δεκάρα. Τέλειωσε το καλαµπούρι. Δεν µπο-
ρούµε να πληρώσουµε µισθούς και συντάξεις. Αυτή είναι η
εφιαλτική κληρονοµιά των δύο παλιών κοµµάτων. 

Όσον αφορά την πολεοδόµηση του Ελληνικού, νοµίζω ότι είναι
πολύ σηµαντικές οι παρατηρήσεις του Συλλόγου Ελλήνων Πολε-
οδόµων και Χωροτακτών. Καταθέτω στα Πρακτικά της Βουλής
το υπόµνηµα το οποίο εστάλη –νοµίζω- σε όλους τους Βουλευ-
τές. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Αϊβαλιώτης

καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Στην περιοχή λοιπόν του Αγίου Κοσµά εδρεύει και η Μονάδα
Υποβρυχίων Αποστολών του Λιµενικού Σώµατος. Ο κ. Χρυσοχοΐ-
δης µε ενηµερώνει σε απάντηση που έστειλε σε ερώτησή µου
στη Βουλή, ότι µετακινείται αυτή η Μονάδα. Καταθέτω λοιπόν και
την απάντηση του κ. Χρυσοχοΐδη στα Πρακτικά της Βουλής. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Αϊβαλιώτης
καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Αυτό σηµαίνει κόστος µετεγκατάστασης, αναστάτωση, δηµι-
ουργία νέων εγκαταστάσεων. Βέβαια, το ίδιο ισχύει και για τις
πανάκριβες αθλητικές εγκαταστάσεις του Αγίου Κοσµά, τις
οποίες πλήρωσε ο ελληνικός λαός. Αυτές, λοιπόν, όπως λέει και
το νοµοσχέδιο, απενεργοποιούνται αµέσως. Άρα έχουν πληρω-
θεί ένα σωρό λεφτά για να κατασκευαστούν. 

Η Μονάδα Υποβρυχίων Αποστολών του Λιµενικού Σώµατος
καλό θα ήταν να εγκατασταθεί, επιτέλους, κοντά στο µεγαλύτερο
λιµάνι της Ελλάδας, για να αποφεύγονται και ρεζιλίκια, όπως
αυτά που συνέβησαν πριν δυο, τρεις µέρες, όπου έπεσε ένα αυ-
τοκίνητο µέσα στο λιµάνι του Πειραιά και περίµεναν όλοι να έρ-
θουν οι βατραχάνθρωποι, οι δύτες από τον Άγιο Κοσµά. Περί-
µεναν µία, µιάµιση ώρα, γίνονταν συνδέσεις µε τα κανάλια, συ-
νεχίζαµε να περιµένουµε τους δύτες. Δεν έρχονταν οι δύτες.
Πού; Στο µεγαλύτερο λιµάνι της Ελλάδας περιµέναµε να έρθουν
οι δύτες να ψαρέψουν το αυτοκίνητο και τον άνθρωπο που λε-
γόταν ότι ήταν µέσα στο αυτοκίνητο. 

Όλα αυτά λοιπόν τα απίστευτα και όµως ελληνικά θα πρέπει
κάποτε να εκλείψουν, γιατί και µας ξεφτιλίζουν διεθνώς και απο-
καλύπτουν το πόσο παράλυτο είναι το ελληνικό κράτος. 

Επίσης ξεφτίλα είναι αυτό που είδα και σήµερα σε σύνδεση
της ΝΕΤ –αν δεν κάνω λάθος- όπου άρον-άρον υπάρχει έξωση
της µονάδας για τα άτοµα µε ειδικές ανάγκες από το Ελληνικό.
Αυτό έλεγε η κρατική τηλεόραση. Αυτά πρέπει να αποφεύγονται.
Το «άρον-άρον» δεν ξέρω τι εξυπηρετεί.

Οµολογώ ότι διάβασα µε ιδιαίτερη προσοχή τη θέση του
Υπουργείου Περιβάλλοντος ότι ο νέος πόλος στο Ελληνικό θα
επαναπροσδιορίσει την Αθήνα ως τουριστικό προσδιορισµό για
όλο το χρόνο. Φυσικά το να γίνουµε τουριστικός προορισµός για
όλο το χρόνο, όλοι το θέλουµε. Όµως αυτό φέρνει ένα πικρό χα-
µόγελο στα χείλη, γιατί στην Ελλάδα, στην Αθήνα, πολύ απλά δεν
πατάνε οι ξένοι. Κλείνουν τα ξενοδοχεία στο κέντρο για τους λό-
γους που ξέρουµε, ρηµάζουν τα µαγαζιά γιατί γίνεται κάθε τρεις
και λίγο πλιάτσικο, έχουµε τις εφιαλτικές εικόνες που κατακλύ-
ζουν τα διεθνή Μέσα Ενηµέρωσης και εµείς εδώ έχουµε την ψευ-
δαίσθηση ότι µε το Ελληνικό θα έρθουν τουρίστες! 

Και επειδή µία από τις θέσεις του Λαϊκού Ορθόδοξου Συνα-
γερµού είναι η ανάκαµψη παντού και η τροφοδότηση της ανά-
πτυξης, θα ήθελα να πω ότι αυτό δεν γίνεται απλώς µε κουβέ-
ντες. Ακούω τον κ. Βορίδη –και επ’ ευκαιρία εκφράζω και την
απορία µου γιατί παραµένει και τι κάνει ως Υπουργός Υποδοµών
εκεί, από τη στιγµή που τη θέση αυτήν τη χρωστά στον κ. Καρα-
τζαφέρη, αλλά δεν πειράζει, καλά κάνει και κάθεται, ο καθένας
κρίνεται- να µιλά συνεχώς για ανάπτυξη. Μα δύο-τρεις µέρες
πριν διαγραφεί από το Λαϊκό Ορθόδοξο Συναγερµό, ήρθε στην
Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων –το θυµάστε, κυρία Πρόεδρε-
και µας ενηµέρωσε για τα «slots». Και εκεί πάνω στην ενηµέρωση
που έκανε, του λέω ότι υπάρχουν εταιρείες χαµηλού κόστους –
η «EASY JET» και η «RYANAIR»- οι οποίες ζήτησαν να υπάρξει,
επιτέλους, ένα αεροδρόµιο χαµηλού κόστους για πτήσεις
τσάρτερ και πρότειναν, µάλιστα, τα Μέγαρα. 

Ζήτησα να έχω την άποψή του, λοιπόν και κάτι χειροπιαστό για
το πότε θα φέρει µία πρόταση για τη δηµιουργία ενός
αεροδροµίου χαµηλού κόστους στην Αττική –ας µην είναι στα
Μέγαρα, όπως προτείνει η «RYANAIR» ή η «EASY JET», ας είναι
στην Πάχη ή στο Τατόι, εν πάση περιπτώσει κάπου να είναι- γιατί
αυτό είναι χειροπιαστή ανάπτυξη. Το ζητούν οι ξενοδόχοι του Αρ-
γοσαρωνικού. Είναι υπέρ του αεροδροµίου χαµηλού κόστους και
βλέπουν τα Σπάτα να συνεπάγονται τεράστιο κόστος! Και, φυ-
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σικά, δεν µπορείς να γίνεις πόλος τουρισµού µε τόσο ακριβά αε-
ροπορικά εισιτήρια. Όλοι οι υπόλοιποι τα έχουν καταφέρει. Η
Αθήνα δεν έχει γίνει «weekend city», δηλαδή δεν έχει γίνει πόλη
του Σαββατοκύριακου. Έχει γίνει όµως η Σµύρνη. Γιατί να µην
µπορεί λοιπόν να γίνει η Αθήνα µε το βαρύ παρελθόν και τις υπο-
δοµές που έχουν δηµιουργηθεί όλα αυτά τα χρόνια;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Άρα λοιπόν ο κ. Βορίδης και οι υπόλοιποι στην Κυβέρνηση, αν
θέλετε να προχωρήσετε γρήγορα στην ανάπτυξη, χωρίς το φόβο
των Γερµανών της «HOCHTIEF», προχωρήστε στη δηµιουργία
αεροδροµίου χαµηλού κόστους είτε στα Μέγαρα είτε στην Πάχη
είτε στο Τατόι. Εν πάση περιπτώσει, υπάρχει τόπος και έτοιµες
υποδοµές που µπορούν να αξιοποιηθούν.

Όσον αφορά το πρόγραµµα «’Ηλιος», µαθαίνουµε ότι στοχεύει
στην εξαγωγή ηλεκτρικής ενέργειας προς τις βόρειες χώρες.
Καλά εµείς έχουµε το έλλειµµα που έχουµε. Ξέρουµε όλοι –ο κ.
Φώλιας µου είχε απαντήσει γραπτώς σε ερώτηση στη Βουλή- ότι
δίνουµε 512 εκατοµµύρια ευρώ ετησίως για εισαγωγή ρεύµατος
από υποανάπτυκτες χώρες, όπως από τα Σκόπια, την Αλβανία,
την Τουρκία, αλλά και από την Ιταλία και τη Βουλγαρία. Αυτό µου
είχε απαντήσει λοιπόν τότε ο κ. Φώλιας, χωρίς φυσικά η κυβέρ-
νηση, στην οποία µετείχε ο ίδιος ως Υπουργός, να κάνει το πα-
ραµικρό για την ενεργειακή απεξάρτηση της Ελλάδας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε.
Άρα δεν ξέρω πώς µας υπόσχονται κάποιοι ότι θα κάνουµε

εξαγωγές ενέργειας, όταν έχουµε τέτοιο έλλειµµα εσωτερικής
κατανάλωσης. Έχουµε δίκτυο υποδοµών; Το ανέφερε ο κ. Πο-
λατίδης. Δεν µεταφέρονται εύκολα 10 GW. Πώς θα πάει αυτή η
ενέργεια, αυτός ο όγκος ενέργειας, από εδώ στη Γερµανία; Σε
ποια τιµή θα την πουλάµε; Και άντε και το βρήκαµε αυτό, είµαστε
σίγουροι ότι θα χρειάζονται τη δική µας ενέργεια; Διότι βλέπει
κανείς ότι η Αυστρία, για παράδειγµα, που έχει υποπολλαπλάσιο
σε σχέση µε µας αιολικό δυναµικό, έχει διπλάσια εγκατεστηµένη
ισχύ εν σχέσει µε την Ελλάδα. Εννοώ, δηλαδή, ότι δεν µας περι-
µένει όλη η Ευρώπη, δεν κρέµεται από εµάς ούτε αναβάλλει τα
πάντα, περιµένοντας πότε η Ελλάδα θα ξυπνήσει, παρ’ ότι εµάς,
έχει µαλλιάσει η γλώσσα µας να λέµε τα αυτονόητα όλα αυτά τα
χρόνια.

Εγώ λοιπόν προβλέπω, δυστυχώς, ότι το πρόγραµµα «’Ηλιος»
θα µετατραπεί σύντοµα από «ήλιος», σε «σκοτάδι», διότι δεν
υπάρχει ούτε πρόγραµµα ούτε όραµα, όσο βρίσκονται στην
εξουσία τα δύο παλιά κόµµατα που µε την πολιτική τους ρήµαξαν
την ελληνική οικονοµία επί τριάντα χρόνια, µας κατεξευτέλισαν
διεθνώς, µας φέσωσαν και µας έδεσαν χειροπόδαρα µε το προ-
δοτικό µνηµόνιο και το Αγγλικό Δίκαιο που συνοµολόγησαν.

Η ξενοκρατία λοιπόν και οι γκαουλάιτερ κυριαρχούν και όσοι
νοµίζουν ότι θα διαθέτουµε ελεύθερα το αιολικό ή ηλιακό µας
δυναµικό, το πετρέλαιο και το αέριό µας, µάλλον φίλοι του κ. Ράι-
χενµπαχ είναι και πάντως δεν είναι φίλοι της αλήθειας.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κ. Κων-

σταντίνο Αϊβαλιώτη, Βουλευτή Β’ Αθηνών του Λαϊκού Ορθόδοξου
Συναγερµού.

Καλείται να λάβει το λόγο η Βουλευτής Β’ Θεσσαλονίκης του
ΣΥΡΙΖΑ, κ. Ευαγγελία Αµµανατίδου-Πασχαλίδου.

Ορίστε, κυρία συνάδελφε, έχετε το λόγο.
ΛΙΤΣΑ ΑΜΜΑΝΑΤΙΔΟΥ-ΠΑΣΧΑΛΙΔΟΥ: Ευχαριστώ.
Μιλάµε για το σχέδιο νόµου για την αξιοποίηση του πρώην αε-

ροδροµίου Ελληνικού, το πρόγραµµα «’Ηλιος» και την προώθηση
της χρήσης ενέργειας από ΑΠΕ.

Ξεκινώντας από το Ελληνικό, θα λέγαµε ότι το πρώην αερο-
δρόµιο του Ελληνικού είναι ένα από τα µεγαλύτερα σχέδια ξε-
πουλήµατος δηµόσιας γης. Κύριοι της συγκυβέρνησης και όσοι
συνάδελφοι θα ψηφίσετε σήµερα και αύριο αυτό το σχέδιο
νόµου, εκχωρείτε έδαφος, παραλιακή ζώνη, αιγιαλό, θάλασσα
και βυθό, µε διαδικασίες fast track. Ακόµα περισσότερο, το Ελ-
ληνικό είναι το σηµείο µηδέν, για να δροµολογήσετε τα νέα
πλάνα της δήθεν ανάπτυξης, τα οποία προωθούν οι δυνάµεις του

δικοµµατισµού και οι σύµµαχοί τους. 
Μιλάµε για µία ανάπτυξη τύπου Κίνας που θα µπορούσε να συ-

νοψίσει το νόηµα στη φράση «τα πάντα για τον επενδυτή». Αυτό
που προβλέπεται για το Ελληνικό είναι η τσιµεντοποίηση, η δρα-
µατική υποβάθµιση της περιοχής, η χειροτέρευση της ποιότητας
ζωής των κατοίκων όλου του λεκανοπεδίου Αττικής. 

Όσον αφορά την επένδυση, τα προβλεπόµενα έσοδα από την
ιδιωτικοποίηση του χώρου αντιστοιχούν σε τόκους τριών µηνών,
ενώ για τις θέσεις εργασίας το µόνο που έχετε είναι ευχές,
καθώς δεν προκύπτει από πουθενά καµµία υποχρέωση του επεν-
δυτή. Όµως ακόµα και αν προέκυπτε, όταν η πολιτική σας δηµι-
ουργεί ενάµισι εκατοµµύριο ανέργους, όταν συρρικνώνετε µε
νόµους τους µισθούς σε επίπεδα κάτω από το όριο της φτώ-
χειας, όταν η προσέλκυση των επίδοξων επενδυτών για το Ελλη-
νικό –και όχι µόνο- συνδέεται άρρηκτα µε τη συµπίεση των
εργατικών αποδοχών και δικαιωµάτων στα όρια της εξαθλίωσης,
είναι προφανές ότι οι θέσεις εργασίας που τάζετε για την εκχώ-
ρηση του Ελληνικού, είναι χάντρες για ιθαγενείς.

Όσον αφορά τα ανταποδοτικά οφέλη για τους δήµους, νοµίζω
ότι είναι κοροϊδία να µιλάτε για αξιοποίηση του Πράσινου Τα-
µείου –και πράσινα άλογα- όταν γνωρίζετε ότι το 95% των εσό-
δων αυτού του ταµείου έχει πάει στους τόκους των δανείων.

Το χειρότερο όµως είναι ότι µε την τσιµεντοποίηση του Ελλη-
νικού και την υλοποίηση των επενδυτικών ορέξεων, κλείνει ένας
µοναδικός πνεύµονας πρασίνου, καθώς δεν υπάρχει καµµία αν-
τίστοιχη δηµόσια και ελεύθερη έκταση έξι χιλιάδων στρεµµάτων
σε όλη την Αττική και δεν είναι εύκολο να υπάρξει ξανά, ενώ δη-
µιουργείται πραγµατική ασφυξία στο ήδη επιβαρυµµένο λεκανο-
πέδιο της Αττικής.

Με το παρόν σχέδιο νόµου δίνεται η δυνατότητα δηµιουργίας
προσχώσεων στο θαλάσσιο µέτωπο όπου θα επιτρέπεται η οικο-
δόµηση. Ταυτόχρονα παραχωρείται η παραλία, ο αιγιαλός, η θά-
λασσα και ο βυθός της στους επενδυτές. Ανοίγει ο δρόµος για
να ανεγερθούν τερατώδεις κατασκευές, όπως ουρανοξύστες, τε-
χνητά νησιά και λιµενικές εγκαταστάσεις τύπου Ντουµπάι. Επι-
τρέπεται η ανάπτυξη κάθε είδους χρήσεων, τουριστικές, κέντρα
διασκέδασης, γήπεδα γκολφ, καζίνο και ό,τι µπορεί να φανταστεί
το κεφάλαιο εκτός από τη βιοµηχανία.

Παράλληλα όχι µόνο αγνοείται επιδεικτικά η παρουσία και η
σηµασία των υφιστάµενων χρήσεων κοινωνικής πρόνοιας, εκπαί-
δευσης, αθλητισµού, πολιτισµού, διοίκησης και µεταφορών,
όπως είναι το ΕΛΚΕΘΕ ή οι αθλητές του Αγίου Κοσµά ή το δη-
µαρχείο και άλλες υπηρεσίες, αλλά προγραµµατίζεται η άµεση
αποµάκρυνσή τους από το χώρο και η µετεγκατάστασή τους, η
οποία πέραν των άλλων συνεπάγεται κόστος για το ελληνικό δη-
µόσιο άνω του 1 δισεκατοµµυρίου ευρώ.

Κάνετε έξωση σε ίδρυµα για παιδιά µε αναπηρίες. Σήµερα
υπήρξε κινητοποίηση από εκπαιδευτικούς, γονείς, από τα ίδια τα
άτοµα µε αναπηρία. Δεν καταλαβαίνετε τι κάνετε! Δεν διστάζετε
σε τίποτα, προκειµένου να παραδώσετε το «φιλέτο» καθαρό στο
µεγάλο κεφάλαιο και αυτό είναι ακόµα ένα ξεκάθαρο παρά-
δειγµα για ποιους νοµοθετείτε. Ισοπεδώνετε –εκτός από το πε-
ριβάλλον- και ένα κοινωνικό κεφάλαιο. 

Τέλος, µε τη δηµιουργία του λεγόµενου µητροπολιτικού πόλου
Ελληνικού συνδέονται δηµόσια έργα υποδοµής που προβλέπεται
να ξεπεράσουν το 1 δισεκατοµµύριο ευρώ –αυτοκινητόδροµοι
στον Υµηττό και άλλες τέτοιες υποδοµές- τα οποία θα κληθούν
να πληρώσουν και πάλι οι Έλληνες φορολογούµενοι πολίτες,
ενώ τα δύο χιλιάδες στρέµµατα πάρκου που ούτε ενιαίο ούτε κοι-
νόχρηστο θα είναι και ταυτόχρονα ένα µεγάλο µέρος του θα κα-
ταλαµβάνεται από κτηριακές κατασκευές και τεχνικές υποδοµές
–συνεπώς δεν µιλάµε για ένα πάρκο- θα γίνουν τούφες πρασίνου
εδώ κι εκεί.

Δεν είναι κάτι άλλο, κύριε Υπουργέ Περιβάλλοντος. Είναι µία
δραµατική κατάσταση. Η µόνη πραγµατική αξιοποίηση προς
όφελος της τοπικής κοινωνίας, της τοπικής οικονοµίας και του
περιβάλλοντος, προς όφελος των κατοίκων και όχι µόνο της πε-
ριοχής, αλλά και της Αττικής, είναι αυτή που είχε προκριθεί από
την αρχή και προωθείται από την τοπική κοινωνία και το δήµο: Η
δηµιουργία µητροπολιτικού πάρκου υπό δηµόσιο έλεγχο και
προς όφελος των πολιτών που ακούω από µερικούς συναδέλ-
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φους εδώ να κατασυκοφαντείται. Κι όχι µόνο προτείνεται, αλλά
υπάρχει και συγκεκριµένο σχέδιο υλοποίησης που έχει εκπονήσει
το Εθνικό Μετσόβιο Πολυτεχνείο και είναι το µοναδικό σχέδιο
που έχουµε για το Ελληνικό, καθώς η συγκυβέρνηση το µόνο που
µας έχει φέρει, είναι ένα σχέδιο εύκολου και γρήγορου ξεπου-
λήµατος που δεν θέτει κανέναν µα κανέναν άλλο όρο. Το µητρο-
πολιτικό πάρκο είναι εφικτό και µπορεί να χρηµατοδοτηθεί από
τις ολυµπιακές και άλλες συµβάσεις εγκαταστάσεων στο Ελλη-
νικό και τον Άγιο Κοσµά. 

Το µητροπολιτικό πάρκο σε συνδυασµό µε το άνοιγµα του θα-
λάσσιου µετώπου, την ανάδειξη των αρχαιολογικών χώρων, τη
λειτουργία χώρων άθλησης και πολιτισµού θα αποτελέσει ανάσα
ζωής για τα εκατοµµύρια των κατοίκων της Αττικής, πόλο έλξης
τουριστών, ενώ θα σηµάνει την ποιοτική αναβάθµιση της περιο-
χής. Αυτό είναι το µόνο πραγµατικό αναπτυξιακό σχέδιο προς
όφελος των πολιτών. Κι ας µην ξεχνάµε ότι οι ολυµπιακές εγκα-
ταστάσεις ανήκουν σε όλο τον ελληνικό λαό, που για πολλά χρό-
νια θα πληρώνει. Και αυτά τα έργα οι επίδοξοι επενδυτές
µπορούν ανά πάσα στιγµή να τα γκρεµίσουν. Είναι απαράδεκτο,
υποθηκεύεται το µέλλον των επόµενων γενεών. 

Αυτό το πρόγραµµα «’Ηλιος» εκχωρεί µε αποικιοκρατικούς
όρους ένα πολύτιµο φυσικό πόρο των τοπικών κοινωνιών σε ξέ-
νους επενδυτές και αναπαράγει ένα συγκεντρωτικό ενεργειακό
µοντέλο που προωθεί τις γιγάντιες εγκαταστάσεις και την κερ-
δοσκοπία των ξένων ιδιωτών σε βάρος του περιβάλλοντος, της
οικονοµίας και της αειφορίας και εν τέλει είναι σε βάρος ολόκλη-
ρης της χώρας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Ένα λεπτό, κυρία Πρόεδρε. 
Για τα 25 δισεκατοµµύρια που διατείνεται η Κυβέρνηση ότι θα

αποφέρει η εικοσιπενταετής λειτουργία του «’Ηλιος» βασιζόµενη
στην εκτίµηση ότι η Γερµανία θα αγοράζει το παραγόµενο ρεύµα
µε 0,22 ευρώ ανά KWH, στην τιµή δηλαδή που εισέπρατταν µέχρι
σήµερα στη Γερµανία οι παραγωγοί ενέργειας από φωτοβολ-
ταϊκά, είναι γνωστό ότι η τιµή αυτή µειώθηκε προχθές από το
γερµανικό Υπουργείο σε 0,135 ευρώ ανά ΚWH. 

Η Ελλάδα θα συµµετέχει στα κέρδη ανάλογα µε τα ποσοστά
συµµετοχής της εταιρείας «’Ηλιος». Οι φαραωνικές διαστάσεις
του προγράµµατος και η έλλειψη υποδοµών συνηγορούν ότι µε-
γάλο µέρος της παραγωγής του προγράµµατος «’Ηλιος» θα φορ-
τωθεί στον Έλληνα καταναλωτή µε αντίστοιχη επιβάρυνση των
τιµολογίων της ΔΕΗ λόγω ΑΠΕ. Και να θυµίσω ότι ήδη πληρώνει
πάρα πολλά και επιπλέον από τα χαράτσια. Μόνο φέτος η αύ-
ξηση των τελών ΑΠΕ στα τιµολόγια της ΔΕΗ ανήλθε στο 207%. 

Κύριοι Βουλευτές, η συγκυβέρνηση ξεπουλά τη δηµόσια πε-
ριουσία, ξεπουλά τους δηµόσιους οικονοµικούς, κοινωνικούς και
περιβαλλοντολογικούς πόρους, ξεπουλά τα εργαλεία ανάκαµ-
ψης της ελληνικής οικονοµίας και κοινωνίας µε διαδικασίες fast
track. Ακόµα περισσότερο η συγκυβέρνηση ξεπουλά την ποι-
ότητα ζωής των πολιτών και το δικαίωµα στην αξιοπρεπή και αν-
θρώπινη ζωή, όπως ξεπούλησε το δικαίωµα στην, µε αξιοπρεπείς
όρους, εργασία. Αυτή είναι η ανάπτυξη την οποία ευαγγελίζονται
ΠΑΣΟΚ και Νέα Δηµοκρατία και άλλοι που θα συνηγορήσουν,
ανάπτυξη για τα κέρδη των µεγαλοεπενδυτών. Ο λαός όµως δεν
ανέχεται κι ούτε θα ανεχτεί τα δικά σας τερτίπια. Όπως σας
έσυρε στις εκλογές, τώρα θα σας στείλει και στην ήττα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε την κ.

Ευαγγελία Αµµανατίδου Πασχαλίδου, Βουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ Β’
Θεσσαλονίκης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, σαράντα οκτώ µαθήτριες και µαθητές και δύο
συνοδοί-εκπαιδευτικοί από το δεύτερο τµήµα του 1ου Γενικού
Λυκείου Αχαρνών.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Το λόγο έχει ο Ανεξάρτητος Βουλευτής Αχαΐας, κ. Νικόλαος
Τσούκαλης. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Παίρνοντας τη θέση του συναδέλφου Βουλευτή της Δηµοκρα-

τικής Αριστεράς κ. Αθανασίου Λεβέντη, θα ήθελα να επικεν-
τρώσω την οµιλία µου κυρίως στο µεγαλεπήβολο πρόγραµµα
«Ήλιος». Ο κ. Λεβέντης θα τοποθετηθεί επί της αρχής τόσο για
το σχέδιο ανάπλασης του χώρου του Ελληνικού όσο και επί των
τροπολογιών. 

Τώρα όσον αφορά το πρόγραµµα «’Ηλιος», κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, η πρόβλεψη µάς προβληµάτισε.  Από τη µία πλευρά
τασσόµαστε πάντα υπέρ της ανάπτυξης ανανεώσιµων πηγών
ενέργειας, υπέρ της συνεργασίας προς αυτόν το σκοπό µεταξύ
κρατών της Ευρωπαϊκής Ένωσης, αλλά και τρίτων. Υπό αυτό το
πρίσµα η θεωρία του «’Ηλιος» µας βρίσκει σύµφωνους, στο
βαθµό επίσης που προωθεί την ανάπτυξη νέων ενεργειακών υπο-
δοµών, που υποστηρίζει την ειληµµένη πολιτική απόφαση της
Γερµανίας να τερµατίσει τη λειτουργία των πυρηνικών µονάδων
έως το 2022. 

Από την άλλη πλευρά όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θε-
ωρούµε ότι χάνεται µία ευκαιρία έµπρακτης υποστήριξης των
ανανεώσιµων πηγών ενέργειας στην Ελλάδα. Θεωρούµε ότι σε
αρκετά σηµεία υπονοµεύει τη βιώσιµη ανάπτυξή τους. Ως εκ τού-
του δεν µπορούµε να υπερψηφίσουµε το συγκεκριµένο κεφάλαιο
και γίνοµαι πιο συγκεκριµένος. 

Το νοµοσχέδιο περιέχει µία βασική ασάφεια στη ρύθµιση που
προβλέπει ότι η παραγόµενη ενέργεια δεν θίγει την εθνική προ-
σπάθεια που καταβάλλεται για την κάλυψη των εθνικών στόχων
από ΑΠΕ. Η αρχικά θετική αυτή γενική ρύθµιση αλλοιώνεται από
την έµµεση πρόβλεψη ότι η παραγόµενη ενέργεια από το πρό-
γραµµα «’Ηλιος» µπορεί να προσµετρηθεί υπέρ των εθνικών στό-
χων ΑΠΕ στο µέλλον. Μία τέτοια εξέλιξη δυνητικά θέτει επί της
ουσίας τις εθνικές επενδύσεις εκτός µάχης. Πρέπει εποµένως
στις ειδικότερες ρυθµίσεις, κύριε Υπουργέ, να ληφθεί η σχετική
µέριµνα που να εγγυάται τον εξαγωγικό και µόνο χαρακτήρα του
«’Ηλιος». 

Το πρόγραµµα «’Ηλιος» δηµιουργεί µία νέα πραγµατικότητα
ως προς τη συνολική εγκατεστηµένη ισχύ της χώρας, δηµιουργεί
συνεπώς και νέες αυξηµένες ανάγκες για τις ενεργειακές υπο-
δοµές. Το µείζον αυτό ζήτηµα όµως δεν αντιµετωπίζεται από το
νοµοσχέδιο. Θα πρέπει να περιλαµβάνει συγκεκριµένα µέτρα,
µέτρα αποτελεσµατικά σε ενεργειακά δίκτυα και υποδοµές, ώστε
να µπορούν να υποστηρίζουν τόσο το «’Ηλιος» όσο και εθνικές
επενδύσεις. 

Επίσης το πρόγραµµα «’Ηλιος» προβλέπει κατά τα πρότυπα
της ευρωπαϊκής νοµοθεσίας τόσο τη φυσική όσο και τη στατι-
στική µεταφορά. Φρονούµε ότι θα πρέπει να δοθεί έµφαση µόνο
στη φυσική µεταφορά, ώστε να αποφευχθούν µελλοντικοί κίνδυ-
νοι που υπονοµεύουν την ανάπτυξη των εθνικών έργων ΑΠΕ και
να προωθηθούν ολοκληρωµένες επενδύσεις. 

Μία άλλη ένστασή µας στο νοµοσχέδιο. Το νοµοσχέδιο ουσια-
στικά δηµιουργεί επενδύσεις ΑΠΕ δύο ταχυτήτων. Επί της ου-
σίας ρυθµίζει πιο ευνοϊκό και χρονικά συντετµηµένο καθεστώς
αδειοδότησης των έργων του «’Ηλιος» εις βάρος των εθνικών
επενδυτικών ΑΠΕ. Προφανώς είµαστε ενάντια σε µία τέτοια
άδικη ρύθµιση που µε βεβαιότητα θα δηµιουργήσει µία στρεβλή
κατάσταση που θέτει σε δεύτερη µοίρα τις εθνικές επενδύσεις. 

Κι αν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συνυπολογίσουµε και το
τεράστιο πρόβληµα ρευστότητας, τότε βιώνουµε µία κατάσταση
στο χώρο αυτό της εγχώριας δηλαδή παραγωγής ενέργειας από
ΑΠΕ, που οδηγεί σε δραµατικές καταστάσεις. 

Εδώ αναφέροµαι σε µία ερώτηση που είχαµε καταθέσει πριν
από κάποιους µήνες σχετικά µε τη µαταίωση ενενήντα επενδύ-
σεων φωτοβολταϊκών σταθµών, λόγω χρεοκοπίας της µεγαλύτε-
ρης εταιρείας, της «KLT», στη χώρα όπου λόγω της έλλειψης
ρευστότητας της αγοράς, αυτές οι επενδύσεις ουσιαστικά πά-
γωσαν, µαταιώθηκαν και οι επενδύτες, απλοί συµπολίτες µας βρί-
σκονται ουσιαστικά σε απόγνωση. Αυτή λοιπόν η ρύθµιση
προβλέπεται στο άρθρο 13 παράγραφος 4 εδάφιο α’ και πρέπει
να βελτιωθεί. 

Επίσης δεν υπάρχει καµµία µνεία και µέριµνα για την υποστή-
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ριξη της εθνικής βιοµηχανίας ΑΠΕ. Εδώ υπήρξε µία βελτίωση εκ
µέρους του κυρίου Υπουργού στον τοµέα αυτό, αλλά έχουµε την
εντύπωση ότι απλώς η ρύθµιση δεν αρκεί.

Απαιτείται µια έµπρακτη και συγκεκριµένη πολιτική που πρέπει
να οδηγήσει σε αναζωογόνηση της εθνικής βιοµηχανίας. Δεν
υπάρχει λοιπόν τέτοια ουσιαστική µέριµνα. 

Η δηµιουργία ενός έργου τέτοιου µεγέθους θα πρέπει να προ-
βλέπει ειδικά µέτρα και κίνητρα για τη χρήση εθνικού και ευρω-
παϊκού εξοπλισµού, πάντα έχοντας υπ’ όψιν τους κανόνες και
τους περιορισµούς του παγκόσµιου εµπορίου. 

Στο ίδιο πνεύµα οι όροι και οι συνθήκες για τις θέσεις εργα-
σίας που θα δηµιουργηθούν από το πρόγραµµα «’Ηλιος», πρέπει
να ξεκαθαριστούν όσο το δυνατόν νωρίτερα, ώστε να περιφρου-
ρηθούν και να εξασφαλιστούν τα δικαιώµατα των εργαζοµένων. 

Και επειδή συζητάµε για την εθνική βιοµηχανία, κύριε Υπουρ-
γέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στη βιοµηχανική περιοχή της
Πάτρας είχαµε ως καµάρι δύο πρωτοπόρες βιοµηχανίες κατα-
σκευής φωτοβολταϊκών πάνελς, οι οποίες αυτήν τη στιγµή ου-
σιαστικά βρίσκονται στη διαδικασία πλήρους κατάρρευσης. Αυτό
που επικρατεί είναι απολύσεις εργαζοµένων, µηδενικές παραγ-
γελίες και παραγωγή. Ουσιαστικά, δηλαδή, δεν ξέρω κατά πόσο
το αµέσως επόµενο διάστηµα θα µπορέσουν να επιβιώσουν.
Αυτό είναι σχήµα οξύµωρο, είναι κάτι το οποίο δεν συνάδει µε το
σχεδιασµό της χώρας µας, όσον αφορά την αυτάρκεια σε ανα-
νεώσιµες πηγές ενέργειας και βεβαίως την εξαγωγική διαδικα-
σία. Και όµως αυτές οι δύο βιοµηχανίες καταρρέουν. Πρέπει να
υπάρχει ειδική µέριµνα και γι’ αυτό. 

Και θα ήθελα να κλείσω, θέτοντας κάποιες γενικές γραµµές,
κάποιες αδρές γραµµές, όσον αφορά τη θέση µας στο άλλο µε-
γάλο σχέδιο για την αξιοποίηση του χώρου του πρώην Ελληνι-
κού. 

Είναι προφανές ότι στο χώρο του αεροδροµίου που αποτελεί
αξιοποιήσιµη ιδιωτική περιουσία του δηµοσίου, πρέπει να υπάρ-
ξει ένα σχέδιο ανάπτυξης. Κανένας δεν διαφωνεί σ’ αυτό. Υπάρ-
χει σύγκλιση στην κοινωνία, όσον αφορά το ότι µια σηµαίνουσα
χρήση του θα είναι εκείνη του µητροπολιτικού πάρκου. 

Όσον αφορά το τι ζητάµε, θα τα εξηγήσει σε γενικές γραµµές
και ο συνάδελφος Αθανάσιος Λεβέντης στην τοποθέτησή του. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Αυτό που ζητάµε είναι δύο χιλιάδες στρέµµατα µεικτού πρά-
σινου µε κτίσµατα, δρόµους και ελεύθερους χώρους, από τα
οποία τουλάχιστον χίλια στρέµµατα πρέπει να είναι καθαρό, συ-
νεκτικό και κοινόχρηστο πράσινο. Ένα πάρκο σε τέτοιο µέγεθος,
όσο δηλαδή τέσσερα Πεδία του Άρεως ή έξι Εθνικοί Κήποι µαζί,
µπορεί να είναι ακόµα διαχειρίσιµα από άποψη συντήρησης, φύ-
λαξης και ασφάλειας. 

Οι προσοδοφόρες χρήσεις του Ελληνικού πρέπει να χρηµατο-
δοτούν και τη συντήρηση του κοινόχρηστου πρασίνου, για να µην
καταλήξει όπως το Πάρκο Τρίτση. Χρειάζεται ένα δεσµευτικό πε-
ρίγραµµα ενός επιθυµητού σχεδίου ανάπτυξης, το οποίο δεν
είναι αυτό το οποίο καταθέτει η Κυβέρνηση και το οποίο θα ανα-
πτύξει λεπτοµερώς ο συνάδελφος Αθανάσιος Λεβέντης. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κ.

Τσούκαλη. 
Το λόγο έχει τώρα ο Βουλευτής Α’ Θεσσαλονίκης της Νέας

Δηµοκρατίας, κ. Ιωάννης Ιωαννίδης. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΙΩΑΝΝΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µε το παρόν σχέδιο νόµου το

Υπουργείο Περιβάλλοντος επιχειρεί ταυτόχρονα την αξιοποίηση
της περιοχής του πρώην αεροδροµίου του Ελληνικού και τη δρο-
µολόγηση του προγράµµατος «’Ηλιος», θέµατα τελείως διαφο-
ρετικά και άσχετα µεταξύ τους, κάτι που είναι ένα δευτερεύον
ζήτηµα. 

Στην υλοποίηση αυτών των ιδεών δεν θα µπορούσε να εναν-
τιωθεί κάποιος εύκολα, ιδίως εάν λάβει υπ’ όψιν τις σηµερινές οι-
κονοµικές συνθήκες ύφεσης που επικρατούν στη χώρα και οι
οποίες ήταν αποτέλεσµα της εγκληµατικής πολιτικής της προ-
ηγούµενης κυβέρνησης Παπανδρέου. Και αυτό, γιατί είναι φυ-
σικά καλοδεχούµενες οι επενδύσεις µεγέθους 5 και 6 δισεκατοµ-

µυρίων ευρώ που ακούστηκαν και τα οποία πέρα από την εθνική
σηµασία τους, θα ωφελήσουν τους κατοίκους των τοπικών και
όχι µόνο κοινωνιών. 

Όµως δεν µπορώ να αγνοήσω και προηγούµενες αντίστοιχες
πρακτικές Υπουργών του ΠΑΣΟΚ στις οποίες κυριαρχούσε η
προχειρότητα. Ακόµα περιµένουµε τους υπερ-επενδυτές από το
Κατάρ, τις µεγάλες επενδύσεις των 2,5 δισεκατοµµυρίων ευρώ
δήθεν στρατηγικής σηµασίας µε τη µέθοδο fast track στον
Αστακό και αλλού, όπως και άλλα µεγαλόσχηµα που λέγονταν
λίγους µήνες πριν, από τα στελέχη και Υπουργούς του ΠΑΣΟΚ.
Ακόµα και θέση Υπουργού επενδύσεων είχε δηµιουργηθεί µε µη-
δενικό τελικό αποτέλεσµα και µε κατάληξη την παραίτηση του
Υπουργού. 

Όµως, και για την έκταση του Ελληνικού, είχαµε ακούσει
πολλά και διάφορα µε χαρακτηριστικές τις δηλώσεις του κ. Πα-
πανδρέου, να γίνει όλη η έκταση πάρκο και τις πολλές «µελέτες
Αθεµπίγιο» και το µηδενικό έργο. 

Όσον αφορά το τι έχει αλλάξει έκτοτε ως σήµερα, για να κρί-
νουµε διαφορετικά την προσπάθεια, εύχοµαι να έχει αλλάξει η
νοοτροπία. Και ειλικρινά µ’ αυτό το σκεπτικό θα προσπαθήσω
παρακάτω να αξιολογήσω το σχέδιο νόµου, τόσο για τα θετικά
όσο και για τα αρνητικά στοιχεία του. 

Πρώτον, το γεγονός λοιπόν ότι η εταιρεία «ΕΛΛΗΝΙΚΟ Α.Ε.»
που πωλείται, έχει απλά τη διαχείριση των εκτάσεων και όχι την
ιδιοκτησία τους, µας οδηγεί στο συµπέρασµα ότι ξεκάθαρα µι-
λάµε για αξιοποίηση του χώρου. Πρέπει όµως να προβλεφθεί
ρητά ότι η διαχείριση δεν θα είναι στο διηνεκές και να τεθεί η
χρονική διάρκεια αυτής, ώστε να το γνωρίζει ο ελληνικός λαός.

Δεύτερον, εκτιµώ ότι θα έπρεπε πριν από την κατάθεση του
σχεδίου νόµου, να έχει προηγηθεί η κατάρτιση ενός ολοκληρω-
µένου πλαισίου µε το οποίο θα καθορίζονται περισσότερα στοι-
χεία της, υπό αξιοποίηση, έκτασης. Για παράδειγµα, δεν είναι
γνωστό το ποσοστό συµµετοχής των ξένων επενδυτών στην εται-
ρεία, τα δικαιώµατα του ελληνικού δηµοσίου, οι κοινόχρηστες
χρήσεις, ο φιλικός ή µη, προς το περιβάλλον, τρόπος υλοποί-
ησης ούτε καν το πώς επιτέλους εµείς επιθυµούµε να αξιοποι-
ηθεί η έκταση. Μ’ αυτόν τον τρόπο, θα ετίθεντο και κάποια όρια
στους επενδυτές, ενώ τώρα θεωρητικά τους επιτρέπεται να προ-
τείνουν το οτιδήποτε και εµείς εκ των υστέρων να τα αποδεχ-
θούµε. Πρέπει κάποτε να σταµατήσουµε να αναµένουµε τις
υποδείξεις και πρωτοβουλίες της άλλης πλευράς. 

Η ανετοιµότητα φαίνεται εδώ και από το ότι το Ταµείο Αξιο-
ποίησης Ιδιωτικής Περιουσίας του Δηµοσίου προκήρυξε µόλις
στις 24 Φεβρουαρίου το διαγωνισµό για την αποτύπωση του
χώρου.

Τρίτον, εντύπωση δε, µου προξένησε ότι ο διευθύνων σύµβου-
λος του παραπάνω ταµείου µίλησε για πράσινο ανάµεσα σε όλη
την ανάπτυξη, ορολογία που µας υποψιάζει ότι το µητροπολιτικό
πάρκο πιθανότατα δεν θα είναι ενιαίο και προσβάσιµο, ώστε να
το απολαµβάνουν οι πολίτες. 

Τέταρτον, οι εκτάσεις του Εθνικού Αθλητικού Κέντρου Νεότη-
τας και του Ολυµπιακού Κέντρου Ιστιοπλοΐας στον Άγιο Κοσµά
έχουν συµπεριληφθεί στην έκταση που θα παραδοθεί για δια-
µόρφωση. 

Θα ήθελα να πληροφορηθώ εάν υπάρχει σκέψη στην Κυβέρ-
νηση για το πώς θα αναπληρωθεί αυτή η απώλεια στην αθλητική
υποδοµή της χώρας. Εγώ ως τοµεάρχης αθλητισµού, δεν µπορώ
να καταλάβω γιατί είναι γνωστό ήδη ότι χρήση των εγκαταστά-
σεων κάνουν πολλές ενώσεις και οµοσπονδίες, οι οποίες τώρα
οδηγούνται σε αδιέξοδο, δεδοµένου ότι µέχρι στιγµής το Υπουρ-
γείο Πολιτισµού δεν έχει παρουσιάσει κάποια πρόταση για εναλ-
λακτικές δυνατότητες. Αυτό δηλαδή είναι ένα άλλο στοιχείο
προχειρότητας.

Πέµπτον, θα πρέπει να προβλεφθεί ρητά η υποχρέωση του
επενδυτή να υλοποιεί µε τον ίδιο ρυθµό ταυτόχρονα όλες τις κα-
τηγορίες υποδοµών και κυρίως των υποδοµών κοινωνικού χαρα-
κτήρα. 

Έκτον, θέλω να επισηµάνω ότι η προβλεπόµενη από το άρθρο
8 αποζηµίωση των δεκαοκτώ µισθωµάτων για την έξωση των ση-
µερινών χρηστών, κρίνεται προβληµατική, δεδοµένου ότι σύµ-
φωνα µε το Σύνταγµα πρέπει να έχει προηγηθεί πλήρης αποζη-
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µίωση, όπως άλλωστε αναφέρει και στην έκθεσή της η Διεύ-
θυνση Επιστηµονικών Μελετών της Βουλής. 

Έβδοµον, στα θετικά πρέπει να εντάξω την αποδοχή εκ µέ-
ρους του κυρίου Υπουργού των εξής: α) θα βελτιωθούν οι συν-
τελεστές δόµησης σε µερικές εµπροσθοβαρείς επενδύσεις,
όπως είναι η έρευνα και η εκπαίδευση, β) η συντήρηση του πάρ-
κου θα γίνεται από τον επενδυτικό φορέα, γ) το προβλεπόµενο
από το άρθρο 6 «Γραφείο Ελληνικού» θα ενισχυθεί και θα ενταχ-
θεί στις αρµοδιότητές του, όπως και η παρακολούθηση του
έργου, δ) η κατηγορηµατική δήλωση του Υπουργού στην επι-
τροπή ότι το τίµηµα δεν θα είναι το µοναδικό κριτήριο επιλογής
του επενδυτή, αλλά ότι θα ληφθεί υπ’ όψιν και το αντίστοιχο προ-
τεινόµενο επιχειρησιακό σχέδιο και ε) η διάθεση του 10% προς
τους δήµους των Μεσογείων για την επιβάρυνσή τους από την
εκεί µεταφορά του νέου αεροδροµίου «Ελευθέριος Βενιζέλος».

Σε ό,τι αφορά την τροπολογία µαµούθ που κατέθεσε στην αρ-
µόδια επιτροπή ο κύριος Υπουργός και αφορά τις ανανεώσιµες
πηγές ενέργειας, έχω να πω ότι τα δεκατέσσερα άρθρα της θα
µπορούσαν κάλλιστα να αποτελέσουν ένα άλλο νοµοσχέδιο και
όχι απλά να καλύψουν εµβαλωµατικά τα κενά που έχουν δηµι-
ουργηθεί στον τοµέα, αυτά τα τελευταία δυόµισι χρόνια, µε ευ-
θύνη των αντίστοιχων Υπουργών. 

Παρά αυτήν την «άρον-άρον» κίνηση, λυπάµαι που θα το πω,
αλλά το Υπουργείο έπεται µ’ αυτό το πολύ σοβαρό ζήτηµα. Ήδη
από τις 7 Μαρτίου, κύριε Υπουργέ, είκοσι τρεις Βουλευτές από
διάφορα κόµµατα έχουµε συνυπογράψει και καταθέσει σχετική
πρόταση νόµου, ολοκληρωµένη και πλήρως αιτιολογηµένη, την
οποία επεξεργάστηκε και εκπόνησε ο Ανεξάρτητος Βουλευτής
κ. Σπυρίδων Κουβέλης και οι συνεργάτες του. Σ’ αυτήν έχουν λη-
φθεί σοβαρά υπ’ όψιν οι απόψεις των σχετικών µε τις ΑΠΕ φο-
ρέων τις οποίες ενσωµατώνει και γνωρίζουµε ότι οι διατάξεις της
απολαµβάνουν της αποδοχής τους. 

Γι’ αυτόν το λόγο, καλώ και εγώ τον κύριο Υπουργό να αποσύ-
ρει την τροπολογία αυτή και να προσέλθει κατά τη συζήτηση της
δικής µας πρότασης νόµου, ώστε από κοινού να διαµορφώσουµε
όσο το δυνατόν καλύτερα τα άρθρα ή να συστήσει γι’ αυτόν το
σκοπό µία διακοµµατική οµάδα εργασίας στο Υπουργείο. 

Τέλος θα ήθελα να αναφερθώ και στην τροπολογία µε ειδικό
αριθµό 86 και ειδικό 89 που καταθέσανε πενήντα ένας Βουλευτές
από τα περισσότερα κόµµατα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε.
Την ενσωµάτωσή της στο παρόν νοµοσχέδιο τη θεωρούµε

απαραίτητη, προκειµένου να τροποποιηθεί η ρυµοτοµία του
χώρου του αθλητικού κέντρου του Γυµναστικού Συλλόγου Ηρα-
κλής σε περιοχή του Δήµου Θεσσαλονίκης και προκειµένου να
επιτραπούν κι άλλες, πέραν των αθλητικών, δραστηριότητες.

Για το πρόγραµµα «’Ηλιος» θέλω να παρατηρήσω ότι τα αρνη-
τικά σηµεία µάλλον είναι περισσότερα από τα θετικά, δεδοµένου
ότι δεν έχει γίνει µελέτη βιωσιµότητας ή business plan. 

Δεύτερον, δεν έχουν προσδιοριστεί οι τιµές πώλησης ούτε
έχουν εξασφαλιστεί οι αγοραστές για τις παραγόµενες ποσότη-
τες ενέργειας, οι δε διαδικασίες για τις διακρατικές συµφωνίες
διέλευσής τους είναι χρονοβόρες και αµφίβολης κατάληξης. 

Τρίτον, τα έσοδα του προγράµµατος θα διοχετεύονται απο-
κλειστικά στην εξυπηρέτηση του εξωτερικού χρέους. Ναι µεν
αυτό προβλέπεται από τη συµφωνία του Συµβουλίου Κορυφής
του Οκτωβρίου του 2011, αλλά όπως είπε και ο κύριος Υπουρ-
γός, έχει τεθεί όριο 15 δισεκατοµµύρια ευρώ. Γιατί λοιπόν δεν
τίθεται αυτό το όριο και στο σχέδιο νόµου, ώστε, όταν συµπλη-
ρωθεί, τα επιπλέον έσοδα να παραµένουν στη χώρα µας; 

Κύριοι Βουλευτές, το συγκεκριµένο σχέδιο νόµου σε ό,τι του-
λάχιστον αφορά το Ελληνικό, θα µπορούσε πραγµατικά να απο-
τελέσει παράδειγµα σωστής και ολοκληρωµένης επενδυτικής
πρωτοβουλίας και αυτό αναµέναµε. Οπωσδήποτε δεν είναι το κα-
τάλληλο πρότυπο ορθής περιβαλλοντικής και χωροταξικής πο-
λιτικής, απόλυτα φιλικής προς το περιβάλλον και µε χρήση
µεθόδων πράσινης τεχνολογίας. Παρ’ όλα αυτά, εδώ που έφερε
τη χώρα η προηγούµενη κυβέρνηση, καθιστά άµεση την ανάγκη
της για µεγάλες επενδύσεις.

Οφείλω λοιπόν όλα αυτά να τα λάβω υπ’όψιν και να ψηφίσω
επί της αρχής µε την ελπίδα ότι ο κύριος Υπουργός, που παρεµ-
πιπτόντως υποσχέθηκε εξήντα χιλιάδες θέσεις εργασίας, να χρη-
σιµοποιήσει κατά τον καλύτερο δυνατό τρόπο αυτήν την
εξουσιοδότηση που του παρέχει η ελληνική Βουλή.

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κ.
Ιωάννη Ιωαννίδη, Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης της Νέας Δηµοκρα-
τίας.

Καλείται να λάβει το λόγο ο Βουλευτής Μαγνησίας του
ΠΑΣΟΚ, κ. Κωνσταντίνος Καρτάλης. 

Παρακαλώ, κύριε Καρτάλη, έχετε το λόγο. Μην ξεχάσετε το
ρυθµιστικό του Βόλου.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΤΑΛΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
θεωρώ ότι αυτό είναι ένα πολύ σηµαντικό νοµοσχέδιο, παρά το
γεγονός ότι πραγµατεύεται τρεις διαφορετικές ενότητες: Η µία
που έχει να κάνει µε τη χωροταξική, πολεοδοµική οργάνωση της
χώρας και την ανάπτυξή της, η δεύτερη µε την ενέργεια και η
τρίτη µε τα βιοκαύσιµα και το βιοντίζελ. 

Θα πω ότι και τα Κεφάλαια Β’ και Γ’, δηλαδή αυτά που έχουν
να κάνουν µε τον ήλιο και τα βιοκαύσιµα, είναι στη σωστή κατεύ-
θυνση, γιατί είναι λογικό να δηµιουργήσουµε τις συνθήκες για τη
φυσική εξαγωγή παραγόµενου ηλεκτρικού ρεύµατος από ανα-
νεώσιµες πηγές ενέργειας προς χώρες της Ευρώπης, πόσο µά-
λιστα, όταν η Γερµανία αναθεώρησε το ενεργειακό της σχεδια-
σµό και το 2022 θα έχει κλείσει τους πυρηνικούς της αντιδρα-
στήρες, γεγονός που σηµαίνει ότι θα έχει ανάγκη σε εισαγόµενη
ηλεκτρική ενέργεια.

Είναι καιρός και η Ελλάδα να αναπτύξει εξωστρεφή παραγωγή
ενέργειας, για να µπορέσει να έχει και έσοδα, αλλά και να δηµι-
ουργεί συνθήκες ισχυρού ανταγωνισµού µε άλλες ευρωπαϊκές
χώρες. 

Το ίδιο ισχύει και για την ενσωµάτωση των οδηγιών για τα βιο-
καύσιµα στο Εθνικό Δίκαιο, µε την προϋπόθεση βέβαια ότι αυτή
η αγορά εξορθολογίζεται και έχει κανόνες οι οποίοι παρακολου-
θούνται µε πιστό και εντατικό τρόπο από τη διοίκηση.

Το Κεφάλαιο Α’ του νοµοσχεδίου είναι το βασικό κεφάλαιο σε
αυτό το νοµοσχέδιο σε ό,τι αφορά την πόλη της Αθήνας, την
πρωτεύουσα, στην στήριξη της εθνικής οικονοµίας.

Κύριε Υπουργέ, κατ’αρχάς θα ήθελα να πω ότι θεωρώ απολύ-
τως εσφαλµένη την τακτική που ακολουθεί η εταιρεία «ΕΛΛΗ-
ΝΙΚΟ Α.Ε.», να απευθύνει µε ένα συνολικό οριζόντιο τρόπο µε
αυτή τη managerial τεχνοκρατική αντίληψη, που πολλές φορές
συναρτάται µε ανθρώπους που το µόνο που τους ενδιαφέρει
είναι το οικονοµικό αντάλλαγµα, η οικονοµική ανταλλακτική αξία,
επιστολές έξωσης φορέων από το Ελληνικό, χωρίς να διακρίνει
ποιος φορέας είναι αυτός. 

Υπάρχουν δύο σχολεία, δύο κέντρα εξυπηρέτησης ατόµων µε
αναπηρία στο Ελληνικό. Το ένα ονοµάζεται Αµυµώνη και το άλλο
Ερµής. Το ένα είναι για άτοµα µε νοητική στέρηση και το δεύτερο
είναι για άτοµα που είναι τυφλά και έχουν πολλαπλές αναπηρίες.
Τα κέντρα αυτά δέχτηκαν επιστολή µε την οποία λέγεται ότι υπο-
χρεούνται να φύγουν από το χώρο των σχολείων δύο µήνες µετά
την ειδοποίηση της εταιρείας «ΕΛΛΗΝΙΚΟ Α.Ε.».  Η ίδια ακριβώς
επιστολή εστάλη και σε µία σειρά από άλλες ιδιωτικές χρήσεις
που υπάρχουν στο Ελληνικό, χωρίς καµµία απολύτως διάκριση.
Αυτός ο οριζόντιος τρόπος αντιµετώπισης των χρήσεων του Ελ-
ληνικού δηµιουργεί ένα τεράστιο πρόβληµα. 

Και θα σας παρακαλούσα αφού κάνατε σήµερα µία νοµοτε-
χνική διόρθωση στο άρθρο 8, όπου επιτρέπεται µε συµβάσεις µε-
ταξύ της «ΕΛΛΗΝΙΚΟ Α.Ε.» και δηµοσίων υπηρεσιών που είναι
εγκατεστηµένες στο ακίνητο της αρµοδιότητας της «ΕΛΛΗΝΙΚΟ
Α.Ε.» να παραµένει η Αστυνοµία, η Πυροσβεστική, η Εφορεία Αρ-
χαιοτήτων, να προσθέσετε και τα κέντρα εξυπηρέτησης ατόµων
µε αναπηρία τα οποία κατασκευάστηκαν µε χρήµα του ελληνικού
δηµοσίου και λειτουργούν στο 60% του προϋπολογισµού τους
µε δαπάνες των ιδίων των γονέων των παιδιών µε αναπηρία.

Σε ό,τι αφορά το Ελληνικό αυτό καθ’ εαυτό, στη δεύτερη ανά-
γνωση µάς δώσατε µία σειρά από θετικές ρυθµίσεις που βοη-
θούν στη βελτίωση των συνολικών ρυθµίσεων του νοµοσχεδίου.
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Μειώσατε το συνολικό ποσοστό κάλυψης, βελτιώσατε το ποσο-
στό κάλυψης µέσα στο χώρο του µητροπολιτικού πόλου πρασί-
νου, ενσωµατώσατε χρήσεις εκπαίδευσης και έρευνας και στο
παράκτιο µέτωπο και στο χώρο του Ελληνικού. Σήµερα όµως µας
δώσατε µία πολύ δυσάρεστη έκπληξη.

Η έκπληξη αυτή είναι η δυνατότητα, η οποία δίδεται στο νοµο-
σχέδιο, να κατασκευαστεί, να δηµιουργηθεί χώρος αµιγούς κα-
τοικίας στο παράκτιο µέτωπο, δηλαδή στους χώρους του Αγίου
Κοσµά και του Εθνικού Αθλητικού Κέντρου Αγίου Κοσµά µε συν-
τελεστή δόµησης ο οποίος είναι 0,6 και µε ποσοστό κάλυψης
40%. Εύλογα λοιπόν κάποιος µπορεί να αναρωτηθεί πώς από τη
δεύτερη ανάγνωση µέχρι σήµερα, που µεσολάβησαν µόλις τέσ-
σερις µέρες, προέκυψε αυτή η επενδυτική ανάγκη ή αυτή η
ανάγκη, αν θέλετε, ισοστάθµισης του αναπτυξιακού σχεδίου,
ώστε να προσθέσετε στο παράκτιο µέτωπο του Αγίου Κοσµά 0,6
συντελεστή και 40% συνολική έκταση δόµησης αµιγούς κατοι-
κίας; Αν κάποιος κάνει τους αριθµούς θα διαπιστώσει ότι αυτό
σηµαίνει τριακόσιες χιλιάδες τετραγωνικά µέτρα στην παραλία
του Αγίου Κοσµά ή αν αυτό το διαιρέσει για πενταώροφες πολυ-
κατοικίες, τετρακόσιες πολυκατοικίες ή χίλιες µεζονέτες των
τριακοσίων τετραγωνικών µέτρων. 

Με συγχωρείτε, αλλά πρόκειται για µια απολύτως εσφαλµένη
προσέγγιση την οποία δροµολογήσατε στο νοµοσχέδιο, η οποία
δεν βοηθά τη συνολική αξιοποίηση του χώρου και είναι προφα-
νές ότι έχει µόνο οικονοµικό αντικείµενο, τελείως δηλαδή διαφο-
ρετική προσέγγιση από αυτή που συζητήσαµε στην επιτροπή,
ένα µεικτό σχέδιο δηµόσιας και ιδιωτικής αξιοποίησης, προφα-
νώς προς όφελος της χώρας, για τη στήριξη του ιδιωτικού τοµέα
και την ανάπτυξη του ιδιωτικού τοµέα και των επενδύσεων.

Είχα πει τότε στην επιτροπή ότι δεν πρέπει να δηµιουργούµε
πόλεις µέσα στην πόλη. Τώρα πήγαµε ακόµα χειρότερα. Φτιά-
χνουµε µία παράκτια πόλη µέσα στην πόλη. Θα σας παρακαλέσω
να µας εξηγήσετε γιατί χρειάστηκε να προσθέσετε από την Πα-
ρασκευή µέχρι σήµερα αυτήν τη νέα ρύθµιση και ποιος είναι
αυτός ο λόγος που δροµολογείτε µία παράκτια πόλη από υψηλά
κτήρια των δεκαέξι µέτρων ή µεζονέτες χαµηλότερου ύψους στο
παράκτιο µέτωπο του Αγίου Κοσµά, εκεί που πρακτικά είχαµε
αποµονώσει το χώρο µε πολύ µεγάλο κόπο και µε πολλές δηµό-
σιες δαπάνες και στην πορεία προς το 2004, αλλά και µετά επί
της προηγούµενης Υπουργίας του ΥΠΕΚΑ, για να φύγουν χώροι
οι οποίοι αποµάκρυναν τους πολίτες;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το πρόβληµα που υπάρχει µε
την Ενότητα Α’ δεν είναι αν θα πρέπει να υπάρχει µεικτή χρήση
στο αεροδρόµιο του Ελληνικού. Προφανώς πρέπει να υπάρχει
µεικτή χρήση και δεν είναι δυνατόν να γίνει όλος ο χώρος πρά-
σινο. Κατά την άποψή µου, ο χώρος πρασίνου και ο ελεύθερος
χώρος πρέπει να αυξηθεί. Δεν πρέπει να είναι δύο χιλιάδες
στρέµµατα, πρέπει να είναι περισσότερο. Το είπα και στην επι-
τροπή. Ο κύριος Υπουργός µας διαβεβαίωσε ότι θα υπάρχει µέ-
ριµνα, ώστε να υπάρχει καλύτερη δυνατή αξιοποίηση αυτού του
χώρου. Επισηµαίνω ότι προσέθεσε µία διάταξη µε την οποία επι-
σηµαίνει ότι η συντήρηση του χώρου θα είναι ευθύνη ή της «ΕΛ-
ΛΗΝΙΚΟ Α.Ε.» ή του επενδυτή µε ρητό και κατηγορηµατικό
τρόπο.

Όµως το ερώτηµα είναι αν το αεροδρόµιο του Ελληνικού, έτσι
όπως θα αναπτυχθεί δηλαδή ο πρώην χώρος του αεροδροµίου,
ανταγωνίζεται την πόλη, την πρωτεύουσα, αν ανταγωνίζεται
όντως το κέντρο της πόλης που ερηµώνει, αν πρόκειται για συµ-
πληρωµατικές αναπτυξιακές πρωτοβουλίες, δηλαδή ο χώρος του
αεροδροµίου του Ελληνικού από τη µία µεριά και ο χώρος του
κέντρου της Αθήνας από την άλλη ή αν πρόκειται για ανταγωνι-
στικές διαδικασίες. Η απάντηση µπορεί να είναι και ναι και όχι.
Μπορεί να έρθει ένας επενδυτής ο οποίος θα αποφασίσει να
εξαντλήσει το συντελεστή δόµησης στην κατασκευή µόνο κτη-
ρίων κατοικίας. Μπορεί να έρθει ένας άλλος επενδυτής ο οποίος
θα αποφασίσει να δηµιουργήσει µία µεικτή χρήση, να έχει κέντρο
καινοτοµίας, επιχειρηµατικότητας, τουριστικές υποδοµές, αυτές
δηλαδή που παράγουν µόνιµες θέσεις εργασίας και πραγµατικά
ενισχύουν τον κοινωνικό ιστό και δηµιουργούν βιώσιµη ανάπτυξη.

Το νοµοσχέδιο δεν µπορεί να προσδιορίσει τους όρους επιλο-
γής. Γι’ αυτόν ακριβώς το λόγο, δεν µπορεί κανένας να αποφα-

σίσει ψηφίζοντας ή µην ψηφίζοντας το νοµοσχέδιο, αν τελικά η
αξιοποίηση του χώρου του Ελληνικού ανταγωνίζεται την πόλη
της Αθήνας ή όχι. Κατά την άποψή µου, έτσι, όπως είναι διατυ-
πωµένο, προφανώς θα ανταγωνίζεται και δεν είναι τυχαίο ότι δεν
ακολουθήθηκε ο ιεραρχικός σχεδιασµός, δηλαδή πρώτα το ρυθ-
µιστικό σχέδιο της Αθήνας και µετά η ανάπτυξη αυτής της πε-
ριοχής, που βεβαίως δεν είναι µία σηµειακή παρέµβαση λόγω
του µεγάλου εµβαδού, αλλά προφανώς έχει σηµειακό χαρα-
κτήρα κοιτώντας το λεκανοπέδιο της Αττικής.

Έχετε λοιπόν την υποχρέωση, κύριε Υπουργέ, να προσδιορί-
σετε µε πιο ρητό τρόπο πώς θα επιλεγεί ο ανάδοχος, ώστε να εί-
µαστε σίγουροι ότι προκύπτει βιώσιµη ανάπτυξη στην πόλη και
δεν γεµίζουµε απλώς την Αθήνα µε νέες κατοικίες, οι οποίες είναι
προφανώς και άγνωστο αν θα µπορέσουν να απορροφηθούν.

Επαναλαµβάνω πως πρόκειται για µεγάλο λάθος αυτό το
οποίο δροµολογήθηκε σήµερα µε την πρόσθεση αµιγούς κατοι-
κίας στο παράκτιο µέτωπο του Άγιου Κοσµά. Δεν ξέρω αν αυτό
είναι πρόταση η οποία έχει έρθει από το εξωτερικό, γιατί µου θυ-
µίζει τις προτάσεις του διαπρεπούς επιστήµονα και πολεοδόµου
του κ. Μπίγιου. Τον θυµάµαι το 2000 όταν είχε κληθεί να βοηθή-
σει στην αποκατάσταση του χώρου του πρώην Ιπποδρόµου Καλ-
λιθέας. Τότε είχε προτείνει όταν θα φύγει ο Ιππόδροµος –όπως
και έφυγε- να κατασκευαστούν µεζονέτες.

Άρα είναι ένα γενικό σκεπτικό που ακολουθεί µία σειρά από
πόλεις, αλλά δεν είµαι σίγουρος αν πρέπει να το ακολουθήσουµε
και στη δική µας πόλη. Αυτό γιατί είµαι εναντίον των µεζονέτων
ή των κατοικιών; Προφανώς και όχι, αλλά γιατί πιστεύω ότι αυτό
δεν παράγει βιώσιµη οικονοµική ανάπτυξη για την πόλη και προ-
φανώς αντιστρατεύεται την πολεοδοµική χωροταξική οργάνωση
της Αθήνας, που είναι και το βασικό ζητούµενο για να µπορέσει
η επένδυση να έχει ανταποδοτικότητα και να αντέξει µέσα στο
χρόνο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πιστεύω και ελπίζω ότι ο κύριος
Υπουργός θα µας διαβεβαιώσει ότι αυτά δεν είναι πράγµατα που
θα ισχύσουν. Πιστεύω –γιατί ξέρω την ευαισθησία του- ότι θα
φροντίσει ώστε τα Κέντρα Εξυπηρέτησης των Ατόµων µε Ανα-
πηρία να παραµείνουν στο χώρο του Ελληνικού, τουλάχιστον
µέχρι νεοτέρας, µέχρι να έρθει η διοίκηση και να βρει πού θα
πάνε αυτά τα παιδιά, που σήµερα πρέπει να έχουν ειδική µέρι-
µνα. 

Βεβαίως θα πρέπει να στηρίξουµε όλοι και το πρόγραµµα
«’Ηλιος» και τα βιοκαύσιµα, γιατί είναι προς όφελος της χώρας. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κ. Κων-
σταντίνο Καρτάλη.

Το λόγο έχει ο Βουλευτής Α’ Θεσσαλονίκης της Νέας Δηµο-
κρατίας, κ. Σταύρος Καλαφάτης.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καλούµαστε σήµερα να ψηφί-

σουµε ένα σχέδιο νόµου επιτέλους µε αναπτυξιακά χαρακτηρι-
στικά, να µιλήσουµε για κάτι που το ΠΑΣΟΚ είχε ξεχάσει: την
ανάπτυξη. Είναι µία έννοια την οποία η Νέα Δηµοκρατία και ο
Πρόεδρός της Αντώνης Σαµαράς, δεν έπαψαν σε κάθε τόνο και
µε κάθε ευκαιρία να αναδεικνύουν ως απαραίτητο στοιχείο για
να φύγουµε µπροστά. Δεν πάψαµε όλοι µας ως στελέχη της φι-
λελεύθερης παράταξης της χώρας, να προσπαθούµε µέσω της
πολιτικής µας δράσης να τονίζουµε και να ωθούµε σε κάθε συ-
ζήτηση και σε κάθε ενέργειά µας προς την κατεύθυνση της ανά-
πτυξης, ως µόνο εργαλείο για την έξοδο από την παρατεταµένη
οικονοµική ύφεση και τη συνακόλουθη οικονοµική κρίση. 

Είναι αυτονόητο λοιπόν ότι η Νέα Δηµοκρατία δεν µπορεί
παρά να βρίσκεται κοντά σε κάθε προσπάθεια η οποία έχει ανα-
πτυξιακά χαρακτηριστικά.

Γι’ αυτό η συµβολή µας στη σηµερινή συζήτηση θέλουµε να
έχει θετικό πρόσηµο. Ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας ανα-
φέρθηκε διεξοδικά και στις τρεις ενότητες και ιδιαίτερα στην
πρώτη αλλά και στην τρίτη.

Εγώ θα αναφερθώ στη δεύτερη ενότητα, στο πρόγραµµα
«’Ηλιος» και δεν µπορώ –αν και επί της αρχής συµφωνώ, αφού
φαίνεται να αποτελεί µία θετική αναπτυξιακή πρωτοβουλία- παρά
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να παραθέσω µια σειρά από επιφυλάξεις και παρατηρήσεις. 
Να σηµειωθεί, κύριε Υπουργέ, ότι κάποιες από τις επιφυλάξεις

αυτές δεν είναι µόνο δικές µας, αλλά προέρχονται και από πηγές
της ίδιας της Γερµανίας, χώρας που υποτίθεται ότι είναι ο βασι-
κός προορισµός της ενέργειας που θα παραχθεί. Έτσι οι παρα-
τηρήσεις αυτές έχουν να κάνουν µε τη γενικότερη αναπτυξιακή
θέση του συγκεκριµένου προγράµµατος, που συνδέεται νοµικά
άµεσα µε τη συµµετοχή εσόδων 15 δισεκατοµµυρίων ευρώ για
τη µείωση του δηµόσιου χρέους -είναι δέσµευση που καταγρά-
φεται στο κείµενο της Συνόδου Κορυφής της 26ης Οκτωβρίου
του 2011- µετέχει στο γενικότερο σχεδιασµό της διείσδυσης των
ΑΠΕ στο ενεργειακό ισοζύγιο της χώρας, παρουσιάζει πολλά αδι-
ευκρίνιστα σηµεία και θα µπορούσε να επιφέρει ενδεχοµένως
πρόσθετες επιβαρύνσεις για τους Έλληνες καταναλωτές ηλε-
κτρικής ενέργειας.

Το συγκεκριµένο πρόγραµµα έχει αναµφισβήτητα φιλόδοξα
αναπτυξιακά χαρακτηριστικά. Ευελπιστούµε λοιπόν όλοι στη δια-
σφάλιση όσο το δυνατόν καλύτερων θεσµικών προϋποθέσεων,
ώστε να βοηθήσουµε στην προσπάθεια να επιτύχει τους ιδιαί-
τερα φιλόδοξους στόχους του, αφήνοντας πίσω ισοπεδωτικές
λογικές, που άλλωστε ποτέ δεν µας εξέφραζαν, ούτε ως παρά-
ταξη, αλλά βεβαίως ούτε και εµένα προσωπικά. Βεβαίως στο
πλαίσιο αυτό υπάρχουν σηµαντικές πολιτικές παρατηρήσεις που
αφορούν κυρίως τις προϋποθέσεις διασφάλισης της αποτελε-
σµατικότητας του εγχειρήµατος. 

Συγκεκριµένα, ενώ η αρχική εξαγγελία µιλούσε για συνολική
εξαγωγή της παραγόµενης ενέργειας, στο νοµοσχέδιο γίνεται
µνεία για στατιστική µεταφορά ενέργειας. Κάτι τέτοιο είναι προ-
φανές ότι δεν ανταποκρίνεται στο σκοπό του εγχειρήµατος και
ωφελεί κυριότατα τη χώρα ή τις χώρες προορισµού. Στη συνέ-
χεια, ζήτηµα κοµβικής σηµασίας είναι η εξασφάλιση της δυνατό-
τητας διοχέτευσης της παραγωγής σε συµφέρουσες τιµές, κάτι
που δεν είναι ξεκάθαρο, αφού ως γνωστό οι τιµές για παρά-
δειγµα στη Γερµανία για αγορά ενέργειας από φωτοβολταϊκά συ-
στήµατα, είναι ιδιαίτερα χαµηλές σε σχέση µε τις εγχώριες.
Άλλωστε στην τιµή πώλησης θα πρέπει να συνυπολογιστούν και
οι τιµές χρέωσης των συστηµάτων από όπου θα διακινηθεί η
ενέργεια αυτή. 

Αν λοιπόν πάρουµε ως παράδειγµα την εξαγωγή ενέργειας
στη Γερµανία, πρώτη προϋπόθεση ενδεχοµένως είναι το γερµα-
νικό κράτος να αλλάξει την ίδια τη νοµοθεσία του. Η δεύτερη
προϋπόθεση είναι ο διαχειριστής ενέργειας να υπογράψει σύµ-
βαση αγοράς της εν λόγω ενέργειας. Και αυτό είναι απαραίτητο,
διότι στη Γερµανία η νοµοθεσία δεν επιτρέπει την αγορά ενέρ-
γειας από ΑΠΕ από το εξωτερικό.

Δεν έχει γίνει ακόµη σαφές µε ποιο τρόπο θα προσδιοριστεί η
τιµολόγηση της παραγόµενης ενέργειας. Δεν έχει γίνει ξεκάθαρο
αν πρόκειται για εγγυηµένη τιµή, για τιµή µε διαπραγµάτευση ή
µε κάποιον άλλο τρόπο. Επίσης δεν έχει οριστικοποιηθεί ποιος
θα είναι ο τελικός καταναλωτής που θα επιβαρύνεται µε τιµή πώ-
λησης, ενώ δεν γνωρίζουµε ποιες χώρες έχουν εκφράσει το
κατ’αρχήν ενδιαφέρον τους για την αγορά της παραγόµενης ηλε-
κτρικής ενέργειας. 

Βέβαια υπάρχουν από την πλευρά µας εντονότατες επιφυλά-
ξεις σχετικά µε τη διάταξη που προβλέπει προτεραιότητα στους
όρους σύνδεσης µε κίνδυνο ώριµες εγχώριες επενδύσεις άλλης
τεχνολογίας ΑΠΕ να πάνε πίσω. 

Επισηµαίνω το σφοδρό ενδεχόµενο η διάταξη αυτή να κριθεί
αντισυνταγµατική. Σίγουρα όµως ανεξαρτήτως των ανωτέρω,
ένας στόχος που θα πρέπει απαρεγκλίτως να επιτευχθεί, είναι η
αξιοποίηση των ελληνικών βιοµηχανιών φωτοβολταϊκών συστη-
µάτων και ελληνικών κατασκευαστικών εταιρειών για την επί-
τευξη όσο το δυνατόν µεγαλύτερης προστιθέµενης αξίας για την
οικονοµία της χώρας.

Η ανάπτυξη στην Ελλάδα, κύριε Υπουργέ, πρέπει να τρέξει
πρώτη στις ΑΠΕ και τα οφέλη της να διοχετευτούν προς το ελ-
ληνικό στοιχείο είτε µιλάµε για εταιρικές δράσεις είτε για την κοι-
νωνία.

Στο σηµείο αυτό θα πρέπει να θεωρήσουµε δικαιολογηµένες
τις έντονες αµφιβολίες και επιφυλάξεις για την επιτυχή υλοποί-
ηση του εγχειρήµατος, τις οποίες εγείρει το ζήτηµα των υποδο-

µών και δικτύων που απαιτούνται για τη µεταφορά της παραγό-
µενης ενέργειας. Μέσω των υφιστάµενων δικτύων ηλεκτρικής
ενέργειας είναι δεδοµένο ότι η παραγόµενη φυσική ενέργεια δεν
µπορεί να διακινηθεί εκτός Ελλάδας, γιατί απλούστατα τα δίκτυα
αυτά δεν επαρκούν. Και όλα αυτά παρά τις διαβεβαιώσεις ότι τα
υφιστάµενα δίκτυα επαρκούν.

Πώς θα γίνει αυτό, κύριε Υπουργέ; Θα σταµατήσει η διείσδυση
όλων των εγχώριων ΑΠΕ, για να αφιερωθούν οι υποδοµές µας
στο πρόγραµµα «’Ηλιος»; Αυτό αντιλαµβάνεστε ότι θα ήταν απλά
καταστροφική αναπτυξιακή προσπάθεια. 

Ακόµη δεν έχει διευκρινιστεί ποια όδευση θα ακολουθήσουν
τα διεθνή διευρωπαϊκά δίκτυα, για να µπορέσει να διακινηθεί η
παραγόµενη ενέργεια. Θα γίνει άραγε µέσω Ιταλίας; Ή από τα
Βαλκάνια; 

Επισηµαίνω ότι οι διαπραγµατεύσεις για τις διακλαδικές διε-
λεύσεις είναι µία εξαιρετικά περίπλοκη υπόθεση. Βεβαίως, η κα-
τασκευή νέων διευρωπαϊκών δικτύων µεταφοράς αποτελεί µία
νευραλγική παράµετρο και ένα σοβαρό στοίχηµα για την Ευρω-
παϊκή Ένωση που σχετίζεται µε την επάρκεια και ασφάλεια της
ηλεκτρικής ενέργειας της Κεντρικής Ευρώπης µε δεδοµένο τον
σταδιακό περιορισµό της λειτουργίας των µεγάλων πυρηνικών
εργοστασίων µετά το 2020. Αυτές όµως οι εξαγγελίες δεν πρό-
κειται να υλοποιηθούν πριν τα επόµενα δέκα χρόνια και εποµέ-
νως δεν µπορεί να στηριχθεί το δικό σας πρόγραµµα αποκλει-
στικά σ’ αυτές.

Είναι αναγκαίος λοιπόν ένας σαφής ορισµός ευρωπαϊκού πλαι-
σίου χρηµατοδότησης των εν λόγω διευρωπαϊκών υποδοµών και
δικτύων µεταφοράς ηλεκτρικής ενέργειας, για να µπορούµε να
µιλάµε για την ύπαρξη µιας στέρεης βάσης και προοπτικής για
το όλο εγχείρηµα του προγράµµατος «’Ηλιος». Πιστεύουµε ότι η
κατασκευή σε ορατό χρονικό ορίζοντα νέων υποδοµών µεταφο-
ράς τόσο µεγάλης ισχύος, είναι κάτι δύσκολο, λαµβάνοντας
υπ’όψιν επιπρόσθετα και το γεγονός ότι τα τελευταία χρόνια δεν
έχει επιτευχθεί σηµαντική πρόοδος, όσον αφορά την αναβάθµιση
έστω του εσωτερικού δικτύου της χώρας.

Από την άλλη µεριά η εκτίµηση της πρόβλεψης εσόδων 15 δι-
σεκατοµµυρίων ευρώ για τη µείωση του δηµοσίου χρέους, η
οποία δεσµεύει µελλοντικά τη χώρα να αναζητήσει ισοδύναµο
ποσό στην περίπτωση ενδεχόµενης αποτυχίας µη έναρξης ή  µε-
ρικής υλοποίησης του προγράµµατος «’Ηλιος», αποτελεί άλλο
ένα προβληµατικό σηµείο του όλου ζητήµατος. Και µιλάµε
σαφώς για µια πρόβλεψη µε πολλά ερωτηµατικά, αµφισβητού-
µενη πρόβλεψη, γιατί αυτή στηρίζεται σε κάποιες  πρόχειρες
εκτιµήσεις, κατά την άποψή µας, του ΥΠΕΚΑ και όχι σε κάποια
ολοκληρωµένη και εµπεριστατωµένη µελέτη που θα λάµβανε υπ’
όψιν όλες τις παραµέτρους δυσκολίας, στις οποίες ενδεικτικά
αναφέρθηκα. 

Δεν µπορεί όµως κανείς σε καµµία περίπτωση να εκτιµά, να
προβλέπει και να καταλήγει σε ποσά 15 δισεκατοµµυρίων ευρώ
ή και 20 δισεκατοµµυρίων ευρώ ή να µιλά για 10GW εξαγόµενης
ενέργειας, εκτός αν τελικά λειτουργήσει η στατιστική µεταφορά,
πράγµα που για εµάς έχει πολλούς αστερίσκους. Θα µας έβρισκε
αντίθετους ακόµη και στην αρχική αποδοχή ενός τέτοιους εγχει-
ρήµατος. 

Μόνο η ολοκλήρωση µιας εµπεριστατωµένης µελέτης θα µπο-
ρούσε να δώσει τις όποιες νοµικές, τεχνικές και οικονοµικές πα-
ραµέτρους και προϋποθέσεις, για να τρέξει αποτελεσµατικά και
αποδοτικά το έργο. Και αυτή σήµερα δεν υπάρχει, γιατί χωρίς
µελέτη που να συνεκτιµά τις εν λόγω παραµέτρους και δίχως σα-
φείς ενδείξεις ενδιαφέροντος για συµµετοχή επενδυτών στο
πρόγραµµα, µπορεί να οδηγηθεί το εγχείρηµα σε αδιέξοδο. Δυ-
στυχώς το ενδεχόµενο αυτού του αδιεξόδου κινδυνεύει να το
πληρώσει τελικά ο Έλληνας καταναλωτής ηλεκτρικής ενέργειας
που θα αναγκαστεί να αγοράζει υποχρεωτικά την, ως γνωστό,
ακριβή ενέργεια που δεν θα διοχετεύεται στο εξωτερικό. 

Ταυτόχρονα την ενδεχόµενη αποτυχία θα κληθούν επίσης να
την πληρώσουν οι εγχώριοι επενδυτές φωτοβολταϊκών συστη-
µάτων ή άλλων τεχνολογιών ΑΠΕ όπως είναι η αιολική. 

Με αυτήν λοιπόν την προοπτική του αδιεξόδου εµείς είµαστε
αντίθετοι. Εµείς συµφωνούµε µόνο σε σοβαρές και ουσιαστικές
αναπτυξιακές προσπάθειες και για αυτό διατυπώνουµε τις επι-
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φυλάξεις µας. Επισηµαίνουµε, λοιπόν, τα ανωτέρω, γιατί είναι
προφανές ότι την ενδεχόµενη αποτυχία ή τη µερική υλοποίηση
του εγχειρήµατος -κάτι που απευχόµαστε- κινδυνεύουν να την
πληρώσουν τελικά ο Έλληνας καταναλωτής ηλεκτρικής ενέρ-
γειας, οι εγχώριοι επενδυτές φωτοβολταϊκών συστηµάτων ή
άλλων τεχνολογικών ΑΠΕ, αλλά και συνολικά η χώρα κι οι πολίτες
της. Γι’ αυτό και πρέπει να γίνει κατανοητό ότι οι όποιες ανησυ-
χίες και επιφυλάξεις διατυπώνονται, κινούνται προς την κατεύ-
θυνση διασφάλισης όσο το δυνατόν καλύτερων θεσµικών
προϋποθέσεων για την ουσιαστική υποβοήθηση της επίτευξης
των, οµολογουµένως, εξαιρετικά φιλόδοξων στόχων του εγχει-
ρήµατος.

Στόχος είναι να βοηθήσουµε το ελπιδοφόρο πρόγραµµα
«’Ηλιος» να θωρακιστεί θεσµικά, ώστε να τεθεί πάνω σε υγιείς
βάσεις, να ενισχυθούν ουσιαστικά οι διαδικασίες υλοποίησής
του, καθώς και η µετέπειτα λειτουργικότητα, η αποδοτικότητα
και εν γένει η αποτελεσµατικότητά του, προς όφελος της Ελλά-
δας και της Ευρώπης. Γιατί επαναλαµβάνω ότι το πρόγραµµα
«’Ηλιος» ως ιδέα και ως πρόθεση, θα µπορούσε κάποιος να ισχυ-
ριστεί ότι κινείται προς τη σωστή λογική υπό την προϋπόθεση ότι
πληρούνται οι όροι που ανέφερα, στη λογική της αναγκαίας αφε-
τηρίας για την Ελλάδα, που απαιτεί τη δηµιουργία νέων αναπτυ-
ξιακών παραµέτρων και προοπτικών γι’ αυτήν και τους πολίτες
της. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας  Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κ. Κα-
λαφάτη. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο Βουλευτής του Λαϊκού Ορθό-
δοξου Συναγερµού κ. Ιωάννης Κοραντής µε επιστολή του στον
Πρόεδρο της Βουλής ζητεί άδεια ολιγοήµερης απουσίας του στο
εξωτερικό. Η Βουλή εγκρίνει;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Η Βουλή ενέκρινε τη ζη-

τηθείσα άδεια. 
Το λόγο έχει ο Ανεξάρτητος Βουλευτής Νοµού Αττικής, κ. Αθα-

νάσιος Λεβέντης. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν είναι το «φόρτε» της ελλη-

νικής πολιτείας οι χωροταξικοί και οι άλλοι σχεδιασµοί και βλέ-
πουµε τις συνέπειες: άναρχη δόµηση, άναρχες πόλεις, χωρίς
υποδοµές κι όλα τα σχετικά, τα οποία υφιστάµεθα όλοι κι από τα
οποία πάσχουν όλες οι ελληνικές πόλεις. 

Υπήρξε το Ρυθµιστικό Σχέδιο της Αθήνας. Ολοκληρώθηκε.
Αυτό όµως το ρυθµιστικό σχέδιο, κύριε Υπουργέ, παραγκωνί-
στηκε. Και έρχεται το Ελληνικό εδώ, µε τη µορφή νοµοσχεδίου,
τη στιγµή που πολύ νωρίτερα έχει προκηρυχθεί ήδη διαγωνι-
σµός. Και µετά έρχεται το νοµοσχέδιο και µετά θα έρθει το ρυθ-
µιστικό, από το οποίο θα έπρεπε να ξεκινήσουµε. 

Από εκεί και πέρα, τι γίνεται στο Ελληνικό; Κύριε Υπουργέ, τι
θέλετε να κάνετε στο Ελληνικό; Τελικά θέλετε να κάνετε µία µε-
γαλούπολη -αυτό συµπεραίνεται- τριών εκατοµµυρίων πεντακο-
σίων χιλιάδων τετραγωνικών και τώρα βλέπουµε ότι και στον Άγιο
Κοσµά πάει να γίνει οικιστική αξιοποίηση. Δεν φθάνει αυτή η δο-
µηµένη επιφάνεια που έχουµε στη χώρα µας ή τουλάχιστον δεν
φθάνει σ’ αυτές τις περιοχές; Να αφήσουµε να ανασάνει λίγο ο
τόπος. 

Όταν το Ελληνικό έπαψε να λειτουργεί και µετεγκαταστάθη-
καν οι υπηρεσίες της Πολιτικής Αεροπορίας στα Σπάτα, τότε είχε
υπάρξει κατηγορηµατική δέσµευση της ελληνικής πολιτείας ότι
αυτό δεν πρόκειται να χρησιµοποιηθεί παρά µόνον ως πάρκο.
Κατ’ αρχάς κακώς έκλεισε το Ελληνικό, γιατί καµµία χώρα δεν
καταργεί αεροδρόµια. Είναι χώροι, αν θέλετε, ελεύθεροι και
χώροι ανάσας. Έκλεισε λοιπόν το Ελληνικό. Κύριε Υπουργέ, ανά-
µεσα στα άλλα υπήρχε µάλιστα και µια δέσµευση, ότι η όποια
αξιοποίηση όποιου χώρου του Ελληνικού θα είχε σαν αποτέλε-
σµα ένα 10% των οικονοµικών ωφεληµάτων που θα προέκυπταν
να δοθεί στις πόλεις των Μεσογείων, οι οποίες πλήττονται απ’
αυτές τις δραστηριότητες και των οποίων ξέρουµε πώς πήραν
τα χωράφια και όλα αυτά που προηγήθηκαν.

Ο κ. Σηµίτης είχε δεσµευθεί ότι θα αξιοποιηθούν οκτακόσια

στρέµµατα, µε την προοπτική τα έσοδα απ’ αυτά τα οκτακόσια
στρέµµατα να χρησιµοποιηθούν για τη λειτουργία του πάρκου,
αλλά και για να εξασφαλιστούν ελεύθεροι χώροι µέσα στο κέν-
τρο της πρωτεύουσας, που ασφυκτιά. Τίποτα απ’ όλα αυτά δεν
έγινε. 

Τώρα έτσι, όπως έρχεται το νοµοσχέδιο, εµείς τι επιδιώκουµε;
Επιδιώκουµε να έρθουν επενδυτές. Συνήθως είναι καιροσκόποι
αυτοί οι επενδυτές και απ’ ό,τι έχουµε τουλάχιστον µέχρι τώρα
πληροφορηθεί και από τις κινήσεις που έχουν γίνει, θα είναι άν-
θρωποι οι οποίοι προσπαθούν να εξασφαλίσουν όσο το δυνατόν
µεγαλύτερα κέρδη. Αυτό θα έχει ως συνέπεια να κτίσουν και να
υψώσουν και ουρανοξύστες. Αυτό το ρώτησα επανειληµµένα και
δεν έχω πάρει απάντηση. Θα κτιστούν ουρανοξύστες σ’ αυτόν
το χώρο; Πόσοι; Καµµία απάντηση δεν υπήρξε. Δεν ξέρω, κύριε
Υπουργέ, αν έχετε αποφασίσει τουλάχιστον να δώσετε µία απάν-
τηση σήµερα. 

Ύστερα είναι και ο συντελεστής δόµησης 0,6%. Θα µείνουν
δύο χιλιάδες στρέµµατα για το πάρκο. Από τα δύο χιλιάδες
στρέµµατα το 75% θα είναι –λέει- οι λειτουργικοί χώροι συν το
πράσινο. Δεν προσδιορίζεται πόσο θα είναι το πράσινο. Φοβού-
µαστε ότι θα είναι πολύ µικρό, ίσως και το 1/3. 

Κύριε Υπουργέ, το είπα και στην επιτροπή. Εσείς δεν διακρί-
νεστε για την τέλος πάντων, ιδιαίτερη περιβαλλοντική και οικο-
λογική σας ευαισθησία. Δεν θέλω να πω για τα οικονοµικά. Θα
κρίνει η ιστορία την πολιτεία σας στην οικονοµία. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ (Υπουργός Περιβάλλον-
τος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Για να καταλάβω, να
πάρω τώρα το λόγο επί προσωπικού;

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ: Γιατί όχι, κύριε Υπουργέ; Για την οι-
κολογική σας ευαισθησία έχετε δώσει δείγµατα και δεν είναι και
τόσο µεγάλη. Φοβόµαστε λοιπόν, όσον αφορά αυτά που θεσπί-
ζονται τώρα, ότι αν εσείς αύριο είστε και πάλι Υπουργός ή αν
είναι κάποιος άλλος Υπουργός µε παρόµοια νοοτροπία, τότε κι
αυτά θα περιοριστούν ακόµη περισσότερο µέχρι να µείνουν κάτι
µικρά «µπακλαβαδάκια». 

Ύστερα υπάρχει µια σειρά από υποδοµές, τις οποίες έχει πλη-
ρώσει η ελληνική πολιτεία σαν ολυµπιακές εγκαταστάσεις, σαν
άλλες εγκαταστάσεις εκεί πέρα. Τι θα γίνουν αυτές οι υποδοµές;
Θα µετεγκατασταθούν. Το κόστος µεταφοράς, ο χώρος της µε-
τεγκατάστασης, όλα αυτά πόσο θα στοιχίσουν; Υπολογίζεται ότι
θα κερδίσουµε 5 δισεκατοµµύρια απ’ αυτήν τη διαδικασία µέσα
σε δεκαπέντε χρόνια. Όλες αυτές οι ιστορίες οπωσδήποτε θα
έχουν σοβαρές οικονοµικές επιπτώσεις. 

Εµείς είµαστε αντίθετοι σ’ αυτά τα µεγαλεπήβολα, ανεδαφικά
και καταστροφικά σχέδια, σε µια υπερδόµηση σ’ αυτήν τη συγ-
κεκριµένη περιοχή. Θέλουµε λοιπόν µια ανακατανοµή µέρους
των ωφεληµάτων µέσα σ’ ένα περιορισµένο όµως πλαίσιο και
ελεύθερη πρόσβαση του κοινού στο θαλάσσιο µέτωπο αλλά και
σ’ αυτές τις κοινόχρηστες εγκαταστάσεις που θα πρέπει να λει-
τουργήσουν εκεί. Γι’ αυτό λοιπόν επί της αρχής καταψηφίζουµε
αυτό το νοµοσχέδιο.

Ερχόµαστε και στο άλλο θέµα, των φωτοβολταϊκών τόξων. Εί-
µαστε υπέρ των ανανεώσιµων πηγών ενέργειας, αλλά όσον
αφορά τις ανανεώσιµες πηγές ενέργειας πρέπει να τηρούµε ορι-
σµένους κανόνες. Επανειληµµένα έχω καταγγείλει και µέσα σ’
αυτήν τη Βουλή ότι στην κορυφογραµµή της Πάρνηθας που
κάηκε από την πυρκαγιά και στην κορυφογραµµή του Κιθαιρώνα
που κάηκε από την ακόλουθη, την άλλη χρονιά, πυρκαγιά, σ’ όλη
αυτήν τη διαδροµή έχουν εγκατασταθεί ανεµογεννήτριες. Κύριε
Υπουργέ, µε τον τρόπο αυτό που οι δύο εισηγητές έφεραν την
εισήγηση για τα φωτοβολταϊκά στην Πεντέλη, ερχόµαστε τώρα
µέσα σε αναδασωτέα περιοχή να εγκαταστήσουµε φωτοβολ-
ταϊκά. Και αναρωτιόµαστε, όσον αφορά αυτές τις πυρκαγιές:
Μήπως υπάρχει και κάποια άλλη στόχευση που δεν µπορούµε
να την εξηγήσουµε, όταν βλέπουµε κάθε τόσο να κατακαίγονται
τα δάση; Η Πεντέλη είναι µια περιοχή ιδιαιτέρου φυσικού κάλ-
λους, ένα ιστορικό βουνό, ένα µνηµείο της φύσης ωραιότατο και
σε καµµία περίπτωση σ’ αυτό που κατέστρεψαν οι πυρκαγιές και
που πάει να αναπληρώσει και να αναπλάσει η φύση και για το
οποίο η πολιτεία έχει θεσµοθετήσει ότι είναι αναδασωτέα πε-
ριοχή, δεν πρέπει να εγκαταστήσουµε φωτοβολταϊκά τόξα. 
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Η Εκκλησία µπορεί να αξιοποιήσει την περιουσία της. Ασφα-
λώς και πρέπει να την αξιοποιήσει κατά το δοκούν, µε τους νό-
µους που ισχύουν και για τους άλλους Έλληνες πολίτες, όχι
όµως σε αναδασωτέες περιοχές και ειδικότερα στην Πεντέλη.
Αυτό είναι κάτι για το οποίο εµείς είµαστε κατηγορηµατικά αντί-
θετοι. Εποµένως σ’ αυτήν την τροπολογία λέµε «ΟΧΙ».

Θα ήθελα, κύριε Υπουργέ, να τονίσω και κάτι άλλο. Με πρό-
σφατη απόφαση δόθηκαν στους δήµους οι παραλίες, οι µαρίνες
κ.λπ.. Εξαιρέθηκαν όµως οι Μαρίνες της  Βούλας - Βουλιαγµέ-
νης. Γιατί γίνεται αυτή η εξαίρεση; Φοβόµαστε ότι κι εδώ στο
πίσω µέρος του µυαλού σας υπάρχει η αξιοποίηση, παρόµοια µε
αυτήν που πάει να γίνει στον Άγιο Κοσµά και στο Ελληνικό. Γιατί
δεν δίνονται στο δήµο; Θα πρέπει λοιπόν και τα αντισταθµιστικά
οφέλη να δοθούν στα Μεσόγεια όπου η πολιτεία έχει αναλάβει
δέσµευση µε νοµοθετική ρύθµιση και επίσης, όπως έγινε και µε
τους άλλους δήµους για τις άλλες µαρίνες και τις ακτές, να δο-
θούν στη Βούλα - Βουλιαγµένη κι αυτές οι ακτές. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση):  Σας ευχαριστούµε, κύριε

Λεβέντη.
Το λόγο έχει τώρα η Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ στο Νοµό Τρικά-

λων, κ. Μερεντίτη. 
ΑΘΑΝΑΣΙΑ ΜΕΡΕΝΤΙΤΗ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριοι συνάδελφοι, σήµερα συζητάµε ένα νοµοσχέδιο που

αποτελείται από τρεις βασικές ενότητες, οι οποίες µπορούν να
αποτελέσουν µία θεµελιώδη βάση για να µπορέσουµε να εφαρ-
µόσουµε τις πρόσφατες δεσµεύσεις µας στο µνηµόνιο συνεργα-
σίας, µπορούν να συµβάλουν στην ανάπτυξη της οικονοµίας της
Ελλάδος, να αξιοποιηθούν και να προσφέρουν θέσεις εργασίας.
Μιλάµε, εδώ, για την αξιοποίηση του Ελληνικού, για το πρό-
γραµµα «’Ηλιος» και για τα βιοκαύσιµα. 

Η αξιοποίηση του Ελληνικού µπορεί να συµβάλει θετικά και ου-
σιαστικά στην αποπληρωµή του δηµόσιου χρέους, να διευκολύ-
νει τη διαδικασία οικονοµικής προσαρµογής και να βελτιώσει την
ανάπτυξη της οικονοµίας, τα οποία είναι µεγάλα εγχειρήµατα,
µεγάλες φιλοδοξίες, όλα αυτά, δηλαδή, που χρειάζεται η χώρα
µας αυτήν τη στιγµή.

Το πρόγραµµα «’Ηλιος» µε απλά λόγια, σηµαίνει ότι εµείς που
έχουµε ηλιοφάνεια τριακόσιες περίπου ηµέρες το χρόνο από τις
τριακόσιες εξήντα πέντε, στη διάρκεια των οποίων µας δίνεται
αυτό το θείο δώρο, αποφασίζουµε, επιτέλους να το εκµεταλλευ-
θούµε -µε την καλή έννοια- και να βοηθήσουµε, γιατί ακούγεται
το διαβάζουµε και είναι δεδοµένο ότι άλλες ευρωπαϊκές χώρες
και εν προκειµένω η Γερµανία πολύ σύντοµα θα έχουν ανάγκη.
Εµείς λοιπόν ούτε καν δανείζουµε. Γιατί διαβάζω ότι του δανεί-
ζουµε τον ήλιο. Τον ήλιο µας δεν τον δανείζουµε. Ο ήλιος δεν τε-
λειώνει, δεν φεύγει, εδώ είναι. Απλά δεν τον εκµεταλλευόµαστε
µε τον καλύτερο δυνατό τρόπο για τη χώρα και για την υπόλοιπη
Ευρώπη.

Θέλω να πω ότι έχουµε αναφέρει όλοι πολλές φορές εδώ να
εκµεταλλευθούµε τον ορυκτό πλούτο, ο οποίος µπορεί να υπάρ-
χει, αλλά και να τελειώσει. Ο ήλιος θα είναι πάντα εδώ, ποτέ δεν
θα διαµαρτυρηθεί,  ποτέ δεν θα τελειώσει, θα φωτίζει εµάς, θα
µας ζεσταίνει, αλλά θα µας βοηθάει και οικονοµικά. 

Άρα, είναι ένα µεγάλο εγχείρηµα, στην υλοποίηση του οποίου
εµείς είµαστε θετικοί. Πρέπει εποµένως να συµβάλλουµε. Απλά
να δούµε πώς µπορεί να γίνεται η αδειοδότηση όσο το δυνατόν
γρηγορότερα, µε τις καλύτερες προϋποθέσεις, για να µην υπάρ-
ξουν ολιγωρίες. 

Βεβαίως, θα ήθελα να αναφερθώ και στη συζήτηση που έγινε
παρασκηνιακά και µη, για την ενδεχόµενη κατάθεση της τροπο-
λογίας για την Πεντέλη. Κατ’ αρχάς σε αυτήν την τροπολογία µι-
λάµε για παραχώρηση γης και όχι για τον ήλιο. Και για µία
έκταση που ήταν διακατεχόµενη και µάλιστα αναδασωτέα. Είναι
τελείως διαφορετικό από αυτό που επιχειρούµε µε το «’Ηλιος».
Επίσης, διάβασα µία συνέντευξη του κυρίου Υπουργού στην
οποία αναφέρεται ότι οι Βρυξέλλες διατίθενται µε χρήµατα κοι-
νοτικά να βοηθήσουν στην επέκταση των δικτύων, πράγµα εξί-
σου σηµαντικό. Άρα όχι µεµψιµοιρία. Να ατενίζουµε µακριά και
να συµπράττουµε για να µπορέσουµε να βοηθήσουµε τη χώρα
και κυρίως να σχεδιάσουµε το µέλλον των παιδιών. 

Έρχοµαι τώρα στο Ελληνικό. Το συζητήσαµε πολλές φορές
στην επιτροπή και όχι µόνο και εγώ θα έλεγα ότι αργήσαµε. Στο
παρελθόν -δεν θέλω να επανέρχοµαι αλλά αναγκάζοµαι- επιχει-
ρήθηκε µία προσπάθεια, όταν ήταν κυβέρνηση το ΠΑΣΟΚ το
2004, την οποία εγκαταλείψαµε, χάθηκε χρόνος και δεν αξιοποι-
ήθηκε σωστά. Αλλά τώρα, ας τολµήσουµε, γιατί δεν έχουµε πε-
ριθώρια και δεν έχουµε  δικαίωµα να καθυστερούµε. Μιλάµε για
µία έκταση που θα αλλάξει την υπόθεση της Αθήνας και όχι µόνο.
Μία έκταση που είναι µεγαλύτερη από πάρκα, όπως αυτό της
Νέας Υόρκης που καθορίζουν τη λειτουργία πόλεων, στη συγκε-
κριµένη περίπτωση της Νέας Υόρκης, την καθορίζουν επί χρόνια
ολόκληρα. Και εµείς µε το λαϊκισµό µας δεν θα ήθελα να πω ότι
επρόκειτο για λαϊκισµό- αλλά είναι σίγουρο ότι δεν θέλαµε, δεν
τολµήσαµε, δεν είχαµε πολιτική βούληση όλα αυτά τα χρόνια, να
το προχωρήσουµε. 

Είναι πολύ θετικό, κύριε Υπουργέ, εγώ τουλάχιστον το είδα
πολύ θετικά ότι οδηγηθήκαµε σε µία µείωση του συντελεστή.
Αυτό ήταν µία θετική εξέλιξη, όµως διαβάζω και ειπώθηκε και
από τους συναδέλφους, οι οποίοι µίλησαν πριν από εµένα, ότι
έχουµε αύξηση του συντελεστή στο παράκτιο µέτωπο. Και εδώ
θέλω να προσθέσω και την άλλη παράµετρο, για την οποία έκανα
λόγο και στην επιτροπή ότι πρέπει να δούµε µε ποια κριτήρια θα
επιλεγεί ο επενδυτής.

Τι θέλω να πω; Δεν µπορούµε να γυρίσουµε σε καµιά περί-
πτωση στη λογική της νοοτροπίας του ’50, του ’60, όταν κυριαρ-
χούσε το σύνθηµα «κτίστε, κτίστε, κτίστε». Και δεν είναι ανάπτυξη
αυτή. Πρέπει να επιλέξουµε µε ένα κριτήριο το οποίο είναι κυ-
ρίαρχο για εµένα. Είναι η βιώσιµη ανάπτυξη, µια ανάπτυξη που
θα παράγει συνεχώς πλούτο. Εξάλλου ξέρει η ηγεσία του Υπουρ-
γείου Περιβάλλοντος γνωρίζει ότι υπάρχουν ήδη αδιάθετες µε-
ζονέτες στην Αθήνα. Πρέπει σε αυτό να βοηθήσει η αξιοποίηση
του Ελληνικού, για να µπορέσει η Αθήνα να αλλάξει λειτουργικά
αλλά και να αποτελέσει έναν ελκυστικό προορισµό, που θα προ-
σφέρει το κάτι διαφορετικό στους µελλοντικούς, πιθανούς επι-
σκέπτες της.

Έρχοµαι τώρα και δεν θα κουραστώ ποτέ να επανέρχοµαι στο
θέµα της Μεσοχώρας. Σας παρακαλώ, επειδή µιλάµε για ενέρ-
γεια, κύριε Υπουργέ, να είµαστε αυτάρκεις και εδώ και χρόνια
ολόκληρα, χρόνια που πρέπει να αποτελούν ντροπή, όνειδος και
εφιάλτη για όλο το πολιτικό σύστηµα της χώρας, εκεί πάνω στα
ορεινά µέρη του Νοµού Τρικάλων είναι πεταµένα δισεκατοµµύ-
ρια των Ελλήνων πολιτών, που περιµένουν πολλά χρόνια να αξιο-
ποιηθούν ώστε να επανέλθει η ανάπτυξη και να βοηθηθεί
ολόκληρη η χώρα. Είναι κρανίου τόπος. Είναι ευκαιρία, είναι πρό-
κληση -και θα έλεγα- στην ηγεσία του Υπουργείου Ανάπτυξης να
προχωρήσει, να τολµήσει, να επενδύσει, να τελειώσει, να ανοίξει
η στρόφιγγα και να γεµίσει το Φράγµα της Μεσοχώρας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού)

Κλείνω, κυρία Πρόεδρε.
Και επειδή µιλάµε για το τρίτο κοµµάτι για τα βιοκαύσιµα, θα

σας καταθέσω σε εσάς, εδώ, κύριε Υπουργέ, στην ηγεσία και
στον παριστάµενο Υπουργό και το Γενικό Γραµµατέα Ενέργειας,
θέλω να εξετάσετε µία πρόταση που ήρθε σε εµένα –φαντάζοµαι
και στους άλλους συναδέλφους- την οποία θα ήθελα να εξετά-
σετε και η οποία αφορά τη δυνατότητα εγκατάστασης µονάδας
παραγωγής βιοκαυσίµου από λίπη και έλαια για επιτόπια χρήση
θέρµανσης θερµοκηπίων. Τα θερµοκήπια στην  Ελλάδα και ιδιαί-
τερα στη Θεσσαλία, αυξάνονται όλο και περισσότερα. Πρόκειται
για µία παραγωγική προσπάθεια. Μία προσπάθεια να ξεφύγουµε
αρχικά από την επιδοτούµενη γεωργία, αυτή που κατέστρεψε το
παραγωγικό µοντέλο της χώρας και να προχωρήσουµε σε αυτό
το διατροφικό µοντέλο, χάρη στο οποίο µπορούµε να διεκδική-
σουµε τη θέση µας στην παγκόσµια αγορά. Παρουσιάζει όµως
προβλήµατα και ένα από αυτά είναι το κόστος παραγωγής. Όσον
αφορά το κόστος παραγωγής, πέραν των άλλων παραµέτρων,
µία σηµαντική παράµετρος είναι η ενέργεια.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΡΓΥΡΗΣ)

Η πρόταση που έχω στα χέρια µου φαίνεται ότι µειώνει το κό-
στος παραγωγής.
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Θα την καταθέσω στα Πρακτικά, θα ήθελα να την εξετάσει η
ηγεσία του Υπουργείου και εάν και εφόσον µπορούµε πολύ γρή-
γορα να προχωρήσουµε. Θα είναι µία πολύ θετική εξέλιξη γι αυτό
που λέµε παραγωγική δραστηριότητα των θερµοκηπίων και όχι
µόνο. 

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Αθανασία Μερεντίτη, κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το λόγο έχει ο Ανεξάρ-

τητος Βουλευτής στο Νοµό Αττικής ο κ. Γεώργιος Βλάχος.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, θα προτιµούσα να είναι η πολιτική ηγεσία του

Υπουργείου Περιβάλλοντος, αλλά δεν είναι. Θα πω κάποιες πα-
ρατηρήσεις, που θέλω, για πολύ συγκεκριµένο θέµα, είναι συ-
νεργάτες εδώ και θα ήθελα να µεταφερθεί, ούτως ώστε µέχρι
αύριο που θα τελειώσει η συζήτηση, να έχουµε µία οριστική
θέση, αυτό που, κατά τη γνώµη µου, δεν είχαµε επί της ουσίας
κατά τη συζήτηση στην επιτροπή.

Έρχοµαι όσον αφορά στα αντισταθµιστικά, τα οποία προβλέ-
πονταν για τους δήµους των Μεσογείων, τότε, µε το νόµο κατα-
σκευής του αεροδροµίου «Ελευθέριος Βενιζέλος». Τότε θυµίζω
ότι αυτός ο νόµος προέβλεπε το 10% των εσόδων που θα προ-
έκυπταν από την αξιοποίηση του αεροδροµίου του Ελληνικού να
δοθούν στους δήµους των Μεσογείων, οι οποίοι στο µεταξύ, θα
είχαν επιβαρυνθεί από τη δηµιουργία, την κατασκευή και τη λει-
τουργία του αεροδροµίου.

Τώρα λοιπόν που όλα δείχνουν ότι φτάνει η στιγµή αξιοποί-
ησης του Ελληνικού, εµείς, οι πολίτες των Μεσογείων, απαιτούµε
από την επίσηµη πολιτεία να κρατήσει το λόγο της, να είναι συ-
νεπής, όπως οφείλει. Και αυτό είναι πέρα από κυβερνήσεις και
από οτιδήποτε άλλο.

Η προσπάθεια που έγινε στη συζήτηση στην επιτροπή να κα-
ταργηθεί –το είδαµε και αυτό, σε ένα ενδιάµεσο σχέδιο εργα-
σίας- αυτή η ρύθµιση του 1995, θα έλεγα ότι µαρτυράει κάποιες
σκοπιµότητες και σε κάθε περίπτωση δεν είναι στη σωστή κατεύ-
θυνση.

Όπως επίσης δεν είναι στη σωστή κατεύθυνση και η ρύθµιση
που ήρθε στο άρθρο 2 στην παράγραφο 8 όπου εκεί, ουσιαστικά
µαζί µε όλους τους δήµους του Λεκανοπεδίου, έχουν προστεθεί
και οι δήµοι των Μεσογείων. Μάλιστα, είπα στην τελευταία συ-
νεδρίαση της επιτροπής ότι έχει ξεχαστεί ο Δήµος Ραφήνας,
ένας δήµος που έχει δεχθεί σηµαντική επιβάρυνση από τη λει-
τουργία του αεροδροµίου, αφού από το Δήµο Ραφήνας υπάρχει
αεροδιάδροµος. Βλέπω ότι και σήµερα αυτό δεν έχει διορθωθεί. 

Θα ήθελα λοιπόν, όταν µιλάµε για αντισταθµιστικά, να µιλάµε
αρχικά για το Δήµο Μαρκοπούλου, για το Δήµο Κορωπίου, για
το Δήµο Παιανίας-Γλυκών Νερών, για το Δήµο Σπάτων-Αρτέµι-
δος και για το Δήµο Ραφήνας-Πικερµίου. Άρα είναι πέντε οι
δήµοι. 

Δεύτερον, αυτό που δίνεται από τα οφέλη που θα προκύψουν
από τη διαφορά του συντελεστή, κατά τη γνώµη µας, δεν σηµαί-
νει τίποτα. Τάζετε σε όλους τους δήµους του Λεκανοπεδίου κάτι
το οποίο δεν είναι υπαρκτό. Αυτήν την ώρα δεν είναι προβλέψιµο,
δεν είναι υπολογίσιµο. Θα έλεγα δε, ότι υποκρύπτει και µια σκο-
πιµότητα, γιατί έτσι η πολιτική ηγεσία του Υπουργείου Περιβάλ-
λοντος προσπαθεί να δελεάσει τους δήµους της Αττικής και τους
γύρω από το Ελληνικό, να αποδεχθούν την αύξηση του συντελε-
στή, λέγοντας «από αυτήν την αύξηση θα έχετε και εσείς κάποια
οφέλη». 

Θεωρώ ότι αυτή είναι η πιο κουτή προσέγγιση που πάει να
γίνει και, επειδή στις µέρες µας δεν ξεγελιέται κανείς, θα έλεγα
ότι, αν την αποδέχονται οι δήµοι γύρω από το Ελληνικό ή οι
Δήµοι Αθήνας και Πειραιά –που στο τέλος-τέλος δεν ξέρω και τι
πρέπει να διεκδικήσουν από την αξιοποίηση του Ελληνικού- είναι
δικό τους θέµα. 

Όµως εγώ, εκπροσωπώντας τους δήµους των Μεσογείων, θα
έλεγα ότι αυτό είναι προσβλητικό. Όπως είπα λοιπόν είναι προ-
σβλητικό, γιατί οι δήµοι που έχουν δεχθεί τη σηµαντική επιβά-
ρυνση µπαίνουν στην ίδια µοίρα, ας πούµε, µε τους δήµους του

βορείου τοµέα της Αθήνας. 
Δεν θέλω να είµαι απόλυτος, αλλά δεν είναι προσβλητικό για

έναν δήµο που δέχεται την επιβάρυνση του αεροδροµίου να
µπαίνει στην ίδια µοίρα, για παράδειγµα, µε το Δήµο Κηφισιάς,
το Δήµο Εκάλης ή το Δήµο Αµαρουσίου και εσείς να θεωρείτε
ότι κάνετε το χρέος σας, ότι αποδίδετε σε αυτούς τους ανθρώ-
πους και σε αυτές τις κοινωνίες αυτό που η πολιτεία διαχρονικά
τους οφείλει; 

Γι’ αυτό είπα προχθές πως αν δεν έχετε την πολιτική βούληση
να το δώσετε, εξαιρέστε εντελώς τους δήµους των Μεσογείων.
Δεν πειράζει. Αφήστε τους να τα διεκδικήσουν δικαστικά και πι-
στεύω ότι αργά ή γρήγορα θα δικαιωθούν. Μη µείνει, µε αυτήν
τη ρύθµιση, η εντύπωση σε κανέναν ότι κάνατε το χρέος σας, ότι
τακτοποιήσατε, ότι ξεγελάσατε κανέναν –για να το πω έτσι από-
λυτα. Δεν θα το πετύχετε αυτό. 

Αντίθετα, κύριε Υπουργέ, θα έλεγα να µεταφέρετε αρµοδίως
ότι το 10% για το οποίο µιλούσε τότε ο νόµος κύρωσης του αε-
ροδροµίου «Ελευθέριος Βενιζέλος», θα µπορούσε να είναι ένα
µικρότερο ποσοστό επί του συνολικού τιµήµατος που θα προκύ-
ψει από την αξιοποίηση του Ελληνικού. Εκεί µπορεί να γίνει µια
συζήτηση, για να µπορέσουν και οι εκπρόσωποι –µιλώ για τους
δηµάρχους- κατ’ αρχήν να ικανοποιηθούν και να µεταφέρουν
αυτήν την ικανοποίηση στις τοπικές κοινωνίες, γιατί αλλιώς κιν-
δυνεύουν να κατηγορηθούν ότι δεν διεκδίκησαν τα προβλεπό-
µενα από το νόµο, άρα δεν δικαιούνται να σιωπήσουν.

Συνεπώς αυτό σηµαίνει ότι πρέπει µε κάθε µέσο να απαιτή-
σουν να εφαρµοστεί ο νόµος, να διεκδικήσουν αυτό το 10% που
υποσχέθηκε η πολιτεία, άρα –καταλαβαίνουµε όλοι- να µπλοκά-
ρουν την επένδυση και σε αυτήν την περίπτωση θα έλεγα ότι την
ευθύνη την έχει εξ ολοκλήρου η πολιτική ηγεσία του Υπουργείου
Περιβάλλοντος. Οδηγείτε δηλαδή τους δηµάρχους, εκπροσω-
πώντας τις τοπικές κοινωνίες, να µπλοκάρουν αυτήν την επέν-
δυση, διεκδικώντας αυτό που προέβλεπε ο νόµος, τίποτα περισ-
σότερο-τίποτα λιγότερο. 

Κύριε Υπουργέ, κλείνοντας θα ήθελα στις συζητήσεις που θα
ακολουθήσουν και το απόγευµα και αύριο να έρθει µια ξεκάθαρη
θέση από τη µεριά του Υπουργείου ούτε µεσοβέζικη ούτε διαφο-
ρές συντελεστών ούτε να τάζουµε κάτι που δεν έχουµε και που
δεν ξέρουµε και αν θα προκύψει και διαφορά συντελεστή και δεν
ξέρουµε ποιο θα είναι αυτό το τίµηµα, όπως είπα, από τη δια-
φορά συντελεστή και δεν ξέρουµε σε βάρος ποιου θα γίνει µε
αυτήν τη διαφορά του συντελεστή. 

Όλα αυτά είναι υποσχέσεις. Θα έλεγα σε ό,τι αφορά τους δή-
µους Μεσογείων και µε βάση το νόµο του 1995 να είναι πολύ ξε-
κάθαρη η θέση. Διαφορετικά, λυπάµαι, αλλά σε ό,τι µε αφορά,
βεβαίως δεν θα το ψηφίσω. Γιατί αν επιµένει το Υπουργείο σε τέ-
τοιου είδους ρυθµίσεις, σκεφτείτε σε ένα επενδυτικό πρόγραµµα
που εµπεριέχει πολλές λεπτοµέρειες και πολύ ψιλά γράµµατα τι
µπορεί να υποκρύπτεται!

Εµένα προσωπικά µε βάζει σε ένα µεγάλο προβληµατισµό και
πραγµατικά δεν θα το ψηφίσουµε, εις ένδειξιν διαµαρτυρίας και
για τη συµπεριφορά του Υπουργείου να νοµοθετεί µε αυτόν τον
τρόπο, αλλά και για θέµα ουσίας, αφού δεν αποδέχεται την ευ-
θύνη που έχει το κράτος διαχρονικά, απέναντι στις τοπικές κοι-
νωνίες. 

Επισηµαίνω και πάλι ότι αυτό γίνεται σε µια εποχή που οφεί-
λουµε όλοι καθηµερινά να αποδεικνύουµε στους πολίτες τη συ-
νέπεια λόγων και έργων. Και εδώ πραγµατικά το Υπουργείο
Περιβάλλοντος και Κλιµατικής Αλλαγής είναι αρκετά εκτεθει-
µένο. 

Ας γίνει προσπάθεια στο υπόλοιπο της συζήτησης, όπως είπα,
να τακτοποιηθεί αυτή η εκκρεµότητα µε τον καλύτερο δυνατό
τρόπο. Δεν υπάρχουν από τη µεριά των τοπικών κοινωνιών απα-
γορεύσεις και όροι, ει µη µόνον να τηρηθεί το πνεύµα του νόµου
του 1995, συζητώντας –αν θέλετε- αν το ποσοστό πρέπει να πα-
ραµείνει στο 10% ή αν πρέπει να είναι κάπως µικρότερο. Αυτό
είναι κάτι που µπορεί να συζητηθεί, αλλά το πνεύµα του νοµο-
θέτη δεν µπορεί να σβηστεί, επειδή σήµερα αποφασίζουµε να
καταστρατηγήσουµε εκείνη τη ρύθµιση. 

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το λόγο έχει ο Βου-
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λευτής του ΠΑΣΟΚ στη Β’ Αθηνών κ. Γιάννης Βούρος. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, µέχρι τι ώρα θα

πάµε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Μέχρι τις 16.00’. Θα

το ψηφίσουµε επί της αρχής και οι εναποµείναντες θα µιλήσουν
στην απογευµατινή συνεδρίαση. 

ΗΡΩ ΔΙΩΤΗ: Ο Υπουργός θα µιλήσει τώρα;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ναι, πιστεύω ότι θα

µιλήσει τώρα ο Υπουργός και οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι. 
Ορίστε, κύριε Βούρο, έχετε το λόγο. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΟΥΡΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Είναι και αυτό ένα νοµοσχέδιο, κύριοι συνάδελφοι από αυτά

τα πολλά που έχει ψηφίσει τελευταία η Βουλή; Θα έλεγα πως όχι
και µάλλον και οι περισσότεροι από εµάς αυτήν την αντίληψη
έχουν. Τι είναι αυτό που κάνει ξεχωριστό το συγκεκριµένο νοµο-
σχέδιο; Φυσικά ο καθαρά αναπτυξιακός χαρακτήρας που έχει και
µάλιστα µε απολύτως σαφείς, ορατούς και κυρίως απολύτως
εφικτούς –ως προς την υλοποίηση- στόχους. 

Θα σταθώ κατά κύριο λόγο σε δύο από τις τρεις ενότητες που
συγκροτούν το νοµοσχέδιο, δηλαδή την αξιοποίηση του χώρου
του πρώην αεροδροµίου του Ελληνικού και το πρόγραµµα
«Ήλιος» και φυσικά δεν παραγνωρίζω τις ρυθµίσεις για τη µεί-
ωση των εκποµπών αερίων του θερµοκηπίου από τα σηµερινά
γνωστά υγρά καύσιµα –βενζίνη, πετρέλαιο κ.λπ.- δίνοντας ταυ-
τόχρονα πολύ µεγάλη σηµασία στην ανάδειξη της χρήσης βιο-
καυσίµων ως εναλλακτικής µορφής ενέργειας από την άποψη
εξοικονόµησης φυσικών πόρων, µη διατάραξης του περιβάλλον-
τος, σηµαντική συµβολή στην αποτροπή της κλιµατικής αλλαγής
και όλα αυτά, τα απολύτως σηµαντικά και απαραίτητα. 

Θεωρώ όµως ότι παράλληλα θα πρέπει να συνδυαστεί το κοµ-
µάτι εκείνο που αναλογεί στο Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων, το οποίο έχει να κάνει µε έναν εµπεριστατωµένο
σχεδιασµό και προγραµµατισµό, ώστε να καταστεί δυνατή η πα-
ραγωγή βιοκαυσίµων µέσα από την αγροτική παραγωγή που θα
δώσει και την αντίστοιχη ώθηση στην αγροτική οικονοµία και βε-
βαίως, ένα φυσικό και οικονοµικό διέξοδο στους αγρότες µας. 

Από την άλλη, η υλοποίηση της ορθής διαχείρισης των απορ-
ριµµάτων αποτελεί τον άλλο βασικό παράγοντα για την επιτυχία
του στόχου της χρήσης βιοκαυσίµων και βεβαίως, θα πρέπει να
υπάρξει συνολική και από κοινού αντιµετώπιση για να επιτευχ-
θούν οι στόχοι, οι οποίοι –κατά την άποψή µου και µε τα δεδο-
µένα της χώρας- αυτήν την περίοδο είναι απολύτως εφικτοί. 

Κύριοι συνάδελφοι, από τη δεκαετία του ’90, όταν το αεροδρό-
µιο της πρωτεύουσας αποφασίστηκε να µεταφερθεί στα Σπάτα
–πράγµα το οποίο και έγινε- έχει γίνει πάρα πολύς λόγος και πολ-
λές προτάσεις έχουν ακουστεί για το πώς θα µπορούσε να αξιο-
ποιηθεί ο χώρος του πρώην αεροδροµίου του Ελληνικού. Όµοροι
δήµοι και διάφοροι φορείς έδειξαν ενδιαφέρον, κάποιες µελέτες
έγιναν κατά καιρούς και πάρα πολλές γνώµες ακούστηκαν και
ακούγονται ακόµα και σήµερα.

Όµως, επιτρέψτε µου, πιστεύω ότι η πρόταση που σήµερα συ-
ζητάµε είναι πλέον ολοκληρωµένη, αναλυτική, εµπεριστατωµένη
αλλά κυρίως –για πρώτη φορά- έχει ένα πλεονέκτηµα: έναν χρο-
νικό ορίζοντα υλοποίησης. 

Το κυριότερο δε, χωρίς κόστος για τον κρατικό προϋπολογι-
σµό, που όλοι µας και όλοι οι πολίτες αυτής της χώρας γνωρί-
ζουν πόσο στενά περιθώρια έχει στην οικονοµική συγκυρία, σε
αυτές τις οικονοµικές συµπληγάδες που ζουν σήµερα οι πολίτες.

Αυτό και µόνο το γεγονός θεωρώ ότι είναι σηµαντικό, πολύ πε-
ρισσότερο όταν συνδυάζεται και µε την προσδοκία εσόδων και
κυρίως, αύξησης της απασχόλησης σε ιδιαίτερα µεγάλα ποσο-
στά, σε ιδιαίτερα µεγάλη ποσοστιαία αναλογία. 

Είναι γνωστό και δεν χρειάζονται πολλά λόγια για το πόσο προ-
νοµιούχα είναι η θέση του πρώην αεροδροµίου. Συνδυασµός Σα-
ρωνικού, Υµηττού, οι κλιµατολογικές συνθήκες, η προσβασι-
µότητα στο αεροδρόµιο των Σπάτων, η εγγύτητα των νησιών, οι
αρχαιολογικοί χώροι είναι µερικά από τα πλεονεκτήµατα που
µπορούν να το καταστήσουν ευρωπαϊκό και –γιατί όχι- παγκόσµιο
κόµβο µε πολλαπλές δράσεις και δραστηριότητες, αρκεί να
υπάρξει το θεσµικό πλαίσιο και φυσικά να υλοποιηθούν το ταχύ-
τερο δυνατό όσα το σχέδιο αξιοποίησης προβλέπει.

Με το σχέδιο νόµου αυτό αντιµετωπίζεται ενιαία ο χώρος του
πρώην αεροδροµίου, του πρώην Ολυµπιακού ιστιοπλοϊκού κέν-
τρου και του εθνικού αθλητικού κέντρου νεότητας του Αγίου
Κοσµά ως ενιαίος µητροπολιτικός πόλος πολλαπλών λειτουργιών
του οποίου η έκταση είναι συνολικά έξι χιλιάδες διακόσια στρέµ-
µατα περίπου και οριοθετείται απολύτως. 

Καθορίζονται µε σαφήνεια και εγκρίνονται τα όρια των ειδικό-
τερων ζωνών και ο βασικός χωρικός προσδιορισµός κάθε µιας,
όπως παραδείγµατος χάριν οι ζώνες που πρόκειται να πολεοδο-
µηθούν, τα όρια της έκτασης του µητροπολιτικού πάρκου, οι
ζώνες ανάπτυξης. Φυσικά καθορίζονται απολύτως οι όροι και οι
περιορισµοί –και το τονίζω αυτό για όλους αυτούς που έχουν τις
επιφυλάξεις τους- δόµησης στις διάφορες ζώνες, ώστε να υπάρ-
χει σαφές περιβάλλον από την αρχή.

Προβλέπονται ανά ζώνη διαφορετικοί συντελεστές, προβλέ-
πονται τα µέγιστα επιτρεπόµενα ύψη των κτηρίων που µπορούν
να κατασκευαστούν σε κάθε ζώνη. Προβλέπονται τα έργα: κόµ-
βοι σύνδεσης, διαβάσεις, δρόµοι, περιπατητικά µονοπάτια στο
πάρκο, ποδηλατόδροµοι, έργα υποδοµής, πολιτισµικοί χώροι,
χώροι αναψυχής κ.λπ..

Προβλέπεται σε αυτό το µητροπολιτικό πάρκο η κατασκευή
ενός ή δύο ψηλών κτηρίων, τοποσήµων όπως τα λέµε. Εδώ θα
ήθελα να σταθώ λίγο, γιατί έχουν ακουστεί πάρα πολλά περί κτη-
ρίων µεγαθηρίων και βέβαια όχι πάντα µε θετικά σχόλια. Γνωρί-
ζετε πολύ καλά τις αντιπαραθέσεις που είχα στο παρελθόν µε το
Υπουργείο Περιβάλλοντος µε την προηγούµενη Υπουργό. Δεν
έκρυψα ποτέ την ευαισθησία µου σε ό,τι αφορά θέµατα περιβάλ-
λοντος και αισθητικής. 

Θεωρώ, όµως, ότι είναι άλλο πράγµα η περιβαλλοντική ευαι-
σθησία και τελείως διαφορετικό πράγµα η άρνηση των πάντων.
Θυµόσαστε και την περιβόητη φράση, που έπαιξε και ένα µεγάλο
χρονικό διάστηµα στα Μέσα Μαζικής Ενηµέρωσης, «άλλο η οι-
κολογία, άλλο η οικολολαγνεία». Στη συγκεκριµένη, λοιπόν, πε-
ρίπτωση θεωρώ ότι είναι τουλάχιστον αστήρικτη η αρνητική θέση
αυτή που έχουν κάποιοι για το θέµα αυτό για ένα πολύ απλό και
ταυτόχρονα πολύ σηµαντικό λόγο: Στο σχέδιο νόµου που συζη-
τάµε γίνεται σαφέστατος λόγος ότι το πιθανό ψηλό κτήριο θα
είναι ειδικής, θα έλεγα, υψηλής αισθητικής και αρχιτεκτονικής,
ώστε να αποτελεί κτήριο απόλυτης εναρµόνισης µε το περιβάλ-
λον και φυσικά να έχει και την ανάλογη χρηστικότητα.

Ειδική πρόβλεψη γίνεται και για το όφελος που θα έχουν οι
όµοροι δήµοι από αυτήν την αξιοποίηση, καθώς θα έχουν έσοδα
από τη πιθανή αύξηση του συντελεστή δόµησης σε κάποιες πε-
ριπτώσεις, εάν αυτό συµβεί. Έσοδα τα οποία θα εισπράττουν
µέσω του ειδικού λογαριασµού που δηµιουργείται για το σκοπό
αυτό στο γνωστό Πράσινο Ταµείο.

Πολλαπλά πιστεύω θα ωφεληθούν οι όµοροι δήµοι, οι πολίτες,
δηµότες και φυσικά η τοπική οικονοµία από τις θέσεις εργασίας
που θα δηµιουργηθούν άµεσα µε την έναρξη της υλοποίησης,
της αξιοποίησης βραχυπρόθεσµα µε την προσέλκυση επενδύ-
σεων και φυσικά την σε ετήσια βάση τουριστική κίνηση στην πε-
ριοχή. Φυσικά ιδιαίτερο όφελος θα υπάρξει για τους νέους
κυρίως, οι οποίοι θα βρίσκουν χώρους άθλησης και αναψυχής.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η δεύτερη ενότητα θα έλεγα ότι
είναι συνυφασµένη µε την εικόνα των ξένων αλλά και τη δική µας
σκέψη στο άκουσµα της λέξης και µόνο «ήλιος». Ελλάδα, λοιπόν,
σηµαίνει ήλιος. Ήλιος σηµαίνει αστείρευτη πηγή ενέργειας,
ενέργεια που έχει το µεγάλο πλεονέκτηµα να συγκαταλέγεται σε
αυτές τις µορφές που είναι όχι απλά φιλικές στο περιβάλλον,
αλλά είναι το ίδιο το περιβάλλον.

Η χώρα µας είναι γνωστό ότι έχει το υψηλότερο ποσοστό ηλιο-
φάνειας από όλες τις ευρωπαϊκές. Μάλιστα, µια πρόσφατη µε-
λέτη λέει ότι από τις τριακόσιες εξήντα πέντε µέρες του χρόνου,
τις τριακόσιες έχουµε ηλιοφάνεια. Αρκεί κανείς να σκεφτεί ότι η
Γερµανία για παράδειγµα έχει το 50% της δικής µας, για να κα-
ταλάβει κανείς πόσο σηµαντικό είναι αυτό το πλεονέκτηµα. 

Θέλω να σταθώ και να τονίσω ιδιαίτερα το θέµα αυτό δεδοµέ-
νης της µικροπολιτικής διάθεσης κάποιων οι οποίοι τελείως
άκριτα και ανεύθυνα, θα έλεγα, ισχυρίζονται ότι τα ξεπουλάµε
όλα. Η εταιρεία η οποία θα δηµιουργηθεί «ΠΡΟΓΡΑΜΜΑ ΗΛΙΟΣ
Α.Ε.», θα αποφασίζει ανάλογα µε τα δεδοµένα εάν θα ιδρύσει θυ-
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γατρικές µε τη συµµετοχή ιδιωτών παραγωγών ή όχι.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας του κυρίου Βουλευτή) 
Θα ήθελα λίγο χρόνο ακόµη, κύριε Πρόεδρε, δεδοµένου ότι

πάµε για διακοπή.
Απόλυτος έλεγχος, δηλαδή, από το ελληνικό δηµόσιο µε ό,τι

αυτό συνεπάγεται, µε ό,τι αυτό σηµαίνει. Η αξιοποίηση της ηλια-
κής ενέργειας στο πλαίσιο των εναλλακτικών µορφών και των
ανανεώσιµων πηγών ενέργειας αποτελεί στόχο στρατηγικής ση-
µασίας και παράλληλα αναπτυξιακής στρατηγικής για τη χώρα
µας.

Στη χώρα µας η αξιοποίηση του ήλιου, αλλά και των άλλων
εναλλακτικών µορφών µπορεί να την οδηγήσει ακόµα και στο να
ξεπεράσει το στόχο 20-20-20 που έχει θέσει η Ευρωπαϊκή Ένωση
για το κλίµα. Σίγουρα, όµως, µπορεί να δώσει άµεσα οικονοµική
ανάσα αφού η αξιοποίηση του ηλιακού δυναµικού µπορεί να την
οδηγήσει στην εξαγωγή ηλεκτρικής ενέργειας στις χώρες του
ευρωπαϊκού Βορρά.

Εύκολα νοµίζω µπορεί κάποιος να αντιληφθεί ότι ο ήλιος µας
είναι σε θέση να βοηθήσει αποτελεσµατικά στη σταδιακή έξοδό
µας από τη σηµερινή οικονοµική κρίση και µάλιστα σε ένα µε-
γάλο ποσοστό και φυσικά ανέξοδα.

Ταυτόχρονα η Ελλάδα µπορεί να γίνει λεωφόρος µεταφοράς
ηλεκτρικής ενέργειας από τη Νότιοανατολική Ευρώπη στην Κεν-
τρική και Βόρεια, ενώ θα αποκτήσει αυτοδίκαια ρόλο στρατηγι-
κού παίχτη στην Ευρωπαϊκή αγορά ηλεκτρικής ενέργειας.

Κατά τη γνώµη µου, κατά τη γνώµη και άλλων συναδέλφων θα
πρέπει να επανεξετάσουµε µε σκοπό την εξεύρεση πόρων τη δη-
µιουργία µηχανισµών για συνεχή και απρόσκοπτη χρηµατοδό-
τηση της ανάπτυξης των ανανεώσιµων πηγών ενέργειας, ενώ
παράλληλα θα πρέπει να επανεξεταστεί το πλαίσιο αδειοδότη-
σής τους ώστε να µειωθεί ο χρόνος, να είναι απολύτως διαφανείς
οι διαδικασίες για την αδειοδότηση και φυσικά αρκετά άλλα στοι-
χεία που προστίθενται συνεχώς εφόσον το νοµοσχέδιο αυτό είναι
υπό συζήτηση.

Κύριοι συνάδελφοι, οι συνάδελφοι Υπουργοί –αν µου επιτρέ-
πετε- τείνουν ευήκοα ώτα σε όλες αυτές τις δικές µας παρατη-
ρήσεις. Θεωρώ ότι προς αυτήν την κατεύθυνση κινείται η
πρόταση νόµου που έχει κατατεθεί και από τον συνάδελφο, κ.
Κουβέλη, την οποία έχω υπογράψει και εγώ και άλλοι συνάδελ-
φοι. Όταν, λοιπόν, έρθει αυτή η πρόταση εδώ να συζητηθεί, θα
µας δοθεί η δυνατότητα να αναφερθούµε εκτενέστερα.

Ο τόπος, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχει ανάγκη από ανά-
πτυξη. Αυτό το σχέδιο νόµου µπορεί να αποτελέσει όχι απλώς
µοχλό ανάπτυξης για τη χώρα, αλλά θα µου επιτρέψετε να πω
ότι µπορεί να αποτελέσει και τη ναυαρχίδα προς αυτήν την κα-
τεύθυνση που συζητάµε σήµερα.

Τα οφέλη θα φανούν όχι µακροπρόθεσµα, αλλά άµεσα. Η οι-
κονοµία πρέπει να εκµεταλλευτεί όλες τις ευκαιρίες που της πα-
ρουσιάζονται.

Και µε αυτές τις σκέψεις, δεδοµένου ότι έχουµε τη δυνατό-
τητα στη συνέχεια να συζητήσουµε την περίπτωση των όποιων
παρεµβάσεων στα άρθρα, πιστεύω προς αυτήν την αναπτυξιακή
κατεύθυνση και µε αυτήν την προοπτική που µας δίνει αυτό το
σχέδιο νόµου, σας καλώ, καλώ όλες τις πτέρυγες να το υπερψη-
φίσουµε. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω µία ανακοίνωση προς το Σώµα.

Η Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ κ. Έλενα Παναρίτη κατέθεσε πρό-
ταση νόµου: «Παροχή κινήτρων για την προσέλκυση ανθρωπίνου
δυναµικού υψηλών προσόντων».

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή.
Το λόγο έχει ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας στην Περι-

φέρεια Αττικής κ. Νικόλαος Καντερές.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΝΤΕΡΕΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητούµε σή-

µερα ένα νοµοσχέδιο το οποίο θεωρώ ότι είναι ιδιαίτερα κρίσιµο
και προσωπικά το κατατάσσω µεταξύ των πιο σηµαντικών νοµο-
θετικών παρεµβάσεων των τελευταίων ετών σε σχέση µε την πε-

ριφέρεια αλλά και του ενεργειακού προσανατολισµού της
χώρας.

Εν µέσω, λοιπόν, αυτής της σφοδρής οικονοµικής κρίσης έρ-
χεται η πολιτική ηγεσία του Υπουργείου Περιβάλλοντος Ενέρ-
γειας και Κλιµατικής Αλλαγής και προσπαθεί µε απίστευτη
βιασύνη και προχειρότητα να προωθήσει µέσα σε λίγα εικοσιτε-
τράωρα νοµοθετικές ρυθµίσεις για δεκάδες ζητήµατα τεράστιας
σηµασίας.

Τώρα, λίγες µόνο εβδοµάδες πριν τις εθνικές εκλογές θυµη-
θήκατε, κύριε Υπουργέ, να περάσετε όλα σχεδόν όσα δεν κάνατε
τα προηγούµενα δυόµισι χρόνια. Ξαφνικά στο παρά πέντε ανοί-
γετε θέµατα µε το νέο οικοδοµικό κανονισµό, µε το χωροταξικό
για τον τουρισµό και µε τα ρυθµιστικά σχέδια Αθήνας, Θεσσαλο-
νίκης και πολλά άλλα.

Έχουµε επανειληµµένως τονίσει ότι θεωρούµε πολιτικά απα-
ράδεκτη αυτήν την τακτική που ακολουθείτε, να ανοίγετε θέµατα
µε τέτοια βιασύνη και προχειρότητα για τόσο σηµαντικά ζητή-
µατα που δεσµεύουν τη χώρα για τις επόµενες δεκαετίες. Εσείς
επιµένετε σε αυτήν την τακτική και σήµερα µας φέρνετε το νο-
µοσχέδιο για την αξιοποίηση του πρώην αεροδροµίου του Ελλη-
νικού και για το ενεργειακό πρόγραµµα «Ήλιος».

Κύριες και κύριοι συνάδελφοι, κανείς δεν αµφισβητεί ότι πρό-
κειται για πολύ σηµαντικά νοµοθετήµατα. Αυτό, όµως, που απευ-
χόµαστε όλοι είναι η χώρα να εγκλωβιστεί σε λάθος επιλογές και
ενδεχοµένως, να δεσµευτεί σε εγχειρήµατα που τελικά θα κατα-
λήξουν σε αδιέξοδο.

Θα ξεκινήσω, λοιπόν, από τις παρατηρήσεις µου επί του προ-
γράµµατος «Ήλιος». Κατ’ αρχάς τι επιδιώκουµε ως χώρα µε αυτό
το πρόγραµµα; Δηµιουργούµε τεράστιες υποδοµές παραγωγής
ηλεκτρικής ενέργειας µε φωταβολταϊκά µε απώτερο στόχο την
εξαγωγή της παραγόµενης ενέργειας από την Ελλάδα προς
άλλες χώρες. Μιλάµε συνολικά περίπου για 10.000 MW σε µια
έκταση που απ’ όσο γνωρίζω θα επεκταθεί σε διακόσιες χιλιάδες
στρέµµατα σε ολόκληρη την επικράτεια.

Πρόκειται για µια επένδυση που θα βασιστεί σε ιδιωτικά κεφά-
λαια και όπως ισχυρίζεται το Υπουργείο, η υλοποίησή του θα
βοηθήσει την οικονοµία να επανακτήσει µέρος της χαµένης αν-
ταγωνιστικότητάς της µέσα από επενδύσεις που θα δηµιουργη-
θούν, µε νέες θέσεις εργασίας.

Όµως, παρ’ ότι είναι ένα φιλόδοξο πρόγραµµα και κανείς δεν
θα µπορούσε να είναι αντίθετος µε τη δηµιουργία θέσεων εργα-
σίας, υπάρχουν πάρα πολλές επιφυλάξεις. Εν ολίγοις, πρόκειται
για ένα αόριστο επενδυτικό σχέδιο. Δεν υπάρχει χρηµατοοικο-
νοµική µελέτη που να το υποστηρίζει, ούτε µελέτη βιωσιµότητας. 

Επίσης, δεν υπάρχουν τα δίκτυα διασύνδεσης µε άλλες χώρες
για να µπορέσουµε να στείλουµε το ρεύµα που θα παράγουµε.
Τέλος, δεν υπάρχει ακόµα συγκεκριµένος αγοραστής ενέργειας,
άρα δεν υπάρχει αντίστοιχα συγκεκριµένος επενδυτής που θα
χρηµατοδοτήσει την κατασκευή, τη λειτουργία και τη σύνδεση.

Για να γίνω πιο συγκεκριµένος, θα αναφέρω τα εξής: Πρώτον,
όλο το έργο βασίζεται στη δυνατότητα να εξάγεται η ενέργεια
µε φυσικό ή στατιστικό τρόπο, όπου η στατιστική µεταφορά είναι
κάτι σαν τα δικαιώµατα ρύπων που πωλούνται σε τρίτες χώρες
και στη συνέχεια αυτή η ενέργεια καταναλώνεται στην Ελλάδα. 

Εδώ το Υπουργείο οφείλει να ξεκαθαρίσει τι θα γίνει τελικά µε
την παραγόµενη ενέργεια. Θα εξάγεται ή θα καταναλώνεται εδώ;
Ρωτώ διότι τα υφιστάµενα δίκτυα µεταφοράς αυτήν τη στιγµή
δεν επαρκούν για να µπορέσει να διακινηθεί εκτός Ελλάδας, στις
χώρες που είναι κοντά στη χώρα µας. Πώς, λοιπόν, και από πού,
δηλαδή µέσω ποιων δικτύων θα γίνεται η διακίνηση; Αν τελικά
δεν εξάγεται, µπορείτε να µας πείτε πού θα διοχετεύεται αυτή η
παραγόµενη ενέργεια;

Δεύτερον, το γερµανικό κράτος θα τροποποιήσει τη νοµοθε-
σία του που σήµερα δεν επιτρέπει την αγορά ενέργειας ΑΠΕ από
το εξωτερικό; Αυτό το πρόβληµα θα λυθεί πριν την υλοποίηση
του προγράµµατος; 

Τρίτον, υπάρχει σήµερα διαχειριστής επενδυτής που να δε-
σµεύεται ότι θα υπογράψει µία µακροχρόνια σύµβαση αγοράς
ηλεκτρικής ενέργειας και αν ναι, σε ποια τιµή, κύριε Υπουργέ;

Τέταρτον, έχει ολοκληρωθεί η µελέτη σκοπιµότητας που θα
δώσει τις νοµικές, τεχνικές και οικονοµικές προϋποθέσεις για να
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τρέξει το έργο; Αυτό που γνωρίζω είναι ότι το Υπουργείο έχει
αναθέσει τη µελέτη σε κοινοπραξία τον Ιανουάριο και µέχρι στιγ-
µής αυτή δεν έχει ολοκληρωθεί. Εδώ δεν υπάρχει θέµα ουσίας
για εσάς;

Συµπερασµατικά, βλέπουµε ότι δηµιουργείται η εταιρεία
«ΗΛΙΟΣ Α.Ε.» χωρίς να έχουν εξασφαλιστεί τα προαπαιτούµενα,
όπως για παράδειγµα η φυσική µεταφορά ενέργειας και η τιµή
πώλησής της. Αυτό εγείρει πολλά ερωτηµατικά και ταυτόχρονα
επιβεβαιώνει τη διαπίστωση ότι το Υπουργείο βάζει στην ουσία
το κάρο µπροστά από το άλογο.

Περνάω στο θέµα του Ελληνικού. Κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, το θέµα των αντισταθµιστικών οφειλών από την αξιοποίηση
του Ελληνικού, αποτελεί υποχρέωση της πολιτείας από το 1995.
Ο ν. 2333/95 προέβλεπε ένα ποσό τουλάχιστον 10% των εσόδων
του διαχειριστικού φορέα να περιέλθει για αντισταθµιστικά
οφέλη στην ευρύτερη περιοχή των Μεσογείων.

Όπως γνωρίζετε, κύριε Υπουργέ, η κατάσταση στα Μεσόγεια
έχει αλλάξει άρδην, αφού η λειτουργία του αεροδροµίου έχει επι-
βαρύνει σε µεγάλο βαθµό ολόκληρη την περιοχή. Θα σας πω εν-
δεικτικά, λόγω και της ιδιότητάς µου ως µετεωρολόγος, ότι έχει
αλλάξει το µικροκλίµα της περιοχής από περιβαλλοντικής πλευ-
ράς και από πλευράς ηχορύπανσης και αυτό βέβαια θα ισχύει
στο διηνεκές. Αυτή είναι µία µόνιµη κατάσταση που δεν θα αλ-
λάξει. 

Έρχεστε, λοιπόν, τώρα και πετάτε αυτήν τη δέσµευση της πο-
λιτείας του 1995 στο καλάθι των αχρήστων. Εγώ θα σας ρωτήσω
δύο απλά πράγµατα. Με ποια λογική το κάνετε αυτό και µε ποιο
δικαίωµα; Είχατε βγει ποτέ εσείς ο ίδιος ή το κόµµα σας, προ-
εκλογικά ή µετεκλογικά, να πείτε στο λαό των Μεσογείων ότι ο
τότε νόµος δεν θα τηρηθεί και δεν θα έχουν να λαµβάνουν τί-
ποτα; Εγώ, πάντως, τέτοια τοποθέτηση δεν θυµάµαι. 

Είδατε µετά ότι υπήρξαν έντονες αντιδράσεις από τους Βου-
λευτές και από τις δηµοτικές αρχές των πέντε δήµων των Μεσο-
γείων και στις επιτροπές και δεσµευτήκατε να κοιτάξετε το θέµα.
Σήµερα βλέπουµε ποια είναι η τελική λύση που προτείνετε.

Κάνατε στο άρθρο 2 παράγραφος 8γ’ µια αλλαγή και προσθέ-
σατε στις περιοχές Αθήνας και Πειραιά –που είχε ήδη συµπερι-
ληφθεί στο Πράσινο Ταµείο- τους δήµους Κρωπίας, Αρτέµιδας,
Σπάτων, Ραφήνας, Πικερµίου και Μαρκόπουλου, Παιανίας και
Γλυκών Νερών. Αυτήν τη στιγµή στο συγκεκριµένο άρθρο, πα-
ράγραφος 8γ’ δεν υπάρχει η περιοχή της Ραφήνας και του Πι-
κερµίου, που βέβαια πλήττεται ιδιαίτερα, κυρίως από την ηχορύ-
πανση. 

Δεν θα πρέπει, λοιπόν, να συµπεριλάβετε αυτόν το δήµο, αφού
έχει αναλάβει µάλιστα και η δικηγορική εταιρεία και γι’ αυτόν το
δήµο, όπως και για τους άλλους; Θα πρέπει πάλι να τρέχουµε;

Κύριε Υπουργέ, το κράτος µε την παρούσα ρύθµιση, που εσείς
προτείνατε και µε την οποία ανατρέπονται νοµοθετικές δεσµεύ-
σεις, αποδεικνύει συνέπεια και συνέχεια στις αποφάσεις του;
Όχι, βέβαια. Δυστυχώς, για µια ακόµη φορά η πολιτική ηγεσία
απέδειξε περίτρανα ότι είναι ανίκανη να τηρήσει τα συµφωνη-
θέντα εκθέτοντας στην ουσία τον ελληνικό λαό. Λυπάµαι, κύριε
Υπουργέ, αλλά ο Τιτανικός σας ακολουθεί κι εδώ. 

Με την ευκαιρία θέλω να καταθέσω στα Πρακτικά απόφαση
του Δήµου Ραφήνας – Πικερµίου για το εν λόγω θέµα και σας
παρακαλώ, κύριε Υπουργέ, να το λάβετε υπ’ όψιν σας. Τουλάχι-
στον να συµπεριληφθεί στο συγκεκριµένο άρθρο και η περιοχή
του Δήµου Ραφήνας – Πικερµίου. 

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Νικόλαος Καντερές καταθέ-

τει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡEΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το λόγο έχει ο Βου-

λευτής της Νέας Δηµοκρατίας στο Νοµό Κορινθίας κ. Κόλλιας.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΟΛΛΙΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Ευ-

χαριστώ και τον κύριο Υπουργό για την ανοχή του.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητούµε σήµερα δύο επεν-

δυτικά σχέδια που άργησαν πολύ και δυστυχώς ερχόµαστε να
τα θεσµοθετήσουµε µε την πλάτη στον τοίχο. Από τη µία πλευρά,

βεβαίως, δεν µπορούµε να απορρίψουµε και να δυναµιτίσουµε
ολόκληρες επενδυτικές προσπάθειες που τόσο έχει ανάγκη η
χώρα. Βεβαίως, από την άλλη, δεν µπορούµε να µη στηλιτεύ-
σουµε την προχειρότητα και να µη διατυπώσουµε τις παρατηρή-
σεις µας. 

Όσον αφορά το Ελληνικό, διαβάζω, κύριε Υπουργέ, στις χρή-
σεις γης και τους συντελεστές δόµησης και ανησυχώ για το τι
θα ορθωθεί εν τέλει σ’ αυτό το παραθαλάσσιο φιλέτο της Αθή-
νας. Πιο πολύ, όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ανησυχώ για
την Κορινθία, διότι στο άρθρο 2 αυτού του νοµοσχεδίου, κύριε
Υπουργέ, στην παράγραφο 3Α αναφέρεται ότι οι επιτρεπόµενες
χρήσεις γης καθορίζονται από το άρθρο 11 του ν. 3986, δηλαδή
του µεσοπρόθεσµου. 

Σ’ αυτό το άρθρο αναφέρεται ότι µεταξύ των επιτρεποµένων
χρήσεων γης είναι και η δηµιουργία καζίνο, παρά τις διαβεβαι-
ώσεις των στελεχών της τότε κυβέρνησης ότι δεν πρόκειται να
καζινοποιηθεί η χώρα. 

Το καταθέτω στα Πρακτικά. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Κόλλιας κατα-

θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Είναι σίγουρο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι όλες οι επεν-
δυτικές προτάσεις που θα υπάρξουν, θα έχουν σαν πυρήνα τους
τη δηµιουργία καζίνο. Δεν είναι τυχαίο ότι ο νοµοθέτης µέχρι σή-
µερα έχει φροντίσει, έχει προβλέψει η χωροθέτηση των καζίνο
να γίνεται µακριά από τα κέντρα των µητροπόλεων. Και αυτό
γιατί οι αποστάσεις, τα έξοδα µετακίνησης, ενδεχοµένως τα
έξοδα διανυκτερεύσεως περιορίζουν τη συχνότητα των επισκέ-
ψεων.

Η δηµιουργία καζίνο στην καρδιά της Αθήνας, κύριε Υπουργέ,
µπορεί να έχει ανυπολόγιστες κοινωνικές συνέπειες. Όµως, για
την Κορινθία αυτές οι συνέπειες θα είναι ολέθριες και καταστρο-
φικές. Βεβαίως, αναφέροµαι στο καζίνο Λουτρακίου, που απα-
σχολεί χίλιους επτακόσιους εργαζόµενους, στη συντριπτική τους
πλειοψηφία Κορινθίους. Είναι σίγουρο ότι όλες αυτές οι θέσεις
θα χαθούν. 

Πέρα, όµως, από αυτές τις θέσεις εργασίας υπάρχουν και
άλλες µεγάλες απώλειες που οφείλονται στην τροφοδοσία, αλλά
και στην αύξηση της εµπορικής και τουριστικής κίνησης. Περι-
µένω, κύριε Υπουργέ, µία ρητή διαβεβαίωση ότι δεν προβλέπεται
στα περιοδικά σχέδια η δηµιουργία καζίνο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το Ελληνικό αποτελεί τη σύγ-
χρονη ιστορική ευκαιρία να αποκτήσει η Ελλάδα ένα νέο συγκρι-
τικό πλεονέκτηµα στον κόσµο. Από τη συγκρότηση του νεότερου
ελληνικού κράτους, η Ελλάδα δεν είχε άλλες τέτοιου επιπέδου
ευκαιρίες να δηµιουργήσει εξαρχής, να κατασκευάσει και να ανα-
δείξει έναν πρότυπο τόπο που να συµπληρώνει αισθητικά, ιστο-
ρικά, οικονοµικά και κοινωνικά την εµπεδωµένη ταυτότητα και
φήµη της Ελλάδας ως φωτοδότη πολιτισµού και παγκοσµίου εµ-
πορίου. Η Ελλάδα ιστορικά έχει διαµορφώσει διαχρονικά την ει-
κόνα της στον κόσµο ως χώρα που διακρίθηκε στον πολιτισµό,
τις τέχνες, τα γράµµατα, τις επιστήµες, το εµπόριο και τη ναυτι-
λία. 

Σήµερα έχουµε µπροστά µας µια τεράστια πρόκληση. Καλού-
µαστε στις δεδοµένες οικονοµικές συνθήκες κρίσης να επιλέ-
ξουµε τη µορφή αξιοποίησης του Ελληνικού. Θεωρώ ότι αυτή η
αξιοποίηση δεν µπορεί να υποταχθεί στις λογιστικές απαιτήσεις
του µνηµονίου ή σε πρόσκαιρα σχέδια άµεσης απόδοσης ωφε-
ληµάτων για το δηµόσιο ταµείο. Θα είµαστε κατώτεροι των ιστο-
ρικών περιστάσεων. 

Έχουµε να λάβουµε µια ιστορική απόφαση. Από τη δική µας
απόφαση σήµερα θα εξαρτηθεί η εικόνα που θα δώσουµε ως Ελ-
λάδα στον κόσµο. Από την απόφασή µας θα κριθούµε από τις
αυριανές γενιές για το ποια Ελλάδα τους παραδίδουµε. Η δική
µου αντίληψη για την αξιοποίηση του Ελληνικού υπερβαίνει τα
όρια της τρέχουσας συζήτησης περί άµεσης αναζήτησης δηµο-
σίων εσόδων. 

Από τον τρόπο που σήµερα θα απαντήσουµε στην πρόκληση
θα εξαρτηθούν τα µελλοντικά έσοδα, τόσο της χώρας, όσο και
του δηµοσίου. Εκεί πρέπει να στοχεύσουµε. Στη δική µου αντί-
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ληψη, µια τέτοια προσέγγιση αξιοποίησης του χώρου πρέπει  να
περιλαµβάνει: Επιστηµονική και ερευνητική ανάπτυξη, ακαδη-
µαϊκή γνώση, οικονοµική ανάπτυξη, πολιτιστική προώθηση. 

Ειδικότερα ως οικονοµική ανάπτυξη θα πρέπει να περιλαµβά-
νει την πρόταση δηµιουργίας ενός επιχειρηµατικού πάρκου εφο-
πλισµού, ναυτιλίας και τουριστικής ναυτιλίας. Ως κέντρο ακαδη-
µαϊκής γνώσης θα πρέπει να περιλαµβάνει τη δηµιουργία του µε-
γαλύτερου campus µε πρόσκληση στα µεγαλύτερα και πιο φη-
µισµένα πανεπιστήµια του κόσµου, µε στόχο την παραγωγή
γνώσης και νέων επιστηµόνων. Ακόµη, θα πρέπει να περιλαµβά-
νει ένα κέντρο επιστηµονικής έρευνας, ανάπτυξης και καινοτο-
µίας µε παροχή κινήτρων για την ίδρυση και δηµιουργία επιχει-
ρηµατικών, ερευνητικών εταιρειών στην κατεύθυνση των νέων
τεχνολογικών εξελίξεων. 

Τέλος, θα πρέπει να δηµιουργηθεί ένα σύγχρονο πολιτιστικό
κέντρο που σε συνεργασία µε τα µεγαλύτερα κέντρα σύγχρονης
τέχνης του κόσµου θα ενισχύσουν την πολιτιστική επικοινωνία.
Φυσικά, όλα αυτά θα συνυπάρξουν σε ένα ιδανικό περιβάλλον
ζωής, απασχόλησης και δηµιουργίας.

Όλα τα παραπάνω ταιριάζουν και αξίζουν στην Ελλάδα του σή-
µερα και στην Ελλάδα του αύριο. Ενισχύουν τα δυνατά ατού της
χώρας µας στον κόσµο και δίνουν ώθηση στην ανάπτυξη των δη-
µιουργικών δυνατοτήτων των Ελλήνων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καµµία πρωτεύουσα κανενός
σοβαρού κράτους δεν επέλεξε για ταυτότητά της τα καζίνο. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. Ευχαριστώ πολύ για την ανοχή σας. 
Στην ευρύτερη περιοχή ήδη υπάρχουν δυο τέτοιοι χώροι. Δεν

χρειάζεται τρίτος χώρος που οι συνέπειές του για την Κορινθία
και το Λουτράκι θα είναι τραγικές. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ζητώ την υποστήριξή σας για
να προστατεύσουµε τους χίλιους επτακόσιους Κορίνθιους εργα-
ζόµενους και τους χιλιάδες ακόµη συµπολίτες µου από το φάσµα
της ανεργίας και της ανέχειας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ζητώ την υποστήριξή σας να µη
σκοτώσουµε την ευκαιρία του µέλλοντος υποτάσσοντάς το στις
σκοπιµότητες του παρόντος. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κι εµείς ευχαριστού-

µε.
Το λόγο έχει ο Υπουργός Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλι-

µατικής Αλλαγής κ. Γεώργιος Παπακωνσταντίνου.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ (Υπουργός Περιβάλλον-

τος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, συζητάµε για την ανάπτυξη. Η
ανάπτυξη δεν µπορεί να είναι ένα σλόγκαν, δεν µπορεί να είναι
ένα σύνθηµα. Η ανάπτυξη είναι συγκεκριµένα επενδυτικά σχέδια.
Η ανάπτυξη είναι πόροι, οι οποίοι επενδύονται σε συγκεκριµένες
κατευθύνσεις. Η ανάπτυξη προϋποθέτει το να έχει κατορθώσει
κάποιος να ισορροπήσει τη χώρα και τα δηµοσιονοµικά της, να
έχει προχωρήσει σε µια σειρά από αλλαγές. Η ανάπτυξη, όµως,
βασίζεται σε επενδύσεις κυρίως του ιδιωτικού τοµέα και επενδύ-
σεις που πρέπει στη χώρα µας να έρθουν από εγχώριους πόρους
αλλά και από το εξωτερικό.

Μπορούµε να µιλάµε για ανάπτυξη στη συγκεκριµένη συγκυ-
ρία; Μπορούµε, αρκεί να µην ακολουθούµε µια λογική ισοπεδω-
τική, η οποία ταυτίζει τη σηµερινή κρίση, την υποχρεωτική
µείωση των δαπανών του δηµοσίου µε το σβήσιµο των αναπτυ-
ξιακών µηχανών της οικονοµίας. Διότι οι µηχανές έχουν σβήσει
πολύ πριν από την κρίση. Οι µηχανές έσβησαν το 2008. Είµαστε
στον πέµπτο χρόνο ύφεσης και η συζήτηση για την ανάπτυξη τεί-
νει να χάνει το περιεχόµενό της. 

Σήµερα συζητάµε ένα κατ’ εξοχήν αναπτυξιακό νοµοσχέδιο.
Νοµίζω αποδεικνύουµε έµπρακτα ότι πρέπει να φύγουµε από το
θεωρητικό και πρέπει να πάµε στα πολύ συγκεκριµένα. Πρέπει
να φύγουµε από γενικές τοποθετήσεις και να τολµήσουµε προ-
χωρώντας ζητήµατα στα οποία γνωρίζουµε ότι υπάρχουν µεγά-
λες δυνατότητες εδώ και χρόνια και δεν αξιοποιούνται. 

Σήµερα συζητάµε ένα νοµοσχέδιο το οποίο επιχειρεί να βγάλει

από τη σφαίρα της θεωρίας µεγάλες αναπτυξιακές παρεµβάσεις
σε δυο επιλογές που έχει κάνει η χώρα µας: Στην αξιοποίηση της
δηµόσιας περιουσίας, ώστε να αποκτήσει µεγαλύτερη κοινωνική,
περιβαλλοντική και οικονοµική αξία και ταυτόχρονα, στην προ-
ώθηση των ανανεώσιµων πηγών ενέργειας σε ένα τόπο που δια-
θέτει πολύ µεγάλα συγκριτικά πλεονεκτήµατα στον τοµέα αυτό. 

Γι’ αυτές τις δυο αναπτυξιακές πρωτοβουλίες το νοµοσχέδιο
το οποίο συζητάµε προβλέπει παρεµβάσεις για να προχωρή-
σουµε σε δυο µεγάλα έργα: Στην αξιοποίηση του πρώην αερο-
δροµίου του Ελληνικού και στην αξιοποίηση του προγράµµατος
«Ήλιος». Γιατί; 

Άκουσα πριν µια τοποθέτηση ότι τα δυο αυτά έργα δεν έχουν
καµµιά σχέση µεταξύ τους. Δεν έχουν σχέση αν θεωρεί κάποιος
ότι η ανάπτυξη δεν είναι σχέδιο. Εδώ έχουµε δυο σχέδια που και
τα δυο κινούνται προς την ίδια κατεύθυνση: Δηµιουργούν θέσεις
εργασίας, δηµιουργούν µια δυναµική, φέρνουν επενδύσεις και
έσοδα για το ελληνικό δηµόσιο και πλούτο στη χώρα. 

Θα ξεκινήσω από το Ελληνικό. Πόσα χρόνια κουβεντιάζουµε
αυτήν την έκταση των έξι χιλιάδων τριακοσίων στρεµµάτων, τη
µεγαλύτερη ελεύθερη έκταση σε αστικό ιστό σε οποιαδήποτε
πόλη της Ευρώπης; Πόσα χρόνια περνάµε από µπροστά από ένα
χώρο, ο οποίος στο 70% του σήµερα είναι τσιµέντο; Πόσα χρόνια
κάνουµε µια συζήτηση, αλλά δεν κάνουµε αυτά που πρέπει να
κάνουµε; 

Από το 2004 που τελείωσαν οι Ολυµπιακοί Αγώνες και αξιοποι-
ήθηκε ο χώρος του Ελληνικού για να φιλοξενήσει µέρος των
ολυµπιακών εγκαταστάσεων ο χώρος έχει ερηµώσει. Και µόνο
πρόσφατα έχουν ξεκινήσει οι διαδικασίες εκείνες για να µπορέ-
σει να αξιοποιηθεί. Και αξιοποίηση σηµαίνει επενδύσεις. Αξιοποί-
ηση σηµαίνει επενδυτές, οι οποίοι θα θελήσουν να διαθέσουν
πολύ σηµαντικά ποσά για µια µεγάλη πρωτοβουλία, η οποία θα
είναι σε όφελος της Αττικής και της χώρας ολόκληρης. 

Νοµίζω πως υπάρχει µια πολύ ευρεία συναίνεση ότι δεν µπο-
ρούµε να αφήσουµε αυτόν το χώρο να ρηµάζει. Νοµίζω πως
υπάρχει, επίσης, µια ευρεία συναίνεση που λέει ότι πρέπει να
συγκεράσουµε µια σειρά από πράγµατα και να βρούµε µια ισορ-
ροπηµένη λύση για να δώσουµε σε αυτόν το χώρο την ταυτότητα
που του αξίζει.

Όσοι ασχολήθηκαν µε το θέµα της αξιοποίησης του Ελληνι-
κού, συµπεριλαµβανοµένης και της εταιρείας «ΕΛΛΗΝΙΚΟ Α.Ε.»,
που συστήθηκε ακριβώς για τους ειδικούς σκοπούς της αξιοποί-
ησης της περιοχής, είχαν να συγκεράσουν και να αντιµετωπίσουν
τα εξής: Μια δεκαετία ουσιαστικής απραξίας της πολιτείας ως
προς τη διαµόρφωση ενός σχεδίου και ενός πλαισίου αξιοποί-
ησης παρά τις κατά καιρούς εξαγγελίες, δεκάδες µελέτες που
επιχειρούσαν να παρουσιάσουν ένα ολοκληρωµένο σχέδιο αλλά
άφηναν απ’ έξω σηµαντικές παραµέτρους, τις θέσεις και τις από-
ψεις φορέων της περιοχής, αλλά και ευρύτερα εµπλεκόµενων
φορέων υπέρ της αξιοποίησης που ακόµη και αν συµφωνούσαν
επί της αρχής προφανώς διαφέρουν σε ουσιαστικά ζητήµατα,
την ιδιοµορφία µιας έκτασης που είναι µέσα στον αστικό ιστό και
πρέπει να καλύψει ανάγκες και απαιτήσεις συντήρησης στη συ-
νέχεια και την ανάγκη για τη δίψα της χώρας να προχωρήσουν
όσο το δυνατόν πιο γρήγορα έργα που µπορούν να φέρουν ει-
σόδηµα χωρίς εκπτώσεις, χωρίς συµβιβασµούς ως προς το δη-
µόσιο συµφέρον.

Και, ναι, είναι αλήθεια πως πολλές από τις προσεγγίσεις που
έγιναν σε άλλους καιρούς ήταν µαξιµαλιστικές, πολλές από τις
προσεγγίσεις που ακολουθήθηκαν µιλούσαν για ένα χώρο απο-
κλειστικά πρασίνου. Δεν υπάρχει καµµία χώρα στην Ευρώπη η
οποία µέσα στην πόλη έχει ένα παρόµοιο χώρο πρασίνου. Και
αναφέρω -για να έχουµε µια αίσθηση- ότι το Hyde Park του Λον-
δίνου είναι το 40% της έκτασης του Ελληνικού.

Άρα, λοιπόν, νοµίζω ότι οι περισσότεροι συµφωνούν ότι µιλάµε
για µια µεικτή χρήση. Εδώ έρχεται το νοµοσχέδιο για να προχω-
ρήσει τη συζήτηση αυτή και για να δώσει ταυτότητα πολεοδο-
µική, χωροταξική, σε µια περιοχή που προς το παρόν είναι µια
λευκή κόλλα χαρτί.  

Η δουλειά των τελευταίων δυο ετών και ειδικά των τελευταίων
µηνών κατάφερε να οδηγήσει σε µια ισορροπηµένη πρόταση
κατ’ αρχάς πλαισίου. Με το νοµοσχέδιο αυτό ξεκινάµε ουσια-
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στικά την παρέµβαση στην περιοχή. Είναι η αφετηρία –αν θέλετε-
και η αρχική προίκα της περιοχής, ώστε να κατατεθούν πια ολο-
κληρωµένα σχέδια από τους επενδυτές και να προχωρήσει η
υλοποίηση αυτού που τελικά θα επιλεγεί. Και ξέρετε ότι η δια-
γωνιστική διαδικασία έχει ήδη ξεκινήσει.

Άρα, µε το νοµοσχέδιο δίνουµε για πρώτη φορά στο ακίνητο
ενιαία και συνολική πολεοδοµική και αναπτυξιακή ταυτότητα,
συµβατή µε τον αναπτυξιακό του προορισµό και τη µακροχωρο-
ταξική του ένταξη. Δίνουµε µε αυτό το σχέδιο νόµου ουσιαστική
αξία στο ακίνητο. 

Το µοντέλο ανάπτυξης της εταιρείας «ΕΛΛΗΝΙΚΟ Α.Ε.» για το
χώρο του πρώην αεροδροµίου και της παράκτιας ζώνης του
Αγίου Κοσµά υποστηρίζεται από αυτό το σχέδιο νόµου. Με βάση
αυτό το µοντέλο ανάπτυξης προκύπτει µία κατανοµή στο χώρο
µε κάλυψη, δηλαδή αποτύπωµα κτηρίων της τάξης του 20% της
συνολικής έκτασης, δηµόσιους ανοικτούς πράσινους χώρους
40% της συνολικής έκτασης –όσο περίπου και ένα Hyde Park του
Λονδίνου- ιδιωτικούς ανοικτούς πράσινους χώρους 20% της συ-
νολικής έκτασης, δρόµους και χώρους κυκλοφορίας 20% της συ-
νολικής έκτασης και ένα πάρκο πρασίνου και αναψυχής στο
τµήµα του πρώην αεροδροµίου του µητροπολιτικού πόλου µε
επιφάνεια έκτασης δύο χιλιάδων στρεµµάτων µε χρήσεις πρασί-
νου, ελεύθερων χώρων αναψυχής, αθλητισµού, πολιτισµού, κοι-
νωφελών λειτουργιών και πρότυπων αστικών υποδοµών. 

Ταυτόχρονα, προβλέπεται µία ειδική διαχείριση του παράκτιου
µετώπου, ορίζοντας ένα µέγιστο συντελεστή κάλυψης, ένα µέγι-
στο επιτρεπόµενο ύψος κτηρίων και ειδική πρόβλεψη για την
προστασία των κατοίκων στα σύνορα µε τους όµορους δήµους
και βέβαια, µε αντισταθµιστικά οφέλη για τους κατοίκους όχι
µόνο των όµορων δήµων, αλλά και για τους κατοίκους των δήµων
της περιοχής των Μεσογείων. 

Είµαι σίγουρος, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ότι κατά τη διάρ-
κεια της κατ’ άρθρον συζήτησης θα µπορέσουµε να δούµε συγ-
κεκριµένα ζητήµατα που έχουν τεθεί. Είναι απολύτως προφανές
ότι ζητήµατα, όπως η µετεγκατάσταση ευπαθών οµάδων -γιατί
λειτουργούν εγκαταστάσεις µέσα στο χώρο- προφανώς θα γίνει
µε τον καλύτερο δυνατό τρόπο και αυτό θα προβλεφθεί στο νο-
µοσχέδιο. 

Είναι, όµως, εξίσου σαφές ότι πρέπει να βρούµε µία χρυσή
τοµή. Η επένδυση πρέπει να είναι βιώσιµη, πρέπει να µπορεί να
δηµιουργεί τις προϋποθέσεις και για τη συντήρηση του πρασίνου
και για την προσέλκυση σοβαρών επενδυτών που θα διαθέσουν
τεράστιες ποσότητες χρηµάτων, για να µπορέσει αυτή η περιοχή
να ζήσει. Αυτό σηµαίνει ότι πρέπει να συµφωνήσουµε σε όρους
αντίστοιχους µε επενδύσεις παρόµοιου τύπου στο εξωτερικό.
Είµαι σίγουρος ότι η προσέγγιση που έχουµε χρησιµοποιήσει
στο νοµοσχέδιο είναι µία ισορροπηµένη προσέγγιση. Εδώ είµα-
στε στην κατ’ άρθρον συζήτηση, για να δούµε επιµέρους αλλα-
γές. 

Το δεύτερο µεγάλο σκέλος του νοµοσχεδίου αφορά το πρό-
γραµµα «Ηλιος». Στο σηµείο αφετηρίας είναι εξαιρετικά απλό. Η
χώρα µας εισάγει πετρέλαιο και φυσικό αέριο, αλλά δεν µπορεί
προς το παρόν να εξάγει τις δικές της ενεργειακές, ανανεώσιµες
πηγές, όπως είναι η ενέργεια από τον ήλιο. Η βάση για τη συζή-
τηση αυτή ξεκίνησε µόλις το 2009, γιατί το 2009 δηµιουργήθηκε
το θεσµικό πλαίσιο σε επίπεδο Ευρωπαϊκής Ένωσης µε την αν-
τίστοιχη οδηγία, µέρος της οποίας ενσωµατώνεται στο τρίτο
µέρος του νοµοσχεδίου για τη διασυνοριακή µεταφορά ενέρ-
γειας από ανανεώσιµες πηγές. 

Μέσω του προγράµµατος «Ήλιος» η Ελλάδα γίνεται η πρώτη
χώρα της Ευρωπαϊκής Ένωσης που αξιοποιεί και εφαρµόζει τις
διατάξεις της οδηγίας των ΑΠΕ του 2009, διατάξεις που προβλέ-
πουν διακρατικούς µηχανισµούς συνεργασίας, ώστε να γίνει εφι-
κτή η επίτευξη των στόχων ΑΠΕ της Ευρωπαϊκής Ένωσης και
κάθε κράτους-µέλους το 2020. 

Το πρόγραµµα «Ήλιος» έχει τέσσερις συνιστώσες: γη, άδειες,
δίκτυα και το χρηµατοοικονοµικό µοντέλο. 

Όσον αφορά τη γη, για τη συνολική εξάπλωση του προγράµ-
µατος 10.000 περίπου MW η γη που χρειάζεται είναι το 0,1% της
έκτασης της χώρας. Οι δηµόσιες και οι δηµοτικές εκτάσεις που
χρειάζονται έχουν ήδη βρεθεί και αποτυπωθεί σε ένα πληροφο-

ριακό πρόγραµµα απεικόνισης των χαρακτηριστικών των εκτά-
σεων αυτών. 

Ως προς την αδειοδότηση, τα άρθρα του νοµοσχεδίου βοη-
θούν στο να δηµιουργηθεί µία εύκολη διαδικασία, έτσι ώστε να
µπορέσουν να υπάρξουν επενδύσεις και να εξαχθεί αυτή η ενέρ-
γεια στο εξωτερικό. 

Ως προς το δίκτυο, έχουµε πολλές φορές εξηγήσει ότι το πρό-
γραµµα αυτό κινείται σε δύο φάσεις και ότι τα υπάρχοντα δίκτυα
είναι αρκετά, είναι ικανά, για να µπορέσουν να µεταφέρουν ενέρ-
γεια µέχρι 3.000 MW. Η υπόλοιπη ενέργεια -από τα 7.000 MW
που πρέπει να κατασκευαστούν- θα µεταφερθεί µε τα νέα διευ-
ρωπαϊκά δίκτυα, στα οποία η Ελλάδα συµµετέχει, στα οποία η
Ελλάδα διεκδικεί χρηµατοδότηση. Βεβαίως, η ολοκλήρωση
αυτών των δικτύων αποτελεί προϋπόθεση για την πλήρη εφαρ-
µογή αυτού του προγράµµατος.

Τέλος, όσον αφορά το ζήτηµα του χρηµατοοικονοµικού µον-
τέλου, του σε ποιον πουλάµε, πόσο το πουλάµε, αυτό είναι το
αντικείµενο διαπραγµατεύσεων που γίνεται σε πολιτικό και τε-
χνικό επίπεδο. Είναι διαπραγµατεύσεις που µόλις την περασµένη
εβδοµάδα έλαβαν χώρα στη Γερµανία µε τη γερµανική κυβέρ-
νηση, είναι διαπραγµατεύσεις µε την Ευρωπαϊκή Επιτροπή, δια-
πραγµατεύσεις µε άλλες χώρες που είναι δυνητικοί αγοραστές
ελληνικής ηλιακής ενέργειας. 

Χαίροµαι που η συντριπτική πλειοψηφία στην Αίθουσα στηρίζει
αυτήν τη µεγάλη πρωτοβουλία. Έχουν διατυπωθεί κατά καιρούς
µια σειρά από ενστάσεις και εκλαµβάνω τις περισσότερες από
αυτές ως έναυσµα για να ξεκαθαρίσουµε περισσότερο, για να
εµβαθύνουµε, για να µπορέσουµε να καταλήξουµε τελικά, ξεκι-
νώντας από µία ιδέα -γιατί πριν από έξι µήνες είχαµε απλώς µία
ιδέα- και να φτιάξουµε ένα σοβαρό επενδυτικό πρόγραµµα, το
οποίο έχει έναν ορίζοντα υλοποίησης που φθάνει και ξεπερνά το
2020. 

Υπάρχουν ερωτήµατα ως προς την ελληνική προστιθέµενη
αξία. Και βεβαίως, πρέπει να απαντηθούν, γιατί το ζητούµενο
είναι να µεγιστοποιήσουµε όχι µόνο τις θέσεις εργασίας -περί τις
εξήντα χιλιάδες- που θα δηµιουργηθούν στη χώρα µας, αλλά και
τη χρήση –προφανώς- ελληνικών υλικών στην κατασκευή. 

Υπάρχουν ερωτήµατα ως προς τη σχέση του προγράµµατος
αυτού µε την αύξηση των εγκαταστάσεων από ανανεώσιµες
πηγές στη χώρα µας. Είναι προφανές –αυτό λένε και οι ίδιες οι
ευρωπαϊκές οδηγίες- ότι η χώρα µπορεί να εξάγει ηλιακή ενέρ-
γεια, µόνο εφ’ όσον έχει ήδη καταφέρει να πιάσει τους στόχους
που έχει θέσει για τις ανανεώσιµες πηγές στη χώρα. Το πλεόνα-
σµα εξάγει. Άρα, το πρόγραµµα αυτό δεν υποκαθιστά την
ανάγκη η χώρα µας να πάει -όσο το δυνατόν πιο γρήγορα γίνε-
ται- σε περισσότερες εγκαταστάσεις από ανανεώσιµες πηγές. 

Έχουν τεθεί ερωτήµατα κατά πόσο η παραγωγή αυτής της
ενέργειας θα δηµιουργήσει προβλήµατα στα φωτοβολταϊκά στην
Ελλάδα. Όχι, δεν θα δηµιουργήσει τέτοια προβλήµατα. Τα υπάρ-
χοντα δίκτυα επαρκούν και µε το παραπάνω γι’ αυτό. 

Έχουν διατυπωθεί ενστάσεις για την περίφηµη στατιστική µε-
ταφορά, τη δυνατότητα δηλαδή να µεταφέρεται κατά έναν τρόπο
ανάλογο µε το εµπόριο των ρύπων σε µία άλλη χώρα η εγγραφή
στο δικό της ισοζύγιο των ΑΠΕ των MWωρών που παράγονται
στην Ελλάδα, αλλά αυτές να καταναλώνονται στην Ελλάδα. Αυτό
αποτελεί αναπόσπαστο κοµµάτι της οδηγίας του 2009 που επι-
χειρούµε να εφαρµόσουµε. Θα είναι, όµως, µικρό κοµµάτι του
συνολικού έργου. 

Το Υπουργείο Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλα-
γής, έχοντας κάνει µια σοβαρή δουλειά, µια δουλειά βάθους,
έχοντας κάνει µελέτες σκοπιµότητας, έχοντας κάνει τεχνικές µε-
λέτες, έχοντας κάνει χρηµατοοικονοµικές µελέτες, έχοντας κάνει
µελέτες που αφορούν τη γη και τη διαδικασία αδειοδότησης,
είναι διαθέσιµο σε όλους για να δώσει όλη την πληροφόρηση –
το έχουµε κάνει εξάλλου επανειληµµένα τόσο στο Κοινοβούλιο,
εδώ, όσο και στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο- για να µπορέσουµε
να διαλύσουµε τις οποιεσδήποτε αµφισβητήσεις για το ότι µι-
λάµε για ένα έργο που είναι όχι απλώς σηµαντικό για τη χώρα,
αλλά ένα έργο που είναι απολύτως εφικτό, απολύτως ρεαλιστικό,
απολύτως υλοποιήσιµο. 

Αρκεί, βεβαίως, να θέλουµε να γίνουν τέτοια παρόµοια έργα.
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Αρκεί να αισθανθούµε όλοι µας ότι είµαστε µία χώρα η οποία
µπορεί να σχεδιάζει και να υλοποιεί και όχι απλώς να αναλώνεται
σε µία φτηνή συζήτηση περί ανάπτυξης και αναπτυξιακών προ-
οπτικών, αλλά όταν έρχεται η ώρα να κάνει πράξη αυτά τα οποία
λέει, να µην κάνει απολύτως τίποτα. 

Δυστυχώς, αυτό έχει συµβεί επί πολλά χρόνια. Αυτό έχει συµ-
βεί επί χρόνια, όταν µιλούσαµε για το Ελληνικό, αλλά δεν κάναµε
τίποτα. Αυτό έχει συµβεί για τις ανανεώσιµες πηγές, όταν µιλού-
σαµε, αλλά δεν κάναµε τίποτα. 

Εµείς είµαστε εδώ για να στηρίζουµε µε έναν τρόπο που θα
φέρει δουλειές, επενδύσεις, θα βελτιώσει το περιβάλλον στη
χώρα µας και θα µπορέσει, ταυτόχρονα, να δηµιουργήσει έσοδα
για το ελληνικό δηµόσιο. Δεν θα απολογηθούµε γιατί µέρος
αυτών των εσόδων θα µειώσει το δηµόσιο χρέος. Δεν θα απολο-
γηθούµε γι’ αυτό, διότι είναι εξαιρετικά σηµαντικό να υπάρχει
άλλο ένα όπλο σε αυτήν τη µεγάλη µάχη που δίνουµε, για να
µπορέσουν οι επόµενες γενιές να έχουν ένα µικρότερο βάρος
επάνω τους από το µεγάλο δηµόσιο χρέος που υπάρχει σήµερα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώνω λέγοντας επιγραµ-
µατικά ότι υπάρχει και ένα τρίτο µέρος σ’ αυτό το νοµοσχέδιο,
το οποίο είναι εξίσου σηµαντικό και αφορά τα βιοκαύσιµα και την
προσαρµογή στην κοινοτική νοµοθεσία για την ανάπτυξη των
βιοκαυσίµων στη χώρα. Το τρίτο µέρος περιλαµβάνει άρθρα, τα
οποία επεκτείνουν το σύστηµα διαφάνειας, το σύστηµα ελέγχου,
έτσι ώστε ο καταναλωτής να γνωρίζει για την κατανάλωση βιο-
καυσίµων. Πρέπει να ρυθµίσουµε µία αγορά, η οποία µπορεί και
αυτή να είναι ένα πολύ σηµαντικό κοµµάτι της προσπάθειας στη
χώρα µας ώστε να πάµε σε µία οικονοµία χαµηλού άνθρακα και
να δηµιουργήσουµε ανάπτυξη, αλλά µε έναν τρόπο βιώσιµο υπέρ
του πολίτη.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κύριοι συνάδελφοι, εί-
παµε να µιλήσουν και οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι, αλλά εί-
χαµε πει επίσης να κάνουµε µία διακοπή στις 16.00’η ώρα.

Θα µείνουν κάποιοι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι για το από-
γευµα;

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, να µιλήσουµε
πρώτα και µετά να κάνουµε τη διακοπή.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Ναι, κύριε Πρόεδρε, να µιλήσουµε
και µετά κάνουµε διακοπή.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Αν µιλήσετε, όµως,
δεν θα κάνουµε διακοπή στις 16.00’η ώρα.

Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας κ.
Μάριος Σαλµάς έχει το λόγο.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε το λόγο.
ΜΑΡΙΟΣ ΣΑΛΜΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα αρχίσω από την τελευταία

αποστροφή του Υπουργού και συγχωρέστε µε για το µειδίαµα,
το οποίο δεν επιτρέπεται σ’ αυτές τις κρίσιµες στιγµές που περνά
η χώρα, αλλά όταν ακούς δύο εβδοµάδες πριν κλείσει πιθανώς
η Βουλή και ένα µήνα πριν αποχωρήσει ο Υπουργός από τη θέση
του –που, όπως φαίνεται από την αποτύπωση της κοινής γνώµης,
δεν θα είναι ξανά- να λέει ότι είµαστε εδώ για να τα κάνουµε και
εννοεί αυτά που δεν έκαναν επί δυόµισι χρόνια, τότε η επιστήµη
σηκώνει τα χέρια ψηλά.

Κύριε Υπουργέ, στην αρχή µας κάνατε µάθηµα για το τι είναι
η ανάπτυξη. Το µάθηµα δεν χρειάζεται να το κάνετε εδώ, τέτοια
ώρα µεσηµέρι, στη Βουλή. Έπρεπε να το έχετε κάνει στην Κυ-
βέρνηση, µία κυβέρνηση που βύθισε σε βαθύτατη ύφεση, µονα-
δική, επί δυόµισι χρόνια τη χώρα. Φθάσατε στο 7% ύφεση. Άρα,
δικαιούσθε εσείς να κάνετε µάθηµα για το τι είναι ανάπτυξη;
Αφήστε άλλον να το κάνει. Δικαιούσθε εσείς σήµερα να µας µι-
λάτε εδώ για επενδύσεις, που κοροϊδέψατε επί δυόµισι χρόνια
τον ελληνικό λαό, ταλαιπωρήσατε όλους τους τηλεθεατές και
αναγνώστες των εφηµερίδων µε δεκάδες, εκατοντάδες ώρες, µε
το να τους µιλάτε για µεγάλες επενδύσεις από το Κατάρ που θα
πήγαιναν στον Αστακό ή στο αεροδρόµιο του Ελληνικού ή σε µία
σειρά µεγάλων επενδύσεων στην Ελλάδα και που δεν κάνατε τί-
ποτα απ’ όλα αυτά; 

Μάλιστα, έρχεστε τώρα, στο τέλος, στο παρά πέντε, να περι-

γράψετε τους γενικούς άξονες µε θεωρίες και αναφορές για το
Hyde Park του Λονδίνου ή το Central Park της Νέας Υόρκης, για
το πώς θα είναι αυτό το οποίο δεν έχετε κάνει ακόµα συγκεκρι-
µένο και που επί δυόµισι χρόνια υποτίθεται ότι σας µελετούν οι
Αθεµπίγιο και όλοι οι υπόλοιποι µελετητές που φέρνει ο πρώην
Πρωθυπουργός, ο κ. Παπανδρέου, στην Ελλάδα; Επιτρέπετε να
µιλάτε εσείς για επενδύσεις που έχετε βυθίσει τη χώρα…

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ (Υπουργός Περιβάλλον-
τος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Έλεος πια µε το λαϊ-
κισµό!

ΜΑΡΙΟΣ ΣΑΛΜΑΣ: Δεν είναι καθόλου λαϊκισµός, κύριε Υπουρ-
γέ! Σας µιλώ µε στοιχεία!

Όµως, αφού επιµένετε, θα σας πω ότι οι µηχανές της ανάπτυ-
ξης µπορεί να έσβησαν το 2008, αλλά απαγορεύεται εσείς που
έχετε διατελέσει Υπουργός Οικονοµικών, να παραγνωρίζετε το
γεγονός ότι η ανάπτυξη και η ύφεση έχει σχέση µε την παγκό-
σµια εξέλιξη της οικονοµίας! Και θα πρέπει να θυµάστε ότι το
2008 και το 2009 υπήρχε σαφέστατη επιβράδυνση της ανάπτυ-
ξης σε όλη την Ευρώπη και σε όλον τον κόσµο! Και δεν έχει καµ-
µία σχέση το 2008 και το 2009 σαν παγκόσµιο υπόβαθρο ως
προς την ανάπτυξη, µε το 2011 που βυθίσατε τη χώρα σ’ αυτό
το πρωτόγνωρο 7% ύφεση, όταν οι υπόλοιπες χώρες έχουν ξε-
κολλήσει και έχουν ανάπτυξη, όπως η Ιρλανδία!

Για ποια αξιοποίηση, λοιπόν, της ακίνητης περιουσίας, κύριε
Υπουργέ, θα µιλήσετε εσείς σήµερα, όταν δεν αξιοποιήσατε ούτε
ένα τετραγωνικό µέτρο στα δυόµισι χρόνια; Πού τα λέτε αυτά;
Δεν κάνατε ούτε µία αποκρατικοποίηση και ήσασταν στα κερα-
µίδια, όταν η προηγούµενη κυβέρνηση προχωρούσε σε αποκρα-
τικοποιήσεις! Όµως, όπου και αν κάνατε αποκρατικοποίηση σε
συγκρίσιµα µεγέθη και περιουσιακά στοιχεία του δηµοσίου που
έκανε και η προηγούµενη κυβέρνηση, τα κάνατε µε δυσµενέστε-
ρους όρους!

Εγώ δεν θα έκανα αναφορά σήµερα, αλλά αφού επιµένετε και
σας βλέπω ότι πράγµατι έχετε µία τάση να µην αναγνωρίζετε το
πόσο συµβάλατε στην καταστροφή της χώρας, θα σας θυµίσω
κάτι, επειδή άκουσα χθες ότι είπατε ότι ακόµα και η Νέα Δηµο-
κρατία να έπαιρνε µέτρα το 2009, ήταν δεδοµένη η καταστροφή.
Δηλαδή, ήταν άλυτο το πρόβληµα, ακόµα και όταν φαινόταν ότι
το έλλειµµα θα ήταν κάτω από το 10%. Λέτε πως ό,τι και να γινό-
ταν, θα ήταν καταστροφή. 

Αυτό δεν ισχύει! Για να έρθει η καταστροφή, ήθελε πολλή προ-
σπάθεια. Έπρεπε να έχετε έρθει εσείς να φουσκώσετε το δηµο-
σιονοµικό έλλειµµα της χώρας το 2009. Να σας πω, µάλιστα, ότι
δεν δικαιολογείστε να το κάνετε αυτό για τον απλούστατο λόγο
ότι τα έσοδα που ήταν να εισπραχθούν το Φθινόπωρο του 2009
για τους ηµιυπαίθριους χώρους, εσείς τα µεταφέρατε τεχνηέν-
τως το 2010. Γιατί;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ (Υπουργός Περιβάλλον-
τος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Πόσα ήταν αυτά;

ΜΑΡΙΟΣ ΣΑΛΜΑΣ: Ήταν πάνω από ένα δισεκατοµµύριο ευρώ.
Ήταν του ΑΕΠ…

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ (Υπουργός Περιβάλλον-
τος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Ήταν 27 εκατοµµύρια
ευρώ.

ΜΑΡΙΟΣ ΣΑΛΜΑΣ: Δεν έχει σηµασία, κύριε Υπουργέ, πόσα
ήταν! Δείχνει ότι δεν είχατε αντιληφθεί το πρόβληµα εγκαίρως.
Νοµίζατε ότι λεφτά υπάρχουν. Μετά, ήρθατε τον Οκτώβριο, το
Νοέµβριο και το Δεκέµβριο και πήγατε πίσω τα έσοδα που είχατε
περιθώριο να τα εισπράξετε, δείχνοντας ότι δεν είχατε καµµία
πρόθεση να περιορίσετε το έλλειµµα του 2009. Δηλαδή, τα
έσοδα το τελευταίο τρίµηνο του 2009 έπεσαν έξω 13% σε σχέση
µε το αντίστοιχο τελευταίο τρίµηνο του 2008, που είναι βασική
δική σας ευθύνη για τον εκτροχιασµό του ελλείµµατος, γιατί το
δηµοσιονοµικό έλλειµµα το 2009 από Γενάρη έως Σεπτέµβρη
έτρεχε µεσοσταθµικά µε 10%. Άρα, το τελευταίο τρίµηνο βυθί-
στηκαν όλα τα δηµοσιονοµικά µεγέθη, όπως τα έσοδα που σας
προανέφερα. 

Αυτό δείχνει ότι εσείς ως Υπουργός Οικονοµικών τότε είχατε
µία δύσκολη εξίσωση µπροστά σας. Φαντάζοµαι ότι είχατε κατα-
νοήσει το ότι ήταν δύσκολη η εξίσωση, για να ζητάτε να πάρετε
την εξουσία. Βέβαια, το να ζητάτε να πάρετε την εξουσία τόσο
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γρήγορα και να φύγει ο Καραµανλής, για να έρθετε εσείς, δείχνει
ότι δεν είχατε καταλάβει. Πιθανόν να νοµίζατε ότι θα εισπράττατε
τα 30 δισεκατοµµύρια ευρώ ανείσπρακτες υποχρεώσεις προς το
δηµόσιο που υπήρχαν και στη συνέχεια καταλάβατε αυτό που
σας έλεγε η προηγούµενη κυβέρνηση ότι δεν ήταν δυνατόν να
το εισπράξετε. 

Άρα, λοιπόν, εσείς έπρεπε να προσπαθήσετε να εισπράξετε
µέσα στο 2009 τα έσοδά σας. Δεν είχατε κανένα λόγο στις 31
Δεκεµβρίου να εγγράψετε τα χρέη των νοσοκοµείων, αν είχατε
στοιχειωδώς στο µυαλό σας κάτι ως Υπουργός Οικονοµικών, ότι
δηλαδή όσο εµφανίζατε µεγαλύτερο το έλλειµµα του 2009 και
το χρέος, τόσο πηγαίνατε πιο κοντά στην αγκαλιά των κερδοσκό-
πων! Αυτό είναι βασική αρχή της οικονοµίας! Άρα, δεν σας εν-
διέφερε αν θα πηγαίνατε πιο κοντά στην αγκαλιά των κερδο-
σκόπων! Το µόνο που σκεφτόσασταν να κάνετε εσείς, είναι να
εµφανίσετε µεγαλύτερο το έλλειµµα του 2009, για να φανεί µι-
κρότερο του 2011, προκειµένου να δείξετε τα αποτελέσµατα.
Ελάτε, όµως, που στην πορεία διαψευστήκατε, γιατί δεν έγινε
αυτό που πιστεύατε!

Επίσης, όλα τα µέτρα που είχαν εξαγγελθεί στα τέλη Ιουνίου
του 2009, τα µαταιώσατε. Ακόµα µε τις πιο µετριοπαθείς εκτιµή-
σεις, η δηµιουργική λογιστική που είχατε κάνει τότε, προκάλεσε
τεχνητή αύξηση του ελλείµµατος κατά 3,7 µονάδες του ΑΕΠ, δη-
λαδή 8,8 δισεκατοµµύρια ευρώ. Φανταστείτε πώς θα ήταν δια-
φορετικά τα πράγµατα, αν δεν είχατε κάνει αυτήν την πρόσθεση
στο έλλειµµα του 2009!

Επίσης, µόλις αναλάβατε, είχατε µία έλλειψη προετοιµασίας
και σοβαρού επιχειρησιακού σχεδίου για την αντιµετώπιση της
κρίσης. Και είναι φυσικό αυτό, γιατί δεν την είχατε καταλάβει την
κρίση. Νοµίζατε ότι λεφτά υπάρχουν και ότι όλα θα είναι καλά.
Εξάλλου, εσείς ο ίδιος εκτιµούσατε ότι η Ελλάδα θα βγει στις
αγορές το 2011.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, για το νοµοσχέδιο
θα κουβεντιάσουµε καθόλου;

ΜΑΡΙΟΣ ΣΑΛΜΑΣ: Υπουργός Οικονοµικών που κάνει τόσο
λανθασµένη εκτίµηση για το πότε θα βγει η Ελλάδα στις αγορές
και το αν θα βγει το 2011, όταν το 2010 εσείς είστε ο Υπουργός
που βγάλατε την Ελλάδα από τις αγορές, σηµαίνει ότι δεν είχατε
ούτε τη δυνατότητα να κάνετε ορθές εκτιµήσεις για το µέλλον
της οικονοµίας. Είχατε υποτιµήσει συστηµατικά όλες τις προει-
δοποιήσεις των ξένων για την ελληνική κατάσταση…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κύριε Κοινοβουλευ-
τικέ Εκπρόσωπε, καταλαβαίνω ότι στο πρόσωπο του κ. Παπακων-
σταντίνου βλέπετε τον Υπουργό Οικονοµικών, αλλά τώρα είναι
Υπουργός Περιβάλλοντος.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ (Υπουργός Περιβάλλον-
τος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Κύριε Πρόεδρε, θέλω
να απαντήσω και εγώ µετά στον κύριο συνάδελφο.

ΜΑΡΙΟΣ ΣΑΛΜΑΣ: Επιτρέψτε µου να πω ότι είναι παραµονές
των εκλογών τώρα που καταθέτει η Κυβέρνηση τα δύο επενδυ-
τικά σχέδια και θεωρώ ότι και το πρόγραµµα «Ήλιος» έρχεται να
καλύψει την κρίση χρέους της χώρας. Εξάλλου, στην απόφαση
των Αρχηγών Κρατών της 26ης Οκτωβρίου, το πρόγραµµα
«Ήλιος» προέκυψε για να συνεισφέρει 15 δισεκατοµµύρια ευρώ
για την εξόφληση του χρέους. Άρα, η κρίση χρέους προέκυψε
απ’ αυτό που περιγράφω τώρα. Και δεν θα φθάναµε ίσως εκεί,
διότι επί της ουσίας θεωρώ τουλάχιστον µη σοβαρό τώρα στο
παρά πέντε να θεσµοθετούµε γενικότητες για την αξιοποίηση
του αεροδροµίου, γιατί αν ήθελε η Κυβέρνηση, θα το είχε κάνει
πιο νωρίς.

Εν πάση περιπτώσει, για να ολοκληρώσω όλο το σκεπτικό µου,
θα σας πω, κύριε Υπουργέ, ότι πέραν της ευθύνης που έχετε για
το ότι η Ελλάδα έφυγε για την επόµενη δεκαετία τουλάχιστον
έξω από τις αγορές και έχασε και τη δυνατότητά της από το
πρώτο µνηµόνιο να µπορεί να δανειστεί από χώρες έξω από την
τρόικα, φέρετε και µία άλλη ακέραια ευθύνη, την ευθύνη του
µείγµατος της πολιτικής που είχε το πρώτο µνηµόνιο, όπου δεν
σας εµπόδισε κανένας να το φτιάξετε όπως θέλατε.

Όµως εκείνη τη στιγµή σας θυµίζω αυτό που σας είχε πει ο Αν-
τώνης Σαµαράς στο Ζάππειο 1 στις 7 Ιουλίου 2010: «Όλοι επιµέ-
νουν και επανέρχονται σε διαπιστώσεις που έχουµε κάνει για τον

κίνδυνο της βαθύτερης ύφεσης». Σας τα έλεγε δύο χρόνια πριν
ο Σαµαράς, για το πρώτο µνηµόνιο «της µεγαλύτερης ανεργίας,
της αρνητικής δυναµικής του χρέους και των κοινωνικών αναστα-
τώσεων». Δυστυχώς σε  όλα επιβεβαιώθηκε για τη χώρα. 

Όµως δεν τα έλεγε µόνο ο Σαµαράς αυτά, τα έλεγε ο Κρουγκ-
µαν, ο Στίγκλιτς, ο Ρουµπινί, ο Φέργκιουσον, ο Χάνκε. Σας το είπε
τότε και ποιος τα έλεγε. Εσείς τους παραβλέψατε όλους αυτούς,
δεν τους ακούσατε, φτιάξατε ένα µείγµα πολιτικής που οδήγησε
τη χώρα στο εξής γεγονός, και αυτό είναι που δεν θα σας συγ-
χωρήσει η ιστορία, κύριε Υπουργέ, στο ότι βάλατε τον ελληνικό
λαό το 2011 να υποβληθεί σε θυσίες 24 δισεκατοµµυρίων ευρώ
-σας θυµίζω 14 δισεκατοµµύρια από τον προϋπολογισµό του
2011, 6 δισεκατοµµύρια από το µεσοπρόθεσµο και 4 δισεκατοµ-
µύρια από τα επιπρόσθετα µέτρα του φθινοπώρου του 2011- για
να µειωθεί το έλλειµµα ούτε 1%. Ούτε 2 δισεκατοµµύρια να µην
πιάσουν τόπο! Δηλαδή 22 δισεκατοµµύρια θυσίες του ελληνικού
λαού πήγαν στράφι. Γιατί; Γιατί εσείς ως κυβέρνηση δεν είχατε
προβλέψει να δηµιουργήσετε εκείνες τις συνθήκες της χώρας,
ώστε να υπάρξει ανάπτυξη. Ήρθατε σήµερα να µας διδάξετε τι
είναι ανάπτυξη και δεν είχατε αντιληφθεί ότι το µείγµα αυτό της
πολιτικής που όλος ο κόσµος σας έλεγε, ήταν υφεσιακό. 

Μετά από όλα αυτά, λοιπόν, ερχόµαστε σήµερα εδώ να συζη-
τήσουµε τι; Να συζητήσουµε για το Ελληνικό και το πώς θα αξιο-
ποιηθεί. 

Σας θυµίζω, λοιπόν, ότι ο Γιώργος Παπανδρέου στις 11 Οκτω-
βρίου 2009, δηλαδή µόλις οκτώ µέρες από όταν ανέλαβε, επι-
σκέπτεται µε µία οµάδα Υπουργών αλλά και µε τον Αθεµπίγιο,
τον Ισπανό, τις εγκαταστάσεις και τα Ολυµπιακά Ακίνητα στο Ελ-
ληνικό και στο Φάληρο, Σήµερα, δυόµισι χρόνια µετά τις εκλογές,
ερχόµαστε να νοµοθετήσουµε -ούτε καν να νοµοθετήσουµε- πώς
σκεφτόµαστε, µία έκθεση ιδεών, να γίνει το Ελληνικό. 

Σας θυµίζω όµως πάλι και τη στάση του ΠΑΣΟΚ όταν η Νέα
Δηµοκρατία σκεφτόταν για το Ελληνικό. Σας θυµίζω τι έλεγε τότε
ο Γιώργος Παπανδρέου σε εκδήλωση της ΤΕΡΝΑ στις 2 Φε-
βρουαρίου 2008. Ως αντιπολίτευση τότε έλεγε ο Παπανδρέου:
«Το ΠΑΣΟΚ αναγνωρίζοντας την οριακή κατάσταση που επικρα-
τεί ιδιαίτερα στο Λεκανοπέδιο, προχώρησε πρόσφατα σε εκτί-
µηση για µετατροπή ολόκληρου του χώρου του Ελληνικού σ’ ένα
από τα µεγαλύτερα µητροπολιτικά πάρκα της Ευρώπης µε πρά-
σινο και υποδοµές που θα υποστηρίζουν το πάρκο. Θα είναι πε-
ριβαλλοντικά και ενεργειακά φιλικές και µόνο για την εξυπηρέ-
τηση του κοινού συµφέροντος και όλων των πολιτών του λεκα-
νοπεδίου».

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Δύο λεπτά, κύριε Πρόεδρε.
Ακολούθησαν και άλλα υψηλόβαθµα στελέχη. Ο Σπύρος Κου-

βέλης, ο µετέπειτα Υπουργός της κυβέρνησης Παπανδρέου,
είπε: «Ειδικά για το Ελληνικό στη συζήτηση που έγινε προ ηµε-
ρησίας διατάξεως στο Κοινοβούλιο το Νοέµβριο, είπα ξεκάθαρα
να µην οικοδοµηθεί ούτε ένα τετραγωνικό µέτρο στο Ελληνικό». 

Αυτά λέγατε όταν ήσασταν αντιπολίτευση. Γι’ αυτό εξοργιζό-
µαστε. Δεν ήταν µόνο το λιµάνι στον Πειραιά που ήταν στα κάγ-
κελα ο Παπανδρέου όταν ερχόταν η «COSCO» εδώ για να κάνει
µία επένδυση στην Ελλάδα, δεν ήταν οι αγρότες που κατέβαιναν
στο λιµάνι για να δώσουµε περισσότερο από µισό δισεκατοµµύ-
ριο που τους δίναµε προεκλογικά, δεν ήταν τα 500 εκατοµµύρια
που δώσατε το επίδοµα το Δεκέµβριο το 2009 λέτε και δεν είχατε
καταλάβει για την κρίση. Αυτός είναι ο λαϊκισµός του Παπαν-
δρέου, όχι αυτά που σας λέω εγώ σήµερα, που πήγαινε εκ των
υστέρων ξανά το 2009 πριν τις εκλογές  και έλεγε: «Το ξεπού-
ληµα και των τελευταίων ελεύθερων χώρων που έχουν αποµείνει
στην πόλη µας, αποτελεί µία εγκληµατική πολιτική και όχι µία
αναπτυξιακή πολιτική. Θα υποβαθµίσει την πόλη, θα υποβαθµίσει
τις υποδοµές, θα υποβαθµίσει τις προοπτικές της. Πραγµατική
ανάπτυξη είναι η προστασία αυτών των χώρων». Αυτά έλεγε τότε
ο κ. Παπανδρέου, που δεν έχουν καµµία σχέση µε αυτά που
εσείς λέτε σήµερα. Για ποιο λόγο λοιπόν να είστε ίδια κυβέρ-
νηση; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ολοκληρώστε, κύριε
συνάδελφε. 
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ΜΑΡΙΟΣ ΣΑΛΜΑΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε και σας ευχαρι-
στώ για την ανοχή σας. 

Κύριε Υπουργέ, δεν µπορέσατε όταν έπρεπε. Γιατί δεν το κά-
νατε όταν µπορούσατε; Αυτή είναι η ιστορική σας ευθύνη απέ-
ναντι στο µέλλον και στον ελληνικό λαό. 

Όσον αφορά στις ανανεώσιµες πηγές ενέργειας θα επανέλθω
στην εισήγησή µου το απόγευµα. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής
τριάντα δύο µαθήτριες και µαθητές και δύο συνοδοί-εκπαιδευτι-
κοί από το 8ο Λύκειο Πάτρας, 1ο Τµήµα.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ (Υπουργός Περιβάλλον-
τος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Κύριε Πρόεδρε,
µπορώ να έχω το λόγο;  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κύριε Υπουργέ, πριν
σας δώσω το λόγο, θέλω να πω ότι εµένα µου µένει µία απορία.
Τι θα γινόταν αν δεν ήσασταν στην ίδια Κυβέρνηση και αν δεν
ψηφίζατε το νοµοσχέδιο; Τι θα λέγατε; Μου µένει αυτή η απορία
για το πώς γίνεται αυτό. Θα το ακούσω τώρα και από τον
Υπουργό. 

Το λόγο έχει ο Υπουργός Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλι-
µατικής Αλλαγής κ. Γεώργιος Παπακωνσταντίνου.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ (Υπουργός Περιβάλλον-
τος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Ευχαριστώ πολύ,
κύριε Πρόεδρε.

Ο κ. Σαλµάς είναι προφανώς πολύ ευχαριστηµένος µε τον
εαυτό του, γιατί υψώνοντας τους τόνους, όπως έκανε, θεωρεί
ότι έτσι εγκαινιάζει την προεκλογική περίοδο µέσα σ’ αυτήν την
Αίθουσα. 

Κατ’ αρχάς θα ήθελα, αν έχετε την καλοσύνη, να τον ρωτήσετε
κάποια στιγµή κατά πόσον το κόµµα του ψηφίζει το νοµοσχέδιο
αυτό ή όχι. Γιατί απ’ ό,τι έχω καταλάβει από τις τοποθετήσεις
στην επιτροπή, το κόµµα του στηρίζει το νοµοσχέδιο. Έτσι έχει
δηλώσει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Αυτό διάβασα πριν. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ (Υπουργός Περιβάλλον-

τος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Άρα, λοιπόν, ο κ. Σαλ-
µάς απλώς συνεχίζει µία γνωστή παράδοση που υπάρχει
δυστυχώς στη χώρα µας, που είναι ο ξύλινος πολιτικός λόγος,
για να πετάξουµε την µπάλα έξω, όταν στην πράξη συµφωνούν
µε τις διατάξεις του νοµοσχέδιου. Και πως αλλιώς άλλωστε, διότι
πηγαίνουµε και προσπαθούµε να κάνουµε κάτι στο Ελληνικό
µετά από µία απραξία έξι ετών, που δεν έκαναν τίποτα. Το προ-
σπερνώ αυτό. 

Θα πω µία λέξη µονάχα, γιατί µου έκανε µία προσωπική επί-
θεση και πρέπει να απαντήσω. 

Κύριε Σαλµά, προφανώς δεν έχετε αντιληφθεί ότι έχει ψηφίσει
το κόµµα σας το δεύτερο µνηµόνιο. Το δεύτερο µνηµόνιο έχει το
ίδιο µείγµα πολιτικής µε το πρώτο µνηµόνιο και το δεύτερο µνη-
µόνιο βασίζεται πάνω στα στοιχεία του ελλείµµατος του 2009, το
16% του ΑΕΠ που έχει πιστοποιήσει η Ευρωπαϊκή Στατιστική
Υπηρεσία. 

Άρα, µε την ψήφο σας, όχι µε τα κούφια λόγια σας, έχετε συµ-
φωνήσει ότι προφανώς δεν υπήρξε κανένα φούσκωµα του ελ-
λείµµατος, ότι αυτή ήταν η πραγµατική κατάσταση της
οικονοµίας την οποία αφήσατε τον Οκτώβριο του 2009. Με την
ψήφο σας, κύριε Σαλµά. Εκτός αν δεν έχει καµµία σηµασία η
ψήφος και έχουν σηµασία µόνο τα λόγια του αέρα. 

Η πραγµατικότητα την οποία γνωρίζουν πάρα πολύ καλά οι
Έλληνες πολίτες, είναι ότι φύγατε τον Οκτώβριου του 2009  λέ-
γοντας ψέµατα, δίνοντας ψευδή στοιχεία, λέγοντας ότι το έλ-
λειµµα ήταν δήθεν στο 6% όταν τελικά ήταν 16%. Αυτές είναι
βαρύτατες ευθύνες και ο ακραίος λόγος σας είναι απλώς ένας
τρόπος για να ξεφύγετε από αυτές τις ευθύνες. 

ΜΑΡΙΟΣ ΣΑΛΜΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω το λόγο;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ: Δεν υπήρξε προσωπικό, κύριε Πρό-

εδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Δεν µπήκε προσωπικό

θέµα, κύριε Σαλµά. 
ΜΑΡΙΟΣ ΣΑΛΜΑΣ: Ένα λεπτό µόνο, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ένα λεπτό µόνο, γιατί

είναι κοινοβουλευτική συνήθεια. 
ΜΑΡΙΟΣ ΣΑΛΜΑΣ: Σας ευχαριστώ.
Πρέπει να σας πω ότι δεν είναι καθόλου παρήγορο το ότι µετά

από δυόµισι χρόνια ο παριστάµενος Υπουργός δεν αντελήφθη
ότι το 5% του ΑΕΠ, αν υποθέσουµε ότι ήταν παρεκτροπή στο έλ-
λειµµα δηλαδή περίπου 10 δισεκατοµµύρια - 11 δισεκατοµµύρια,
δεν ήταν αυτό που ήταν από µόνο του ικανό να κάνει την ανεργία,
λιγότερο από το 10% στο 21%, να κάνει το χρέος από το 120%
του ΑΕΠ κοντά στο 170% του ΑΕΠ, δηλαδή είναι µη διαχειρίσιµο,
αυτά τα 10 περιβόητα δισεκατοµµύρια να πετάξουν τη χώρα έξω
από τις αγορές, να την αναγκάσουν να ακολουθεί περιοριστικές
πολιτικές κατ’ εντολή των δανειστών και ουσιαστικά να ζηµιώ-
σουν τη χώρα σε τέτοιο βαθµό σε διεθνές επίπεδο, που δεν ανα-
κάµπτει ποτέ ουσιαστικά. Δηλαδή θέλει πολλά χρόνια να
ξαναφτιάξουµε την εικόνα της Ελλάδας στο εξωτερικό. 

Εν πάση περιπτώσει, κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε -κι ευχαριστώ
που µου δώσατε το λόγο- ήθελα να πω το εξής: Ότι αν ο κύριος
Υπουργός µέµφεται τη Νέα Δηµοκρατία γιατί έβαλε πλάτη στα
δύσκολα στο δεύτερο µνηµόνιο, στη δεύτερη δανειακή σύµβαση
χωρίς να έχει καµµία ευθύνη για τουλάχιστον την εξέλιξη στα
δυόµισι χρόνια, θέλω να πω ότι ήταν µονόδροµος, διότι στο
πρώτο µνηµόνιο ο κ. Παπακωνστνατίνου έβγαλε τη χώρα από τις
αγορές.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Εντάξει, κατανοητό,
κλείστε. 

ΜΑΡΙΟΣ ΣΑΛΜΑΣ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε. 
Στο δεύτερο µνηµόνιο δεν υπήρχε αυτό το εναλλακτικό σενά-

ριο. Ήταν µονόδροµος και ήταν «χρεοκοπείτε ή στηρίζετε». Στο
πρώτο µνηµόνιο δεν είχε αυτό το δίληµµα ο κ. Παπακωνσταντί-
νου «χρεοκοπείτε ή µπαίνετε στο µνηµόνιο». Ήταν συνειδητή επι-
λογή του να το πράξει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ευχαριστούµε.
Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ κ. Χρήστος

Πρωτόπαπας, έχει το λόγο. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ: Φοβάµαι, κύριε Πρόεδρε, ότι αν η

Νέα Δηµοκρατία υιοθετήσει σε όλη την επόµενη περίοδο τον
άγονο λόγο του Κοινοβουλευτικού της Εκπροσώπου, θα έχουµε
ίσως αρνητικές εξελίξεις για τη χώρα. 

Αυτό θα γίνει για δύο λόγους. Ο πρώτος λόγος είναι ότι η πε-
ρίοδος είναι εξαιρετικά δύσκολη. Είναι περίοδος δουλειάς, πε-
ρίοδος ευθύνης και δεν είναι περίοδος για αντιπαραθέσεις
τέτοιου τύπου που ουσιαστικά δεν έχουν να βγάλουν τίποτα,
παρά να επιχειρούν να δηµιουργήσουν πρόσκαιρες, αλλά ουσια-
στικά αδιάφορες εντυπώσεις για τη συντριπτική πλειοψηφία των
πολιτών.

Θα περίµενα από τη Νέα Δηµοκρατία να αναφέρεται στο σή-
µερα και αν επιθυµούσε να δει τι έχει γίνει µε τη διαµόρφωση
του ελλείµµατος του 2009, να είναι παρούσα εκεί που είναι τρα-
γικά απούσα, δηλαδή στην Εξεταστική Επιτροπή. Εκεί είναι όχι
µόνο τραγικά απούσα, αλλά δεν επέτρεψε πρωτοφανώς ούτε καν
στα µέλη της που διετέλεσαν Υπουργοί να έρθουν να καταθέ-
σουν, κάνοντας µια ωµή παρέµβαση εξόχως αντιθεσµικού χαρα-
κτήρα. Δεν επέτρεψε, δηλαδή, σε µάρτυρες να έρθουν να
καταθέσουν -επειδή το επιθυµούσαν, όπως πληροφορήθηκα-
στην Εξεταστική Επιτροπή της Βουλής.  Άνθρωποι οι οποίοι µε-
ταχειρίζονται τέτοια µέσα για να αποκρύψουν την αλήθεια, εκ
των πραγµάτων δεν έχουν την απαραίτητη νοµιµοποίηση, προ-
κειµένου να µπορούν να ασκούν κριτική. Ας βάλουµε, λοιπόν, κά-
ποια στιγµή τα πράγµατα στη θέση τους και ας προχωρήσουµε
στο υπό συζήτηση σχέδιο νόµου.

Σήµερα συζητάµε δύο µεγάλες παρεµβάσεις που φιλοδο-
ξούν να στείλουν ένα ισχυρό σήµα διεθνώς -δεν πρόκειται να
λύσουν όλα τα προβλήµατα- για τα προβλήµατα της χώρας, για
τις επενδύσεις, για τη δηµιουργία νέων θέσεων εργασίας και
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για απαντήσεις που περιµένουν κυρίως, οι νέοι άνθρωποι που
στη συντριπτική τους πλειοψηφία σήµερα, δυστυχώς, είναι
άνεργοι. 

Η πρώτη παρέµβαση αφορά τις µεγάλες επενδύσεις στις ανα-
νεώσιµες πηγές ενέργειας που θα γίνουν µε το πρόγραµµα
«Ήλιος» και η δεύτερη αφορά τη µεγάλη επένδυση που θα  γίνει
στο χώρο του τέως αεροδροµίου και της βάσης του Ελληνικού. 

Και ρωτάω ξανά το εξής: Θα λύσουν τα προβλήµατά µας; Όχι.
Θα είναι δύο ισχυρά συµβολικές και µεγάλες επενδύσεις στις
οποίες θα δραστηριοποιηθούν και ξένα κεφάλαια που θα µπουν
επιτέλους στην Ελλάδα; Η απάντηση είναι «ναι»! Αυτό θα σηµα-
τοδοτήσει ότι οι ξένοι επενδυτές µπορούν να βάλουν τα κεφά-
λαιά τους µε ασφάλεια στη χώρα µας και να δηµιουργήσουν
εισόδηµα και θέσεις εργασίας; Η απάντηση είναι «ναι». Εξάλλου,
γι’ αυτό και ψηφίζεται µε ευρύτερη πλειοψηφία το σχέδιο νόµου. 

Ας έρθουµε, όµως, σε ορισµένα ειδικά θέµατα τα οποία πρέπει
να δούµε, διότι το γεγονός ότι το ψηφίζουµε, δεν σηµαίνει ότι
δεν πρέπει ίσως να βελτιωθούν και να αντιµετωπιστούν και κά-
ποια πράγµατα ή να απαντηθούν κάποια ερωτήµατα. 

Και έρχοµαι, λοιπόν, στα θέµατα του Ελληνικού. 
Όντως είχαµε κάνει λάθος και αυτό πρέπει να το αναγνωρί-

σουµε, γιατί τα πράγµατα πρέπει να λέγονται. Μέσα στην καλή
πρόθεση να προσφέρουµε στο λαό της Αθήνας µετά τις τερά-
στιες πυρκαγιές και την καταστροφή της Πάρνηθας και της Πεν-
τέλης, είχαµε πει ότι ο χώρος του Ελληνικού µπορεί να γίνει εξ
ολοκλήρου πάρκο. Δεν µπορεί, γιατί δεν υπάρχουν τα οικονο-
µικά. Μακάρι να υπήρχαν! Και δεν πρόκειται και να βρεθούν. Δεν
είναι δυνατόν να χρηµατοδοτηθεί και να συντηρηθεί ένα πάρκο
τέτοιας έκτασης. Πουθενά στον κόσµο σήµερα δεν γίνεται αυτό.
Εδώ και το άθροισµα Hyde Park και Kensington Gardens είναι µι-
κρότερο. Και το Central Park της Νέας Υόρκης είναι σαφώς µι-
κρότερο από αυτό. Εποµένως, λέµε αυτοκριτικά ότι αναγκα-
ζόµαστε να πάµε σε µια άλλη λύση. Αυτή η άλλη λύση είναι ένα
µέρος να γίνει πάρκο και σε ένα άλλο µέρος να γίνουν άλλης
µορφής δραστηριότητες. 

Κατ’ αρχάς, µε την τροπολογία που καταθέσαµε σήµερα, κύριε
Υπουργέ, επεκτείνονται ουσιαστικά πολύ οι παράκτιες δραστη-
ριότητες. Δηλαδή, δηµιουργείται ουσιαστικά µια νέα πόλη στην
περιοχή και µάλιστα ένα µέρος της νέας αυτής πόλης δηµιουρ-
γείται κάτω από τη λεωφόρο, στο µέτωπο που βγαίνει προς τη
θάλασσα. Αυτό είναι ένα ζήτηµα και θα θέλαµε κάποιες εξηγή-
σεις όσον αφορά αυτό. 

Επίσης, σε αντάλλαγµα του αν υπάρχει περίπτωση επιµονής
ή αναγκαιότητας να προχωρήσει αυτό το κοµµάτι, θα έπρεπε να
αυξηθεί το πάρκο στο υπόλοιπο κοµµάτι, δηλαδή να υπάρχει µια
αντισταθµιστική δραστηριότητα µε την αύξηση του πρασίνου και
των χώρων αναψυχής στο υπόλοιπο κοµµάτι του πάρκου. 

Το δεύτερο ερώτηµα έχει να κάνει µε το χώρο της «Φαντα-
σίας» στον οποίο  έχει γίνει µια ανάπλαση και ο οποίος ανήκει
στο Δήµο Αλίµου. Θέλω να πιστεύω ότι αυτό το κοµµάτι δεν θα
πειραχτεί και ότι θα παραµείνει στο Δήµο Αλίµου.

Το τρίτο ζήτηµα που υπάρχει είναι για την ελεύθερη πρόσβαση
στις παραλίες, η οποία θέλω να πιστεύω ότι θα είναι εξασφαλι-
σµένη. Αυτό είναι ένα σηµείο το οποίο θα πρέπει να διευκρινί-
σουµε. 

Το τέταρτο ερώτηµα έχει να κάνει µε το µοίρασµα στους δή-
µους της περιοχής. Είναι τρεις δήµοι. Ο Δήµος Ελληνικού-Αργυ-
ρούπολης, ο Δήµος Αλίµου και ο Δήµος Γλυφάδας. Όσον αφορά
το πώς θα κατανεµηθεί αυτή η δραστηριότητα που θα υπάρξει
στους δήµους, καταλαβαίνουµε ότι έχει να κάνει µε µια σειρά
πραγµάτων που απασχολούν πάρα πολύ έντονα την τοπική αυ-
τοδιοίκηση. 

Θα ήθελα, επίσης, κάποιες συµπληρωµατικές διευκρινίσεις για
το θέµα των µεγάλων κτηρίων. Τι κτήρια θα είναι αυτά; Λέµε ότι
θα είναι ψηλά κτήρια τα οποία θα συµβολίζουν την περιοχή. Δη-
λαδή, τι σηµαίνει αυτό; Τι κτήρια θα είναι αυτά; Πώς τα φαντάζε-
στε; Και κάτω από ποιες σκοπιµότητες µπαίνουν αυτά τα κτήρια;
Και τι θα εξυπηρετήσουν; 

Και έρχοµαι τώρα στο προνοιακό θέµα του άρθρου 8. Για να
διευκολυνθεί η επένδυση, διώχνουµε µια σειρά από άλλες εγκα-
ταστάσεις. Ως εδώ είναι καλά τα πράγµατα. Όµως, υπάρχουν και

εγκαταστάσεις πρόνοιας. Έχει ήδη τεθεί θέµα από σειρά ιδρυ-
µάτων και από την ΕΣΑΜΕΑ, η οποία έχει παρέµβει από την αρχή
στο θέµα αυτό για τους όρους και τις προϋποθέσεις µετεγκατά-
στασης των προνοιακών ιδρυµάτων. 

Στο άρθρο 8 µπαίνει µια τροπολογία, αλλά δεν αναφέρεται τί-
ποτα για τα προνοιακά ιδρύµατα. Θα διασκεδαζόταν οι εντυπώ-
σεις, κύριε Υπουργέ, και ίσως θα δινόταν και το στίγµα µιας
θετικής πρόθεσης εάν στην τροπολογία που έχετε καταθέσει στο
άρθρο 8 περιλαµβάνατε ρητά και τη µετεγκατάσταση των προ-
νοιακών ιδρυµάτων. Νοµίζω ότι αυτό το οφείλουµε σ’ αυτούς
τους ανθρώπους. Είναι περιπτώσεις που έχουν προσφέρει ιδιαί-
τερα σε άτοµα που έχουν µεγάλες ανάγκες. Υπάρχουν οι σχετι-
κές προτάσεις της ΕΣΑΜΕΑ, τις οποίες µπορώ να σας καταθέσω.
Νοµίζω ότι σ’ αυτό πρέπει να σκύψουµε µε ιδιαίτερη προσοχή. 

Θα ήταν θετικό το απόγευµα να έχουµε απάντηση σε µερικά
από αυτά τα ερωτήµατα, διότι στόχος είναι να γίνει η επένδυση,
αλλά να γίνει µε έναν τρόπο που να πείσει τους κατοίκους και
την τοπική αυτοδιοίκηση της περιοχής. Έχουµε ακούσει τις προ-
τάσεις και από τον κ. Θάνο Ορφανό του Δήµου Αλίµου και από
το Δήµο Ελληνικού-Αργυρούπολης και από το Δήµο Γλυφάδας.

Νοµίζω ότι πρέπει να σκύψουµε σ’ αυτά τα ζητήµατα µε ιδιαί-
τερη προσοχή, ώστε ό,τι γίνει, να έχει εξαντλήσει κατά το δυνα-
τόν τις δυνατότητες προσφοράς στους κατοίκους των περιοχών,
τις δυνατότητες ενός ουσιαστικού πάρκου και βεβαίως και τα αν-
τισταθµιστικά οφέλη τα οποία πρέπει να έχουν οι δήµοι της πε-
ριοχής. 

Και έρχοµαι σε ένα τελευταίο κοµµάτι που ίσως δεν αφορά τη
συζήτηση επί της αρχής. Όµως, θέλω να το θέσω από τώρα για
να το εξετάσετε.

Αρκετοί Βουλευτές έχουν καταθέσει µια τροπολογία γύρω από
το Κοιµητήριο του Δήµου Γλυφάδας. Και µια και συζητάµε τώρα
για τη δηµιουργία µιας νέας πόλης, η κατάσταση στη Γλυφάδα
θα επιδεινωθεί έτι περαιτέρω. Δεν µπορεί τον 21ο αιώνα να εµ-
φανίζονται τέτοια φαινόµενα, όπως το να µην έχουν πού να θά-
ψουν τους νεκρούς. Όπως γνωρίζετε, έχει γίνει µια προσπάθεια
εκεί από την Εκκλησία και το δήµο, η οποία εν πάση περιπτώσει,
δεν έχει συναντήσει µέχρι τώρα την αποδοχή της πολιτείας. 

Όµως, δεν µπορεί να παρουσιάζονται φαινόµενα, τα οποία δεν
θέλω να αναφέρω περαιτέρω από το Βήµα της Βουλής, αλλά τα
οποία σας είναι γνωστά. Πρόκειται για τραγικά φαινόµενα που
έχουν να κάνουν µε την αξιοπρέπεια και µε την προσβολή του
ίδιου του νεκρού, της οικογένειας, των φίλων και των συγγενών,
οι οποίοι θέλουν να συνοδέψουν το νεκρό στην τελευταία του
κατοικία. 

Πρέπει να περιµένουµε πότε θα βρεθεί κάποιος τάφος σε κά-
ποιο άλλο νεκροταφείο. Εν πάση περιπτώσει, πρέπει να γίνονται
διάφορα είδη παζαριών και συναλλαγών. Υπάρχει ένα ολόκληρο
ζήτηµα σε ένα πολύ µεγάλο δήµο, όπως είναι ο Δήµος Γλυφά-
δας, ο οποίος αναπτύσσεται και θα αναπτυχθεί έτι περαιτέρω µ’
αυτό το πρόγραµµα. 

Νοµίζω ότι η τροπολογία που έχει κατατεθεί λύνει το πρό-
βληµα µια και καλή. Δεν πρόκειται για κάποιους χώρους που θα
παραβιάσουν τις προσπάθειες που έχουν γίνει στον Υµηττό. Νε-
κροταφείο θα γίνει. Δεν πρόκειται να γίνουν κτίσµατα. Βέβαια,
µπορούν να µπουν και κάποιοι περιοριστικοί όροι, µε ό,τι αυτό
σηµαίνει. 

Υπάρχει µία µελέτη που έχει κάνει ο Δήµος Γλυφάδας, την
οποία µπορούµε και να σας την καταθέσουµε. Έχει γίνει µία ολό-
κληρη δουλειά, πάρα πολύ σηµαντική και σπουδαία, η οποία νο-
µίζω ότι αποτελεί και τη βάση, προκειµένου να αποδεχθείτε και
την τροπολογία, η οποία έχει κατατεθεί, ώστε να λυθεί µια και
καλή το πρόβληµα που απασχολεί µία πόλη εκατοντάδων χιλιά-
δων κατοίκων. Με την ευκαιρία αυτής της παρέµβασης στο Ελ-
ληνικό, νοµίζω ότι µπορεί να αντιµετωπιστεί και το άλλο θέµα.

Προς το παρόν δεν έχω να πω κάτι άλλο. Νοµίζω ότι τα θέµατα
τα οποία θέτουµε πρέπει να εξεταστούν, διότι η επένδυση πρέπει
να γίνει. Κατανοούµε όλοι τους στόχους, αλλά θέλω να πείσουµε
–και πρέπει να πειστούν όλοι και εµείς, αλλά και οι κάτοικοι και η
τοπική αυτοδιοίκηση- ότι έχουν εξαντληθεί όλες οι δυνατότητες,
προκειµένου να προσφέρουµε σε τελική ανάλυση ό,τι µπορούµε
στους κατοίκους αυτών των περιοχών. Όµως, επειδή αυτό το
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πάρκο θα είναι κατ’ ουσίαν µητροπολιτικό, θα αφορά και τους
κατοίκους όλου του Λεκανοπεδίου, το οποίο είναι τόσο περιβαλ-
λοντικά φορτωµένο και επιβαρυµένο. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κι εµείς σας ευχαρι-

στούµε.
Το λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµουνι-

στικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Σπυρίδων Χαλβατζής.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Σήµερα, φαίνεται ότι ωρίµασαν τα πράγµατα και αποφασίζετε

για το Ελληνικό για συγκεκριµένους λόγους. Το κυριότερο για
σας είναι το κέρδος των επιχειρηµατικών οµίλων.

Είναι ο κύριος λόγος η πρόσκληση επενδυτών. Θα µιλήσουµε
παρακάτω γι’ αυτό. Βέβαια δεν είναι σηµερινό αυτό το πρόβληµα
ούτε οι σχεδιασµοί. 

Όλη η παραλία, όλη αυτή η παραλιακή ζώνη από το Φάληρο
µέχρι τη Βάρκιζα είναι ένα σπουδαίο φιλέτο για µεγάλους µονο-
πωλιακούς επενδυτές. Χρόνια τώρα το εποφθαλµιούν. Σήµερα
µεσούσης της οικονοµικής καπιταλιστικής κρίσης βρήκαν καλύ-
τερη ευκαιρία να αρπάξουν αυτά τα εδάφη και να αρπάξουν
«µπιρ παρά», να µετατραπεί η παραλία σε ένα µικρό Λας Βέγκας.
Μία Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ το αποκάλεσε παιχνιδούπολη και
κάτι τέτοιο. Τι θα έχει αυτός ο χώρος; Πεντάστερα ξενοδοχεία,
θα έχει καζίνο, θα έχει διαφθορά, βεβαίως τα καζίνο αυτά θα
έχουν και πόρνες πολυτελείας και ό,τι άλλο διαφθορείο συνο-
δεύει αυτές τις δραστηριότητες. Και δεν είναι στη φαντασία µας,
αυτά συµβαίνουν σε αυτούς τους χώρους. Όλα αυτά βέβαια στο
όνοµα του κέρδους και καµµία περίπτωση δεν θα εξυπηρετούν
λαϊκές ανάγκες.

Πριν πολλά χρόνια σε µία ηµερίδα στο πλαίσιο της νοµαρχια-
κής αγωνιστικής συνεργασίας είχαµε δηλώσει και το είχαµε απο-
δείξει ότι πριν ακόµα φύγει το αεροδρόµιο του Ελληνικού και
πάει στα Σπάτα είχαν στον ουρανό του Ελληνικού, στην ευρύ-
τερη περιοχή, εµφανιστεί κοράκια και γύπες, αλλά και ύαινες, για
να κατασπαράξουν αυτήν την περιοχή, να αρπάξουν αυτούς
τους ελεύθερους χώρους που πράγµατι αποτελούν φιλέτο. Τότε
µας έλεγαν ότι κινδυνολογούµε, ότι καταστροφολογούµε. Και
τότε στα νοµαρχιακά συµβούλια και της Αθήνας και της Αττικής
προβάλλονταν κάποιες αντιστάσεις. Νοµάρχες του ΠΑΣΟΚ και
της Νέας Δηµοκρατίας δεν προχωρούσαν σε συµφωνίες για το
ξεπούληµα. Η πάλη των εργαζοµένων του λαού εµπόδιζαν αυτό
το ξεπούληµα. 

Υπήρχαν πολλές µελέτες, δεν είναι σηµερινές αυτές και από
το Μετσόβιο Πολυτεχνείο και από άλλους φορείς. Αυτές οι µε-
λέτες µαζί µε Μέσα Μαζικής Ενηµέρωσης, ιδιωτικά και κρατικά,
προετοίµαζαν το έδαφος, πρώην Πρωθυπουργοί και Υπουργοί
Περιβάλλοντος πήγαιναν εκεί και έδειχναν µακέτες. Έλεγαν ότι
θα δηµιουργήσουν το µεγαλύτερο πάρκο της Ευρώπης. Εµείς
υποστηρίζαµε ότι µεγάλοι επιχειρηµατικοί όµιλοι θα λεηλατή-
σουν, θα καταβροχθίσουν αυτόν το χώρο και σήµερα δυστυχώς
επιβεβαιωνόµαστε. Αυτό που τους απασχολεί είναι το επιχειρη-
µατικό κέρδος.

Όσο για την ελεύθερη πρόσβαση στη θάλασσα των εργαζο-
µένων των κατοίκων αυτών των περιοχών των όµορων δήµων,
που ανέφερε ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ, είναι
το µεγάλο ανέκδοτο. Αφού µέχρι σήµερα δεν είχαν πρόσβαση
αυτοί οι παράλιοι δήµοι στις παραλίες τους, αύριο που θα ιδιω-
τικοποιηθεί πλήρως ο χώρος, θα έχουν πρόσβαση; Ας µην αστει-
ευόµαστε. 

Βγαίνετε κατά καιρούς όλοι σας και λέτε ότι λείπει το πράσινο
από την Αθήνα, από την Αττική και σήµερα κάνετε ένα συνειδητό
βήµα στο να περιοριστεί παραπέρα το πράσινο και να µην ανα-
πτυχθεί. Εµείς υποστηρίζουµε ότι η Νέα Δηµοκρατία, το ΠΑΣΟΚ
και άλλες αστικές δυνάµεις -και αυτό το αποδεικνύουµε στην
πράξη- δεν ενδιαφέρεστε για τη βελτίωση της κατάστασης στην
περιοχή προς όφελος των εργαζοµένων, των πλατιών λαϊκών
στρωµάτων. Η ψυχαγωγία του λαού, η αναψυχή, ο αθλητισµός,
ο περίπατος, ένας χώρος που µπορεί να ξανασάνει ο εργαζόµε-
νος από το τσιµέντο δεν σας απασχολεί. Οι εργατικές λαϊκές
ανάγκες δεν βρίσκονται στα ενδιαφέροντά σας.

Ναι, δεν ενδιαφέρεστε γι’ αυτό και το λέµε µε παρρησία. Εν-

διαφέρεστε και στηρίζετε τα κέρδη των µεγαλοεπιχειρηµατιών.
Ο Υπουργός είδε µιζέρια στο Ελληνικό και ο εισηγητής της Νέας
Δηµοκρατίας αναρωτήθηκε ποια είναι η κατάσταση στο Ελληνικό
σήµερα. Εµείς αντιστρέφουµε το ερώτηµα: Γιατί η Νέα Δηµοκρα-
τία και το ΠΑΣΟΚ απαξίωσαν και υποβάθµισαν συνειδητά όλους
αυτούς τους χώρους; Γιατί συνεχώς απαξιώνετε δηµόσιους χώ-
ρους, δηµόσια έργα, δηµόσιες υποδοµές που δηµιουργήθηκαν
µε τον ιδρώτα και µε το αίµα του ελληνικού λαού και χρυσοπλη-
ρώθηκαν αυτά τα έργα από τη φορολογία του λαού, όπως αυτά
τα φαραωνικά Ολυµπιακά Έργα; Είναι τυχαίο αυτό; Όχι, σε καµιά
περίπτωση. 

Είναι συνειδητή επιλογή σας. Η υποβάθµιση, η απαξίωση οδη-
γεί, διευκολύνει στην εκποίησή τους ως τη µόνη δήθεν επιλογή.
Αυτή είναι συνειδητή επιλογή. Απαξιώνετε και υποβαθµίζετε ό,τι
είναι δηµόσιο: Δηµόσια υγεία, δηµόσια παιδεία, πρόνοια, ασφά-
λιση. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. Τα υποβαθµίζετε και τα απα-
ξιώνετε όλα αυτά για να διευκολυνθεί η παραπέρα ιδιωτικο-
ποίηση και εµπορευµατοποίησή τους, να φτάνει ο εργαζόµενος
να αγανακτεί που δεν του παρέχονται αυτές οι υπηρεσίες που
έχει υποχρέωση το κράτος να του τις παράσχει και λέει καµιά
φορά, έτσι απλοϊκά «Να τα πάρει ένας ιδιώτης, να τα νοικοκυρέ-
ψει». Κι αυτό βέβαια, γίνεται µε µία συνειδητή ιδεολογική δουλειά
που κάνουν τα Μέσα Μαζικής Ενηµέρωσης, κρατικά και ιδιωτικά.

Είπε ο Υπουργός -και το είπαν κι άλλοι αυτό- ότι θα έρθουν
επενδυτές, θα διαθέσουν κεφάλαια από τα οποία θα ωφεληθεί η
χώρα. Πού το βρήκατε αυτό και από πού βγαίνει αυτό; Ε, να
πούµε ορισµένα πράγµατα. Και γιατί χρησιµοποιείτε έτσι βαρύ-
γδουπες διατυπώσεις και λέτε µεγάλα λόγια για ανάπτυξη, για
δηµιουργία χιλιάδων θέσεων εργασίας; Δύο Βουλευτές της Νέας
Δηµοκρατίας ανταγωνίζονται. Λένε, αµάν, µην κάνετε εκεί καζίνο,
γιατί τι θα γίνει το καζίνο στο Λουτράκι. Τάχα µου ενδιαφέρονται
για τους διακόσιους σαράντα εργαζόµενους.

Γιατί ψεύδεστε τόσο χοντρά; Γιατί υποστηρίζετε ότι θα έρθουν
εδώ επενδυτές οι οποίοι θα φέρουν τα ωραία λεφτά τους, λέει,
ωσάν να έρχονταν να προσφέρουν αφιλοκερδώς; Γιατί δεν λέτε
ότι τώρα θα έρθουν επενδυτές, τώρα που αποφασίσατε ΠΑΣΟΚ
και Νέα Δηµοκρατία να καταργήσετε και τη Γενική Συλλογική
Σύµβαση Εργασίας, να έχετε 586 ευρώ µεικτά τον κατώτατο
µισθό, να έχετε για τη νεολαία 510 ευρώ µεικτά, να έχετε εργα-
ζόµενους χωρίς δικαιώµατα; Ναι, τώρα θα έρθουν επενδυτές,
αφού τα σαρώσετε όλα. Αυτή είναι η πολιτική σας και στον τοµέα
των επενδύσεων.

Αλλά ας δούµε συγκεκριµένα. Να µας απαντήσει η Κυβέρνηση,
ο Υπουργός, τι δίνουν και τι παίρνουν οι επιχειρηµατικοί, κατα-
σκευαστικοί και άλλοι όµιλοι. Να θυµίσουµε ορισµένα στοιχεία;
Θα αναφερθώ σε τρία µεγάλα έργα: Αεροδρόµιο Σπάτων, Ζεύξη
Ρίου-Αντιρρίου, Αττική Οδός. Τρία µεγάλα ιδιωτικά έργα και σή-
µερα παραµένουν ιδιωτικά! Ισχύει άλλο καθεστώς εκεί. Στο αε-
ροδρόµιο του Ελληνικού δεν ισχύει το ελληνικό καθεστώς. 

Και για πείτε µου τι κερδίζει έστω και µε αυτά που εσείς λέτε
το ελληνικό κράτος από το αεροδρόµιο του Ελληνικού; Τι κερδί-
ζουν οι εργαζόµενοι απ’ αυτά τα έργα; Απολύτως τίποτα. Και για
πείτε µου ποια ήταν, κύριε Υπουργέ, τα ίδια κεφάλαια που έβα-
λαν οι επενδυτές γι’ αυτά τα τρία έργα; Με τα επίσηµα στοιχεία
τα ίδια κεφάλαια ήταν κάτω από το 10%. Αυτή είναι η πραγµατι-
κότητα. Και την ίδια στιγµή που τα ίδια κεφάλαια ήταν κάτω από
το 10% το ελληνικό κράτος εγγυώνταν να πάρουν δάνεια από τις
τράπεζες και ταυτόχρονα, διασφάλιζε τα κέρδη τους στο διηνε-
κές. 

Έλεγε η σύµβαση: «Δεν θα υπάρχει αεροδρόµιο ανταγωνι-
στικό σε απόσταση εκατόν σαράντα, εκατόν πενήντα χιλιοµέ-
τρων. Αν δεν υπάρχει κανονική ροή αυτοκινήτων στην Αττική
Οδό, θα πληρώνει ρήτρες το ελληνικό κράτος». Αυτή είναι η
πραγµατικότητα. Διασφαλίζετε τα κέρδη των επιχειρηµατιών.

Τι έλεγε το ΤΕΕ τότε για τη ζεύξη Ρίου-Αντιρρίου; Έλεγε ότι
ήταν µία αποικιοκρατική σύµβαση. Ποιες ήταν οι κύριες πολιτικές
δυνάµεις του ΤΕΕ; Το ΠΑΣΟΚ και η Νέα Δηµοκρατία. Αυτοί είναι,
λοιπόν, οι επενδυτές που λέτε ότι φέρνουν τα λεφτά τους. Και ο
εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας που είναι συγκυβέρνηση, κάνει
κριτική για τη διαδικασία, για τη µη έγκαιρη ενηµέρωση και διευ-
κόλυνση των επενδυτών. 
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Και φυσικά η Νέα Δηµοκρατία όπως και το ΠΑΣΟΚ συµφωνούν
απόλυτα σε όλα. Αλλά και στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο συµφω-
νούν µε τη στρατηγική του, µε τις φοροαπαλλαγές, µε τις διευ-
κολύνσεις, µε τη διασφάλιση των κερδών των επιχειρηµατικών
οµίλων. Κατοχυρώνετε τα κέρδη των καπιταλιστών και σε δευτε-
ρεύοντα, σε τριτεύοντα, σε άλλα θέµατα, σε λεπτοµέρειες, δήθεν
διαφωνείτε.   

Μεγάλο θέµα είναι και οι πολεοδοµικές και άλλες παρεκκλί-
σεις, όπως το ρυθµιστικό κ.λπ.. Βέβαια δεν είναι καινούργιο
θέµα. Στο όνοµα των κερδών των επιχειρηµατικών οµίλων ακυ-
ρώνετε και αυτήν την κολοβή αστική νοµοθεσία. Το ίδιο έγινε και
για πολλά έργα των Ολυµπιακών Αγώνων. Και το Συµβούλιο της
Επικρατείας το εξουδετερώσατε εν µέρει εκείνη την περίοδο στο
όνοµα της επιτάχυνσης των έργων και των κερδών. 

Όσον αφορά το πρόγραµµα «Ήλιος», λέτε ότι πουλάτε τον
ήλιο και τη θάλασσα της χώρας. Ο αγορητής µας απάντησε ολο-
κληρωµένα.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ (Υπουργός Περιβάλλον-
τος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Μόνο τον ήλιο. Για τη
θάλασσα δεν είπα κάτι. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Στη θάλασσα αναφέρθηκε µία οµι-
λήτρια. 

Οι Γερµανοί θέλουν ενέργεια και προχωρούν σε αυτά που
τους συµφέρει. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. Λάβετε υπ’ όψιν
σας, κύριε Υπουργέ, ότι οι τιµές της ηλεκτρικής ενέργειας πέ-
φτουν συνεχώς και στην Αγγλία και στη Γαλλία και αλλού.

Για µία ακόµη φορά καταστρέφεται η αγροτική γη και η παρα-
γωγή. Με βίαιο τρόπο οδηγείτε τους αγρότες στο ξερίζωµα της
παραγωγής, στην αλλαγή των χρήσεων γης και στο να «σπέρ-
νουν» φωτοβολταϊκά στα χωράφια τους.

Υπάρχει ένα πρόβληµα πολύ σοβαρό. Έγινε αναφορά στην
πρόθεση της Ιεράς Συνόδου να κατασκευαστούν στην Πεντέλη
τεράστια φωτοβολταϊκά πάρκα για επιχειρηµατική δράση.

Να θυµίσω στη Βουλή ότι πριν από περίπου δεκατέσσερα χρό-
νια υπήρξαν δηµοσιεύµατα διαφήµισης σε ελβετική εφηµερίδα
για σχεδιασµούς της Ιεράς Συνόδου να κατασκευάσει πολυτελείς
επαύλεις για υψηλά βαλάντια και όπως έλεγε η διαφήµιση –που
σχολιάστηκε και στο Νοµαρχιακό Συµβούλιο της Αθήνας τότε-
για αγοραστές υψηλής νοηµοσύνης. Και αυτές οι επαύλεις είχαν
πρόθεση να κατασκευαστούν στο δάσος της Πεντέλης σε
έκταση τριάµισι χιλιάδων στρεµµάτων. Το δάσος αυτό δεν είναι
ιδιοκτησία της Εκκλησίας. Το νέµεται η Εκκλησία και είναι ιδιο-
κτησία του ελληνικού κράτους. Υπήρξαν τότε σοβαρές αντιδρά-
σεις και ανεστάλησαν αυτά τα σχέδια. Σήµερα νοµίζετε ότι η
συγκυρία σας βοηθά να τα ξεπεράσετε όλα αυτά. Είναι µία
ακόµη καταστροφή.

Τέλος, εµείς είµαστε κατηγορηµατικά αντίθετοι µε όλες αυτές
τις επιλογές. Χρειάζονται ελεύθεροι χώροι για την ανακούφιση
των εργαζοµένων που ζουν και εργάζονται στην απέραντη τσι-
µεντούπολη. Δεν είναι ανάπτυξη η δηµιουργία ενός περιορισµέ-
νου στα ελληνικά µέτρα Λας Βέγκας. Η παραγωγική ανάπτυξη
της χώρας µπορεί και πρέπει να αξιοποιήσει όλα τα συγκριτικά
πλεονεκτήµατα της χώρας. 

Ωστόσο, όταν κυριαρχεί η λογική του καπιταλιστικού κέρδους,
ανάπτυξη που να ικανοποιεί τα πραγµατικά συµφέρονται και τις
ανάγκες των εργαζοµένων δεν µπορεί να υπάρξει. Μόνο ένας
άλλος προσανατολισµός, ένας άλλος δρόµος, ριζικά διαφορετι-
κός, µια ανάπτυξη που θα υπηρετεί µια άλλη εξουσία –µια λαϊκή
εξουσία- µπορεί να αξιοποιήσει αυτά τα πλεονεκτήµατα. Κι όλα
αυτά µε σεβασµό στο περιβάλλον. 

Μιλάµε για παραγωγική ανάπτυξη που θα αξιοποιήσει τις πάρα
πολλές δυνατότητες της αγροτικής παραγωγής της χώρας, που
θα αξιοποιήσει τον πλούσιο ορυκτό πλούτο -το χρυσό, τον άρ-
γυρο, το µαγγάνιο, το βωξίτη, το πετρέλαιο, το φυσικό αέριο-
που θα αξιοποιήσει τη ναυπηγική βιοµηχανία και την πολύχρονη
–χιλιόχρονη θα έλεγα- ελληνική εµπειρία, που θα αξιοποιήσει πα-
ραγωγικά και το ικανότατο επιστηµονικό και εργατικό δυναµικό
της χώρας. 

Γι’ αυτό όµως χρειάζεται, κατά την άποψή µας, µια άλλη εξου-
σία, µια λαϊκή εξουσία, που θα αναπτύξει όλη αυτήν την παρα-
γωγική διαδικασία προς όφελος της εργατικής τάξης, των

πλατιών λαϊκών στρωµάτων, της συντριπτικά µεγάλης πλειοψη-
φίας του λαού.

Κύριε Πρόεδρε, σας ευχαριστώ και για την ανοχή σας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Η ανοχή υπάρχει γιατί

άρχισε η προεκλογική περίοδος. Διαφορετικά δεν θα άφηνα να
µιλήσετε περισσότερο. 

Το λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ
που είναι πάντα σύντοµος κ. Παναγιώτης Λαφαζάνης.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Εγώ πάντως λέω να µη σπεύ-
δουν πολλοί να βγάζουν γρήγορα προεκλογικούς λόγους, γιατί
δεν ξέρεις τι γίνεται. Μπορεί να τους µείνουν οι προεκλογικοί
λόγοι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ξέρετε κάτι που δεν
ξέρουµε;

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Λέω. Καµιά φορά δεν ξέρεις τι
γίνεται.

Φοβάµαι ότι έχουµε διαχρονικά κυβερνήσεις, οι οποίες το πρά-
σινο στην πολιτική το συµπαθούν πάρα πολύ, αλλά το πράσινο
στη φύση τους φέρνει µία αποστροφή. Δεν ξέρω γιατί. 

Αλλεργία έχετε µε το πράσινο της φύσης; Έχετε έναν φο-
βερό έρωτα µε το τσιµέντο. Ό,τι είναι τσιµέντο θεωρείτε ότι
είναι και αναπτυξιακό. Δεν καταλαβαίνω αυτή την λογική. Αυτή
η λογική µας έχει φέρει σε αυτό το χάλι: η λογική της ανάπτυ-
ξης δια του τσιµέντου. Και τώρα λέτε «στο Ελληνικό τσιµέντο
να γίνει». 

Αυτή η ανάπτυξη µεταπολεµικά, θα έλεγα, αλλά ιδιαίτερα στα
εκσυγχρονιστικά χρόνια, ήταν µία ανάπτυξη των κατασκευών,
ήταν µία ανάπτυξη των µεταφορών. Όµως δεν υπήρχε παραγω-
γική ανάπτυξη και παραγωγικές επενδύσεις. 

Αυτά τα έλεγα εδώ και στη δεκαετία του ’90, αλλά και από τις
αρχές του 2000. Τόνιζα µάλιστα, ότι δεν υπάρχει και ενδογενής
αναπτυξιακή υποδοµή, διότι µέσω δανείων 4 ευρώ αναπτύσσεται
η χώρα µε 1 ευρώ. Και όταν το 1 ευρώ σηµατοδοτούσε 3% και
4% ποσοστά ανάπτυξης, εσείς θριαµβολογούσατε χωρίς να βλέ-
πετε το αδειανό πουκάµισο που υπήρχε από κάτω.

Αναφερθήκατε και στο 2008. Στην εισήγηση που έκανα το Δε-
κέµβριο του 2007 για το έτος 2008, ήµουν ο µόνος που είπα ότι
µπαίνουµε σε χρονιά ύφεσης και µε θεώρησαν οι περισσότεροι
τρελό: «τι είναι αυτά που λέει;». Και ο προϋπολογισµός του 2008
επί κ. Αλογοσκούφη προέβλεπε ανάπτυξη 4%. Τόσο ήταν η δια-
φορά.

Τα λέγαµε, λοιπόν, αυτά πάρα πολλοί σ’ αυτήν την Αίθουσα
και τονίζαµε ποιες είναι οι προοπτικές για την ελληνική οικονοµία
και πώς όλο το εγχείρηµα, το δήθεν εκσυγχρονιστικό, στηρίζεται
σε ξύλινα πόδια. 

Όµως και τώρα βλέπω ότι προσπαθείτε να δώσετε, υποτίθεται,
αναπτυξιακές ανάσες στην ελληνική οικονοµία διά του τσιµέντου.
Έχετε δει την Αττική από αεροπλάνο; Προφανώς, την έχετε δει.
Η Αττική είναι νταµάρι πλέον, τσιµέντινο νταµάρι. Δεν βλέπεται. 

Κάνετε και κάποιες συγκρίσεις του τύπου: µα, αυτοί που ζη-
τάνε να γίνει πάρκο το Ελληνικό τι τρελοί άνθρωποι που είναι; Σε
καµµία άλλη πρωτεύουσα της Ευρώπης δεν υπάρχει τόσο µε-
γάλο πράσινο πάρκο, τέτοιων διαστάσεων. Μα, έχετε δει τέτοιο
χάλι πουθενά, σε οποιαδήποτε άλλη πρωτεύουσα της Ευρώπης,
σαν κι αυτό που υπάρχει στο αθηναϊκό Λεκανοπέδιο; 

Εγώ δεν θα ζητούσα ποτέ να γίνει πάρκο το Ελληνικό, εάν εί-
χαµε πράγµατι µεγάλα πάρκα διασκορπισµένα σ’ όλο το Λεκα-
νοπέδιο. Σε µια στιγµή µάλιστα, έπεσε στο τραπέζι κι αυτή η ιδέα,
να κτιστεί ένα τµήµα του Ελληνικού και µε τα έσοδα να χρηµα-
τοδοτηθούν πάρκα σε άλλα µέρη της Αττικής. Δεν συµφωνή-
σαµε, γιατί ξέραµε ότι δεν πρόκειται να γίνει. Ήταν ένα τρικ αυτό.
Θα έπαιρναν τα λεφτά και δεν θα έκαναν τίποτα µε τα άλλα
πάρκα, ως συνήθως. Λέω, λοιπόν, ότι έπεσε κάποια στιγµή µία
τέτοια ιδέα. Όµως, δεν είναι δυνατόν να κάνετε αυτές τις συγ-
κρίσεις, γιατί δεν ευσταθούν αυτές οι συγκρίσεις για καµµία πρω-
τεύουσα της Ευρώπης. Καµµία πρωτεύουσα δεν έχει αυτό το
χάλι, το οποίο ξέρετε ότι είναι άκρως αντιαναπτυξιακό και άκρως
αντιπαραγωγικό. Διότι δεν µπορεί να υπάρξει παραγωγικότητα
και αποδοτικότητα στις οικονοµικές δραστηριότητες του Λεκα-
νοπεδίου µε αυτή τη χαώδη κατάσταση, που επικρατεί από πο-
λεοδοµική άποψη κι από άποψη περιβάλλοντος. Αν σκεφθούµε
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µόνο τις εργατοώρες, οι οποίες χάνονται κυριολεκτικά κάθε
µέρα, σε µια κυκλοφορία γεµάτη ταλαιπωρία και άγχος, αντιλαµ-
βάνεστε τι οικονοµικό κόστος υπάρχει. Άρα, αυτοί οι οποίοι φτιά-
χνουν βιώσιµες πόλεις, πόλεις οι οποίες είναι ανθρώπινες, πόλεις
µε πράσινο, δεν το κάνουν µόνο διότι θέλουν να διαφυλάξουν το
περιβάλλον και την ποιότητα ζωής, αλλά διότι αυτό προσφέρει
θετικά στην οικονοµία σε αποδοτικότητα, σε παραγωγικότητα,
σε διάθεση. 

Εδώ, λοιπόν, είναι κοµβικό, στρατηγικό σηµείο το θέµα του Ελ-
ληνικού. Κι εσείς τι πάτε να κάνετε στο Ελληνικό; Να το τσιµεν-
τοποιήσετε. Αυτό πάτε να κάνετε. Εδώ παραιτήθηκε από Πρόε-
δρος του Οργανισµού Ρυθµιστικού Σχεδίου Αθήνας ο κ. Πολύ-
ζος. Παραιτήθηκε και η Αντιπρόεδρος, η κ. Αντωνάκου. Ένας
από τους λόγους που επικαλέστηκε δηµόσια είναι οι απαράδε-
κτοι σχεδιασµοί που γίνονται στο χώρο του Ελληνικού. Και µας
είπε ο άνθρωπος ότι εκεί θα πάµε για τσιµέντο το οποίο θα φθά-
σει τα 60 mmol, δηλαδή τσιµέντο το οποίο θα καλύπτει περίπου
4 εκατοµµύρια τετραγωνικά χιλιόµετρα. Και σ’ αυτό το τσιµέντινο
τείχος, που θα είναι ανάµεσα στη θάλασσα και στο Λεκανοπέδιο,
το οποίο θα διαµορφωθεί και που δεν ξέρουµε και το ύψος του,
πάτε και προσθέτετε και παραλιακές πολυκατοικίες, απ’ ότι βλέ-
πουµε εδώ, αµιγούς κατοικίας, και όπως µας είπε κι ένας συνά-
δελφος ο οποίος έκανε τις αναλογίες,  παραλιακό µέτωπο
-αµιγής κατοικία ισοδυναµεί µε τετρακόσιες περίπου πολυκατοι-
κίες- δηλαδή µια κανονική πόλη µέσα στη θάλασσα! Γιατί το κά-
νετε αυτό; Αυτό έχει ανάγκη σήµερα το Λεκανοπέδιο; Είναι
αναπτυξιακό µέτρο αυτό; Δεν το καταλαβαίνω. Δηλαδή ποια είναι
η αναπτυξιακή του απόδοση; 

Αυτό το οποίο θα ήταν αναπτυξιακό µέτρο είναι, εάν µπορού-
σατε, όλη αυτήν τη ζώνη του Σαρωνικού, η οποία είναι καταπλη-
κτική ζώνη κι έχει βελτιωθεί η θάλασσά της λόγω της Ψυτάλ-
λειας, µε έναν σχεδιασµό να την κάνατε ελκυστική, όχι µόνο για
τους κατοίκους της Αθήνας και του Πειραιά φυσικά, αλλά και για
τους ξένους επισκέπτες της Αθήνας. Θα µπορούσατε, µ’ έναν τέ-
τοιο σχεδιασµό, να αναβαθµίσετε όλη αυτή την περιοχή, η οποία
ξεκινά από το Πέραµα και φθάνει µέχρι το Σούνιο περίπου. Εκεί
έχει δύο µεγάλα «φιλέτα» καταπληκτικής αξίας και µεγάλου φυ-
σικού κάλλους. 

Το ένα -δεν ξέρω αν το έχετε επισκεφθεί- είναι η Λιµενοβιοµη-
χανική Ζώνη Δραπετσώνας – Κερατσινίου, τα πρώην Λιπάσµατα,
όπως λέγονταν. Όποιος πάει εκεί νοµίζει ότι βρίσκεται σε άλλον
πλανήτη. Φιόρδ, ωραία θάλασσα, καταπληκτικό µέρος, θέα απί-
στευτη, πολύ µεγάλη έκταση. Και τι πάτε να κάνετε εκεί; Πάτε να
κάνετε εφοπλιστικό κέντρο, κέντρο πλοιοκτητών. Θαυµάσια!
Αυτό έλειπε!

Το ένα «φιλέτο», λοιπόν, εκεί και το άλλο «φιλέτο» του Ελλη-
νικού πάτε να τα διαλύσετε, να τα τσιµεντοποιήσετε. Δεν βλέπετε
το χάος που επικρατεί σε όλη την παραλιακή ζώνη; Τι θα κατα-
φέρετε; Απλησίαστη θα είναι η ζώνη αυτή για τον απλό πολίτη,
ειδικά για τον απλό πολίτη, χωρίς υποδοµές, χωρίς δυνατότητα
προσέγγισης, µε χαώδη κυκλοφορία, µε ρύπανση του περιβάλ-
λοντος. Τι επισκέπτες θέλετε; Τουριστικά «πακέτα», που θα έρ-
χονται µε ελικόπτερα, για να µπαίνουν σε ειδικούς χώρους όπου
θα βλέπουν ένα περίκλειστο µέρος και θα τους δείχνετε µία θέα
κολοβή, υποτίθεται για να την ανταλλάξετε µε κάποια τουριστικά
έσοδα, τα οποία θα τα παίρνουν οι tour operators; Αυτό είναι το
ζητούµενο; Δεν είναι το ζητούµενο αυτό βεβαίως, για την ανά-
πτυξη και νοµίζω ότι αυτό το οποίο κάνετε συνιστά περιβαλλον-
τικό έγκληµα. Δεν θα έχει καµµία απολύτως αναπτυξιακή επί-
πτωση στο Λεκανοπέδιο και ιδιαίτερα στην περιοχή αυτή. Ένας
χώρος πρασίνου, αναψυχής, µε δραστηριότητες οι οποίες θα
ήταν πολιτιστικές, αθλητικές,  ιστορικές, καλλιτεχνικές, χαµηλής
όχλησης αλλά ιδιαίτερης σηµασίας, θα µπορούσε να ήταν άκρως
αποδοτικός. 

Δεν καταλαβαίνω κι αυτό που λέτε «έξοδα συντήρησης». Δη-
λαδή τι πάει να πει «έξοδα συντήρησης»; Γιατί τα έξοδα συντή-
ρησης τα αναβιβάζετε τόσο πολύ; Μπορούν να υπάρχουν
εκτάσεις, οι οποίες δεν χρειάζονται συνεχείς επενδύσεις για να
διατηρούνται, εάν είναι πράγµατι εκτάσεις δενδροφυτευµένες
κανονικά και αποτελούν µία µορφή δάσους. Γιατί αναβιβάζετε
τόσο πολύ το κόστος; 

Νοµίζω, λοιπόν, ότι αυτό το οποίο γίνεται µε το Ελληνικό είναι
εντελώς καταστρεπτικό. Το κάνετε για να αποκτήσετε κάποια
έσοδα, γρήγορα υποτίθεται. Δεν νοµίζω ότι θα τα αποκτήσετε.
Αυτή η έκταση θα καταστραφεί και µάλιστα, θα δοθεί σχεδόν
τζάµπα. «Κοράκια» θα έρθουν, διότι δεν υπάρχει ένα πλαίσιο από
το δηµόσιο, για να προσελκύσει έστω -ας πούµε- επενδυτές οι
οποίοι θα µπορούσαν να συνεισφέρουν σ’ αυτόν το χώρο. «Κο-
ράκια» θα έρθουν -και θα τα αναζητήσετε από τη Μέση Ανατολή
κατά κύριο λόγο, ως συνήθως- τα οποία δεν θα έχουν καµµία
προσφορά. 

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, µε µία κουβέντα για το πρόγραµµα
«Ήλιος». Το πρόγραµµα «Ήλιος» θα µπορούσε να είναι ένα πρό-
γραµµα που πραγµατικά να προσφέρει αναπτυξιακή δυναµική
στη χώρα. Όµως, για να το πετύχουµε αυτό, θα έπρεπε πρώτα
απ‘ όλα να επικεντρώνεται στο δηµόσιο χαρακτήρα του και σε
µία δηµόσια, καθετοποιηµένη επιχείρηση ηλεκτρισµού, τη ΔΕΗ,
η οποία θα µπορούσε ως µοχλός, ως ατµοµηχανή, να αναλάβει
αυτό το έργο, που άλλωστε γίνεται µε δηµόσια περιουσία και µε
δηµόσια συνεισφορά, για να παίξει έναν κεντρικό ρόλο στη µε-
ταβολή του ενεργειακού ισοζυγίου και στη χώρα µας, αλλά και
σε εξαγωγικό προσανατολισµό. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Δεν το κάνετε. Εχθρεύεστε το δηµόσιο. Εσείς κάνετε ένα πρό-

γραµµα, το οποίο στην ουσία εκχωρείτε στους ιδιώτες. Και που
πάει, κύριε Πρόεδρε, όλη αυτή η ιστορία µε τους ιδιώτες στην
ενέργεια γενικά, στην ηλεκτρική ενέργεια ειδικότερα και στις
ΑΠΕ πιο συγκεκριµένα; Να, ορίστε, το ζούµε, που πάει. Η απε-
λευθέρωση αυτής της αγοράς έχει οδηγήσει τα τιµολόγια σε απί-
στευτα ύψη. Πείτε µας το τέλος των ΑΠΕ πόσο αυξήθηκε το
τελευταίο διάστηµα; Αυξήθηκε 200%; Παραπάνω από 200%; Που
έχετε φτάσει την ηλεκτρική ενέργεια, τα τιµολόγια του ηλεκτρι-
κού; Στο όνοµα της απελευθέρωσης της αγοράς, συνεχώς αυτά
τινάζονται στα ύψη.  

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα  καταλαµβάνει ο  Α’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ.  ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΝΙΩΤΗΣ)

Πολύ φοβάµαι ότι για να κάνετε εξαγωγές µε ιδιώτες, όπως γί-
νεται τώρα το πρόγραµµα προς χάριν των ιδιωτών αυτό, το οποίο
θα υπάρχει ως επιβάρυνση, είναι πανύψηλα τιµολόγια ηλεκτρι-
κού για τον απλό καταναλωτή και σταθερή επιδότηση της τιµής
για τους ιδιώτες επενδυτές στις ΑΠΕ και ιδιαίτερα στα φωτοβολ-
ταϊκά. 

Το λέω αυτό πολύ περισσότερο, διότι ένας δηµόσιος σχεδια-
σµός θα επέτρεπε να γίνουν και δηµόσιες επενδύσεις στην υπο-
δοµή των φωτοβολταϊκών. Διότι είναι αδιανόητο να πηγαίνουµε
σε λογικές ανάπτυξης των ΑΠΕ, όπως πηγαίνουµε, χωρίς παράλ-
ληλα αυτά τα µέσα,  τα υλικά, τα εφόδια, οι υποδοµές για τις
ΑΠΕ να µην συνδέονται µε την εγχώρια παραγωγική βάση. Μόνο
από τις ανεµογεννήτριες, θα µπορούσε να έχει αναζωογονηθεί
εδώ η ναυπηγική µας δραστηριότητα, αν δεν κάναµε εισαγωγή.
Θα είχε αναζωογονηθεί  η ναυπηγική δραστηριότητα.  

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ολοκληρώστε παρα-
καλώ. 

Είναι καταπονηµένοι οι υπάλληλοι. Παρακαλώ να ολοκληρώ-
σετε, για να διακόψουµε.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Βεβαίως, τελειώνω. 
Και τα φωτοβολταϊκά θα µπορούσαν να είναι µια πηγή παρα-

γωγικού δυναµικού εδώ στη χώρα. Δεν το κάνετε όµως. 
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε τον κ.

Λαφαζάνη. 
Το λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Λαϊκού Ορ-

θόδοξου Συναγερµού, κ. Χρυσανθακόπουλος.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΧΡΥΣΑΝΘΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε. 
Το πρώτο ζήτηµα το οποίο πρέπει να ξεκαθαριστεί είναι το

θέµα του Ελληνικού. Είναι ένας χώρος ο οποίος πρόκειται να
αξιοποιηθεί, να γίνει πράγµατι µια µεγάλη επένδυση. Και βέβαια,
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όλη αυτή η δηµοσιότητα στην ταχύτατη εκεί επένδυση µε το ει-
δικό καθεστώς σαφώς δηµιουργεί ευνοϊκούς όρους ανταγωνι-
σµού για επιχειρηµατική δράση. 

Βέβαια, υπάρχουν µια σειρά ερωτήµατα σε σχέση µε το ειδικό
καθεστώς, το χωροταξικό, την ειδική µεταχείριση σε σχέση µε
τον αιγιαλό, την ειδική µεταχείριση σε σχέση µε τους συντελε-
στές δόµησης, αλλά θέλει και προβλέψεις, πρόνοια και λεπτοµε-
ρειακή προετοιµασία. Γιατί εκεί, για παράδειγµα, υπάρχουν
µονάδες κοινωνικής υποστήριξης ατόµων µε ειδικές ανάγκες, για
τις οποίες πρέπει να  υπάρξει πρόβλεψη. 

Αν κινούµαστε µε βίαιο τρόπο και λέµε ότι στο όνοµα της ανά-
πτυξης χάνεται ο ανθρωπισµός, νοµίζω ότι είναι λάθος. Είναι ξε-
κάθαρο ότι χρειάζονται πάντοτε οι προϋποθέσεις για να λέµε το
«ναι». Το «ναι» δεν είναι µια ευχή που πιάνει και εφαρµόζεται µία
πολιτική, αλλά πρέπει να περιλαµβάνει µέσα από τα έργα, την
εξυπηρέτηση του σκοπού. Τα  µέσα και ο σκοπός οφείλουν να
είναι ταυτόσηµα, να µη χάνονται οι παράµετροι. Στο συγκεκρι-
µένο ζήτηµα η µόνη ένσταση την οποία θέτουµε είναι αυτή, οι
κοινωνικές αναφορές και από εκεί και πέρα, τα ζητήµατα διαφά-
νειας, είναι σαφέστατα το επόµενο βήµα. Γιατί όλες αυτές οι δου-
λειές, όλη αυτή η ιστορία µόνο µε διαφάνεια έχει αξιοπιστία και
από εκεί και πέρα βρίσκεται στις αντιµαχόµενες λογικές και συµ-
φέροντα, ο δρόµος. 

Υπάρχουν, βέβαια, πολλά ερωτήµατα για το είδος της ανάπτυ-
ξης. Και να το συνδέσω µε το πρόγραµµα «Ήλιος», το οποίο έχει
αντικειµενικό σκοπό την εξυπηρέτηση των δανειακών υποχρεώ-
σεων της χώρας µας απέναντι στη Γερµανία, κυρίως. Έχει και
ένα µεγάλο κενό σε σχέση µε το δίκτυο, το οποίο θα πρέπει να
κατασκευαστεί, για να φθάσει στη Γερµανία αυτή η παραγόµενη
ενέργεια. 

Το πρόγραµµα «Ήλιος» το θεωρούµε ένα θετικό βήµα. Αυτά
έχουµε, αυτά προσφέρουµε σαν χώρα. Και καλύπτουµε και τους
στόχους για το 2020, σε σχέση µε το ύψος, τη συµµετοχή των
ήπιων µορφών ενέργειας, των ανανεώσιµων πηγών ενέργειας ως
προς τις υποχρεώσεις µας στην Ευρωπαϊκή Ένωση.

Βέβαια, εδώ τίθενται πολλά ζητήµατα, τα οποία έχουν να κά-
νουν µε µια σειρά τεχνικού χαρακτήρα, αλλά και πολιτικού ενδια-
φέροντος θέµατα, ποιος κατασκευάζει και µε τι υλικά κατασκευ-
άζει. Υπάρχει ρητή δέσµευση και πρόνοια ότι θα προτιµηθούν οι
ελληνικές επιχειρήσεις να προµηθεύσουν µε τα πάνελ, για να γί-
νουν οι εγκαταστάσεις; Μην ξεχνάµε τα ελληνικά εργοστάσια
στη Βόρεια Ελλάδα και στη Νότια. Στην Αχαΐα έχουµε δύο. 

Άρα, εάν προχωράµε σε επενδυτικά προγράµµατα δίχως να
διασφαλίζουµε τα ελληνικά συµφέροντα, είναι µεγάλο λάθος. Η
πρόνοια αυτή, από τη στιγµή που παρεµβαίνει το ίδιο το δηµόσιο
για να προχωρήσει ένα πρόγραµµα, έχει πολλούς έµµεσους τρό-
πους παρότρυνσης, προτίµησης του εφοδιασµού, των τεχνικών
µέσων, της χρησιµοποίησης των ελληνικών χεριών, της ελληνι-
κής τεχνολογίας, της ελληνικής παραγωγής. Εµείς το θέτουµε
σαν βασική προϋπόθεση οποιασδήποτε πολιτικής: η διατήρηση
των εργατικών χεριών στη χώρα µας, η λειτουργία αυτών των ερ-
γοστασίων, η παραγγελία και η απορρόφηση των πάνελ που είναι
προς εγκατάσταση. 

Υπάρχει και ένα άλλο ζήτηµα που είναι συµπληρωµατικό, σε
σχέση µε το θέµα των ήπιων µορφών ενέργειας. 

Ως γνωστό, η Ελληνική Εκκλησία έχει ζητήσει να αξιοποιήσει
την περιουσία της. Η Ελληνική Εκκλησία παραχωρεί πάρα πολ-
λές φορές στους δήµους δωρεάν εκτάσεις για σχολεία, για πλα-
τείες. Στην περιοχή της Πάτρας παραχώρησε τεράστια έκταση
για να γίνει αυτοκινητοδρόµιο δίχως καµµία ανταµοιβή. Η Ελλη-
νική Εκκλησία πολλάκις συνεισφέρει και στο κοινωνικό πρό-
γραµµα της φιλανθρωπίας, της αλληλεγγύης, δίνει το παρόν,
εκφράζει την ανθρωπιά. 

Έχει στα χέρια της περιουσιακά στοιχεία. Και η Κυβέρνηση και
το ΠΑΣΟΚ και η Νέα Δηµοκρατία είχαν συµφωνήσει να δώσουν
την άδεια στα είκοσι χιλιάδες στρέµµατα που έχει στο Πεντελικό,
µόλις στα τρεισήµισι χιλιάδες, να τοποθετήσει εκεί φωτοβολ-
ταϊκό πάρκο, το οποίο θα της δώσει οικονοµική ισχύ, την οποία
η Εκκλησία αναγνωρίζει από τη µεριά της ότι αποτελεί µία αντα-
πόδοση και µειώνει και την εξάρτησή της από την πολιτεία, όσον
αφορά µια σειρά συναλλαγές. Δυναµώνει και την ανεξαρτησία

της. Αυτήν την υπόσχεση την έδωσε το δίδυµο της κυβερνητικής
πλευράς, το ΠΑΣΟΚ και της Νέας Δηµοκρατίας. 

Υπάρχουν αντιδράσεις. Σε κάθε δράση της Εκκλησίας υπάρ-
χουν αντιδράσεις. Κάποιοι δήµαρχοι αρνούνται, κάποιοι κάτοικοι
ενίστανται. Και πιο έργο γίνεται στην Ελλάδα χωρίς κάτι τέτοιο; 

Εδώ θα πρέπει να πούµε ότι θα πρέπει να εφαρµόζονται τα
ίδια κριτήρια  παντού. Κάποιοι λένε: Στο Πεντελικό θα βάλετε το
1/7 µιας έκτασης που έχει η Εκκλησία και θα το κάνετε φωτοβολ-
ταϊκό πάρκο; Βεβαίως, θα το κάνουµε. Και οφείλετε να προχω-
ρήσετε. Βλέπουµε υπαναχώρηση. Βλέπουµε αθέτηση λόγου.
Βλέπουµε προσβολή της εκκλησιαστικής πλευράς εκ µέρους της
πολιτείας. Βλέπουµε εχθρότητα. Κάποιοι δήµαρχοι έχουν ενστά-
σεις -είναι γνωστό πώς παίζεται το παιχνίδι- διεκδικούν και τις
εκτάσεις να τις πάρουν οι ίδιοι. 

Και µην νοµίζετε ότι κάθε φορά που διεκδικούν εκτάσεις, αυτό
γίνεται για το κοινωνικό συµφέρον. Βάζουν χέρι στη διαχείριση.
Η διαχείριση οδηγεί στις συναλλαγές και οι συναλλαγές στη δια-
φθορά. Το έχουµε ζήσει. Το λένε οι δικές σας εκθέσεις, οι επί-
σηµες εκθέσεις για το πρόγραµµα διαφθοράς στη χώρα µας. 

Γιατί δεν αφήνουµε την Εκκλησία να προχωρήσει; Γιατί η Νέα
Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ υπαναχωρούν; Πού είναι σήµερα η
ψήφιση της συγκεκριµένης διάταξης, που δίνει αυτή τη δυνατό-
τητα της αξιοποίησης; Γιατί η Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ και της
Νέας Δηµοκρατίας γίνεται δικέφαλο τέρας απέναντι στην εκκλη-
σιαστική στάση µεγάλης ανοχής; 

Είναι απόρροια της επιστολής του Αρχιεπισκόπου Ιερωνύµου,
που ψέγεται την Κυβέρνηση για απάνθρωπη συµπεριφορά στους
εργαζόµενους και στους συνταξιούχους, που κρούει τον κώδωνα
του κινδύνου της κοινωνικής έκρηξης και της εξαθλίωσης, που
ζητά να ενισχυθεί νοµίµως για να µπορέσει να φέρει εις πέρας
το θεάρεστο έργο της; Γιατί αυτή η στάση; 

Είναι απόρροια του δόγµατος που έχει το ΠΑΣΟΚ, όπως κατέ-
θεσε για το Σύνταγµα, να απαλειφθεί η Ορθοδοξία από επίσηµη
θρησκεία του κράτους; Είναι απότοκος εκ µέρους της Νέας Δη-
µοκρατίας αυτή η στάση, για να χαϊδέψουµε κάποιους άλλους
κύκλους, που πάντα ικανοποιούνται µε οτιδήποτε αντιχριστιανικό
γίνεται σε αυτό το χώρο που λέγεται Κοινοβούλιο; 

Ποια είναι η βασική αιτία της ανατροπής των δεσµεύσεων, του
λόγου; Γιατί αυτοί που δεν έχουν λόγο, δεν έχουν και τρόπο, δεν
έχουν και ήθος. Ποια είναι, λοιπόν, εκείνα τα µεγάλα αίτια που
ακυρώνουν τη συµφωνία που έχει προϋπάρξει, που έχει προετοι-
µαστεί, που έχει νοµοτεχνικά διατυπωθεί, για να έρθει σ’ αυτήν
την Αίθουσα η δυνατότητα να πραγµατοποιηθεί αυτή η επέν-
δυση; 

Ποιοι είναι αυτοί οι παρασκηνιακοί παράγοντες; Μήπως είναι
η ψηφοθηρία ενόψει εκλογών και κάποιοι δήµαρχοι αποτελούν
πελατειακό παράγοντα για τους κυβερνώντες του ΠΑΣΟΚ και της
Νέας Δηµοκρατίας και φοβούνται µήπως χάσουν τα ψηφουλάκια
τους, τα οποία τους υπόσχονται οι µηχανισµοί διαχείρισης της
κοινής γνώµης;

Ποιος είναι δα ο λόγος που τελικά σ’ αυτήν την Αίθουσα θα
λέτε «είπα-ξείπα», θα είστε έτοιµοι και θα δηλώνετε ανέτοιµοι, θα
λέτε «ναι» και οδηγείστε στο «όχι»; Αυτό είναι ανέντιµο και το θε-
ωρούµε εχθρική πράξη. 

Ο Λαϊκός Ορθόδοξος Συναγερµός δεν µπορεί να αποδεχθεί
αυτό το πλαίσιο κοινοβουλευτικής πράξης. Θεωρεί ότι πίσω από
αυτή την ιστορία υπάρχουν µόνο σκοπιµότητες. Απέναντι σε
ιερό σκοπό είµαι σε θέση να γνωρίζω πόσα ανωνύµως πράττει
η Εκκλησία, πώς προωθεί διαρκώς τη στήριξη –και έχει σηµασία
αυτό- δίχως να το διατρανώνει, απόρων οικογενειών µε προ-
βλήµατα, που τις ενισχύει και µε χρήµατα, όταν έχουν ατυχή-
µατα ή άλλα προβλήµατα ή έχουν να κάνουν εγχειρήσεις και
υπάρχουν θέµατα υγείας. Ποτέ κανείς δεν µαθαίνει τίποτα. Δεν
δηµοσιοποιούνται αυτές οι αγαθοεργίες, γιατί είναι πράξεις
ψυχής.

Γιατί, λοιπόν, απέναντι στην Εκκλησία αυτή η στάση; Κάτι πιο
βαρύ συµβαίνει. Μην πείτε προσχηµατικά ότι έχετε τεχνικούς λό-
γους. Ήσασταν πανέτοιµοι. Υπαναχώρησε ο Σαµαράς, υπαναχώ-
ρησε και ο Βενιζέλος και οι δύο µαζί είστε υπόλογοι. 

Ειλικρινά, λυπάµαι που είµαι σε αυτή τη θέση να σας δαχτυ-
λοδείχνω, σαν αυτούς που µε µεγάλη ευκολία µιλούν για πράσινο
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παντού. Στο Βοτανικό όµως εύκολα φτιάχνετε τζαµί και δεν σας
ενδιαφέρει το πράσινο ούτε καν το πράσινο του γηπέδου δεν
αφήνετε να προχωρήσει. Ήδη έχει περάσει ένας χρόνος και στο
Βοτανικό δεν έχει ξεµπλοκάρει το έργο, το οποίο δίνει σε χιλιά-
δες ανθρώπους εργασία και λύνει πολλά ζητήµατα. Δεν έχει προ-
χωρήσει το έργο του σταδίου. Δεν έχει προχωρήσει η διπλή
ανάπλαση. 

Εδώ ψηφίζουµε. Καθυστέρησε ο δήµος για εσωτερικούς λό-
γους. Τώρα είναι σε υπηρεσία ρυµοτοµικού. Ρωτώ, λοιπόν, τον
Υφυπουργό σας: Τι γίνεται; Παίρνω την απάντηση ότι είναι στην
Επιτροπή Ρυµοτοµικού Σχεδίου Αθηνών. Γιατί δεν προχωρά αυτό
το θέµα; Μου απαντούν ότι πιθανόν να αλλάξουν και τα πράγ-
µατα, σε σχέση µε τον οργανισµό του σχεδίου, που σηµαίνει
εσκεµµένη κωλυσιεργία, συνεννοηµένη παραπλανητική στάση,
πραγµατικό εµπόδιο, εµπόδιο στα έργα που δίνουν εργασία, που
δηµιουργούν κεφαλαιουχικά αγαθά, που δίνουν αναπτυξιακή
προοπτική. 

Θα ήθελα να αναφέρω κάτι πολύ σηµαντικό και να κλείσω.
Είδα ότι συνέρχεται το Υπουργικό Συµβούλιο και µιλάτε για πο-
λυνοµοσχέδια. Αυτή η σύνθεση της Βουλής έχει συγκεκριµένους
σκοπούς. Εάν νοµίζετε ότι εδώ θα φέρετε να ψηφίσετε τακτοποι-
ήσεις «ηµετέρων» συµφερόντων, συµφωνιών, άλλων παρασκη-
νιακών καταστάσεων, κάνετε λάθος! Δεν έχετε αυτή την εξουσιο-
δότηση. Δεν έχετε αυτή τη δικαιοδοσία. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα ολοκληρώσω, κύριε Πρόεδρε. 
Τελειώνοντας το θέµα του δανείου και µόνο µε αυτά τα νοµο-

σχέδια θα έπρεπε να τελειώσει και αυτή η Βουλή και να απευ-
θυνθούµε στον ελληνικό λαό. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ (Υπουργός Περιβάλλον-
τος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Την στηρίζετε εσείς; 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΧΡΥΣΑΝΘΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Εµείς στηρίξαµε µια
µεταβατική λύση, αν θέλετε το λογαριασµό. Εσείς, από την
πρώτη µέρα, σε αυτή τη δική µας προσπάθεια, κάνατε πολλές
υπερβάσεις. 

Αν δεν βάζαµε βέτο, µέχρι και τη νοµιµοποίηση των ναρκωτι-
κών θα είχατε φέρει εδώ στη Βουλή. Το περάσατε στην επιτροπή
και ασκήσαµε βέτο, ότι αυτά δεν θα περάσουν. Δεν θα οδηγη-
θούν τα νέα παιδιά στο θάνατο, νοµιµοποιώντας τους χρήστες
και µέσω των χρηστών τους εµπόρους, που όλοι θα παριστάνουν
τους χρήστες. Να τελειώνει αυτό το θέµα. Αν δεν ήµασταν εµείς
παρόντες, θα είχαν γίνει πολύ χειρότερα πράγµατα σε πάρα πολ-
λούς τοµείς. 

Διαφωνήσαµε στη διαπραγµάτευση που κάνατε εσείς µε αυτό
τον τρόπο. Δώσαµε µια άλλη αντίληψη και µια άλλη κατεύθυνση
στα ζητήµατα. Αυτά είναι σε σχέση µε την άλλη προγραµµατική
µας παρέµβαση για το πώς θα κυβερνηθεί η χώρα την επόµενη
µέρα.

Ως προς αυτά που συζητάµε τώρα –και να κλείνουµε- µην φέ-
ρετε την άλλη εβδοµάδα αλλοπρόσαλλα ζητήµατα. Δεν έχουν
τόσο µεγάλη βιασύνη και επικαιρότητα, ώστε ο κάθε Υπουργός
αυτήν την Αίθουσα να τη γεµίσει µε πολυνοµοσχέδια και όπου
υπάρχει από πίσω επιχειρηµατικό συµφέρον «ηµετέρων» χρηµα-
τοδοτών του εκλογικού αγώνα του ΠΑΣΟΚ και της Νέας Δηµο-
κρατίας, να εξυπηρετηθεί. Αυτά δεν θα περάσουν! 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ (Υπουργός Περιβάλλον-
τος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Κύριε Πρόεδρε, µου
επιτρέπετε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ορίστε, κύριε Υπουργέ,
έχετε το λόγο. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ (Υπουργός Περιβάλλον-
τος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Κύριε Πρόεδρε, ο Κοι-
νοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερ-
µού, προφανώς ξέφυγε τελείως. Η µόνη εκτίµηση που µπορώ να
κάνω είναι το γνωστό –το είδαµε και πριν µε τον Κοινοβουλευτικό
Εκπρόσωπο της Νέας Δηµοκρατίας- ότι δηλαδή πλησιάζουν
εκλογές, ανεβαίνουν οι τόνοι, ο καθένας λέει και κάτι παραπάνω. 

Εµένα, ειλικρινά, δεν µε αφορά και δεν µε ενδιαφέρει το κατά
πόσο υπάρχει ανησυχία του συγκεκριµένου κόµµατος όσο πλη-
σιάζουν οι εκλογές, σε σχέση µε τα δηµοσκοπικά του ποσοστά.

Απλώς, εγώ θέλω να υπενθυµίσω µερικούς βασικούς κανόνες,
µε τους οποίους λειτουργεί η δηµοκρατία. Αυτοί είναι ότι έρχον-
ται νοµοσχέδια εδώ και αν έχουν πλειοψηφία, ψηφίζονται. Αν δεν
την έχουν, δεν ψηφίζονται. Έτσι λειτουργεί η δηµοκρατία, όσο η
Βουλή είναι ανοιχτή και όσο υπάρχει βουλευτική περίοδος. 

Ο κ. Χρυσανθακόπουλος δεν θα ορίσει το πότε θα διαλυθεί η
Βουλή ούτε θα ορίσει το ποια νοµοσχέδια θα φέρει η Κυβέρνηση.
Η Κυβέρνηση θα φέρει τα νοµοσχέδια που θεωρεί ότι πρέπει να
έλθουν και το κόµµα του κ. Χρυσανθακόπουλου είναι απολύτως
ελεύθερο να τα καταψηφίσει. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΧΡΥΣΑΝΘΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ
το λόγο επί προσωπικού.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Δεν είπε κάτι. Δεν σας
προσέβαλε σε κάτι.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΧΡΥΣΑΝΘΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Προσεβλήθην και µά-
λιστα κατάφορα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Για ποιο λόγο;
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΧΡΥΣΑΝΘΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν δεχόµαστε υπο-

δείξεις στο πώς θα ασκούµε το κοινοβουλευτικό µας καθήκον
από µεριάς ευθύνης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ο Υπουργός επανέλαβε
αυτό που ορίζει το Σύνταγµα. Δεν είπε τίποτα.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΧΡΥΣΑΝΘΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Θέλω να πω µόνο µία
φράση προς τον κύριο Υπουργό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ορίστε, κύριε Χρυσαν-
θακόπουλε, έχετε το λόγο.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΧΡΥΣΑΝΘΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Εάν τολµήσετε να
προχωρήσετε σε αυτά που είπα, να ξέρετε ότι υπάρχει και η
µοµφή. Θα προστεθούν πάνω από πενήντα Βουλευτές στη
µοµφή απέναντί σας, εάν προχωρήσετε σε τέτοιες ασχήµιες,
κύριε Υπουργέ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι από τα άνω δυτικά θεωρεία
παρακολουθούν τη συνεδρίαση, αφού ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής  πενήντα µαθήτριες και µαθητές και τρεις εκ-
παιδευτικοί από το 8ο Γενικό Λύκειο Πάτρας, 2ο Τµήµα.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συ-
ζήτηση επί της αρχής του νοµοσχεδίου του Υπουργείου Περι-
βάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής; «Αξιοποίηση του
πρώην Αεροδροµίου Ελληνικού - Πρόγραµµα ΗΛΙΟΣ - Προώθηση
της χρήσης ενέργειας από ανανεώσιµες πηγές (Ενσωµάτωση
Οδηγίας 2009/28/ΕΚ) - Κριτήρια Αειφορίας Βιοκαυσίµων και Βιο-
ρευστών (Ενσωµάτωση Οδηγίας 2009/30/ΕΚ)».

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο επί της αρχής; 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΗΡΩ ΔΙΩΤΗ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Συνεπώς το νοµοσχέδιο

του Υπουργείου Περιβάλλοντος Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλα-
γής; «Αξιοποίηση του πρώην Αεροδροµίου Ελληνικού - Πρό-
γραµµα ΗΛΙΟΣ - Προώθηση της χρήσης ενέργειας από
ανανεώσιµες πηγές (Ενσωµάτωση Οδηγίας 2009/28/ΕΚ) - Κριτή-
ρια Αειφορίας Βιοκαυσίµων και Βιορευστών (Ενσωµάτωση Οδη-
γίας 2009/30/ΕΚ)» έγινε δεκτό επί της αρχής κατά πλειοψηφία. 

Κύριοι συνάδελφοι, έχουν διανεµηθεί τα Πρακτικά της Τετάρ-
της 15 Φεβρουαρίου 2012 και της Πέµπτης 16Φεβρουαρίου 2012
και ερωτάται το Σώµα αν τα επικυρώνει. 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Συνεπώς τα Πρακτικά

της Τετάρτης 15 Φεβρουαρίου 2012 και της Πέµπτης 16 Φε-
βρουαρίου 2012 επικυρώθηκαν.

Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη
συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Σώµατος και ώρα 16.50’ λύεται η συνε-

δρίαση για σήµερα Τετάρτη, 21 Μαρτίου 2012, και ώρα 18.00’ µε
αντικείµενο εργασιών του Σώµατος νοµοθετική εργασία: Συνέ-
χιση της συζήτησης επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Πε-
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ριβάλλοντος Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής: «Αξιοποίηση του
πρώην Αεροδροµίου Ελληνικού - Πρόγραµµα ΗΛΙΟΣ - Προώθηση
της χρήσης ενέργειας από ανανεώσιµες πηγές (Ενσωµάτωση

Οδηγίας 2009/28/ΕΚ) - Κριτήρια Αειφορίας Βιοκαυσίµων και Βιο-
ρευστών (Ενσωµάτωση Οδηγίας 2009/ 30/ΕΚ)».
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